
      

Bundel van de PS-vergadering van 18 november 2019

 

 

 

Agenda bijlagen 

     Besluitenlijst PS 11 en 18 november 2019 

     Notulen PS 18-11-2019 def -uitloopvergadering- 

     Overzicht resterende spreektijden voor PS-uitloopvergadering 18-11-2019 

10.a Heropening en mededelingen.
10.b Klimaatakkoord (VD-80).

Dossier 1154 voorblad

Brief BZK afspraken tussen gezamenlijke provincies en Rijk

Integrale set van afspraken uit het Klimaatakkoord die de bevoegdheden van provincie raken

IPO-Appreciatie Klimaatakkoord

Voordracht 80-2019 Klimaatakkoord

Advies cie RWK 14-10-2019 bij voordracht Klimaatakkoord

Toezegging Commissie RWK Overzicht Fondsen en Stimuleringsregelingen Klimaat en Energie

Beantwoording Technische vragen cie RWK 17-10 Klimaatakkoord

10.b.1 Moties / amendementen bij Klimaatakkoord
De stemmen staken bij motie M111-PS 11-11-2019 PvdD Samenhangend pakket klimaatmaatregelen. De
motie wordt opnieuw in stemming gebracht in de Statenvergadering van 16-12-2019.

M103 AANGENOMEN CDA Draagvlak klimaatakkoord

M104 AANGENOMEN PvdA Prioriteit versterking energie-infrastructuur NH

M106 AANGENOMEN PvdD Betrekken jongeren en scholen bij energiebesparing

M107 AANGENOMEN PvdD Natuurinclusief bouwen meenemen in klimaatambities gebouwde
omgeving

M111-2019 STEMMEN STAKEN PvdD Samenhangend pakket klimaatmaatregelen

M105 VERWORPEN CU Duurzame huizenroute

M108 INGETROKKEN PvdD Eiwittransitie

M109 VERWORPEN PvdD Stop subsidie voor mestvergisters

M110 VERWORPEN PvdD Inzetten op bronbeleid niet blind op technologie

M112 VERWORPEN SP Klimaatrechtvaardigheid

M113 VERWORPEN FvD Kosten energietransitie NH

11 Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027 (VD-81).

Dossier 1062 voorblad

Brief GS aanbieding voordracht PMO

Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027

brief Erratum PMO 2020-2027

erratum PMO hoofdstuk 5

Voordracht 81-2019 PMO 2020-2027

Advies commissie M&B PMO voor PS 11 nov 2019

brief GS beantwoording vraag cie M&B inzake PMO

M115 AANGENOMEN PvdD Integrale visie op beheer van bermen en oevers

M114 VERWORPEN SP aanpak verkeersveiligheid en reconstructie N200

M116 AANGEHOUDEN PvdD Inventarisatie te verwachten bomenkap bij herinrichting provinciale
wegen

M117 AANGEHOUDEN PvdD Zeeweg N200



 

12 Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024 (VD-83).
Dossier 1033 voorblad

Brief GS aan PS Programma Natuurontwikkeling 2020-2024

Bijlage_2_PNO_Programma_2020-2024_

Nota van Beantwoording ontwerp-Natuurbeheerplan 2020

Voordracht 83-2019 Programma Natuurontwikkeling 2020-2024 PNO

Advies cie NLG Programma Natuurontwikkeling PNO

A17 VERWORPEN CDA Instrumenten NNN - geen onteigening

A18 VERWORPEN PvdD Terugdraaien bodemdaling

M118 AANGEHOUDEN D66 Plan van aanpak NNN

M119 INGETROKKEN PvdD Aanstellen stads- en dorpsecoloog

M120 AANGEHOUDEN FvD Herstel konijnenpopulatie

M121 VERWORPEN FvD kosten-baten toegangskaarten NH duingebied

M122 VERWORPEN FvD Onderzoek vossenpopulatie

12.a Evaluatie Metropoolregio Amsterdam (MRA) en MRA-Regiegroep (VD-77).
Dossier 1022 voorblad

Brief GS aan PS. Voordracht over vergadering Regiegroep Metropoolregio Amsterdam

Agenda Regiegroep MRA 18102019

Begeleidende brief evaluatierapport MRA

Evaluatierapport MRA

Verslag Regiegroep MRA 18042019

Werkplan en begroting MRA 2020

Voordracht 77-2019 Evaluatie Metropoolregio Amsterdam (MRA) en MRA-Regiegroep

Advies cie RWK bij voordracht MRA Regiegroep 18-10-2019

M123 AANGENOMEN GL MRA

13 Aanwijzen lid en plaatsvervangend lid uit PS en lid en plaatsvervangend lid uit GS voor Algemeen Bestuur
Recreatieschap Spaarnwoude (VD-74).

Voordracht 74-2019 Aanwijzen lid en plv. lid uit PS en lid en plv. lid uit GS voor AB Recreatieschap
Spaarnwoude

14 Aanwijzen voorzitter commissie Mobiliteit en Bereikbaarheid (VD-75).
Voordracht 75-2019 Aanwijzen voorzitter commissie Mobiliteit en Bereikbaarheid

15 Vragenuur.
Er zijn geen mondelinge vragen ingediend. Deadline voor indienen van mondelinge vragen was vrijdag 8
november jl. om 13.00 uur.

16 Indien aan de orde: stemming motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag.
Er zijn geen moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend bij vaststelling agenda op 11 november jl.
(punt 2).

17 Sluiting.



Agenda bijlagen
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B e s l u i t e n l i j s t  P S  
     

Datum vergadering : 11 en 18 november 2019 

Voorzitter : dhr. A.Th.H. van Dijk 

Griffier : mw. K. Bolt 

Vergaderstukken  : online beschikbaar PS 11-11-2019 
 
 
Punten 1 t/m 9 behandeld in PS van 11 november 2019. 
Punten 10 t/m 17 behandeld in PS van 18 november 2019. 
 

1. Opening en mededelingen. 

Afwezig op 11 november 2019 is dhr. Baljeu (fractie Baljeu).  

Mw. Er (GroenLinks) en dhr. Van den Berg (FvD) arriveren later. 

 

De voorzitter neemt namens Provinciale Staten en Gedeputeerde Staten tijdens de schorsing 

voor lunch een petitie in ontvangst van verschillende boerenorganisaties in Noord-Holland. 

Tevens neemt de voorzitter dan een manifest in ontvangst van het VNO-NCW.  

  

2.       Vaststelling agenda en regeling werkzaamheden. 

• PS heeft ingestemd met het het verzoek om punt 8b (voordracht 77 inzake MRA) te 

behandelen als bespreekpunt 12a. 

• PS heeft ingestemd met het behandelen van de ingediende actualiteiten over stikstof van 

fractie CDA. De actualiteit wordt behandeld bij agendapunt 2d.  

• Er zijn geen moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend. 

 

De gewijzigde agenda is vastgesteld. 

 

2a. Afscheid Statenleden fracties VVD en CDA. 

Er is afscheid genomen van mw. Larson van fractie VVD en dhr. Bond van fractie CDA. 

 

2b. Installatie en beëdiging Statenleden fracties VVD en CDA. 

- mw. Van Geffen namens fractie VVD 

- mw. Sanderse namens fractie CDA 

hebben in handen van de voorzitter de eed afgelegd en zijn daarmee als Statenleden 

geïnstaleerd. 

 

2c. Installatie en beëdiging duo-commissieleden fracties VVD en CDA. 

- dhr. Roosendaal namens fractie VVD 

- mw. Dekker namens fractie CDA 

hebben in handen van de voorzitter de eed of belofte afgelegd en zijn daarmee als duo-

commissieleden geïnstalleerd. 
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2d. Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten). 

Totaal aanwezig 52 leden bij stemming moties M50 t/m M53. 

 Totaal aanwezig 53 leden bij stemming moties M54 t/m M64. 

 Afwezig mw. Er (GroenLinks) en dhr. Baljeu (fractie Baljeu); dhr. Voskuil (PvdA) afwezig t/m 

stemming motie M53-2019. 

 

De door fractie CDA ingediende actualiteit inzake stikstof is behandeld.  

Er zijn 15 moties ingediend en er is 1 motie aangenomen. 

 

Motie M57-2019 fracties PvdA, D66, GroenLinks en VVD is aangenomen.  

Voor 30 en tegen 23 stemmen. Tegen motie M57-2019 stemmen de fracties FvD, CDA, 

PvdD, PVV, SP, 50PLUS/PvdO en fractie D66 met 1 stem tegen (mw. Klaassen) en 5 stemmen 

voor.  

Dictum: 

PS roept het College van GS op: 

a. tot de vaststelling van het nieuwe landelijke beleidskader stikstof de beleidsregels voor 

heel Noord-Holland als enige kader te hanteren; 

b. in gesprek te blijven met de sectoren die door de beleidsregels geraakt worden, zoals 

de agrariërs, de industrie en de bouw; 

c. de effecten van de nieuwe landelijke beleidsregels na invoering, samen met de 

betrokken sectoren te toetsen aan de praktijk; 

d. snel helderheid te verschaffen over integraliteit en effectiviteit van de maatregelen en 

daarover zo spoedig mogelijk aan PS te rapporteren;  

e. elk kwartaal PS een voortgangsrapportage hierover te doen toekomen. 

 

• Fractie CDA wenst aantekening tegen de motie te stemmen; zij missen hierin geen 

kop op landelijk beleid. 

 

Motie M50-2019 fractie CDA is verworpen. Voor 17 en tegen 35 stemmen. Voor motie M50-

2019 stemmen de fracties FvD, CDA, PVV, ChristenUnie en 50PLUS/PvdO. 

• Fractie ChristenUnie wenst aantekening voor de motie te stemmen; zijn niet 

gelukkig met de formulering, maar interpreteren het zo dat bij de nieuwe uitrol van 

de beleidsregels er geen kop komt op landelijk beleid. 

• Fractie VVD wenst aantekening tegen de motie te stemmen; wachten af of er 

landelijke consensus gaat komen per 1 december 2019 en op dat moment zullen zij 

beoordelen hoe zich dat verhoudt tot het coalitieakkoord met de kop op landelijk 

beleid. 

 

Motie M51-2019 fractie CDA is verworpen. Voor 16 en tegen 36 stemmen. Voor motie M51-

2019 stemmen de fracties FvD, CDA, PVV en 50PLUS/PvdO. 

 

Motie M52-2019 fractie CDA is verworpen. Voor 16 en tegen 36 stemmen. Voor motie M52-

2019 stemmen de fracties FvD, CDA, PVV en 50PLUS/PvdO. 

 

Motie M53-2019 fractie CDA is verworpen. Voor 16 en tegen 36 stemmen. Voor motie M53-

2019 stemmen de fracties FvD, CDA, PVV en 50PLUS/PvdO. 
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Motie M54-2019 fractie CDA is verworpen. Voor 15 en tegen 38 stemmen. Voor motie M54-

2019 stemmen de fracties FvD, CDA en PVV. 

 

Motie M55-2019 fractie CDA is verworpen. Voor 13 en tegen 40 stemmen. Voor motie M55-

2019 stemmen de fracties FvD, CDA en 50PLUS/PvdO. 

 

Motie M56-2019 fractie CDA is verworpen. Voor 16 en tegen 37 stemmen. Voor motie M56-

2019 stemmen de fracties FvD, CDA, PVV en 50PLUS/PvdO. 

 

Motie M58-2019 fracties PVV, 50PLUS/PvdO en FvD is bij hoofdelijke stemming verworpen. 

Voor 16 stemmen en tegen 37 stemmen. De hoofdelijke stemming volgt in de notulen van 

deze vergadering.  

Motie M59-2019 fractie FvD is verworpen. Voor 12 en tegen 41 stemmen. Voor M59-2019 

stemmen de fracties FvD, PVV en 50PLUS/PvdO. 

 

Motie M60-2019 fractie FvD is verworpen. Voor 16 en tegen 37 stemmen. Voor M60-2019 

stemmen de fracties FvD, CDA, PVV en 50PLUS/PvdO. 

 

Motie 61-2019 fractie PvdD is aangehouden. 

Motie 62-2019 fractie PvdD is aangehouden. 

Motie 63-2019 fractie SP is aangehouden. 

 

Motie 64-2019 fractie ChristenUnie is verworpen. Voor 4 en tegen 49 stemmen. Voor M64-

2019 stemmen de fracties PvdD en ChristenUnie. 

 

 

3a. Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding.  

Op grond van artikel 25, derde lid van de Provinciewet, heeft GS op 5 november jl. 

geheimhouding opgelegd op de onderdelen uit documenten betreffende mogelijke 

aanpassingen en verbouwingen op en rond circuit Zandvoort. Onderdelen die op grond van 

de Wet openbaarheid van bestuur niet openbaar gemaakt zijn met het besluit van 

Gedeputeerde Staten van 15 oktober 2019. 

Deze documenten zijn onder geheimhouding ter inzage gelegd voor PS bij de Statengriffie.  

De geheimhouding duurt voort tot 5 november 2029.  

 

PS heeft de geheimhouding bekrachtigd bij voordracht en besluit nr. 84-2019. 

 

 

3b. Lijst geheimhouding PS. 

De lijst wordt voor kennisgeving aangenomen.  

 

 

4. Vaststelling notulen van de vergadering van 30 september 2019. 

De notulen van 30 september 2019 zijn ongewijzigd vastgesteld.  

  

 

5.  Vaststelling Strategische Statenagenda. 

De Strategische Statenagenda wordt ongewijzigd vastgesteld.  
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6.  Vaststelling lijst Ingekomen stukken. 

De lijst ingekomen stukken wordt vastgesteld. 

 

 

7.  Vaststelling lijst moties. 

De lijst moties wordt vastgesteld. 

 

 

8. Hamerstukken. 

Totaal aanwezig 53 leden. 

 
8a.  Wijziging verordening Werkgeverscommissie Statengriffie Noord-Holland. 

Voordracht 76 
 

8b. Evaluatie Metropoolregio Amsterdam (MRA) en MRA-Regiegroep (voordracht 77) is van de 
hamerstukken afgehaald en wordt behandeld als punt 12a. 
 

8c. Zienswijzen 2019 financiële stukken Plassenschap Loosdrecht e.o.  
Voordracht 78 
 

8d. Protocol voor de accountantscontrole op de jaarstukken 2019. 
Voordracht 79 
 

8e. Overeenkomst afsluiting "Verkenningsjaar biodiversiteitsdoelen en beheerdoelen 
Natuurnetwerk Nederland (NNN)".  
Voordracht 82 
 

 

• Fractie PVV wenst aantekening tegen punt 8e te stemmen; omdat de onder druk 

liggende agrarische doelen nog verder onder druk komen te staan. Zij zijn van mening 

dat nuchter naar biodiversiteit en de natuur gekeken moet worden en dat de agrarische 

sector gekoesterd moet worden, aangezien deze een belangrijke bijdrage levert aan de 

Noord-Hollandse economie en de voedselproductie. 

• Fractie PvdD wenst aantekening tegen punt 8e te stemmen; voornamelijk omdat de 

doelen niet duidelijk zijn. 

• Fracties FvD en 50PLUS/PvdO wensen aantekening tegen punt 8e te stemmen.  

 

 

De besluiten van punten 8a en 8c t/m 8e zijn aangenomen en zijn bij het betreffende 

agendapunt op de website gepubliceerd. 

 

 

9. Begroting 2020. 

 Voordracht 73-2019 

Tevens afwezig bij de stemmingen van dit agendapunt: dhr. Hoogervorst (SP);  

aanwezig mw. Er (GL) vanaf deze stemmingen; totaal aanwezig 53 leden. 

Bij motie 85-2019 onthoudt mw. Er (GL) zich van stemmen wegens mogelijke 

belangenverstrengeling.  

 

Er zijn 38 moties ingediend en er zijn 11 moties aangenomen: 
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Motie M68-2019 fractie PvdD is aangenomen.  

Voor 32 en tegen 21 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, FvD, PVV en 50PLUS/PvdO. 

Dictum: 

PS verzoeken het College van Gedeputeerde Staten om: 

- de kansen voor klimaatbossen met locaties in beeld te brengen. 

 

Motie M69-2019 fracties PvdD en GroenLinks is aangenomen.  

Voor 28 en tegen 25 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, FvD, CDA, PVV en 

50PLUS/PvdO. 

Dictum: 

PS roepen het college van GS op: 

- de door Urgenda geïnventariseerde maatregelen serieus te nemen en per maatregel te 

bekijken waar de provincie actief mee aan de slag kan; 

- PS zo snel mogelijk daarover te informeren. 

 

Motie M74-2019 fracties PvdD, PvdA, GroenLinks en D66 is aangenomen. 

Voor 35 en tegen 18 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, CDA, PVV, ChristenUnie en 

fractie FvD met 1 stem tegen (dhr. Dekker) en 7 stemmen voor.  

Dictum: 

PS roepen het college van GS op: 

- dierenwelzijn mee te laten wegen in het beleid voor sponsoring van evenementen. 

 

•    Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen te stemmen; zij zijn tegen het 

sponsoringbeleid in het algemeen en willen geen extra criteria formuleren. 

 

Motie 83-2019 fractie ChristenUnie is aangenomen. 

Voor 49 en tegen 4 stemmen. Tegen stemmen de fracties PVV en DENK. 

Dictum: 

PS dragen GS op: 

- te onderzoeken op welke kruispunten de doorstroming ten behoeve van fietsers 

geoptimaliseerd kan worden door verkeerslichtinstallaties aan te passen, zodat de 

doorstroming veiliger en sneller verloopt. 

 

Motie 91-2019 fracties GroenLinks, D66, PvdA, PvdD, VVD en SP is aangenomen. 

Voor 41 en tegen 12 stemmen. Tegen stemmen de fracties FvD, PVV en ChristenUnie. 

Dictum: 

PS verzoekt het college van GS: 

- om samen met de andere provincies met een boot deel te nemen aan de Canal Parade 

2020; 

- hierover op korte termijn in overleg te treden met de andere provincies en de resultaten 

daarvan terug te koppelen aan PS. 

 

•   Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen de motie te stemmen; PS hebben een 

motie aangenomen waarin uitgesproken wordt dat de provincie een regenboog-

provincie is en wordt uitgedragen dat iedereen zichzelf mag zijn, ongeacht seksuele 

identiteit, religie, afkomst of huidskleur. Zij vertrouwen erop dat het college daar een 

goede invulling aan kan geven en vinden de oproep in deze motie daarom niet nodig. 
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Motie 92-2019 fracties D66 en GroenLinks is aangenomen. 

Voor 29 en tegen 24 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, FvD, PvdD, PVV en DENK. 

Dictum: 

PS dragen Gedeputeerde Staten op om: 

- te onderzoeken in hoeverre de aanleg van nieuwe natuur gefinancierd kan worden door de 

verkoop van groencertificaten aan bedrijven en inwoners die hun CO2 voetafdruk willen 

verlagen; 

- Provinciale Staten over de resultaten hiervan te informeren. 

 

Motie 93-2019 fracties D66, GroenLinks, PvdA, VVD en ChristenUnie is aangenomen. 

Voor 35 en tegen 18 stemmen. Tegen stemmen de fracties FvD, CDA, PvdD en PVV. 

Dictum: 

PS verzoeken het college van GS: 

- bij het opstellen van de voedselvisie belanghebbenden (*) actief te betrekken – in het 

verlengde van het totstandkomingsproces van de Omgevingsvisie; 

(*) dus ook inclusief burgers/inwoners; 

- bij het opstellen van de voedselvisie aan te sluiten op de nieuwe visie van het Rijk. 

 

Motie 94-2019 fracties D66, GroenLinks en PvdA is aangenomen. 

Voor 33 en tegen 20 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, FvD en PVV. 

Dictum: 

PS verzoekt Gedeputeerde Staten: 

1) te onderzoeken: 

- wat de (omgevings- en veiligheids-) effecten zijn van; 

- en in hoeverre een bijdrage geleverd kan worden aan de oplossing van de 

  stikstofproblematiek door; 

a)     het verlagen van de snelheidslimiet binnen het provinciale wegennet van 100 km/u naar 

80 km/u en; 

b)    het (verder) verlagen van de snelheidslimiet op het gehele provinciale wegennet in de 

omgeving van Natura 2000 gebieden; bijvoorbeeld naar 70 of 60 km/u. 

2) de bevindingen uit dit onderzoek op korte termijn (in 2019) te rapporteren aan PS. 

 

Motie 96-2019 fracties PvdA en D66 is aangenomen. 

Voor 38 en tegen 15 stemmen. Tegen stemmen de fracties FvD, CDA en PVV. 

Dictum:  

PS verzoeken het college van GS: 

- in het kader van de uitwerking van de kaders van de leefbaarheidsfondsen een integrale 

provinciale leefbaarheidsmonitor te ontwikkelen, waarin gebiedsgericht zoveel mogelijk 

factoren welke van invloed zijn op een gezonde en vitale leefomgeving worden 

meegenomen. 

 

Motie 98-2019 fracties FvD, PvdD, CDA, 50PLUS/PvdO, PVV, SP en DENK is aangenomen. 

Voor 47 en tegen 6 stemmen. Tegen stemt de fractie PvdA. 

Dictum: 

PS verzoeken het college van Gedeputeerde Staten: 

De volgende vier communicatie-uitingen die bekendheid in grote mate zouden versterken te 

organiseren en uit te voeren; 
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- de mogelijkheid tot het initiëren van een referendum, burgerinitiatief of inspraak opnemen 

in een (digitale) brochure en die onder Noord-Hollandse burgers verspreiden; 

- het doen van (meer) uitingen hieromtrent op sociale media; te denken valt hierbij aan een 

aparte website, en gebruik van de sociale media Facebook, Twitter en Instagram; 

- het opstellen en verspreiden van een infographic met wegwijzer over alle mogelijke 

manieren van inspraak en meedenken die Noord-Hollandse burgers t.a.v. het bestuur 

hebben; 

- de informatie op de website toegankelijk en up to date houden. 

 

• Fractie ChristenUnie wenst aantekening voor te motie te stemmen als enige 

oppositiepartij die de motie niet mee heeft ingediend. 

 

Motie 102-2019 fractie 50PLUS/PvdO is aangenomen. 

Voor 52 stemmen en tegen 1 stem. Tegen heeft gestemd fractie ChristenUnie. 

PS roepen het college van Gedeputeerde Staten op om: 

- te inventariseren bij welke busstations, natuurgebieden/bezoekerscentra, snelfietsroutes 

en toeristische overstappunten (openbare) toegankelijke toiletten in onze provincie 

ontbreken; 

- bij locaties zonder toiletten afspraken te maken met nabijgelegen horecagelegenheden of 

winkels over toiletgebruik door passanten en deze aan te melden bij de HogeNood- app; en 

waar geen horeca is, te kijken of een openbaar toilet te realiseren is. 

 

 

Verworpen moties: 

 

Motie M65-2019 fracties FvD en 50PLUS/PvdO is verworpen. Voor 17 en tegen 36 stemmen. 

Voor stemmen de fracties FvD, PvdD, SP en 50PLUS/PvdO. 

 

Motie M72-2019 fracties PvdD en PvdA is verworpen. Voor 25 en tegen 28 stemmen. Voor 

stemmen de fracties GroenLinks, PvdA, PvdD, SP, 50PLUS/PvdO, DENK en D66 met 3 stemmen 

voor (dhr. Kanik, mw. Kapitein en dhr. Steeman) en 3 stemmen tegen. 

Motie M73-2019 fractie PvdD is verworpen. Voor 11 en tegen 42 stemmen. Voor stemmen de 

fracties CDA, PvdD, SP, ChristenUnie en DENK. 

• Fractie CDA wenst aantekening voor de motie te stemmen; zij kunnen zich niet vinden 

in veel van de overwegingen, maar wel wat door het college wordt gevraagd om alles in 

te zetten om faunaschade te voorkomen en dat kan ook op een diervriendelijke manier, 

waar mogelijk. 

 

Motie 75-2019 fracties PvdD en SP is verworpen. Voor 5 en tegen 48 stemmen. Voor stemmen 

de fracties PvdD en SP. 

• Fractie FvD wenst aantekening tegen de motie te stemmen; vinden het wel een aardige 

motie qua participatie, maar er wordt eigenlijk gezegd, je mag zelf kiezen, maar dit niet, 

dit niet en dit niet, denken niet dat dit het doel van participatie bereikt. 

 

Motie 77-2019 fractie PVV is verworpen. Voor 4 en tegen 49 stemmen. Voor stemmen de 

fracties PVV en 50PLUS/PvdO. 
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Motie 78-2019 fracties PVV en SP is verworpen. Voor 14 en tegen 39 stemmen. Voor stemmen 

de fracties FvD, PVV, SP en 50PLUS/PvdO. 

• Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen de motie te stemmen; zij zijn niet erg 

enthousiast over SolaRoad over de manier waarop de afweging is gemaakt om in dit 

project te investeren. Vinden het een taak van de overheid om innovatieve projecten te 

ondersteunen en in de overwegingen wordt expliciet gezegd dat dat niet zo is. 

 

Motie 81-2019 fractie SP is verworpen. Voor 15 en tegen 38 stemmen. Voor stemmen de 

fracties GroenLinks, PvdD, SP en ChristenUnie. 

 

Motie 85-2019 fracties 50PLUS/PvdO en FvD is verworpen. Voor 12 en tegen 40 stemmen. Voor 

stemmen de fracties FvD, PVV en 50PLUS/PvdO. Mw. Er (GroenLinks) onthoudt zich van 

stemmen. 

• Fractie VVD wenst aantekening tegen de motie te stemmen; zij herkennen de zorgen 

zoals genoemd in de motie, het gaat de fractie te ver om Amsterdam nu onder 

verscherpt toezicht te stellen. 

 

Motie 89-2019 fracties DENK en PvdD is verworpen. Voor 15 en tegen 38 stemmen. Voor 

stemmen de fracties GroenLinks, PvdD, SP en DENK. 

• Fractie PvdA wenst aantekening tegen de motie te stemmen; hadden gehoopt fractie 

DENK te bewegen deze aan te houden, omdat het spijtig is tegen te moeten stemmen 

voor iets wat zij belangrijk vinden, waardoor er straks misschien een negatief besluit 

ligt, terwijl er met grote welwillendheid door de gedeputeerde over gesproken is. Alleen 

wat hier gevraagd wordt, kan simpelweg niet worden ingewilligd. 

• Fractie D66 wenst aantekening tegen de motie te stemmen; het kan niet op deze manier 

worden gedaan. Het evenement moet zelf een aanvraag indienen en iedereen is heel 

welwillend. Anders gaan wij nu een uitspraak doen van niet en dat is niet in het belang 

van het evenement. 

• Fractie CDA wenst aantekening tegen de motie te stemmen; zij vinden het een leuk 

festival, maar sluiten zich aan bij de vorige stemverklaringen dat dit niet de juiste route 

is. Zij zullen daarom tegen stemmen, maar dat zegt niets over het belang van dit 

onderwerp en de waardering die zij voor dit festival hebben. 

• Fractie VVD wenst aantekening tegen de motie te stemmen; zij willen graag het proces 

volgen. 

• Fractie FvD wenst aantekening tegen de motie te stemmen; zij houden niet zo van 

cultuursubsidies en vinden dat dit soort festivals vanuit de gemeenschap zelf kan 

worden georganiseerd. 

• Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen de motie te stemmen; zij staan zeer 

sympathiek tegenover dit evenement, het is heel belangrijk, maar er is een mooie 

toezegging gedaan door de gedeputeerde. Zij vinden het niet de juiste weg om op deze 

manier subsidies of sponsoring toe te gaan kennen. 

• Fractie GroenLinks wenst aantekening voor de motie te stemmen; dringen nogmaals aan 

op intrekking van de motie, omdat zij denken dat het resultaat daarvan groter zal zijn.   

 

Motie 97-2019 fractie FvD is verworpen. Voor 16 en tegen 37 stemmen. Voor stemmen de 

fracties FvD, CDA, PVV en 50PLUS/PvdO. 
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Motie 99-2019 fractie ChristenUnie is verworpen. Voor 4 en tegen 49 stemmen. Voor stemmen 

de fracties PvdD en ChristenUnie. 

 

Motie 100-2019 fracties ChristenUnie en CDA is verworpen. Voor 6 en tegen 47 stemmen. Voor 

stemmen de fracties CDA, ChristenUnie en 50PLUS/PvdO. 

 

Motie 101-2019 fracties ChristenUnie en CDA is verworpen. Voor 14 en tegen 39 stemmen. 

Voor stemmen de fracties FvD, CDA, ChristenUnie en 50PLUS/PvdO. 

 

 

Ingetrokken en aangehouden moties: 

Motie 66-2019 fracties CDA en ChristenUnie is aangehouden. 

Motie 67-2019 fractie CDA is ingetrokken. 

Motie 70-2019 fracties PvdD en SP is ingetrokken. 

Motie 71-2019 fractie PvdD is aangehouden. 

Motie 76-2019 fractie PvdD is ingetrokken. 

Motie 79-2019 fractie SP is ingetrokken. 

Motie 80-2019 fractie SP is aangehouden. 

Motie 82-2019 fractie ChristenUnie is ingetrokken. 

Motie 84-2019 fractie ChristenUnie is ingetrokken. 

Motie 86-2019 fractie 50PLUS/PvdO is ingetrokken. 

Motie 87-2019 fracties 50PLUS/PvdO, FvD en PVV is aangehouden. 

Motie 88-2019 fracties 50PLUS/PvdO, FvD en PVV is aangehouden. 

Motie 90-2019 fractie DENK is ingetrokken. 

Motie 95-2019 fracties D66, PvdA, VVD en GroenLinks is ingetrokken. 

 

 

Voordracht 73-2019 is aangenomen.  

Voor 41 en tegen 12 stemmen. Tegen voordracht 73 stemmen de fracties: FvD, PVV en 

50PLUS/PvdO. Voordracht en besluit 73-2019 is bij agendapunt 9 van deze vergadering op de 

website gepubliceerd. 

 

 

10a. Heropening en mededelingen. 

De voorzitter heropent de vergadering op 18 november 2019.  

Afwezig op 18 november 2019 zijn dhr. Dekker (FvD), dhr. Everduim (DENK), dhr. Hoogervorst 

(SP) en mw. V/d Waart (GroenLinks). 

 

Dhr. Van den Berg (FvD), dhr. Dulfer (GroenLinks), mw. Er (GroenLinks) en dhr. De Wit (VVD) 

arriveren later. Dhr. Klein (ChristenUnie) en mw. Sanderse (CDA) vertrekken eerder. 

 

• PS stemt niet in met het ordevoorstel van fractie VVD om het stemmen uit te stellen na 

15.00 uur. 

• PS stemt niet in met het ordevoorstel om de spreektijd te verhogen naar 5 minuten bij 

fracties SP, ChristenUnie en 50PLUS/PvdO.  

• PS stemt niet in met het aanvullende ordevoorstel m.b.t. het schenken van 1 minuut 

spreektijd door fracties PvdA en D66 aan ChristenUnie en 1 minuut door fractie D66 aan 

CDA. 
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10b. Klimaatakkoord 

 Voordracht 80-2019. 

Totaal aanwezig 50 leden. 

Tevens afwezig vanaf dit punt: dhr. Klein (ChristenUnie). 

 

Er zijn 11 moties ingediend en 4 aangenomen: 

 

Motie 103-2019 fractie CDA is aangenomen. 

Voor 27 en tegen 24 stemmen. Tegen stemmen de fracties D66, PvdA, FvD, PvdD en fractie 

Baljeu. 

Dictum: 

PS verzoekt het college van GS om: 

- draagvlak voor de uitvoering van het energieakkoord als uitgangspunt te nemen wanneer 

keuzes over ruimtelijk ordening genomen moeten worden. 

 

• Fractie D66 wenst aantekening tegen de motie te stemmen; zij vinden dat de uitvoering 

een integrale afweging is, waar draagvlak een onderdeel van is. 

 

Motie 104-2019 fracties PvdA, GroenLinks, PvdD en D66 is aangenomen. 

Voor 29 en tegen 21 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, FvD, PVV, 50PLUS/PvdO en 

fractie Baljeu. 

Dictum: 

PS roept het College van GS op: 

- alles in het werk te stellen om samen met andere overheden en de netbeheerders de 

knelpunten in zowel wet- en regelgeving als fysiek, proactief op te lossen en de 

infrastructuur zo spoedig mogelijk op orde te brengen zodat het netwerk klaar is om de 

extra vraag vanuit de energietransitie aan te kunnen; 

- hiertoe er bij de netbeheerders op aan te dringen om te beginnen met het verzwaren van de 

infrastructuur rond die gebieden in Noord-Holland die in potentie op korte termijn het 

meeste kunnen bijdragen aan de transitie naar duurzame energie; 

- zich door P5 gesteund te weten bij het voortvarend realiseren van deze doelen. 

 

• Fractie VVD wenst aantekening tegen de motie te stemmen; de gedeputeerde heeft de 

motie ontraden, zeker als het gaat over de bullit waar netbeheerders alvast worden 

opgedragen om te beginnen met het verzwaren van het netwerk. 

 

Motie 106-2019 fracties PvdD, SP en D66 is aangenomen. 

Voor 38 en tegen 12 stemmen. Tegen stemmen de fracties FvD, PVV, 50PLUS/PvdO en fractie 

Baljeu. 

Dictum: 

PS verzoekt het college van Gedeputeerde Staten: 

- Om met Energy Challenges in gesprek te gaan om te kijken waar de provincie komende 

jaren kan investeren in het initiatief binnen Noord-Holland. 

 

• Fractie PvdA wensen aantekening voor de motie te stemmen vanwege de uitleg gegeven 

door de gedeputeerde. 
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Motie 107-2019 fracties PvdD en ChristenUnie is aangenomen. 

Voor 34 en tegen 16 stemmen. Tegen stemmen de fracties FvD, CDA, PVV, 50PLUS/PvdO en 

fractie Baljeu. 

Dictum: 

verzoeken het college van GS om: 

- met ecologen, natuurorganisaties en de bouw in gesprek te gaan over hoe natuurinclusief 

bouwen in Provincie Noord-Holland zo snel mogelijk gerealiseerd kan worden; 

- de wens om natuurinclusief bouwen te betrekken bij de uitvoering van het Klimaatakkoord 

in te brengen bij IP0; 

- dit ook te betrekken bij de verdere invulling van de taken van het Expertise Centrum 

Warmte (ECW), als kenniscentrum voor de uitdagingen op het gebied van de gebouwde 

omgeving. 

 

• fractie CDA wenst aantekening tegen de motie te stemmen; vinden het een sympathiek 

geheel en de uitleg van de gedeputeerde gaat daar ook een heel eind in mee, maar 

vinden de overweging toch te absoluut geformuleerd. 

• Fractie VVD wenst aantekening voor de motie te stemmen; zij kunnen met de uitleg van 

de gedeputeerde prima leven met deze motie. 

• Fractie PvdA wenst aantekening voor de motie te stemmen; zoals aangegeven door de 

PvdD en door de gedeputeerde kunnen zij daar in meegaan. 

 

Verworpen en ingetrokken moties: 

 

Motie 105-2019 fractie ChristenUnie is verworpen. Voor 15 en tegen 35 stemmen. Voor 

stemmen de fracties CDA, PvdD en SP (fractie ChristenUnie afwezig bij deze stemming). 

• Fractie GroenLinks wenst aantekening tegen de motie te stemmen; zij vermoeden dat 

dhr. Klein bij aanwezigheid de motie zou aanhouden, gezien het antwoord van de 

gedeputeerde dat de motie overbodig is omdat we dit al doen.  

 

Motie 108-2019 Fractie PvdD is ingetrokken. 

 

Motie 109-2019 fractie PvdD is verworpen. Voor 23 en tegen 27 stemmen. Voor stemmen 

de fracties GroenLinks, FvD, PvdD, PVV en SP. 

• Fractie FvD wenst aantekening voor de motie te stemmen; zijn van mening dat 

iedereen in deze markt vrij zou moeten zijn om mestvergisters te plaatsen, alleen 

zonder subsidie.  

 

Motie 110-2019 fractie PvdD is verworpen. Voor 13 en tegen 37 stemmen. Voor stemmen de 

fracties GroenLinks, PvdD en SP. 

 

Motie 111-2019 fractie PvdD; stemmen staken. Voor 25 en tegen 25 stemmen. Deze motie 

wordt opnieuw in stemming gebracht tijdens volgende Statenvergadering op 16 december 

2019. 

 

Motie 112-2019 fractie SP is verworpen. Voor 22 en tegen 28 stemmen. Voor stemmen de 

fracties PvdA, FvD, PvdD, SP, 50PLUS/PvdO, fractie Baljeu en PVV met 2 stemmen voor en 1 stem 

tegen (dhr. Deen). 

• Fractie PvdA wenst aantekening voor de motie te stemmen; zij vinden het belangrijk om 
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zeker te weten dat iedereen naar draagkracht mee kan doen. Of dit het juiste instrument 

is, weten ze niet, maar zien dit als een oproep aan GS om met deze gegevens te komen, 

landelijk of anderszins. 

 

Motie 113-2019 fractie FvD is verworpen. Voor 14 en tegen 36 stemmen. Voor stemmen de 

fracties FvD, PVV, SP, 50PLUS/PvdO en fractie Baljeu. 

 

 

Voordracht 80-2019 is met hoofdelijke stemming aangenomen.  

Voor 33 en tegen 17 stemmen. Tegen voordracht 80 stemmen de fracties FvD, PVV, PvdD, SP en 

fractie Baljeu. Voordracht en besluit 80-2019 is bij agendapunt 10b van deze vergadering op de 

website gepubliceerd. 

 

• Fractie SP wenst aantekening tegen de voordracht te stemmen; zij zijn wel voor 

maatregelen en onderschrijven daarmee ook zaken die in het Klimaatakkoord genoemd 

worden, maar willen iets terugzien voor de mensen met minder inkomen in de 

provincie, dat komt onvoldoende tot uitdrukking. 

• Fractie PvdD wenst aantekening tegen de voordracht te stemmen; vinden dat dit beleid 

te weinig blijkt te zijn en het oude beleid steunt en daarmee ook vervuiling steunt wat 

tegen alle milieubeginselen in gaat.  

 

  

11. Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027 (PMO). 

 Voordracht 81-2019. 

Totaal aanwezig 49 leden. 

Tevens afwezig vanaf dit punt: mw. Sanderse (CDA). 

 

Er zijn vier moties ingediend en 1 aangenomen: 

 

Motie 115-2019 fracties PvdD, SP en PvdA is aangenomen. 

Voor 32 en tegen 17 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, CDA, PVV, 50PLUS/PvdO en 

fractie Baljeu. 

Dictum: 

PS verzoeken het college van GS: 

- om een integrale visie op het beheer van wegbermen en oevers op te stellen, 

bevattende zowel maai- als zaaibeleid en deze in de aanbestedingen voor de 

gebiedscontracten mee te nemen. 

 

• Fractie CDA wenst aantekening tegen de motie te stemmen; omdat hierin niet is 

opgenomen dat als er zaaibeleid wordt vastgesteld, dat ook effecten kan hebben 

voor naastliggende percelen. 

 

Motie 114-2019 fracties SP en PvdD is verworpen. Voor 5 en tegen 44 stemmen. Voor 

stemmen de fracties PvdD en SP.  

 

Motie 116-2019 fracties PvdD en SP is aangehouden. 

Motie 117-2019 fracties PvdD, D66, GroenLinks, SP en PvdA is aangehouden. 
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Voordracht 81-2019 is unaniem aangenomen met 49 stemmen. 

Voordracht en besluit 81-2019 is bij agendapunt 11 van deze vergadering op de website 

gepubliceerd. 

 

• Fractie PVV wenst aantekening voor de voordracht te stemmen; behoudens dat zij 

vinden dat de provincie niet alleen wil bijdragen aan de nationale en internationale 

klimaat- en CO2 doelstellingen, maar hierin zelfs voorop wil lopen. Vinden voorts 

dat de aandelen SolaRoad verkocht zouden moeten worden. 

 

 

12. Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024. 

 Voordracht 83 

 Aanwezig 46 leden. 

 Tevens afwezig vanaf dit punt: mw. Koning (CDA) en dhr. Leerink (PvdA). 

Mw. Klaassen (D66) onthoudt zich bij dit agendapunt van stemmen wegens mogelijke 

belangenverstrengeling. 

 

Er zijn 2 amendementen en 5 moties ingediend die niet zijn aangenomen: 

 

Amendement 17-2019 fracties CDA, FvD, PVV en 50PLUS/PvdO is verworpen. Voor 13 en tegen 

33 stemmen. Voor stemmen de fracties FvD, CDA, PVV en 50PLUS/PvdO. 

• Fractie VVD wenst aantekening tegen het amendement te stemmen; verwijzen naar de 

inbreng die ze geleverd hebben in de commissievergadering; hebben veel sympathie 

voor de geest achter het amendement, maar achten het juridisch instrument wel nodig.  

 

Amendement 18-2019 fractie PvdD is verworpen. Voor 5 en tegen 41 stemmen. Voor stemmen 

de fracties PvdD en SP. 

 

Motie 118-2019 fracties D66 en GroenLinks is aangehouden. 

Motie 119-2019 fractie PvdD is ingetrokken. 

Motie 120-2019 fractie FvD is aangehouden. 

 

Motie 121-2019 fracties FvD en PVV is verworpen. Voor 22 en tegen 24 stemmen. Voor de 

motie stemmen de fracties VVD, FvD, PvdD en PVV. 

 

Motie 122-2019 Fracties FvD, PVV en CDA is verworpen. Voor 12 en tegen 34 stemmen. Voor 

de motie stemmen de fracties FvD, CDA en PVV. 

 

 

Voordracht 83-2019 is aangenomen. 

Voor 43 en tegen 3 stemmen. Tegen de voordracht stemt de fractie PVV. 

Voordracht en besluit 83-2019 is bij agendapunt 12 van deze vergadering op de website 

gepubliceerd.  

 

• Fractie PVV wenst aantekening tegen de voordracht te stemmen; vinden dat het goede 

punten bevat, maar zijn het niet eens met de Brusselse bemoeizucht en de 

onrealistische ambities inzake NNN en vinden 19 Natura 2000 gebieden in Noord-

Holland te veel, gezien de huidige woningnood en het belang van de agrarische sector. 
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• Fractie PvdD wenst aantekening voor de voordracht te stemmen; vinden het PNO niet 

goed genoeg, kunnen bijvoorbeeld niet instemmen met het beleid rond Schiphol waar 

ganzen worden doodgeschoten en vergast, net als de andere jacht die plaatsvindt, maar 

vinden dat er toch veel positieve punten zijn.  

 

 

12a. Evaluatie Metropoolregio Amsterdam (MRA) en MRA-Regiegroep. 

 Voordracht 77 

 Aanwezig 47 leden. 

 De voorzitter verlaat de vergadering wegens andere verplichtingen; het voorzitterschap wordt  

 overgenomen door de vicevoorzitter.  

 

Motie 123-2019 fracties GroenLinks, D66 en SP is aangenomen. 

Voor 39 en tegen 8 stemmen. Tegen stemmen de fracties FvD en fractie Baljeu. 

 

Voordracht 77-2019 is aangenomen. 

Voor 44 en tegen 3 stemmen. Tegen stemt de fractie PVV. Voordracht en besluit 77-2019 is bij 

agendapunt 12a van deze vergadering op de website gepubliceerd.  

 

 

13. Aanwijzen lid en plaatsvervangend lid uit PS en lid en plaatsvervangend lid uit GS voor het 

Algemeen Bestuur Recreatieschap Spaarnwoude. 

 Voordracht 74 

 Aanwezig 47 leden. 

 

Voordracht 74-2019 is bij acclamatie aangenomen. Voordracht en besluit 74-2019 is bij 

agendapunt 13 van deze vergadering op de website gepubliceerd.  

 

 

14. Aanwijzen voorzitter commissie Mobiliteit en Bereikbaarheid (M&B). 

 Voordracht 75 

 Aanwezig 47 leden. 

 

Voordracht 75-2019 is bij acclamatie aangenomen. Voordracht en besluit 75-2019 is bij 

agendapunt 14 van deze vergadering op de website gepubliceerd.  

 

 

15.  Vragenuur.  

Er zijn geen mondelinge vragen ingediend. 

 

 

16.  Indien aan de orde: stemming motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag. 

  Er zijn geen moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend. 

 

 

17. Sluiting. 

De vicevoorzitter sluit de vergadering.  
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45
10.a. Heropening en mededelingen

De VOORZITTER: We gaan verder met de vergadering waar we vorige week zijn gebleven met de 
agenda. Een aantal fracties heeft minder dan vijf minuten spreektijd. U heeft dat in het verleden 

50 altijd opgelost door dat aan te vullen naar vijf minuten. Dat zou dan gelden voor de fracties SP, 
CU en 50PLUS. Voor de rest houden we ons vast aan de afspraken die we hebben gemaakt en dat 
was de tien uur volledige vergadertijd voor de twee vergaderingen. Kunt u daarmee instemmen?

De heer DESSING (FvD): Een punt van orde. Wij hebben toch wel bezwaar hiertegen. We zijn 
55 allemaal bezig met het managen van onze spreektijd en om dat te verdelen over de twee dagen, 

die we verwachtten voor een 10-uursvergadering. We vinden het een onwenselijke bonus die de 
partijen krijgen om op deze manier extra minuten te krijgen. Dus tegen.

De heer DEEN (PVV): Wij sluiten ons daarbij aan. Dank u wel.
60

De heer ZOON (PvdD): Wij sluiten ons daar niet volledig bij aan. Ik vind inderdaad dat iedereen 
recht moet hebben om te kunnen spreken. Het is wel zo dat tien uur inderdaad is gebaseerd op 
één dag vergaderen en wat ons dus duidelijk niet gelukt is. We zouden willen voorstellen om er 
een iets langere spreektijd van te maken voor alle partijen.

65
De heer VAN DER MAAS (VVD): Dat lijkt ons zeker geen goed idee. Tien uur is al ongelofelijk lang. 
Vorige week hebben we uitgebreid over de verschillende dingen kunnen praten. Ik ben het eens 
met FvD dat de fracties gewoon hun spreektijd moeten managen, op de manier zoals dat 
voorgeschreven is en afgesproken in het Presidium.

70
De VOORZITTER: Zijn er nog anderen die het woord willen voeren?

Mevrouw ALBERTS (SP): De SP is altijd van mening dat spreektijd spreektijd is. Ik heb een vraag. 
Hoeveel is onze spreektijd eigenlijk?

75
De VOORZITTER: Dat is bij de agenda meegestuurd. De spreektijd van de SP bedraagt drie 
minuten en veertien seconden. Dat zou in het voorstel vijf minuten moeten worden. 
Nog anderen die het woord willen voeren? Anders leg ik een ordevoorstel neer. Dat ordevoorstel 
luidt: We hebben een afspraak met elkaar gemaakt, ook in het Presidium, om tien uur te 

80 vergaderen. Daaraan wil ik me wel strikt houden. Dat doet ook recht aan de vergadering. In een 
van uw vorige vergaderingen, uit mijn hoofd gezegd was dat met de Omgevingsverordening, 
heeft u in een vergelijkbare situatie gezeten. Toen zijn met name de partijen, die onder de vijf 
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minuten zijn gekomen, naar vijf minuten opgedeeld. De rest is gebleven, zoals het was. Dat wilde 
ik nu als ordevoorstel neerleggen. 

85 Dan open ik stemming nummer 3 en dan vraag ik u of u voor of tegen bent dat de partijen die 
onder de vijf minuten zitten naar vijf minuten gaan en dat voor de andere partijen de 
spreektijden worden vastgehouden. Ik open stemming nummer 3:
49 stemmen uitgebracht. Dan is het ordevoorstel verworpen met 30 stemmen tegen en 19 
stemmen voor. Voor hebben gestemd: D66, PvdA, CDA, PvdD, CU, 50PLUS/PvdO. Dat betekent 

90 dus dat we vasthouden aan de oorspronkelijke spreektijden, zoals die er nu nog zijn. 
De spreektijden zijn als een bijlage bijgevoegd bij de vergaderstukken.

10.b. Statenvoordracht 80 Klimaatakkoord 

95 De VOORZITTER: Dan gaan we naar voordracht 10.b. Dat is het Klimaatakkoord. In eerste termijn 
geef ik het woord aan mevrouw Sanderse van het CDA. Dat is haar maidenspeech.

Mevrouw SANDERSE (CDA): Dames en heren, het is een grote verantwoordelijkheid die op onze 
schouders ligt om deze ronde van het Klimaatakkoord tot een goed einde te brengen. We moeten 

100 zij aan zij optrekken om de doelen te bereiken. De maatregelen die nodig zijn, gaan veel 
betekenen voor ons Noordhollands landschap. Op Rijksniveau is de regio op Ruimtelijke ordening 
in ons land, met de afschaffing van het ministerie van VROM, niet echt een topprioriteit gebleken. 
Voor mijzelf is regie op de Ruimtelijke ordening één van de drijfveren om mij te kandideren voor 
PS en daar sta ik dan, met één van de belangrijkste opgaven van de komende tijd. Een ambitieus 

105 proces en ook een project waar we niet zomaar even tot uitvoering kunnen overgaan. Voor ons is 
draagvlak voor de maatregelen cruciaal. Zeker na de dure en zure lessen va de vorige ronde die 
eindigden in inpassingsbesluiten waar inwoners tot op de dag van vandaag last van hebben. 
Daarom dienen wij een motie in, waarvan het dictum luidt: Draagvlak voor de uitvoering van het 
energieakkoord als uitgangspunt te nemen wanneer keuzes over ruimtelijke ordening genomen 

110 moeten worden.

Motie 103/18-11-19: Draagvlak klimaatakkoord
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op maandag 11 november 2019,

115 Constaterende dat 
- Op dit moment concept -Regionale Energiestrategieën worden geschreven met behulp van 

onder andere professionals en stakeholders,
- Er samen met gemeenten, woningcorporaties en andere stakeholders een eerlijk, haalbaar en 

betaalbaar Energieakkoord zal worden gesloten,
120 - Dit Energieakkoord een grote impact zal hebben op de Ruimtelijke Ordening van onze 

provincie,

Overwegende dat 
- Bij het samenvoegen van de strategieën de provincie uiteindelijk verantwoordelijk is voor de 

125 ruimtelijke ordening bij de uitvoering van het Energieakkoord,
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- De provincie Noord-Holland daardoor uiteindelijk verantwoordelijk is voor het toewijzen van 
locaties voor het verwezenlijken van het Energieakkoord,

- Voor een haalbaar en betaalbaar Energieakkoord lokaal draagvlak voor de plannen belangrijk 
is,

130
Verzoekt het College van GS om
Draagvlak voor de uitvoering van het energieakkoord als uitgangspunt te nemen wanneer keuzes over 
ruimtelijke ordening genomen moeten worden,

135 en gaan over tot de orde van de dag.
Marleen Sanderse (CDA)

De VOORZITTER: Deze motie maakt onderdeel uit van onze beraadslaging.

140 Mevrouw SANDERSE (CDA): Goede participatie betekent echter niet dat iedereen het op het eind 
eens mee moet en kan zijn. Keuzes goed uitleggen vraagt lef. Dus niet doordrukken, maar 
draagvlak zoeken en accepteren als dat er echt niet is. Een voorbeeld hiervan is biomassa. 
Massaal protest en nieuw wetenschappelijk onderzoek dat aantoont dat deze methode waar hout 
van heinde en ver moet worden aangesleept, gelukkig ook door deze coalitie ingeperkt wordt. 

145 Dat is precies wat wij met lef bedoelen. Voor ons is het ook echt heel belangrijk dat het voor 
inwoners haalbaar en betaalbaar blijft en het liefste meeprofiteren. Het is voor het CDA de 
uitdaging om de uitvoering zo vorm te geven dat er op lokaal niveau voor inwoners zichtbaar en 
in de portemonnee voelbare oplossingen komen. Productie van duurzame energie wordt big 
business. Niet alleen voor bedrijven, maar ook inwoners moeten mee kunnen profiteren in de 

150 opbrengsten van de energietransitie. Dat is volgens ons klimaatrechtvaardigheid. In 2016 heeft 
de UvA voor PS een onderzoek uitgevoerd naar de oprichting van een provinciaal energiebedrijf. 
De implementatie heeft het destijds niet gehaald. Wij zien samen met de SP, met de bril van nu, 
veel potentie in een dergelijk initiatief en we willen middels een initiatiefvoorstel of een ander 
middel onderzoeken of de onderzoeksresultaten van 2016 nog actueel zijn en bekijken of ze 

155 passend en ook complementair zijn aan het restproces. Wij denken dat een vorm van een 
provinciaal energiebedrijf, dat ook op lokaal niveau ontstaat, zoals recent in Koggeland, heel 
goed kan aansluiten bij het vergroten van het draagvlak en het zichtbaar maken van de 
broodnodige energietransitie. We komen daar snel op terug, maar dan weet u dat wij daar alvast 
mee bezig zijn. 

160 Verder pleiten wij voor een realistisch tempo. De klimaatplannen zijn geformuleerd voor 2030 en 
2050. We hebben dus een generatie de tijd om alle doelen te realiseren. Die tijd moeten we 
nuttig gebruiken. Door nu te doen wat kan en nodig is en andere maatregelen uit te smeren over 
de komende decennia. Dat geeft een realistisch perspectief en schept ook ruimte om maximaal te 
profiteren van de innovatie en de technologische vooruitgang. Dat voorkomt dat we over een 

165 paar jaar geconfronteerd zijn met plannen voor een Noord-Hollands landschap vol met panelen 
en molens, terwijl er technieken voor handen zijn die minder landschappelijke impact hebben, 
zoals waterstofcentrales. Dan noem ik hier volledigheidshalve nog maar even de nu afgesloten 
mogelijkheid tot kernenergie, wat inmiddels zo doorontwikkeld is dat de nadelen steeds minder 
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zwaar wegen. Te lang meegaan in tunnelvisie oplossingen of het ontkennen van goede 
170 alternatieven leidt ook tot het wegebben van het broodnodige draagvlak. 

Dan nog even kort over het proces. Dat is om via de regio’s biedingen te krijgen voor de opgave 
voor wind op land en zon. Bottom up dat juichen we vanzelfsprekend toe. Wij zijn nog steeds 
benieuwd hoe de regels, die in het coalitieakkoord staan, zich verhouden tot deze processen. Die 
regio’s moeten opereren met heel veel onzekerheden, bijvoorbeeld waar kunnen de molens 

175 eigenlijk komen te staan volgens de provinciale regels voor wat betreft de afstand. Wat als uit de 
restprocessen komt dat alle windmolens in Noord-Holland Noord ‘landen’? De gedeputeerde 
heeft ons verzekerd dat wij als PS ons zegje mogen doen. Maar, wij mogen tot nu toe onze 
kaderstellende rol uitoefenen door wensen mee te geven op een B-stuk in de commissie. Dat is 
niet hoe wij het voor ons zien. Op mijn vragen naar aanleiding van de commissie heeft het 

180 college antwoorden gegeven; antwoorden die ons absoluut niet geruststellen. In tegendeel. GS 
gaan de ruimtelijke principes voor een provinciale inzet in de rest vaststellen en stuurt ze ons 
toe. Wij mogen daarvan kennis nemen. Binnenkort worden inwoners en stakeholders gevraagd te 
reageren op de scenario’s, die op dit moment volop in ateliers worden ontwikkeld. Wij moeten als 
PS ook de kans krijgen om op tijd aan te geven waar wij de ruimtelijke consequenties mogelijk 

185 achten. Anders wordt het tekenen bij het kruisje en dat was nu net niet waar ik me voor had 
gekandideerd.

De VOORZITTER: Gefeliciteerd met uw maidenspeech. Het ging volgens mij fantastisch. Dank u 
wel.

190 Ik geef graag het woord aan mevrouw Gielen van GroenLinks.

Mevrouw GIELEN (GL): Een goede stap vooruit, maar we zijn er nog lang niet. Wat GL betreft 
moeten we het Klimaatakkoord zien in dat licht. Het Klimaatakkoord is een mooie, goede en 
belangrijke eerste stap en we maken nu afspraken in alle sectoren en dat is heel hard nodig. Ik 

195 ben blij om te zie dat er nu ook in de RES en in de ateliers, die nu lopen, stappen gemaakt gaan 
worden. Dat de discussie verschuift van ‘of’ naar ‘hoe’. Het is nog niet genoeg. Ook als we echt 
alles realiseren wat nu in het Klimaatakkoord staat en dat uitgewerkt hebben, dan zijn we nog 
niet klimaatneutraal. Dat moeten we ons blijven realiseren.
GL is blij om te zien dat de stappen, die nodig zijn, gemaakt worden, maar nu is niet de tijd om 

200 achterover te gaan leunen. Daarom moeten we als Noord-Holland ook ambitieus blijven. Laten 
we niet vergeten dat we dit niet doen omdat iedereen windmolens prachtig vindt, al hoewel ik 
daar anders over denk. We sluiten dit Klimaatakkoord niet alleen voor onze kinderen en 
kleinkinderen, maar ook voor onze eigen generatie, mijn generatie, zodat we een aarde hebben 
om op te blijven leven en dat de delen van de wereld, waar de gevolgen nu meer merkbaar zijn 

205 dan hier, ook blijven bestaan. De broodnodige verandering kan gepaard gaan met geweldige 
innovatie en coöperatieve initiatieven. Dat is heel erg mooi.
Ik wil graag twee thema’s kort uitlichten. Ten eerste, het moet integraal. Dat wil ik hier nogmaals 
benadrukken. Het Klimaatakkoord gaat niet alleen over wind en zon. Het gaat ook over 
landbouw, warmte, industrie en mobiliteit. Dat betekent dat het integrale pakket, dat we hebben 

210 samengesteld, ook echt integraal bekeken moet worden. Niet alleen inzetten op alle terreinen, 
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maar samen. Vanuit verschillende invalshoeken blijven kijken, is echt heel belangrijk om dit 
akkoord tot een goed einde te brengen. Het valt dus ook niet in één potje te stoppen.
Ten tweede, het Klimaatakkoord is niet genoeg, dus we moeten doorpakken. We doen veel als 
provincie. Dank ook aan de gedeputeerde voor het toesturen van het overzicht van alle fondsen 

215 en stimuleringsmaatregelen die er zijn. Alle kleine beetjes helpen om de doelen van Parijs te 
halen. We moeten ook het laaghangend fruit niet vergeten. In Noord-Holland hebben we veel 
potentie als het gaat om zon op dak, zoals ook te zien is in het Bestedingsplan Stimulering zon. 
Daar wordt veel op ingezet. Kan de gedeputeerde aangeven of het mogelijk is om meer van dit 
soort vrij snel te realiseren maatregelen in kaart te brengen en in te zetten op verzilvering, waar 

220 mogelijk. We hebben als Noord-Holland ook veel prachtige coöperatieve initiatieven, die goed in 
beeld hebben waar snel winst te behalen valt. Kan de gedeputeerde coöperaties meenemen in het 
signaleren van deze initiatieven, waarop snel winst kan worden gerealiseerd?
Met het Klimaatakkoord gaan we een nieuwe fase in. Dat is een fase van actie, van aan de slag 
gaan, van duurzaam doorpakken. Laten we als provincie ambitieus blijven, integraal aan de slag 

225 gaan en extra inzetten, overal waar dat mogelijk is, zodat we ook in de toekomst kunnen blijven 
genieten van al het moois wat de provincie te bieden heeft.

De VOORZITTER: Dank u wel. Ik geef het woord aan de heer Kaptheijns van de PVV.

230 De heer KAPTHEIJNS (PVV): Vandaag bespreken we de uitspraken uit het Klimaatakkoord, die de 
provincie raken. Onze fractie zal het kort houden. Mijn collega heeft bij de 
begrotingsbehandeling immers ons standpunt al aardig uiteengezet. Toekomstige generaties 
zullen met verbijstering op deze periode terugkijken, waarin o.a. de politiek, media en onderwijs 
aan een sektarische tunnelvisie leden. Wetenschap, natuurwetten, waarnemingen en 

235 berekeningen werden aan het begin van de 21ste eeuw zonder blikken of blozen ingeruild voor 
een goed gevoel en willen deugen. Immers, wat is nu mooier dan met zijn allen schouder aan 
schouder te staan om onze wereld te redden van de ondergang. Met de overheid als onze hoeder 
tegen de Apocalyps. En of dit kan resulteren in rampzalige gevolgen voor onze 
energievoorziening, welvaart, ruimtelijke ordening en milieu. Dat is om het even. Het gevoel: dat 

240 telt. Zoals mijn collega al tijdens de begrotingsbehandeling aangaf, kan de mens het klimaat niet 
sturen en wordt deze beïnvloedt door vele factoren, waarvan de werking vaak nog niet duidelijk 
is en daarom niet in klimaatmodellen zijn vast te leggen. Het is dan ook geen verrassing dat de 
gehanteerde klimaatmodellen op zijn zachtst gezegd zeer onnauwkeurig zijn. Uit onderzoek van 
het IPCC blijkt namelijk dat van de 114 voorspellingen die klimaatmodellen tussen 1998 en 2012 

245 hebben gedaan, maar liefst 111 niet zijn uitgekomen. Dat is meer dan 97%. Maar deze 
ondeugdelijke klimaatmodellen worden wel als basis gebruikt voor onbetaalbaar klimaatbeleid 
met alle gevolgen van dien. Ieder weldenkend mens kan dan ook maar tot 1 conclusie komen: 
Stop zo snel mogelijk met deze waanzin. Zet in op reële alternatieven. Zet niet vol in op zaken 
die onmogelijk kunnen dienen als alternatief. Sluit geen bronnen uit die met het oog op de 

250 toekomst juist een veel beter alternatief vormen. 
Onze fractie zal dan ook tegen deze voordracht stemmen en ziet graag dat er bij dit agendapunt 
een hoofdelijke stemming wordt gehouden.
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De VOORZITTER: Dan geef ik het woord aan mevrouw De Vries van de PvdA.
255

Mevrouw DE VRIES (PvdA): Vorige week was ik op bezoek bij een inwoner van Haarlem, die open 
huis hield om iedereen die dat wilde de gelegenheid te geven om te kijken wat je zelf kunt doen 
aan verduurzaming van je woning. Hij vertelde dat hij zijn woning uit 1890 had geïsoleerd, 
slimme meters had aangebracht, Ledverlichting gebruikt, waterbesparende maatregelen had 

260 genomen en een hybride warmtepomp had aangebracht. Hij gebruikt nu 80% minder gas en zijn 
energierekening is gedaald, terwijl hij er nog steeds comfortabel en warm bij zit. De investering 
heeft hij er in tien jaar maximaal weer uit. Als de gasprijs gaat stijgen dan zelfs in minder dan 
tien jaar. Nu is hij energieadviseur voor de buurtbewoners, van wie er inmiddels 300 meedoen 
met dit mooie project. Een sprekend voorbeeld van lokaal draagvlak. Ik ging er blij vandaan. Een 

265 duurzaam verwarmd huis en een betaalbare energierekening, dat wil de PvdA voor alle inwoners. 
Dat is ook beloofd door het Kabinet. Niet iedereen kan deze mooie maatregelen, die zich 
uiteindelijk terugverdienen, voorschieten. De PvdA steunt het Klimaatakkoord. Wij zijn blij dat het 
er eindelijk ligt. Op een aantal punten is het akkoord echt onvoldoende uitgewerkt. Het toont ook 
niet echt het gevoel van urgentie, dat in de samenleving inmiddels heel zichtbaar is. 

270
De VOORZITTER: De heer Van den Berg, FvD.

De heer VAN DEN BERG (FvD): Ik vraag me toch af. U zegt dat de investeringen worden 
terugverdiend. Wat nu als we niet zulke hoge tarieven zouden hebben op gas en elektra en er 

275 geen subsidie was op zonnepanelen? Kunt u dan een beeld geven hoelang de terugverdientijd 
dan zal zijn? U zei tien jaar, maar zonder subsidies, extra belasting, wat zal dan de 
terugverdientijd zijn?

Mevrouw DE VRIES (PvdA): Ik meen dat u deze vraag in de commissie ook al gesteld heeft. Toen 
280 was het antwoord van een ander Statenlid. Die berekening hebben we niet. Dat maakt ook niet 

zoveel uit, want er is meer aan de hand dan alleen maar de berekening. De subsidies zijn er, dus 
waarom zou je er niet mee rekenen?

De heer VAN DEN BERG (FvD): Ik concludeer daar ten eerste uit dat mevrouw de cijfers niet weet. 
285 Dat vind ik toch wel zorgelijk.

De VOORZITTER: Komt u tot een vraag. 

De heer VAN DEN BERG (FvD): Bent u wel van plan om zich te gaan verdiepen in wat die kosten 
290 dan in zijn totaliteit zijn, zodat u een eerlijk beeld kunt geven naar uw achterban en de inwoners 

van Noord-Holland?

Mevrouw DE VRIES (PvdA): Sterker nog. Ik ga bij deze mensen langs in hun huis. Ik krijg die cijfers 
van deze mensen. Ik weet niet of u dat ook hebt gedaan? Ik wel.

295
De VOORZITTER:  U hebt nog een vraag, meneer Van den Berg?
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De heer VAN DEN BERG (FvD): Ik heb nog een laatste vraag. Kunt u een eerlijke berekening maken 
en dan op basis dat de subsidies niet zijn meegenomen en dat de extra belasting op elektra en 

300 gas niet worden uitgesloten van deze terugverdientijd. Tien jaar is niet realistisch.

Mevrouw DE VRIES (PvdA): Die tien jaar is dus wel realistisch. Deze meneer had heel duidelijk de 
berekeningen. Als u een berekening wilt, dan moet u ‘m zelf maken. 
Ik ga verder. Niet iedereen kan deze maatregelen, die zich uiteindelijk terugverdienen in een 

305 reële periode, voorschieten. De PvdA steunt het Klimaatakkoord en we zijn blij dat het er eindelijk 
ligt. Op een aantal punten is het akkoord echt onvoldoende. De ambitie moet hoger. Het toont 
niet echt het gevoel van urgentie, dat in de samenleving inmiddels heel zichtbaar is. Dat moet 
echt beter en sneller. Ik zie nu dat ik iets dubbel doe. 
Ik licht er nog een enkel punt uit. We hebben het er uitgebreid over gehad in de commissie. Nog 

310 drie punten zou ik naar voren willen brengen. 
Wij vinden het belangrijk dat iedereen in deze overgang van fossiele brandstoffen naar duurzame 
energie mee kan doen. Daarom pleiten wij nadrukkelijk voor een concreet en goed gevuld 
Warmtefonds. Dit fonds is broodnodig om de huiseigenaren warm te krijgen voor het akkoord. 
Geen vergezicht, maar zeker zijn van een warm huis en een betaalbare energierekening voor alle 

315 Noord-Hollanders. Ten tweede. Betaalbare, duurzame woningen betekent ook: sterke 
woningcorporaties. Die staan voor een zware klus. De verduurzaming van hun woningvoorraad. 
Financiële armslag van corporaties wordt echter sterk beperkt door de verhuurdersheffing en de 
belastingmaatregel ATAD. Gelukkig verzetten Aedes, het IPO en de VNG zich al geruime tijd 
tegen deze heffingen. Wij rekenen erop dat GS zowel in IPO-verband, als anderszins, zich zal 

320 blijven inzetten totdat de verhuurdersheffing van tafel is en wat ons betreft, is omgezet in een 
verduurzamingsfonds, zodat ook huurders van de woningcorporaties mee kunnen in de 
verduurzaming. 
Een laatste kwestie die we nog willen benadrukken is het belang van een goed functionerend 
netwerk van energie infrastructuur. Grootschalige opwekking van duurzame energie, op welke 

325 manier dan ook, is alleen zinvol als we die energie ook tijdig op de juiste plek krijgen. Uit de 
systeemstudie Energie infrastructuur van de provincie is duidelijk gebleken dat hier nog een 
stevige oplage ligt.

De VOORZITTER: Statenlid Kostić.

330
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Voordat u eindigt, wil ik toch even vragen: Wat vindt u eigenlijk van de 
landbouwparagraaf in de klimaatstukken? Is het voldoende?

Mevrouw DE VRIES (PvdA): De landbouwparagraaf is een onderdeel van het Klimaatakkoord, dus 
335 in het hele akkoord speelt het zeker ook een rol. Ik begrijp dat u voorsorteert op de motie die u 

gaat indienen. Ik denk dat als het één belangrijk is, het andere ook moet meegenomen worden. 
We moeten niet op dat punt al dingen gaan uitsluiten.
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Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Laat ik even helder maken. Zowel het PBL als Rli zeggen dat we het niet 
340 redden met technologische maatregelen. Sterker nog, ze creëren drempels voor een echte 

oplossing. We moeten bronmaatregelen nemen, dat betekent o.a. inkrimping van de veestapel, 
inzetten op plantaardig. Wat vindt de PvdA daarvan?

Mevrouw DE VRIES (PvdA): Het Klimaatakkoord gaat ook over maatwerk. Wat op de ene plek wel 
345 past, past op de andere plek niet. Dus daar gaan we naar kijken.

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Kan ik daaruit concluderen dat u het niet eens bent met het PBL en Rli?

Mevrouw DE VRIES (PvdA): Ook daarin bent u weer veel te algemeen. We gaan per onderdeel 
350 kijken.

Uit de systeemstudie Energie infrastructuur van de provincie is duidelijk gebleken dat hier nog 
een stevige oplage ligt. Om die reden dient de PvdA dan ook, samen met D66, PvdD en GL een 
motie in, waarin we GS oproepen zich in te zetten ter versterking van de energie infrastructuur.

355
De VOORZITTER: Deze motie maakt onderdeel uit van de beraadslaging.

Motie 104/18-11-19 van ondersteuning: prioriteit versterking energie-infrastructuur N-H 
De Provinciale Staten in vergadering bijeen op 18 november 2019

360 overwegende
- Dat het tegengaan van klimaatverandering hoge prioriteit heeft; 
- Dat Noord-Holland heeft uitgesproken zich te committeren aan het tijdig halen van de 

afspraken die zijn vastgelegd in de Parijs-akkoorden;
- Dat deze afspraken onder andere betekenen dat moet worden ingezet op beperking van de 

365 uitstoot van C02 en andere broeikasgassen;
- Dat deze afspraken voorts doelen bevatten ten aanzien van duurzame energieopwekking en 

gebruik;
voorts overwegende
- Dat het grootschalig opwekken van duurzame energie alleen zinvol is, als de infrastructuur 

370 om deze te transporteren naar de afnemers voldoende ruimte en bedrijfszekerheid biedt 
hiervoor;

- Dat uit de recent uitgevoerde Systeemstudie naar voren komt dat in Noord-Holland op tal van 
plaatsen knelpunten zijn die de mogelijkheden voor grootschalige opwekking en transport 
van duurzame energie verhinderen;

375 - Dat de netbeheerders het netwerk pas mogen opwaarderen, wanneer de vraag naar extra 
capaciteit concreet is, en dus volgend op de ontwikkeling van projecten voor de opwekking 
van duurzame energie;

- Dat hierdoor vertraging ontstaat in de realisatie van projecten voor de opwekken van 
duurzame energie;

380 - Dat door deze vertraging bijvoorbeeld coöperaties en ondernemers die hier energie willen 
steken in duurzame opwekking, ontmoedigd raken;

spreekt uit
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- Dat het op orde brengen, verzwaren en door-ontwikkelen van de energie-infrastructuur een 
essentiële voorwaarde is voor het slagen van de energietransitie

385 roept het College van GS op
- alles in het werk te stellen om samen met andere overheden en de netbeheerders de 

knelpunten in zowel wet- en regelgeving als fysiek, proactief op te lossen en de 
infrastructuur zo spoedig mogelijk op orde te brengen zodat het netwerk klaar is om de extra 
vraag vanuit de energietransitie aan te kunnen;

390 - hiertoe er bij de netbeheerders op aan te dringen om te beginnen met het verzwaren van de 
infrastructuur rond die gebieden in Noord-Holland die in potentie op korte termijn het 
meeste kunnen bijdragen aan de transitie naar duurzame energie;

- zich door P5 gesteund te weten bij het voortvarend realiseren van deze doelen;
en gaat over tot de orde van de vergadering

395
PvdA, GroenLinks, D66 en PvdD

Mevrouw DE VRIES (PvdA): Ik lees kort voor. Spreekt uit dat het op orde brengen, verzwaren en 
door-ontwikkelen van de energie-infrastructuur een essentiële voorwaarde is voor het slagen van 

400 de energietransitie. Roept het College van GS op alles in het werk te stellen om samen met 
andere overheden en de netbeheerders de knelpunten in zowel wet- en regelgeving als fysiek, 
proactief op te lossen en de infrastructuur zo spoedig mogelijk op orde te brengen zodat het 
netwerk klaar is om de extra vraag vanuit de energietransitie aan te kunnen; hiertoe er bij de 
netbeheerders op aan te dringen om te beginnen met het verzwaren van de infrastructuur rond 

405 die gebieden in Noord-Holland die in potentie op korte termijn het meeste kunnen bijdragen aan 
de transitie naar duurzame energie; zich door Provinciale Staten gesteund te weten bij het 
voortvarend realiseren van deze doelen en gaat over tot de orde van de vergadering.

Dan heb ik nog een laatste afsluitend woord. Afgelopen periode was ik bij een werkatelier over de 
410 energietransitie in de Kop van Noord-Holland en nog een tweede werkatelier in Zuid 

Kennemerland. Het was mooi om te zien hoeveel energie en ideeën loskwamen bij alle 
betrokkenen, ook bij de kritische geesten. De energietransitie begint te leven bij de mensen. Nu 
moeten we er voor zorgen dat we iedereen hierin meenemen.

415 De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan mevrouw Klaassen van D66.

Mevrouw KLAASSEN (D66): Vandaag wordt ons de vraag voorgelegd of we in Noord-Holland 
kunnen instemmen met het Klimaatakkoord. Dat voelt wel een beetje gek. Als we net van het PBL 
te horen hebben gekregen dat met het voorliggende akkoord het doel van 49% reductie in 2030 

420 niet helemaal gehaald wordt. De conclusie van het PBL is overigens wel goed te volgen. Het ligt 
niet aan de ambitie en aan de voorgestelde maatregelen van de klimaattafels, maar o.a. door 
onze economische groei. We blijken met elkaar meer dan vorig jaar verwacht werd, uit te stoten. 
Daarom moeten we nog een been bijtrekken. Het Kabinet lanceert daarvoor een aantal financiële 
mogelijkheden om bedrijven en particulieren te verleiden. Er is werk aan de winkel, niet alleen in 

425 Den Haag, maar ook hier in Noord-Holland. De kaders en de richting zijn helder. Vertraging door 
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nu niet achter dit Klimaatakkoord te gaan staan, kunnen we ons niet permitteren. De urgentie is 
groot. Het PBL spreekt ook haar zorgen uit over het gebrek aan concrete plannen. Wat dat betreft 
zitten wij hier in Noord-Holland goed, met een enthousiaste gedeputeerde Stigter. Hij heeft 
duidelijk aangegeven dat het Klimaatakkoord niet bij papier blijft, maar dat hij snel tot actie over 

430 zal gaan. D66 roept dan ook op om snel te komen met een voorstel voor een aantal concrete 
taken, zoals deze eerder in de commissie genoemd zijn. Uiteraard de energie infrastructuur, 
waarover zojuist door de PvdA een motie is ingediend. Kom, zoals toegezegd, met een uitwerking 
van de systeemstudie. Onze energie infrastructuur heeft echt aandacht nodig. Het mag niet de 
remmende factor zijn voor onze energietransitie. We kijken uit naar de regionale 

435 mobiliteitsplannen, waarin ook ruimte is opgenomen voor de laadinfrastructuur om de toename 
van elektrische auto’s te faciliteren. Uiteraard, het stimuleren van de waterstofclusters in Den 
Helder en IJmuiden. De kringlooplandbouw verder uit te werken in de Voedselvisie. We hebben 
ook de bevestiging gekregen van onze inspanningen bij de bedrijven die niet onder de ETS vallen. 
We kijken uit naar het aangekondigde actieprogramma, waarin we bovenstaande vijf punten 

440 graag willen terugzien. We hopen daarmee het breed gedeelde verzoek om overzicht te krijgen 
en de integrale uitwerking, waar GL zojuist ook al op doelde. We willen graag de verbinding 
tussen de tafels zien en houden. Als we vooruit kijken, begrijpen we dat het gesprek over de 
opcenten en de bestuurslasten wordt voortgezet. Wat D66 betreft dragen deze uitkomsten ook 
bij aan een verdere uitwerking van de structurele financiering van de uitvoering van het 

445 Klimaatakkoord. 

De VOORZITTER: Statenlid Kostić. Een interruptie.

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Mooi praatje. U heeft het over de Voedselvisie. Als Harvard, Oxford, Rli, 
450 PBL en zelfs het IPPC zeggen dat het cruciaal is om klimaatdoelen te halen om naar plantaardig 

over te schakelen en dat daarmee grote winst kan worden geboekt, vindt u het niet vreemd dat 
we daar met geen enkel woord over reppen in het Klimaatakkoord?

Mevrouw KLAASSEN (D66): Geen enkel woord? Er staat uiteraard wel iets in over de Rli-transitie. 
455 Ook in Noord-Holland hebben we daar stappen in gezet. Denk aan de zeewierteelt, een motie die 

we aangenomen hebben voor op de Noordzee. Ik kijk met u mee en graag uit naar die 
Voedselvisie, waarin hierop ook een antwoord gegeven moet worden.

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Begrijp ik het goed dat u het met mij eens bent dat het een gemis is in 
460 het Klimaatakkoord? Begrijp ik het goed dat u straks met onze motie in gaat stemmen om de 

eiwittransitie volledig in te zetten?

Mevrouw KLAASSEN (D66): Nou, dat begrijpt u niet helemaal goed. U loopt vooruit op de muziek. 
Ik wil graag wachten tot het college komt met de Voedselvisie. Die gaan we dan op zijn merites 

465 beoordelen. 

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Nog een laatste keer. Dus u wacht liever op het college en landelijk en u 
luistert niet naar alle adviezen van Harvard, PBL, Rli en Oxford?
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470 Mevrouw KLAASSEN (D66): Ik hoor geen nieuwe vraag. 
Dan ga ik door. Tot slot. De ervaring leert ons nu dat de CO2-uitstoot wisselt. We kunnen 
natuurlijk steeds naar het Rijk kijken, als het geheel niet voldoende is, maar we moeten ook zelf 
aan de slag. Daarom vanuit ons ook het verzoek aan GS om in Noord-Holland te kijken naar de 
knoppen. Waar kan, als het nodig is, meer tempo gemaakt worden?

475
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan gaan we naar mevrouw Kaamer van Hoegee, VVD.

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): We staan voor een aantal belangrijke, vaak complexe, 
uitdagingen. Deze uitdagingen raken veelal niet alleen elkaar, maar ook ons als inwoner van 

480 Noord-Holland. Veel van deze dossiers brengen voorstanders en tegenstanders op de been. 
Vandaag hebben we het over zo een dossier, het Klimaatakkoord. Gedeputeerde Stigter gaf in de 
commissie al aan dat het Klimaatakkoord nog een heel open akkoord is en er nog uitwerkingen 
gemaakt moeten worden hoe dit verder ingevuld gaat worden. Het is slechts een pakket van 
ambities. De VVD deelt de mening van Gedeputeerde Staten dat de Rijksambities, die 

485 voortvloeien uit het Klimaatakkoord van Parijs uitgevoerd moeten worden, maar dan wel met een 
Noord-Hollands sausje. De maatregelen die genomen moeten worden om deze ambities te 
kunnen halen, zullen ons landschap en wellicht ook onze manier van leven drastisch doen 
veranderen. Wat de VVD betreft kunnen die maatregelen alleen maar genomen worden als er een 
aantal dingen goed in ogenschouw worden genomen. Voor de VVD zijn zaken als betaalbaarheid 

490 en haalbaarheid belangrijk. Nog veel belangrijker voor ons is draagvlak en een behoorlijk portie 
realisme. Zoals in de commissie Ruimte en Wonen onlangs al duidelijk werd, kan menig partij in 
de Staten niet wachten totdat de kaders voor Wind op Land ter discussie gaan komen. De afstand 
tot windturbines, werd er als eerste voorbeeld genoemd om los te laten. Hoewel ik hier in de 
commissie nog verbaasd op reageerde, ben ik er nu eigenlijk best wel blij mee. Nu niet allemaal 

495 te vroeg gaan juichen. Kort na de commissie kwam een aantal artsen in het nieuws, waaronder 
Paul Kemps uit Swifterbant. Zij geven aan dat de afstand van windturbines tot woningen mogelijk 
uit gezondheidsoogpunt nog weleens groter zou moeten zijn, dan de standaard 600 meter die 
we nu hanteren. Wij zouden u ook willen vragen of u dit soort onderzoeken wilt meenemen en 
wilt meewegen in uw besluiten en voorstellen. Het is mij overigens niet helemaal duidelijk 

500 wanneer wij het hierover gaan hebben in de Staten. Gaat dit straks landen in het Noordhollands 
perspectief op de regionale energiestrategieën? 
Daar de kracht van een boodschap vaak in de herhaling zit, zeg ik het nog maar eens. Wat de 
VVD betreft staat voorop dat opwekken van 35 terrawatt-uren op land en dan die van Wind op 
land in het bijzonder alleen maar kan bij voldoende draagvlak. Als ik het toch over draagvlak heb. 

505 Kan de gedeputeerde aangeven hoe hij draagvlak wil gaan creëren onder onze inwoners? 
Bijvoorbeeld voor de energiestrategieën. Gedeputeerde Stigter gaf in de commissie nog aan, 
samen met gemeenten, naar draagvlak te gaan zoeken. In de afgelopen twee weken kreeg ik van 
diverse raadsleden de kritiek dat de ateliers voor de RES’en veelal op tijdstippen zijn dat een 
normaal mens moet werken. Ook was er kritiek dat er op dit moment alleen maar commerciële 

510 partijen aan het woord zijn en dat aanwezige raadsleden vooral de opdracht kregen hun mond te 



Pagina 13

13

houden. Hoe kijkt de gedeputeerde hier tegenaan? Hoe denkt u dat er op deze wijze met de 
gemeente een draagvlak gecreëerd wordt? 
Zoals gezegd zal het Klimaatakkoord veel van ons gaan vragen, ook financieel. Onze inkomsten 
uit de opcenten zullen op een bepaald moment gaan afnemen. We gaan ervan uit dat de 

515 gedeputeerde Financiën in IPO-verband een goede oplossing hiervoor gaat vinden. 
Dan wil ik het toch nog even hebben over de zero-emissiezones in stedelijk gebied. In de 
commissie heeft gedeputeerde Tekin aangegeven niet veel te kunnen doen aan de verschillende 
emissiezones in de verschillende steden. Dat is wat de gedeputeerde betreft een zaak tussen Rijk 
en de Top 40 van grote steden in Nederland. 

520
De VOORZITTER: De heer Kaptheijns, PVV.

De heer KAPTHEIJNS (PVV): Is mevrouw Kaamer van Hoegee ook zo geschrokken van het Telegraaf 
artikel van dit weekend, waarin staat dat het Klimaatakkoord helemaal geen banen gaat opleveren 

525 en dat alle rapporten die daar op wezen eigenlijk nogal rooskleurig waren en bezijden de 
waarheid?

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Ik heb dat artikel gezien, maar dat is een artikel van De 
Telegraaf, dus in hoeverre kunnen we daar wat mee doen?

530
De heer KAPTHEIJNS (PVV): Dus buiten de constatering dat De Telegraaf blijkbaar niet meer het 
VVD huisblad is, zijn deze cijfers niet verontrustend voor de VVD, zeker gezien het feit dat 
iedereen, alle supporters van het Klimaatakkoord ontzettend lopen te koketteren dat het ook heel 
veel banen gaat opleveren?

535
Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Ik ben ervan overtuigd dat de transities die we uitvoeren, 
banen gaan opleveren. Daar zal kennis voor vergaard moeten gaan worden. Dat probleem zie ik 
eigenlijk niet zoals u dat ziet.

540 Ik ga verder waar ik gebleven was. Dat waren de emissiezones in de steden. De gedeputeerde 
ziet daarin niet echt een rol. De VVD is geen voorstander van verschillende regels in verschillende 
steden. Wij zijn van mening dat een beetje Haarlemmerolie in dezen wel gebruikt kan worden. In 
de commissie heb ik gevraagd om een overzicht waarin wordt aangegeven wanneer wij als Staten 
praten over klimaat gerelateerde onderwerpen, evenals een overzicht met inspraakmomenten van 

545 zowel gemeenteraden als Staten. Nu hebben wij van de gedeputeerde een toezegging gehad en 
heb ik het geduld van een dichtslaande deur. Ik heb dit overzicht nog niet gezien. Kan de 
gedeputeerde aangeven wanneer we dit kunnen verwachten?
Tot slot. De VVD kan zich dus vinden in de voordracht zoals die voorligt. We zien dit document 
als verschillende ambities die nog verder uitgewerkt moeten gaan worden. De VVD ziet de 

550 uitgewerkte ambities, ook voor onderwerpen als wonen en economie, dan ook graag tegemoet. 
We zullen beoordelen of deze op een realistische haalbare, betaalbare wijze zijn uitgewerkt en 
kunnen rekenen op groot draagvlak.
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De VOORZITTER: De heer Van den Berg, Forum.
555

De heer VAN DEN BERG (FvD): Ik heb toch nog wel een vraag voordat mevrouw Kaamer van 
Hoegee haar speech afsluit. Juicht de VVD dit akkoord nu toe, of vindt ze het een rot maatregel?

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Volgens mij zijn we er met zijn allen van overtuigd dat we 
560 hiernaar moeten gaan kijken. Wat ik zei, laten we het gewoon afwachten tot alle deelonderwerpen 

in de commissies terug gaan komen. Dan gaan wij bekijken wat we daar van vinden en hoe we 
daar mee verder kunnen.

De heer VAN DEN BERG (FvD): Ik denk dat het punt van commissies al is geweest. We gaan 
565 vandaag dit akkoord fiatteren. Ik constateer wederom dat de VVD juichend GroenLinks-beleid 

uitvoert.

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Ik vind dit toch wat kort door de bocht. Er staat in het 
stuk, zo is het ook door meneer Stigter verteld in de commissie: we gaan straks op 

570 deelonderwerpen praten in de Staten. Dan zullen wij beoordelen of wij dit realistisch, haalbaar en 
betaalbaar vinden.

De VOORZITTER: Ik wil de heer Van den Berg erop wijzen dat u wel een vraag moet stellen tijdens 
uw interruptie en niet uw mening. Dan geef ik het woord aan de heer Klein van ChristenUnie.

575
De heer KLEIN (CU): Ik ben enorm teleurgesteld dat het ordevoorstel zojuist is verworpen. Het 
argument dat iedere fractie haar eigen spreektijd moet managen is nogal makkelijk gedacht 
vanuit een fractie met acht of negen personen en 45 minuten spreektijd. We spreken deze 
vergadering over een aantal heel belangrijke onderwerpen: de stikstofcrisis, begroting, 

580 Klimaatakkoord, Programma Natuurontwikkeling. Het is irreëel om te verwachten dat dit binnen 
de huidige spreektijdenregeling kan voor kleine fracties. Dat de verggadering het voorstel, om 
daarin enigszins ruimhartig te zijn, heeft verworpen, is een blamage voor het functioneren van 
het functioneren van ons democratisch orgaan. Ik neem dat de tegenstemmers kwalijk. 
Meneer de voorzitter, ik begrijp dat een meerderheid van de vergadering vindt dat een verdere 

585 bijdrage van de CU vandaag niet nodig is. Ik zal de vergadering dan ook verlaten. Ik heb 
voldoende te doen. Ik kan mijn tijd beter besteden dan het uitzitten van een PS-vergadering. Ik 
vraag de griffie mijn bijdrage per e-mail rond te sturen en geef hierbij nog één motie die ik heb 
voorbereid.

590 Motie 105/18-11-19 Duurzame Huizenroute
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op maandag 18 november 2019,

Overwegende dat:
- verduurzaming van woningen een belangrijk provinciaal aandachtspunt is van de 

595 warmtetransitie;
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- verschillende provincies de Nationale Duurzame Huizen Route ondersteunen door er 
bekendheid aan te geven en de Organisatie te subsidiëren;

verzoekt GS
600 te onderzoeken op welke manier de provincie Noord-Holland de Nationale Duurzame 

Huizenroute kan ondersteunen;

en gaat over tot de orde van de dag,
Michel Klein ChristenUnie

605
Toelichting:
Een belangrijk onderdeel van de provinciale energietransitie is de verduurzaming van de 
woningbouw. Er zijn veel inwoners en organisaties die zich hiervoor inzetten en ook de provincie 
draagt hier op verschillende manieren aan bij. Vorig weekend was de zogenaamde Duurzame 

610 Huizenroute, een evenement waarbij inwoners hun verduurzaamde huis open stellen voor 
geïnteresseerden. Dit evenement wordt door verschillende gemeentes en provincies ondersteund, 
maar nog niet door de provincie Noord-Holland. Door de Duurzame Huizen Route te 
ondersteunen wordt de deelname van de afzonderlijke gemeenten uit de provincie versterkt. 
Provincies kunnen ondersteunen bij promotie op provinciaal niveau of bij het organiseren van 

615 thematours. Maar er is nog veel meer mogelijk. Blijkens de website van de Nationale Duurzame 
Huizen Route gaan de organisatoren graag in gesprek met provincies om de mogelijkheden te 
bespreken. “Hoe meer inwoners de voorbeelden weten te vinden, des te groter het effect van de 
Nationale Duurzame Huizen Route.”
Daarom het verzoek om in navolging van de provincies Drenthe, Friesland, Noord-Brabant, 

620 Overijssel, Zuid-Holland en Zeeland te participeren in de Nationale Duurzame Huizen Route.

De VOORZITTER: Eén moment alstublieft. 

De heer VOSKUIL (PvdA): Misschien dat we het in de vorm van een ordevoorstel mogen doen. Wij 
625 doneren graag 1 minuut van onze spreektijd aan de CU. 

De VOORZITTER: Meneer Klein, u krijgt 1 minuut van de PvdA

Mevrouw ZAAL (D66): En 1 minuut van D66.
630

De heer VAN DER MAAS (VVD): Ik denk dat dit ordevoorstel in stemming gebracht moet worden.

De heer VOSKUIL (PvdA): Het lijkt me toch dat wij er zelf overgaan, wat wij met onze spreektijd 
doen, net zoals de VVD dat denkt te doen. Wat ons betreft mag er 1 minuut bij ons af en bij CU 

635 bij.

Mevrouw NANNINGA (FvD): Volgens mij is dit volstrekt niet houdbaar. Kunnen we dit eerst 
uitzoeken?
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640 De VOORZITTER: Als er partijen zijn die een minuut van hun spreektijd wensen in te leveren, dan 
kunnen we dat in de vorm van een ordevoorstel doen en dan stemmen we daarover.

De heer HEIJNEN (CDA): Dan wens ik nu even een korte schorsing.

645 De VOORZITTER: Ik schors voor drie minuten.

SCHORSING

De VOORZITTER: Ik heb even onderzoek laten plegen in ons Reglement van Orde. Het schuiven 
650 met minuten is niet geregeld. Dat betekent feitelijk dat er een ordevoorstel is om er over te 

stemmen. Ik wil u daar wel één ding bij meegeven. Bij de agenda heb ik u een overzicht van de 
spreekminuten doen toekomen, met ook een voorstel hoe om te gaan met de kleine partijen. 
Daarop is door niemand gereageerd. Het is natuurlijk net wel weggestemd, maar er is eerder 
door niemand op gereageerd. Ik zou wel willen verzoeken dat als er partijen zijn die bereid zijn 

655 om 1 of 2 van hun minuten aan andere fracties af te staan, om daar coulant naar te kijken. Bij 
vergaderingen in het verleden is dat ook zo gegaan. Omdat er geen reactie is geweest, is daarop 
verder geen actie ondernomen. 
Ik heb begrepen dat de PvdA 1 minuut aan de CU wil geven, net als D66. Dat zou betekenen dat 
de CU dan 2 minuten krijgt. D66 wil 1 minuut aan het CDA geven, klopt dat? Ik zie knikken. 

660
Mevrouw ZAAL (D66): Natuurlijk. Alleen als het CDA dat wil en als het CDA dat nodig heeft. Het 
moet me wel van het hart dat ik het flauw vind dat iemand de vergadering verlaat op het moment 
dat hij of zij geen spreektijd meer heeft. Men kan natuurlijk nog wel gewoon stemmen. Ik geef 
toch met liefde 1 minuut aan de CU.

665
De heer DESSING (FvD): Ik heb als nieuweling altijd begrepen dat de regels over wat we met 
elkaar afspreken over de vergaderdiscipline in het Presidium worden bepaald en dat we hier niet 
ter plekke koehandel drijven. Dan trek ik ook de doelzaamheid van het Presidium in twijfel. Dat is 
de plek om over dit soort zaken goede afspraken te maken.

670
De VOORZITTER: Dat klopt, maar dat is ook de reden dat we ordevoorstellen hebben. Dan 
stemmen we ter plekke over een ordevoorstel, mocht dat nodig zijn.

De heer VOSKUIL (PvdA): Ik ben het helemaal met u eens, maar ik wil wel nadrukkelijk bezwaar 
675 maken tegen het gebruik van het woord ‘koehandel’. Het is hier geen koehandel. Het is gewoon 

de vergaderorde die we bespreken. Laten we daaraan vooral prioriteit geven.

Mevrouw ZAAL (GL): In het Presidium hebben we afgesproken dat de kleine partijen vijf minuten 
krijgen. Als we de redenering van FvD zouden volgen, dan had het ordevoorstel eerder niet in 

680 stemming gebracht hoeven worden.
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De VOORZITTER: Dat laatste hebben we niet als zodanig afgesproken. Dat heb ik afgeleid uit de 
vorige vergadering van uw Staten, waarbij dit eerder voorkwam.

685 De heer DEEN (PVV): Wat ooit één keer is gebeurd in het verleden, biedt geen garantie voor de 
toekomst. We steunen hier volledig de woorden van de heer Dessing. Als we bij dit soort zaken 
elke keer gaan onderhandelen, ordevoorstellen doen waarover al is besloten in het Presidium. Er 
is een spreektijdenregeling afgesproken. Iedereen heeft zich aan die spreektijd te houden. Als we 
dit elke keer weer ter sprake gaan brengen, dan gaat dat wat de PVV betreft te ver. We stemmen 

690 elke keer consequent tegen. We vinden het prima dat de heer Klein zo kinderachtig is om deze 
zaal te verlaten.

De VOORZITTER: Die laatste opmerkingen is voor u.

695 De heer HEIJNEN (CDA): Ik bedank de PvdA en D66 voor hun coöperatieve houding in dezen. Ik 
dacht dat we deze Staten vooral uit debat wilden aanjagen en ruimer willen voeren. Dan kan het 
zijn dat zeker de kleinere partijen, soms wat krap in hun spreektijd zitten. Volgens mij moeten 
we daarmee coulant omgaan. Dat hebben we in het verleden gedaan en dat moeten we blijven 
doorzetten. Ik dank u voor deze pragmatische oplossing. Ik zou daarbij wel willen voorstellen om 

700 het hierover uitgebreid te hebben in het Presidium. Wellicht kan de spreektijdenregeling nog eens 
tegen het licht worden gehouden. Ik kan me herinneren dat al afgesproken was. Wellicht is ook 
de verdeling over partijen toch iets wat we opnieuw moeten beoordelen.

De VOORZITTER: Dat laatste ben ik met u eens. Dat zullen we zeker doen.
705

Mevrouw KOCKEN (GL): Ik hoor nu hoe de afspraak in het Presidium door anderen geïnterpreteerd 
wordt. Ik had dat heel anders opgevat. Het lijkt me wel heel goed dat we dit in zijn geheel, en 
niet alleen voor vandaag, in het Presidium bespreken. Dan kan worden gekeken naar een 
oplossing, die wel recht doet aan zowel grote als kleine partijen.

710
De heer SMALING (SP): Ik vind het jammer dat het zo loopt. Jammer dat de heer Klein vertrokken 
is. We hebben drie zetels en FvD heeft er negen. Wij hebben niet drie keer zo weinig spreektijd 
als GL, deze maandag. We zijn als kleine fractie relatief goed bedeeld. Ik denk dat we er daarom 
ook de hand aan moeten houden. Je hebt je tijd en dan deel je je spreektijd maar beter in.

715
De VOORZITTER: Dat zou dus ook kunnen betekenen dat u een deel van uw tijd aan een ander 
zou kunnen afstaan. We hebben het niet geregeld, dus er staat nergens dat het niet mag. Ik ga 
nu een ordevoorstel indienen. Wij spreken af dat we deze discussie nu niet verder voeren, maar 
dat we die gaan voeren in het Presidium, daar waar we iedere vergadering evalueren. Daar 

720 kunnen we ook de spreektijd evalueren. 
We zijn nu met 49. Wie ontbreekt er? Meneer Klein is er niet bij. Dit is wel een inkoppertje. 
Het ordevoorstel is dat een aantal partijen in deze Staten bereid zijn om 1 minuut van hun 
spreektijd over te dragen aan een andere partij die geen tijd meer heeft. 
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Dat is de stemming nummer 4. Wie is er voor dat deze mogelijkheid bestaat? De stemming is 
725 geopend. 

De stemming is gesloten. Met 26 stemmen tegen is dit ordevoorstel verworpen. Voor dit voorstel 
waren GL, D66, PvdA, CDA, PvdD. Daarmee is het ordevoorstel verworpen. 

Dat betekent dat we verder gaan met de vergadering.
730

Overigens, de heer Klein heeft nog wel een motie ingediend. Zoals u weet maakt het voorlezen 
van het dictum daarvan geen onderdeel uit. Die motie is wel onderdeel van de beraadslaging. Het 
betreft de motie om te onderzoeken op welke manier de provincie Noord-Holland de nationale 
duurzame Huizenroute kan ondersteunen. 

735 Dan geef ik het woord aan statenlid Kostić van de Partij voor de Dieren.

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Als we de samenleving zien als een voetbalteam zijn we allemaal 
onderdeel van team Planeet. Onze planeet is ons enige huis, datgene wat ons allemaal verbindt. 
Iedereen wordt er beter van als team Planeet wint. De politiek faalt al jaren als coach van dit 

740 team. Met de politiek van compromissen strelen we wel het ego van individuele spelers, team 
Ondernemer, team Boer, team Links, team Rechts, maar ontbreekt er een visie om te doen wat 
nodig is om team Planeet te laten winnen. Het resultaat van dat soort politiek is een 
biodiversiteitscrisis, stikstofcrisis, klimaatcrisis, een bodemdalingscrisis, 1,5 miljoen dieren die 
per dag alleen al in Nederland worden gedood en onze gezondheid en voedselveiligheid die 

745 onder druk staan. Dat noemen we dan ‘verantwoordelijkheid nemen’. Ik ben de politiek in gegaan 
omdat ik tot de laatste generatie behoor die Team Planeet nog kan laten winnen. Omdat ik wilde 
laten zien dat verantwoordelijkheid nemen, in tijden van crisis, betekent met visie en compassie 
een aanjager zijn: iedereen harder laten lopen voor ons team en zelf het goede voorbeeld geven.
Noem het Verantwoordelijkheid 3.0. Het Klimaatakkoord had zo’n visie met lef kunnen zijn, maar 

750 het is volstrekt ontoereikend. De definitie van waanzin: hetzelfde blijven doen en een ander 
resultaat verwachten. Einstein zei het al. Vooral in de stukken over landbouw zit waanzin. De 
politiek heeft decennialang ingezet op techniek die emissies moest verminderen. Deze 
technieken zijn end-of-pipe maatregelen die het onderliggende probleem onopgelost laten, of 
zelfs in stand houden. In plaats van in te zetten op echt schone innovatie, wordt steeds geld 

755 verspild aan extreem fraudegevoelige mestopslag en mestvergisters. De boeren krijgen een 
prikkel om meer, in plaats van minder mest te produceren. Het gevolg? Minder boeren, meer 
dieren die dood moeten. De technieken blijken ook niet te werken. Toch blijven we met dit 
akkoord volop inzetten op greenwashing. Waanzin. Gezien de vraagtekens die nu al worden 
gezet bij de mest-business en emissiearme-stallen: Vinden GS het ook niet onverantwoord 

760 voorbarig om nu al uit te spreken actief mee te werken aan positieve en versnelde 
vergunningverlening van deze ingrepen? Is de provincie bereid deze voornemens te schrappen? 
Zo niet, dan hebben we een motie achter de hand.
Wat Team Planeet nodig heeft, is bronbeleid en dat is nu inzetten op de transitie naar meer 
plantaardige eiwitten. Alle grote onderzoeken laten zien: de meest effectieve en goedkope 

765 manier om alle problemen in één klap aan te pakken, is door over te gaan naar plantaardig. 
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Eiwittransitie is van levensbelang en dat het niet voorkomt in het Klimaatakkoord toont het 
gebrek aan een integrale visie. 
Tegen milieubeginselen van bronbeleid in, zit de landbouwparagraaf dus vol met allerlei 
symptoombestrijding.  Om de balans te herstellen, de volgende moties:

770
Eerst de motie 'Samenhangend pakket klimaatmaatregelen rond klimaat, milieu, water, 
gezondheid, dierenwelzijn, bodemdaling, met als dictum: 
'verzoekt het college van Gedeputeerde Staten: - een meer samenhangend pakket aan 
klimaatmaatregelen - dat in lijn is met de milieubeginselen - op te stellen en daarmee problemen 

775 rond klimaat, milieu, biodiversiteit, voedsel, water, gezondheid, dierenwelzijn en bodemdaling 
integraal aan te pakken;'

Motie 111/18-11-19 ‘Samenhangend pakket klimaatmaatregelen rond klimaat, milieu, water 
gezondheid, dierenwelzijn en bodemdaling’

780 Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter 
bespreking van het Klimaatakkoord;

overwegende dat: 
- het provinciale beleid zich steeds richt op deelproblemen zoals stikstof, klimaat, 

785 mestoverschot, bodemdaling, fijnstof, biodiversiteit, gezondheid en voedsel; 
- het beleid er te veel op is gericht deze deelproblemen apart van elkaar op te lossen; 
- in de Omgevingswet (art. 3.3) vier Europese milieubeginselen zijn opgenomen, te weten het 

voorzorgsbeginsel, het beginsel dat de vervuiler betaalt, het beginsel dat milieuvervuiling aan 
de bron dient te worden bestreden en het beginsel van preventief handelen;

790 gehoord de discussie, verzoekt het college van Gedeputeerde Staten:
- een meer samenhangend pakket aan klimaatmaatregelen - dat in lijn is met de 

milieubeginselen - op te stellen en daarmee problemen rond klimaat, milieu, biodiversiteit, 
voedsel, water, gezondheid, dierenwelzijn en bodemdaling integraal aan te pakken;

795 en gaan over tot de orde van de dag.
Ines Kostić, Partij voor de Dieren

De tweede motie ‘Inzetten op bronbeleid, niet blind op technologie', met als dictum: 
'verzoeken het College van Gedeputeerde Staten: bij provinciale klimaatmaatregelen in de 

800 landbouw vooral in te zetten op preventief handelen en aanpak bij de bron; niet nu al in te zetten 
in grote technologische maatregelen, maar nog uitgebreid onderzoek te laten doen naar de vraag 
of de voorgestelde technologische oplossingen echt duurzaam en effectief zijn;'.

Motie 110/18-11-19 “Inzetten op bronbeleid, niet blind op technologie”
805 Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter 

bespreking van het Klimaatakkoord;

constaterende dat:
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- in Parijs een klimaatakkoord is gesloten waarin landen hebben afgesproken de opwarming 
810 van de Aarde het liefst binnen 1.5 graden te houden;

- we ook verplicht zijn om tegen 2020 broeikasemissies met 25% te verminderen ten opzichte 
van 1990;

- we met het huidige Klimaatakkoord al deze doelen bij voorbaat niet halen;
- het PBL heeft laten zien dat zelfs als we alle technologie maximaal en effectief inzetten, tegen 

815 2050 de veehouderij verantwoordelijk zou zijn voor de volledige jaarlijkse 
broeikasgasuitstoot in Nederland;

- dat geen reëel perspectief is omdat elders in de maatschappij (huishoudens, midden- en 
kleinbedrijf, industrie) de emissies dan naar nul teruggebracht zouden moeten worden en de 
daarvoor benodigde kosten onevenredig hoog zouden zijn;

820 - steeds meer twijfel is over de vraag of technologische oplossingen in de veehouderij echt 
werken1;

- in de Omgevingswet (art. 3.3) vier Europese milieubeginselen zijn opgenomen, te weten het 
voorzorgsbeginsel, het beginsel dat de vervuiler betaalt, het beginsel dat milieuvervuiling aan 
de bron dient te worden bestreden en het beginsel van preventief handelen;

825
overwegende dat:
- in het huidige Klimaatakkoord en de provinciale invulling ervan vooral wordt ingezet op 

technologische maatregelen om de veehouderij te verduurzamen;

830 gehoord de discussie, verzoeken het College van Gedeputeerde Staten:
- bij provinciale klimaatmaatregelen in de landbouw vooral in te zetten op preventief handelen 

en aanpak bij de bron;
- niet nu al in te zetten in grote technologische maatregelen, maar nog uitgebreid onderzoek 

te laten doen naar de vraag of de voorgestelde technologische oplossingen echt duurzaam en 
835 effectief zijn;

en gaan over tot de orde van de dag.
Ines Kostic Partij voor de Dieren

840 De motie 'Stop subsidies voor mestvergisting', met als dictum: 'verzoekt het college van 
Gedeputeerde Staten geen subsidies meer te verlenen voor mestvergisting;'.

Motie 109/18-11-19 ‘Stop subsidie voor mestvergisters’
Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter 

845 bespreking van het Klimaatakkoord;

constaterende dat:
- mestvergisters voor grote overlast en risico’s zorgen voor omwonenden door onder andere 

stankoverlast, ontploffingsgevaar en het mogelijk vrijkomen van giftige gassen;
850 - het vergisten van mest zelf erg weinig energie oplevert en dat ook de uiteindelijke 

klimaatwinst door o.a. KNAW en Natuur en Milieu in twijfel wordt getrokken’;
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- in de Omgevingswet (art. 3.3) vier milieubeginselen zijn opgenomen, te weten het 
voorzorgsbeginsel, het beginsel dat de vervuiler betaalt, het beginsel dat milieuvervuiling aan 
de bron dient te worden bestreden en het beginsel van preventief handelen;

855 - subsidie voor energiewinning uit mestvergisting niet aansluit op de milieubeginselen;

gehoord de discussie, verzoekt het college van Gedeputeerde Staten:
- geen subsidies meet te verlenen voor mestvergisting;

860 en gaan over tot de orde van de dag.
Ines Kostic, Partij voor de Dieren

Motie 'Plan eiwittransitie', met als dictum: 'verzoeken het College van Gedeputeerde Staten: de 
groene eiwittransitie onderdeel te laten zijn van de provinciale klimaatmaatregelen en een plan 

865 aan PS voor te leggen over hoe de eiwittransitie in Noord-Holland vormgegeven kan worden; een 
plan aan PS voor te leggen over hoe boeren zullen worden meegenomen en geholpen bij deze 
transitie.

Motie 108/18-11-19 ‘Eiwittransitie’
870 Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter 

bespreking van het Klimaatakkoord;

constaterende dat:
- in Parijs een klimaatakkoord is gesloten waarin landen hebben afgesproken de opwarming 

875 van de Aarde het liefst binnen 1.5 graden te houden;
- we ook verplicht zijn om tegen 2020 broeikasemissies met 25% te verminderen ten opzichte 

van 1990;
- we met het huidige Klimaatakkoord al deze doelen bij voorbaat niet halen;

880 overwegende dat:
- het Ministerie van Economische Zaken, samen met ondernemers verenigd in de Green Protein 

Alliance, in 2017 een convenant heeft getekend waarin wordt gesteld dat tegen 2025 50% van 
eiwitconsumptie plantaardig moet zijn, om zo ons voedselsysteem te verduurzamen en 
Nederland op dit gebied koploper te maken;

885 - het Planbureau voor de Leefomgeving, de Gezondheidsraad, de Wetenschappelijke Raad voor 
het Regeringsbeleid en de Universiteit van Oxford constateren dat een ingrijpende 
verandering in het landbouw- en voedselsysteem nodig is om de lange termijn doelen van 
het klimaat-, natuur- en milieubeleid te halen en waarbij een transitie van dierlijke eiwitten 
naar meer plantaardige eiwitten onvermijdelijk is;

890 - het grootste onderzoek naar de voetafdruk van onze landbouw in de geschiedenis, 
uitgevoerd door Oxford Universiteit, aantoont dat plantaardige eiwitten vergeleken met 
dierlijke eiwitten het minste impact op onze planeet (op het gebied van bijv. landgebruik, 
emissies en watergebruik) hebben en daarom de meest effectieve manier om onze planeet 
leefbaar te houden, is door over te schakelen naar plantaardige eiwitten;
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895 - in de provincie Gelderland de Partij voor de Dieren, ChristenUnie, D66, GroenLinks, PvdA, SP, 
5Oplus, CDA en de SGP de ambitie al zijn aangegaan om in 2020 koploper te zijn op het 
gebeid van plantaardige eiwitten;

- er in Noord-Holland veel kansen liggen voor het produceren van plantaardige eiwitten in 
bijvoorbeeld gebieden waar veeteelt door bodemdaling minder wenselijk is en hoge 

900 maatschappelijke kosten met zich mee brengt;

gehoord de discussie, verzoeken het College van Gedeputeerde Staten:
- de groene eiwittransitie onderdeel te laten zijn van de provinciale klimaatmaatregelen en een 

plan aan PS voor te leggen over hoe de eiwittransitie in Noord-Holland vormgegeven kan 
905 worden;

- een plan aan P5 voor te leggen over hoe boeren zullen worden meegenomen en geholpen bij 
deze transitie;

en gaan over tot de orde van de dag.
910 Ines Kostic Partij voor de Dieren

Dan nog de motie 'Natuurinclusief bouwen meenemen in klimaatambities gebouwde omgeving', 
die de PvdD samen met de CU, indient met als dictum: 'verzoeken het college van GS om: met 
ecologen, natuurorganisaties en de bouw in gesprek te gaan over hoe natuurinclusief bouwen in 

915 Provincie Noord-Holland zo snel mogelijk gerealiseerd kan worden; de wens om natuurinclusief 
bouwen te betrekken bij de uitvoering van het Klimaatakkoord in te brengen bij IPO; dit ook te 
betrekken bij de verdere invulling van de taken van het Expertise Centrum Warmte (ECW), als 
kenniscentrum voor de uitdagingen op het gebied van de gebouwde omgeving'.

920 Motie 107/18-11-19 ‘Natuurinclusief bouwen meenemen in klimaatambities voor gebouwde 
omgeving’
Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter 
bespreking van het Klimaatakkoord;

925 constaterende dat:
- de gebouwde omgeving 3,4 Mton C02 moet besparen in 2030. Hiervoor moeten in 2030 

ongeveer 1,5 miljoen woningen verduurzaamd zijn en moet de C02-uitstoot in de bestaande 
utiliteitsbouw in 2030 met 1 Mton extra worden teruggebracht;

- ontwikkelingen rond de gebouwde omgeving een grote impact hebben op groen en natuur;
930 - IPO, Rijksoverheid, VNG en Aedes samen met belanghebbende partijen, zoals Vereniging 

Eigen Huis, EnergieSamen en Woonbond, uitwerken hoe de positie van eigenaars, gebruikers 
en/of bewoners in het kader van de wijkgerichte aanpak wordt geborgd, maar er nog geen 
plannen zijn om wetenschappers (bijv. ecologen), spelers in de bouwsector en 
natuurorganisaties te betrekken om de belangen van behoud van natuur en groen te 

935 waarborgen;

overwegende dat:



Pagina 23

23

- een brede coalitie, van wetenschappers en natuurorganisaties tot grote spelers in de bouw 
onlangs een oproep hebben gedaan aan de overheid om het voortouw te nemen in 

940 natuurinclusief bouwen en natuur dus als uitgangspunt te nemen voor een daadkrachtig 
beleid’;

- natuurinclusief bouwen kan bijdragen aan klimaatambities;

gehoord de discussie, verzoeken het college van GS om:
945 - met ecologen, natuurorganisaties en de bouw in gesprek te gaan over hoe natuurinclusief 

bouwen in Provincie Noord-Holland zo snel mogelijk gerealiseerd kan worden;
- de wens om natuurinclusief bouwen te betrekken bij de uitvoering van het Klimaatakkoord in 

te brengen bij P0;
- dit ook te betrekken bij de verdere invulling van de taken van het Expertise Centrum Warmte 

950 (ECW), als kenniscentrum voor de uitdagingen op het gebied van de gebouwde omgeving;

en gaan over tot de orde van de dag.
Ines Kostic, Partij voor de Dieren en Michel Klein ChristenUnie

955 Ten slotte, deze motie dienen we in met de SP en D66. De motie 'Betrekken jongeren en scholen 
bij energiebesparing', met als dictum: 'verzoekt het college van Gedeputeerde Staten om met 
Energy Challenges in gesprek te gaan om te kijken waar de provincie komende jaren kan 
investeren in het initiatief binnen Noord-Holland;'

960 Motie 106/18-11-19 ‘Betrekken van jongeren en scholen bij energiebesparing’
Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter 
bespreking van het Klimaatakkoord;

Constaterende dat:
965 - de rechter de staat heeft opgedragen om de uitstoot van broeikasgassen in 2020 met 

minimaal 25% te verminderen ten opzichte van 1990;
-  volgens het klimaatakkoord van Parijs opwarming van de aarde beperkt dient te worden tot 

1.5, en in uiterste geval tot maximaal 2 graden Celsius;
- de provincie ook de ambitie heeft energiebesparing te realiseren en erkent dat dat een 

970 noodzakelijk onderdeel is van energietransitie;
- de provincie de wens heeft uitgesproken om meer jongeren bij provinciaal beleid te 

betrekken;

overwegende dat: 
975 - zonder extra maatregelen Nederland lang niet zal voldoen aan de doelen van Parijs en 

wettelijk verplichte minimale doelstelling;
- het initiatief Energy Challenges (https://www.energychallenges.nl/) jongeren en scholen op 

een leuke, leerzame manier stimuleert om energie te besparen;
- dit initiatief provincie-breed is en goed aansluit op provinciale ambities en verplichtingen;

980
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gehoord de discussie, verzoekt het college van Gedeputeerde Staten:
- om met Energy Challenges in gesprek te gaan om te kijken waar de provincie komende jaren 

kan investeren in het initiatief binnen Noord-Holland;

985 en gaan over tot de orde van de dag.

Ines Kostic, Partij voor de Dieren, Wim Hoogervorst, SP en Suzanne Klaassen, D66

De VOORZITTER: Deze zes moties maken deel uit van de beraadslagingen.
990

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Voorzitter, ik rond af. De Partij voor de Dieren waarschuwt al jaren voor 
het falen van PAS, de luchtvaart, biomassa, de veestapel, die alle grenzen overschrijdt en de 
noodzaak om boeren te helpen een transitie te maken. Keer op keer krijgt de Partij voor de 
Dieren gelijk. Maar we verliezen kostbare jaren. We willen voorkomen dat GS wéér achteraf ons 

995 gelijk moet geven. Daarom een oproep: werk een keer op tijd met ons mee. Dat brengt 
uiteindelijk hoge baten met zich mee: schone leefomgeving, gezondere bevolking en een 
landbouw die niet steeds maar aan een subsidie-infuus ligt en milieugrenzen overschrijdt, maar 
een landbouw waar iedereen beter van wordt. Dat is het verhaal dat ons nu energie kan geven en 
verder helpt. Samen als Team Planeet. Wees de coach die we echt nodig hebben.

1000
De VOORZITTER: Ik geef het woord aan de heer Smaling van de SP.

De heer SMALING (SP): Ik heb mijn hele klimaatverhaal vorige week al gehouden, dus ik hoop dat 
de gedeputeerde dat allemaal woord voor woord nog weet. Ik heb alleen nog een motie die ik ga 

1005 voorlezen. Die heeft te maken met klimaatrechtvaardigheid. Er moet allemaal aan betaald 
worden. De één profiteert, de ander betaalt. De motie gaat daarover, dus niet alleen over Peta 
joules, megaton en percentages. Ik lees ‘m voor: ‘Besluit het college van GS te verzoeken om een 
‘Lusten en Lasten Ladder’ op te stellen, die inzichtelijk maakt welke groepen burgers en 
bedrijven bijdragen aan c.q. profiteren van de maatregelen en Provinciale Staten hierover jaarlijks 

1010 te informeren.

Motie 112/18-11-19 ‘Klimaatrechtvaardigheid’
Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen,

1015 Constaterende dat: 
- het Klimaatakkoord een uiteenlopende serie maatregelen beoogt;

Overwegende dat: 
- de aandacht sterk ligt bij Peta joules, megatonnen en percentages en wat minder bij de 

1020 betaalbaarheid voor verschillende groepen burgers en bedrijven;

Besluit het college van GS te verzoeken:



Pagina 25

25

- om een ‘Lusten en Lasten Ladder’ op te stellen die inzichtelijk maakt welke groepen burgers 
en bedrijven bijdragen aan c.q. profiteren van de maatregelen en PS hierover jaarlijks te 

1025 informeren;
en gaan over tot de orde van de dag

Eric Smaling, SP

1030 De VOORZITTER: Uw motie maakt hiermee onderdeel uit van de beraadslagingen.
Ik geef het woord aan de heer Van den Berg, Forum voor Democratie.

De heer VAN DEN BERG (FvD): Daar hebben we het Klimaatakkoord. Wat een overweldigend 
succes voor onze inwoners, zeg ik met enig sarcasme. Het moge duidelijk zijn dat Forum voor 

1035 Democratie tegen dit Klimaatakkoord is. Na het startschot begin 2018 is na meer dan een jaar 
een akkoord uitgewerkt, maar tussen wie is er nu een akkoord? Allerlei partijen waren 
uitgenodigd. Installateurs, bedrijven, milieubewegingen, allerlei lobbyisten, elke partij met haar 
eigen ideologische en financiële belangen. Dat is ook niet gek. Het verbaast geen enkele inwoner 
dat bijvoorbeeld Techniek Nederland dit Klimaatakkoord onderschrijft. Het levert installateurs 

1040 immers eindeloos veel werk en geld op. Vooral de grote bedrijven varen er goed bij en dan wel 
op kosten van de inwoners. Ik zie hier wel een parallel in. Een omgekeerde Robin Hood, stelend 
van de armen en dat teruggeven aan de rijken. Hoe gek is het dat juist bij zo’n groot project als 
dit de burgers niet zijn betrokken, hoogstens door het verheven principe van participatie.

1045 Mevrouw KLAASSEN (D66): Ik heb net nog even de favoriete bronvermelding erbij gepakt; De 
Telegraaf. Kunt u mij vertellen of u weet hoeveel subsidie er gaat naar de fossiele energie?

De heer VAN DEN BERG (FvD): In percentages, of in absolute getallen?

1050 Mevrouw KLAASSEN (D66): In absolute getallen alstublieft.

De heer VAN DEN BERG (FvD): Daar is nogal discussie over. Dat is ook een goede discussie en die 
mag ook eerlijk besproken worden. Er gaan o.a. subsidies naar baggerschepen, die we volop 
gaan bouwen voor NLG Offshore Installaties en de initiële kosten van die schepen, dat zijn dan 

1055 subsidies voor de olie-industrie. Als ze daarna voor windenergie worden ingezet dan blijft er 
alsnog subsidie voor de fossiele energie. Ik denk dat die vergelijking niet goed opgaat.

Mevrouw KLAASSEN (D66: Ik kan u even uit de brand helpen. Ik had het natuurlijk even 
opgezocht vooraf. Dat is tweeënhalf miljard naar de fossiele energie en één komma één naar de 

1060 duurzame energie.

De heer VAN DEN BERG (FvD): Dan vraag ik me af welke cijfers u hebt opgezocht. Die één komma 
één miljard. Ik vind mevrouw Klaassen ontzettend aardig, maar dit is wel een heel slechte 
vergelijking. Er zijn heel andere cijfers. 
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1065 Waar was ik gebleven: .. hoogstens door het zo verheven principe van participatie. Van echte 
democratie is in dezen geen sprake. Als er al een democratisch proces aan vooraf ging, dan 
waren dat de Provinciale Statenverkiezingen, welke werden gedomineerd door de klimaatplannen 
en waar Forum voor Democratie won. Een overduidelijk geluid. 
Terug naar deze totstandkoming. De klimaattafels. Organisatie, geen inwoners, mogen hun zegje 

1070 doen. Techniek Nederland erbij, nog een vakbond, wat milieubewegingen, die draaien op 
subsidie van de overheid, om vervolgens diezelfde overheid weer te adviseren wat ze moeten 
doen. Zelfs de wetenschappers en ingenieurs waren niet welkom aan tafel. Het doet je toch wat 
achter de oren krabben, als ook hier in deze Staten wordt geschermd met de 97% 
wetenschappelijke consensus. Uiteraard moet het wel geleid worden door wat zogenaamd 

1075 onafhankelijke prominenten. We vliegen als het ware het groene Vaticaan in, met klimaatpaus Ed 
Nijpels voorop en hoge priester Diederik Samson in zijn kielzog. Zij weten wel even te vertellen 
wat goed is voor onze inwoners. Iets minder dan een jaar en een bonnetje van tweeënhalve ton 
verder ligt er een akkoord klaar van proportie, met een handleiding voor leven op alle vlakken, 
met allerlei zaken die je niet mag doen, opgedragen vanuit de bestuurlijke kolos, die op alle 

1080 vlakken de connectie kwijt is met haar bevolking. Een bevolking waar de steun snel afbrokkelt, 
die van gas losgaan in meerderheid niet steunt en kernenergie in meerderheid omarmt. Maar 
goed, we krijgen hoe dan ook een handleiding doorgedrukt en wel op vijf vlakken. Elektriciteit, 
mobiliteit, landbouw, bebouwde omgeving en industrie.
Elektriciteit: het moet voor 70% hernieuwbaar zijn, maar dat betekent in de praktijk een land of 

1085 zee volplempen met windmolens en zonnepanelen. Beter zelfs, het is niet mogelijk, want het is 
en blijft wiebelstroom. Op elk moment staan er gassen klaar, tenminste dat je hopen, om de 
schaduw of de windstilte op te vangen. Uit de industrieën halen we de competitiviteit weg en 
verplichten we ze tot elektrificeren, waterstof dan wel biogas. Het blijft altijd populair: wijzen met 
de vinger naar de industrie, maar ondertussen wel al hun producten afnemen. Ondanks de 

1090 vervuilende batterijen moet al het vervoer, inclusief vrachtvervoer in 2015 emissieloos zijn. Het 
maakt niet uit hoe, als het maar met accu’s en waterstof is. De gevolgen voor de extra 
elektriciteit vraag zijn niet te overzien, maar moeten kost wat het kost plaatsvinden. We bouwen 
simpelweg nog wat extra windmolens van tweehonderdvijftig meter hoog. Wat maakt het 
tenslotte uit? Daarnaast halen we alle huizen van het gas, zetten we bij iedereen een 

1095 warmtepomp neer, terwijl dit tot meer uitstoot leidt en mensen dol maakt van de herrie. Zelfs de 
GGD trekt nu aan de bel. Daar is het vooral wat mensen niet mogen en dat neemt haast religieuze 
proporties aan. Gij zult geen CO2 uitstoten, geen diesel rijden, geen aardgas gebruiken, geen 
vlees eten en niet vliegen, tenzij je Jesse Klaver of Rob Jetten heet. Sommige mensen zijn nu 
eenmaal meer gelijk dan anderen. Dan vraag ik me af hoeveel groene bushokjes je moet bouwen 

1100 om die reizen te compenseren, zoals laatst besproken in onze commissie. Het neemt steeds 
naardere vormen aan, maar het komt erop neer dat de maatschappij compleet beheerst en 
uitgebuit moet worden. Vervuilen mag niet, maar als je extra belasting betaalt, dan is het goed. 
Breng al uw offers, maar vooral uw geld. Heel veel geld. Nu al leven 625.000 huishoudens in 
energiearmoede. Zij kunnen hun energierekening niet of nauwelijks betalen. Laat de televisie 

1105 maar uit en zet de kachel maar niet meer aan. Over kwaliteit van leven gesproken. 
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Mevrouw KOCKEN (GL): Ik heb eigenlijk een heel korte vraag. Betekent het dat Forum het 
uitgangspunt ‘de vervuiler betaalt’ niet onderschrijft?

1110 De heer VAN DEN BERG (FvD): Waar zou die vervuiling plaats moeten vinden? Ziet u dat als 
milieuvervuiling of als klimaatvervuiling?

Mevrouw KOCKEN (GL): U gaf net aan dat je niet mag vervuilen tenzij je maar betaalt. Dan vraag 
ik me dus af of u dat idee niet onderschrijft. Dat is wel zoals de politiek er nu naar kijkt: Wie 

1115 vervuilt die moet in ieder geval een compensatie betalen. Ik ben heel benieuwd of u dat een 
slecht idee vindt.

De heer VAN DEN BERG (FvD): Het is wel treffend dat ik juist met u deze discussie voer, omdat we 
de vorige spraken over het vliegen naar de Verenigde Staten. Toen kwam het op mij over als: 

1120 vliegen is slecht, maar zolang het betaalt is het goed. Ik denk dat bepaalde producten zeker 
belast moeten worden om de consumptie daarvan te verminderen, maar in de zin van vliegen zie 
ik daar geen voordeel in.

Mevrouw KOCKEN (GL): Ik vraag aan u: Onderschrijft u het principe ‘de vervuiler betaalt’? Gewoon 
1125 ja of nee.

De heer VAN DEN BERG (FvD): Ik vind het wel interessant eigenlijk. De vervuiler betaalt. In 
principe ja, alleen het hangt er dan wel vanaf wat voor vervuiling het is.
Over kwaliteit van leven gesproken. Dit aantal zal alleen maar groeien. Verwacht wordt dat het in 

1130 2030 anderhalf miljoen huishoudens zullen zijn. Dit verwacht je van een aantal partijen, maar de 
grap van dit alles is dat de linkse partijen voorop lopen om dit mogelijk te maken. Ook het CDA 
bedacht zich afgelopen week bij de hype aan te sluiten. Het is lachwekkend, maar een schande 
tegelijkertijd. Dan het allerbelangrijkste: al zouden we constateren dat er een acuut 
klimaatprobleem is, dan is de ingeslagen weg niet de juiste en hij werkt niet. kernenergie, zo 

1135 wordt gezegd, zou niet mogelijk zijn en het is te duur. Als het al kan, dan pas na 2030. Het is 
beschamend om te constateren dat de bouw van een kerncentrale goedkoper is dan de jaarlijkse 
subsidie voor ontbossing. Laatst zag ik een treffende quote van Ronald Plasterk “Als je niet 
bezorgd genoeg bent over het wereldklimaat om je standpunt over kernenergie te overwegen, 
dan ben je niet erg bezorgd.” Samenvattend: al zouden we de CO2-uitstoot rigoureus willen 

1140 reduceren, dan zijn de genomen maatregelen gewoon niet de juiste. Dit gaat in de breedste zin 
over toekomst en welvaart van ons land, welke nu volledig de kop ingedrukt worden door dit 
megalomane project, dat de economische motor van Nederland krakend tot stilstand laat komen. 
Stop direct met deze waanzin. Forum voor Democratie zal vandaag tegen dit akkoord stemmen 
en blijven werken aan pragmatische voorstellen die onze energievoorziening betrouwbaar, 

1145 schoon en daadwerkelijk betaalbaar houden.

De heer SMALING (SP): Ik zou de heer Van den Berg nog willen vragen: Is kernenergie nu zijn 
alternatief voor dit probleem, of bestaat het probleem helemaal niet?\
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1150 De heer VAN DEN BERG (FvD): Ik denk ten eerste dat er geen probleem is. Als er al problemen zijn 
dan hoeven we niet zo snel te reageren als dat we nu doen. Als er wel een probleem is dan zijn 
de maatregelen niet de juiste en is kernenergie de meest effectieve manier om de CO2 uitstoot 
terug te brengen. Dat is simpelweg CO2-vrij en het levert 24 uur per dag stroom, in tegenstelling 
tot windmolens en zonnepanelen. Het mag duidelijk zijn dat we biomassa niet mogen 

1155 accepteren.

De heer SMALING (SP): Ik vraag het omdat ik op zoek ben naar: Zijn we het wel eens over het 
probleem, maar is uw oplossingsrichting anders dan sommige andere partijen, of zitten we vanaf 
het begin al helemaal op een ander spoor? Ontkent u bijvoorbeeld dat er sprake is van een 

1160 hogere CO2 uitstoot de afgelopen honderdvijftig tot tweehonderd jaar?

De heer VAN DEN BERG (FvD): Dat laatste ontken ik zeker niet. Er is zeker een hogere CO2-
uitstoot, maar of dat tot een probleem leidt. Ik denk dat we eerder moeten beginnen aan deze 
discussie. Het lijkt of in deze Staten een aantal stappen zijn overgeslagen. We hebben niet eens 

1165 geconstateerd dat er een probleem is. We zijn alleen maar bezig met een plan. Wat gaan we doen 
en hoe snel gaan we het doen? Ik denk dat het simpelweg niet juist is. Wellicht kan ik u nog tot 
andere gedachten brengen. 

De heer SMALING (SP): Samenvattend: we gaan richting tien miljard mensen op deze aardbol. 
1170 Forum voor Democratie is er niet voor dat we tot die tijd kolen, olie, gas blijven gebruiken op de 

schaal waarop we dat nu doen?

De heer VAN DEN BERG (FvD): Ik denk dat kernenergie een uitstekende manier van 
energieopwekking is, ook als je constateert dat er geen klimaatprobleem is. Het veroorzaakt 

1175 simpelweg geen luchtvervuiling. Daar ben ik hartstikke voor.

De heer SMALING (SP): IK ben blij, want er is geen totale ontkenning van het klimaatprobleem bij 
Forum van Democratie. Die conclusie mag ik toch trekken?

1180 De heer VAN DEN BERG (FvD): Het spijt me. Ik zou u graag aan mijn zijde vinden, maar nee. Ik 
ontken, wat dat betreft, dat er een klimaatprobleem is. |Het is hier niet zo urgent als dat hier 
wordt geschetst.

De VOORZITTER: U was klaar?
1185

De heer VAN DEN BERG (FvD): Ja, ik heb alleen nog een motie. Het dictum daarvan is: ‘verzoekt 
Gedeputeerde Staten de kosten van de energietransitie voor de inwoners van Noord-Holland 
nauwkeurig in kaart te brengen voordat er een besluit wordt genomen over de rest, en gaan over 
tot de orde van de dag.’ De motie heet ‘Kosten energietransitie Noord-Holland’.

1190
Motie 113/18-11-19 ‘Kosten energietransitie Noord-Holland’
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Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 18 november 2019, te Haarlem, 
ter behandeling van het Klimaatakkoord.

1195 Constaterende dat: 
 ook Noord-Holland voor een grote energietransitie staat; 
 de kosten voor de energietransitie in Noord-Holland nog altijd niet inzichtelijk zijn; 
 de rechter in april 2019 nog een streep heeft gezet door de plannen om woningen in 

Amsterdam van het aardgas af te halen omdat de kosten voor bewoners niet inzichtelijk 
1200 waren1; 

 bij de vaststelling van de Regionale Energiestrategie (RES) in operationele zin invulling wordt 
gegeven aan het klimaatakkoord;

Overwegende dat: 
1205  het operationeel maken van de RES mogelijk in gevaar komt als de kosten van de 

energietransitie niet inzichtelijk zijn;
 transparantie over de kosten van de energietransitie richting de inwoners van Noord-Holland 

essentieel is in verband met draagvlak;

1210 Verzoekt Gedeputeerde Staten de kosten van de energietransitie voor de inwoners van Noord-
Holland nauwkeurig in kaart te brengen voordat er een besluit wordt genomen over de RES,

en gaan over tot de orde van de dag.

1215 Ondertekening,
Daniël van den Berg, Forum voor Democratie

De VOORZITTER: Deze motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. Het woord is aan 
mevrouw Van Soest, 50PLUS/Partij voor de Ouderen.

1220
Mevrouw VAN SOEST (50PLUS/PvdO): We zullen het kort houden. Het was interessant om een 
beeld te krijgen van de energietransitie in de komende jaren, maar zou het ook gerealiseerd 
kunnen worden in heel Noord-Holland? Positief is dat met de ambtenaren hard wordt gewerkt om 
het van de grond te krijgen en alle belanghebbenden erbij te betrekken. Het kost veel geld door 

1225 externe inhuur et cetera. De subsidiestroom die loopt. Het wordt een behoorlijke uitdaging om at 
allemaal ook daadwerkelijk te realiseren. Als het al gaat lukken betekent dit een enorme 
versnippering van de energie opwekking, met enorme kosten en een impact op de omgeving. 
Prima als dat met wind en zon zou kunnen, maar zolang nog niet zeker is of dat voldoende is, 
lijkt ons eventueel energie uit water een goed alternatief. Geothermie en kernenergie moeten ook 

1230 verder worden onderzocht. Er moet niets uitgesloten worden. Alle opties moeten openblijven. 
Twijfels of één en ander haalbaar is met de inzet van uitsluitend biomassaverbranding is een 
papieren oplossing en zorgt voor een nieuw milieuprobleem. Zolang hierover geen absolute 
duidelijkheid is, moeten we alle vormen van energieopwekking openhouden. Een zorgpunt is in 
ieder geval de enorme toename van niet of gedeeltelijk recyclebare zonnepanelen en accu’s van 
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1235 auto’s met een beperkte levensduur. Dat zorgt voor een nieuw milieuprobleem voor de toekomst. 
Dat was even onze verontrusting. 

De VOORZITTER: Voordat we over gaan tot de reactie van het college op de eerste termijn, 
schors ik even tien minuten, zodat het college zich kan voorbereiden op de moties.

1240
SCHORSING

De VOORZITTER: Het wachten was op de heer Stigter, maar hij is weer binnen. 
Ik heropen de vergadering. Voor de beantwoording in de eerste termijn geef ik het woord aan 

1245 gedeputeerde Stigter.

Gedeputeerde STIGTER: De laatste zullen de eersten zijn (Mattheüs 19). Het is jammer dat de 
heer Klein er niet bij is op dat punt. Het slaat zeker op het Klimaatakkoord. Bijna 1500 dagen 
nadat in Parijs een klap is gegeven op het Klimaatakkoord, ligt het Klimaatakkoord hier voor op 

1250 tafel. We zijn een van de laatste provincies waarbij het wordt besproken. Maar de laatsten zullen 
de eersten zijn.
Het akkoord is een belangrijke start voor de maatregelen die nodig zijn en om 
klimaatverandering tegen te gaan, maar het is een akkoord. Er zal nog heel veel uitwerking 
plaatsvinden, de komende tijd. Het legt de ambities vast en geeft een route aan. Veel 

1255 uitwerkingen op de verschillende deelgebieden zullen de komende tijd gaan spelen. Het college 
gaat dat met de Staten en partijen in het veld uitvoeren. De uitgangspunten die daarbij 
gehanteerd worden door het college zijn: draagvlak, is er realistisch perspectief en ook een 
ambitieus perspectief. Dat zorgt ervoor dat we dat in samenhang kunnen oppakken. Die 
verschillende ambities raken elkaar. Een samenhangende aanpak en verschillende partijen 

1260 hebben daar aandacht voor gebracht, is een onderdeel van het Klimaatakkoord. Het vraagt ook 
om inzicht op het totaal om daar ook in samenhang op te kunnen sturen. Een laatste opmerking 
is gemaakt rondom de RES’en draagvlak. Daar ga ik wat dieper op in, voor ik de moties 
langsloop. 
Het gaat om het draagvlak en het proces rondom de Regionale Energie Strategieën; RES.

1265 Daar hebben we over gesproken in het kader van de startnotitie. Ik zie ook hier dat het nog 
steeds vragen oproept. De RES is een belangrijk proces om te komen tot de duurzame 
energieopwekking binnen deze provincie. Daarbij wordt voorlopig, in deze fase, gekeken naar 
wind en zon. De provincie is nauw betrokken bij dat RES-proces, als een van de actoren, samen 
met de waterschappen, gemeenten en allerlei andere maatschappelijke organisaties. De partijen, 

1270 met wie wordt samengewerkt, vinden het belangrijk om te weten hoe de provincie er in staat. Wat 
vindt de provincie ervan? Om te voorkomen dat er veel energie wordt gestoken in een lokaal, 
regionaal proces, terwijl de provincie halverwege het proces zou komen met de opmerking dat 
het niet past in het ruimtelijk beleid of dat ze het anders had verwacht. Er is grote behoefte aan 
het kenbaar maken van hoe de provincie in het proces zit. Ook de waterschappen en gemeenten 

1275 maken dat kenbaar. Bij de bespreking van de startnotitie heb ik toegezegd om dat perspectief 
vanuit de provincie met u te delen. Dat is bij uitstek de manier waarbij u invloed kunt uitoefenen 
op dat proces. Het gaat over de ambitie, waarmee in het gezamenlijk proces aan tafel zitten. Het 
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staat wat mij betreft nog steeds dat we het wel degelijk gaan hebben over die ambitie in het 
gezamenlijke proces. Dit als startpunt om te kijken naar de betrokkenheid van de Staten in dat 

1280 proces. Daarnaast zijn de Staten aan bod bij de concept RES. U bent uitgenodigd om deel te 
nemen aan de ateliers. Uiteraard bent u in beeld bij de definitieve vaststelling van het RES-
proces. U heeft op verschillende momenten en op verschillende manieren ruimte om invloed uit 
te oefenen op dat proces. Dat maakt de provincie tot een voorspelbare en betrouwbare partner in 
dat gezamenlijke proces. U heeft nog geen overzicht gehad van de ateliers. Dat was wel de 

1285 bedoeling, maar we zien dat er nog heel veel ateliers in ontwikkeling zijn. Ze moeten nog worden 
ingepland. Het voortouw ligt vooral bij de gemeenten. We hopen half december het overzicht wel 
te hebben, om dat vervolgens naar u toe te zenden. U wordt daarbij uitgenodigd om deel te 
nemen.

1290 De VOORZITTER: Mevrouw Sanderse, CDA.

Mevrouw SANDERSE (CDA): U gaf net aan dat wij bij de ateliers aanwezig mogen zijn. Ik ben er 
zelf ook bij aanwezig geweest. Het is een zeer lastig om daar als volksvertegenwoordiger, ook 
voor raadsleden, een rol te spelen. We zijn daar aanwezig als toehoorder en niet als Statenlid. We 

1295 kunnen daar helemaal geen invloed leveren.

Gedeputeerde STIGTER: De ateliers die nu hebben plaatsgevonden waren meer een hoorzitting 
van experts. De komende ronde van hoorzittingen en ateliers, die vanaf december en januari gaat 
plaatsvinden, is vooral bedoeld voor Statenleden en raadsleden. Met elkaar kan interactief op 

1300 regionaal niveau worden bekeken wat er kan en wat wel of niet wenselijk is. Uw pleidooi heb ik 
goed begrepen. Het is dus juist de bedoeling om dat vanaf december en januari te gaan starten. 
Over de signalen die u ontving over het feit dat bijeenkomsten overdag plaatsvonden, kan ik 
zeggen dat die te plannen bijeenkomsten vooral ’s avonds zullen plaatsvinden. 

1305 De VOORZITTER: Er komt nog een interruptie aan. Mevrouw Kaamer van Hoegee VVD.

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Bent u met mij van mening dat de communicatie richting 
de raadsleden en ook een aantal Statenleden niet goed is verlopen? Raadsleden waren echt 
verontwaardigd over het feit dat ze daar alleen maar als toehoorder mochten zitten.

1310
Gedeputeerde STIGTER: Ik weet niet precies hoe de communicatie en informatie richting 
raadsleden is gegaan. Als zij de indruk hebben gehad dat zij daar als raadslid uitgenodigd waren, 
dan is het niet goed gegaan in het proces. Nogmaals, die ronde voor raads- en Statenleden start 
in december/januari.

1315
De VOORZITTER: Mevrouw Sanderse, CDA.

Mevrouw SANDERSE (CDA): Nog even over die rondes. Wij gaan ervan uit dat de besluitvorming 
over de kaders hier plaatsvindt. Het kan toch niet de bedoeling zijn dat wij en masse met 55 man 

1320 naar elke bijeenkomst gaan om daar onze kaders aan te geven?
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Gedeputeerde STIGTER: Dat is zeker niet de bedoeling. Ik heb al eerder aangegeven dat er 
verschillende manieren en momenten zijn om invloed uit te oefenen op dat proces. Dat gebeurt 
hier in deze zaal. Uiteindelijk ligt hier in deze zaal een concept-RES op tafel, waarvan u alles nog 

1325 mag vinden. Vervolgens ligt er straks een definitief resultaat voor. U bent ook in de gelegenheid 
om aan de voorkant te sturen op de vraag hoe de provincie aan tafel zit in dat gezamenlijke 
proces. Het is uiteindelijk een product dat we met elkaar maken. Het is belangrijk om het gesprek 
aan te gaan als vertegenwoordigers, in gezamenlijkheid met vertegenwoordigers van gemeenten 
en waterschappen. Dat is de uitnodiging voor de ateliers. Dat is niet het kaderstellende gesprek. 

1330 Dat vindt daar niet plaats. Daar kan het gesprek worden aangegaan, worden gehoord wat er leeft 
en er kan worden ingebracht hoe de provincie er in staat.

Mevrouw SANDERSE (CDA): Dat lokt direct de vraag uit: Waar ligt dan wel dat kaderstellende 
moment? U heeft in uw antwoorden aangegeven dat het perspectief, dat u nu aan het opstellen 

1335 bent en waarin verschillende kaders samen moeten komen, ter kennisgeving zal worden 
aangeboden. Ook de concept-RES wordt ons ter kennisgeving aangeboden. We kunnen er dingen 
op meegeven, maar wij besluiten daar niet over. Ik hecht eraan om een duidelijk moment te 
hebben waarop wij onze ruimtelijke consequenties en ruimtelijke kaders mee kunnen geven aan 
de regio’s en gemeenten, zodat zij uit de voeten kunnen met een duidelijk signaal vanuit de 

1340 Staten.

Gedeputeerde STIGTER: Het zit een beetje in het woord. Wat is dan kaderstellend? De RES is een 
gemeenschappelijk product. Het is niet een product van de provincie, zoals het ook niet een 
product is van de gemeenten zelf.  Het zou oneigenlijk zijn om te zeggen dat de provincie het 

1345 kaderstellend orgaan. De provincie maakt onderdeel uit van het geheel. De partners met wie we 
dit doen moeten wel aan de voorkant weten hoe de provincie in wedstrijd zit en vanuit welke 
ambitie de provincie redeneert en welk ruimtelijk kader daarbij van belang is. Niet als zijnde dat 
dit de absolute waarheid is, maar als helderheid aan de voorkant. Uiteindelijk komt het 
kaderstellende van de RES’en zelf aan bod als de concept-RES hier op tafel ligt.

1350
Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Het CDA stelde net een leuke vraag. Ik ben op zoek naar 
een concreet antwoord. Gaan wij als Staten nog een keer iets vinden van de RES’en?

Gedeputeerde STIGTER: Ik heb al twee keer gezegd dat u daar als Staten tweemaal over gaat. Er 
1355 ligt straks een concept-RES op tafel waarover u uw denkbeelden, verwachtingen en kritiek mag 

neerleggen. U bent besluitvormend in beeld, omdat hier een RES moet worden vastgesteld.

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Wanneer is dat? In de planning die ik heb gezien staat 
alleen dat Gedeputeerde Staten besluitvorming gaan doen. Kunt u aangeven op welk moment 

1360 Provinciale Staten betrokken worden?

Gedeputeerde STIGTER: Zoals het nu is voorzien, voeren de Staten het debat over de inzet in 
januari 2020. In overleg met de griffie wordt een handig moment ingepland. Dat raakt ook het 
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traject rondom de Verordening. Conform afspraak met het Rijk moeten Gedeputeerde Staten voor 
1365 de zomer een concept-RES inleveren. We liepen tegen knelpunten aan in de planning, maar daar 

liepen ook de gemeenten tegen aan. Het Rijk was daarvoor gevoelig. Het Rijk moet een 
doorrekening kunnen maken om te weten of de 30 RES’en goed genoeg zijn en voldoende 
ambitie tonen. Eerst werden daar woorden aan besteed als ‘doorrekening’. Dat is van tafel. Er 
worden 30 concept-RES’en aangeleverd. Die liggen hier. Daarbij kunnen Provinciale Staten hun 

1370 bedenkingen meegeven. Als totaalpakket gaat dat naar het Nationaal Programma RES, dus het 
Rijk. Vervolgens volgt een advies. Het is aan Gedeputeerde Staten om op basis van de 
bedenkingen van de Staten en gemeenteraden om te komen tot een voorstel voor een RES. Dat 
lijkt de gedeputeerde het moment om met Provinciale Staten van gedachte te wisselen over de 
ambitie en invulling.

1375
Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Daaruit mag ik concluderen dat de Staten nog voor het 
zomerreces met u in debat gaan over het concept-RES van Noord-Holland Noord en Noord-
Holland Zuid?

1380 Gedeputeerde STIGTER: Ja. 

De VOORZITTER: Mevrouw Sanderse nog een aanvullende vraag?

Mevrouw SANDERSE (CDA): Ja, heel graag. Ik hoorde gedeputeerde zeggen dat getracht wordt de 
1385 kaders aan de voorkant in januari mee te geven. Waarom kunt u het Noord-Hollands perspectief 

niet als een A-stuk voor Provinciale Staten in de besluitvorming brengen? Waarom zegt u: “Daar 
mag u kennis van nemen”? Dan komt het over alsof we wat bedenkingen mogen meegeven. Dat 
gaat voorbij aan onze kaderstellende rol. Dat is echt ons punt.

1390 Gedeputeerde STIGTER: Misschien heb ik me op dat punt onvoldoende uitgedrukt. Het is wel 
degelijk mijn bedoeling om het Noord-Hollands perspectief, -dat is een werktitel-, met u als A-
stuk te bespreken. Over het RES hebben we eerder gesproken. Dat stond als B-stuk geagendeerd 
in dit stuk. De planning vanuit de RES’en en de manier waarop het Rijk wil omgaan met ons 
concept-RES dat is onderwerp van gesprek geweest. Vandaar ook de naamsverandering. Daarmee 

1395 ligt er een evaluatie van de status die kan worden gegeven aan de concept-RES.

Mevrouw SANDERSE (CDA): Heel fijn dat u dat heeft opgehelderd en dat het perspectief ter 
besluitvorming naar ons toekomt. Dat is wat anders dan u in uw antwoorden had aangegeven. 
Heel fijn.

1400
De heer DESSING (FvD): Ik wil in dit kader een aanvullende vraag stellen. Hoe ziet u het draagvlak 
voor al die RES’en die gemaakt worden? Op welk moment wordt de burger daarin gekend? Is dat 
alleen in die ateliers? Hoe zorgt u ervoor dat iedereen zich in die RES’en kan vinden en dat er echt 
draagvlak ontstaat?

1405
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Gedeputeerde STIGTER: Dat draagvlak is een heel belangrijk uitgangspunt voor de RES’en. We 
hebben eerder een startnotitie vastgesteld. Daarin heeft u kunnen lezen hoe belangrijk wij dat 
vinden, in het kader van die RES’en. Er zijn allerlei acties op uitgevoerd. De belangrijkste gaan nu 
starten. De acties die zijn uitgevoerd hebben vooral betrekking op het technisch in kaart brengen 

1410 van: Hoe ziet de regio eruit? Aan welk ambitie zou je kunnen denken? Vanaf nu starten de 
inhoudelijke gesprekken. Dan vindt ook op gemeentelijk niveau gesprekken plaats met de 
inwoners. Wat kan hier? Wat willen we hier? Hoe gaan we kijken naar initiatieven die al lopen 
binnen gemeenten? Het is een belangrijk uitgangspunt en we gaan de komende weken en 
maanden zien hoe dat wordt uitgevoerd. Als provincie sluiten we daarbij aan. 

1415
Dan ben ik toe aan de moties. Allereerst de motie van het CDA rondom draagvlak. We hadden het 
er al over. Zoals ik aangaf is draagvlak een belangrijk uitgangspunt voor RES’en maar ook voor 
het Klimaatakkoord en alle beleid dat wij maken. Ons oogpunt is dat we beleid maken en 
uitvoeren dat maximaal aansluit bij wat de inwoner van Noord-Holland wil. Als ik de motie zo 

1420 mag uitleggen dat draagvlak een belangrijk uitgangspunt is bij het maken van de RES’en, dan zie 
ik dat als ondersteuning van beleid. Uiteindelijk zal het altijd een afweging zijn ten aanzien van 
bijvoorbeeld goede ruimtelijke ordening of internationale verplichtingen waarbij het bij elkaar 
moet gaan komen. Zo hebben we dat in ons coalitieakkoord afgesproken. Als leidraad, als 
richtsnoer, zoals dat in uw eigen beginselprogramma staat ten aanzien van de bijbel, omarmt het 

1425 college dat.

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Hoe definiëren Gedeputeerde Staten draagvlak? Hoe gaan ze dat meten 
en daarover berichten?

1430 Gedeputeerde STIGTER: Dat is heel lastig meten. Het is iets kwalitatiefs. Je kunt wel verschillende 
activiteiten ontplooien om diverse groepen te benaderen om te kijken hoe beleid valt. Daar krijg 
je verschillende reacties op. het is geen wetenschappelijke methode met een getal aan het eind. 
Zo werkt draagvlak over het algemeen niet, helaas. 

1435 Bij de motie rondom de energiestructuur: daarover hebben we het hier al vaker gehad. Inmiddels 
is duidelijk dat de infrastructuur een noodzakelijke voorwaarde is om de energietransitie te doen 
slagen. Noord-Holland voerde een systeemstudie uit. Dat laat zien wat nodig is. Hiervoor geldt 
dat de provincie een van de partijen is. Daarnaast zijn de energiebedrijven en gemeenten van 
belang. We gaan er niet alleen over. De motie roept op om een gesprek te initiëren en aan te 

1440 gaan en er voortvarend mee aan de slag te gaan. Dat zie ik als ondersteuning van beleid. Zo heb 
ik het ook afgelopen vrijdag besproken met de partners in het veld om deze actie te gaan 
opzetten.

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): De motie is op zich heel erg sympathiek, maar er staat 
1445 wel: “hiertoe er bij de netbeheerders op aan te dringen om te beginnen met het verzwaren van de 

infrastructuur rond die gebieden in Noord-Holland die in potentie op korte termijn kunnen 
bijdragen.” Sorteert u daarmee niet voor op waar u Wind op land en Zon op land wilt gaan 
plaatsen in Noord-Holland?
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1450 De heer STIGTER: Het lijkt me meer een logisch uitgangspunt, daar waar je de grootste 
knelpunten voorziet. Los van duurzame energie, zou je daar waar je nu knelpunten ziet in het 
net, mee moeten beginnen.

Dan ben ik bij de motie van de CU, over de duurzame huizenroute. Deze motie zie ik als 
1455 overbodig, omdat we de huidige huizenroute al financieel subsidiëren, via de regeling 

Energiebesparing in Noord-Holland.
De motie ‘betrekken jongeren en scholen bij energiebesparing’ van de PvdD e.a. zie ik als 
ondersteuning van beleid en die wil ik graag overnemen. Dat gesprek met Energy Challenge zal in 
mijn agenda worden afgesproken.

1460
De motie over een samenhangend pakket, motie 111, is eigenlijk een oproep om te komen tot 
een samenhangende aanpak van dit vraagstuk, omdat er inhoudelijke relaties liggen. Dat is ook 
het uitgangspunt van dit college. Wij zullen het klimaatbeleid in samenhang gaan uitvoeren en 
ook kijken waar het de andere portefeuilles raakt.

1465 De een na laatste motie, van de SP, roept op tot klimaatrechtvaardigheid en die wil ik ontraden. 
De argumenten daarvoor is dat de analyse, die wordt gevraagd om de lusten en lasten in kaart te 
brengen, eigenlijk als wordt gemaakt door het Centraal Planbureau. Die brengt dat voor het 
totaalpakket van het Klimaatakkoord in beeld. Ons beeld is eigenlijk dat Noord-Holland daar niet 
in afwijkt ten opzichte van andere provincies. Met die analyse vallen we daar op terug. Mocht de 

1470 uitkomst daarvan reden zijn om het aan te kaarten bij het Rijk, dan zullen wij dat zeker doen in 
de reguliere overleggen met het Rijk over de uitvoering ervan. De haalbaarheid en de 
betaalbaarheid voor onze inwoners is een belangrijk uitgangspunt geweest vanuit het IPO, om te 
kijken naar het klimaatpakket. 

1475 De heer SMALING (SP): Volgens mij is dit wel een manier om wat terug te geven aan de burger. je 
gaat toch een heleboel op provinciaal niveau doen. Als dat landelijk gebeurt, dan heeft dat een 
aggregatieniveau wat de doorsnee burger niet bereikt, of wat te ver boven de pet uitkomt. Wij 
kunnen toch op het juiste niveau een goede input leveren? Ik verzoek de gedeputeerde om het 
toch te doen.

1480
Gedeputeerde STIGTER: Het pakket aan maatregelen, dat in het Klimaatakkoord is afgesproken, 
gaat ook over mobiliteit, de gebouwde omgeving. Om de lusten en lasten van dat hele pakket in 
kaart te brengen, is ontzettend ingewikkeld en het raakt elkaar ook. Dat is de reden dat vanuit de 
Kamer fracties verschillende moties hebben ingediend om dat in kaart te brengen. Op basis 

1485 daarvan heeft het CPB een aanvullende analyse gemaakt van het Klimaatakkoord om niet 
geaggregeerd, maar juist op huishoudenniveau dat in kaart te brengen. Ik zou graag daarop 
willen terugvallen. Ik ben best bereid om een keer het gesprek over de lusten en lasten te voeren. 
Laten we nu ten aanzien van de analyse terugvallen op het CPB. Mocht dat aanleiding zijn en dat 
men ziet dat bepaalde bevolkingscategorieën bovenmatig worden getroffen, dan zal dat een 

1490 duidelijk signaal zijn, wat wij samen met de gemeenten ongetwijfeld zullen meegeven richting de 
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minister. Ik wel er voor waken dat we de energie die we hebben, gaan stoppen in een analyse die 
op landelijk niveau al voorhanden is, inclusief het abstractieniveau van de huishoudens. 

De heer SMALING (SP): Het hoeft niet met drie cijfers achter de komma. Zo een ladder kan ook 
1495 enigszins kwalitatief worden ingericht. Dat is het eerste punt. Het tweede punt is dat het CPB met 

geaggregeerde cijfers komt. Je hebt een RES in het Noorden en een RES in het Zuiden, waarmee 
verschillende maatregelen genomen gaan worden. Wil je dat aanbieden aan een bevolking 
waardoor men er ook wat aan heeft en dat men geografisch kan zien kan welke ingreep het is 
geweest, dan wil je dat hier toch ook doen?

1500
Gedeputeerde STIGTER: het abstractieniveau van de CPB analyse is niet alleen dat we op nationaal 
niveau bepalen hoe de kosten en baten neerslaan. Het is wel degelijk vanuit de zorg die 
gemeenten en provincies hebben aangedragen richting het Rijk. De zorg is dat dit voor bepaalde 
categorieën niet betaalbaar zal zijn. Daarmee komen de ambities onder druk te staan. Het CPB 

1505 heeft die analyses gemaakt en blijft die maken, op geaggregeerd niveau van de huishoudens. De 
verschillende maatregelen die in het klimaatpakket zitten, grijpen in elkaar in, als het gaat om de 
prijs van energie, de kostprijs van maatregelen, de verwachtte reductie van die prijs als het gaat 
om de schaalvoordelen. Dat is zo ingewikkeld dat ik zou willen afranden om dat als provincie, 
afzonderlijk van genoemde analyse, in kaart te brengen.

1510
De heer SMALING (SP): Er zijn mensen met weinig geld, die wonen in een galerijflat en er zijn 
mensen met een vrijstaand met vele vierkante meters dakoppervlak, waar panelen op kunnen. 
Het MKB betaalt relatief veel meer dan de grootindustrie. Het is toch een uitgelezen kans om dat 
juist inzichtelijk te maken, als je de bevolking mee wilt krijgen in deze maatregelen?

1515
Gedeputeerde STIGTER: Ik ben het inhoudelijk met u eens om dat inzichtelijk maken, omdat je 
daarmee veel beter kunt sturen en weet waar de kwetsbaarheden in zitten. Het ging er meer over 
dat de motie oproept vanuit Noord-Holland om tot zo een ladder te komen. Daarop is mijn 
reactie: Laten we terugvallen op de analyse van de planbureaus, die eigenlijk precies doet wat u 

1520 vraagt.

De heer VAN DEN BERG (FvD): Ik denk dat meneer Smaling het gras voor mijn voeten heeft 
weggemaaid. Ik vind het een uitstekend punt wat hij maakt. Juist de RES’en bieden een uitgelezen 
kans om per gebied een berekening te kunnen maken wat voor effecten iets heeft. Noord-

1525 Holland Noord is een veel uitgestrekter landschap ten opzichte van bijvoorbeeld Amsterdam. 
Daar komen heel andere kosten bij kijken. PBL is ook niet zo nauwkeurig gebleken in het 
verleden. Wat ik net al in mijn eigen speech zei is dat nu al 600.000 huishoudens last hebben van 
energie armoede. Ik vind het een goede suggestie van de heer Smaling. Ik wil erop aan dringen 
en u vragen of u nog eens de motie in overweging zou willen nemen.

1530
Gedeputeerde STIGTER: U geeft mij precies het antwoord om de motie niet uit te voeren. U 
verbindt het namelijk ook met RES’en. Een RES is een heel belangrijk vehikel om te komen tot het 
inzichtelijk krijgen van de locaties waar we duurzame energie willen en kunnen realiseren, 
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inclusief het in kaart brengen, welke warmte er beschikbaar is. Dat gaat maar voor een deel neer 
1535 van de kosten en de baten van de inwoners. heel veel maatregelen die in beeld zijn van het 

Klimaatakkoord vallen buiten de RES’en. Daarmee is het niet zinvol om vanuit RES-perspectief te 
gaan kijken naar lusten en lasten, kosten en baten van dit pakket klimaatmaatregelen.

De heer VAN DEN BERG (FvD0: Bent u het dan niet met mij eens dat er logischerwijs in 
1540 Amsterdam, een gebied dat sterk verstedelijkt is, veel hogere lasten uit kunnen komen dan 

bijvoorbeeld op het platteland van Noord-Holland Noord? Als je dat verschil hebt qua kosten dan 
is het toch juist zinvol om dat te kunnen uitsplitsen en dat inzichtelijk te maken naar de 
bevolking? Juist als zo spreekt over draagvlak, dan zou dat het draagvlak kunnen verhogen, of 
juist verlagen als de kosten tegenvallen. Ik wil u vragen om er toch nog een keer naar te kijken.

1545
De VOORZITTER: Die vraag heeft u nu meerdere keren gesteld.

Gedeputeerde STIGTER: Ik heb de vraag een paar beantwoord.
Ik laat het hier even bij.

1550
De VOORZITTER: Dan geef ik het woord aan gedeputeerde Van der Hoek.

Gedeputeerde VAN DER HOEK: De opmerkingen in eerste termijn gingen bijna niet over mijn 
portefeuille, behalve dan uit de hoek van de PvdD. Daar waar er iets over gezegd is, is ook 

1555 meteen een motie ingediend. Ik denk dat een deel van de beantwoording zit in onze reactie op de 
moties.
Ik begin met motie 108. Dat is de motie over de eiwittransitie, die oproept om het onderdeel te 
laten zijn van de provinciale klimaatmaatregelen en een plan voor te leggen en dan ook nog eens 
een plan voor te leggen hoe we de boeren daarin meenemen. Dat lijkt me een randvoorwaarde, 

1560 dat we dat op een goede manier doen. Gedeputeerde Staten ontraden de motie. Eiwit is in ieder 
geval een onderdeel van de nader uit te werken Voedselvisie. Dat is ook al door o.a. D66 gezegd. 
Verder ontraad ik het ook om er nu weer een apart plan te maken voor die eiwittransitie. Het 
moet in samenhang met andere beleidsdoelstellingen worden gezien. Het maakt onderdeel uit 
van de integrale verduurzaming van de agrifood sector. Tevens zou ik een voorbehoud willen 

1565 maken over de haalbaarheid van een doelstelling als versnellen van de eiwittransitie. Die agrifood 
sector bestaat uit diverse en met elkaar samenhangede ketens. Die opereren op een 
internationale markt. Als provincie zijn we een schakel daarin. De verwachting moet niet worden 
gewekt dat wij die transitie regisseren. De inzet daarop zeker, maar niet met dit dictum.

1570 Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Er is iets tussen ons en de moties. Er staat nergens in het dictum dat we 
moeten versnellen. 

Gedeputeerde VAN DER HOEK: Het staat wel bij uw overwegingen, volgens mij. 

1575 Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Het staat niet in het dictum en ook niet in de overwegingen. Wat u net 
noemde is niet relevant. Wat ik verder wil vragen is het volgende. In de landbouwparagraaf wordt 
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met geen woord gerept over de eiwittransitie. Er wordt alleen gesproken over technologische 
maatregen. Als u erkent dat het belangrijke maatregelen zijn in het kader van het 
Klimaatakkoord, waarom neemt u deze dan niet gewoon op?

1580
Gedeputeerde VAN DER HOEK: Omdat het niet zo is afgesproken in de onderhandelingen over het 
Klimaatakkoord. Als u wilt dat het in het Klimaatakkoord staat, dan moet u een amendement 
indienen op het Klimaatakkoord. Dat ligt nu voor. Hier ligt voor een integraal pakket wat is 
afgesproken in het kader van het Klimaatakkoord. Daar staan maatregelen in die gaan over de 

1585 landbouw. Als u daarin een essentieel onderdeel mist en u vindt dat het landelijk moet worden 
ingebracht, dan moet u het voorliggende stuk amenderen. De moties die u voorlegt, gaan over 
het provinciale beleid. In reactie op deze motie zeg ik dat we zeker iets gaan doen met de 
eiwittransitie, alleen niet op de manier zoals u dat wilt, namelijk door er weer een apart plan voor 
te maken, maar door het gewoon integraal mee te nemen en ook in overleg met de sector waar 

1590 het over gaat.

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Heel fijn dat u het gaat meenemen, maar ons verhaal is juist dat u het 
integraal meeneemt met alle plannen rond klimaat. Anders zijn we bezig aparte hokjes in te 
vullen. Even over wat u zei over amenderen: Gedeputeerde Staten hebben ons juist expliciet 

1595 afgeraden om te amenderen, maar met onze eigen voorstellen, via moties, te komen. Daarom 
hebben we het zo gedaan. Noord-Holland kan hier ook een eigen beleid in voeren.

Gedeputeerde VAN DER HOEK: Zeker. Dat eigen beleid probeert u met uw motie voor elkaar te 
krijgen. Ik heb u net gezegd hoe we daarmee willen omgaan. U maakt net het punt dat u wilt dat 

1600 het in het Klimaatakkoord wordt meegenomen. Dan moet de tekst toch echt worden veranderd. 
Dat gaan GS niet doen. Dit is een uitkomst van een breed besproken paragraaf. We staan achter, 
en dat leggen we ook aan u voor, hetgeen er op dit moment in staat.
Motie 109 gaat over de mestvergisters. Daar hebben we het in de commissie over gehad. GS 
ontraden deze motie. Het is een bronmaatregel die het probleem niet direct oplost. De transitie 

1605 kost jaren. Daarin kunnen de mestvergisters wel degelijk een goede tussenoplossing zijn in een 
lang proces. Dat subsidiëren van de mestvergisters maakt onderdeel uit van de afspraak in het 
Klimaatakkoord, die draag er ook aan bij. We vangen methaan af. Dat haalt de emissie naar 
beneden. Het kan worden gebruikt als biogas.

1610 Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Even terug komend op de eerste motie. U leest iets heel anders dan dat 
wat wij hebben ingediend. Het dictum was: “verzoeken het college van Gedeputeerde Staten de 
groene eiwittransitie onderdeel te laten zijn van de provinciale klimaatmaatregelen en een plan 
aan PS voor te leggen.’ Dus niets Klimaatakkoord. Gewoon klimaatmaatregelen. Geen versnelling 
maar gewoon om het mee te nemen. 

1615 Ten tweede: die mestvergisters, dat is een grote ramp.  Het werkt. Er is fraude gepleegd. Het OM 
zegt dat zelf. We hebben net GL horen spreken en Forum berispen over de vervuiler betaalt. Hier 
betalen we de vervuiler, in plaats van de vervuiler laten betalen. Dat is toch bizar? Bent u het niet 
met het OM en de wetenschap eens dat het waanzin is om nu mestvergisters in te zetten, terwijl 
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we innovatie, schone technieken kunnen inzetten. We moeten ons houden aan het beginsel dat 
1620 de vervuiler betaalt. Zet deze waanzin niet in. Bent u het daarmee eens?

De VOORZITTER: Ik wil u laten interrumperen, maar wilt u wel zo snel mogelijk tot een vraag 
komen. Anders zijn we continu bezig met het herhalen van standpunten. Dan gaan we de eindtijd 
niet halen. Dat kan ik u verzekeren.

1625
Gedeputeerde VAN DER HOEK: Over het laatste. Ik denk dat beide gebeurt. Dit zijn de afspraken, 
die we hebben gemaakt in het Klimaatakkoord met betrekking tot mestvergisting. We hebben op 
dit moment mest en daar moeten we iets mee. Dus kiezen we daar op dit moment de beste 
oplossing voor. Natuurlijk hoort daar onverkort bij dat we ook inzetten op de innovatie en dat we 

1630 die ook bevorderen.
Met betrekking tot het andere punt dat maakte; daar heb ik net in die zin op geantwoord. In de 
provinciale uitwerking nemen we de eiwittransitie mee. 
Dan ga ik naar motie 110. Die motie gaat over bronbeleid. Ik moet helaas teleurstellen, maar ook 
die motie ontraden GS. De gedachte in de motie is dat technologische oplossingen geen soelaas 

1635 gaan bieden bij de verduurzaming van de veeteelt en dat er een andere keuze gemaakt moet 
worden meer bij de bron. Vervolgens vraagt u dan om een uitgebreid onderzoek te laten doen, of 
die technologische oplossingen ook echt duurzaam zijn. die onderdelen gaan voorbij aan de rol 
die de verschillende partijen hebben. Dat zijn het Rijk en de agrariërs zelf, ook niet onbelangrijk 
om te noemen, ook om samen die verduurzaming af te dwingen en zelf op te pakken.

1640 Kan en wil de provincie op deze manier ingrijpen op die bedrijfsvoering van individuele agrariërs. 
Een uitgebreid onderzoek is nogal kostbaar en ook niet logisch om dat vanuit de provincie 
Noord-Holland alleen te doen. Bovendien is het onderzoek naar de effectiviteit van 
bronmaatregelen onderdeel van het Topsectorenbeleid van het Rijk. Dat vindt plaats bij de 
daarvoor gecertificeerde onderzoeksinstituten. Het is geen kerntaak van de provincie.

1645 Dat is het voorzitter.

De VOORZITTER: Dan geef ik het woord aan gedeputeerde Loggen.

Gedeputeerde LOGGEN: Ook voor mij alleen een motie die door de PvdD is ingediend. Toch ook 
1650 nog iets in algemene zin. Ik kan niet zoveel met de overwegingen. We hebben geen zeggenschap 

over ECW. Ik snap de gedachte die u heeft wel. Ik sta positief tegenover de inhoud en de 
gedachte die de PvdD tracht te bewerkstelligen. Het sluit aan bij hetgeen we eigenlijk al doen. 
natuurinclusief bouwen wordt al aanpakt onder de Aanpak van groen kapitaal in samenwerking 
met de natuurorganisaties en in het bijzonder met de Vogelbescherming, IVN, de bouwsector en 

1655 gemeenten. Daarnaast verkent de provincie ook hoe natuurinclusief bouwen integraal kan 
worden meegenomen in de energietransitie, klimaat adaptatie en circulair bouwen. Dat gaat in de 
praktijk meestal over nieuwbouw. Ik denk dat het goed is dat we daar ook mee doorgaan. Dat we 
het een plek geven op de Woonagenda. Ik kan nog informeren hoe dat gaat bij het IPO. Als u míj 
vanuit die gedachte zou willen ondersteunen en ik de motie op deze wijze mag lezen, dan kan 

1660 het college de motie omarmen. Echter, als het college moet controleren met wie het aan tafel zit, 
dan gaat dat iets te ver. Als ik zo vrij mag zijn, dan refereer ik aan de motie van het CDA over 
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draagvlak. Draagvlak is een onderdeel. Een goede ruimtelijke afweging en een goede 
landschappelijke inpassing zijn net zo goed onderdelen die we moeten meewegen. We moeten in 
een breed kader aanpakken. De gedachte is sympathiek. Ik vind het ook wel belangrijk. Net als 

1665 innovatie een belangrijk thema hoort te zijn. Als ik de motie zo mag lezen: ja. Houdt u vast aan 
het dictum dan wordt de motie ontraden. 
Dit was het.

De VOORZITTER: Is er behoefte aan een tweede termijn? 
1670

Mevrouw GIELEN (GL): Ik begin met de integraliteitsmotie van de PvdD. Als ik deze mag lezen 
zoals gedeputeerde Stigter het uitlegt, dat de motie is ter ondersteuning van wat we doen, dan 
ondersteunt GL de motie graag. Ik had de motie geïnterpreteerd als een nieuw pakket aan 
maatregelen. Is de motie zo bedoeld? Ik begrijp dat dit het geval is. Dat is goed om te horen.

1675 Ik wil u allen wijzen op de participatie coalitie met o.a. de Natuur- en Milieufederatie, die nu ook 
loopt, of gaat starten in het kader van het RES. Het is een mooi initiatief om meer 
burgerparticipatie in dat traject te betrekken. Het lijkt me mooi om dat hier even te noemen.
De draagvlakmotie van het CDA: als je het draagvlak in de ruimtelijke ordening neemt, dan vraag 
ik me af hoe we dat gaan meten. Hoe wordt het meetbaar. Er zijn ook nog andere overwegingen. 

1680 Het mag niet het enige uitgangspunt zijn. Als ik de motie uitleg zoals de gedeputeerde dat doet , 
dus dat het één van de belangrijke uitgangspunten is dan vind ik die een stuk sympathieker.

Mevrouw DE VRIES (PvdA): Heel kort. Graag zou ik gedeputeerde Stigter willen vragen nog iets 
meer duidelijkheid te geven in het collegestandpunt ten aanzien motie 103. Dat was mijn 

1685 bijdrage.

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Dank aan gedeputeerde Stigter voor zijn toezeggingen als 
het gaat over de planning voor de RES’en, evenals de toezegging dat we Noord-Hollands 
perspectief in de Staten gaan vaststellen en ook de toezegging dat we wensen en bedenkingen 

1690 mogen meegeven voor de RES’en. Ik had liever gezien dat het als bespreekpunt in de Staten zou 
komen. We hebben nu het vermoeden dat het slechts een B-agendastuk in de commissie wordt.
De motie van de PvdA en de reactie van gedeputeerde Stigter: de VVD begrijpt heel goed dat de 
energie infrastructuur goed geregeld moet worden. Ik sprak met een boer die het dak van zijn 
stal vol heeft laten leggen met zonnepanelen, maar de boel niet aangesloten krijgt. Dat is heel 

1695 lastig. Het lijkt op de muziek vooruit lopen, als we nu al bij de netwerkbeheerders gaan 
aandringen op het starten van het verzwaren van deze infrastructuur, die in potentie op de korte 
termijn het meeste kunnen bijdragen. Wat de VVD betreft sorteren de netwerkbeheerders hier 
alvast voor op Wind en Zon op land, in die gebieden waar al heel veel gebeurt en waar het 
draagvlak niet heel groot. Hoe ziet u dat dan voor zich om toch dat draagvlak te creëren als we 

1700 het vooruit lopend op de rest, alvast overlaten aan de netwerkbeheerders? Dank u wel.

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ik ben blij met een aantal toezeggingen van de gedeputeerde over 
natuurinclusief bouwen, over de eiwittransitie. De motie van de eiwittransitie trekken we in, of 
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houden we aan. Voor de rest gaan we ervan uit dat de anderen meestemmen. De interpretatie van 
1705 de gedeputeerde van de andere moties, volgen we.

De heer VAN DEN BERG (FvD): Dank voor de beantwoording van de vragen door Gedeputeerde 
Staten. Het is voor mij klip en klaar. Dit zogeheten akkoord moet en zal door de strot van de 
inwoners van Noord-Holland gedrukt worden. Ik kan niet anders zeggen. Dit akkoord wordt 

1710 enkel gedragen door omhoog gevallen bestuurders, die koehandel met elkaar bedrijven. Er is 
geen draagvlak. Er is hiervoor geen meerderheid bij de bevolking. De echte manier om draagvlak 
te verhogen is door burgers er echt bij te betrekken, met een raadgevend dan wel een 
raadplegend referendum. 

1715 Mevrouw GIELEN (GL): wij stemmen hier toch over het Klimaatakkoord. Daarmee geven we toch 
als PS een signaal af of we voor of tegen zijn?

De heer VAN DEN BERG (FvD): Ja, ik denk dat deze strekking precies past bij de omhoog gevallen 
bestuurders. ER is een meerderheid onder de bevolking. Mensen kiezen bepaalde partijen, maar 

1720 dat betekent niet dat voor bepaalde thema’s zijn.  Dat kan ik toelichten. Er worden elke dag 
peilingen gedaan, o.a. over kernenergie. Vijfenvijftig procent is voorstander van kernenergie. 
Waarom volgen we dat dan niet? Ik snap dat we hier een democratische grondslag hebben en dat 
is goed, maar dit akkoord wordt simpelweg niet gedragen. Er wordt ook niet geluisterd naar de 
kritiek.

1725
Mevrouw GIELEN (GL): Maar impliceert u daarmee dat de kiezers hebben gestemd bij de stembus, 
zonder zich in te lezen in de thema’s van de partij waar zij op stemden?

De heer VAN DEN BERG (FvD): Nee, in tegendeel. Ik denk dat het niet voor niets is dat Forum voor 
1730 Democratie de grootste partij van Nederland is geworden. Wij hebben een heel sterk standpunt 

over het klimaat. Ik denk dat we daar iets mee moeten. Het lijkt er niet op dat we dat hier doen. 
Ik vraag de gedeputeerde om berekeningen. Dat wordt in de wind geslagen. Dat maakt het niet 
overzichtelijker voor de burger. Het verhoogt zeker niet het draagvlak.

1735 Mevrouw GIELEN (GL): Bent u het er ook mee eens dat, hoewel Forum voor Democratie een grote 
partij is, u niet in uw eentje de meerderheid heeft en dat daarmee ook niet de meerderheid van 
de burgers achter de grootste partij staat?

De heer VAN DEN BERG (FvD): Daar ben ik het mee eens.
1740 Er is geen draagvlak. Er is geen meerderheid. Ik adviseer Gedeputeerde Staten om wat te doen 

met de doorrekening van de verschillende kosten. De RES is daarvoor een uitgelezen kans. Juist 
regionaal kunnen dan de kosten worden berekend. Daarbij wordt rekening gehouden met de 
verschillende woongebieden, platteland, vrijstaande huizen, galerijflats. Dan kunnen we er echt 
rekening mee houden. We kunnen de mensen dan een eerlijk verhaal vertellen over wat we gaan 

1745 doen met de kosten en wat mensen kunnen verwachten. We gaan dit doen, terwijl we nog niet 
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weten hoe we het moeten gaan doen en wat het gaat kosten. We verplichten ons er wel aan. 
Forum van Democratie is daar faliekant op tegen.

Gedeputeerde STIGTER: Ik heb twee punten gehoord. Hoe moet motie 103 worden 
1750 geïnterpreteerd ten aanzien van draagvlak? De tweede vraag betrof de energie infrastructuur.

De motie 103 roept op om draagvlak als belangrijk uitgangspunt mee te nemen bij RES’en. Dat is 
de ondersteuning die we ook in het coalitieakkoord hebben afgesproken. Draagvlak is voor het 
college een belangrijk beginsel en uitgangspunt voor het maken van alle beleid. Wat ik tot 
uitdrukking heb willen brengen. Draagvlak is moeilijk te bepalen. Je kunt het op vele manieren 

1755 interpreteren. Het is belangrijk dat we gemeenten ondersteunen in allerlei processen om 
draagvlak te creëren op lokaal niveau. Uiteindelijk zal het bestuur een afweging maken ten 
aanzien van andere verantwoordelijkheden, zoals een goede ruimtelijke ordening. Op basis van 
draagvlak, goede ruimtelijke ordening en andere elementen maak je beleid.

1760 Mevrouw DE VRIES (PvdA): Nu ziet deze motie met name op de keuze over ruimtelijke ordening 
als uitgangspunt. 

Gedeputeerde STIGTER: Ik heb de motie als volgt geïnterpreteerd. Draagvlak is een belangrijk 
uitgangspunt bij het maken van beleid. We vinden het belangrijk bij het maken van beleid. De 

1765 bestuurlijke afweging gaat echter nog wel plaatsvinden. Op die manier kan ik de motie uitleggen 
als ondersteuning van beleid. Als de motie op een heel andere manier bedoeld is, als enig 
leidraadbeginsel, dan is de motie onuitvoerbaar.

De heer VAN DEN BERG (FvD): Ik hoor telkens herhalen dat participatie en draagvlak moeilijk te 
1770 meten is, zo niet, niet te meten is. Ik doe de suggestie om juist in dit soort zaken u hard te 

maken in Gedeputeerde Staten voor een raadplegend referendum. Vraag het maar aan de burgers 
van Noord-Holland. Kunt u zich er in vinden dat dit een goede optie zou zijn?

Gedeputeerde STIGTER: Als u een referendum wilt organiseren, dan is dat aan u. Daar ga ik niet 
1775 over. Draagvlak kun je ook meten in hoe straks zal worden gestemd over het Klimaatakkoord. Ik 

ben benieuwd of het dan draagvlak heeft. Het beeld dat u neerzet dat het een groepje 
bestuurders is, is flauwekul. De groepen die betrokken waren bij het opstellen van het 
Klimaatakkoord waren overheden en allerlei maatschappelijke organisaties. Je moet lang zoeken 
wil je iemand vinden die er niet bij betrokken is geweest.

1780
De heer VAN DEN BERG (FvD): Ja, wat u zegt dat klopt; organisaties, overheden, maar zeker niet 
de burger. Juist de burger had bij dit onderwerp betrokken moeten worden. We hebben geen 
raadplegend referendum, maar u kunt zich er wel hard maken in Gedeputeerde Staten dat we 
daarnaar toe gaan werken. Dan kunnen we dit echt gaan peilen onder de bevolking. Dat is de 

1785 enige juiste manier. Wilt u zich daar voor inzetten?
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De VOORZITTER: U lacht erom, maar ik ga u straks toch afkappen als u niet met een vraag komt. 
Het duurt anders te lang. U herhaalt telkens uw standpunt. Ik wil toch een beetje zelfdiscipline 
vragen.

1790
Gedeputeerde STIGTER: Ik ga me niet hard maken voor een raadplegend referendum over de 
Klimaatakkoord vaststelling.

Mevrouw SANDERSE (CDA): Voorzitter, ik heb uw oproep in mijn oren geknoopt. Dan kan ik ook 
1795 in de richting van de heer Stigter de volgende vraag stellen: Vindt u het ook zo leuk dat wij uw 

uitleg van harte onderschrijven?

Gedeputeerde STIGTER: Ja.

1800 De VOORZITTER: Dat was een duidelijk antwoord. 

Gedeputeerde STIGTER: Over de energie infrastructuur was ook een vraag. Als u de systeemstudie 
bekijkt, die we ook aan deze tafel hebben besproken, dan ziet u dat er een grote waaier is van 
aanbevelingen. Die gaan over ruimtelijke ordening (Waar gaan we wel of niet datacentra 

1805 plaatsen?), over het verzwaren van infrastructuur en over het nadenken over toekomstige 
energiedragers. Die zullen worden verstrekt door de energietransitie in brede zin. We zijn bezig 
om te kijken hoe stappen verder kunnen worden gezet in de diverse aanbevelingen. De manier 
waarop netbeheerders aan tafel zitten, is constructief. Ze zijn zeker niet bezig om op mogelijke 
locaties voor windenergie, die nog niet in beeld zijn in RES, alvast hun infrastructuur aan te 

1810 leggen. Het zal een kunst zijn om de knelpunten, zoals we die nu al zien, op tijd op te pakken. 
Uw zorg is niet de realiteit in de manier waarop we met de netbeheerders aan tafel zitten. U hebt 
gezegd dat we wel moeten beginnen om enthousiasme aan te boren bij inwoners en boeren. 
Vervolgens zouden we moeten zeggen dat het plan helaas niet door kan gaan, omdat de 
infrastructuur ontoereikend is. Dat willen we voorkomen.

1815
De VOORZITTER: Ik denk dat alle antwoorden gegeven zijn vanuit het college.
Dan gaan we over tot allereerst de motie, die zijn ingediend.

De heer VAN DER MAAS (VVD): Mag ik vragen om een schorsing van vijftien minuten?
1820

De VOORZITTER: Nee, vijftien vind ik te lang. Tien minuten schorsen, maar dan wil ik u verzoeken 
om ook dat als pauze te zien. Dan kunnen we daarna gelijk doorgaan met de volgende 
voordracht. 

1825 De heer VAN DER MAAS (VVD): Hartelijk dank.

SCHORSING
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De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering. Voordat we overgaan tot het in stemming brengen 
1830 van de ingediende moties, heb ik een algemene opmerking. Er was een vraag naar aanleiding van 

de reactie van het college over sommige moties, waarbij bijvoorbeeld door de gedeputeerde is 
uitgesproken: “als ik de motie op die manier mag lezen, of uitleggen, dan kan u als Staten over 
de motie beslissen, of raad ik de motie niet af.” Dat betekent dat degene die de motie heeft 
ingediend, bij een stemverklaring moet aangeven of het dictum daardoor ook zo gelezen kan 

1835 worden. Anders weten we met elkaar niet waarover we stemmen. Dan moet de motie ook worden 
aangepast. Bij het afgeven van de stemverklaring kan de indiener van een motie zeggen: “Ik heb 
geluisterd naar de gedeputeerde. Ik kan leven met de uitleg van de gedeputeerde. Dat betekent 
dat mijn motie als volgt moet worden geïnterpreteerd.” Dan is helder, ook voor de notulen, 
waarover Provinciale Staten besloten hebben. Is dat voor iedereen duidelijk?

1840
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Ik snap het niet. Ik spreek en lees Nederlands. Dit doet me denken aan 
Martinus Nijhoff. “Lees maar, er staat niet wat er staat.” Dus dat kan niet.

De VOORZITTER: Het kan wel. Als de indiener van de motie vindt dat hij of zij overtuigd is door 
1845 de gedeputeerde in de wijze waarop de gedeputeerde zegt dat het gelezen moet worden. 

Uiteindelijk stemmen we over de tekst die hier ligt. Slechts de indiener van de motie kan na 
geluisterd te hebben na het college en collega’s besluit om de motie aan te houden, in te trekken 
of zo nodig aan te passen.  Dat moet de indiener dat zelf aangeven. Als de motie wordt 
aangepast, dan is de tekst zoals die door indiener wordt uitgesproken. Dat wordt de tekst 

1850 waarover we gaan stemmen.

Mevrouw DE VRIES: Ligt het dan niet voor de hand om een aangepaste motie in te dienen.

De VOORZITTER: Dat is wat er dan ook gebeurd. Die is er nog niet. Als er niks veranderd 
1855 stemmen we hierover.

De heer HEIJNEN (CDA): Nu snap ik het ook niet meer. Een gedeputeerde geeft een interpretatie 
van een motie en als partij bevestig je in het debat dat die interpretatie juist is. Dan is dat toch 
hetgeen waarover je stemt? Het is juist mooi dat Provinciale Staten en Gedeputeerde Staten nader 

1860 tot elkaar kunnen komen op het moment dat ze interpreteren wat er in die motie staat. Als we 
dat proces niet meer gaan doen, omdat het niet meer mag, dan volgen lange schorsingen om 
alles samen met GS te herformuleren. Dat zou ik willen voorkomen. 
Uw voorstel steun ik, namelijk: De gedeputeerde geeft een uitleg. De partij die de motie heeft 
ingediend, heeft dan wel in het debat, zoals mijn partij net deed door middel van een vraag, dan 

1865 wel in een aparte stemverklaring aan te geven dat dat de uitleg is zoals die toegepast mag 
worden. Daar stemmen we dan over, volgens mij.

De VOORZITTER: Dat klopt. Tijdens een discussie ging het over een woord of hoe dat uitgelegd 
zou moeten worden . Dat betekent dus dat we stemmen over de motie zoals die hier ligt. Als de 

1870 motie wordt aangenomen dan is er over gesproken, precies zoals u zegt. Dat betekent dat de 
gedeputeerde de motie gaat uitwerken, in de geest van zoals in het debat is besproken en 
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bevestigd door degene die de motie heeft ingediend. Als inderdaad het dictum moet worden 
aangepast, dan mag u ervan uitgaan dat er een nieuwe motie moet worden ingediend. Het is aan 
degene die de motie eerder indiende, om een nieuwe motie in te brengen, of zo nodig de motie 

1875 aan te houden of in te trekken.

Mevrouw ALBERTS (SP): Even voor de snelheid. Ik wil voorkomen dat ieder bij elke motie 
uitgebreid stemverklaring gaat geven, terwijl het in het debat al voorbij is gekomen. Dat wil ik 
aan ons, hier als PS, meegeven.

1880
De VOORZITTER: Goed, dan gaan we nu over tot het in stemming brengen van de eerste motie, 
die is ingediend. Dat is motie 103. Dat is motie ‘Draagvlak klimaatakkoord’, door het CDA 
ingediend. We gaan stemmen bij stemming nummer 5. Verlangt iemand hoofdelijke stemming?
Iemand een stemverklaring?

1885
Mevrouw KLAASSEN (D66): D66 zal tegen deze motie stemmen, omdat voor ons de uitvoering een 
integrale afweging is, waar draagvlak een onderdeel van is. 

De VOORZITTER: Nog andere partijen een stemverklaring? Aantekening? Dan open ik nu 
1890 stemming nummer 5. We hebben 50 Statenleden aanwezig.

Ik sluit de stemming. Er zijn 50 stemmen binnen. Met 27 stemmen voor aangenomen. 23 
stemmen tegen. Tegen gestemd hebben FvD, D66, PvdA, PvdD en Fractie Baljeu. Motie 103 is 
aangenomen.

1895 De volgende motie is motie 104, ingediend door de PvdA, GL, PvdD, D66. Dat is de motie 
‘Ondersteuning, prioritering, versterking energie infrastructuur Noord-Holland’. Verlangt iemand 
hoofdelijke stemming? Iemand een stemverklaring?

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): De VVD zal tegen deze motie stemmen. We hebben de 
1900 gedeputeerde de motie horen ontraden, zeker als het gaat over de bullit waar netbeheerders 

alvast worden opgedragen om te beginnen met het verzwaren van het netwerk.

De VOORZITTER: Nog anderen een stemverklaring, een aantekening? Dan open ik stemming 
nummer 6 van motie 104.

1905 Ik sluit de stemming. Met 29 stemmen voor en 21 stemmen tegen is motie 104 aangenomen. 
Tegen stemden de VVD, FvD, PVV, 50PLUS/PvdO en Fractie Baljeu. Deze motie is aangenomen.

Volgende motie is motie 105. Motie ‘Duurzame huizenroute’, is ingediend door de CU. We gaan 
straks stemmen op stemming nummer 7. Verlangt iemand hoofdelijke stemming, een 

1910 stemverklaring?

Mevrouw KOCKEN (GL): Meneer Klein is er natuurlijk niet. Ik vermoed dat hij de motie zou 
aanhouden, aangezien het antwoord van de gedeputeerde is dat de motie overbodig is, omdat we 
dit al doen. Om die reden stemt GL tegen de motie.
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1915
De VOORZITTER: Nog andere stemverklaringen? Iemand aantekening? Dan open ik nu stemming 
nr. 7 voor motie 105.
Met 35 zetels tegen en 15 voor is deze motie verworpen. Voor hebben gestemd: CDA, PvdD en de 
SP.

1920
Dan breng ik in stemming motie 106. Dat wordt stemming nummer 8. De motie ‘Betrekken van 
jongeren en scholen bij energiebesparing’ is ingediend door de PvdD, SP, D66. 
Wenst iemand hoofdelijke stemming? Stemverklaring?

1925 Mevrouw DE VRIES (PvdA): Wij gaan voor deze motie stemmen, vanwege de gegeven uitleg door 
de gedeputeerde.

De VOORZITTER: Nog andere stemverklaringen? Iemand aantekening? Dan open ik stemming 
nummer 8 voor motie 106.

1930 Ik sluit de stemming. Met 38 stemmen voor en 12 stemmen tegen is deze motie aangenomen. 
Tegen gestemd hebben: FvD, PVV, 50PLUS/PvdO en Fractie Baljeu.

Dan breng ik in stemming motie 107. Dat wordt stemming nummer 9. De motie ‘Natuurinclusief 
bouwen meenemen in klimaatambities voor gebouwde omgeving’ is ingediend door de PvdD en 

1935 CU. Iemand hoofdelijke stemming? Iemand een stemverklaring?

Mevrouw DE VRIES (PvdA): Natuurinclusief bouwen achten wij belangrijk, maar als één van de 
aandachtspunten. De energietransitie is maatwerk, zoals aangedragen vanuit de regio’s en 
aangegeven door de gedeputeerde. 

1940
Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Ik zit eigenlijk te wachten op het antwoord van de PvdD, 
want met de uitleg van de gedeputeerde kunnen we namelijk prima leven met deze motie.

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): We gaan mee met de interpretatie van gedeputeerde Loggen. We 
1945 brengen de motie in stemming.

Mevrouw SANDERSE (CDA): Hoewel het een sympathiek geheel is en de uitleg van de 
gedeputeerde daar ook wel een heel eind in meegaat, vinden wij de overweging toch te absoluut 
geformuleerd en zullen we tegen stemmen.

1950
De VOORZITTER: Een hernieuwde stemverklaring van mevrouw De Vries.

Mevrouw DE VRIES (PvdA): Zoals nu aangegeven door de PvdD en door de gedeputeerde kunnen 
we daar in meegaan.

1955
De VOORZITTER: Iemand aantekening? Nee, zo niet dan open ik stemming 9 voor motie 107.
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Ik sluit de stemming. Met 34 stemmen voor en 16 stemmen tegen is deze motie aangenomen. 
Tegen hebben gestemd: FvD, CDA, PVV, 50PLUS/PvdO en Fractie Baljeu.

1960 Motie 108 is ingetrokken.
Dan komen we bij motie 109. Dat wordt stemming nummer 10. De motie ‘Stop subsidies voor 
mestvergisters’ van de PvdD. Wenst iemand hoofdelijke stemming? Iemand een stemverklaring?

De heer VAN DEN BERG (FvD): FvD is van mening dat iedereen in deze markt vrij zou moeten zijn 
1965 om mestvergisters te plaatsen, alleen zonder subsidie. Dus daarom steunen wij de motie. Maar 

nogmaals, als boeren dit willen doen, dan staat ze dat vrij.

De VOORZITTER: Iemand aantekening? Dan open ik nu stemming 10 voor motie 109.
Ik sluit de stemming. Met 27 stemmen tegen en 23 stemmen voor is de motie verworpen. Voor 

1970 hebben gestemd: GL, FvD, PvdD, PVV en SP. Verworpen.

In stemming wordt gebracht motie 110 van de PvdD. Motie ‘Inzetten op bronbeleid, niet blind op 
technologie’. Dat wordt stemming nummer 11. Wenst iemand hoofdelijke stemming? Iemand een 
stemverklaring, of aantekening? Dan open ik nu stemming 11 voor motie 110.

1975 Ik sluit de stemming. Met 37 stemmen tegen en 13 stemmen voor is deze motie verworpen. Voor 
hebben gestemd: GL, PvdD en de SP. De motie is verworpen.

Dan breng ik in stemming motie 111. Dat wordt stemming nummer 12. Motie ‘Samenhangend 
pakket klimaatmaatregelen rond klimaatmilieu, watergezondheid dierenwelzijn en bodemdaling’ 

1980 is ingediend door de PvdD. 
Wenst iemand hoofdelijke stemming? Iemand een stemverklaring? 

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ook hierin gaan we mee met de interpretatie van de gedeputeerde.

1985 Mevrouw DE VRIES (PvdA): Zoals nu aangegeven door de indiener en zoals uitgelegd door de 
gedeputeerde kunnen we de motie steunen.

De VOORZITTER: Andere stemverklaringen? Wenst iemand aantekening? Dan open ik stemming 
nummer 12 voor motie 111.

1990 Ik sluit de stemming. De stemmen staken, zoals u heeft gezien. We hebben een uitleg hoe nu te 
handelen, maar die kijken we nog even na. Ik schors voor twee minuten de vergadering.

[SCHORSING]

1995 De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering.
We gaan het als volgt aanpakken, uiteraard in lijn met de Provinciewet: Deze motie komt terug bij 
de eerstvolgende Provinciale Statenvergadering. Aan het begin zal de motie in stemming worden 
gebracht. Mochten dan weer de stemmen staken, dan is de motie verworpen. Voor nu heeft de 
motie geen invloed op de voordracht zelf. Het is geen amendement. Dat betekent dat ik straks de 
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2000 voordracht gewoon in stemming zal brengen. Dat betekent dat motie 111 wordt aangehouden tot 
de volgende Provinciale Statenvergadering. 

Dan breng ik in stemming motie 112. Dat wordt stemming 13. De motie 
‘Klimaatrechtvaardigheid' is ingediend door de SP. Verlangt iemand hoofdelijke stemming? 

2005 Iemand een stemverklaring?

Mevrouw DE VRIES (PvdA): Deze motie kunnen wij steunen. We vinden het heel belangrijk om 
zeker te weten dat echt iedereen naar draagkracht mee kan doen. Of dit het juiste instrument is, 
weten we niet, maar we zien dit vooral als een oproep aan GS om met deze gegevens te komen, 

2010 landelijk of anderszins.

De VOORZITTER: Anderen nog een stemverklaring? Aantekening? 
Dan open ik stemming nummer 13 voor motie 112.
Ik sluit de stemming. Met 28 stemmen en 22 stemmen voor is deze motie verworpen. 

2015
Dan breng ik in stemming motie 113. De motie ‘Kosten energietransitie Noord-Holland’ is 
ingediend door FvD. Dat wordt stemming nummer 14. Verlangt iemand hoofdelijke stemming? 
Stemverklaring? Iemand aantekening? 
Dan open ik nu stemming 14 voor motie 113.

2020 De stemming is gesloten. Met 36 stemmen tegen en 14 stemmen voor is deze motie verworpen. 
Voor stemden: FvD, PVV, SP, 50PLUS/PvdO en Fractie Baljeu.

Daarmee kom ik tot het in stemming brengen van voordracht 80 ‘Klimaatakkoord’. Verlangt 
iemand hoofdelijke stemming? Dat is de heer Kaptheijns (PVV).

2025
De heer KAPTHEIJNS (PVV): Dat had ik in mijn spreektijd al aangegeven. Dank u wel.

De heer VAN DEN BERG (FvD): Ook vanuit Forum steun.

2030 De VOORZITTER: Wenst iemand een stemverklaring af te leggen?

De heer SMALING (SP): Dit gaat over de voordracht. We hebben er lang over nagedacht hoe we 
zouden stemmen. We besloten om tegen de voordracht te stemmen, omdat wij enerzijds wel voor 
maatregelen zijn en daarmee ook zaken, die in het Klimaatakkoord genoemd worden, zeker 

2035 onderschrijven. We willen iets terugzien voor de mensen in de provincie. De mensen die weinig 
inkomen of weinig opleiding hebben en die in een galerijflat wonen, die praten niet de taal van 
het Klimaatakkoord. Ze praten ook niet de taal van een RES. Ze maken zich alleen maar zorgen 
over wat het voor mij betekent en wat gaat het mij kosten. Dat komt onvoldoende tot uitdrukking 
wat de SP-fractie betreft.

2040
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Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dit beleid blijkt gewoon te weinig en erger nog, het steunt het oude 
beleid, het steunt vervuiling. Het gaat tegen alle milieubeginselen in. Helaas, moeten wij ook 
tegenstemmen.

2045 De VOORZITTER: Wensen nog andere partijen een stemverklaring af te leggen? Iemand 
hoofdelijke stemming?
Dan gaan we nu over tot hoofdelijke stemming. De griffier zal de namen van de Statenleden 
noemen. Het verzoek is om duidelijk ‘voor’ of ‘tegen’ te zeggen. De stemming is geopend.

2050 Mevrouw Van Soest (50PLUS/PvdO): tegen
Mevrouw Kapitein (D66: voor
Mevrouw Strens: voor
Mevrouw Jellema: voor
De heer Steeman: voor

2055 De heer De Wit: voor
Mevrouw Doevendans (PvdA): voor
Mevrouw Van Meerten voor
De heer Kanik voor
De heer Hartog (VVD): voor

2060 De heer Gringhuis voor
De heer Kohler tegen
De heer Van Gilse (VVD): voor
Mevrouw Kaamer van Hoegee (VVD): voor
De heer Terwal (VVD): voor

2065 De heer Mantel tegen
Mevrouw Nanniga tegen
De heer Jensen tegen
Mevrouw Vastenhouw tegen
De heer Bolkestein (VVD): voor

2070 De heer Deen (PVV: tegen
Mevrouw Zaal voor
Statenlid Kostić (PvdD): tegen
De heer Hollebeek (PvdD): tegen
De heer Smaling: tegen

2075 De heer Van der Maas voor
De heer Voskuil (PvdA): voor
De heer Heijnen (CDA): voor
Mevrouw Van Geffen voor
De heer Van den Berg tegen

2080 Mevrouw Er (GL): voor
De heer Baljeu (Fractie Baljeu): tegen 
Mevrouw Kocken voor
Mevrouw Sanderse voor
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Mevrouw Kuiper (CDA) voor
2085 Mevrouw Koning (CDA) voor

De heer Dessing tegen
De heer Leerink (PvdA): voor
De heer Dulfer voor
Mevrouw Bezaan tegen

2090 De heer Kaptheijns (PVV): tegen
Mevrouw Gielen (GL): voor
Mevrouw Van Wijnen: voor
De heer Carton (PvdA): voor
Mevrouw De Vries (PvdA): voor

2095 De heer Cardol (GL): voor
De heer Zaal voor
Mevrouw Klaassen (D66) voor
Mevrouw Alberts (SP): tegen
De heer Zoon (PvdD): tegen

2100
De VOORZITTER: Met 33 stemmen voor en 17 stemmen tegen is deze voordracht aangenomen.

11. Statenvoordracht 81 Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud (PMO) 2020-2027

2105 De VOORZITTER: Dan gaan we door met voordracht 81, Provinciaal Meerjarenprogramma 
Onderhoud (PMO) 2020-2027. In eerste termijn geef ik het woord aan mevrouw Kuiper van het 
CDA. Het is uw maidenspeech. Succes.

Mevrouw KUIPER (CDA): Eindelijk mijn maidenspeech en ik ben er bijzonder trots op dat ik dat 
2110 hier in dit huis tegenover jullie mag uitspreken. Ik ben hier vlakbij geboren en voor mij is de 

Haarlemmerhout onlosmakelijk verbonden met mijn jeugd. Met mijn opa iedere week naar de 
hertjes en als het warm genoeg was een ijsje in het pannenkoekenhuis. Veel is veranderd in de 
loop der tijd maar het is geruststellend dat ook veel hetzelfde is gebleven, zoals de 
Haarlemmerhout en het Provinciehuis. 

2115 Er wordt vaak gesproken over de zichtbaarheid van de Provincie als bestuurslaag maar je hoeft 
maar naar het PMO te kijken om te zien wat voor enorme belangrijke rol de provincie heeft bij het 
bereikbaar en veilig houden van onder andere wegen, vaarwegen en fietspaden. Als je als 
inwoner over een provinciale weg rijdt, dan verwacht je dat deze van goed asfalt is voorzien, de 
bermen zijn onderhouden en het dynamisch verkeersmanagementsysteem je langs de juiste 

2120 route leidt. En zoals het vaak gaat, iedereen vindt dat normaal totdat een keer een brug niet goed 
functioneert, of je toch wel heel erg lang in de file staat. Maar het allerbelangrijkste is dat goed 
onderhoud van onze wegen bijdraagt aan de verkeersveiligheid. We hebben hier al eerder kort 
over gesproken bij de analyse die de ANWB heeft laten uitvoeren over de verkeersveiligheid van 
onze provinciale wegen. Ook de heer Van der Maas van de VVD heeft bij de behandeling van de 

2125 begroting aangegeven wat een impact een ongeluk, een dodelijk ongeluk heeft in de levens van 
vele mensen. Onderhoud, samen met een investeringsprogramma dat zich richt op het vergroten 
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van de verkeersveiligheid en het naar beneden brengen van het aantal ongelukken, zijn zaken 
waarin de provincie echt een verschil kan maken. Voor mij een onderwerp waar ik mij graag deze 
statenperiode voor wil inzetten. Belangrijk daarbij is dat het een gezamenlijke inspanning is, 

2130 namelijk die van Gedeputeerde Staten, de gedeputeerde de heer Tekin, maar ook van u als 
Provinciale Staten. Als er prioriteiten moeten worden gesteld, geld beschikbaar moet komen voor 
het verhogen van de verkeersveiligheid op onze provinciale wegen zijn wij allemaal aan zet. Zou 
de gedeputeerde hierop nog willen reageren? 
Als nieuw lid van deze Provinciale Staten wil ik dan ook bij dezen mijn complimenten uitspreken 

2135 voor alle mensen die hieraan werken, niet alleen aan het opstellen van het PMO maar ook 
degenen die voor de uitvoering zorgdragen. 

Dit PMO laat zich lezen als een PMO in onderhoud. Allereerst zal er eind 2019 een nieuwe Nota 
Infrastructurele Kapitaalgoederen worden aangeboden. Nu het NIKG de kaders stelt voor het 

2140 onderhoudsniveau zal dit ook van invloed zijn op het in 2020 op te stellen PMO. In deze nieuwe 
kaders zullen ook de financiële consequenties van de duurzaamheidsdoelstellingen van de 
coalitie worden verwerkt, die uiteindelijk ook zullen doorwerken in het onderhoudsprogramma. 
In het PMO staat beschreven dat een belangrijk principe bij de aanpak van onderhoud een 
transparante afweging is tussen prestaties, risico’s en kosten. En wellicht is dit vanzelfsprekend, 

2145 maar voor het CDA is het belangrijk dat dit ook geldt voor de maatregelen die uit oogpunt van de 
duurzaamheidsambities van de coalitie worden genomen in het PMO.
Ten tweede. Het PMO wordt dit jaar niet gelijktijdig met het PMI aangeboden, omdat er nog 
gewerkt wordt aan een PMI waarin de ambities en uitgangspunten van de coalitie zijn 
geïncorporeerd. De investeringen hebben invloed op het onderhoud, want nieuwe wegen, 

2150 fietspaden, VRI’s betekenen meer onderhoud. Maar ook het omgekeerde is waar. Als besloten 
wordt een bepaalde verbinding niet aan te leggen, of langdurig uit te stellen, heeft dit gevolgen 
voor de wegen die nu die verkeersstromen moeten verwerken. Met uitzicht op bijvoorbeeld een 
nieuwe weg die voor ontlasting zou moeten zorgen, wordt wellicht anders naar de inrichting en 
het onderhoud gekeken dan wanneer dit niet het geval is en dit niet in het vizier ligt. Voor het 

2155 CDA is het belangrijk dat bij de opstelling van het nieuwe PMI en het daaraan gekoppelde PMO 
wordt gekeken wat de impact is van het laten vervallen, of het langdurig uitstellen van projecten 
voor bestaande wegen. Ik hoop van harte dat de gedeputeerde dat met mij eens is. 
Het CDA kan ook van harte onderschrijven dat onderzocht wordt hoe het PMI en PMO verder 
kunnen worden samengevoegd, gezien de nauwe samenhang daartussen. 

2160
Het CDA stemt in met het voorstel en wacht af hoe de ambities van de coalitie zich vertalen in 
nieuwe kaders en het nieuwe PMI en wat dit voor consequenties heeft voor het onderhoud van de 
kapitaalgoederen. 

2165 Het blijft indrukwekkend als je beschouwt hoe veelomvattend en verstrekkend de inzet van de 
provincie Noord-Holland is als het gaat om het onderhoud van haar kapitaalgoederen. Mocht er 
ooit een evenement komen, dat daar het licht op wil laten schijnen, dan zou ik voorstellen dat 
zeker te sponseren, want een beter onderwerp om duidelijk te maken waar de provincie voor 
staat is moeilijk te vinden. Het is maar een suggestie, dank u wel.
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2170
De VOORZITTER: Gefeliciteerd met uw maidenspeech, mevrouw Kuiper. Dan geef ik het woord 
aan mevrouw Alberts van de SP.

Mevrouw ALBERTS (SP): Ik heb twee vragen en een motie. Ik vervang trouwens even de heer 
2175 Hoogervorst. Hij moest voor zijn werk elders zijn.

De eerste vraag is welk tijdspad er nu geldt voor het project Leeghwaterbrug en wanneer kan de 
evaluatie, waarin ook de financiën worden meegenomen, starten? Welke rol speelt de 
stikstofproblematiek in onderhoudsprojecten? Daar zijn we erg benieuwd naar. 
Dan heb ik een motie, die gaat over de Zeeweg. De inspreker wenst geen groot onderhoud, maar 

2180 een reconstructie. Dus heb ik een motie opgesteld, die samen met de Partij voor de Dieren wordt 
ingediend. Het dictum luidt: ‘de reconstructie van de N200, in het belang van verkeersveiligheid, 
doorstroming, beperking stikstofuitstoot en bescherming van het Nationaal Park Zuid 
Kennemerland, op te nemen in het eerstvolgende PMI (die twee worden toch samengevoegd) en 
in de studiefase rond deze reconstructie optimaal gebruik te maken van de inmiddels 

2185 voorliggende stukken door Stichting Ons Bloemendaal en Vrienden van Middenduin.’

Motie 114/18-11-19 ‘Aanpak verkeersveiligheid en reconstructie N200’
Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen,
Constaterende dat:

2190  de N200 een belangrijke verbinding is tussen de Noord-Hollandse kust en het achterland;
 deze provinciale weg in oorsprong een historisch-culturele waarde heeft;
 de verkeerssituatie op de N200, mede door de vele plak- en pleistermaatregelen, een sterk 

onveilig karakter heeft gekregen;
 er door gebruikers en omwonenden gesproken wordt van veel snelheidsovertredingen en veel 

2195 verkeerslawaai;
 de N200 door een Nationaal Park loopt, en het karakter van dit park door de verkeerssituatie 

sterk bedreigd wordt;

Overwegende dat:
2200  de veiligheid op de N200 voor alle verkeersdeelnemers moet worden verbeterd, anders dan 

door hier en daar een kleine maatregel;
 het Nationaal Park Zuid-Kennemerland alle bescherming verdient die het nodig heeft, en dat 

reconstructie van de N200 daar in hoge mate aan kan bijdragen;
 op korte termijn een eenduidige aanpassing van de maximumsnelheid noodzakelijk is om de 

2205 verkeersveiligheid direct te verbeteren;
 door reconstructie de stikstofuitstoot gereguleerd en verminderd zal kunnen worden;

Besluit het college van GS te verzoeken:
 de reconstructie van de N200, in het belang van verkeersveiligheid, doorstroming, beperking 

2210 stikstofuitstoot en bescherming van het Nationaal Park Zuid-Kennemerland, op te nemen in 
het eerstvolgende PMI;
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 in de studiefase rond deze reconstructie optimaal gebruik te maken van de inmiddels 
voorliggende stukken door Stichting Ons Bloemendaal en Vrienden van Middenduin.

2215 Remine Alberts, SP en Jaap Hollebeek PvdD 

De VOORZITTER: De door u ingediende motie maakt nu onderdeel uit van de beraadslagingen. 
Dan geef ik het woord aan de heer Steeman van D66. Ook de heer Steeman heeft vanavond zijn 
maidenspeech. Het is ook spannend hoeveel minuten er nog op het bord staan. U kunt in ieder 

2220 geval niet onderbroken worden, ook niet door de voorzitter.

De heer STEEMAN (D66): Ik moet eerlijk bekennen, ik had hier liever niet willen staan. Maar daar 
kom ik later op terug.
Vorig jaar rond deze tijd mochten de Noord-Hollandse D66-ers zich buigen over het 

2225 conceptverkiezingsprogramma voor de Statenverkiezingen. Op 24 november 2018 hielden we in 
Hilversum een ledenvergadering. De uitgesproken en levendige discussies rondom het onderwerp 
verkeer, vervoer en mobiliteit staan me nog helder voor de geest. Niet alleen dat elke regio zo 
zijn eigen specifieke oplossingen wil voor knelpunten op de weg, of in het openbaar vervoer, 
waarbij de Provincie een rol zou moeten spelen, maar vooral de innovatieve manier van denken 

2230 rondom die thema’s viel me toen echt op. En dat past ook bij D66: nooit blijven hangen in 
stokpaardjes en gewoontes, altijd vooruit kijken en soms op het irritante af buiten de lijntjes 
blijven denken. Veel van wat ik die dag in Hilversum heb langs horen komen, heeft via ons 
uiteindelijke verkiezingsprogramma zijn weg weten te vinden in het coalitieakkoord: De fiets 
centraal, Smart Mobility, duurzaam bermbeheer, leefbaarheid rond Rijkswegen, een meer 

2235 duurzaam mobiliteitsbeleid, goed ingerichte OV-hubs, -en dus nog terugkomend op de heel 
lokale thema’s-, ook de expliciete inzet op de bereikbaarheid in de Gooi- en Vechtstreek, de 
N247 in Broek in Waterland en het doortrekken van de Noordzuidlijn. Het zijn allemaal 
onderwerpen die op die novemberdag in Hilversum al voorbij kwamen. Gelukkig heeft D66 in de 
Staten medestanders gevonden na de verkiezingen.

2240 Met een actieve politieke vereniging, een fantastisch team vrijwilligers, die veel meer waardering 
verdienen dan ze aan het eind van de dag daadwerkelijk krijgen, en een grote verzameling 
progressieve liberalen kun je zelfs al in het eerste Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 
(PMO) van dit provinciale college de discussies uit een zaaltje in Hilversum terugvinden. 
Biodiversiteit, biologisch en ecologisch bermbeheer, natuurlijke oevers bij vaarwegen, een 

2245 nadrukkelijke aandacht voor omliggende natuurgebieden. Zo snel kan het dus gaan. Alhoewel 
snel? Er is een jaar overheen gegaan.

Kritische noten, bij het voorstel, over het voorkomen van risico’s bij bijvoorbeeld brugonderhoud; 
de mogelijkheden van Asset managementplanning en de enorme mogelijkheden die het heeft om 

2250 ook bij simpel onderhoud inwoners en belanghebbenden nauw te betrekken, heb ik al gekraakt 
bij de commissie. Die wilde ik hier niet herhalen, maar ik heb het bij deze toch gedaan. Een 
opdracht voor het onderzoeken van de mogelijke voordelen van snelheidsverlaging op Provinciale 
wegen is al bij de begroting aangenomen. In diezelfde lijn is er nu een aantal partijen dat de 
situatie op en rond de N200 (Zeeweg in Bloemendaal) veiliger, overzichtelijker en leefbaarder wil 
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2255 maken en daarvoor wordt door D66 een motie mede-ingediend. De motie wordt door de PvdD 
ingediend. 

Het zal geen verrassing zijn dat D66 uiteindelijk akkoord is met dit PMO, maar er moet me wel 
nog een heel ander pleidooi van het hart en daar neem ik in mijn maidenspeech nog heel even de 

2260 gelegenheid voor.
Als regelmatig woon-werkfietser heb ik het besef dat ik nog maar de op twee na duurzaamste 
manier van vervoer heb gekozen. Zelfs lopen is nog duurzamer; maar om nou elke dag 42 
kilometer te lopen? Dan zie ik mijn gezin wel heel erg weinig. Ik wil graag een warm pleidooi 
houden voor de meest duurzame manier van vervoer: geen vervoer. Gewoon niet reizen. Het 

2265 voorkomen van reiskilometers. Ook daar heeft de Provincie een grote rol in, niet in de laatste 
plaats een voorbeeldrol. Wonen en werken zo dicht mogelijk bij elkaar brengen, is al een inzet 
van de Provincie, maar kan nog veel slimmer. Bijvoorbeeld door OV-knooppuntenbeleid nog veel 
extremer door te voeren. Wonen en werken zo dicht mogelijk bij een betrouwbaar, hoogwaardig 
en duurzaam openbaar vervoer te brengen en desnoods eens goed te kijken of op nieuwe 

2270 plekken slimme OV-knooppunten, of transportknooppunten voor goederen- en -pakketvervoer 
bij moeten komen. En ook zeker door ook een andere infrastructuur hoger op de agenda te 
zetten: de digitale infrastructuur. Zodat thuiswerken en werken op afstand een aantrekkelijk 
alternatief wordt voor het maken van reiskilometers. Om dat pleidooi kracht bij te zetten, had ik 
mijn maidenspeech eigenlijk anders willen houden. 

2275
Zoals gezegd: ik had hier liever niet gestaan. Vanmiddag hebben we nog getest: ik had mijn iPad 
hier neer kunnen zetten en via FaceTime kunnen verdergaan vanuit de gang hiernaast om te laten 
zien dat ook in de Staten werken op afstand heel goed mogelijk is. Helaas, overleg met de 
voorzitter maakte duidelijk dat het fysiek en aanspreekbaar aanwezig zijn in deze Statenzaal bij 

2280 de Statenvergadering een groot goed is en simpelweg weglopen tijdens een maidenspeech buiten 
de vergaderorde is. Dus daar voeg ik me naar. Geen speech op afstand dus. Voor nu dan. Want 
zeg nou zelf: als je, bijvoorbeeld als inspreker vanaf Texel op afstand in de Statenzaal zou 
kunnen inspreken dan scheelt dat al snel vier-en-een-half uur vervoer.

2285 De ‘ladder van duurzame mobiliteit’ begint met ‘niet reizen’ en stond niet voor niets -na een 
mooie discussie in Hilversum- prominent in ons verkiezingsprogramma. De progressieve denkers 
van D66 kijken over mijn schouder mee met nog veel meer ideeën om zo laag mogelijk op die 
ladder te blijven. Als het vervoer dan toch niet te voorkomen is, reis dan zo duurzaam mogelijk. 
Zo laag mogelijk op de ladder. Met een Provincie die dat ondersteunt en stimuleert.

2290 Wij zijn in ieder geval blij dat het onderhoud van de huidige provinciale infrastructuur goed 
geregeld is en zullen met het PMO instemmen.

De VOORZITTER: Dank u wel, meneer Steeman. Digitaal volgen thuis, kan altijd. Meekijken kan 
altijd. Ik geef het woord aan de heer Gringhuis van GroenLinks.

2295
De heer GRINGHUIS (GL): Ik ben ook aan het digitaliseren. Ik had mijn speech altijd op papier, 
maar vandaag doe ik het met het tablet. Ik ben erg benieuwd of dat gaat lukken. Voor ons ligt het 
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PMO van 2020 tot 2027. Hier wilde ik twee zaken uitlichten. Als eerste wil ik een punt uit de 
commissievergadering met u delen. De gedeputeerde heeft toegezegd dat er een onderzoek 

2300 komt naar het verduurzamen van provinciale bushokjes. Er zal worden uitgezocht wat mogelijk is 
en kosten worden in kaart gebracht. GL is hiermee erg blij. De provincie bezit circa 550 
bushaltes, waarvan een deel bushokje heeft. Met het duurzamer maken van de bushokjes, maken 
we Noord-Holland ook weer een stukje duurzamer. Mijn fractie is benieuwd wanneer de Staten 
dit onderzoek tegemoet kunnen zien. We wachten hier met vreugde op. In gemeenten zijn al 

2305 succesvolle voorbeelden. Hier kunnen we als provincie op aanhaken.
Mijn tweede punt dat ik wil uitlichten is de motie Zeeweg. Die gaat de PvdD, samen met GL, D66, 
SP en de PvdA indienen. Deze motie vraagt om een gelijkstelling van de maximumsnelheid naar 
60 km per uur. Hiermee wordt het voor verkeersdeelnemers helderder wat de maximumsnelheid 
is. Ook neemt de verkeersveiligheid toe. In de huidige situatie is er een afwisseling tussen 

2310 maximum- en adviessnelheden. Dat zorgt voor onduidelijkheid en onveilige situaties. Alleen dit 
jaar zijn er al ongeveer veertig ongevallen geweest. Dat is voor een dergelijke weg best veel. Wat 
ik hieraan nog wil toevoegen, is een rapport van het Planbureau voor de Leefomgeving, dat 
vorige week is uitgebracht. Daarin wordt opgeroepen om nationale parken beter te beschermen. 
Ik zie de motie dan ook als ondersteuning van deze oproep. De stikstofuitstoot wordt minder als 

2315 er langzamer wordt gereden. Hiermee geven we de natuur de eerste kans om zich te herstellen in 
dat gebied. Mijn fractie steunt de motie dan ook volledig, net zoals zij het PMO en de voordracht 
ondersteunt.

De VOORZITTER: Ik geef het woord aan mevrouw Doevendans van de PvdA.
2320

Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): Voor ons ligt het PMO. Er is al veel over gezegd. Ook het PMO kan 
op het akkoord van de PvdA rekenen. We zijn blij dat er zoveel mogelijk invulling wordt gegeven 
aan het coalitieakkoord ‘Duurzaam doorpakken’. Ook zijn wij blij dat Gedeputeerde Staten en 
Provinciale Staten verder samen gaan kijken hoe het PMI en PMO dichter bij elkaar kunnen 

2325 worden gebracht. Wij willen vanaf deze plek nogmaals benadrukken dat ook het gebiedsgericht 
werken voor ons erg belangrijk is, zodat je meteen alles in één keer mee kunt nemen, waar 
mogelijk. Toch willen we vanaf deze plek nog een keer zeggen dat het heel erg belangrijk is dat 
als er onderhoud wordt gepleegd, daarin ook de bewoners mee te nemen op een vroegtijdig 
moment en daarin ook te kijken naar de diversiteit van onze bewoners. Dat zou moeten worden 

2330 vertaald naar momenten en manieren die diversiteit aanspreken. Dus niet alleen een 
informatiebijeenkomst, of brieven, zodat ook rekening wordt gehouden met mensen met een 
drukke agenda, of mensen die laaggeletterd zijn. In die betrokkenheid moet worden gekeken of 
het ook op andere manieren kan, zodat veel meer mensen kunnen worden meegenomen.
We zijn heel erg blij dat de fiets en het openbaar vervoer nadrukkelijk worden meegenomen. 

2335 Voor de PvdA is het belangrijk dat er bereikbaar en betaalbaar openbaar vervoer is. Het dient ook 
aanbodgericht te gebeuren. Kijken we naar Enkhuizen, als voorbeeld: Daar is een buslijn 
geschrapt, omdat er te weinig gebruik van werd gemaakt. Uiteindelijk rijdt daar nu een buurtbus. 
Die zit overvol. Zorg ervoor dat het laten rijden van bussen aanbodgericht is. Uiteindelijk zorgt 
het voor een goed alternatief voor de auto. Er moeten dan goede alternatieven worden geboden, 

2340 dus de bus en de fiets.
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In de Tweede Kamer is een motie aangenomen, waarin onderzoek wordt gedaan naar de 
betaalbaarheid en gratis openbaar vervoer voor kinderen tot twaalf jaar onder begeleiding, op 
woensdagmiddag en in het weekend. Kan de gedeputeerde daarbij aansluiten en kijken hoe dat 
in Noord-Holland ook kan worden geregeld? Jong geleerd is oud gedaan. Daarnaast vindt de 

2345 PvdA het belangrijk dat openbaar vervoer ook betaalbaar is. Het moet niet uitmaken hoe groot je 
portemonnee is om te kunnen genieten van de bus.
Zoals eerder gezegd zullen wij moties mede indienen als het gaat over de maximumsnelheid op 
de N200 en het beheer van de wegbermen en natuurlijke oevers. De PvdA vindt het belangrijk dat 
er een focus op de fiets blijft. Niets is zo vervelend als je lekker vaart maakt dat je dan moet 

2350 stoppen voor een verkeerslicht of een gevaarlijke bocht. De PvdA vindt het belangrijk dat 
iedereen zeker kan zijn om van A naar B te kunnen komen op een zo meest duurzame en 
betaalbare manier.

De VOORZITTER: Dank u wel. Het woord is aan de heer Hollebeek van de Partij voor de Dieren.
2355

De heer HOLLEBEEK (PvdD): Ondanks de constructieve dialoog en de toezeggingen van de 
gedeputeerde om nog op een aantal zaken terug te komen, -dank daarvoor-, voelde ik me 
tijdens de commissievergadering Mobiliteit en Bereikbaarheid toch geroepen om alvast een motie 
aan te kondigen. Ik mis namelijk iets in de beleidsstukken over mobiliteit en infrastructuur, 

2360 namelijk de ecologische infrastructuur. In het PMO is gelukkig veel aandacht voor bermbeheer, 
maar het lijkt erop dat alle door de Provincie beheerde bermen als losse postzegeltjes natuur 
worden beschouwd. In de begroting is meer budget opgenomen voor ecologisch bermbeheer, 
maar ook daar is niets te vinden dat duidt op enige samenhang. In het coalitieakkoord lees ik dat 
bermbeheer gekoppeld wordt aan biodiversiteit, maar dat gaat ook niet verder dan een term als 

2365 natuurvriendelijk bermbeheer. Wel wordt er in het kader van een ‘vitaal landelijk gebied’ terloops 
aandacht besteed aan bloemrijke bermen. 
Ook voor waar het betreft het natuurlijk oeverbeheer, constateer ik veel goede wil in 
eerdergenoemde beleidsdocumenten. U raadt het echter waarschijnlijk al: ook hier mist de Partij 
voor de Dieren samenhang. De Provincie Noord-Holland verkondigd luid en duidelijk dat 

2370 versnippering van natuurgebieden dient te worden tegengegaan. We lezen overal dat 
biodiversiteit versterkt moet worden. Dit zijn niet toevalligerwijs de ambities die ten grondslag 
liggen aan het Natuurnetwerk Nederland (NNN). Het blijkt echter verdraaid lastig om op het 
schaalniveau van de NNN handen en voeten te geven. Maar natuur is ook buiten dit netwerk te 
vinden. Daarom lijkt het een logische gedachte om juist op het schaalniveau van bermen en 

2375 oevers op zoek te gaan naar een meer netwerkachtige benadering, uitgaande van de volgende 
pijlers: Aandacht voor ecologisch maai- én zaaibeleid; Samenhang tussen de diverse bermen en 
oevers, omdat deze vaak in elkaars fysieke nabijheid liggen; Onderzoek naar de mogelijkheid om 
tot een zoveel mogelijk aansluitend netwerk te komen.
Daarom dien ik, samen met de SP en PvdA), een motie in met het volgende dictum: ‘verzoeken 

2380 het college van GS om een integrale visie op het beheer van wegbermen en oevers op te stellen, 
bevattende zowel maai- als zaaibeleid, en deze in de aanbestedingen voor de gebiedscontracten 
mee te nemen.’
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Motie 115/18-11-19 ‘Integrale visie op het beheer van bermen en natuurlijke oevers’
2385 Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter 

bespreking van het Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027;

constaterende dat:
 in de begroting meer budget is opgenomen voor ecologisch bermbeheer én voor het invullen 

2390 van landschappelijke inpassing en biodiversiteit van provinciale (vaar)wegen;
 in het coalitieakkoord staat dat versnippering van natuurgebieden dient te worden 

tegengegaan en de biodiversiteit in Noord-Holland versterkt dient te worden;
 het verbeteren van biodiversiteit langs infrastructuur als een prioriteit van het in stand 

houden van deze infrastructuur wordt aangemerkt in zowel de begroting als het Provinciaal 
2395 Meerjarenprogramma Onderhoud (PMO);

overwegende dat:
 in de eerder genoemde provinciale beleidsdocumenten bij bermbeheer wel aandacht is voor 

maaibeleid, maar niet voor zaaibeleid;
2400  nergens sprake is van samenhang tussen diverse door de provincie beheerde bermen;

 nergens sprake is van samenhang tussen bermbeheer en oeverbeheer, terwijl bermen en 
oevers fysiek veelal aangrenzend zijn;

 in beide gevallen de ambitie wordt uitgesproken de biodiversiteit te versterken;
 de Gedeputeerde aan de commissie Mobiliteit & Bereikbaarheid heeft aangegeven naar een 

2405 meer integrale benadering van investeringen en onderhoud te willen en de commissie daar 
welwillend tegenover leek te staan;

gehoord de discussie, verzoeken het college van GS:
 om een integrale visie op het beheer van wegbermen en oevers op te stellen, bevattende 

2410 zowel maai- als zaaibeleid, en deze in de aanbestedingen voor de gebiedscontracten mee te 
nemen;

en gaan over tot de orde van de dag.
Jaap Hollebeek, Partij voor de Dieren, Remine Alberts, SP en Sandra Doevendans, PvdA

2415
De VOORZITTER: Deze motie maakt nu onderdeel uit van de beraadslagingen.

De heer HOLLEBEEK (PvdD): Projecten uit het PMI en PMO hebben veelal een behoorlijke 
ruimtelijke impact. Ik begrijp dat aan de voorkant van een project niet exact duidelijk is wat er 

2420 ongeveer gekapt moeten gaan worden. Toch is het wel mogelijk om een ‘ongeveer te verwachten’ 
aantal bomen dat gaat sneuvelen, te inventariseren. Ik zie dit als een gemis aan een ecologische 
raming. We kunnen nu alleen maar afwachten wat er achteraf gebeurd is. We kunnen nooit vooraf 
inzichtelijk krijgen wat de consequenties zijn herinrichtings- en/of onderhoudsprojecten en we 
kunnen geen gegronde, afgewogen besluitvorming garanderen en zeker niet vaststellen of er 

2425 zorgvuldigheid in acht is genomen met betrekking tot het aantal te kappen bomen. Daarom dien 
ik de volgende motie in, samen met de SP), met het volgende dictum: ‘verzoeken het college van 
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GS om bij alle herinrichtings- en onderhoudsprojecten aan provinciale wegen van tevoren een 
inventarisatie op te laten stellen van het aantal en het soort van de vermoedelijk te kappen 
bomen.’

2430
Motie 116/18-11-19 ‘Inventarisatie van de te verwachten bomenkap bij herinrichting en 
onderhoud provinciale wegen’
Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter 
bespreking van het Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027;

2435 constaterende dat:
 in de memorie van antwoord bij de begroting wordt gesteld dat er ‘aan de voorkant van een 

project’ niet altijd bekend is of sprake zal zijn van bomenkap of om hoeveel bomen het gaat; 
 pas aan het einde van het kalenderjaar inzichtelijk wordt gemaakt bij welke projecten bomen 

zijn gekapt en/of zijn herplant;
2440

overwegende dat:
 bij deze werkwijze nooit vooraf inzichtelijk kan worden gemaakt wat de consequenties voor 

natuur, milieu en biodiversiteit zijn bij herinrichtings- en/of onderhoudsprojecten aan 
provinciale wegen;

2445  dientengevolge geen gegronde, afgewogen besluitvorming kan plaatsvinden over deze 
projecten;

 daarnaast achteraf niet kan worden vastgesteld of er zorgvuldigheid in acht is genomen met 
betrekking tot het aantal te kappen bomen;

 de Gedeputeerde aan de commissie Mobiliteit & Bereikbaarheid heeft aangegeven naar een 
2450 meer integrale benadering van investeringen en onderhoud te willen en de commissie daar 

welwillend tegenover leek te staan;

gehoord de discussie, verzoeken het college van GS:
 om bij alle herinrichtings- en onderhoudsprojecten aan provinciale wegen, van tevoren een 

2455 inventarisatie op te laten stellen van het aantal en het soort van de vermoedelijk te kappen 
bomen;

en gaan over tot de orde van de dag.
Jaap Hollebeek, PvdD en Remine Alberts, SP

2460
De VOORZITTER: En ook deze motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.

De heer HOLLEBEEK (PvdD):  Mevrouw Alberts heeft zojuist al het belang geschetst van het 
opnemen van de N200 in het PMI. Ik dien de al aangekondigde motie, mede ingediend door D66, 

2465 GL, SP en PvdA, aan met dictum: ‘verzoeken het college van GS de maximumsnelheid op de 
N200, op het traject tussen de bebouwde kommen van Overveen en Zandvoort, overal gelijk te 
stellen op 60 km/uur en in afwachting van groot onderhoud tijdelijke maatregelen te nemen om 
dit traject van de N200 een inrichting te geven die past bij een maximumsnelheid van 60 km/uur; 
en gaan over tot de orde van de dag.’
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2470
Motie 117/18-11-19 ‘Zeeweg N200’
Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter 
bespreking van het Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027;
constaterende dat:

2475  de Provincie Noord-Holland beheerder is van de Zeeweg (N200);
 deze weg het Nationaal Park Zuid-Kennemerland (NPZK) doorsnijdt;
 de uitspraak van de Raad van State over het Programma Aanpak Stikstof (PAS) de Provincie 

voor de opdracht plaatst om de uitstoot van stikstof in en nabij Natura 2000 gebieden te 
beperken;

2480  het NPZK Natura2000 gebied is, waar er een overschrijding van de kritische waarde voor 
stikstof is van meer dan 25% (bron: Wageningen Environmental Research);

 er nu wisselende snelheidsregimes bestaan op de route van Overveen naar Zandvoort tussen 
50 en 80 km per uur;

 de Zeeweg met al 43 ongevallen in 2019 als gevaarlijke weg aangemerkt wordt en het aantal 
2485 ongelukken ook een stijgende trend vertoont ondanks de grote herinrichting in (bron: VIA);

overwegende dat:
 er een grote urgentie is om maatregelen te nemen om de stikstof emissie te reduceren (bron: 

“Niet alles kan” rapport commissie Remkes); 
2490  een van de mogelijke maatregelen ter vermindering van de stikstofemissie van verkeer de 

reductie van de rijsnelheid op wegen is, met name op wegen door of langs Natura 2000 
gebieden;

 een constante en lagere snelheid leidt tot een betere doorstroming van het verkeer;
 een constante en lagere snelheid leidt tot een lagere uitstoot van stikstof;

2495  een lagere snelheid een positieve invloed heeft op de verkeersveiligheid, waaronder een 
verwachte afname van aanrijdingen met wild;

gehoord de discussie, verzoeken het college van Gedeputeerde Staten:
 de maximumsnelheid op de N200, op het traject tussen de bebouwde kom van Overveen en 

2500 Zandvoort, overal gelijk te stellen op 60 km/uur; 
 in afwachting van groot onderhoud tijdelijke maatregelen te nemen om dit traject N200 een 

inrichting te geven die past bij een maximumsnelheid van 6Okm/u;

en gaan over tot de orde van de dag.
2505 Marcel Steeman, D66, Jaap Hollebeek, PvdD, Jesper Gringhuis, GL, Remine Alberts, SP en Sandra 

Doevendans, PvdA

De VOORZITTER: En ook deze motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.

2510 Dan de maidenspeech van de heer Terwal van de VVD. Uiteraard, ook de heer Terwal. succes.
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De heer TERWAL (VVD): Staat u mij toe om van dit moment te genieten. Mogen praten zonder 
geïnterrumpeerd te worden, dat is mij thuis aan de keukentafel in Amsterdam niet gegeven. Ik 
kan dit zeggen, want ik weet dat mijn man hard aan het werk is en niet meekijkt, zowel dan hoop 

2515 ik ergens een logeerplek te kunnen regelen.
Bij het Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud (PMO) heeft de VVD geen aanvullende 
punten. In de commissievergadering Mobiliteit en Bereikbaarheid hebben we aangegeven dat het 
PMO wat ons betreft als hamerstuk kon worden afgedaan. Toen kwam er een motie van de PvdD, 
D66, GL, PvdA en de SP als een duveltje uit een doosje. Een motie die Gedeputeerde Staten 

2520 verzoekt de maximumsnelheid op de N200 tussen Overveen en Zandvoort overal gelijk te stellen 
op 60 km per uur. Om drie redenen is mijn fractie tegen deze motie. De motie loopt op de zaken 
vooruit. Er is mij altijd geleerd dat het best goed is om op de muziek vooruit te lopen, maar het is 
wel verstandig als je de muziek ook hoort. Vorige week is tijdens de begrotingsbehandeling een 
motie aangenomen, overigens zonder steun van de VVD, waarin Gedeputeerde Staten worden 

2525 verzocht te onderzoeken in hoeverre het verlagen van de snelheidslimiet binnen het gehele 
provinciale wegennet een bijdrage levert aan de oplossing van de stikstof problematiek. De inkt 
van deze motie is nog niet droog of er volgt vandaag een motie die het voorgestelde onderzoek 
toch niet wil afwachten en direct op één enkele weg snelheidsverlaging wil invoeren. Dit zonder 
de effecten te kennen, waar juist het eerder voorgestelde onderzoek helderheid moet scheppen. 

2530 Verwarrend. Ik heb niet veel verstand van voetbal en heb ik nog steeds moeite met de 
buitenspelregel, maar dit overhaaste spel herken ik. Dat heet namelijk paniekvoetbal. Mijn vraag 
aan de PvdD, D66, GL, SP en de PvdA is dan ook: Wat wilt u? Een gedegen onderzoek dat 
duidelijkheid verschaft over de te verwachten effecten van een snelheidsverlaging op provinciale 
wegen op de stikstofuitstoot en depositie, of zelf maar wat aanmodderen met deelmaatregels 

2535 zonder enig effect te kennen. 
De tweede reden waarom de VVD-fractie tegen de motie is. De motie stelt dat een constante en 
lagere snelheid leidt tot een lagere uitstoot van stikstof. Dit is onjuist. Zo las ik een interessant 
artikel met als kop ‘De strijd tegen stikstof, 60 in plaats van 80 op de provinciale weg, is het 
paard achter de wagen’. Dit stond niet eens in De Telegraaf, maar verbazingwekkend genoeg, en 

2540 ik beken ik kom die krant ook nog weleens tegen bij de kapper, in De Volkskrant. Wat blijkt: bij 
een verlaging van de maximum snelheid naar 60 km per uur gaat de uitstoot van stikstofoxide 
juist flink toenemen, zo legt een emissie-expert in deze krant uit. Omdat de systemen die de 
uitlaatgassen van schadelijke stoffen ontdoen een minimale bedrijfstemperatuur nodig hebben. 
Ik quote: “Ligt de snelheid laag, dan hoeft de motor minder hard te werken en daalt de 

2545 temperatuur van uitlaatgassen en functioneert de katalysator slechter.” Nettoresultaat:  meer 
stikstofuitstoot, of zoals de krant quote: het paard achter de wagen. Nu lijken er bepaalde 
partijen te zijn die terug willen naar paard en wagen, maar beste mensen, dit is echt symbool 
politiek. Nu hoor ik u zeggen, dat je niet alle kennis uit De Volkskrant kunt halen. Dat ben ik 
geheel met u eens. Dus heb ik vanochtend met de afdeling Engineering Maintenance gebeld van 

2550 het mooie, honderdjarige ‘blauwe bedrijf met vleugels’ waar ik met veel plezier werk. Zij 
bevestigen het verhaal. 
Tot slot. De derde reden, en dat mag u verwachten van een partij die altijd goed op de centen 
past, er is geen financiële dekking voor deze motie. Daarnaast krijg ik ook niet de indruk dat er 
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overleg is met de gemeenten die dit aangaan. Ik hoor graag de reactie van de gedeputeerde 
2555 Mobiliteit op deze motie. 

Ik dank u hartelijk voor het woord, voorzitter.

De VOORZITTER: U heeft uw maidenspeech ruimschoots gebruikt, meneer Terwal. Keurig. 
Dit was de eerste termijn. Het woord is aan gedeputeerde Tekin als reactie namens het college.

2560 Ik schors even voor drie minuten. Dan zijn de moties er.

SCHORSING

De VOORZITTER: Mag ik de Statenleden verzoeken weer te gaan zitten?
2565 Dan geef ik voor de beantwoording in eerste termijn het woord aan gedeputeerde Tekin.

Gedeputeerde TEKIN: Mooi om te zien dat er bij dit onderwerp, drie of vier maidenspeeches zijn 
gehouden. Het is altijd mooi om daar naar te luisteren.
Dan begin ik gelijk met mevrouw Kuiper. Misschien kunnen we een sponsorevenement een keer 

2570 op De Dreef doen, met betrekking tot onderhoud en verkeer. Het lijkt me een indirecte suggestie 
die u deed. Die heb ik wel onthouden. U maakt terecht het punt, net als de heer Van der Maas, 
over verkeersveiligheid. Wat het college betreft wordt dit een van de prioriteiten de komende 
jaren. U zult ook al heel snel iets van mij horen. We zijn nu al bezig, samen met het Rijk, om 
risicoanalyses te maken. Dat heeft ook een relatie met de N200. Daar kom ik straks op terug. Het 

2575 meeste wat de heer Terwal heeft gezegd, is mij uit het hart gegrepen. U zult daar meer over 
horen. Ik vind ook dat wij allemaal ambassadeurs moeten zijn op het gebied van 
verkeersveiligheid. Ik ga samen met de regio’s kijken hoe we daar handen en voeten aan kunnen 
geven. Ik heb ook dat overleg met het Rijk. De minister heeft het ook tot één van haar prioriteiten 
benoemd. Begin december gaan we met elkaar in gesprek over hoe hieraan meer handen en 

2580 voeten gegeven kunnen worden. Er komt wel wat extra geld onze kant op, maar dat zal nooit 
helemaal voldoende zijn. Bij de re-shuffle van PMI – PMO gaat het om drie prioriteiten: veiligheid, 
leefbaarheid en duurzaamheid. In het stuk staat dat het NIKG op 16 december naar u toe zal 
komen. Dat ga ik net niet redden. Ik heb wat meer tijd nodig. Ik hoop uiterlijk in het eerste 
kwartaal van 2020 dat stuk uw kant op te sturen. Alle elementen die u noemde, daarvoor is meer 

2585 tijd nodig om het netjes op te schrijven. Ik ga ook mijn best doen ten aanzien van de impact van 
de wegen, die nu expliciet in het coalitieprogramma staan,  op onderhoud. Die vraag stelde u me 
ook in de commissie. Ik ga mijn best doen om daar al een eerste duiding aan te geven en ook de 
duiding van duurzaamheid in relatie tot prestatiekosten et cetera. Dat is ook de reden dat het 
stuk iets langer op zich laat wachten.

2590 Mevrouw Alberts stelde drie vragen. De planning voor oplevering van de Leeghwaterbrug is 
maart 2020. Wat mij betreft komt daarna een uitgebreide evaluatie, waarbij we zullen in gaan op 
het kostenverhaal, het opdrachtgeverschap, het omgevingsmanagement. Wat de gedeputeerde 
betreft wordt dat een heel breed onderzoek. Het college wil daaruit ook lessen trekken voor de 
toekomst. Bij maart 2020 maakt het college een voorbehoud. De gedeputeerde weet niet hoe de 

2595 komende winter zich zal ontwikkelen, qua vorst et cetera, maar zoals het er nu naar uitziet 
verloopt alles volgens schema om in maart 2020 uiterlijk de brug open te stellen.
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Dan was er de vraag over onderhoud en stikstof. Onderhoudswerkzaamheden hebben een 
beperkte invloed. Als die beperkt is, hoeft geen rekening gehouden te worden met stikstof.
De Zeeweg behandel ik even apart. Daar is een motie voor ingediend. 

2600 De heer Steeman is een ervaren en begenadigd fietser, weet de gedeputeerde. De gedeputeerde 
is benieuwd naar de ervaringen van de heer Steeman met de provinciale fietsroutes. U gaf al een 
voorbeeld. U sprak over slimme OV-Knooppunten, andere infrastructuur en OV-hubs. Dit zijn 
allemaal onderwerpen die u vanuit mijn portefeuille de komende tijd langs ziet komen. Dat doe ik 
niet alleen. Ik heb ook de gemeenten en regio’s nodig om daar stappen in te gaan zetten.

2605 Mevrouw Kaamer van Hoegee vroeg eerder naar zero-emissie. Ik kom binnenkort met een nadere 
duiding over de Regionale Mobiliteitsplannen. Dat is het moment dat we dit soort onderwerpen in 
de commissie verder kunnen bespreken. 
De heer Gringhuis had een vraag over de motie. Die doe graag apart af. Eerst even over de 
bushokjes. Het klopt. Dat heb ik ook toegezegd. Een goede suggestie. Het lijkt me verstandig om 

2610 uiterlijk in het eerste kwartaal bij u terug te komen met welke mogelijkheden er zijn. We zitten 
vast aan gebiedscontracten. Wat u eigenlijk wilt is een eerste vingeroefening om te zien wat dat 
betekent.  Dan kunnen we er met elkaar over in gesprek. Dat kan ik u toezeggen. Dat moet 
lukken in het eerste kwartaal van 2020.  Richting mevrouw Doevendans: het klopt dat het 
PMI/PMO veel meer gebiedsgericht zullen zijn. Dat doen we nu al. Het moet ook worden 

2615 samengevoegd. Daar heb ik dus nog wat tijd voor nodig. Daar heb ik ook uw inbreng bij nodig. 
Daar kom ik op een ander voor bij u terug. Bij onderhoud worden bewoners steeds meer 
meegenomen. Het is niet onbelangrijk om te melden: we gebruiken daarvoor ook de gemeenten. 
Gemeenten weten, nog beter dan wij, via welke informatiekanalen bewoners geïnformeerd 
kunnen worden. We hebben daar positieve ervaringen mee. Wat mij betreft wordt dat de 

2620 standaardwerkwijze bij onderhoudsprojecten. Ook via Social Media zullen we er aandacht voor 
blijven vragen. Inmiddels gebruikten 300.000 Noord-Hollanders de buurtbus. In het 
coalitieprogramma staat het een en ander over flexvervoer, buurtbussen. In de toekomst moet 
blijken wat dat ons nog gaat geven. We gaan er in ieder geval mee door. We houden natuurlijk 
ook de Tweede Kamer agenda in de gaten. De motie is al tot ons gekomen. Ook in Amsterdam is 

2625 een soortgelijke motie aangenomen. Afgelopen vrijdag sprak ik met de voorzitter van de DOVA. 
DOVA is een coöperatieve vereniging van concessiehouders. De VRA en alle provincies maken 
hiervan onderdeel uit. Naar aanleiding van de Tweede Kamer motie maakt DOVA een 
inventarisatie over het onderwerp ‘gratis OV voor kinderen’. Er zijn blijkbaar al een paar 
provincies die dat al hebben ingevoerd. De gedeputeerde is er wel nieuwsgierig naar. Zodra dat 

2630 klaar is, zal ik dat ook tot u brengen. Zo heb ik uw verzoek begrepen.
De gedeputeerde is van mening dat hij en de heer Hollebeek altijd een constructieve dialoog 
hebben met elkaar. Uw inbreng ging met name over de moties.  Ik ga naar de moties.
Motie nummer 114 doe ik samen met 115. De heer Terwal is mij echt voor. Vorige week hadden 
we een goed debat met elkaar. Er is toen een motie aangenomen. De heer Terwal citeerde De 

2635 Volkskrant, maar volgens mij kan ik ook nog anderen citeren. Het is echt nog onduidelijk in dit 
land wat het effect is bij een verlaging van 80 naar 60 km per uur. Ik heb in de commissie NLG en 
Mobiliteit & Bereikbaarheid toegezegd dat ik hiernaar wil kijken. De gevoelens van de Staten wil 
ik echt meenemen, naar aanleiding van de inspraak van een bewoner. Dat ga ik niet alleen doen. 
Daar heb ik het Nationaal Park, de gemeenten voor nodig. Misschien hebben we het wel over 
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2640 kapitaalvernietiging. In 2015 is de weg heringericht. Als binnen afzienbare tijd alles weer 
overhoop moet worden gegooid dan vraagt u mij wat het betekent onder het kopje 
‘kapitaalvernietiging’. Dat overzicht heb ik op dit moment niet. Dat gaat me veel te snel. Naar 
aanleiding van de motie van D66, waarin het college werd opgeroepen om uiterlijk eind dit jaar al 
met resultaat te komen, heb ik gezegd dat al een vraag was uitgezet bij het RIVM. Vorige week 

2645 waren eerste proeven daarvan te zien. Het Kabinet stelde die vraag. Ik ben er serieus mee bezig. 
Ik neem het sentiment van de Staten daarin mee, maar ik wil het echt wat breder doen. Het 
gesprek wordt gedaan, ook met die buurtbewoner, maar hij is niet de enige belanghebbende. Ik 
hoor mensen spreken over verkeersslachtoffers. Geef mij de tijd om u daarover rustig te 
informeren. ER zit nog een heel verhaal achter, over al die aantallen. Ik vind dat u mij die tijd 

2650 moet geven. De moties 114 en 115 wordt sterk ontraden door het college, omdat wij de 
consequenties op dit moment nog niet kunnen overzien. Laat ik er duidelijk bij zeggen dat het 
college het sentiment van de Staten begrijpt. Gunt u ons de tijd om dit goed uit te zoeken, ook 
die verkeersveiligheid kant, -e zijn al bezig met een risicoanalyse-, de stikstofkant, de 
handhavingskant. Daartoe moet ik met het OM en Justitie aan de slag. Gunt u ons de tijd om ons 

2655 huiswerk op een gedegen manier te doen.

De VOORZITTER: Ter interruptie mevrouw Alberts van de SP.

Mevrouw ALBERTS (SP):  De motie die de SP indiende, samen met de PvdD, over de Zeeweg vraagt: 
2660 neem het nu op in het PMI, want daar krijg je een studiefase. Dan krijgen we precies waarvoor u 

nu juist tijd vraag. Opnemen in het PMI kan ook als uitkomst hebben dat het helemaal de 
verkeerde kant opgaat. Dat is het effect van een studiefase. Kortom, bent u bereid om op die 
manier naar de motie te kijken?

2665 Gedeputeerde TEKIN: PMI gaat over de aanleg van met name nieuwe wegen. PMO gaat over 
onderhoud en herinrichting. Dus eigenlijk zou het bij onderhoud horen. Stel dat je de 
maximumsnelheid gaat verlagen, dan weet ik nog niet welke gevolgen dat heeft voor de 
weginrichting. Ik ga er maar vanuit dat het niet meer gevolgen heeft dan om vanuit de 
aanvliegroute ‘onderhoud ‘ iets te veranderen. Ik kan dat op dit moment nog niet overzien. 

2670
Mevrouw ALBERTS (SP): Het zou ook kunnen dat er weg aanpassingen moeten worden gedaan. 
Dan kan je daaruit automatisch laten voortvloeien dat de snelheid omlaag gaat. Dus je keert het 
eigenlijk om. Nogmaals: als je aan het studeren slaat, doe het dan via het PMI. Daar zit dan ook 
een tijdselement in. U heeft alle tijd om dat te bekijken. Precies waar u om vraagt,

2675
Gedeputeerde TEKIN: Volgens mij is het op dit moment nog niet eens van belang waar we het 
onder scharen. Ik moet echt rekening houden met het feit dat net groot onderhoud is gepleegd 
en dan gaan we na vier jaar alles weer overhoop gooien. Ik wil daar rustig de tijd voor hebben. 
Gunt u het college die tijd. Ik heb u gehoord en ik heb ook de inspreker gehoord. Laat u mij mijn 

2680 huiswerk maken voordat u ook aan de omgeving valse verwachtingen gaat wekken. Stel dat deze 
motie wordt aangenomen en het college komt terug met een verhaal dat echt totaal anders ligt 
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dan hebben we allebei iets uit te leggen. Ik kom hier op een nette gedegen manier terug. Dan is 
het instrument nog niet eens zo interessant. Dan gaan we met elkaar in gesprek.

2685 Mevrouw ALBERTS (SP): Kunt u een indicatie geven wanneer u uw huiswerk af hebt? Gaat dat 
minstens drie jaar duren, of verwacht u het volgende maand al te kunnen leveren?

Gedeputeerde TEKIN: Even in het verlengde van de discussie die ik met D66 had over de motie. 
Dat ga ik dus niet redden voor het eind van het jaar met het RIVM. De risicoanalyses worden op 

2690 dit moment gemaakt, als het gaat over verkeersveiligheid. Gunt u mij de tijd om deze vraag terug 
te nemen. Het gaat echt geen drie jaar duren. Ik ga geen vertragingstechniek toepassen. Dat ga 
ik zeker niet doen. Gewoon op een realistische termijn kom ik bij u terug.
Ik was even in de war over welke motie als eerste is ingediend. Dat is de bomenkap motie van de 
heer Hollebeek (nummer 116). Op zich zou ik dat natuurlijk ook wel willen, dat we aan de start 

2695 van een project precies zouden weten welke bomen er eventueel gekapt of niet gekapt zouden 
kunnen worden. Ware het niet dat als wij een weg aanleggen of onderhoud verrichten dat we ook 
de omgeving willen consulteren. Vaak gebeurt het dat na die consultatie het wegtraject er anders 
uitziet. Om geen valse verwachtingen te wekken: deze motie is heel moeilijk uitvoerbaar voor het 
college. Het kost heel erg veel extra capaciteit. Ik ben niet zo enthousiast over wat het 

2700 uiteindelijk overlevert, waar u en ik tevreden over zouden kunnen zijn. Wat ik u wel kan 
toezeggen, is een notitie over de omgang met monumentale bomen, die langs onze eigen 
infrastructuur staan. Dit is in het verlengde van wat ik destijds als portefeuillehouder Natuur op 
verzoek van de PVV heb gedaan. Ik begrijp de zorg van de heer Hollebeek, alleen kan ik hem niet 
voorzien van het antwoord dat hij graag zou willen horen.

2705
De heer HOLLEBEEK (PvdD): Bent u zich ervan bewust dat ik juist daarom het woord ‘ongeveer’ 
heb vermeld?

De heer TEKIN: Bomenkap leidt tot emoties. Dat zien we allemaal. Als we nu aan bewoners c.q. de 
2710 omgeving vertellen dat een bepaalde boom niet wordt gekapt, maar kort daarna blijkt dat die 

boom wel moet worden gekapt, dan moeten we allebei iets gaan uitleggen.

De heer HOLLEBEEK (PvdD): Beseft u dat ik me hier niet hard heb gemaakt voor een individuele 
boom, maar dat ons idee achter deze motie dat het op dit moment niet duidelijk is wat er 

2715 ongeveer te verwachten valt en dat het dus een vrijbrief zou kunnen zijn om van alles en nog wat 
te doen? Het is achteraf nooit mogelijk om te kijken of zorgvuldigheid in acht is genomen.

Gedeputeerde TEKIN: We proberen altijd zorgvuldigheid in acht te nemen. We moeten 
ecologische toets doen, een melding. We gaan niet zomaar bomen kappen. Dat doen we in 

2720 overleg met de omgeving. Het is soms niet fijn, maar soms is het nodig.

De heer STEEMAN (D66): Om de oproep van de voorzitter gestand te doen, kom ik meteen met 
mijn vraag. Kent u BEA? De bomen effect analyse is een vrij standaard gebruik binnen de 
weginfra. Kunt u toezeggen dat u ook bij weginfrastructuur en onderhoudsprojecten een bomen 
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2725 effect analyse zult uitvoeren? Dat voldoet aan de vraag van de PvdD. Een analyse is ook wat er 
gebeurt bij onderhoud en weginfrastructuur.

Gedeputeerde TEKIN: Als we dat al niet doen dan zeg ik toe dat we dat wel gaan doen. Ik ga 
ervan uit dat we dat gewoon doen. Ik kom erop terug. Ik heb al een toezegging gedaan aan de 

2730 heer Hollebeek. We willen met een andere blik naar onze monumentale bomen gaan kijken, die 
langs onze eigen infrastructuur staan. 
Dan de laatste motie. Die weg willen we ook op, ook op basis van het coalitieprogramma. Het 
college heeft geen bezwaar tegen het aannemen van die motie. 
Oh, er gaat toch iets niet goed. Er zijn twee moties over de Zeeweg, 114 en 117. Volgens mij is 

2735 het college daar heel duidelijk over. 116 gaat over het kappen van bomen. Nummer 115 is in de 
geest van het coalitieprogramma. Het college gaat een poging wagen om het in die trant vorm te 
geven.

De VOORZITTER: Even voor mijn duidelijkheid. Motie 117 raadt u dus af, als college?
2740

Gedeputeerde TEKIN: Ja.

De VOORZITTER: Duidelijk. Dat was de reactie van het college op de eerste termijn. Is er behoefte 
aan een tweede termijn? 

2745
De heer STEEMAN (D66): Als het aankomt op suggesties. De Leeghwaterbrug en de pontjesroute 
zouden wat mij betreft al wel open mogen, maar een inzet op doorfietsroutes in zijn 
algemeenheid en het weghalen van knelpunten die al in beeld zijn, kan niet snel genoeg 
opgepakt worden, wat D66 betreft. We zijn blij met het verhaal van de gedeputeerde over het 

2750 betrekken van de inwoners, ook bij het onderhoud, maar er moeten wel twee kanten op komen. 
Het is voor ons een groot goed dat het betrekken van inwoners niet alleen informeren is, maar 
dat er ook opgehaald wordt, waardoor plannen misschien zelfs kunnen verbeteren. Richting de 
VVD: zonder de N200 motie, wat een vrij traag duveltje is gebleken, want de motie lag er al een 
week, had u wellicht niet zo’n prachtige maidenspeech gehad. 

2755 Ik zal niet ingaan op die anonieme bron in De Volkskrant. Gelukkig is de insteek van de motie 
breder dan alleen de stikstofproblematiek. Gehoord het antwoord van de gedeputeerde is het 
wellicht verstandig om de motie, in overleg met de overige indieners, aan te houden. Laat het in 
ieder geval glashelder zijn dat de huidige situatie daar veiliger, overzichtelijker, leefbaarder en 
beter passend bij het Nationaal Landschap kan zijn.

2760
De VOORZITTER: Het woord is aan mevrouw Doevendans van de PvdA. 

Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): als het gaat over de motie van de Zeeweg kan ik me aansluiten bij 
mijn voorganger, de heer Steeman, over het aanhouden daarvan. Ik kijk even naar de andere 

2765 indieners.
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De heer TERWAL (VVD): Heel kort. Dank aan de gedeputeerde voor de beantwoording, dat hij net 
als de VVD-fractie vindt dat zorgvuldigheid toch echt voor snelheid gaat, ondanks dat wij als 
partij best wel voor een beetje snelheid zijn. Het voelt toch wel alsof we de patiënt al naar de OK 

2770 rollen, terwijl we nog niet eens een diagnose hebben gesteld. Ik zou de partijen echt willen 
oproepen om de motie aan te houden. Geef het college even de tijd om een onderzoek uit te 
voeren, of zoals de gedeputeerde zei: zijn huiswerk te doen. Daarna kijken we wel weer verder.

De heer HOLLEBEEK (PvdD): De heer Terwal heeft gezegd dat hij hecht aan snelheid. Hij noemt 
2775 een motie, die al tien dagen daarvoor was aangekondigd, een duveltje uit een doosje. Vindt u dat 

niet getuigen van snelheid?

De heer TERWAL (VVD): ik heb de motie al eerder gezien, maar ik wist niet dat die ingediend zou 
worden. Dat verbaast mij enigszins.

2780
De VOORZITTER: Dan kijk ik even naar de gedeputeerde. Is er nog behoefte om te reageren in 
tweede termijn? Nee. Er zijn geen extra vragen gesteld. Ik heb u ook een paar toezeggingen 
horen doen. Wat dat betreft heeft u goed geantwoord. Dank daarvoor.
Dan gaan we over tot het in stemming brengen van de ingediende moties.

2785 Meneer Voskuil.

De heer VOSKUIL (PvdA): Inmiddels hebben zowel D66 als wij aangegeven bereid te zijn om onze 
motie aan te houden. Ik ben wel erg benieuwd wat de PvdD en GL daarmee gaan doen.

2790 De heer HOLLEBEEK (PvdD): We hebben besloten, maar dan moet ik nog even naar mevrouw 
Alberts naast mij kijken, om motie 115 wel in te dienen. Motie 116 en 117 worden aangehouden.

De VOORZITTER: Ik zag ook nog een handopsteken bij de heer Gringhuis. Klopt dat?

2795 De heer GRINGHUIS (GL): Ja. Ook over motie 117. Daar stonden wij ook onder. Die willen we ook 
graag aanhouden. 

De VOORZITTER: Nog anderen die iets ten aanzien van de moties willen opmerken, voordat ik ze 
in stemming breng? Dat betekent dat motie 116 en 117 zijn aangehouden. 

2800 Dan breng ik nu in stemming motie 114, ingediend door de SP en de PvdD. We gaan stemmen 
stemming nummer 15, dat is de motie “Aanpak verkeersveiligheid en reconstructie N200, Zeeweg 
Bloemendaal’. Verlangt iemand hoofdelijke stemming, iemand stemverklaring, iemand een 
aantekening? Dan open ik nu stemming nummer 15.
Ik sluit de stemming. Met 44 stemmen tegen en 5 stemmen voor is de motie verworpen. Voor 

2805 hebben gestemd: PvdD en de SP. 

Vervolgens breng ik in stemming motie 115, ingediend door de PvdD, SP en PvdA. Dat is de 
motie ‘Integrale visie op het beheer van bermen en natuurlijke oevers’. Iemand hoofdelijke 
stemming of een stemverklaring? Mevrouw Kuiper.
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2810
Mevrouw KUIPER (CDA): Wij zullen tegen deze motie stemmen, omdat hierin niet is opgenomen 
dat als er zaaibeleid wordt vastgesteld, dat ook effecten kan hebben voor naastliggende percelen. 
Dat is een zorg voor het CDA.

2815 De VOORZITTER: Iemand een aantekening? Dan gaan we stemming 16 openen voor motie 115. 
Ik sluit de stemming. Met 32 stemmen voor en 17 stemmen tegen is deze motie aangenomen. 
Tegen hebben gestemd: VVD, CDA, PVV, 50PLUS/PvdO en Fractie Baljeu.

Dan breng ik nu in stemming voordracht 81. Dat is het Provinciaal Meerjarenprogramma 
2820 Onderhoud 2020 – 2027. Verlangt iemand hoofdelijke stemming? stemverklaring? De heer Deen 

van de PVV.

De heer DEEN (PVV): We hadden het in de commissie ook al gezegd. We kunnen voor dit PMO 
stemmen, behoudens het feit dat we als provincie niet alleen willen bijdragen aan de nationale en 

2825 internationale klimaat- en CO2-doelstellingen, maar hierop zelfs vooruit willen lopen. Ten 
tweede vinden we dat Solar Road het liefst morgen al verkocht zou moeten worden.

De VOORZITTER: Anderen een stemverklaring? Aantekening? Dan gaan we nu stemmen over 
voordracht 81 Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027. Dat is stemming 

2830 nummer 17. Hij is geopend.
Negenenveertig stemmen voor. De voordracht is met algemene stemmen aangenomen. Dank u 
wel.

12. Statenvoordracht 83 Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024
2835

De VOORZITTER: Voor ons ligt agendapunt 12. Voordracht 83. Dat is Programma 
Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024. Ik geef het woord aan de Heijnen van het CDA.

De heer HEIJNEN (CDA): Ik vervang mijn collega, mevrouw Koning. Ze moest de vergadering 
2840 voortijdig verlaten. Niet nadat ze natuurlijk mee heeft gedaan in het voorstemmen voor de PMO.

We zijn blij met het Natuurbeheerplan, omdat het mogelijkheden geeft om biodiversiteit te 
versterken en alle soorten van natuurbeheer, inclusief agrarisch natuurbeheer toe te passen. We 
hebben een fantastische mooie provincie, met veel natuur en recreatiemogelijkheden. We hebben 
meer dan 50.000 hectare natuurgebied. Dat is een enorme prestatie en ontzettend veel werk om 

2845 dat goed te beheren. Een grote uitdaging voor de terrein beherende organisaties en pachters. Om 
te zorgen dat we onze ambities in lijn brengen met goede beheer mogelijkheden voor de verdere 
toekomst hebben we bij de begrotingsbehandeling vorige week de wens geuit tot een onderzoek 
naar de beheerkosten van het NNN. Ambities moeten realistisch blijven en in balans met kosten 
en belangen van mensen die rond natuurgebieden wonen en werken. We danken het college voor 

2850 de toezegging om die analyse te maken.
We hebben nog enkele zorgen. We maken ons zorgen over enkele onderdelen uit het rapport of 
zaken waarnaar wordt verwezen, waaronder Amsterdam Wetlands. Het gebied mag naar mening 
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van het CDA geen museum worden, maar alle gebruiksfuncties moeten in balans zijn en 
toekomstbestendig blijven. Bekeken moet worden of bodemdaling kan worden afgeremd door 

2855 o.a. onderwaterdrainage. Een ander punt van zorg is het feit dat steeds mensen zienswijzen 
blijven indienen om natuurbestemmingen gewijzigd te krijgen voor percelen waarvan ze eigenaar 
zijn. Ze vragen een ontgrenzing van percelen aan.

De VOORZITTER: Meneer Heijnen, uw spreektijd zit erop. Wilt u uw bijdrage afmaken?
2860

De heer HEIJNEN (CDA): Ik heb nog vier zinnen en zal een amendement in dienen.

De VOORZITTER: het amendement mag u altijd indienen.

2865 De heer HEIJNEN (CDA): we blijven erop toezien dat omzetten van eigendomspercelen naar natuur 
op basis van vrijwilligheid moet geschieden, zoals bij aanwijzing van NNN is afgesproken., We 
dienen daartoe een amendement in, samen met FvD, PVV en 50PLUS/PvdO. Het dictum van dit 
amendement luidt: de tekst op pagina 12 paragraaf 3.2 Instrumenten als volgt te wijzigen:
Verwerving van gronden vindt plaats op basis van vrijwilligheid en tegen een redelijke 

2870 marktconforme vergoeding waarmee de eigenaar op een andere plek grond kan terugkopen.”

Amendement 17/18-11-19 ‘Instrumenten NNN — Geen onteigening’
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op maandag 18 november 2019 ter 
behandeling van het Programma Natuurontwikkeling 2020-2024;

2875
Besluiten aan het in de Voordracht genoemde ontwerpbesluit de tekst op pagina 12 paragraaf 3,2 
Instrumenten als volgt te wijzigen:

“VERWERVING VAN GRONDEN”
2880  Verwerving van gronden vindt plaats op basis van vrijwilligheid en tegen een redelijke 

marktconforme vergoeding waarmee de eigenaar op een andere plek grond kan terugkopen.”

Toelichting:
 Bij de begrenzing van het NNN is afgesproken dat verwerving en realisatie van natuur gebeurt 

2885 op basis van vrijwilligheid en dat compensatie mogelijk is.
 Er momenteel nog gebieden binnen de lijnen van de begrenzing van het NNN liggen waarvoor 

eigenaren ontgrenzing hebben aangevraagd en er gebieden zijn die eigendom zijn van 
agrariërs en waarvan de eigenaren altijd hebben aangenomen dat realisatie van natuur alleen 
gebeurt op basis van vrijwilligheid. Daarom hebben zij bij oorspronkelijke intekening van de 

2890 begrenzing geen bezwaar gemaakt. Als de realisatie op basis van vrijwilligheid niet het geval 
blijkt te zijn zij ernstig in problemen kunnen komen met hun bedrijfsvoering.

 Dit bijvoorbeeld het geval is als de huiskavel van een agrarisch bedrijf verplicht natuur zou 
moeten worden waardoor de melkkoeien niet meer naar buiten zouden kunnen.

 Het instrument onteigenen niet past bij het besluit dat in aanvang is genomen dat realisatie 
2895 van het NNN op basis van vrijwilligheid gebeurt.
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Dennis Heijnen CDA 
Ivo Mantel, Forum voor Democratie
Marco Deen PVV 

2900 Wil van Soest, 50PLUS/PvdO

De VOORZITTER: Dit amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. Dan geef ik het 
woord aan mevrouw Jellema van de PvdA.

2905 Mevrouw JELLEMA (PvdA): Meer in het algemeen is het onderwerp PNO onzes inziens voldoende 
besproken in de commissie. Een punt van aandacht aldaar wel, aan het adres van het college, was 
het gesprek van de gedeputeerde met bewoners en de belanghebbenden van Kortenhoef Oost. 
Gezien de eindeloze lijst van reacties op dit PNO vanuit deze contreien leek het of er iets over het 
hoofd was gezien. Het lijkt me dat we hier de communicatie de schuld kunnen geven. In ons 

2910 coalitieakkoord is de ambitie uitgesproken dat we er aan het eind van de Statenperiode 
drieduizend hectare natuur bij hebben in Noord-Holland. We kunnen en willen hier niet op 
terugkomen. Daarnaast is het uitermate belangrijk dat inwoners, nu heb ik het dus over 
Kortenhoef e.o. in een gebied meedenken. Onze vraag aan de gedeputeerde is dan ook welk 
tijdspad er nu in dezen bewandeld gaat worden. Onze doelen moeten toch behaald worden. Een 

2915 belangrijke stem voor de lokale belanghebbenden lijkt ons prima, maar wat als de mensen er niet 
uitkomen. Misschien is dat te negatief gedacht van mij, maar het zou zomaar kunnen. Er zijn veel 
mensen die hun zienswijze bij het PNO hebben opgeschreven. Zoveel zielen, zoveel wensen. Hoe 
ziet de gedeputeerde de balans tussen actief meedenken en meedoen van de bewoners en het 
tegelijkertijd behalen van onze ambitieuze, maar prachtige natuurdoelen? De gedeputeerde heeft 

2920 toegezegd dat er een brief komt over het vervolgpad van en over die drieduizend hectare nieuwe 
natuur. Daar kijken wij reikhalzend naar uit. Daarnaast maakt de fractie zich zorgen. We willen de 
gedeputeerde uitnodigen om te reflecteren op de plannen van minister Schouten in haar 
voornemen om Natura 2000 gebieden op te heffen als ze niet substantieel bijdragen aan de 
natuurdoelen. Hoe verhoudt zich dat tot de mooie plannen die in de coalitie zijn afgesproken?  

2925 Het amendement van het CDA moet ik nog nader bestuderen. Ik kom daarop terug in de tweede 
termijn.

De VOORZITTER: Ik geef het woord aan mevrouw Strens van D66.

2930 Mevrouw STRENS (D66): De natuur staat onder druk. Op dit moment sterven soorten sneller uit 
dan ooit. Door de grote hoeveelheden stikstofuitstoot verzuurt onze bodem en verdwijnen 
belangrijke planten en voedingsstoffen. Een belangrijke oorzaak van deze aantasting is ons 
menselijk handelen. We veroorzaken dit dus zelf. Het positieve hieraan is dat wij ook zelf in staat 
zijn om het tij te keren en te zorgen voor herstel van natuur en bio diversiteit. Het voorliggende 

2935 Programma Natuurontwikkeling beschrijft de stevige ambities van dit college. Voor D66 is 
uitbreiding en versterking van het Natuurnetwerk Nederland hierin een belangrijke prioriteit. Dit 
geeft perspectief aan kwetsbare biodiversiteit via grotere en robuuste leefgebieden. Zeker in het 
licht van de huidige stikstofcrisis is dit noodzakelijker dan ooit. Het zal in onze ogen niet 
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gemakkelijk zijn om de ambitie van drieduizend hectare in vier jaar waar te maken. Ook in de 
2940 vorige collegeperiode is hieraan al hard gewerkt en lag het realisatietempo te laag. Het zijn 

complexe trajecten, die vragen om een zorgvuldige werkwijze om met grondeigenaren en 
natuurpartners in goed overleg de juiste stappen te zetten. Wat D66 betreft is er dan ook geen 
tijd te verliezen. Ook in de commissie hebben wij hiervoor al aandacht gevraagd. We zijn blij met 
de toezegging van de gedeputeerde dat zij met een nadere uitwerking komt.

2945
De heer ZOON (PvdD): Wat vindt u er dan van dat in 1990 is begonnen met de aanleg van de EHS 
en dat straks na 34 jaar de EHS nog niet is afgemaakt?

Mevrouw STRENS (D66): We hebben met elkaar afgesproken dat het in 2027 gerealiseerd moet 
2950 worden en daar houden wij ons ook aan.

De heer ZOON (PvdD): Vindt u het, negen jaar na 2018, dat de EHS af zou moeten zijn niet een 
beetje treurig?

2955 Mevrouw STRENS (D66): Ik denk dat er redenen zijn, waardoor het nog niet gerealiseerd is. 
Daarom is het ook belangrijk dat we nu tempo maken om in ieder geval 2027 te gaan halen.
We zijn dus blij met de toezegging van de gedeputeerde in de commissie. Om scherp te hebben 
wat wij graag in die nadere uitwerking terug willen zien, dien ik samen met GL een motie in  
waarvan het dictum luidt: ‘verzoeken het college van Gedeputeerde Staten een integraal plan van 

2960 aanpak voor het realiseren van het NNN te maken met daarin een jaarplanning voor het aantal 
hectares; een inventarisatie van de belemmeringen en kansen; een overzicht van het budget uit 
alle programma’s en projecten en de geplande optimalisaties uit het PNO hierin mee te nemen en 
Provinciale Staten uiterlijk begin 2020 hierover te informeren’

2965 Motie 118/18-11-19 ‘Plan van aanpak NNN in Noord-Holland’
De Provinciale Staten van Noord-Holland, bijeen op 11 en 18 november 2019, hebben kennis 
genomen van het Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024 voor de Provincie Noord 
Holland;
constateren dat: 

2970  in Noord-Holland nu 50.600 hectare natuur in het Nationaal Natuurnetwerk (NNN) is 
gerealiseerd;

 in het coalitieakkoord is opgenomen dat het gehele NNN van Noord-Holland (56.400 hectare) 
in 2027 voltooid moet zijn;

 in de vorige bestuursperiode hierop al voortgang is geboekt, en regelingen & instrumenten 
2975 zijn aangepast om het doel te bereiken; 

 dat hiervoor nu in de plannen is opgenomen dat in deze bestuursperiode 3.000 hectare 
nieuwe NNN gerealiseerd wordt; • hiervoor extra middelen zijn gereserveerd;

overwegen dat: 
2980  het realiseren van natuur een zorgvuldig proces vereist met eigenaren, bewoners en 

overheden, dat tijd kost en veel geld kost;
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 het huidige tempo niet hoog genoeg is om de doelstelling in 2027 te halen;

verzoeken het college van Gedeputeerde Staten:
2985  een integraal plan van aanpak voor het realiseren van het NNN te maken met daarin:

o een jaarplanning voor het aantal hectares; 
o een inventarisatie van de belemmeringen en kansen; 
o een overzicht van het budget uit alle programma’s en projecten; 
o de geplande optimalisaties uit het PNO hierin mee te nemen; 

2990   Provinciale Staten uiterlijk begin 2020 hierover te informeren;

en gaan over tot de orde van de dag.
Amélie Strens D66 Noord-Holland
Rien Cardol GroenLinks

2995
De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.

Mevrouw STRENS (D66): We zijn blij dat in het PNO duidelijk de meerwaarde van de Nationale 
Parken wordt genoemd en dat ook is opgenomen dat het college van de bevoegdheid gebruik wil 

3000 maken om nieuwe Nationale Parken bij de minister aan te wijzen voor aanwijzing, als hier 
draagvlak voor bestaat. Wij zullen hier zeker op een later moment in dit huis nog met voorstellen 
voor komen. 
Dan nog een laatste opmerking. Mevrouw Jellema refereerde er ook al aan. Vorige week heeft het 
Kabinet haar plannen gepresenteerd om op korte termijn de stikstofcrisis het hoofd te bieden. 

3005 Onderdeel van dat pakket is een noodwet, die ervoor zorgt dat grote projecten op het gebied van 
kustbescherming, water- en wegenveiligheid door kunnen gaan, terwijl wordt gewerkt aan 
compensatie voor verbetering van stikstof en voor maatregelen die de natuur verbeteren en 
maatregelen die nodig zijn om de effecten van deze activiteiten te compenseren. Er wordt een 
bedrag van 250 miljoen euro gereserveerd. Het zou heel mooi zijn als een deel van die 250 

3010 miljoen euro ten goede kan komen aan het versterken van de natuur in Noord-Holland. WE zijn 
benieuwd hoe het college daar tegenaan kijkt en of er wellicht al zicht is voor welke projecten het 
Kabinet 250 miljoen euro gereserveerd heeft.

De VOORZITTER: Het woord is aan de heer Cardol van GroenLinks.
3015

De heer CARDOL (GL): Ik was dit weekend op Texel, met zee, duinen, prachtige polders en 
duizenden vogels langs het wad. Dan weet je weer waarom we in dit drukke landje zuinig moeten 
zijn op onze natuur en ons landschap. Het is dus erg onverstandig om natuur en economie 
tegenover elkaar te stellen. Natuur is een voorwaarde voor ons bestaan, die verkwansel je niet om 

3020 een foute pas te herstellen. Dit PNO laat zien dat er een groene wind waait door het 
Provinciehuis. Dat stemt GL tot vreugde. We hebben hier nog steeds de groenste politicus in ons 
midden. We helpen zijn opvolger graag om in die voetsporen te treden. De natuur is er 
wereldwijd slecht aan toe. De bio diversiteit daalt dramatisch. Klimaatverandering drukt een 
zwaar stempel op de natuur. Dat is zichtbaar in Nederland, maar elders op de wereld zijn de 
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3025 gevolgen merkbaar. Het leidt tot natuurrampen, ontheemding van mensen en 
vluchtelingenstromen. GL is blij met de groene ambities in het coalitieakkoord en de vertaling in 
dit programma. De ambitie om sneller te werken aan voltooiing van het natuurnetwerk met 
nieuwe instrumenten en een gebiedsgerichte aanpak. Het voornemen om samen met een breed 
scala aan groene organisaties en vrijwilligers aan de slag te gaan met natuurherstel. Aandacht 

3030 voor akker- en weidevogels. Stiltegebieden en het karakteristieke landschap. De pilots in Laag 
Holland die snel tot conclusies moet leiden voor het gehele veenweide gebied en aandacht voor 
verbetering van de waterkwaliteit en de negatieve invloed daarop van het gebruik van chemische 
bestrijdingsmiddelen. Is het PNO genoeg? Nee. Kan het sneller? Zeker. Veranderingen vragen tijd 
en zorg voor mensen die een rol spelen in die veranderingen. De transitie naar 

3035 kringlooplandbouw is ingrijpend. De bodemdaling is niet van vandaag op morgen te stuiten. De 
kwaliteit van het water blijft zorgwekkend. Als we er samen de schouders onder zetten, dan is er 
een wenkend perspectief. Een mooier, gezonder en leefbaarder Noord-Holland voor mens en 
dier, voor deze en volgende generaties. 
Wij kunnen instemmen met het PNO. Niet omdat het genoeg is, maar omdat we met elkaar, 

3040 zoveel mogelijk burgers en organisaties grote stappen willen zetten in deze periode. Daarom 
hebben we samen met D66 een motie ingediend, die we beschouwen als een aansporing aan het 
college om op korte termijn met concrete plannen te komen, omdat we ongeduldig zijn en omdat 
de tijd dringt.

3045 De VOORZITTER: Het woord is aan de heer De Wit van de VVD of de heer Bolkestein. Niet? Beide 
niet? Oké. De heer Smaling van de SP? De heer Zoon, PvdD.

De heer ZOON (PvdD): De grootste bedreiging voor de natuur is de mens, bebouwing, stikstof, 
droogte door klimaatverandering en onderbemaling, gifgebruik in landbouw en bij particulieren. 

3050 De mensen kunnen natuur ook herstellen door deze ruimte te geven en door natuur aan te 
leggen, die tegen een stootje kan. Dat is steeds belangrijker: dus om niet aan de uitkomsten te 
werken, maar aan de randvoorwaarden voor die natuur. De terrein beherende organisaties laten 
ons graag zien hoe die natuur versterkt wordt. Een paar maanden geleden nog lieten ze ons in 
het veenweidegebied zien hoe veenmos weer kan aangroeien als de randvoorwaarden goed zijn. 

3055 Daarom het volgende amendement, met het volgende dictum: aan het in de voordracht 
genoemde ontwerpbesluit toe te voegen: “Met dien verstande dat wordt ingezet op het zo 
mogelijk herstellen van bodemdaling.”

Amendement 18/18-11-19 ‘Terugdraaien bodemdaling’
3060 Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter 

behandeling van het Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024;

Besluiten aan het in de Voordracht genoemde ontwerpbesluit:
“1. Het Programma Natuurontwikkeling 2020-2024, waarin opgenomen het 

3065 Natuurbeheerplan 2020, vast te stellen.”
toe te voegen:

“Met dien verstande dat wordt ingezet op het zo mogelijk herstellen van bodemdaling.”
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Toelichting
3070 In de Omgevingsvisie heeft de provincie zich tot doel gesteld de bodemdaling in 

veenweidegebieden “af te remmen, te stoppen en zo mogelijk te herstellen”. Bodemdaling wordt 
wel genoemd in het Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024, maar wijkt af van de 
Omgevingsvisie. Vandaar de oproep aan het college van Gedeputeerde Staten om ervoor te 
zorgen dat binnen PNO ook wordt ingezet op het waar mogelijk en gewenst herstellen 

3075 (terugdraaien) van bodemdaling. Het besluit wordt in die zin aangepast.

Fabian Zoon
Partij voor de Dieren

3080 De VOORZITTER: Het nu ingediende amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.

De heer ZOON (PvdD): Ook buiten Natura 2000 gebieden in de EHS zijn natuur en bio diversiteit 
van belang. Groen Kapitaal richt zich daar ook op. We krijgen signalen dat het beter kan. 
Gemeenten hebben kennis te kort om de bebouwde omgeving echt natuurinclusief te maken en 

3085 om waterberging en biodiversiteit te verbeteren. Daarom de volgende motie met als dictum: 
‘verzoeken het college van Gedeputeerde Staten een ecoloog ter beschikking te stellen aan 
gemeenten die de gemeenten gaat helpen met een bredere visie op groen, beleid en ecologische 
structuur’.

3090 Motie 119/18-11-19 ‘Aanstellen stads- en dorpsecoloog’
Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter 
bespreking van PNO 2020-2024;

overwegende dat:
3095  biodiversiteit in het landelijk gebied sterk is afgenomen;

 biodiversiteit in steden en dorpen daardoor des te belangrijker is;
 gemeenten de afgelopen jaren veel hebben bezuinigd op groen, waardoor de diversiteit en 

natuurwaarden in steden en dorpen ook afneemt;
 sommige gemeenten nauwelijks nog ecologische kennis in huis hebben; 

3100  de provincie natuurversterking wil in de gehele provincie, ook buiten NNN;

gehoord de discussie, verzoeken het college van Gedeputeerde Staten:
 een ecoloog ter beschikking te stellen aan gemeenten die de gemeenten gaat helpen met een 

bredere visie op groen, beleid en ecologische structuur;
3105

en gaan over tot de orde van de dag.
Fabian Zoon, Partij voor de Dieren

De VOORZITTER: De motie maakt hiermee onderdeel uit van onze beraadslagingen.
3110 Dank u wel. Precies binnen de tijd. Complimenten.
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Het woord is aan mevrouw Van Soest. De heer Kohler van Forum.

De heer KOHLER (FvD): Even naar de tijd kijken. Ik heb ruim de tijd. De keren hiervoor maande de 
voorzitter mij steeds om op te schieten. Dat geeft een onplezierig gevoel. Nu heb ik achttien 

3115 minuten en geen lang verhaal. Dat zou ik wel kunnen doen, maar dat lange verhaal heb ik al in de 
commissie gehouden. Er is een goede samenvatting gemaakt. Die kunnen jullie lezen. Ik citeer 
enkele zaken uit de samenvatting. Ik wil me concentreren op een van de negentien 
natuurgebieden, of gebieden in Noord-Holland waarvoor we een programma hebben gemaakt. 
Dat is het Noordhollands Duinreservaat. Ik heb daar een band mee. Ik ben opgegroeid in Bergen, 

3120 Noord-Holland en ik ken dat gebied zeker vijftig jaar. Ik ken het heel goed zelfs. Vijftien jaar 
geleden stond ik hier om de zogenaamde fietsmaatregel in het Noordhollands Duinreservaat los 
te peuteren van de provincie. PWN, de beheerder van het Noordhollands Duinreservaat, was daar 
tegen. Die fietsmaatregel kwam erop neer dat op de 160 kilometer wandelpaden, die er liggen, 
gemountainbiked of gefietscrost mag worden tot 10.30 uur. Daar was de beheerder op tegen. We 

3125 zijn diverse keren op het hoofdkantoor van PWN geweest. We hebben het er uiteindelijk doorheen 
gekregen, wel onder allerlei voorwaarden. Een zogenaamde maatregel werd ons opgelegd. Die 
evaluatiemaatregel loopt nu vijftien jaar. het is allemaal nog naar tevredenheid. Er wordt tot 
10.30 uur vrij op de wandelpaden in het Noordhollands Duinreservaat gefietst. Dat is toch ruim 
160 kilometer. 

3130 Ik zal verder gaan met waarom ik hier het woord voer. 

De heer ZOON (PvdD): U heeft het over recreatie, maar u weet toch dat het hier vandaag over 
natuur gaat?

3135 De heer KOHLER (FvD): in mijn beleving gaan recreatie en natuur heel goed samen. Recreatie 
bestaat uit wandelen, fietsen en kan dus ook fietsen op wandelpaden zijn, binnen een beperkte 
tijdspanne. 
In onze Natura 2000 plannen staat dat we streven naar bio diversiteit. Dan vraag ik me steeds 
weer af welke bio diversiteit we willen. Willen we de huidige bio diversiteit stollen, of willen we 

3140 tien jaar terug? Ik kan u vertellen hoe het toen was. Vijftig, honderd of duizend jaar terug? De 
situatie in het reservaat is de afgelopen eeuw veranderd. Er is een andere fauna gekomen en een 
andere flora. Door stikstofuitstoot en CO2-uitstoot is er sprake van vergrassing. Ik heb leren 
voetballen in het duin, op een grasveld dat nog was aangelegd door de Duitse bezetter. Als wij 
daar voetbalden dan braken we onze benen over de gaten die door konijnen in dat veld gegraven 

3145 waren. Aan de andere kant zagen we konijntjes ons toekijken. Dan praat ik over veertig jaar 
geleden. Die konijntjes zijn er niet meer. Door ziektes zijn ze verdwenen, maar ook door andere 
oorzaken. Toen we dertig jaar geleden begonnen met het tellen van de konijnen zaten we op een 
bepaald aantal. Inmiddels is dat aantal tot 19% gedaald van het aantal dat we eerder telden. Een 
van de verklaringen die je hoort van mensen is de vos. De vos in het Noordhollands 

3150 Duinreservaat heeft hevig toegeslagen. De vos heeft ook toegeslagen in het Noord-Hollandse 
weidelandschap. Ik heb recent een klein empirisch onderzoek gedaan, in een statistisch relevante 
groep. Ik kwam erop uit dat 97% van de Noord-Hollandse inwoners vindt dat de vos de oorzaak is 
van het verdwijnen van de weidevogels.  Zoals de vos ook de oorzaak is geweest van het 
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verdwijnen van de meeuwen en de kleine roofdiertjes in de duinen. Ik kreeg net een vraag van de 
3155 heer Zoon. Daarop gaf ik aan dat natuur en recreatie heel goed samen kunnen. Het 

Noordhollands Duinreservaat is eigendom van de provincie. Er zijn nog twee heel kleine 
postzegeltjes, maar het N-H Duinreservaat is het enige gebied van omvang dat in het bezit is van 
de provincie. Het gaat om 5000 hectare. Het is ook op de Amsterdamse Waterleidingduinen na, 
het enige gebied waarvoor je moet betalen, als je erheen gaat. Een jaarkaart kost 12,50 euro per 

3160 persoon of 2 euro per persoon per dag. Als je daar met je gezin heen wilt, dan is het een 
behoorlijke kostenpost. Ik heb een drietal moties opgesteld. Een van de moties wordt gesteund 
door het CDA en PVV. Ik zal de dicta voorlezen.
De motie ‘Onderzoek vossenpopulatie’:  ‘verzoeken Gedeputeerde Staten werk te maken van 
registratie van de vossenpopulatie en met behulp van uitwerpselenonderzoek daarbij tevens vast 

3165 te stellen in hoeverre de vos zich voedt met duinkonijnen. De motie wordt ingediend samen met 
het CDA en de PVV.
Dan de volgende motie, met als titel ‘Kosten-batenanalyse toegangskaarten Noord-Hollands 
Duingebied’: ‘Verzoeken Gedeputeerde Staten duinbeheerder PWN opdracht te geven een kosten-
batenanalyse van de toegangskaarten uit te voeren en de uitkomsten van deze analyse voor te 

3170 leggen aan Provinciale Staten.
De laatste motie ‘Herstel konijnenpopulatie’: ‘Verzoeken Gedeputeerde Staten werk te maken van 
het herstel populatie duinkonijnen door een uitvoeringsplan, met als doel de populatie te 
herstellen tot minimaal het niveau van 2010, op te stellen en toe te zeggen dit plan in PNO 2021 
op te nemen. Deze motie wordt ingediend, samen met het CDA.

3175
Motie 120/18-11-19  ‘Herstel konijnenpopulatie’
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 18 november 2019, te Haarlem, 
ter behandeling van Programma Namurontwikkeling (PNO).

3180 Constaterende dat:
 duinkonijnen al tenminste 500 jaar in de Noord-Hollandse duinen voorkomen;
 gedurende de gehele periode van 34 jaar dat er konijnen geteld worden, het aantal konijnen 

fors is afgenomen;
 in de vastelandsduinen zelfs sprake is van een populatie minder dan 19% sinds de start van 

3185 de tellingen;
 in Natura 2000 beheerplan Noordhollands Duinreservaat het konijn de belangrijkste 

natuurlijke grazer in de duinen wordt genoemd;
 de enorme afname van de begrazingsdruk tot versnelde vergrassing en successie heeft 

geleid;
3190  in Natura2000 het duinkonijn in 2 van de 3 gevallen genoemd wordt als ultieme 

duinbeheerder;
 het ontbreken van konijnen in Natura 2000 beheerplan NHD letterlijk een knelpunt wordt 

genoemd.

3195 Overwegende dat:
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 het Noordhollands Duinreservaat eigendom van de provincie is en dat door het inzetten van 
exotische grazers als Schotse Hooglanders en Konikpaarden de rol van het duinkonijn gezien 
de toenemende vergrassing weinig effect heeft;

 het inzetten van exotische dieren voor herstel biodiversiteit van het Noord-Hollands 
3200 duinlandschap haaks staat op alle Nawra2000 voornemens en uitgangspunten;

 dat zowel in het PNO 2019 als dat van 2020 het konijn niet eens genoemd wordt.

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
 werk te maken van het herstel populatie duinkonijnen door een uitvoeringsplan, met als doel 

3205 de populatie te herstellen tot minimaal het niveau 2010, op te stellen en toe te zeggen dit 
plan in PNO 2021 op te nemen,

en gaan over tot de orde van de dag.
Ondertekening,

3210 Gerard Kohler Forum voor Democratie

Motie 121/18-11-19  ‘Kosten-batenanalyse toegangskaarten Noord-Hollands Duingebied’
Provinciale staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 18 november 2019, te Haarlem, 
ter behandeling van Programma Natuurontwikkeling (PNO),

3215
Constaterende dat:
 het Noordhollands Duinreservaat eigendom is van de Provincie Noord-Holland;
 in tegenstelling tot Staatsbosbeheergebieden als de Schoorlse duinen en het nationaal park 

Texel, het PWN-gebied alleen met een bezoekerskaart kan worden bezocht;
3220  deze bezoekerskaart €12,50 per jaar of €2 p.p. per dag is;

 de natuurminnende Noord-Hollandse bewoner tekort doet door een gebied van 5.000 ha niet 
vrij voor haar bewoners toegankelijk te maken.

Overwegende dat:
3225  het Noordhollands Duinreservaat in volledig eigendom van de provincie is;

 het Noordhollands Duinreservaat het meeste gevarieerde duingebied van Noord-Holland is; 
 toegang tot het gebied nu exclusief aan betalende Noord-Hollandse burgers is 

voorbehouden.

3230 Verzoeken Gedeputeerde Staten:
 duinbeheerder PWN opdracht te geven een kosten-batenanalyse van de toegangskaarten uit 

te voeren en de uitkomsten van deze analyse voor te leggen aan Provinciale Staten,

en gaan over tot de orde van de dag.
3235

Ondertekening,
Gerard Kohler, Forum voor Democratie en Marco Deen, PVV
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Motie 122/18-11-19 ‘Onderzoek vossenpopulatie’
3240 Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 18 november 2019, te Haarlem, 

ter behandeling van Programma Natuurontwikkeling (PNO),

Constaterende dat:
 duinkonijnen al tenminste 500 jaar in de Noord-Hollandse duinen voorkomen;

3245  gedurende de gehele periode van 34 jaar dat er konijnen geteld worden, het aantal konijnen 
fors is afgenomen;

 naast ziektes als Myxomatose en VHS, de vos (Vulpes Vulpes) in de volksmond wel de 
grootste bedreiger van het duinkonijn wordt genoemd;

 door vrijwilligers op ‘waarnemingen.nl’, een toenemend aantal waarnemingen van de vos in 
3250 het Noordhollands Duinreservaat worden geregistreerd;

 de vossenpopulatie echter in het geheel niet door de duinbeheerders wordt geregistreerd 
omdat dit te moeilijk zou zijn;\in het Verenigd Koninkrijk, Spanje en Italië wel degelijk 
wetenschappelijk verantwoorde methoden als uitwerpselenonderzoek, cameraregistratie en 
flashlight populatieonderzoek worden toegepast en hier ook wetenschappelijk rapportages 

3255 over verschijnen.

Overwegende dat: 
 het Noordhollands Duinreservaat in eigendom van de provincie is;
 de afnemende konijnenpopulatie waarschijnlijk ook voor een belangrijk deel aan de vos kan 

3260 worden toegewezen;
 dit echter niet wetenschappelijk aantoonbaar is, althans niet onderzocht wordt.

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
 werk te maken van registratie van de vossenpopulatie en met behulp van 

3265 uitwerpselenonderzoek daarbij tevens vast te stellen in hoeverre de vos zich voedt met 
duinkonijnen,

en gaan over tot de orde van de dag.

3270 Ondertekening, 
Gerard Kohler, Forum voor Democratie, Willemien Koning, CDA en Marco Deen (PVV)

De VOORZITTER: Deze drie moties maken nu onderdeel uit van de beraadslagingen. De moties 
moeten even gekopieerd en rondgedeeld worden. Ik stel voor dat we even tien minuten schorsen.

3275
SCHORSING

De VOORZITTER: Het woord is aan gedeputeerde Rommel, als reactie van het college op de eerste 
termijn.

3280
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Gedeputeerde ROMMEL: Voor PvdA, Kortenhoef Oost: We zijn daar in gesprek en er komt ook een 
pilot. Wat als de mensen er niet uitkomen? We geven de kaders mee, waarbij de natuurdoelen 
natuurlijk wel voorop staan. Ik ga nu niet zeggen wat we gaan doen als we er niet uitkomen. Ik 
denk namelijk dat ze er echt wel uitkomen, zeker ook omdat ze het ook heel graag willen. We 

3285 kijken mee en er komt een ecoloog bij. Wat is dan de balans? Die gesprekken zijn er en wij 
stellen de kaders.
De plannen van de minister ten aanzien van Natura 2000 waren niet met ons afgestemd. Vanuit 
het IPO waren we best verrast. Ik vind het te vroeg om er op dit moment iets over te zeggen. Ik 
wil eerst afwachten hoe de minister dat voor zich ziet. Ze wil in Europa gaan praten wat mogelijk. 

3290 Voor Noord-Holland heb ik nog niets gezien.

Mevrouw JELLEMA (PvdA): Toch nog een vraag. In 2017 is de Natuurwet aan ons 
gedecentraliseerd. Hoe ziet u nu de uitspraken van de minister in het kader van deze 
gedecentraliseerde wet, waar wij als provincie toch vooral over gaan?

3295
Gedeputeerde ROMMEL: Zoals ik het zie, wil de minister gaan kijken of het mogelijk is, want in 
feite kun je aan Natura 2000 gebieden niets doen. Ik ken de kaders niet. Ik weet niet wat ze gaat 
bespreken en wat bij ons terecht komt. De minister gaat praten in Europa. Onder welke 
voorwaarden is het mogelijk om iets met die N2000-gebieden te doen?

3300
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Gaat u hier nog actie op ondernemen, in IPO-verband bijvoorbeeld, of 
met uw collega’s uit de andere provincies?

Gedeputeerde ROMMEL: We zijn in overleg met de minister. Ik weet echt niet waarmee ze gaat 
3305 komen. Ik weet niet welke actie moet worden ondernomen. Ik weet dat ze dit wil gaan aankaarten 

in Europa. Ik hoor eerst graag terug wat zij vindt wat kan. Het is lastig, want Europa heeft strenge 
kaders gesteld. We moeten het afwachten. Ik zal u zeker informeren, zodra ik meer weet.

De heer CARDOL (GL): Ik het toch niet helemaal volgen. U zegt dat u het lastig vindt. Dat klinkt 
3310 alsof u hoopt dat het niet lastig zal zijn en dat de minister iets gaat bereiken in Europa. GL hoopt 

dat de minister daar helemaal niets bereikt. Ze daar niet eens naar toe moeten stappen, wat ons 
betreft. Wat is uw standpunt daarin?

Gedeputeerde ROMMEL: Wat ik lastig vind -en wat ik ook aangaf en zelf te horen heb gekregen 
3315 van juristen-, is dat het heel moeilijk is om natuurgebieden aan te passen. Ik kan ook niet 

aangeven wat de minister wel kan bereiken. Je moet echt kunnen aantonen dat het onmogelijk is 
om je doelstellingen te halen. Ik ben heel benieuwd hoe de minister dat wil gaan doen. Verder 
heb ik daar geen oordeel over. Het college heeft op dit moment geen oordeel over hoe de 
minister het gaan aanpakken. Dat is ook niet bekend bij het college. Over het eventueel opheffen 

3320 van N2000-gebieden is in het college niet besproken, omdat het niet aan de orde is. De minister 
heeft gezegd dat ze naar Europa wil om te weten of er mogelijkheden zijn. In onze 
natuurgebieden zijn we bezig met de herstelmogelijkheden.
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D66 stelde een vraag over het bedrag van 250 miljoen euro. Ook daar is van toepassing dat het 
3325 college niet weet welke projecten het zijn. Het college kent de kaders nog niet. De provincie is 

wel bezig om versnellingen en intensivering in overleg met de terreinbeheerders in de gebieden 
toe te passen. We kijken voornamelijk naar de financiële claim die we eventueel bij het Rijk 
kunnen neerleggen. Daarop zijn we heel alert. 
Ik vraag me af of Forum de herstelplannen voor bio diversiteit van het Noordhollands 

3330 Duinreservaat heeft gezien. Deze teksten zijn op de website te vinden.
Dan kom ik toe aan de amendementen en de moties. 
Ik stel voor om motie 118 aan te houden. Het college komt terug met een uitgebreide brief aan 
Provinciale Staten waarin een groot deel van de vragen beantwoord zal worden en met een 
verdere uitwerking en verantwoording. 

3335 Motie 119 over de ecoloog wordt ontraden. Het college stelt al ecologische kennis beschikbaar 
aan gemeenten via Groen Kapitaal en gebiedsontwikkelingstrajecten. Op die manier probeert het 
college al tegemoet te komen aan de kennis bij gemeenten.
De motie over het herstel van de konijnenpopulatie wordt ontraden. Het college wil de totale bio 
diversiteit herstellen en het herstel niet richten op één diersoort. 

3340 Bij motie 121 begrijpt het college wat de indiener bedoelt. Het college vraagt om deze motie aan 
te houden, zodat de gedeputeerde kan nakijken hoe dit bedrag ooit is ontstaan. Het zit bij een 
overheids-N.V. die op afstand staat. Ik wil voor u kijken hoe dit bedrag is ontstaan.
Het college zou motie 122 over de vossenpopulatie ook willen ontraden. Het college focust niet 
op één diersoort. Er loopt wel een interprovinciaal onderzoek naar de stand van de konijnen. 

3345 Deze opmerking hoort dus ook bij de andere motie. Provinciale Staten zullen worden 
geïnformeerd over het rapport, als dat zo ver is.
Het amendement inzake onteigening wordt ontraden. Onteigening is een juridisch instrument, 
wat soms juist ook voordelig kan zijn voor degene die onteigend wordt. Het geeft voor de partij 
zelf rechtszekerheid. In veel gevallen geeft het ook een hogere vergoeding. Het college is 

3350 terughoudend met het inzetten van het instrument ‘onteigening’, maar het is wel een goed 
instrument, dat ook in het belang van de andere partij kan zijn.
Amendement 18: het voorliggende PNO gaat juist over NNN en Natura-2000 investeringen en 
niet zozeer over bodemdaling. Ik adviseer om dat juist apart te houden. Er is ook een apart 
traject voor. U krijgt daarover binnenkort een brief. Het college ontraadt het amendement.

3355
De heer ZOON (PvdD): In de voorliggende voordracht wordt gesproken over de bodemdaling in 
het natuurplan. In de Omgevingsvisie staat heel duidelijk dat ook aan herstel moet worden 
gewerkt. Kent u dan wel hetgeen in de Omgevingsvisie staat?

3360 Gedeputeerde ROMMEL: Mede door het rapport Veerman heeft het college een apart traject lopen 
voor het tegengaan van bodemdaling. Dat wil ik dus uit het PNO houden. In de voordracht is het 
in feite te absoluut geformuleerd. 

De VOORZITTER: Dat was de reactie van het college in eerste termijn. Is er behoefte aan een 
3365 tweede termijn? 
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Mevrouw STRENS (D66): Ik kijk even naar mijn mede indiener van GL. Dank voor de reactie op de 
motie en fijn dat er een verdere uitwerking komt. We willen nogmaals onderstrepen dat we daar 
graag in terug zien waar het in de vorige collegeperiode niet is gelukt om de ambitie van het 

3370 aantal per jaar ter realiseren hectare te halen. Als er kansen of belemmeringen zijn, dan weten we 
waardoor het komt en worden Provinciale Staten in staat gesteld om randvoorwaarden mee te 
geven waardoor het wel lukt. Als dat nadrukkelijk wordt meegenomen, dan kan wat de indieners 
betreft de motie worden aangehouden.
Over het amendement inzake onteigenen wil ik opmerken dat wij dat in uiterste noodzaak niet 

3375 uitsluiten. Zoals gedeputeerde Rommel aangaf, het kan ook juist kansen bieden voor degene die 
onteigend wordt, om een reële prijs te krijgen voor zijn grond.

De heer CARDOL (GL): Nog even kort een opmerking over de moties van Forum voor Democratie 
over de duinkonijnen en vossen. Wij zullen tegen deze moties stemmen. De gedeputeerde zei het 

3380 al: er is al een onderzoek gaande van Kennisnetwerk Ontwikkeling en Beheer Natuurkwaliteit naar 
oorzaken van konijnenziekten en kansen voor oplossingen. Vooruitlopend op deze 
onderzoeksresultaten lijkt het GL weinig zinvol om al herstelplannen te maken. Op zich zijn de 
moties sympathiek en hebben ze een goede intentie, maar het is te vroeg om nu al te verlangen 
dat er herstelplannen worden gemaakt. 

3385 Hetzelfde geldt voor het vossenonderzoek. Er wordt veel onderzoek gedaan naar vossen in de 
duinen. De grootste vossendeskundige van Nederland, Jaap Mulder, deed veelvuldig onderzoek. 
Daaruit blijkt steeds dat de vossendichtheid vooral afhankelijk is van het voedselaanbod. Dat 
betekent dus: geen konijnen, ook minder vossen. De verwilderde huiskatten zijn op dit moment 
een groter probleem voor de konijnen dan de vossen.

3390 Ik weet niet of het amendement over bodemdaling wordt gehandhaafd. Het klopt natuurlijk dat 
het amendement meer op zijn plek is in een programma over bodemdaling, maar het moet toch 
geen probleem zijn om een zin aan dit PNO toe te voegen?

De heer KOHLER (FvD): In de commissie gaf de gedeputeerde hetzelfde antwoord. Dat er veel 
3395 gepubliceerd is en dat alle plannen beschikbaar zijn. Ik heb ze allemaal gelezen. Dat vind ik een 

onvoldoende antwoord. Ik ben goed op de hoogte van die plannen.
Met het onderzoek naar de vossen- en duinkonijnenpopulatie ben ik bekend. Ik zou graag een 
tijdsindicatie ontvangen. Dat onderzoek richt zich met name op de ziektes VHS en Myxomatose. 
Daar is al veel wetenschappelijk onderzoek naar gedaan en gepubliceerd. Dat is dus niet meer zo 

3400 hard nodig. Er zijn veel mogelijkheden om populaties te herstellen. Neem het Domela 
Nieuwenhuisplantsoen in Amsterdam. Dat heeft overlast van een enorme konijnenpopulatie. Er 
zijn allerlei plannen om die overlast te gaan beheersen. Het college zegt zich niet op één dier te 
willen richten. Bij bijna alle maatregelen tegen vergrassing van het duingebied en ten aanzien van 
andere exoten wordt gesteld dat in twee van de drie gevallen het duinkonijn de optimale 

3405 duinbeheerder is. De afgelopen jaren is de populatie met 80% afgenomen. Wat hebben we 
daarvoor terug gezet? Schotse Hooglanders, dat is een exoot, Wisenten uit Polen, die wordt zelfs 
met uitsterven bedreigd en het Konikpaard ook uit Polen. In het gebied Oostvaardersplassen 
vormt de hoeveelheid Konikpaarden een probleem. Die dieren worden weer teruggereden naar 
Polen. Het op één dier concentreren is voor wat betreft het duinkonijn niet verkeerd. 



Pagina 81

81

3410 Ik ben niet bekend op het gebied van vossenonderzoek. Ik geloof direct dat er vossenspecialisten 
zijn, maar er wordt gewoon niet geteld. We kletsen maar wat. 97% van de weidevogels wordt 
opgepeuzeld door de vos. Daar gaat dan niemand op in. Een van de uitkomsten is dat de vos 
verdwijnt zodra er geen voedsel beschikbaar is. Dat is helemaal niet waar. Ik ben geen specialist, 
maar ik weet wel dat de vos een opportunist is. De vos eet alles. 

3415
De heer CARDOL (GL): Ik zei niet dat als er geen konijnen zijn, er ook geen vossen zijn. Er is wel 
een relatie tussen de grootte van de vossenpopulatie en het voedselaanbod. Natuurlijk eten 
vossen ook andere dieren dan alleen konijnen. Er wordt onderzoek naar gedaan en er wordt 
gemonitord op vossen in de duinen. Hetzelfde geldt voor het onderzoek dat ik aanhaalde. Er 

3420 wordt op dit moment gemonitord in de duinen. Volgend jaar worden er nog grotere proeven 
opgezet. Weet u dat?

De heer KOHLER (FvD): Dan wordt het een wel-is-nietes spelletje. Ik heb natuurlijk ook contact 
gehad met OBN. Ze gaven mij aan dat er niet gemeten, niet gemonitord wordt op die 

3425 vossenpopulatie en ook niet op de duinkonijnenpopulatie. 
De vos is een opportunist. De meeuw is dat ook. De meeuwen zijn verjaagd uit de duinkolonies 
door de vossen en de meeuwen zitten nu in Amsterdam te broeden. De vos vindt ook in het 
Noordhollands Duinreservaat zijn kostje wel. De vos is gek op de bessen van de Amerikaanse 
Vogelkers. Die rukt op. Voorlopig zal er geen verandering komen in de populatie.

3430
De heer BOLKESTEIN (VVD): Het wordt een hele korte maidenspeech. Een interessante motie van 
Forum, waarop we niets hebben gehoord. De motie gaat over de toegangsprijs. We vragen ons 
ook af hoe het staat met die kosten-/batenanalyse. Kan het college daar iets over zeggen?

3435 De VOORZITTER: Dat was een heel korte maidenspeech. Dan is nu het woord aan gedeputeerde 
Rommel om te reageren in tweede termijn.

Gedeputeerde ROMMEL: Om aan te geven bij D66: we kunnen natuurlijk altijd achteruit kijken 
waarom het niet gelukt is. Een groot deel komt door het laaghangend fruit. Dat is makkelijk te 

3440 plukken. We hebben al 56.000 gerealiseerd. Wat goed is, is dat we binnen het PNO meer 
instrumenten hebben. Het college zal in zijn brief aangeven waar de knelpunten zitten, hoe daar 
tegenaan wordt gekeken en op welke manier het college dat denkt op te lossen. Het college heeft 
een projectteam opgezet om de NNN versnelling door te voeren. Daarmee krijgt het extra 
aandacht. Over de tijdsindicatie voor het onderzoek naar de vossen- en duinkonijnpopulaties kan 

3445 ik melden dat de TBO’s die onderzoeken doen. We kunnen vragen hoelang het gaat duren, dan 
kom ik er bij u op terug. 

De VOORZITTER: Dat was de reactie van het college in tweede termijn. De heer Bolkestein wil 
graag antwoord krijgen op zijn vraag.

3450
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Gedeputeerde ROMMEL: Ik had al gevraagd om die motie aan te houden, zodat ik kan nagaan hoe 
dat bedrag is ontstaan. De provincie gaat niet over PWN. Dat is een overheidsorgaan. Ik kan wel 
checken hoe dat bedrag is ontstaan en waarvoor het dient.

3455 De VOORZITTER: De heer Zoon.

De heer ZOON (PvdD): Ik wil graag motie 119 intrekken. We zijn erg blij met de nieuwe informatie 
die de gedeputeerde ons heeft doen toekomen.

3460 De VOORZITTER: Zijn er nog meer partijen die een motie of amendement willen intrekken? Nee.
Dan gaan we nu over tot de stemming.
We beginnen, zoals u weet, eerst met de amendementen. Mevrouw Klaassen (D66) werkt bij PWN 
en verlaat de zaal. Zij stemt niet mee. 

3465 Dan gaan we nu over tot stemming nummer 18 over amendement A17 ‘Instrumenten NNN geen 
onteigening’. Wenst iemand hoofdelijke stemming? Iemand een stemverklaring?

De heer DE WIT (VVD): Ik wil namens onze fractie toch één ding gezegd hebben, waarbij ik wel 
verwijs naar de inbreng die we geleverd hebben in de commissievergadering. We hebben 

3470 buitengewoon veel sympathie voor de geest achter de motie, maar uiteindelijk achten we wel het 
juridisch instrument nodig, ter uitvoering van.

De VOORZITTER: Even voor alle duidelijkheid. Het is een amendement.

3475 De heer DE WIT (VVD): Dan geldt hetzelfde als wat ik net zij, maar dan op het betreffende 
amendement. 

De VOORZITTER: Nog andere stemverklaringen? Wenst iemand aantekening? Dan gaan we nu 
stemmen. Stemming 18 is geopend voor amendement A17.

3480 We gaan nu 46 stemmen uitbrengen. Het systeem ligt eruit. Dan gaan we toch weer ouderwets 
stemmen. Dan moeten we even de papieren erbij pakken. We moeten even noteren wie er niet 
zijn.
Ik breng in stemming amendement 17. Wie is voor het amendement A17? Dat is FvD, PVV, 
50PLUS/PvdO en het CDA. Amendement 17 is verworpen.

3485
Dan breng ik in stemming amendement nummer 18 ‘Terugdraaien bodemdaling’, ingediend door 
de PvdD. Hoofdelijke stemming? Iemand een stemverklaring? Iemand aantekening?
Wie is voor amendement 18? PvdD, SP. Het amendement is verworpen.

3490 Dan gaan we naar de moties.
Motie 119 is ingetrokken. Motie 118 is ook ingetrokken. Dan breng ik nu in stemming motie 120. 
Dat is de motie ‘Herstel konijnenpopulatie’,  ingediend door FvD.
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De heer KOHLER (FvD): Deze motie wil ik aanhouden.
3495

De VOORZITTER: Motie 120 is aangehouden.
Dan breng ik in stemming motie 121, een motie van FvD en PVV. Motie ‘Kosten-batenanalyse 
toegangskaarten Noord-Hollands Duingebied’. Wenst iemand hoofdelijke stemming? Iemand 
stemverklaring of aantekening?

3500 Wie is voor deze motie? VVD, PVV, FvD, PvdD. Dan is deze motie verworpen.

Dan heb ik nog motie 122 ‘Onderzoek vossenpopulatie’, ook van FvD. De motie wordt mede 
ingediend door de PVV en het CDA. Wenst iemand hoofdelijke stemming? Stemverklaring? Iemand 
een aantekening?

3505 Wie is voor motie 122? FvD, PVV, CDA. De motie is verworpen.

Dan breng ik nu in stemming het Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024, voordracht 
83. Wenst iemand hoofdelijke stemming? Iemand een stemverklaring?

3510 Mevrouw BEZAAN (PVV): Ondanks dat het PNO goede punten bevat, kan onze fractie niet 
instemmen met deze voordracht. Dit vanwege de Brusselse bemoeizucht en de onrealistische 
ambities inzake NNN. Noord-Holland heeft 19 Natura 2000-gebieden en dat vindt onze fractie al 
te veel, gezien de huidige woningnood en het belang van onze agrarische sector.

3515 De heer ZOON (PvdD): PNO is niet goed genoeg, maar ook bijvoorbeeld met het beleid rond 
Schiphol waar ganzen worden doodgeschoten en vergast, kunnen wij niet instemmen, net als de 
andere jacht die plaatsvindt en hier benoemd staat. Toch zijn er veel positieve punten en daarom 
zullen we wel voorstemmen.

3520 De VOORZITTER: Nog andere partijen die een stemverklaring willen afleggen? Iemand 
aantekening?
Wie is tegen voordracht 83? Dat zijn de PVV en FvD. Dan is deze aangenomen.

De heer KOHLER (FvD): Voorzitter, ik werd door mijn buren van de VVD erop geattendeerd. Er zijn 
3525 heel veel mensen uit de zaal. We hebben een beetje zitten rekenen. Volgens mij zou de motie 

‘Toegangskaarten’ het best wel gehaald kunnen hebben. Kunt u dat misschien nog even beter 
checken?

De VOORZITTER: Wilt het nummer noemen van de motie? 121. Als het goed is, is alles geteld. We 
3530 kijken het nog een keer na. 

We hebben het nog even nageteld. 22 hebben voorgestemd van 46. Er is echt goed geteld. De 
motie is verworpen. We hebben het twee keer gecheckt voor alle zekerheid, zodat u met een 
duidelijk gevoel weg kan gaan.
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3535 Voordat we doorgaan met agendapunt 12.a zal ik het voorzitterschap overdragen aan onze 
vicevoorzitter, mevrouw Kocken van GL. Gelet op het feit dat ik een vergadering buiten de deur 
heb, zal de heer Loggen mij waarnemen voor dit onderwerp. Dank u wel.

12.a. Statenvoordracht 77 Evaluatie Metropoolregio Amsterdam (MRA) en MRA-Regiegroep
3540

De VICEVOORZITTER: Dan gaan we verder met agendapunt 12.a. Evaluatie Metropoolregio 
Amsterdam (MRA) en MRA-Regiegroep, dat op verzoek van GL onthamerd is. Ik geef het woord 
aan mevrouw Van Wijnen van GL voor haar eerste termijn.

3545 Mevrouw VAN WIJNEN (GL): Ik denk dat ik het vrij beknopt kan houden, gezien de tijd. Misschien 
redden we zeven uur. 
Afgelopen 14 oktober bespraken we in de commissie Ruimte Wonen Kwaliteit de evaluatie van de 
Governance in de Metropoolregio Amsterdam. Naast veel andere punten werd er niet voor het 
eerst benoemd dat raads- en Statenleden onvoldoende betrokken zijn bij wat daar gebeurd. De 

3550 provincie staat niet alleen in deze overtuiging. Het komt vaak en veel in gemeenten terug. Het is 
sinds de start van de MRA onderwerp van gesprek. GL gelooft in de noodzaak van samenwerking 
om regionale uitdagingen, zoals een gezamenlijke woningmarkt op te pakken. Succesvolle 
samenwerking vraagt om ieders betrokkenheid, in elke stap van het proces. Raads- en 
Statenleden, evenzeer als wethouders, portefeuillehouders en gedeputeerden. Op die manier kan 

3555 iedereen vanuit zijn eigen bevoegdheden zijn werk goed doen. Afgelopen jaar hebben raadsleden 
uit verschillende gemeenten zich verenigd rondom Raadstafel 32, een initiatief dat inmiddels 
ambtelijk ondersteund wordt door het MRA-bureau. Daar wordt het gesprek gevoerd om verder 
vorm te geven aan betrokkenheid van raads- en Statenleden. Vanuit elke raad een 
vertegenwoordiger. De ‘club’ bestaat uit ongeveer 32 personen. We zouden ook graag iemand 

3560 naar deze tafel afvaardigen, om aan te geven dat we na drie jaar praten, dit momentum willen 
gebruik om hier ook echt werk van te maken. Daartoe dienen we samen met D66 en de SP een 
motie in. De motie is reeds rondgestuurd. Ik zal me beperken tot het voorlezen van het dictum.

De heer HOLLEBEEK (PvdD): Ik heb een paar vragen over deze motie. Ik sta niet onwelwillend 
3565 tegenover wat meer democratische legitimiteit. Ik zie in het werkplan en begroting een achttal 

vacante posities voor bestuurders vanuit de provincie. Dat zijn er meer dan we aan 
gedeputeerden hebben. Waarschijnlijk onmogelijk maar in het kader van domme vragen bestaan 
niet. Als Staten en raden meer invloed willen hebben, is het dan niet handig om te kijken naar de 
mogelijkheid om dit soort posities open te stellen voor volksvertegenwoordigers.

3570
De VICEVOORZITTER: Zijn dit interrupties gericht aan mevrouw Van Wijnen?

De heer HOLLEBEEK (PvdD): De motie vraagt om het platform 32. Ik zie dus een aantal vacante 
plekken. Kunnen we niet beter kijken of we Staten- of raadsleden een plek in dat soort fora 

3575 kunnen geven? Er wordt gezegd dat steeds dezelfde mensen zitten te vergaderen in dezelfde 
‘clubs’. Als het niet mogelijk is, omdat het niet kan omdat we geen bestuurders zijn, zou het 
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genoeg zijn om in een extra gremium, wat niet veel slagkracht lijkt te hebben, één 
vertegenwoordiger van PS daarin te hebben? 
Is de motie genoeg om onze zorg handen en voeten te geven?

3580
Mevrouw VAN WIJNEN (GL): Ik denk dat mijn antwoord wat beknopter is. We kunnen niet vanuit 
hier beslissen hoe 32 gemeenten en 2 Staten betrokken en aangehaakt willen zijn bij wat er in de 
MRA besproken wordt. Noch kunnen wij beslissen dat wethouders, gedeputeerden en 
burgemeesters niet met elkaar mogen overleggen, zonder dat daarbij raadsleden aanwezig zijn. 

3585 De motie is een mooie mogelijkheid om betrokkenheid vorm te geven. Met 32 gemeenten ben je 
aan het overleggen over wat je wilt.
Dan het dictum: ‘verzoeken het Presidium initiatief te nemen om een vertegenwoordiger te 
benoemen voor de Raadtafel32 en deze te verzoeken verslag uit te brengen in de commissie 
RWK.

3590
Motie 123/18-11-19 ‘Aansluiten bij Raadtafel32’
De Provinciale Staten van Noord-Holland, bijeen op 11 november 2019, hebben kennis genomen 
van de Evaluatie Metropoolregio Amsterdam (MRA) en MRA-Regiegroep (VD77);

3595 constateren dat:
 de resultaten van de samenwerking in het verband van de Metropoolregio Amsterdam (MRA) 

zijn geëvalueerd door een externe commissie;
 de samenwerking tussen overheid in MRA-verband betere regionale afstemming oplevert en 

concrete resultaten;
3600  raads- en Statenleden tot dusverre onvoldoende grip en sturing zeggen te hebben op de MRA 

samenwerking;
 een van de aanbevelingen van de commissie is dat de raden en Staten hun positie binnen de 

MRA samenwerking moeten versterken;

3605 overwegen dat: 
 de MRA in de beantwoording van de reactie van gemeente Zaanstad op het concept werkplan 

2019 heeft aangegeven een gedragen plan voor een klankbordgroep van Raden en Staten te 
zullen ondersteunen;

 de MRA reeds ambtelijke ondersteuning biedt voor een initiatief vanuit raden, waar 
3610 Statenleden ook voor zijn uitgenodigd, bekend als “Raadtafel32”. 

 diverse gemeenteraden vanuit hun midden formeel een raadslid als afgevaardigde hebben 
benoemd.

 Raadtafel32 een mogelijkheid biedt om tot een gedragen plan voor een klankbordgroep 
vanuit raden en staten te komen en hier verder vorm aan te geven;

3615
zijn van mening dat:
 Provinciale Staten van Noord-Holland zich hierbij zou moeten aansluiten om haar 

betrokkenheid bij de MRA via dit initiatief te versterken;
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3620 spreken hierbij uit:
 voornemens te zijn om namens P5 een vertegenwoordiger deel te laten nemen aan de 

Raadtafel32;

en verzoeken het Presidium:
3625  initiatief te nemen om een vertegenwoordiger te benoemen voor de Raadtafel32;

 deze te verzoeken verslag uit te brengen in de commissie RWK;

en gaan over tot de orde van de dag.
Tessa van Wijnen-GL, Ilse Zaal-D66 Noord, Wim Hoogervorst-SP

3630
De VICEVOORZITTER: Dank u wel. Dan maakt de motie onderdeel uit van de beraadslagingen.
Het woord is aan de heer Voskuil. Die heeft daaraan geen behoefte. Mevrouw De Vries is de 
laatste spreker en die heeft daar ook geen behoefte aan. In dat geval kijk ik naar gedeputeerde 
Loggen voor de beantwoording.

3635
Gedeputeerde LOGGEN: Nu commissaris er niet is, neem ik het ervan om deze motie ruimhartig 
onder uw belangstelling te brengen en te ondersteunen vanuit het college. Het is een goede zaak 
om vanuit de volksvertegenwoordiging, vanuit de Staten een bredere betrokkenheid rondom onze 
activiteiten in de MRA te hebben. Het college kan deze motie van harte ondersteunen.

3640
DE VICEVOORZITTER: Mevrouw Van Wijnen heeft u behoefte aan een tweede termijn? Nee, dat lijkt 
mij ook niet. Neem me niet kwalijk. Ik ken mevrouw Van Wijnen gewoon heel goed. Ik kan dat 
gewoon heel goed inschatten. 
Ik kijk nog wel even naar de mensen die net de tweede termijn niet hebben benut. Meneer 

3645 Voskuil? Nee. Mevrouw Van Soest? Nee. Dan moeten we even wachten totdat de motie is 
rondgedeeld, tenzij de hele zaal nu nee schudt. Oké, de motie staat in iBabs. Dan kunnen we de 
motie in stemming brengen.

Ik begrijp dat de heer Van den Berg niet aanwezig is. Is hij inmiddels afwezig? Oké. Dat betekent 
3650 dat we nu nog met 46 Statenleden zijn. Oh, meneer Van den Berg is toch nog aanwezig. Dan zijn 

we met 47 Statenleden. Ik stem vanaf hier. Komt de heer Van den Berg de zaal in? Hij is er toch 
niet. Dan zijn we met 46 Statenleden. Dan gaan we stemmen over de motie. Inmiddels is de 
motie uitgeprint en wordt een en ander rondgedeeld. Is iedereen zover dat hij of zij hierover een 
stem kan uitbrengen? Ja. Mooi.

3655 Dan is aan de orde de stemming over motie 123. Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Wenst 
iemand een stemverklaring af te leggen? Verlangt iemand aantekening? Nee. Dan wil de 
voorstanders van de motie hun hand op te steken. Dat had ik natuurlijk andersom moeten doen. 
Voor de motie hebben gestemd: PvdA, GL, VVD, PVV, SP, PvdD, D66, CDA en 50PLUS/PvdO. 
Daarmee is de motie aangenomen.

3660
We moeten ook nog over de voordracht zelf stemmen. Die was voor het indienen van de motie 
onthamerd, maar daarmee moet er wel gestemd worden over de voordracht. Ik breng de 
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voordracht in stemming. Is er iemand die hoofdelijke stemming verlangt? Wenst iemand een 
stemverklaring af te leggen? Verlangt iemand aantekening? Mag ik dan de tegenstanders vragen 

3665 om hun hand op te steken? Dat is alleen de PVV. Daarmee is de voordracht aangenomen.

13. Statenvoordracht 74 Aanwijzen lid en plaatsvervangend lid uit PS en lid en plaatsvervangend 
lid uit GS voor Algemeen Bestuur Recreatieschap Spaarnwoude

3670 De VICEVOORZITTER: Het Presidium draagt de volgende kandidaten voor. Vanuit Provinciale 
Staten zijn dat de heer Jensen van Forum voor Democratie, als lid en de heer Leerink van de Partij 
voor de Arbeid als plaatsvervangend lid. Vanuit Gedeputeerde Staten zijn dat de heer Van der 
Hoek als lid en mevrouw Pels als plaatsvervangend lid.
Per e-mail is door de Statengriffier aan u gevraagd of deze stemming bij acclamatie kan 

3675 plaatsvinden. Dat bleek het geval. Gaat u hiermee akkoord? APPLAUS Prima, dan constateer ik dat 
u instemt met voordracht 74. 

14. Statenvoordracht 75 Aanwijzen voorzitter commissie Mobiliteit & Bereikbaarheid (M&B)

3680 De VICEVOORZITTER: Wegens het vertrek van mevrouw Larson draagt het Presidium voor als 
voorzitter van de commissie Mobiliteit & Bereikbaarheid mevrouw Van Meerten-Kok. Ook 
hierover is gevraagd of dit per acclamatie kan. Daarmee heeft u ingestemd. Ik vraag u bij deze: 
Gaat u daarmee akkoord? APPLAUS. Dan constateer ik dat u instemt met voordracht 75.
Gefeliciteerd.

3685
15. Vragenuur 

De VICEVOORZITTER:  Er is bij de griffie geen verzoek gekomen tot het stellen van mondelinge 
vragen. De deadline voor het aanvragen van mondelinge vragen voor deze vergadering was 

3690 vrijdag 8 november 2019 om 13:00 uur. 

16. Indien aan de orde, stemming over moties Vreemd aan de orde van de dag 

Er zijn geen moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend bij de vaststelling van de agenda 
3695 op 11 november 2019 (agendapunt 2).

17. Sluiting

De VICEVOORZITTER: Ik wens u allemaal wel thuis. Misschien nog goed om te zeggen. Er staat 
3700 een maaltijd en een borrel voor ons allemaal klaar. We zien elkaar in de andere zaal. 

***



1 Overzicht resterende spreektijden voor PS-uitloopvergadering 18-11-2019 

 Provinciale Staten

Overzicht resterende spreektijden PS 18 november 2019  

Spreektijdverdeling

Het presidium van 4 november jl. heeft besloten de spreektijdverdeling voor de Statenvergadering 
van 11 en 18 november te baseren op 10 uren vergaderen.

Onderstaand treft u een overzicht aan van de resterende spreektijden na het eerste deel van de 
vergadering 11 november jl. 

De voorzitter zal bij heropening van de vergadering op 18 november a.s. een voorstel doen om de 
spreektijden voor de fracties die minder dan 5 minuten spreektijd over hebben (SP, ChristenUnie en 
50PLUS/PvdO) op 5 minuten te zetten. Dit is ook zo gedaan bij de laatste uitloopvergadering van 
november 2018.
 

Fractie Resterende spreektijd 
voor PS 18-11-2019 

GroenLinks   26:29 min.
VVD   30:40 min.
Forum voor Democratie   26:26 min.
D66   22:07 min.
PvdA   15:11 min.
CDA   11:40 min.
Partij voor de Dieren   07:49 min.
PVV   12:45 min.
SP    03:14 min.
ChristenUnie   00:50 min.
50PLUS/Partij van de Ouderen   04:43 min.
DENK   08:45 min.
Fractie Baljeu   05:00 min.
Totaal PS     2:55:39 min.
Spreektijd GS   53:52 min.



10.b Klimaatakkoord (VD-80).

1 Dossier 1154 voorblad.pdf 

PS-vergadering
Dossiernummer 1154
Extern Zaak ID 1128753
Vertrouwelijk Nee
Vergaderdatum 18 november 2019
Agendapunt 10.b
Omschrijving Klimaatakkoord (VD-80).
Organisatieonderdeel BEL/OMB

Geagendeerd Vergaderdatum
PS-vergadering 18 november 2019
Ingekomen stukken ter 
kennisname

31 oktober 2019

Toelichting
Alle provincies besluiten dit najaar over de ondertekening van het Klimaatakkoord. GS van 
Noord-Holland willen het Klimaatakkoord met positief advies voorleggen aan PS. PS 
besluiten hierover op 11 november. De provincies zijn belangrijk voor de uitvoering van het 
Klimaatakkoord vanwege hun verantwoordelijkheid voor ruimtelijke ordening, verstedelijking 
en mobiliteit, regionale economie, landbouw en natuur. GS geven aan dat het 
Klimaatakkoord goed aansluit bij het coalitieakkoord Duurzaam doorpakken en dat veel van 
wat nodig is, zoals de ontwikkeling van de Regionale energiestrategieën, al in gang is gezet.
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Betreft Bevestiging afspraken Ontwerp van het Klimaatakkoord

Inleiding
Klimaatverandering is bij uitstek een maatschappelijke opgave die zich niet houdt
aan grenzen en waarbij de verschillende overheden elkaar nodig hebben om
samen tot betere oplossingen te komen. Dit vraagt een gezamenlijke inzet
waarbij ieder, vanuit de eigen rol en verantwoordelijkheid, bijdraagt om te komen
tot een duurzaam Nederland. De rol van de provincie is hierbij onmisbaar.

Tijdens het bestuurlijk overleg van 19 decemberjongstleden hebben we een
stevig gesprek gehad, waarin u uw zorgen uitsprak over de consequenties van het
ontwerp Klimaatakkoord voor de provincies. Dit gesprek heeft geleid tot goede
afspraken. In uw brief van 2 januari hebt u de afspraken op een rij gezet. In deze
brief bevestigt het kabinet de gemaakte afspraken.

Uitvoeringskosten medeoverheden
U heeft benadrukt dat u sterk hecht aan de doorrekening van de haalbaarheid,
betaalbaarheid en uitvoerbaarheid van de maatregelen. Het kabinet onderschrijft
dit. Aan de sectortafel Gebouwde omgeving is afgesproken dat de Raad voor
Openbaar Bestuur (ROB) wordt gevraagd om, middels een artikel 2-onderzoek,
inzichtelijk te maken wat de uitvoeringskosten voor gemeenten zijn (zie pagina 35
Ontwerp van het Klimaatakkoord).

Het kabinet zal de ROB vragen om ook de uitvoeringskosten voor provincies in dit
artikel 2- onderzoek mee te nemen. Afgesproken is dat het onderzoek voor 2021
gereed is. De uitkomsten worden zowel door de Rijksoverheid als door het IPO en
de VNG overgenomen.

Compensatie provincies stimuleringsmaatregelen Elektrisch vervoer
In het bestuurlijk overleg is veelvuldig gesproken over de opcenten op de
motorrijtuigenbelasting in reiatie tot het Elektrisch vervoer. De voorgestelde
stimuleringsmaatregeien leiden de komende jaren tot versmalling van de
belastinggrondslag van provincies. Om dit te voorkomen is op pagina 69 van het
Ontwerp van het Klimaatakkoord opgenomen dat BZK de Provinciewet zal
wijzigingen om provincies de mogelijkheid te geven belasting te heffen op alle
personenvoertuigen. Deze wijziging zal, tezamen met de overige
belastingmaatregelen die voortvloeien uit het Klimaatakkoord, meegenomen
worden in het Belastingplan 2020.
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Het kabinet is verheugd dat deze passage in het ontwerp Klimaatakkoord
vertrouwen biedt om gezamenlijk de borging van het belastinggebied an open
huishouding te realiseren.

Middelen Regionale Energie Strategieén (RES)
Veel afspraken uit het ontwerp Klimaatakkoord moeten regionaal verder worden
uitgewerkt. Dit gebeurt onder meer in de Regionale Energie Strategieén (RES) in
een landsdekkend programma van 31 regio's. De RES heeft een meervoudige
functie. Allereerst is de RES een product waarin de regio beschrijft welke
energiedoelstellingen er moeten worden gehaald op welke termijn. Ten tweede is
de RES een belangrijk instrument om ruimtelijke inpassing met maatschappelijke
betrokkenheid te organiseren. Ten derde is de RES een manier om iangjarige
samenwerking tussen alle regionale partijen te organiseren.

In het Ontwerp van het Klimaatakkoord is opgenomen dat het Rijk voor de
periode 2019 t/m 2021 middelen ter beschikking stelt (zie pagina 35). Deze
middelen zijn aanvullend op de al gereserveerde middelen in de Klimaatenvelop
voor onder andere de Proeftuinen Aardgasvrije Wijken en de RES. De nadruk bij
deze aanvullende middelen ligt op de ondersteuning bij het realiseren van de
RESen de transitievisies warmte. Daarvan komt €10 miljoen ten goede aan het
Nationaal Programma RES. Deze middelen zijn aanvullend op de ai gereserveerde
middelen in de Klimaatenvelop (jaarlijks €12,5 miljoen voor 2019 t/m 2021). In
totaal komt er dus jaarlijks voor de periode 2019-2021 €22,S miljoen beschikbaar
voor de RES. Daarnaast wordt er ook nog jaarlijks €7,5 voor de periode 2019—
2021 miljoen gereserveerd voor het Expertisecentrum Warmte (ECW).

Slot
Het kabinet zet bij de verdere uitwerking de goede samenwerking met de
provincies graag voort en heeft vertrouwen dat de gemaakte afspraken hiervoor
een goede basis leggen.

De minister an Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties,
mede name ~ de minister van Economische Zaken en Klimaat,
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Integrale set van afspraken uit het Klimaatakkoord die de bevoegdheden van 

provincies raken 

 

Elektriciteit, gebouwde omgeving en regionale energiestrategieën (RES) 

 

Doel 

In de RES werken overheden met maatschappelijke partners, netbeheerders (voor gas, 

elektriciteit en warmte), het bedrijfsleven en waar mogelijk bewoners regionaal 

gedragen keuzes uit. Daarmee geven zij regionaal invulling aan (primair) twee 

doelstellingen uit het Klimaatakkoord:  

- Provincies en andere partijen committeren zich gezamenlijk aan de doelstelling 

om 35 TWh techniekneutrale1 grootschalige2 duurzame elektriciteitsopwekking op 

land te realiseren in 2030. Dit betreft de totale duurzame energie opwekking, 

inclusief wat al opgewekt wordt.  

- De warmtetransitie in de gebouwde omgeving (van fossiele naar duurzame 

bronnen). 

Voor beide doelstellingen vallen ook de daarvoor benodigde opslag- en energie-

infrastructuur onder de RES. De focus in de RES ligt op de opgaven van de tafels 

gebouwde omgeving en elektriciteit, voor de andere tafels is er een link door middel van 

opslag- en energie-infrastructuur. Het staat regio’s vrij ook andere doelen te betrekken 

bij de RES.  

 

- Landbouw & Landgebruik: Provincies en gemeenten betrekken de rol en positie 

van de melkveehouderij c.q. varkenshouderij als energie-opwekker bij de 

uitwerking van de Regionale energiestrategieën (RES-sen) in 2019. 

- Mobiliteit: Provincies en gemeenten werken samen om te zorgen dat daar waar 

nodig in de Regionale Energie Strategieën in de behoefte aan duurzame energie 

voor duurzaam transport wordt voorzien. 

- De benodigde infrastructuur rond in ieder geval warmte en hernieuwbare energie 

in de industrie moet een plek in de RES krijgen. 

 

Afspraken 

 

Afspraken RES algemeen 

- De regio’s leveren 1 maart 2021 een RES 1.0 op. Deze RES heeft instemming van 

de colleges van Gedeputeerde Staten, en Burgemeester en Wethouders, de 

Dagelijks Besturen van de waterschappen, de gemeenteraden, provinciale staten 

en de algemene vergaderingen van de waterschappen. 

- Op 1 juni 2020 zullen de regio’s de conceptversie van de RES opleveren.  
- De provincies en gemeenten zetten zich nadrukkelijk in voor het (kwalitatief en 

kwantitatief) ruimtelijk mogelijk maken van de RES en de verankering van de 

RES in het omgevingsbeleid. 

- De RES 1.0 bevat ook een Regionale Structuur Warmte (RSW), waarin op basis 

van de Leidraad inzicht wordt gegeven in de regionale warmtevraag en de 

beschikbaarheid van warmtebronnen. De Regionale Structuur Warmte vormt 

mede input voor de Transitievisie Warmte en bijbehorende wijkplannen die iedere 

gemeente uiterlijk 2021 opstelt. 

- De concept RES bevat een heldere en herleidbare onderbouwing van het aanbod 

en keuzes voor potentiële zoekgebieden die benut kunnen worden, inclusief een 

beschrijving van het doorlopen proces. Indien mogelijk worden deze 

zoekgebieden ook op kaart getoond. 

                                           
1 Zon / wind 
2 > 15 kWp 
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- De concept-RES, ingebracht door de voorzitter van de RES-stuurgroep, is 

minimaal geaccordeerd door GS (B&W, Waterschapsbestuur) en ter kennisgeving 

voorgelegd aan PS (en raden en algemene vergadering van de waterschappen). 

- De conceptversie van de RES zal worden aangeboden aan het PBL om te bezien 

of de in alle RES-en geformuleerde plannen optellen tot het bereiken van de 

nationale klimaatdoelstellingen. Mocht dat niet het geval zijn dan hebben 

decentrale overheden vier maanden de tijd om voor de restopgave een verdeling 

per RES te maken. Op 1 oktober 2020 is deze verdeling bekend. Ondertussen 

zullen de decentrale overheden de planologische vastlegging opstarten met de 

inhoud van de conceptversie van de RES. De RES-gebieden hebben dan tot 1 

maart 2021 om aanvullend op de concept RES de definitieve RES, inclusief de 

restopgave, vast te stellen. Medio 2021 is het merendeel van deze RES-en 

verwerkt in het omgevingsbeleid. 

- Ten aanzien van de planning zullen de decentrale overheden zorgen dat de 

ruimtelijke maatregelen voor hernieuwbaar op land in een groot deel van de 

regio’s medio 2021 zal zijn afgerond. Gezamenlijk doel is dat uiterlijk op 1 januari 

2025 alle aangevraagde benodigde vergunningen zijn afgegeven en dat 

voorkomende gevallen tenders voor uitgifte van projecten zijn afgerond met oog 

op de tijdige realisatie van de opgave. Om voldoende volume te waarborgen en 

uitval van projecten te compenseren zal daarbij in de RES'en en 

omgevingsplannen meer ruimte worden gezocht en ingepland.  

- In de RES wordt aandacht besteed aan de ruimtelijke consequenties van 

eventuele ophoging naar 55% in 2030 voor Hernieuwbaar op Land. 

- Er komt een Nationaal Programma RES. Dit programma faciliteert regio’s en heeft 

tot doel de regionale uitvoeringskracht te vergroten. Het heeft een signalerende 

functie en biedt een cross-sectorale regionale samenwerkingsstructuur om 

landsdekkend de doelen van het Klimaatakkoord te kunnen halen. Het 

Interprovinciaal Overleg (IPO) is mede verantwoordelijk voor het opzetten, 

inrichten en uitvoeren van het Nationaal Programma RES.  

- Mochten de regio’s er uiteindelijk niet in slagen om gezamenlijk tot een invulling 

van de doelstellingen hernieuwbaar op land en warmte te komen, dan neemt 

iedere overheidspartij in de stuurgroep van het Nationaal Programma zijn of haar 

verantwoordelijkheid. Dit gebeurt via het ‘Huis van Thorbecke’ en de 

instrumenten uit de Wet Ruimtelijke Ordening en de Omgevingswet. Dit laatste 

betekent dat overheden bereid zijn om formeel juridisch instrumentarium in te 

zetten om de opgave alsnog te realiseren. Het gaat om instrumenten zoals het 

vaststellen van een omgevingswaarde, een omgevingsprogramma of in het 

ultieme geval het inzetten van het instrument projectbesluit door in eerste 

instantie de provincie en uiteindelijk door de Rijksoverheid. Afgesproken wordt 

dat de bestuurlijke en juridische interventie verder wordt geconcretiseerd 

(uiterlijk in Q3 2019) in de handreiking RES. 

- De Rijksoverheid en andere RES-partijen spannen zich in om knelpunten in wet- 

en regelgeving zo snel als mogelijk op te lossen. Het nationaal programma RES 

inventariseert de ruimtelijke knelpunten met betrekking tot wet- en regelgeving. 

Indien op projectniveau wet- en regelgeving in de weg staat, zal dit door middel 

van maatwerkoplossingen zoveel mogelijk opgelost worden. Indien dit niet 

mogelijk blijkt, wordt gezamenlijk gezocht naar een andere oplossing. 

- Om regio’s optimaal te kunnen ondersteunen, maar zeker ook om als Nationaal 

Programma RES (kosten)efficiënt te werken, dient kennisversnippering daarom te 

worden voorkomen. Om dit te bewerkstellingen wordt er zoveel mogelijk gewerkt 

met één loket waar regio’s met al hun hulp- en kennisvragen terecht kunnen: het 

Expertisecentrum Energietransitie. Dit betekent dat regio’s via het 

Expertisecentrum Energietransitie onafhankelijke, feitelijke kennis, rekenregels, 

aannames en duidelijkheid over wetregelgeving op het gebied van zowel warmte 

als hernieuwbare opwekking kunnen verkrijgen zonder dat zij hiervoor naar 

aparte instituten hoeven. De uitwerking van het samenbrengen  van kennis- en 

expertisecentra ten behoeve van de energietransitie in de regio’s, zal in het 
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eerste kwartaal van 2019 verder worden vormgegeven. Overheden ontwerpen de 

contouren van dit centrum. Daarbij wordt betrokken of en op welke wijze partijen 

daaraan bijdragen. 

- Overheden zijn primair verantwoordelijk voor communicatie over nut en 

noodzaak van de energietransitie. 

- De voortgang van het opstellen en de doorvertaling van de RES in de 

verschillende regio’s wordt jaarlijks gemonitord middels een 

voortgangsrapportage die jaarlijks op een nader te bepalen vast moment wordt 

gepubliceerd. Indien knelpunten worden gesignaleerd zullen VNG, IPO, UvW en 

het Rijk het initiatief nemen om samen met andere partijen met concrete 

voorstellen te komen om het tempo in de RES te houden, vanwege het belang 

van een goede en tijdige uitvoering van de RES voor het realiseren van de 

doelstellingen en de afspraken over het kostprijsreductiepad. 

 

Afspraken elektriciteit 

- De RES leidt tot besluitvorming door gemeenten en provincies over de manier 

waarop de doelstellingen voor hernieuwbare elektriciteitsopwekking voor 2030 op 

land bovenop de afspraken van het Energieakkoord het beste gerealiseerd 

kunnen worden. Het gaat dan om ruimtelijke aspecten die de basis vormen voor 

de borging in het omgevingsbeleid op provinciaal en gemeentelijk niveau.  

- Decentrale overheden spannen zich in om zo snel mogelijk planologische 

zekerheid te bieden aan initiatiefnemers, conform het volgende uitrolpad:  

o Jaarlijks maken de partijen van het Klimaatakkoord een prognose van het 

benodigde uitrolpad in TWh op basis van de doelstellingen van het  

Klimaatakkoord en de actuele prognose voor ontwikkeling van de markt. 

Als onderdeel van deze monitoring spreken partijen af dat, ten dienste van 

het kostenreductiepad, een indicatief uitrolpad wordt gehanteerd waarbij 

uiterlijk 1 januari 2023 50%, 1 januari 2024 70% en 1 januari   100% van 

de te realiseren projecten planologisch is vergund. Knelpunten met het 

oog op het gestelde doel worden besproken tussen partijen en passende 

actie wordt alsdan ondernomen. 

- Decentrale overheden verstrekken in de regel vergunningen voor een periode van 

bij voorkeur minimaal 25 jaar. 

- Waar dit vanuit grondbezit en gebruik ten behoeve van de primaire functie van de 

grond mogelijk is, zal tendering bij voorkeur worden toegepast voor grootschalige 

projecten. 

- Bovenwettelijke regels en beleid worden door de betreffende overheid 

heroverwogen indien hierdoor de doelstelling van de RES niet binnen bereik ligt. 

- Partijen committeren zich voor zowel Hernieuwbare elektriciteit op Land als bij 

Wind op Zee aan een proces om de ecologische knelpunten op te lossen. 

- Bij de keuzes voor inpassing van hernieuwbare elektriciteit dient een balans te 

worden gevonden met andere functies en waarden als natuur, landschap, 

woningbouw en/of recreatie. In het kader van de RES, het gemeentelijke, 

provinciale en nationale omgevingsbeleid (waaronder op korte de termijn de 

NOVI) zal inzichtelijk worden gemaakt wat het effect is van de relevante 

afwegingen, zoals het in stand houden van bestaande functies en waarden, 

waaronder natuur en landschap.  

- Aan regio’s wordt gevraagd om te sturen op overprogrammering met als doel om 

de nationale doelstelling te kunnen halen. Daarnaast kan het ook dienen om een 

eventuele extra elektriciteitsvraag op te vangen, binnen de volgende afspraken: 

o Partijen zijn bereid om het gesprek aan te gaan over een eventuele 

verhoging van de ambities voor Hernieuwbaar op Land, onder de 

voorwaarden dat allereerst wordt gekeken naar de mogelijkheden voor 

Wind op Zee en kleinschalig zon. Inspanningen van decentrale overheden 

die leiden tot meer dan 7 TWh kleinschalig zon (zoals lokale 

stimuleringsregelingen) tellen daarbij mee voor deze opgave. 
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- De Rijksoverheid en de decentrale overheden zullen zich inspannen om in 2030 

uitsluitend Hernieuwbaar op Land van Nederlandse bodem te gebruiken.  

- De uitvoering van bestaande afspraken, waaronder die in het Energieakkoord, 

lopen door, waardoor in de praktijk een stilstand wordt voorkomen. Dit geldt ook 

voor plaatsen waar nu al planologische ruimte is. Dit verloopt onafhankelijk van 

de RES en de daarmee samenhangende aanpassing van het omgevingsbeleid. 

Binnen het vigerend omgevingsbeleid kunnen projecten ontwikkeld worden.  

- InvestNL, ODE Decentraal, IPO en VNG hebben uiterlijk in juli 2019 onderzocht of 

provincies en gemeenten het mogelijk kunnen maken dat autonome 

energiecoöperaties een beroep kunnen doen op een regeling, waarmee de 

onderzoeken en daarmee samenhangende projectondersteuning, die noodzakelijk 

zijn voor het doen van een succesvolle vergunning aanvraag, kunnen worden 

gefinancierd. Hierbij zal onderzocht worden op welke wijze dit het meest efficiënt 

georganiseerd kan worden, waarbij ook (bestaande) regionale/provinciale 

fondsen worden meegenomen in het onderzoek. Het Ontwikkelfonds, waarin de 

regeling zal vallen, is met hulp van NIA (InvestNL), Nationaal Groenfonds en 

REScoopNL ingericht en startklaar. Het gaat hier uitdrukkelijk niet om het 

financieren van het benodigde vermogen van het project. Bij een financial close 

van het project worden deze middelen teruggestort. Hiermee is een revolverend 

fonds in het leven geroepen.  

- De decentrale overheden zullen in het eerste kwartaal van 2019 inzichtelijk 

maken wat in de pijplijn zit aan projecten (in termen van verwachte jaarlijkse 

aantallen GW) inclusief planontwikkeling die (1) de komende jaar nog verwacht 

worden (2) waar op termijn middels de RES ruimte voor komt. 

 

Afspraken gebouwde omgeving 

- Transitievisie warmte: De Rijksoverheid en de decentrale overheden stellen 

uiterlijk in 2020 een procedure op over de wijze waarop (onder andere) in het 

sectorale Borgingsoverleg wordt bijgestuurd indien blijkt dat de transitievisies 

warmte gezamenlijk onvoldoende optellen tot de streefwaarde van 1,5 miljoen 

gebouwen. 

- Het – nog nader vorm te geven - Expertise Centrum Warmte (ECW) ondersteunt 

gemeenten zodanig dat zij in staat gesteld worden plannen te maken en voor te 

bereiden vanuit een geharmoniseerd startpunt. Het ECW heeft hiertoe een 

tweetal hoofdfuncties:  

o Beheer en ondersteuning van de leidraad; 

o Kenniscentrum, voornamelijk op het gebied van technische, economische en 

duurzaamheidsaspecten, maar ook als het gaat over nationale ontwikkelingen 

zoals marktordening, aquathermie en geothermie. 

Het IPO zit in de (voorlopige) stuurgroep ECW. 

- De Rijksoverheid, IPO, VNG en Aedes gaan samen met belanghebbende partijen, 

zoals VEH, EnergieSamen en Woonbond, uitwerken hoe de positie van eigenaars, 

gebruikers en/of bewoners in het kader van de wijkgerichte aanpak wordt 

geborgd. 

 

Financiële consequenties 

De RES zal leiden tot een intensivering van de inzet op gebiedsprocessen, maar sluit aan 

op de reguliere taken van provincies. Provincies hebben reeds middelen en vaak ook 

capaciteit ingezet om de processen in de RES-regio’s mogelijk te maken en om de eigen 

deelname aan de regio RES-processen in te vullen. 

Er zal daarnaast door het Rijk 15 miljoen euro beschikbaar worden gesteld aan de RES 

regio’s, waarvan 12 miljoen daadwerkelijk verdeeld zal worden. Dit geld is bedoeld om 

steun te bieden aan de regio, om (concept-) RES-sen te ontwikkelen en samenwerking 

tussen verschillende overheden binnen een regio te bevorderen. 
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Industrie 

 

Doel 

Het kabinet heeft de ambitie geformuleerd om in 2050 klimaatneutraal te zijn in 

Europees verband, maar als tussenstap 49% CO2-reductie in 2030 te bereiken ten 

opzichte van 1990 met een doorkijk naar 55% reductie in 2030. Met deze ambitie zet 

Nederland erop in om eerder dan andere landen de transitie in te zetten die noodzakelijk 

is om de in Parijs afgesproken doelen te realiseren. Dit vergt additionele vernieuwende 

investeringen, zeker ook van de Nederlandse industrie. We willen graag dat de industrie 

deze investeringen in Nederland doet. De industrie biedt immers veel oplossingen die 

elders in de maatschappij en ook in het buitenland van belang zijn. De door iedereen 

gedeelde ambitie voor de industrie is overigens niet gering. Met een opgave van 14,3 

Mton CO2-reductie bovenop bestaand beleid in het basispad van PBL komt de reductie 

voor de industrie neer op circa 59% ten opzichte van 1990. In 1990 was de emissie 86,7 

Mton. Het emissiecijfer voor de industrie in 2015 is 55,1 Mton. Richting 2030 moet de 

industrie indicatief dus nog 19,4 Mton reduceren. Dit is een combinatie van bestaand 

beleid en de additionele opgave (5,1 + 14,3 Mton). De opgave van de industrie is niet 

alleen absoluut groot, maar ook in vergelijking met de andere sectoren. 

 

Afspraken 

 

Innovatieprogramma, pilots en demonstratie 

- Op basis van door de Topsectoren samen met de overheden, kennisinstellingen 

en bedrijven op te stellen marsroutes en de daarin beoogde kostenreductie wordt 

besloten waar en hoe het geld wordt ingezet. Bijzonder aandacht is nodig voor 

projecten, die nog net niet geschikt zijn voor de verbrede SDE+. Bedrijfsleven en 

overheid zullen zich samen moeten inspannen om maximaal nut te halen uit 

Europese middelen die voor demonstratie en first of a kind fabrieken beschikbaar 

zijn (zoals het EU ETS Innovation fund). 

 

Waterstof industrie 

- Door lokale overheden en industrie wordt gewerkt aan versnelde opbouw en 

ombouw van infrastructuur. Projecten, die nu reeds in beeld zijn: Chemiepark 

Delfzijl (20MW), Hystock(test 1MW), ENGIE/Gasunie (100MW), Tata/Nouryon 

(100 MW), H2M Eemshaven, H-vision. De Rijksoverheid zal deze initiatieven actief 

ondersteunen.p.93: normering. 

  

Normering 

- In de Wet milieubeheer is opgenomen dat bedrijven 

energiebesparingsmaatregelen dienen te treffen die zichzelf in vijf jaar of minder 

terugverdienen. Bij de actualisatie van de wet Milieubeheer zet het kabinet in op 

een integrale klimaatbenadering, waarbij zowel energiebesparende maatregelen 

als duurzame energieopwekking tot de mogelijkheden behoren. De actualisatie 

zal opgesteld worden in nauw overleg met het bedrijfsleven en het mkb, waarbij 

de uitvoerbaarheid van deze regeling, met zo min mogelijke administratieve en 

uitvoeringslasten, prioriteit heeft. De actualisatie zal voor 1 juli 2020 aan de 

Tweede Kamer voorgelegd worden. 

  

- De bedrijven zijn eerstverantwoordelijke voor het treffen van CO2-

reductiemaatregelen. Provincies zijn het bevoegde gezag voor 

vergunningverlening handhaving en toezicht (onder meer met betrekking tot het 

treffen van maatregelen met een terugverdientijd van vijf jaar of korter). Het Rijk 

(NEa) legt een heffing op aan bedrijven die tot de doelgroep van de CO2-heffing 

behoren en die meer uitstoten dan de heffingsvrije voet in enig jaar toestaat. De 

wijze van toezicht en handhaving wordt geïntegreerd in de bestaande landelijke 

handhavingsstrategie. Met deze invulling wordt een maximale effectiviteit en 

efficiëntie, zowel voor bedrijf als bevoegd gezag, gewaarborgd. Een goede 
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afstemming tussen het decentrale bevoegd gezag (Omgevingsdiensten) en het 

Rijk (RVO) is daarbij een absolute randvoorwaarde. De te treffen maatregelen 

moeten immers ook worden ingepast in de omgevingsvergunning. 

  

- De uitwerking van het stelsel vindt onder gezamenlijke bestuurlijke 

verantwoordelijkheid van het Rijk en de decentrale overheden plaats. 

  

Versterking regionale aanpak 

- De vijf regio’s met sterke industriële clusters verdienen daarbij bijzondere 

aandacht. De energiehuishouding in deze regio’s wordt gedomineerd door de 

energievraag en het warmteaanbod van de industrie. In deze vijf regio’s is het 

daarom van groot belang dat de transformatie in de industrie wordt verbonden 

met andere sectorale opgaven in een geïntegreerde, cross-sectorale 

uitvoeringspraktijk. Daarbij wordt aansluiting gezocht met de relevante Regionale 

Energie Strategieën (RES). Ook de benodigde infrastructuur rond in ieder geval 

warmte en hernieuwbare energie in de industrie zou hier een plek in moeten 

krijgen. 

  

Arbeidsmarkt 

- Samenwerking tussen werkgevers-en werknemersorganisaties, overheden en 

regionale organisaties moet groeiende arbeidsmarkttekorten helpen oplossen. 

Voor wie het werk in fossiele energiesectoren verdwijnt, is van belang dat 

werkgevers en werknemers tijdig overleggen. Zij moeten samen initiatieven 

nemen, en nadenken over loopbaanadvies, opleidingsbudget en begeleiding van 

werk naar werk. Overheden hebben daarnaast een taak in het helpen bij zoeken 

naar werk, scholing toegankelijk maken en in het opvangen van werknemers die 

uiteindelijk geen ander werk vinden. 

  

Overige afspraken – opbouw 

- Een werkgroep bestaande uit onder andere vertegenwoordigers van de industrie 

en overheden zal bezien voor welke technologieën versnelling nodig is. De 

werkgroep hanteert hiertoe een eigen leidraad met criteria gebaseerd op de 

studie ‘Make the future’. 

  

Overige afspraken – ruimte en infrastructuur 

- De investeringsplannen van TenneT en Gasunie vormen in combinatie met 

vergelijkbare documenten van de regionale netbeheerders de basis voor 

investeringen in infrastructuur voor elektriciteit en gas tussen netbeheerders en 

overheden. 

  

- De provincies spelen een belangrijke rol bij de ruimtelijke inpassing van 

infrastructuur en zullen in hun ruimtelijk afweging het belang van een goede 

infrastructurele aansluiting van de Nederlandse industrie betrekken. Hiervoor is 

een integrale afstemming tussen de RES en het Nationaal Programma 

Energiesysteem van belang. Voor grote infrastructurele projecten kunnen 

relevante bevoegde gezagen volgens de RCR-systematiek samenwerken om de 

besluitvorming te versnellen. 

  

Overige afspraken – CO2-voetafdruk en circulair aanbesteden 

- Overheden en bedrijven zijn via hun inkoop ook consument en kunnen derhalve 

via hun inkoopbeleid bijdragen aan het inkopen van klimaatvriendelijke producten 

en diensten. Voor het creëren van mogelijk internationale markten voor CO2-

arme producten en diensten is het belangrijk om tot geharmoniseerde systemen 

van CO2-labelling te komen. 

  

- In de Grond-, Weg-en Waterbouw (GWW) stimuleren het Rijk en andere 

overheden klimaat-neutrale en circulaire innovaties binnen de eigen aanleg-en 
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onderhoudsprocessen, mede door maatregelen te nemen op het gebied van 

materialen (zoals asfalt, beton, grond en staal) en producten, bijvoorbeeld door 

middel van ketenakkoorden. 
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Landbouw en landgebruik 

 

Doel 

Provincies en andere partijen adopteren de taakstellende opgave van afname van 3,5 

Mton broeikasgasemissies in 2030 en hebben de ambtie om in 2030 6 Mton CO2eq te 

realiseren. De beoogde emissiereductie is verdeeld in 1,2 – 2,7 Mton CO2eq in de 

veehouderij, 1,0 Mton CO2eq in veenweide, 0,4 – 0,6 Mton in landbouwbodems, 0,4 – 

0,8 Mton in Bomen, bos en natuur en 1,8 – 2,9 Mton in Glastuinbouw.  

 

Partijen werken hieraan vanuit een lange termijnperspectief voor 2050, waarbij de 

voorkeur wordt gegeven aan maatregelen die niet alleen leiden tot een betere 

koolstofbalans, maar die ook bijdragen aan de transitie van de Nederlandse landbouw 

naar een kringlooplandbouw, of aan andere maatschappelijke opgaven. 

 

Afspraken 

 

Afspraken algemeen 

- Publieke, maatschappelijke en private partijen werken samen aan de afronding en 

het operationeel maken voor 1 januari 2020 van het financiële instrumenterings-

proces als maatwerkopdracht.  

- In het geval van achterblijvende resultaten zal de Rijksoverheid samen met mede-

overheden, op sector- en/of bedrijfsniveau (‘free-riders’), waar dat nodig en mogelijk 

is, via wet- en regelgeving waarborgen inzetten. De Rijksoverheid zal de daarvoor 

noodzakelijke instrumenten in 2019 uitwerken. 

- De ondertekenaars stellen een werkgroep in voor de Routekaart Nationale Biomassa 

die, binnen 6 maanden na vaststelling van integrale 

duurzaamheidsrandvoorwaarden, haar bevindingen in de routekaart aan de Minister 

van LNV beschikbaar stelt. 

- Nadere afweging van ruimteclaims en indeling van de ruimte zal plaatsvinden in 

regionale en lokale gebiedsprocessen, waaronder de RESsen. 

 

Afspraken veehouderij 

- Partijen voeren gezamenlijk het plan van aanpak voor ‘klimaatverantwoorde 

zuivelsector’ en ‘vitalisering varkenshouderij’. Partijen bespreken de voortgang van 

deze uitvoeringsagenda jaarlijks. Het kabinet zal in het kader van dit akkoord 

provincies en gemeenten vragen waar mogelijk boeren en tuinders te stimuleren tot 

het gebruik maken van de beschikbare regelingen. 

- In het kader van beide plannen van aanpak hebben provincies de volgende rollen en 

verantwoordelijkheden: 

- Provincies en gemeenten verkennen met de sectoren waar verbeteringen nodig 

zijn in het omgevingsbeleid en vergunningverlening t.b.v. de bevordering van 

klimaatmaatregelen en opwekking van duurzame energie en implementeren deze 

verbeteringen (zoals ontwikkeling van instrument APK-stallen in samenwerking 

met Rijksoverheid) 

- Provincies en gemeenten betrekken de melkveehouderij c.q. varkenshouderij als 

energie-opwekker bij de uitwerking van de Regionale energiestrategieën (RES-

sen) in 2019. 

- Provincies en rijk nemen in 2019 in overleg met de zuivelsector/varkenssector in 

het GLB/POP maatregelen op voor de bevordering van klimaatvriendelijke 

melkveehouderij en klimaatvriendelijke en emissiearme varkenshouderij en 

nemen de opgave voor broeikasgasreductie mee bij de uitwerking van het 

Nationaal Strategisch Plan (NSP) voor het nieuwe GLB. 

- Partijen maken in 2019 afspraken over een samenhangende inzet van financiële 

instrumenten en middelen van de Rijksoverheid, provincies en sector – waarbij 

ook extra inzet vanuit de klimaatenveloppe wordt verkend - om de realisering van 

de 2030 doelstellingen te versnellen. 
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- Het kabinet vraagt provincies en gemeenten waar mogelijk boeren en tuinders te 

stimuleren gebruik te maken van regelingen die het financieel aantrekkelijk 

maken om het verwijderen van asbest te combineren met het aanleggen van 

zonnepanelen (zoals de SDE+-subsidie) 

- Aanvullend op voorgaande hebben de provincies specifiek in het kader van het plan 

van aanpak “Klimaatverantwoordelijke zuivelsector” een rol / verantwoordelijkheid bij 

de volgende activiteiten/onderdelen: 

o Zuivelsector en veevoerindustrie stellen met rijk, provincies en gemeenten in 

2019 een onafhankelijk expertisecentrum in ter advisering en ondersteuning 

van de melkveehouders bij het nemen van broeikasgasreducerende 

maatregelen en de mogelijkheden van het gebruik van financierings-, 

investerings-, subsidie-, en fiscale instrumenten 

o Provincies, gemeenten en zuivelsector verkennen in 2019 de mogelijkheden 

voor het versterking van landschapsstructuren (bijvoorbeeld houtwallen) en 

voor de vastlegging van CO2  en de vergroting van landschapskwaliteit, 

waarbij de CO2-prestatie wordt toegerekend aan klimaatprestaties van de 

zuivelsector 

- Aanvullend op voorgaande hebben de provincie specifiek in het kader van het plan 

van aanpak “Vitalisering varkenshouderij en het klimaatakkoord” een 

rol/verantwoordelijkheid  bij de volgende onderdelen: 

o Provincies betrokken bij de warme sanering varkenshouderij, gemeenten en 

coalitie zorgen voor flankerende maatregelen tbv bewustwording, 

ondersteuning en begeleiding van stoppende varkenshouders. In eerste 

kwartaal van 2019 worden daarvoor teams van de betrokken partijen 

opgezet. 

o Provincies en gemeenten dragen bij in de sloop van stallen op locaties die 

meedoen in de saneringsregeling en stoppersregeling, met name door de 

inzet van ruimtelijk instrumentarium, zoals rood voor rood en de 

herbestemming van locaties. Hierbij worden ook relaties gelegd met 

programma’s en regelingen voor de asbestsanering 

o De Coalitie en overheden (I&W, provincies, gemeenten) identificeren in 2019 

knelpunten en doen verbetervoorstellen om het innovatie- en 

implementatieproces van nieuwe integraal duurzame stallen en 

stalaanpassingen te versnellen. Provincies, gemeenten en varkenssector 

verkennen in 2019 de knelpunten bij de procedures voor vergunningverlening 

voor grootschalige emissiearme mestverwerking in regionale clusters en 

verkennen en implementeren mogelijkheden voor verbetering en versnelling. 

o Provincies, gemeenten en rijk stemmen wet- en regelgeving op elkaar af en 

doen in 2019 gezamenlijk met de coalitie verbetervoorstellen om 

(innovatieve) technieken leidend tot nieuwe integrale duurzame stallen en 

stalaanpassingen versneld en effectief op korte termijn te kunnen inzetten.  

o Een gezamenlijke taskforce van provincies en andere partijen (coalitie, rijk, 

gemeenten) verkennen in 2019 of het mogelijk is om aangewezen locaties 

snel te vergunnen zich te ontwikkelen tot potentiele locatie voor 

hoogwaardige mestverwerking en dit jaarlijks bij te stellen middels een 

masterplan. 

o Provincies maken in 2019 in overleg met de Coalitie nadere afspraken voor de 

ondersteuning van de klimaat- en emissiedoelstellingen via provinciaal 

innovatie- en stimuleringsbeleid voor de varkenshouderij 

 

Afspraken landgebruik, onderdeel veenweide 

- Provincies en andere partijen committeren zich gezamenlijk aan de doelstelling om 1 

Megaton CO2-eq reductie in het veenweidegebied te realiseren en implementeren de 

maatregelen die hiervoor noodzakelijk zijn. De maatregelen passen binnen een lange 

termijn aanpak die doorloopt na 2030. Een gebiedsgerichte aanpak is het 

uitgangspunt om tot een gebiedsgerichte mix van maatregelen te komen.  

- Partijen monitoren gezamenlijk de voortgang en effectiviteit van de maatregelen.  
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- Om kennis en ervaring te versterken wordt de komende jaren (2019 tot 2021/2023) 

ingezet op de uitvoering van de pilots binnen vier veenweidegebieden, waarbij wordt 

aangehaakt bij bestaande programma’s. Deze pilots zijn kortdurend. Zo wordt kort-

cyclisch kennis opgedaan en direct weer ingezet. Dit gebeurt op polder- of op 

peilvakniveau. Opschaling van maatregelen en uitvoering gebeurt op regionaal 

niveau (2021/2023 – 2030). Uitgangspunt is dat maatregelen in alle Nederlandse 

veenweidegebieden worden ingezet, voor zover de maatregelen in die 

omstandigheden effectief worden geacht. Het proces van uitrol (2021/2023 – 2030) 

loopt zoveel mogelijk via bestaande organisatiestructuren (gebiedscommissies, 

bestaande samenwerkingsverbanden, agrarische collectieven). 

- Partijen stellen gezamenlijk een interbestuurlijke werkgroep op voor 1 januari 2020. 

Deze groep is breed samengesteld. 

- De Rijksoverheid, provincies en waterschappen werken samen met de partijen in de 

Regiegroep aan een gezamenlijk borgingssysteem, dat eind 2019 in werking kan 

treden, waarmee gemonitord en geborgd wordt dat de doelstellingen worden 

gehaald. In dit borgingssysteem maken partijen in de Regiegroep ook afspraken over 

maatregelen die de overheden kunnen inzetten als dit noodzakelijk mocht blijken om 

de opgave te realiseren. 

- Provincies organiseren en faciliteren een proces met grondgebruikers (onder andere 

agrariërs), maatschappelijke actoren, bewoners en medeoverheden gericht op de 

opstelling van een regionaal programma per veenweidegebied.  

- In 2020 stellen gebiedspartijen een conceptprogramma op. Partijen brengen op basis 

van deze uitwerking in 2020 gezamenlijk in beeld welke CO2-eq-reductie verwacht 

wordt met de concept-programma’s, en in hoeverre daarmee de ambitie van 1 Mton 

CO2-eq reductie wordt gerealiseerd.  

- Na de fase van pilots passen provincies en partners het conceptprogramma indien 

nodig aan, op basis van de opgedane inzichten.  

- Provincies en gemeenten benutten dit conceptprogramma, in samenhang met de 

RES-sen en andere uitwerkingen van het klimaatakkoord, bij de opstelling van hun 

omgevingsvisies in 2020 en verder 

- Provincies, andere overheden, grondgebruikers en maatschappelijke partijen werken 

in gebiedsprocessen de opgave verder uit (op polderniveau). Dit proces wordt door 

decentrale overheden, onder regie van provincies, geïnitieerd. Maatschappelijke 

partijen en agrariërs nemen actief deel aan de gebiedsprocessen. 

- Partijen zetten de lopende uitvoering, zoals de realisatie van het Natuurnetwerk 

Nederland in het veenweidegebied, voort. Waar mogelijk zoeken betrokken 

uitvoerders aansluiting bij het veenweideprogramma, voor bijvoorbeeld de 

onderdelen monitoring en onderzoek. 

- Provincies en andere organisaties werken, ondersteund door het kennisprogramma, 

een gezamenlijk monitoringsprogramma uit, voortbouwend op bestaande 

monitoringsprogramma’s, waarmee de voortgang van maatregelen en CO2-uitstoot 

in het veenweidegebied gemonitord worden. Partijen geven het Kennisprogramma 

een gezamenlijke opdracht om een gezamenlijk programma op te stellen voor 

evaluatie en kennisontwikkeling. 

- Deze partijen organiseren dat nieuwe pilots, zoals in het kader van de Regiodeals en 

de IBP-vp-projecten voor veenweide worden opgezet, aan dit programma worden 

verbonden. De wijze van monitoring/onderzoek in deze projecten wordt afgestemd 

op het gezamenlijke kennisprogramma’s.  

- Het Rijk levert een bijdrage van € 176 mln in totaal tot en met 2030, onder de 

conditie dat provincies, waterschappen en boeren ook bijdragen om de 1 Mton in 

2030 te realiseren. Daarnaast zet het Rijk incidenteel geld in om de 

veenweideaanpak een impuls te geven. 

- De Rijksoverheid, provincies, waterschappen en gemeenten brengen in 2019 

gezamenlijk in beeld welke bijdrage bestaande programma’s (middelen 

Klimaatakkoord, regio-enveloppe, bestaande subsidie-instrumenten) kunnen leveren 

aan de benodigde financiering van de veenweide-aanpak en passen waar nodig de 

voorwaarden daartoe aan.  
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- De Rijksoverheid biedt ruimte om aanvullende financiële afspraken te maken 

wanneer uit de concept-programma’s blijkt dat deze nu onvoldoende dekking 

hebben. Voor zover tekorten in middelen of instrumentarium resteren maken de vier 

overheden hierover gezamenlijk definitieve afspraken. 

- Bovenstaande stappen leiden uiterlijk in 2020 tot een financiële uitwerking van de 

financiering van maatregelen in de veenweideprogramma’s, waarbij tevens inzicht 

wordt geboden in de kosten die niet privaat gedragen kunnen worden. 

Kosteneffectiviteit wordt hierbij meegewogen. Op basis van deze uitwerking maken 

ketenpartijen en overheden een gezamenlijke afspraak over de uitvoering van deze 

maatregelen.  

 

Afspraken landgebruik, onderdeel bomen, bos en natuur 

- Partijen in dit domein zetten zich gezamenlijk in voor vier maatregelen die in 2030 

tot een klimaatwinst van ten minste 0,4 Mton CO2/jr moet leiden en streven naar zo 

mogelijk 0,8 Mton/jaar in 2030. Bij de uitwerking van deze maatregelen wordt actief 

gezocht naar win-win combinaties met biodiversiteit en ruimtelijke kwaliteit.  

- Provincies stellen een projectgroep in met terreinbeheerders, overheden en koepels 

van agrariërs die de maatregelen uitwerkt, en daarbij financiering/verdienmodellen, 

ruimtebeslag, kosteneffectiviteit en haalbaarheid. Zij formuleert tevens een aantal 

pilottrajecten om de gestelde maatregelen te testen op effectiviteit en haalbaarheid 

en stelt een governance structuur op voor de monitoring en (bij-)sturing van deze 

pilots.  

- Partijen zetten zich in voor de oprichting van een programma met praktijkgericht 

onderzoek voor klimaatslim beheer van bos, bomen en natuur en onderzoekt of deze 

gekoppeld kan worden aan het bestaande OBN-programma. 

- Rijk en provincies stellen in 2019 een gezamenlijke bosstrategie op. Het Rijk heeft € 

51 mln aan klimaatmiddelen gereserveerd voor: 

o Aanpak ontbossing Natura2000/inrichting compensatiepool; 

o Inrichting rijksgronden; 

o Herstel landschapselementen / agroforestry, subsidieregeling voor agrariërs 

die bos planten op hun gronden; 

o onderzoekspilots 

- Partijen leveren een gezamenlijke inspanning om ontbossing te beperken tot wat 

onvermijdelijk is. Waar ontbossing noodzakelijk is, bijvoorbeeld vanwege 

internationale natuurafspraken, maken partijen gezamenlijke afspraken over een 

adequate CO2-compensatie.  

- Provincies en andere partijen (Rijksoverheid, gemeenten, waterschappen, 

terreinbeheerders, landbouwers, grondeigenaren) leveren een gezamenlijke 

inspanning om in het beheer van natuur, landschap en openbare ruimte 

doelstellingen van onder meer biodiversiteit en ruimtelijke kwaliteit te combineren 

met een versterkte CO2-vastlegging  

- Partijen wegen het behoud van CO2-opslag in moeras-, veen- en kustecosystemen 

mee bij de uitvoering van het water- en omgevingsbeleid en beheer grote wateren.   

- Partijen benutten gezamenlijk kansen om het areaal bos en natuur, 

landschapselementen en aantallen bomen daarbuiten te vergroten. Provincies 

verkennen met publieke en private terreinbeheerders de mogelijkheden voor nieuw 

bos binnen hun beheergebieden.  

- Provincies ronden met hun partners volgens de afspraken in het Natuurpact het 

Natuurnetwerk Nederland in 2027 af en kiezen daarbij steeds voor klimaatslimste 

opties bij realisatie.  

- Provincies en gemeenten regelen bij de herziening van hun omgevingsvisies in hun 

ruimtelijke beleid dat bij de realisatie van nieuwe wijken direct ook bos wordt 

gerealiseerd (én gefinancierd). Dit levert niet alleen een bijdrage aan de vastlegging 

van koolstof, maar ook aan de leefkwaliteit van bewoners.  

- Partijen organiseren, ondersteund door instellingen als Invest.nl (i.o.), Rabobank en 

Groenfonds (of breder: Groenfinancieringen), een proces gericht op governance en 

financiering van aanleg van nieuw bos.  
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- Overheden brengen potentie in beeld om (op eigen grond) extra hectares bos, natuur 

of landschapselementen te ontwikkelen in combinatie met woningbouw/stedelijke 

ontwikkeling, energie (bijvoorbeeld windmolens/zonneparken), waterberging en 

biodiversiteit.  

- Partijen (Rijksoverheid, provincies, gemeenten, waterschappen, infrabeheerders, 

terreinbeheerders, landbouwers, de bouwsector) benutten gezamenlijk kansen om de 

toepassing van hout, maaisel en andere natuurproducten uit beheer van de groene 

ruimte in bijvoorbeeld bouw en grond-, weg en waterbouw te vergroten. 

 

Afspraken landgebruik, onderdeel landbouwbodems en vollegrondsteelten 

- Partijen committeren zich gezamenlijk aan de doelstelling om in 2030 een extra 

vastlegging van 0,5 Mton CO2-eq. per jaar te realiseren door een toename van het 

organische stofgehalte en een verminderde vorming van lachgas in deze bodems.  

- De overheden spant zich in een stimuleringsregeling voor mestopslagen uit te werken 

zowel voor ammoniak als methaan emissiearm, welke toegankelijk is voor zowel 

agrariërs, loonwerkers en verwerkende partijen. Regionale en lokale overheden 

werken actief mee aan positieve vergunningverlening. 

- Provincies en Rijksoverheid ondersteunen in het kader van het nieuwe GLB minder 

scheuren van grasland, verbetering van de gewasrotatie, inzaai of onderzaai van 

vanggewas bij mais en inzet van grasklaver bij nieuwe inzaai. De samenwerkende 

partijen streven ernaar om een maatregelenpakket gericht op koolstofvastlegging te 

kunnen erkennen als ‘pluspakket’ in het nieuwe GLB.  

- Overheid, primaire sector (LTO Nederland), brancheorganisaties voor akkerbouw, 

zuivel, loonwerksector en de biologische sector stellen in 2019 een communicatieplan 

op, gericht op verspreiding van de opgedane kennis. 

- Overheid, primaire sector (LTO), brancheorganisaties en de biologische sector stellen 

in 2019 een monitoringsplan op gericht op de koolstofvastlegging en lachgas. 

 

Afspraken glastuinbouw 

- Gezamenlijke partijen formeren uiterlijk 6 maanden na ondertekening van het KA 

een landelijk transitiecollege Kas als Energiebron. Het transitiecollege neemt de 

verantwoordelijkheid voor de realisatie en borging van het CO2-doel 2030 en de 

bijbehorende afspraken in het Klimaatakkoord. De taken en verantwoordelijkheden 

van de leden van het transitiecollege zijn verbonden aan de afspraken in het 

Klimaatakkoord. 

- Partijen leggen in een nieuw glastuinbouw-convenant voor de periode 2020-2030 

afspraken vast, in opvolging van het Convenant CO2-emissieruimte glastuinbouw 

2020, de Meerjarenafspraak Energietransitie glastuinbouw 2020 en het Convenant 

Schone en Zuinige Agrosectoren. 

- Het transitiecollege ontwikkelt en realiseert een gestructureerde gebiedsaanpak. 

Onder de noemer Greenport NL organiseren de samenwerkende organisaties een 

versnelde gebiedsgerichte implementatie van CO2-vrij energievoorziening in 

combinatie met modernisering van glastuinbouwareaal. Uiterlijk op 1 januari 2021 

heeft Greenport NL in alle regio’s met glastuinbouw een gebiedsvisie opgesteld 

waarin de ontwikkeling naar een klimaatneutrale energievoorziening is vastgesteld 

met een vertaling naar 2030. 

- Provincies en andere regionale overheden betrekken de door Greenport NL 

opgestelde gebiedsvisies voor de glastuinbouw integraal bij de RES en krijgen 

daartoe vanuit de regionale Greenports de informatie die nodig is voor het RES-

proces. 

- Provincies en overige decentrale overheden zijn verantwoordelijk voor de 

verankering van de ontwikkelde gebiedsaanpak en acties voor de duurzame 

energievoorziening en de modernisering in onder meer omgevingsvisies, RO-beleid 

en vergunningenbeleid.  

- Provincies en overige decentrale overheden bieden ruimte in regels en 

vergunningverlening voor koplopers en innovaties die bijdragen aan de CO2-reductie 

in de glastuinbouwsector. 
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- Partijen zetten in op sluitende maatregelen om uiterlijk in 2030 totale voorziening 

van externe warmte aan de glastuinbouwsector van 10 Pj op jaarbasis mogelijk te 

maken.  

 

Financiële consequenties 

De inzet voor landbouw en landgebruik leidt naar verwachting tot een intensivering van 

provinciale inzet, met name in gebiedsprocessen veenweiden en natuur. De inzet sluit 

aan op provinciale kerntaken op het vlak van natuur, landelijk gebied en ruimtelijk 

beleid. 

 

In het Klimaatakkoord zijn uitgangspunten en procesafspraken geformuleerd, die erop 

gericht zijn te komen tot een betere onderbouwing van effectiviteit van maatregelen en 

van private en publieke financiering. Daarbij vormt de koppeling van bestaande 

budgetten aan klimaatdoelen een uitgangspunt, bijvoorbeeld in het kader van 

natuurbeleid en het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid (GLB). Aanvullend stelt het rijk 

tot en met 2021 € 970 mln beschikbaar. Ook stelt LNV aan het Nationaal Groenfonds 

een garantiefaciliteit beschikbaar van € 70 miljoen en wordt onderzoek welke rol 

Invest.nl (i.o.) hierbij kan spelen.  

 

Uitwerking van financierings- en instrumenteringspakketten vindt voor 1 januari 2020 

(en daarna ook doorlopend op basis van nieuwe inzichten) plaats. Daarnaast zullen 

partijen, op uitnodiging van LTO Nederland, binnen bestaande mededingingsregels, voor 

1 januari 2020 een plan uitwerken voor verdienmodellen voor landbouw en/of 

landgebruik. 
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Mobiliteit 

 

Doel 

Voor de Mobiliteitstafel is onderscheid gemaakt in vier grote inhoudelijke thema’s. 

Hieronder de hoofddoelstellingen per thema: 

 Duurzame energiedragers 

 Hernieuwbare energiedragers 

 Stimuleren waterstof 

 Duurzaam inkopen overheden 

 Stimulering elektrisch (personen)vervoer 

 Streven naar 100% emissieloze nieuwverkoop van personenauto’s in 2030 

 Verduurzaming logistiek 

 Middelgrote zero-emissiezones stadslogistiek in 30 tot 40 grotere gemeenten 

in 2025 

 Zero-emissie bouwverkeer en mobiele werktuigen 

 Klimaatneutrale en circulaire grond-, weg- en waterwerken (GWW) 

 30% reductie van de CO2-uitstoot door achterland en continentaal vervoer in 

2030 

 Binnenvaart 

 Verduurzaming personenmobiliteit (inclusief zakelijk reizen, OV en fiets) 

 8 miljard zakelijke (auto)kilometers minder in 2030 

• Verkenning andere vormen van bekostiging mobiliteit 

 

Afspraken 

Regionale en nationale mobiliteitsaanpak  

- Overheden maken tempo met regionale mobiliteitsplannen en een daarmee 

samenhangend nationaal mobiliteitsplan. Voor het realiseren van zorgeloze mobiliteit 

heeft iedere regio een specifieke integrale aanpak nodig. De regionale schaal is hét 

schaalniveau om met concrete oplossingen en maatwerk te komen. Overheden 

werken daarom al samen, bijvoorbeeld in de bereikbaarheidsprogramma’s in de 

Metropoolregio Amsterdam (MRA), Metropoolregio Rotterdam-Den Haag (MRDH) en 

de Utrechtse metropoolregio (U Ned), om toekomstbestendige oplossingen voor 

bereikbaarheidsopgaven te realiseren (plannen voor infrastructuur, aanbod van 

(keten)mobiliteit, en sturing op ruimte en gedrag). Deze plannen vormen de 

gedeelde basis voor gezamenlijke investeringen en de afspraken uit het 

Klimaatakkoord worden hier onderdeel van. In gebieden waar nog geen passende 

governance structuur is, wordt deze ontwikkeld. Samenwerking van overheden in 

deze regionale programma’s is cruciaal (en equivalent aan de Regionale 

Energiestrategieën (RES). Op een bestuurlijk overleg (op nader te bepalen moment) 

wordt daarom een uitvoeringsagenda vastgesteld voor het proces om zowel de 

regionale programma’s aan te haken als om tot een nationaal programma te komen. 

De plannen worden uiteindelijk in het kader van het Meerjarenprogramma 

Infrastructuur, Ruimte en Transport (MIRT) vastgesteld. 

- Om de regionale uitvoering van het Klimaatakkoord vorm te geven, wordt per regio 

een programma voor slimme en duurzame mobiliteit opgezet (hierna te noemen: 

‘regionale programma’s’), met een landelijke equivalent (hierna te noemen: 

‘nationaal programma’). Hierin participeren gemeenten, provincies, Rijksoverheid, 

private partijen als werkgevers en dienstaanbieders en andere regionale stakeholders 

als onderwijsinstellingen en ziekenhuizen. De programma’s geven sturing aan de 

uitvoering van maatregelen uit het Klimaatakkoord voor mobiliteit, monitoren de 

voortgang en sturen bij waar nodig. Er wordt waar mogelijk en wenselijk aangesloten 

bij bestaande structuren, zoals de bereikbaarheidsprogramma’s in de Metropool 

Regio Amsterdam, Metropool Regio Den Haag en Utrecht (U Ned). De Rijksoverheid, 

gemeenten en provincies starten hier gezamenlijk mee zodra het Klimaatakkoord 

ondertekend is:   

o De Rijksoverheid, Provincies, gemeenten en bovenstaande partners stellen 

samen plannen van aanpak op voor regionale programma’s, waarin onder 
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meer de best passende regio-indeling bepaald wordt. Hierin staan ook concept 

afspraken over doelstellingen, ontwikkelstrategie, governance, en financiën. 

o De Rijksoverheid faciliteert de regionale programma’s met actieve participatie 

ondersteuning, en voert regie voor onderlinge samenhang en regio-

overschrijdende landelijke aspecten (wet- en regelgeving, uniformering, 

kaders, etc.). Voor deze landelijke regie initieert de Rijksoverheid een 

nationaal programma Slimme en Duurzame mobiliteit met bestuurlijke, 

strategische gesprekken met vertegenwoordiging van regio en overige 

partijen. Onderdeel van dit gesprek zijn:  

o De ingezette omslag naar een duurzaam en klimaatbestendig 

mobiliteitssysteem;  

o De relatie tussen mobiliteit en ruimte, de Woonagenda en de Nationale 

Omgevingsvisie (NOVI); 

o De gewenste mobiliteitstransitie zoals verwoord in Zorgeloze Mobiliteit;  

o Wat dit vraagt aan instrumenten, zoals de Mobiliteitsagenda en het 

Mobiliteitsfonds, en afspraken over governance en samenwerking.  

o Over een van deze instrumenten, het Mobiliteitsfonds, vindt momenteel met 

betrokken partijen reeds overleg plaats.  

o Op een bestuurlijk overleg begin 2019 wordt een uitvoeringsagenda 

vastgesteld voor het proces om zowel tot regionale programma’s als tot een 

nationaal programma te komen. De eerste concept plannen van aanpak voor 

de regionale programma’s en het nationale programma kunnen op de 

Bestuurlijke Overleggen voor het MIRT (BO’s MIRT) in het najaar van 2019 

worden besproken. De plannen worden uiteindelijk in het kader van het MIRT 

vastgesteld. 

- Regionale overheden stellen regionale programma’s op waarin afspraken worden 

gemaakt over: 

o Stimuleringsmaatregelen voor elektrisch vervoer: route naar zo veel mogelijk 

emissieloos vervoer in 2030 (inclusief verminderen en veranderen); 

o Inkoop van eigen wagenpark: voor lichte voertuigen emissieloos in 2030, voor 

zware voertuigen (>3500 kg) zoveel mogelijk in 2030; 

o Duurzame inkoop doelgroepenvervoer: zoveel mogelijk emissieloos in 2025, 

uiterlijk in 2030 volledig emissieloos; 

o Inkoop van opdrachten: voorwaarde emissieloos vervoer uiterlijk in 2030. 

 

Zero-emissie voertuigen 

- Provincies, vervoersregio’s, netbeheerders, energieproducenten, de Rijksoverheid en 

het bedrijfsleven werken samen aan de verdere uitrol en opschaling van zero-emissie 

bussen en de noodzakelijke alternatieve tank- en laadinfrastructuur door middel van 

het Bestuursakkoord zero-emissie bus (BAZEB). In 2025 zullen alle nieuw 

instromende OV-bussen zero-emissie zijn, zodat in 2030 alle ongeveer 5.000 OV-

bussen zero-emissie zijn (BAZEB zit reeds in de NEV). Na 2025 is de verwachting dat 

de markt voor batterij-elektrische bussen volwassen is. Voor waterstofbussen is de 

verwachting dat in 2025 ook flinke sprongen gemaakt zullen zijn. In de 

tussenliggende periode kent de businesscase nog een onrendabele top, die binnen de 

huidige werkwijze onvoldoende snel daalt.  

- Bundelen van vraag (over de diverse concessies), nieuwe 

financieringsarrangementen (waarbij risico’s worden verlegd – bijvoorbeeld via 

leaseconstructies – en kapitaallasten voor projecten worden verlaagd met publieke 

leningen) en het betrekken van het Nederlands bedrijfsleven en internationale 

exportkansen moeten zorgen voor een snellere daling van de kostprijs. De 

Rijksoverheid en het IPO hebben het initiatief genomen voor het ontwikkelen van een 

roadmap die deze vragen adresseert en waarvan het resultaat in 2019 opgeleverd 

moet zijn. Om te voorkomen dat vervoerders de businesscase voor zero-emissie 

bussen nu niet rond krijgen en de invoer van zero-emissie materieel uitstellen naar 

een latere concessieperiode, werken de Rijksoverheid en concessie verlenende 

overheden al samen.  
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- De Rijksoverheid en concessie-verlenende overheden zeggen toe de organisatie 

rondom BAZEB te versterken door samen met alle betrokken partijen vanuit de 

provincie en de markt (inclusief OEM’s) de acties op te pakken die volgen uit de 

roadmap. In het kader van de gezamenlijk roadmap zegt de Rijksoverheid toe in de 

periode 2019-2025 jaarlijks een impuls van circa 10 miljoen euro te organiseren 

vanuit de nationale co-financieringsinstrumenten, waarbij jaarlijkse monitoring 

plaatsvindt om overstimulering te voorkomen. 

- Gemeenten, provincies, netbeheerders, energieproducenten, de Rijksoverheid en het 

bedrijfsleven zullen werken aan de verdere uitrol en opschaling van zero-emissie 

doelgroepenvervoer middels het Bestuursakkoord zero-emissie doelgroepen vervoer 

(BAZED, dit zit niet in de NEV). Onderdeel hiervan is dat 50% van de taxi’s in 2025 

zero-emissie zullen zijn 

- Gemeenten, provincies, energieproducenten, de Rijksoverheid en het bedrijfsleven 

zullen begin 2019 een nieuw convenant voor zero-emissie reinigingsvoertuigen 

uitwerken, inclusief tijdpad. 

 

Aanbesteding en inkoop 

- De Rijksoverheid en decentrale overheden zeggen toe dat bedrijven die hun 

wagenpark hebben verduurzaamd een voordeel krijgen bij relevante aanbestedingen, 

ofwel door een hoge mate van duurzaamheid te eisen, ofwel door duurzaamheid op 

te nemen als zwaarwegende wegingsfactor bij de gunning 

 

Tankinfrastructuur duurzame brandstoffen 

- De Rijksoverheid, het Interprovinciaal Overleg (IPO)/de Vereniging van Nederlandse 

Gemeenten (VNG) en leveranciers van energiedragers spreken voor vervoer voor het 

onderliggende wegennet af om in de concessieverlening op tankstations de tank- en 

laadinfrastructuur voor duurzame energiedragers voor vervoer te versnellen. Met 

betrokken partijen, decentrale overheden en het NEN maakt de Rijksoverheid de 

benodigde aanpassingen op het gebied van veiligheid. Partijen zorgen voor een 

heldere en eenduidige informatievoorziening naar de consument voor alle 

hernieuwbare brandstoffen op en rond het wegennet en bij publiektoegankelijke 

tank- en laadinfrastructuur conform vereisten uit de AFID-richtlijn. 

- De Rijksoverheid stimuleert de verduurzaming van de eigen vloot door de inzet van 

schone voertuigen, duurzame energiedragers en het programma Duurzaam Inkopen 

(o.a. elektrificatie wagenpark batterij en waterstof elektrisch). De Rijksoverheid zal 

met de decentrale overheden overleggen hoe zij hierbij kunnen aansluiten.  

 

Onderzoeken campagne autodelen 

- De Rijksoverheid, brancheorganisaties, gemeenten, provincies en bedrijfsleven 

onderzoeken de mogelijkheden van een campagne autodelen. Hierbij wordt 

aansluiting gezocht bij de centrale campagne over de voordelen van elektrisch rijden 

 

Nationale Agenda Laadinfrastructuur 

- Gemeenten, Provincies, Rijksoverheid, netbeheerders, bedrijfsleven en 

brancheorganisaties hebben gezamenlijk een Nationale Agenda Laadinfrastructuur 

opgesteld. De afspraken in deze agenda leiden tot een landelijke dekking van 

(snel)laadpunten en voorzien in de laadbehoefte van het groeiende aantal 

elektrische voertuigen. De uitvoering van de Nationale Agenda Laadinfrastructuur zal 

met provincies en gemeenten worden vertaald in regionale mobiliteitsplannen, 

waarin opgenomen de lokale behoeften voor laadinfra. De komende twee maanden 

zal daarom samen met de ondertekenaars van de Nationale Agenda 

Laadinfrastructuur in kaart gebracht worden wat de uitvoeringskosten zijn voor de 

implementatie van de agenda. Volgens de decentrale overheden zijn volgens een 

eerste inschatting circa 5 miljoen euro aan uitvoeringskosten per jaar gemoeid met 

de Nationale Agenda Laadinfrastructuur. Deze kosten dienen nog nader te worden 

uitgewerkt en onderbouwd en worden meegewogen in de afspraken over de 

decentralisatie van het klimaatakkoord. 



17 

 

 

Onderzoeken mogelijkheden voor parkeerplekken voor elektrische twee- en driewielers 

- Partijen (Rijksoverheid, VNG, IPO en Vereniging DOET) onderzoeken in 2019, naar 

voorbeeld van andere EU-landen, de mogelijkheden voor het beschikbaar stellen van 

parkeerplekken voor elektrische 2- of 3-wielers met bijbehorende laadinfrastructuur. 

 

Bijdragen aan opstellen uitvoeringsagenda ‘s stadslogistiek 

- TLN, Evofenedex, Topsector Logistiek en andere sectorpartijen stellen samen met de 

Rijksoverheid, VNG, IPO, grote gemeenten en Natuur & Milieu een uitvoeringsagenda 

op voor verschillende deelsectoren in de stadslogistiek (bijvoorbeeld bouw, retail, 

vers, afvalstromen, horeca, facilitair en e-commerce), met als doel dat de 

transportactiviteiten uiterlijk in 2025 zonder emissie kunnen worden uitgevoerd. 

Deze uitvoeringsagenda bevat ten minste afspraken over financiering van 

oplossingen, communicatie, het faciliteren en ondersteunen van ondernemers, 

monitoring en governance. 

 

Meewerken aan gezamenlijke afspraken verduurzaming grond-, water-, en wegenbouw 

- Bij Grond-, Weg- en Waterwerken (GWW) zal de Rijksoverheid met regionale 

overheden de inkoopkracht vergroten en uiterlijk in 2020 afspraken maken om in 

2030 zoveel mogelijk klimaatneutraal en circulair te werken (werktuigen, 

materiaalketens), inclusief aanbestedingen en standaardisatie van uitvragen. De 

Rijksoverheid en andere overheden stimuleren maatregelen binnen de eigen aanleg- 

en onderhoudsprocessen en door het sluiten van ketenakkoorden en Green Deals 

gericht op producten- en materiaalketens (zoals asfalt, beton, grond en staal). De 

maatregelen richten zich onder meer op levensduur verlengend onderhoud, op het 

verduurzamen (CO2-arm maken) en uniformeren van materiaalgebruik. Hierbij wordt 

gebruik gemaakt van tools uit de aanpak Duurzaam GWW zoals DuboCalc, de CO2 

prestatieladder en aanvullende inkoopcriteria. De Rijksoverheid en provincies zetten 

waar mogelijk hun infrastructuur in voor energieopwekking en meervoudig 

ruimtegebruik (zie verder C.5 Elektriciteit).   

- De Rijksoverheid en decentrale overheden stellen hun ervaring met duurzaam GWW 

beschikbaar (innovaties voor klimaatadaptatie, klimaatmitigatie en circulaire 

economie) en zullen kennis delen gericht op het verduurzamen van de 

materiaalketens, energiebesparing en -opwekking in de GWW-sector om zo sneller te 

leren en kosten te besparen in de uitvoering.   

 

Werkgeversaanpak: Bijdragen aan uitbreiden Coalitie Anders Reizen 

- De Rijksoverheid, IPO en VNG betrekken regionale netwerken van werkgevers bij de 

uitvoering van het klimaatakkoord en committeren minimaal 80 werkgevers in 2020 

en 500 werkgevers uiterlijk in 2030 aan minimaal 50 procent CO2-reductie van 

zakelijke mobiliteit in 2030 ten opzichte van 2016. Concrete afspraken o.a. over 

resultaten worden aan de MIRT tafel gemaakt in het kader van de regionale 

uitwerking. 

 

Werkgeversaanpak goed coördineren teneinde de lasten voor bedrijven laag te houden 

- De Rijksoverheid, IPO, VNG en Anders Reizen zorgen voor een goede afstemming 

tussen landelijke en regionale inspanningen ten einde de administratieve lasten voor 

werkgevers beperkt te houden. Met name worden afspraken gemaakt over het 

opzetten en uitvoeren van een eenduidige, uniforme en onafhankelijke monitoring. 

 

Werkgeversaanpak: Onderzoeken collectief aansluiten coalitie anders reizen 

- IPO en VNG onderzoeken wanneer zij zich collectief kunnen aansluiten bij AR. 

 

Fiets: Ruime fietsparkeernormen ontwikkelen en toepassen 

IPO, VNG en de Rijksoverheid spreken af binnen de NOVI (en regionale uitwerkingen 

daarvan) ruime fietsparkeernormen bij bedrijven en woningen als nieuwe norm en eis 

toe te passen. Hiertoe wordt begin 2019 een convenant gesloten. Vanaf 2019 worden 
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nieuwe normen op nieuwbouwlocaties toegepast maar in de jaren hierna ook bij het 

vernieuwen van alle omgevingsvergunningen en plannen. Daarvoor hanteren overheden 

minimaal de herziene kengetallen 2018 (in voorbereiding fietsberaad). 

 

Fiets  

- De Rijksoverheid ziet dat de fiets een aantrekkelijk, duurzaam en gezond alternatief 

biedt voor mensen om op korte afstand van A naar B te reizen. Gelet op de diverse 

kansrijke projecten trekt het Rijk daarom, in aanvulling op de middelen die in het 

regeerakkoord zijn gereserveerd, nogmaals 75 miljoen euro uit voor de 

cofinanciering van investeringen in fietsenstallingen bij OV-knooppunten. 

- De Rijksoverheid, IPO, VNG spreken af om bij lopende MIRT-trajecten te verkennen 

of maatregelen voor fiets en multimodale hubs, die technisch/financieel en/of 

maatschappelijk meerwaarde hebben, kansrijk zijn om mee te nemen bij 

aanpassingen aan weg-, water- en spoorinfrastructuur. Dit gebeurt door bij de 

bepaling van de scope van het project de kansen en impact voor de fiets te 

overwegen. Tevens wordt een verkenning opgezet naar kansen en belemmeringen 

voor het realiseren van fietsprojecten binnen de programma’s en worden 

aanbevelingen gedaan hoe hiermee om te gaan. 

- De Rijksoverheid, IPO en VNG spreken in het kader van Tour de Force af dat begin 

2019 een verkenning wordt afgerond naar kansrijke koppelingsmogelijkheden tussen 

lopende rijksprogramma’s en inventarisaties van Provincies, VNG, F10, en RWS naar 

de gewenste en benodigde fietsinvesteringen. Het gaat om koppelingsmogelijkheden 

met bijvoorbeeld het programma ‘Slimme en Duurzame mobiliteit’, Programma’s 

‘Beheer, Onderhoud en Vervanging HWN, HVWN en Spoor’, (ook wel bekend als 

Vernieuwing, Verjonging en Verduurzaming) Programma ‘Minder Hinder’ en de grote 

infrastructuurprojecten op rijks- en regionaal niveau. Het gaat hier bijvoorbeeld om 

het aanleggen van een fietsbrug binnen een vervangingsproject, dat door werk met 

werk te maken veel goedkoper kan worden uitgevoerd. Realisatie van koppeling is 

mogelijk mits budgettair gedekt. Deze koppelingsmogelijkheid mag niet leiden tot 

een afname van de veiligheid van het bestaande hoofdwegen en -spoornet en tot 

vertraging in de planning. 

- Op basis van de verkenning wordt met de Tour de Force voor eind mei 2019 een 

gezamenlijk overzicht met kansrijke fiets- en stedelijke logistiek projecten en 

multimodale hubs vastgesteld. Het betreft ofwel projecten die anticiperen op groei 

die op concrete trajecten verwacht wordt, ofwel projecten die tot een forse 

kwaliteitsverbetering leiden (zoals het wegnemen van barrières) die de overstap van 

auto naar fiets of keten fiets-OV aantrekkelijk maken en die ondersteund worden 

door regionale stimuleringsmaatregelen. Ook wordt hierbij gekeken naar de relatie 

met de regionale bereikbaarheidsknelpunten en de opgaven in de Regionale Energie 

Strategieën. Dit overzicht ondersteunt prioritering van (fiets-)projecten en wordt 

gebruikt in BO MIRT-overleggen, en overleggen binnen de regio en tussen regio en 

rijk. In de programma’s voor slimme en duurzame mobiliteit wordt periodiek gekeken 

naar nieuwe kansen voor projecten. 

- De Rijksoverheid, provincies en VNG nemen in de afspraken over duurzaam 

aanbesteden op dat er bij aanbesteding, wanneer een aanbesteding de fiets raakt, 

ook specifiek in de klanteisen hiermee rekening wordt gehouden. 

 

MaaS (mobility as a service) 

- De Rijksoverheid voert momenteel 7 landelijk opschaalbare MaaS-pilots uit. De 

coalitie Anders Reizen en de partijen verenigd in de MobiliteitsAlliantie zullen zich 

inspannen om bij te dragen aan het succes van die pilots. Tevens zullen vervoerders 

zich inspannen om mee te werken aan het ter beschikking stellen van 

vervoerbewijzen met passende techniek aan de partijen die de pilots zullen 

uitvoeren. Zij geven deze ambitie zelfstandig vorm binnen hun commerciële beleid.  

- De Rijksoverheid en lokale overheden faciliteren en stimuleren deelconcepten. In de 

fysieke ruimte, onder andere dicht bij OV-locaties, neemt de gemeente 
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parkeergelegenheid en laadmogelijkheid op in bestemmingsplannen. Deelconcepten 

zijn onderdeel van de MaaS-pilots.  

- De Rijksoverheid streeft met lokale overheden ernaar gezamenlijk met relevante 

marktpartijen een standaardtaal en protocollen vast te stellen voor aanbieders 

binnen MaaS, om het maximaal ontsluiten van verschillende modaliteiten te 

faciliteren. Het is noodzakelijk dat verschillende overheden data kunnen gebruiken en 

randvoorwaarden voor mobiliteits- en duurzaamheidsbeleid aan kunnen geven. De 

reiziger staat hierbij centraal. MaaS kan bijdragen aan gedragsverandering van 

reizigers en daarmee aan CO2-reductie. Bijvoorbeeld door het inzien van 

mobiliteitsgebruik en het aangeven van milieuzones in de apps kan het MaaS-

ecosysteem daadwerkelijk bijdragen aan modal optimum. De MaaS-pilots moeten 

hierin meer inzicht bieden. 

 

Normstelling CO2 werkgerelateerd vervoer en handhaving organiseren 

- Vanaf begin 2022 volgt normering in wetgeving voor werkgevers met meer dan 100 

medewerkers. In totaal betreft dit ruim 7.000 werkgevers, samen goed voor 4,9 

miljoen werknemers. Naar verwachting leveren afspraak 1 en 2 in 2030 een CO2-

winst op van 1,0 Mton.  Toezicht en handhaving: Decentrale overheden zijn het 

beoogd bevoegd gezag. Omgevingsdiensten worden belast met het toezicht op en de 

handhaving van de regelgeving. Hiertoe worden controlebevoegdheden en 

handhavingsinstrumenten, incl. (herstel) sancties, toegekend.    

 

Inkoop en aanbesteden: Alleen nog beste banden inkopen 

- De Rijksoverheid, VNG, IPO, RAI Vereniging, BOVAG, ANWB, VNA en Stichting Band 

op Spanning zullen bij de aanschaf van vervangingsbanden voor hun eigen 

wagenpark of bij het aangaan van nieuwe inkoopcontracten van vervangingsbanden 

voor hun eigen wagenpark, kiezen voor de beste band op basis van het hoogste 

ambitieniveau van de duurzame inkoopcriteria. 

 

Zero-emissie bouwverkeer, mobiele werktuigen 

- In 2019 start het bedrijfsleven samen met de overheden, kennisinstituten en Natuur 

& Milieu met een ‘Challenge Klimaatneutrale Bouwplaats’ om kennis en ervaringen, 

kansen en mogelijkheden en mogelijke belemmeringen rondom zero-emissie mobiele 

werktuigen in beeld te brengen, om hiermee de ingroei van zero-emissie mobiele 

werktuigen te versnellen en om kennisuitwisseling te bevorderen en zo overheden in 

deze transitie te faciliteren. 

- Overheden nemen het initiatief om de inzet van zero-emissie mobiele werktuigen en 

de principes van de Green Deal Het Nieuwe Draaien op te nemen in inkoopprocessen 

van bijvoorbeeld bouwwerkzaamheden en groenvoorziening. 

 

Hyperspits 

- De Rijksoverheid, NS en eventueel andere vervoerders en concessie-verlenende 

overheden gaan met onderwijsinstellingen in gesprek over het spreiden van 

onderwijstijden om zodoende ruimte te creëren in de hyperspits. Doel van deze inzet 

is dat in 2023 het aantal studenten in de hyperspits met 20% is afgenomen 

(gecorrigeerd voor autonome groei). 

- De Rijksoverheid, andere concessie-verlenende overheden en sectorpartijen zetten 

de bestaande inzet op capaciteitsvergroting en optimalisering van de dienstregeling 

voort. Dit doen zij onder meer door op diverse trajecten hoogfrequent te rijden en de 

aanschaf van nieuwe treinen. 

 

 

Compensatie provincies stimuleringsmaatregelen Elektrisch vervoer (accijnsderving 

provincies) 

Net als in het verleden bij Autobrief II zijn elektrische personenauto’s tot en met 2024 

vrijgesteld van de MRB en daarmee in principe ook van opcenten. Vanaf 2025 betalen 

EV’s conform dit voorstel ook MRB (afhankelijk van mogelijke stelselwijziging). 



20 

 

Geconcludeerd is dat IPO en Rijk verschillende definities hanteren wat betreft de 

gevolgen van het stimuleringspakket van EV’s in het Klimaatakkoord. Hieronder worden 

de verschillen toegelicht:  

 Bij een 0-tarief voor EV’s mogen provincies geen MRB heffen. Het IPO stelt dat 

provincies met elke verkochte elektrische auto inkomsten mislopen als gevolg van 

het 0-tarief. Deze beperking van de belastinggrondslag van provincies leidt tot 

minder opbrengsten en heeft daarmee consequenties voor de open huishouding 

waarvoor de provincies gecompenseerd dienen te worden.  

 Het Rijk stelt dat – op basis van de huidige inzichten – de groei van de fossiele 

auto’s en het (toenemend) gewicht van de fossiele auto’s ervoor zorgt dat de 

totale jaarlijkse opbrengsten uit opcenten in de periode van 2021-2024 in 

absolute zin niet substantieel verslechteren ten opzichte van het jaar 2020. Er is 

enkel sprake van minder meeropbrengsten en daarmee voor het Rijk geen sprake 

van derving waarvoor provincies gecompenseerd zouden moeten worden.  

 

Provincies en Rijk hebben gezamenlijk belang bij een goede monitoring van de 

ontwikkeling van het elektrisch vervoer de komende jaren. Het Rijk staat in voor het 

instandhouden van hetzelfde of een ander qua effect vergelijkbaar eigen 

belastinggebied. Met dit belastinggebied dient de open huishouding van provincies 

onverkort intact te blijven. 

 

Rijk en IPO zijn overeengekomen dat:   

a. Het Rijk en IPO monitoren gezamenlijk in de periode 2021-2024 de effecten op 

de opcenten als gevolg van de beleidsvoornemens van het Rijk. Het Rijk 

ontwikkelt samen met het IPO een methodiek voor de monitoring van EV’s (“hand 

aan de kraan”). Voor de berekeningen wordt uitgegaan van de tarieven voor de 

provinciale opcenten geldend voor 2019.   

b. In het kader van de monitoring in 2020 zal de Raad voor Openbaar Bestuur 

(ROB) een zwaarwegend advies uitbrengen – op basis van een artikel 2 

onderzoek – over de vraag in hoeverre de beleidsvoornemens van het Rijk 

gerelateerd aan de provinciale opcenten tot een substantiële wijziging in 

inkomsten van provincies leiden. Beide varianten van de gehanteerde definities 

zullen worden meegenomen in de adviesaanvraag van het Rijk. Tevens brengt de 

ROB de gevolgen voor de taakuitvoering van provincies in beeld.    

c. Naar aanleiding van de monitoring en het zwaarwegende advies van de ROB zal 

overleg tussen Rijk en provincies plaatsvinden over de uitkomsten.    

 



1 IPO-Appreciatie Klimaatakkoord 

 
 

Inlichtingen bij : M. Hetem 
Doorkiesnummer : 06-15646714 
Bijlagen  : 3 

Uw brief van uw kenmerk ons kenmerk datum 

    

onderwerp 

Appreciatie Voorstel voor een Klimaatakkoord 

 

Geachte mevrouw, heer, 

 

Op 28 juni 2019 heeft het Kabinet in een Kamerbrief “het Voorstel voor een Klimaatakkoord" en 

haar appreciatie van het Voorstel voor een Klimaatakkoord (hierna: Klimaatakkoord) aan de 

Tweede Kamer aangeboden. De herzieningen van het Klimaatakkoord die voortkomen uit deze 

Kamerbrief zijn, in overleg met de Klimaattafels, in het Klimaatakkoord verwerkt. Het 

Klimaatakkoord kent een inspanningsverplichting en vraagt een bevestiging van partijen om zich 

met hun achterban in te zetten voor het centrale doel van het Klimaatakkoord: 49% reductie van 

broeikasgassen in 2030, ten opzichte van 1990. Deze doelstelling is eveneens onderdeel van de 

Klimaatwet welke in de Tweede en Eerste Kamer is aangenomen. Als deelnemer aan de 

onderhandelingen is het IPO-Bestuur gevraagd om het voorliggende Klimaatakkoord met een 

positief advies aan haar achterban voor te leggen. Het IPO-Bestuur is gevraagd om formeel te 

bevestigen dat de gezamenlijke provincies:  

 de urgentie van het klimaatprobleem onderkennen en bereid zijn deze urgentie uit te 

dragen.  

 zich samen zullen inzetten voor het centrale doel van het Klimaatakkoord: 49% reductie 

van broeikasgassen in 2030, ten opzichte van 1990.   

 zich committeren aan de uitvoering van afspraken waarbij de provincies direct betrokken 

zijn.    

 

Om aan bovenstaand verzoek invulling te geven en tot mogelijke ondertekening over te kunnen 

gaan, geeft het IPO-Bestuur in deze brief haar appreciatie en positief advies voor ondertekening 

van het Klimaatakkoord. Op 21 november 2019, na bespreking in de individuele provincies 

(colleges van GS en Provinciale Staten), zal het IPO-bestuur besluiten over de ondertekening. Met 

dit proces is ruimte gegeven aan provincies om op democratisch gedragen manier tot 

besluitvorming te komen.  

 

IPO-appreciatie  

Interbestuurlijke en intermaatschappelijke samenwerking is cruciaal om de energietransitie te 

realiseren. Om die reden hebben provincies met gemeenten en waterschappen in aanloop naar de 

Aan de colleges van Gedeputeerde Staten 
d.t.v. de provinciesecretarissen 
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Kabinetsformatie een aanbod gedaan; de investeringsagenda Naar een duurzaam Nederland. Een 

aanbod waarmee provincies vanuit bevoegdheden van onderop willen bijdragen aan de realisatie 

van de energietransitie. Dit vraagt om een regionale aanpak waarbij beleidsvrijheid aan provincies, 

gemeenten en waterschappen wordt gelaten en de randvoorwaarden (financieel en juridisch) op 

nationaal niveau worden georganiseerd. Hiermee moet de opgave haalbaar, betaalbaar en 

uitvoerbaar zijn. Voor de provincies zijn doelmatigheid, evenredigheid en draagvlak daarbij van 

groot belang.  

 

Dit aanbod is opgenomen in het Interbestuurlijk Programma (IBP). Dit is de basis voor de 

samenwerking van Rijk, provincies, gemeenten en waterschappen in de onderhandelingen over het 

Klimaatakkoord. Namens het IPO heeft een onderhandelingsdelegatie op basis van een door het 

IPO-bestuur vastgesteld mandaat (een haalbaar, betaalbaar en uitvoerbaar Klimaatakkoord) de 

onderhandelingen gevoerd aan de Klimaattafels. Gedurende de onderhandelingen vond afstemming 

plaats met de medeoverheden in het bestuurlijk overleg IBP Klimaat. In de eindfase is frequent 

overleg gevoerd over voor provincies cruciale randvoorwaarden, waaronder de consequenties van 

de stimuleringsmaatregelen elektrisch vervoer voor de inkomsten uit opcenten. Het 

Klimaatakkoord is een programmatisch akkoord waarin de gezamenlijke nationale doelen, 

uitvoeringskaders en randvoorwaarden zijn opgenomen. De uitwerking vindt plaats in de regio. 

Provincies, gemeenten en waterschappen hebben hierbij beleidsruimte gekregen. De overheden 

benutten het bestuurlijk overleg vanuit deze regionale uitvoeringspraktijk ook in de uitwerking van 

het Klimaatakkoord. Er zal worden afgestemd en indien nodig besloten over die zaken die de 

overheden aangaan in relatie tot de uitvoeringstafels en -overleggen van het Klimaatakkoord.           

 

Haalbaarheid 

Over de haalbaarheid dient een voorbehoud gemaakt te worden, omdat het Planbureau voor de 

Leefomgeving (PBL) en het Centraal Planbureau (CPB) geen doorrekening van het Klimaatakkoord 

hebben gemaakt. In oktober 2019 zal de Klimaat- en Energieverkenning (KEV) verschijnen. Het 

Klimaatakkoord zal hier partieel in worden meegenomen. In 2020 zal het volledige Klimaatakkoord 

in de KEV worden doorgerekend. Het Ontwerp van het Klimaatakkoord (OKA) (december 2018) is 

wel doorgerekend door het PBL https://www.pbl.nl/nieuws/nieuwsberichten/2019/ontwerp-

klimaatakkoord-grote-stappen-maar-nog-veel-werk-aan-de-winkel) en het CPB 

(https://www.cpb.nl/ontwerp-klimaatakkoord-doorgerekend).  

 

De beperkingen van de netcapaciteit zetten de haalbaarheid van de energietransitie onder druk.  

Deze beperkingen zijn acuut in de provincies waar het huidige elektriciteitsnet relatief dun is, maar 

spelen op korte termijn in heel Nederland. Om de ambities uit het Klimaatakkoord via de RES te 

kunnen realiseren heeft het IPO in de onderhandelingen stevig ingezet op een versnelde uitbreiding 

van de netcapaciteit als randvoorwaarde van de elektriciteitsdoelen. Het Kabinet neemt een aantal 

wettelijke maatregelen om de netbeheerders in de gelegenheid te stellen deze netcapaciteit uit te 

breiden. In de uitwerking van het Klimaatakkoord blijft het IPO aandringen op tijdige versterking 

zodat in heel Nederland de ambities gerealiseerd kunnen worden en zal hier netbeheerders en Rijk 

op aanspreken.  

 

Het IPO heeft tevens aangedrongen op voldoende investeringsmiddelen als randvoorwaarde voor 

realisatie van de gebiedsprogramma’s. Het Rijk heeft in het Klimaatakkoord toegezegd dat de 

investeringen voor de RES (hernieuwbare elektriciteit via grootschalige zon en wind) vanuit de 

SDE++ gedekt worden. Voor de sectoren waar het IPO met partners aan tafel heeft aangegeven 

dat een tekort aan investeringsmiddelen kan worden verwacht komen extra middelen. Zoals tot 

2030 circa 1 miljard euro voor vergroening van de land- en tuinbouwsector. Tevens zijn middelen 
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vrijgekomen voor de onrendabele top van zero-emissie OV en fiets parkeren. Dit betreft een impuls 

van €10 miljoen per jaar voor Zero-Emissie bussen die als cofinanciering beschikbaar wordt gesteld 

voor de periode 2019-2025, 75 miljoen euro voor cofinanciering van investeringen in 

fietsenstallingen bij OV-knooppunten in aanvulling op de middelen die in het regeerakkoord zijn 

gereserveerd en een nader te bespreken vijf miljoen euro voor de agenda nationale 

laadinfrastructuur.  

 

De uitspraak van de Raad van State over de Programmatische Aanpak Stikstof (PAS) kan de 

energietransitie beïnvloeden. Het IPO is met Rijk en partners in gesprek om de impact hiervan in 

beeld te brengen en oplossingen hiervoor te vinden. Deze oplossingen zijn voor het IPO een 

randvoorwaarde om het Klimaatakkoord uit te kunnen voeren. 

 

De gebiedsprogramma’s (RES, Regionale Mobiliteitsprogramma’s, veenweide programma’s etc). 

waarin provincies een belangrijke rol spelen krijgen een stevigere positie bij de besteding van de 

investeringsmiddelen.  

 

Betaalbaarheid 

Provincies hebben zich met gemeenten ingezet voor een eerlijke verdeling van de lusten en lasten 

in de energietransitie met behoud van werkgelegenheid. Ten opzichte van het Ontwerp van het 

Klimaatakkoord van december 2018 zijn er in het Klimaatakkoord verschuivingen geweest ten 

gunste van inwoners. Elementen zijn de lagere stijging van de belasting op gas (€0,10 in plaats 

van €0,20 per m3), de invoering van een CO2-heffing voor de industrie en een warmtefonds 

waarmee particulieren duurzame investeringen kunnen doen. De autobelastingen voor fossiele 

auto’s nemen niet meer toe, de stimuleringsmaatregelen voor elektrische auto’s zijn gematigder en 

de tweedehands markt voor elektrische auto’s wordt gestimuleerd. We zien in het Klimaatakkoord 

ook aandacht voor werkgelegenheid en een impuls aan de regionale economie via arbeidsmarkt en 

onderwijs en innovatiebeleid.  

 

Uitvoerbaarheid  

Om de uitvoerbaarheid voor provincies te garanderen zijn met het Rijk in bestuurlijk overleg 

afspraken gemaakt. De Raad voor Openbaar Bestuur zal gevraagd worden om op grond van Artikel 

2 van de Wet op de Financiële Verhoudingen twee onderzoeken uit te voeren: 

 

1. naar de uitvoeringslasten die met de maatregelen uit het Klimaatakkoord die provincies 

aangaan samenhangen;  

2. naar de inkomstenderving vanuit opcenten als gevolg van de fiscale stimulering van 

elektrisch vervoer.  

 

De resultaten vormen het uitgangspunt voor het Rijk en provincies in het bestuurlijk overleg. Rijk 

en provincies kunnen hier alleen op grond van zwaarwegende argumenten van afwijken. 

 

Vooral over de inkomstenderving vanuit opcenten bestaan zorgen die de komende tijd aandacht 

blijven vragen van provincies. Het IPO ondersteunt de transitie naar emissievrije mobiliteit en 

stimulering daarvan door het Rijk. Daarbij geldt dat de belastinginkomsten voor de provincies en 

de betaalbaarheid voor iedereen gegarandeerd moeten zijn. De in het Klimaatakkoord opgenomen 

voorstellen voor fiscale stimulering van Elektrisch Vervoer blijken impact te hebben op de 

inkomsten van provincies vanuit de Opcenten. Aangezien dit het eigen belastinggebied en de open 

huishouding van provincies raakt, is de oplossing van deze consequentie als breekpunt opgenomen 

in het mandaat vanuit het bestuur. Het Bestuur heeft ingezet op: 
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- 2021 – 2024: compensatie van de inkomstenderving door de vrijstelling van elektrisch 

vervoer. 
- Na 2024: een structurele oplossing waarmee het eigen belastinggebied en de open 

huishouding van provincies zijn gegarandeerd.  
 

Resultaat Klimaatakkoord 

De afspraken in het Klimaatakkoord zijn niet binnen mandaat, in de zin dat voor de periode 2020-

2024 geen garantie op compensatie is afgegeven. In de plaats van deze garantie is een stevige 

procesafspraak gemaakt. De Raad voor Openbaar Bestuur geeft een zwaarwegend advies en de 

voor provincies cruciale definitie van inkomstenderving wordt hierin meegenomen. Hierbij zal 

rekening worden gehouden met de reeds genomen Statenbesluiten rondom de hoogte van de 

opcenten in de jaren 2020-2024. Rijk en provincies kunnen alleen met zwaarwegende argumenten 

afwijken van het advies.   

 

Afspraken: 

Net als in het verleden bij Autobrief II zijn elektrische personenauto’s tot en met 2024 vrijgesteld 

van de MRB en daarmee in principe ook van opcenten. Vanaf 2025 betalen EV’s conform dit 

voorstel ook MRB (afhankelijk van mogelijke stelselwijziging). Geconcludeerd is dat IPO en Rijk 

verschillende definities hanteren wat betreft de gevolgen van het stimuleringspakket van EV’s in 

het Klimaatakkoord. Hieronder worden de verschillen toegelicht:  

 Bij een 0-tarief voor EV’s mogen provincies geen MRB heffen. Het IPO stelt dat provincies 

met elke verkochte elektrische auto inkomsten mislopen als gevolg van het 0-tarief. Deze 

beperking van de belastinggrondslag van provincies leidt tot minder opbrengsten en heeft 

daarmee consequenties voor de open huishouding waarvoor de provincies gecompenseerd 

dienen te worden.  

 Het Rijk stelt dat – op basis van de huidige inzichten – de groei van de fossiele auto’s en 

het (toenemend) gewicht van de fossiele auto’s ervoor zorgt dat de totale jaarlijkse 

opbrengsten uit opcenten in de periode van 2021-2024 in absolute zin niet substantieel 

verslechteren ten opzichte van het jaar 2020. Er is enkel sprake van minder 

meeropbrengsten en daarmee voor het Rijk geen sprake van derving waarvoor provincies 

gecompenseerd zouden moeten worden.  

 

Provincies en Rijk hebben gezamenlijk belang bij een goede monitoring van de ontwikkeling van 

het elektrisch vervoer de komende jaren. Het Rijk staat in voor het instandhouden van hetzelfde of 

een ander qua effect vergelijkbaar eigen belastinggebied. Met dit belastinggebied dient de open 

huishouding van provincies onverkort intact te blijven. 

 

Rijk en IPO zijn overeengekomen dat:   

a. Het Rijk en IPO monitoren gezamenlijk in de periode 2021-2024 de effecten op de 

opcenten als gevolg van de beleidsvoornemens van het Rijk. Het Rijk ontwikkelt samen 

met het IPO een methodiek voor de monitoring van EV’s (“hand aan de kraan”). Voor de 

berekeningen wordt uitgegaan van de tarieven voor de provinciale opcenten geldend voor 

2019.   

b. In het kader van de monitoring in 2020 zal de Raad voor Openbaar Bestuur (ROB) een 

zwaarwegend advies uitbrengen – op basis van een artikel 2 onderzoek – over de vraag in 

hoeverre de beleidsvoornemens van het Rijk gerelateerd aan de provinciale opcenten tot 

een substantiële wijziging in inkomsten van provincies leiden. Beide varianten van de 

gehanteerde definities zullen worden meegenomen in de adviesaanvraag van het Rijk. 

Tevens brengt de ROB de gevolgen voor de taakuitvoering van provincies in beeld.    

c. Naar aanleiding van de monitoring en het zwaarwegende advies van de ROB zal overleg 

tussen Rijk en provincies plaatsvinden over de uitkomsten.    
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(Klimaatakkoord p. 63 en 64) 

Integrale appreciatie en advies 

Het IPO-Bestuur adviseert u positief over het Klimaatakkoord. Zij constateert dat het overgrote 

deel van de inzet in het Klimaatakkoord is opgenomen. Het Klimaatakkoord geeft de nationale 

doelen, uitvoeringskaders en randvoorwaarden aan en laat gezien het programmatische karakter 

nog veel ruimte voor provinciale uitwerking. Provinciale Staten worden hierbij betrokken. De 

exacte invulling hiervan is aan de individuele provincies. De governance staat open voor 

aanscherping van de randvoorwaarden (wetgeving waaronder marktordening en financiering). Voor 

zover dat nu kan worden overzien is het voorliggende Klimaatakkoord haalbaar, betaalbaar en 

uitvoerbaar. Waar dit nog onzeker is zijn vertrouwenwekkende procesafspraken gemaakt met 

medeoverheden en maatschappelijke partners aan de Klimaattafels over de monitoring en 

oplossingsrichtingen. Het Klimaatakkoord biedt de nationale doelen en het uitvoeringskader waarin 

veel (beleids-) ruimte is gelaten aan decentrale overheden in regionaal verband. Zo hebben 

provincies met gemeenten en waterschappen een regierol in het opstellen van regionale 

energiestrategieën (RES) (opgaven elektriciteit en gebouwde omgeving, inclusief infrastructuur en 

opslag), industriële clusterprogramma’s, veenweideprogramma’s, natuurontwikkeling en regionale 

mobiliteitsprogramma’s. Ook wordt de rol van de provincie als toezichthouder vanuit de Wet 

Milieubeheer erkend. De bevoegdheidsverdeling wordt gevolgd bij de wettelijke borging van CO2 

reductie en energiebesparing bij bedrijven in de Omgevingswet. Het Rijk stelt voor proces en 

investeringen aanvullende middelen beschikbaar waarbij provincies via gebiedsprocessen mede 

beslissen over de besteding.  

 

Ondanks de waarborgen die in overleg met het Rijk in het Klimaatakkoord zijn opgenomen over de 

inkomstenderving vanuit de vrijstelling van elektrische voertuigen voor MRB en daarmee de 

opcenten is niet de volledige inzet op compensatie van de inkomstenderving gerealiseerd. Met de 

afspraken in het Klimaatakkoord en de toezegging in het bestuurlijk overleg dat het advies van de 

Raad voor Openbaar Bestuur als uitgangspunt dient voor het bestuurlijk overleg waarvan alleen 

met zwaarwegende argumenten kan worden afgeweken acht het IPO-Bestuur de uitkomst het 

hoogst haalbare. Hiermee zijn de zorgen van provincies voor nu in voldoende mate onderkend en 

de monitoringsafspraak voldoende stevig. Daarbij speelt mee dat voor de langere termijn het Rijk 

expliciet toezegt in te staan voor het intact houden van het eigen belastinggebied en de open 

huishouding. Bovendien is de stimulans van elektrisch vervoer op grond van de maatregelen in het 

Klimaatakkoord minder dan in het Ontwerp van het Klimaatakkoord.  

 

Regionale Energiestrategieën  

Het aanbod van de gezamenlijke provincies in samenwerking met VNG en UvW, om te komen tot 

RES, is een apart hoofdstuk in het Klimaatakkoord. De partners van het Klimaatakkoord achten de 

RES de methode om van onderop tot zorgvuldige en participatieve (ruimtelijke) besluitvorming 

over hernieuwbare energieproductie te komen. Provincies hebben hierin samen met gemeenten en 

waterschappen de regie. Naast de opgave voor (grootschalige) hernieuwbare elektriciteit op land 

(35 TWh) is het samenbrengen naar vraag en aanbod van warmte ten behoeve van de 

gemeentelijke transitievisies warmte evenals de implicaties voor de infrastructuur onderdeel van de 

RES. 

 

De planning voor de RES-en is als volgt: 

- Een half jaar na ondertekening, uiterlijk 1 juni 2020: concept RES (‘RES 0.5’) gereed. 

- 1 maart 2021: RES (‘RES 1.0’) gereed, met instemming van GS en Provinciale Staten 

- Medio 2021: het merendeel van de RES-en is verwerkt in het omgevingsbeleid 
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- 1 januari 2025: de vergunningen voor hernieuwbare energieproductie zijn verleend, met 

het oog op de SDE++ beschikkingen. 

  

Het kabinet stelt €30 miljoen per jaar voor de jaren 2019 tot en met 2021 beschikbaar voor de 

RES. Hiervan is €15 miljoen direct ten behoeve van de regio’s, €5 miljoen ten behoeve van het 

nationaal programma RES (NP RES), €2,5 miljoen ten behoeve van de participatiecoalitie en €7,5 

miljoen ten behoeve van het expertisecentrum warmte. 

 

Daarmee is deze inzet vanuit provincies opgenomen in het Klimaatakkoord hoofdstuk Regionale 

Energiestrategieën en krijgen provincies met gemeenten en waterschappen zeggenschap over de 

manier waarop de hernieuwbare energie opgave wordt gerealiseerd.  

 

Elektriciteit 

De opgave voor de elektriciteitssector is een besparing van 20,2 Mton CO2 in 2030. Hiervoor zal in 

2030 35 TWh grootschalig (15 kWp of groter) op land techniekneutraal (zon/wind) geproduceerd 

moeten worden (naast 49 TWh wind op zee). Bestaande/al geplande productie door zon of wind 

telt hierin mee. Mocht er op weg naar 2030 een grotere elektriciteitsbehoefte ontstaan dan zal 

hierover in 2021 het bestuurlijk gesprek worden gevoerd, waarbij eerst naar productie op zee en 

kleinschalige productie wordt gekeken. Knelpunten worden via het Nationaal Programma RES (NP 

RES) opgepakt en er is aandacht voor proces- en projectparticipatie in het Klimaatakkoord. De SDE 

vergoedt de onrendabele top van duurzame elektriciteitsproductie en is beschikbaar tot en met 

2025. De energiebedrijven hebben aangegeven dat na 2025 geen subsidie meer nodig zal zijn om 

de doelen voor 2030 te realiseren. In het Klimaatakkoord is de ambitie opgenomen om uiterlijk op 

1 januari 2025 alle benodigde vergunningen voor de 35TWh te hebben verleend, zodat deze 

projecten gebruik kunnen maken van de SDE. Over de problematiek omtrent de netcapaciteit is 

een aparte Kamerbrief aan de Tweede Kamer verzonden waarmee de minister tracht maximale 

ruimte te creëren op het net. Provincies blijven Rijk en netbeheerders in het interbestuurlijk en 

intermaatschappelijk overleg aanspreken op de tijdige realisatie van netcapaciteit. Een 

netcapaciteit die in heel Nederland gegarandeerd dient te blijven.  

 

Daarmee is deze inzet vanuit provincies opgenomen in het Klimaatakkoord hoofdstuk Elektriciteit.  

 

Gebouwde Omgeving 

De opgave voor de gebouwde omgeving is om in 2030 3,4Mton CO2 te besparen. Hiervoor moeten 

in 2030 ongeveer 1,5 miljoen woningen verduurzaamd zijn en moet de CO2-uitstoot in de 

bestaande utiliteitsbouw in 2030 met 1 Mton extra worden teruggebracht. Provincies ondersteunen 

en faciliteren de wijkgerichte aanpak door gemeenten met participatie van inwoners. Provincies 

verbinden lokale plannen aan het regionale netwerk. De transitie moet betaalbaar zijn voor alle 

inwoners en haalbaar & uitvoerbaar voor gemeenten (kennis, mogelijkheden en bevoegdheden). 

Woonlastenneutraliteit is hierin uitgangspunt. De woningcorporaties zijn een cruciale partner om 

verduurzaming in de (bestaande) gebouwde omgeving verder op gang te brengen. We 

benadrukken de noodzaak om corporaties de mogelijkheid te bieden om de verhuurdersheffing in 

te zetten voor verduurzaming van bestaande woningen. Tevens heeft het Rijk een warmtefonds 

aangekondigd. Het Expertisecentrum is opgenomen in het Klimaatakkoord en zal vanuit het Rijk 

jaarlijks €7,5 miljoen ontvangen. Het Expertisecentrum is stevig verbonden met het NP RES.  

 

Daarmee is deze inzet vanuit provincies opgenomen in het Klimaatakkoord hoofdstuk Gebouwde 

Omgeving.  
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Er zijn geen wijzigingen van de marktordening warmtenetten opgenomen in het Klimaatakkoord, 

ondanks de inzet van de provincies. In plaats daarvan loopt hiervoor een apart traject in aanloop 

naar de herziening van de Warmtewet in 2021. IPO neemt hieraan deel en stelt juridische 

verankering van de marktordening in de Warmtewet als randvoorwaarde. 10 juli voert de Minister 

bestuurlijk overleg met provincies en gemeenten over de voor de zomer toegezegde beleidsbrief 

over de marktordening van warmte.   

 

Industrie 

De reductie van de CO2-emissie met 14,3 Mton door de industrie moet in hoofdzaak (80%) worden 

bereikt met een generieke CO2-heffing die geldt voor de ETS-bedrijven, AVI’s en Chemelot 

(vanwege lachgas). Daarbij is een CCS-plafond opgenomen van 7,2 Mton. De verantwoordelijkheid 

voor de heffing ligt bij het Rijk. Voor de overige bedrijven komt er een wettelijke verplichting in de 

Omgevingswet. De decentrale overheden zijn bevoegd gezag. Voor alle bedrijven, inclusief de 

bedrijven die onder de heffing vallen, geldt een verplichting tot het treffen van maatregelen met 

een terugverdientijd van 5 jaar. Voor de onrendabele top van maatregelen wordt binnen de SDE++ 

tot maximaal € 550 miljoen per jaar (in 2030) beschikbaar gesteld. De industrie draagt zelf het 

grootste deel van de kosten maar de eventuele opbrengst van de heffing vloeit terug waarmee het 

Kabinet de weglekeffecten wenst te beperken.   

 

De inrichting van het stelsel voor vergunningen, toezicht en handhaving wordt als een 

gezamenlijke verantwoordelijkheid van Rijk en decentrale overheden benoemd. Het borgen van de 

daadwerkelijke gezamenlijke bestuurlijke verantwoordelijkheid wordt de komende periode 

uitgewerkt. Er komt nog een integrale uitwerking van de benodigde infrastructuur (warmte, 

energie, CO2, waterstof). Daarbij wordt ook specifiek aandacht gevraagd voor de aansluiting van 

de industrie bij de RES-sen wat betreft de inzet en benutting van (rest)warmte en hernieuwbare 

energie. 

 

Daarmee is deze inzet vanuit provincies grotendeels opgenomen in het Klimaatakkoord hoofdstuk 

Industrie. 

 

De industriële clusters die niet aan zee liggen blijven een aandachtspunt. Het IPO acht het van 

groot belang dat als principe alle clusters binnen Nederland tegen vergelijkbare voorwaarden en 

redelijke kosten toegang hebben tot de benodigde infrastructuur. In de formulering van het 

Klimaatakkoord is dit aandachtspunt niet meer opgenomen. Namens de provincies zal het IPO er 

bij het Rijk op aandringen dat dit aandachtspunt wederom wordt opgenomen.  

 

Provincies hadden vanuit het IPO geen inzet omtrent de CO2-heffing.  

 

Landbouw en landgebruik 

De sectortafel heeft, in lijn met de eerder geformuleerde inzet, mogelijkheden in beeld gebracht 

om te komen tot een grotere reductie van CO2eq-emissies. Partijen zien de transitie als onderdeel 

van een bredere verduurzamingsopgave in het landelijke gebied. Provincies hebben, in lijn met de 

provinciale verantwoordelijkheden, een regierol voor veenweide en bomen, bos en natuur, en 

geven ondersteuning aan de opgaven van de landbouwsectoren. Realisatie van opgaven gebeurt 

met een programmatische aanpak, waarbij veelal in pilots ervaring wordt opgedaan met nieuwe 

technieken. Het Rijk investeert extra in de opgave voor landbouw en landgebruik. Voor de 

onderdelen waarvoor provincies beleidsverantwoordelijk zijn gaat het om reductie van emissie door 

veehouderij rondom Natura2000, de aanpak van de veenweidegebieden (€276 miljoen, waarvan 

€100 miljoen incidenteel) en behoud en uitbreiding van bomen, bos en natuur (€51 miljoen). In 

totaal stel het Kabinet tot 2030 €970 miljoen extra beschikbaar, waarmee een impuls wordt 

gegeven aan de verduurzaming van landbouw en landgebruik. De inzet op veehouderij rondom 
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Natura2000 is een aanvullende opgave, waarvoor €100 miljoen beschikbaar is. Over de inzet van 

deze middelen worden de komende maanden aanvullende afspraken met het ministerie gemaakt.  

 

Daarmee is deze inzet vanuit provincies herkenbaar opgenomen in het Klimaatakkoord hoofdstuk 

Landbouw en Landgebruik.   

 

Mobiliteit 

De opgave voor de mobiliteitssector is 7,4 Mton CO2-reductie in 2030, en vervolgens tot 2050 nog 

25 Mton CO2 reductie. De belangrijkste maatregelen betreffen stimuleren van elektrisch rijden, 

inzet van alternatieve brandstoffen, zero-emissie zones in stedelijk gebied en stimuleren van 

zuinige banden. Dit zijn maatregelen waar provincies hoogstens een ondersteunende rol spelen. 

Provinciaal handelingsperspectief zit met name in de afspraak om te komen tot Regionale 

Mobiliteitsprogramma’s (RMP’s). RMP’s zijn maatwerk per regio/provincie en hanteren een integrale 

benadering van het mobiliteitssysteem in de regio, ten bate van bereikbaarheid, duurzaamheid, 

leefbaarheid en gezondheid. Provincies, VNG en I&W werken aan de startpakketten als eerste 

aanzet voor RMP’s. Onder de RMP-paraplu zitten meerdere nader uit te werken procesafspraken, 

waaronder een aantal afspraken waar concreet middelen bij worden genoemd zoals versteviging 

van het Bestuursakkoord Zero-Emissie bussen, waarvoor een impuls van €10 miljoen per jaar als 

cofinanciering beschikbaar wordt gesteld voor de periode 2019-2025, 75 miljoen euro voor 

cofinanciering van investeringen in fietsenstallingen bij OV-knooppunten in aanvulling op de 

middelen die in het regeerakkoord zijn gereserveerd en een nader te bespreken vijf miljoen euro 

voor de agenda nationale laadinfrastructuur. In het verlengde van de RMP’s geeft het Kabinet aan 

de nieuwe uitgangspunten bij het Mobiliteitsfonds op korte termijn al toe te passen bij nieuwe 

opgaven, zoals het nadrukkelijker meewegen van slimme maatregelen waarmee de flexibiliteit 

tussen de modaliteiten (OV, weg, waterweg, fiets) wordt vergroot. 

 

Provincies hebben in het Klimaatakkoord een neutrale positie ingenomen waar het investeringen en 

belastingopbrengsten betreft.  

 

Daarmee is deze inzet vanuit provincies opgenomen in het Klimaatakkoord hoofdstuk Mobiliteit. 

 

Ruimte 

In de hoofdstukken gebouwde omgeving, industrie, elektriciteit, landbouw en landgebruik, 

mobiliteit, RES en het aparte hoofdstuk Ruimte staan afspraken waarin instrumenten vanuit de 

Omgevingswet worden benoemd. Zowel het omgevingsinstrumentarium van gemeenten als dat 

van provincies is van groot belang voor zowel de realisatie van opwekking van hernieuwbare 

energie als voor de warmtetransitie in de gebouwde omgeving.  

 

Als provincies hebben wij erop aangedrongen dat de conflicterende ruimteclaims die voortkomen 

uit de energietransitie in relatie tot andere opgaven en transities (zoals klimaatadaptatie) in het 

Klimaatakkoord worden geadresseerd. Waarbij overheden gezamenlijk de verantwoordelijkheid 

dragen om oplossingen te creëren. In de hoofdstukken Elektriciteit en Regionale Energiestrategieën 

(RES) zijn vier ruimtelijke principes opgenomen die hierbij behulpzaam kunnen zijn.  

 

Daarmee is deze inzet vanuit provincies opgenomen in het Klimaatakkoord. 
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Ten slotte 

Als provincies benadrukken we het belang van de rol van het Rijk als partner voor de uitvoering 

van het klimaatakkoord. Op dit moment is nog niet met zekerheid te zeggen dat de financiële en 

beleidsmatige inzet vanuit het Rijk toereikend is om de gezamenlijke ambities te kunnen 

realiseren. Omdat de opgaven van zeer grote omvang zijn, benadrukken wij dat dit financieel niet 

door decentrale overheden kan worden opgevangen en voldoende financiële en beleidsmatige inzet 

vanuit het Rijk cruciaal is.   

Het IPO zal zich bij de uitwerking van het Klimaatakkoord in interbestuurlijk en 

intermaatschappelijk overleg blijven inzetten om de randvoorwaarden op basis van de regionale 

uitwerking verder aan te scherpen. Dit geldt voor wetgeving waaronder de marktordening, 

voldoende investeringsmiddelen die aansluiten bij de opgaven in de regio en de versnelde 

uitbreiding van de netcapaciteit zodat in heel Nederland tegen vergelijkbare kosten de netcapaciteit 

op orde blijft.  

 

Hoogachtend, 

Namens het IPO-Bestuur, 

 

 

Th.J.F.M. Bovens 

Gouverneur van Limburg en voorzitter van het IPO-Bestuur 

 

Bijlagen (op 16-7 aan PS verzonden, zie 1128753-1240650) 

1. Klimaatakkoord 

2. Kamerbrief 

3. Aanbiedingsbrief voorzitter de heer Nijpels aan deelnemers Klimaatakkoord 



1 Voordracht 80-2019 Klimaatakkoord 

1 

Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 24 september 2019 

Onderwerp: Voorstel voor een Klimaatakkoord 

Kenmerk: 1128753-1235373 

Bijlagen: 

1. IPO-Bestuur: Appreciatie Voorstel voor een Klimaatakkoord

2. Integrale set van afspraken uit het Klimaatakkoord die de bevoegdheden van

provincies raken

3. Brief minister van BZK over afspraken tussen gezamenlijke provincies en Rijk dd.

22 januari 2019

1. Inleiding

Zoals in het coalitieakkoord is omschreven, onderschrijven wij de doelstellingen van het 

Klimaatakkoord van Parijs en werken wij mee aan de uitvoering van Rijksambities. We hechten 

eraan zelf te bepalen hoe deze ambities in onze provincie worden ingevuld.  

Provinciale Staten worden gevraagd in te stemmen met de afspraken uit het Klimaatakkoord die 

de bevoegdheden van de provincie Noord-Holland raken. Gedeputeerde Staten delen de 

overwegend positieve appreciatie van het akkoord van het bestuur van het Interprovinciaal 

Overleg (IPO). GS leggen het Voorstel voor het Klimaatakkoord daarom met positief advies aan 

PS voor.  

GS delen de kritische kanttekeningen van het IPO-bestuur op het punt van de opcenten – er is 

niet volledig tegemoet gekomen aan de eisen van de provincies op dit punt - en benadrukken 

net als het IPO-bestuur het belang van voldoende geld en ondersteunend beleid van het Rijk. Dit 

zijn onderwerpen waarop we in de toekomst zeer alert zullen blijven.  

Deze Statenvoordracht is voor een belangrijk deel in IPO-verband tot stand gekomen en wordt 

aan Provinciale Staten van alle provincies voorgelegd. De onderdelen die specifiek op Noord-

Holland betrekking hebben, zijn in kaders in de tekst geplaatst.  

Wij verzoeken PS in te stemmen met het Klimaatakkoord. U kunt zorgpunten meegeven met 

betrekking tot de uitvoering. GS zullen eventuele zorgpunten inbrengen in de vergadering van 

het IPO-bestuur op 21 november a.s. U kunt GS uiteraard ook uw wensen meegeven voor de 

uitvoering in Noord-Holland.  

2. Inzet en voorgeschiedenis

Om de opwarming van de aarde te beperken tot maximaal 2 graden, en het liefst 1,5 graad, 

sloten 192 landen het Klimaatakkoord van Parijs. Het Nederlandse kabinet zet deze 

doelstellingen om in beleid en wetgeving. Op 20 december 2018 heeft de Tweede Kamer de 

Klimaatwet aangenomen, op 28 mei 2019 deed de Eerste Kamer dat.  

In de Klimaatwet is als streefdoel voor 2030 een reductie van 49% van de nationale 

broeikasgasuitstoot ten opzichte van 1990 opgenomen. Verder is in de Klimaatwet vastgelegd 

dat het Rijk in 2019 een Klimaatplan moet opstellen waarin de hoofdlijnen van het 

klimaatbeleid voor de komende tien jaar zijn opgenomen. Dit Klimaatplan moet elke vijf jaar 

worden geactualiseerd. Omdat de realisatie van de doelen afhankelijk is van de bijdrage van 

2019 80



2019 

2 

medeoverheden, sectoren en maatschappelijke partijen, vormt het Klimaatakkoord de basis 

voor de invulling van het eerste Klimaatplan dat eind 2019 aan de Tweede Kamer zal worden 

voorgelegd.  

Op grond van de afspraken in het Interbestuurlijk Programma (IBP) nemen de provincies deel 

aan de onderhandelingen over het Klimaatakkoord en het regulier interbestuurlijk IBP-

Klimaatoverleg. GS van Noord-Holland hebben aan deze onderhandelingen deelgenomen via het 

IPO (Interprovinciaal Overleg) dat de twaalf gezamenlijke provincies vertegenwoordigt. De 

provincies zijn vertegenwoordigd aan alle vijf de tafels van het Klimaatakkoord: elektriciteit, 

gebouwde omgeving, industrie, mobiliteit en landbouw & landgebruik. De decentrale overheden 

(provincies, gemeenten en waterschappen) zijn daarnaast vertegenwoordigd in het 

overkoepelend Klimaatberaad. De inzet van de gezamenlijke provincies in de Klimaatakkoord-

onderhandelingen was gebaseerd op het kabinetsaanbod Naar een duurzaam Nederland
1
 en het 

IBP, evenals de op 24 januari 2019 in het IPO-Bestuur benoemde randvoorwaarden aan het 

Klimaatakkoord: een haalbaar, betaalbaar en uitvoerbaar Klimaatakkoord waarbij de lusten en 

lasten eerlijk worden verdeeld tussen inwoners en bedrijven.  

Voorgeschiedenis landelijk 

In 2017 heeft het IPO mede namens Noord-Holland en in samenwerking met gemeenten en 

waterschappen het kabinetsaanbod Naar een duurzaam Nederland aangeboden (besluit IPO-

bestuur 9 maart 2017, ter kennisname aan PS gezonden op 5 april 2017). Hierin hebben de 

gezamenlijke colleges van GS aangeboden om hun jaarlijkse investeringen in te zetten om de 

overgang naar een energieneutraal en klimaatbestendig Nederland te versnellen, en een 

Nationaal Programma Energietransitie met daarbinnen landsdekkende regionale 

energiestrategieën (RES-en) te ontwikkelen. Dit aanbod is opgenomen in het IBP (besluit IPO-

bestuur 25 januari 2018, ter kennisname aan PS gezonden op 16 februari 2018). De 

belangrijkste klimaatafspraak in het IBP is het commitment aan de gezamenlijke doelstelling: 

49% CO2
2
 reductie in 2030 ten opzichte van 1990. De overheden hebben in het IBP ook 

afgesproken een Nationaal Programma Regionale Energie en Klimaatstrategieën te ontwikkelen 

ten behoeve van de realisatie van dit doel.  

Voorgeschiedenis Noord-Holland 

Kaders 

In de Omgevingsvisie NH2050, vastgesteld door PS op 19 november 2018, hebben we als 

ambitie geformuleerd dat Noord-Holland in 2050 volledig klimaatneutraal is, gebaseerd op een 

maximale inzet van hernieuwbare energie.  

In het Coalitieakkoord 2019-2023 Duurzaam doorpakken geven we aan dat we de 

doelstellingen van het Klimaatakkoord van Parijs onderschrijven en meewerken aan de 

uitvoering van Rijksambities, waarbij we eraan hechten zelf te bepalen hoe deze ambities in 

onze provincie worden ingevuld.  

Eerdere betrokkenheid van PS bij de totstandkoming van het Klimaatakkoord 

PS hebben eind november/begin december 2018 het Voorstel voor hoofdlijnen van het 

Klimaatakkoord besproken en vervolgens in februari 2019 het Ontwerp van het Klimaatakkoord. 

PS zijn beide keren in de gelegenheid gesteld GS punten mee te geven om bij het IPO in te 

brengen. 

PS deelden op hoofdlijnen de zorgpunten die GS op 22 januari 2019 per brief aan het IPO-

bestuur hebben gemeld (zie 1128753/1166474). PS wilden zwaarder onderstrepen dat het 

onwenselijk was dat er nog onzekerheid was over de bestuurslasten op het moment dat het 

Klimaatakkoord moest worden ondertekend. Het IPO heeft toen aangegeven dat er in elk geval 

geen resultaatverplichtingen zouden mogen gelden voor die onderwerpen waarop het 

bestuurslastenonderzoek betrekking heeft. Inmiddels geldt voor het gehele Klimaatakkoord dat 

1 https://ipo.nl/publicaties/provincies-gemeenten-en-waterschappen-presenteren-gezamenlijke-duurzame-
investeringsagenda 
2 Wanneer gesproken wordt over CO2 dient dit als CO2 of CO2 equivalenten gelezen te worden. 

80



2019 

3 

het om inspanningsverplichtingen gaat en niet om resultaatverplichtingen. Daarom wordt dit nu 

niet meer apart vermeld.  

PS wilden verder de cyclus van de KEV (Klimaat en Energieverkenning) van het Planbureau voor 

de Leefomgeving – een rapport dat jaarlijks in oktober verschijnt - meer in lijn brengen met de 

provinciale P&C-cyclus. Dit punt is ingebracht bij het IPO, maar niet overgenomen. De KEV is n.l. 

niet bedoeld voor een jaarlijkse herijking van het beleid. Dat zou voor te veel onzekerheid 

zorgen. Het opstellen van een nieuw  Klimaatakkoord/Klimaatplan gebeurt vijfjaarlijks op grond 

van de Klimaatwet. Daarnaast evalueert het kabinet tweejaarlijks of de uitvoering op koers ligt.   

Voor de provinciale P&C-cyclus kan de KEV van het voorgaande jaar worden gebruikt.  

PS hebben ook gevraagd (in november 2018 en september 2019) in de stukken aan te geven 

hoe het Klimaatakkoord zich verhoudt tot de provinciale doelen, hoe PS worden betrokken bij 

de totstandkoming van de RES-sen en hoe de samenhang wordt bewaakt (beide januari 2019 en 

september 2019). Over de mogelijke betrokkenheid van PS bij de RES-sen ontvang u een aparte 

brief. Hierna komt aan de orde hoe het Klimaatakkoord zich verhoudt tot de provinciale doelen 

en ambities en hoe de samenhang wordt bewaakt.   

3. Besluitvormingsproces

Op 21 december 2018 heeft de voorzitter van het Klimaatberaad het Ontwerp van het 

Klimaatakkoord aan het kabinet aangeboden, op 28 juni 2019 heeft het kabinet het Voorstel 

voor een Klimaatakkoord (hierna: Klimaatakkoord) en haar appreciatie (bijgevoegd) aan de 

Tweede Kamer aangeboden. Het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL) en Centraal Planbureau 

(CPB) hebben het ontwerp van het Klimaatakkoord doorgerekend
3
. Het IPO-bestuur heeft op 17 

september 2019 een appreciatie gegeven van het  Klimaatakkoord (bijgevoegd) en de colleges 

van GS gevraagd het IPO-bestuur te machtigen om het Klimaatakkoord te ondertekenen onder 

voorbehoud van instemming van de PS-sen.  

GS hebben 24 september 2019 besloten het IPO-bestuur te machtigen, onder voorbehoud van 

instemming door PS met de integrale set van afspraken en maatregelen uit het Klimaatakkoord 

die de bevoegdheden van provincies raken. Een vergelijkbare voordracht ligt in de andere 

provincies voor. Op 21 november 2019 wordt de stand van zaken in het IPO Bestuur opgemaakt 

en zal bij volstrekte meerderheid (6 + 1) besloten worden of het IPO het  Klimaatakkoord 

ondertekent. Bij instemming van een volstrekte meerderheid zal de voorzitter tekenen namens 

de provincies die met het akkoord hebben ingestemd. 

4. Voorwaarden aan het Klimaatakkoord

De provincies hebben als voorwaarden gesteld dat het Klimaatakkoord haalbaar, betaalbaar en 

uitvoerbaar moet zijn. De IPO-appreciatie geeft aan hoe de toetsing hierop is gebeurd, wat is 

binnengehaald en waarover procedurele afspraken zijn gemaakt. Ook worden de zorgpunten 

benoemd. Het algehele oordeel is positief en dat oordeel delen wij.  

5. Kern van de afspraken

In onderstaande tekst wordt de kern van de afspraken kort per onderhandelingstafel 

weergegeven, alsmede de afspraken met betrekking tot de RES-sen en de opcenten. De 

afspraken die de provincies raken, zijn cursief weergegeven.  

3 Doorrekening PBL: https://www.pbl.nl/publicaties/effecten-ontwerp-klimaatakkoord; Doorrekening CPB: 
https://www.cpb.nl/doorrekening-ontwerp-klimaatakkoord-en-kabinetsvarianten; Aanbiedingsbrief kabinet: 
https://www.rijksoverheid.nl/documenten/kamerstukken/2019/03/13/kamerbrief-met-eerste-reactie-
kabinet-op-de-doorrekening-van-het-ontwerp-klimaatakkoord 
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Regionale energiestrategieën 

- De transitie naar duurzame elektriciteitsproductie en de transitie in de gebouwde

omgeving wordt in de RES opgepakt. Dit gebeurt in een regionaal bottom-up proces van

de decentrale overheden, het bedrijfsleven, maatschappelijke organisaties en inwoners.

De opgave is techniekneutraal en op basis van regionaal maatwerk.

- Deze bottom-up transitie wordt vormgegeven in de RES-en. De RES-en geven vorm aan

zowel proces als inhoud, om tot zoveel mogelijk maatschappelijke acceptatie te komen.

- Om het draagvlak te vergroten is participatie van belang en is het de ambitie om 50

procent van de hernieuwbare energieproductie op land in eigendom te laten komen van

de lokale omgeving.

- Provincies nemen via het IPO deel aan het Nationaal Programma RES (NP RES).

- De provincies zullen gezamenlijk en in overleg met andere overheden werken aan het

behalen van de nationale opgave. Ook wordt voorzien in een methodiek waarin

afspraken en uitgangspunten worden geformuleerd die leiden tot een billijke verdeling

van de nationale opgave over de regio’s. Deze systematiek dient als risicoparagraaf

indien de RES-en van onderop gezamenlijk niet optellen tot een grootschalige opwekking

op land van 35TWh.

Elektriciteit 

- De Elektriciteitssector moet 20,2 Mton CO2 besparen in 2030.

- Via de RES-en zal de opgave grootschalige hernieuwbare elektriciteit op land ingevuld

worden.

- Afspraak is dat er in 2030 techniekneutraal (via zon of wind) 35TWh grootschalige

opwekking op land (inclusief binnenwateren) is gerealiseerd. Deze 35TWh is inclusief

bestaande opwekking en afspraken (zon/wind), waaronder de afspraak van 6000MW

wind op land in 2020. De provincies zijn verantwoordelijk voor de ruimtelijke

reservering om deze 35TWh op te kunnen wekken. Daarnaast wordt 49TWh wind op zee

gerealiseerd, het Rijk is hiervoor verantwoordelijk.

- Ruimtelijke maatregelen zullen voor een groot deel van de regio’s medio 2021 zijn

afgerond, uiterlijk 1 januari 2025 zullen alle benodigde vergunningen zijn afgegeven.

- Bij een verhoging van de elektriciteitsvraag moet eerst een gesprek plaatsvinden tussen

partijen waaronder provincies waarbij eerst naar extra elektriciteitsopwekking door

middel van wind op zee en kleinschalig zon op dak wordt gekeken.

Gebouwde omgeving 

- De gebouwde omgeving moet 3,4 Mton CO2 besparen in 2030. Hiervoor moeten in

2030 ongeveer 1,5 miljoen woningen verduurzaamd zijn en moet de CO2-uitstoot in de

bestaande utiliteitsbouw in 2030 met 1 Mton extra worden teruggebracht.

- De opgave voor de gebouwde omgeving wordt via de RES-en opgepakt.

- IPO, Rijksoverheid, VNG en Aedes gaan samen met belanghebbende partijen, zoals

Vereniging Eigen Huis, EnergieSamen en Woonbond, uitwerken hoe de positie van

eigenaars, gebruikers en/of bewoners in het kader van de wijkgerichte aanpak wordt

geborgd.

- Gemeenten krijgen de regie bij de wijkgerichte aanpak. Deze rol is nieuw voor

gemeenten en dit vraagt om nieuwe kennis, expertise en competenties. Daarom is

binnen het interbestuurlijke programma aardgasvrije wijken (PAW) afgesproken dat een

kennis- en leerprogramma (KLP) wordt opgezet. Onder trekkerschap van de VNG wordt

in samenspraak met de betrokken overheden in het programma (IPO, BZK, EZK en UvW),

een plan voor de invulling van het KLP ontwikkeld.

- Het  Klimaatakkoord spreekt zich nog niet uit over de marktordening van warmtenetten.

Hierover zal nog een Kamerbrief verschijnen.

 Industrie 

- De industriesector moet 14,3 Mton CO2 besparen.

- Dit moet in hoofdzaak (80%) worden bereikt met een generieke CO2-heffing die geldt

voor de Emissions Trading System (ETS) bedrijven, afvalverbrandingsinstallaties (AVI’s)

en Chemelot (vanwege lachgas). Daarbij is een plafond afgesproken van 7,2 Mton voor

CO2-afvang en –opslag (CCS).
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- De verantwoordelijkheid voor de heffingen ligt bij het Rijk. Voor de overige bedrijven

komt er een wettelijke verplichting in de Omgevingswet. De decentrale overheden zijn

daar bevoegd.

- Voor alle bedrijven, inclusief de bedrijven die onder de heffing vallen, geldt een

verplichting tot het treffen van maatregelen met een terugverdientijd van 5 jaar.

- Voor de top van onrendabele maatregelen wordt binnen de Stimulering Duurzame

Energieproductie++ (SDE++) tot maximaal € 550 miljoen per jaar (in 2030) beschikbaar

gesteld.

- De inrichting van het stelsel wordt als een gezamenlijke verantwoordelijkheid van Rijk

en decentrale overheden benoemd.

- Er komt nog een integrale uitwerking van de benodigde infrastructuur (warmte, energie,

CO2, waterstof). Daarbij wordt ook specifiek aandacht gevraagd voor de aansluiting

van de industrie bij de RES-sen wat betreft de inzet en benutting van (rest)warmte en

hernieuwbare energie.

 Mobiliteit 

- De sector mobiliteit moet 7,4Mton CO2 besparen in 2030 en in 2050 nog eens 25 Mton.

Voor mobiliteit zijn er een viertal maatregelen:

o De Rijksoverheid vormt het Infrastructuurfonds om naar een mobiliteitsfonds.

o Overheden maken tempo met regionale mobiliteitsplannen en een daarmee

samenhangend nationaal mobiliteitsplan: Het provinciaal handelingsperspectief

is opgenomen in de afspraak tot Regionale Mobiliteitsprogramma’s (RMP’s) te

komen. RMP’s zijn maatwerk per regio/provincie en hanteren een integrale

benadering van het mobiliteitssysteem in de regio, ten bate van bereikbaarheid,

duurzaamheid, leefbaarheid en gezondheid. Onder RMP-paraplu vallen

meerdere nader uit te werken procesafspraken (waaronder versteviging

Bestuursakkoord Zero-Emissie bussen).

o Een onderzoek naar een andere bekostigingssystematiek.

o Kennis en innovatie voor een duurzaam mobiliteitssysteem.

- Bij het bovenstaande zijn de belangrijkste maatregelen waarbij provincies een

ondersteunende rol spelen: stimuleren elektrisch rijden, inzet alternatieve brandstoffen,

zero-emissie zones in stedelijk gebied en stimuleren van zuinige banden. In aanvulling

op de middelen die in het regeerakkoord zijn gereserveerd voor de fiets wordt

nogmaals 75 miljoen euro uitgetrokken voor de cofinanciering van investeringen in

fietsenstallingen bij OV-knooppunten.

Landbouw en landgebruik 

- De sector landbouw en landgebruik heeft de ambitie 6 Mton CO2eq-uitstoot te besparen

in 2030. Hierbij wordt de voorkeur gegeven aan maatregelen die bijdragen aan een

bredere verduurzamingsslag in landbouw en landgebruik.

- De provincies hebben met name een regierol bij landgebruik, waar gekozen wordt voor

een gebiedsgerichte aanpak voor veenweiden en bos en natuur. Daarnaast zorgen zij

voor stimulering en ondersteuning van de transities bij verschillende landbouwsectoren

(o.a. met regelgeving en ondersteunend beleid). Ook de maatregen gericht op

veehouderij nabij Natura2000-gebieden sluiten aan op de provinciale kerntaken.

- De ambitie van de landbouw wordt vooral ingevuld door de inzet van bestaande

programma’s en instrumenten (zoals de warme sanering veehouderij,

Gemeenschappelijk Landbouwbeleid (GLB), provinciaal landbouwbeleid), aanvullende

rijksregelingen en door intensivering van technische maatregelen en innovatie door de

sector (zoals rantsoenaanpassingen, mestopslag- en stalaanpassingen, verduurzaming

glastuinbouw). Provincies ondersteunen dit proces.

- Het Rijk zet tot 2030 €970 miljoen extra in voor de realisatie van deze ambities. Hiervan

is €276 miljoen bestemd voor veenweiden, €51 miljoen voor bomen, bos en natuur en

€100 miljoen voor maatregelen rondom Natura 2000-gebieden.
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Rijksmaatregelen met consequenties voor inkomsten provincies (opcenten) 

De provincie is voor een belangrijk deel van haar inkomsten afhankelijk van de opcenten op de 

Motorrijtuigenbelasting. Opcenten zijn afhankelijk van het gewicht, soort en aantal voertuigen. 

Elektrische voertuigen (EV’s) zijn wettelijk op grond van Autobrief II in de periode 2016 – 2020 

vrijgesteld voor Motorrijtuigenbelasting (MRB) en daarmee voor de opcenten. Omdat de groei 

van het totale wagenpark in omvang en gewicht in de periode 2016-2019 groter was dan de 

derving op grond van de vrijstelling van EV in diezelfde periode namen de inkomsten van 

provincies ondanks de vrijstelling toe.  

In het Klimaatakkoord wordt de vrijstelling verlengd tot en met 2024. In 2025 geldt op grond 

van het Klimaatakkoord nog een korting op het MRB-tarief voor EV’s van 75%. Vanaf 2026 is er 

geen korting meer
4
. Deze afspraken hebben invloed op de provinciale inkomsten uit opcenten, 

hoewel de omvang van de gevolgen nog afhankelijk is van de ontwikkeling van het wagenpark.  

Voor alle provincies samen bedragen de inkomsten uit de opcenten ongeveer 1,6 miljard euro 

(2019). Zie onderstaande tabel.  

Provincie 

Raming Opcenten 2019 (CBS) 

(in € miljoenen) 

Groningen 56 

Friesland 56 

Drenthe 57 

Overijssel 109 

Gelderland 219 

Flevoland 74 

Utrecht 122 

Noord-

Holland 204 

Zuid-Holland 339 

Zeeland 44 

Noord-

Brabant 257 

Limburg 107 

1.644 

4 Naar verwachting zal vanaf 2024 een ander fiscaal stelsel voor mobiliteit gelden. 

80



2019 

7 

Afspraken Rijk en provincies over opcenten 

Zowel het IPO als het Rijk hebben gezamenlijk belang bij een goede monitoring van de 

ontwikkeling van het elektrisch vervoer de komende jaren. Beiden zitten niet te wachten op 

overstimulering vanuit de overheid. Het Rijk heeft begrip voor de zorgen over het 

belastinggebied en de open huishouding van provincies. Om die reden zal het Rijk ervoor 

instaan dat op termijn hetzelfde of een ander qua effect vergelijkbaar eigen belastinggebied in 

stand blijft. De open huishouding dient in elk geval voor beide partijen onverkort intact te 

blijven. 

In het Klimaatakkoord is hierover het volgende opgenomen: 

“Net als in het verleden bij Autobrief II zijn elektrische personenauto’s tot en met 2024 

vrijgesteld van de MRB en daarmee in principe ook van opcenten. Vanaf 2025 betalen EV’s 

conform dit voorstel ook MRB (afhankelijk van mogelijke stelselwijziging). Geconcludeerd is dat 

IPO en Rijk verschillende definities hanteren wat betreft de gevolgen van het stimuleringspakket 

van EV’s in het Klimaatakkoord. Hieronder worden de verschillen toegelicht:  

 Bij een 0-tarief voor EV’s mogen provincies geen MRB heffen. Het IPO stelt dat provincies

met elke verkochte elektrische auto inkomsten mislopen als gevolg van het 0-tarief.

Deze beperking van de belastinggrondslag van provincies leidt tot minder opbrengsten

en heeft daarmee consequenties voor de open huishouding waarvoor de provincies

gecompenseerd dienen te worden.

 Het Rijk stelt dat – op basis van de huidige inzichten – de groei van de fossiele auto’s en

het (toenemend) gewicht van de fossiele auto’s ervoor zorgt dat de totale jaarlijkse

opbrengsten uit opcenten in de periode van 2021-2024 in absolute zin niet substantieel

verslechteren ten opzichte van het jaar 2020. Er is enkel sprake van minder

meeropbrengsten en daarmee voor het Rijk geen sprake van derving waarvoor

provincies gecompenseerd zouden moeten worden.

Provincies en Rijk hebben gezamenlijk belang bij een goede monitoring van de ontwikkeling van 

het elektrisch vervoer de komende jaren. Het Rijk staat in voor het instandhouden van hetzelfde 

of een ander qua effect vergelijkbaar eigen belastinggebied. Met dit belastinggebied dient de 

open huishouding van provincies onverkort intact te blijven. 

Rijk en IPO zijn overeengekomen dat:  

a. Het Rijk en IPO monitoren gezamenlijk in de periode 2021-2024 de effecten op de

opcenten als gevolg van de beleidsvoornemens van het Rijk. Het Rijk ontwikkelt samen

met het IPO een methodiek voor de monitoring van EV’s (“hand aan de kraan”). Voor de

berekeningen wordt uitgegaan van de tarieven voor de provinciale opcenten geldend

voor 2019.

b. In het kader van de monitoring in 2020 zal de Raad voor Openbaar Bestuur (ROB) een

zwaarwegend advies uitbrengen – op basis van een artikel 2 onderzoek – over de vraag

in hoeverre de beleidsvoornemens van het Rijk gerelateerd aan de provinciale opcenten

tot een substantiële wijziging in inkomsten van provincies leiden. Beide varianten van de

gehanteerde definities zullen worden meegenomen in de adviesaanvraag van het Rijk.

Tevens brengt de ROB de gevolgen voor de taakuitvoering van provincies in beeld.

c. Naar aanleiding van de monitoring en het zwaarwegende advies van de ROB zal overleg

tussen Rijk en provincies plaatsvinden over de uitkomsten.”

Periode vanaf 2024 

Het Rijk is daarnaast gestart met een bouwstenenonderzoek, waarin gekeken wordt naar het 

gewenste fiscale stelsel voor (o.a.) de mobiliteit voor de periode na 2024. Het Rijk heeft 

toegezegd dat hierin tevens onderzoek wordt gedaan naar de langetermijneffecten van de 

grondslagerosie van opcenten, evenals naar alternatieven voor een andere grondslag. Beoogd 

wordt om de belastingen van de provincies en het Rijk toekomstbestendig te houden via een 
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eigen belastinggebied en een garantie van de openhuishouding. Deze alternatieven zullen tevens 

in 2020 worden gepresenteerd en gezamenlijk besproken. Het Rijk zal ervoor instaan dat op 

termijn hetzelfde of een ander qua effect vergelijkbaar eigen belastinggebied in stand blijft. De 

open huishouding dient in elk geval voor beide partijen onverkort intact te blijven. 

In het parallelle traject gericht op de actualisatie van het verdeelmodel van het provinciefonds 

signaleren provincies en fondsbeheerders ontwikkelingen die op hun relevantie voor de 

verdeling van het provinciefonds onderzocht dienen te worden. Deze ontwikkelingen blijven niet 

beperkt tot het provinciefonds en kunnen de financiële verhouding tussen Rijk en provincies in 

brede zin raken (bijv. de toekomst van het eigen belastinggebied).  

Conform de afspraken, zullen deze ontwikkelingen in hun samenhang bezien en betrokken 

worden bij een agenda voor de actualisatie van het verdeelmodel, die door provincies en 

fondsbeheerders gezamenlijk wordt vastgesteld, uitgevoerd en gemonitord en recht doet aan de 

onderscheiden verantwoordelijkheden van de betrokken partijen. 

6. Doel Klimaatakkoord in relatie tot provinciaal beleid

Het Klimaatakkoord richt zich op de in de Klimaatwet opgenomen doelen voor 2030, met een 

doorkijk naar 2050, en stelt de uitvoeringskaders en maatregelen op hoofdlijnen vast. Het 

Klimaatakkoord vormt daarmee de basis voor het in de Klimaatwet vereiste Klimaatplan dat eind 

2019 door het kabinet zal worden opgesteld. De Klimaatwet is een kaderwet die veel ruimte 

geeft voor uitwerking via maatregelen in o.a. het Klimaatakkoord. Gezien het decentrale 

karakter van een groot deel van de uitvoering biedt het  Klimaatakkoord ruimte voor regionaal 

maatwerk via een bottom-up proces, waarbij de decentrale overheden in de regio de vrijheid 

krijgen om zelf invulling aan de uitvoering te geven.  

Door ondertekening van het Klimaatakkoord spreekt Noord-Holland uit zich in te spannen om 

de afspraken uit te voeren en daarmee de afgesproken doelstellingen en maatregelen binnen de 

in het Klimaatakkoord opgenomen uitvoeringskaders te realiseren. In lijn met de beleidsvelden 

waarvoor provincies verantwoordelijkheid dragen, zal de uitwerking de komende tijd in Noord-

Holland verder vorm krijgen.  

Maatwerk in de provincie, uitvoering Klimaatakkoord in Noord-Holland  

Het Klimaatakkoord gaat over de doelen, uitvoeringskaders en maatregelen op hoofdlijnen. De 

uitvoering gebeurt voor een groot deel in de provincie (en door de gemeenten).  

In het coalitieakkoord Duurzaam doorpakken geven we op hoofdlijnen aan hoe de uitwerking 

vorm krijgt. Bij de opstelling ervan is rekening gehouden met het Klimaatakkoord. Het 

Klimaatakkoord en het coalitieakkoord sluiten dus goed op elkaar aan. Het coalitieakkoord 

bevat ook de benodigde financiële middelen, zie hierna.  

De uitwerking van het Klimaatakkoord gebeurt onder andere via de Regionale 

energiestrategieën, de Agenda NZKG,  het Regionaal Mobiliteitsplan, de regionale 

bodemdalingsvisies en het klimaatneutraal maken van de provinciale organisatie.  

Per traject wordt u de komende tijd geïnformeerd en wordt met u besproken hoe u hierbij wordt 

betrokken. Ook de participatie en communicatie zullen per traject vorm krijgen. Hieronder 

geven we kort weer wat nu al loopt en hoe we de samenhang willen bewaken.  

RES-sen NH Noord en NH Zuid 

De RES-sen hebben betrekking op de grootschalige opwekking van zon en wind – inclusief de 

benodigde infrastructuur - en de warmtebronnen en warmte-infrastructuur voor de gebouwde 

omgeving. In Noord-Holland zijn twee RES-sen van start gegaan, NH Noord en NH Zuid, beiden 

met deelregio’s. Eerst zijn onafhankelijke programma-managers aangesteld. Elke RES heeft 

daarna een eigen stuurgroep gekregen waarin de provincie is vertegenwoordigd.  

PS besluiten 30 september over de Startnotities. Deze zijn 9 september met PS besproken. De 

betrokkenheid van PS bij de totstandkoming van de RES-sen wordt nog verder met u besproken. 

Beide RES-sen hebben zich in eerste instantie gericht op het maken van een “foto” van het 

gebied. Die foto betreft de ruimtelijke mogelijkheden en belemmeringen, maar ook wat er al 

aan duurzame energie wordt opgewekt c.q. in de pijplijn zit, want dit telt mee.  
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De RES-sen gaan zich nu richten op het ontwikkelen van scenario’s. Dit alles om uiteindelijk tot 

een “bod” te kunnen komen. Juni 2020 worden de concept-RES-sen opgeleverd, in maart 2021 

moeten de RES-sen 1.0 klaar zijn.  

Agenda NZKG 

Deze is voortgekomen uit de Ontwikkelstrategie NZKG en de projecten die de regionale 

industrietafel NZKG heeft aangeleverd voor het Klimaatakkoord. Hiermee werd een eerste 

invulling gegeven aan de positionering van het NZKG (en de haven van Den Helder) als 

“draaischijven” voor de energietransitie in de Omgevingsvisie NH 2050.  

PS zijn in eerder stadium geïnformeerd over de Ontwikkelstrategie NZKG en de projecten die 

vanuit de regio voor het Klimaatakkoord zijn aangeleverd.  

De Agenda NZKG bevat de thema’s Warmte/stoom, CO2-afvang, -opslag en -hergebruik 

(CCS/CCU), Waterstofketen, Biobased brandstofproductie en Energiebesparing-VTH. 

Opdrachtgever wordt het nieuwe Platform Energietransitie NZKG. Hiervoor wordt het 

Bestuursplatform NZKG aangevuld met netbeheerders, partijen uit het bedrijfsleven en 

vertegenwoordigers van ministeries. De coördinatie van de uitvoering ligt bij het Projectbureau 

NZKG.  

De eerste stap is de omzetting van de Agenda in een uitvoeringsprogramma met concrete 

projecten. Hieraan wordt nu gewerkt.  

PS zijn tijdens het werkbezoek van 23 september jl. aan het NZKG geïnformeerd over de stand 

van zaken.  

Regionaal Mobiliteitsplan Noord-Holland en Flevoland 

Het Regionaal Mobiliteitsplan (RMP) is een integraal programma voor slimme en duurzame 

mobiliteit. Het is de basis voor gezamenlijke investeringen van Rijk en regio via het 

Meerjarenprogramma Infrastructuur, Ruimte en Transport (MIRT). 

Het RMP behandelt vier thema’s: duurzame energiedragers, duurzame logistiek, elektrisch 

personenvervoer en het verduurzamen van de personenmobiliteit. Tot dusver is vooral gewerkt 

aan het tot stand brengen van een passende organisatiestructuur waarbij zoveel mogelijk wordt 

aangesloten op wat er al is. Inhoudelijk moet het plan nog invulling krijgen.  

Wat betreft de organisatiestructuur: bij het Platform Mobiliteit van de MRA, de Programmaraad 

van het MRA programma Samen Bouwen aan Bereikbaarheid (SBaB) en het Provinciaal Verkeer- 

en Vervoersberaad (PVVB) Noord-Holland Noord ligt het voorstel voor om te komen tot een 

Regionaal Mobiliteitsprogramma (RMP) Noord-Holland en Flevoland. Het gebiedsdeel MRA wordt 

dan ondergebracht in het programma SBaB en aangevuld met een overkoepelend deel voor het 

gehele grondgebied van beide provincies. Hiervoor is gekozen vanwege de grote overlap van 

het RMP met de programmalijn Slim en Duurzaam van het programma SBaB van de MRA.  

De wijze waarop het RMP vorm krijgt binnen SBaB en de PVVB Noord-Holland Noord moet nog 

worden uitgewerkt.  

Wat betreft het betrekken van PS: de voortgang van de Regionale Mobiliteitsprogramma’s wordt, 

zoals afgesproken in het Klimaatakkoord, besproken in het BO MIRT van najaar 2019. Over de 

uitkomsten van het BO MIRT, waaronder de voortgang van de RMP Noord-Holland en Flevoland, 

worden PS dit najaar door GS per brief geïnformeerd. 

Regionale bodemdalingsvisies 

Op 9 juli 2019 is het rapport van Cees Veerman ‘Haren kost geen tijd’ gepubliceerd. De heer 

Veerman bepleit op de onderwerpen bodemdaling/klimaat een grote inbreng vanuit de 

betrokkenen in de deelgebieden zelf, waar de kennis, de inspiratie en de liefde voor de 

omgeving de dragende krachten zijn om tot resultaat te komen. De betrokken gedeputeerden 

hebben naar aanleiding van het rapport een gesprek gehad met de heer Veerman en zullen 

binnenkort met een brief aan PS kenbaar maken welke vervolgstappen in gang worden gezet.   

Klimaatneutraal maken provinciale organisatie 

Alle provincies hebben een routekaart opgesteld om hun gebouwen energieneutraal te maken. 

Noord-Holland heeft dat dit voorjaar gedaan. De routekaart moet leiden tot een energie neutrale 

organisatie in 2028. De routekaart is gemaakt voor de huisvestingspanden (inclusief het 

Paviljoen) en de acht steunpunten van B&U. In het najaar van 2019 starten we met diverse 
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“kleine maatregelen” voortkomend uit de eerder uitgevoerde energie audit en wordt onderzoek 

gedaan naar het vervangen van de gasketel in Huis van Hilde door een warmtepomp.  

Omdat de provincie beschikt over een aantal nieuwbouwpanden welke al geen gasaansluiting 

meer hebben en alleen (groene) stroom gebruiken, zal het grootste deel van de werkzaamheden 

uitgevoerd worden aan de (historische) oudbouw panden. De werkzaamheden aan de oudbouw 

panden betreffen in eerste instantie isolerende werkzaamheden om het gasverbruik terug te 

brengen gevolgd door het vervangen van de gasinstallatie door warmtepompen. Om uiteindelijk 

energieneutraal te worden in 2028, zal op diverse locaties energie opgewekt worden door 

middel van zonnepanelen met als doel zelf net zoveel energie op te wekken als we verbruiken. 

Niet uitputtend 

Bovenstaand overzicht is niet uitputtend. Het Klimaatakkoord raakt aan veel meer provinciaal 

beleid. Het gaat bijvoorbeeld ook over land- en tuinbouw, bos en natuur, het MKB-innovatie 

instrumentarium, circulaire economie, de verduurzaming van bedrijventerreinen en van 

cultureel erfgoed, ons aanbestedingsbeleid, het wagenpark, de stroominkoop, de catering in de 

provinciale restaurants etc. Bovengenoemde trajecten zijn, zoals we nu kunnen overzien, echter 

wel de belangrijkste.  

Bewaking van de samenhang 

Het bewaken van de samenhang gebeurt op verschillende momenten in het beleidsproces: bij 

de ontwikkeling van nieuw beleid, tijdens de uitvoering en bij de evaluatie.  

Bij het ontwikkelen van nieuw beleid: in het coalitieakkoord is afgesproken dat we gaan werken 

met een impact-analyse van de CO2-effecten van ons beleid en onze projecten, alsmede de 

effecten daarvan op welvaart en welzijn. Dit nog te ontwikkelen instrument kan dienen om bij 

nieuw beleid steeds de relatie met het Klimaatakkoord te leggen.  

Het bewaken van de samenhang tijdens de uitvoering is in de praktijk het moeilijkst, omdat elk 

traject zich dan in zijn eigen speelveld begeeft. Maar omdat vrijwel alles adaptief moet worden 

aangepakt, zullen we veel met jaarlijks bij te stellen actie-agenda’s c.q. uitvoeringsprogramma’s 

gaan werken, zowel voor de energietransitie als de transitie van de landbouw en de 

programma’s voor verstedelijking en mobiliteit. Deze agenda’s en programma’s kunnen worden 

gebruikt voor het bewaken van de samenhang tijdens de uitvoering.  

Wat betreft de samenhang tijdens de evaluatie van het beleid: het Klimaatakkoord bevat veel 

afspraken over de wijze van monitoren. Er zijn afspraken over de monitoring van de RES-sen, 

monitoring per sector en monitoring van het geheel door het Planbureau voor de Leefomgeving 

via de jaarlijkse Klimaat en Energie Verkenning. Voor de monitoring gelden verschillende cycli. 

Als provincie sluiten we hierbij zoveel mogelijk aan om geen zaken dubbel te doen. Hiervoor 

benutten we onder andere het dashboard voor de energie/CO2 monitoring. Daarin kan het 

meeste landen. PS krijgen hiervoor rond de jaarwisseling een voorstel voorgelegd.  

De portefeuillehouder Klimaat gaat graag met u in gesprek over de monitoring en de wijze van 

terugkoppelen wat betreft de uitvoering van het klimaatakkoord.  

7. Consequenties

7a.  Juridische consequenties 

In de Klimaatwet is als streefdoel voor 2030 een reductie van 49% van de nationale 

broeikasgasuitstoot ten opzichte van 1990 opgenomen. Verder is in de Klimaatwet vastgelegd 

dat het Rijk een Klimaatplan moet opstellen in 2019 met daarin de hoofdlijnen van het 

klimaatbeleid voor de komende tien jaar. De Klimaatwetcyclus sluit aan op de Europese 

verantwoordingscyclus. Indiening van het Klimaatplan is gelijkgeschakeld met de indiening van 

het integraal nationaal energie- en klimaatplan (INEK). Europa vraagt een tweejaarlijkse 

rapportage over de voortgang. Deze rapportage wordt gestroomlijnd met de Klimaatnota.   

Rol van de Raad van State bij de Klimaatwet 

De Afdeling Advisering van de Raad van State heeft krachtens de Klimaatwet een formele 

rol bij het klimaatplan en de klimaatnota. De Afdeling advisering van de Raad van State  

wordt over beide stukken gehoord, geeft advies over het Klimaatplan, en daarna jaarlijks 

een beschouwing over de Klimaatnota. 
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Relatie Klimaatplan en Klimaatakkoord 

Het Klimaatakkoord zal voor een groot deel de invulling van het Klimaatplan vormen, naast de 

in het Regeerakkoord afgesproken maatregelen. In het  Klimaatakkoord zijn 

samenwerkingsafspraken vastgelegd die ertoe moeten leiden dat het streefdoel uit de 

Klimaatwet wordt gehaald. Het  Klimaatakkoord bevat geen keiharde, juridisch afdwingbare 

resultaatverplichtingen. Het gaat wel om bindende (samenwerkings)afspraken. Partijen kunnen 

elkaar aanspreken op de inspanningen die zij verrichten. 

Relatie Klimaatakkoord en bevoegdheden provincies 

Met het ondertekenen van het Klimaatakkoord committeren partijen zich bestuurlijk aan de 

doelstellingen, de uitvoeringskaders en de maatregelen die daarin zijn opgenomen. Als 

achterblijvende inspanningen de oorzaak zijn van vertraging in de uitvoering van de afspraken, 

zullen partijen elkaar daarop aanspreken. In het uiterste geval zal de wetgever voorstellen 

ontwikkelen om de klimaatdoelen alsnog te bereiken. Voor provincies betekent dat mogelijk 

verlies van regie en zeggenschap op die terreinen waar ze nu autonome bevoegdheden hebben. 

Zoals de beleidsvrijheid in de ruimtelijke ordening in het geval wanneer de provincies er samen 

met gemeenten niet in slagen de regionale energiestrategieën op te laten tellen tot de 

afgesproken 35 TWh. In dat geval zal het Rijk de doelen realiseren via haar ruimtelijk 

instrumentarium. Provincies hebben er dus zelf belang bij om zoveel mogelijk maatregelen te 

nemen ter uitvoering van het Klimaatakkoord, op de door henzelf gewenste wijze.  

Het  Klimaatakkoord tornt niet aan de bevoegdheden die de provincies nu hebben. Het biedt 

een leidraad om aan de slag te gaan met de bevoegdheden die zij reeds hebben. Hoe invulling 

wordt gegeven aan de afspraken uit het  Klimaatakkoord is aan de provincies zelf. Zij zijn 

binnen de bestaande bevoegdheden vrij in het maken van keuzes ten aanzien van de 

instrumenten die zij willen inzetten om de doelstellingen uit het Klimaatakkoord te behalen.  

7b. Financiële consequenties 

Lasten, dekking en bestuurslastenonderzoek 

De doelen en maatregelen evenals de daarbij geformuleerde uitvoeringskaders uit het  

Klimaatakkoord bieden veel ruimte voor maatwerk aan provincies en komen voort uit het door 

de provincies geformuleerde Kabinetsaanbod waarvoor dekking bestaat binnen de reguliere 

provinciale middelen.  

Het  Klimaatakkoord bevat afspraken die verschillende financiële consequenties hebben: 

procesmiddelen, uitvoeringslasten en investeringsmiddelen.  

Procesmiddelen 

Aangezien de inzet in het Klimaatakkoord vanuit provincies voortkomt uit het gezamenlijk 

Kabinetsaanbod zijn deze middelen reeds binnen reguliere begroting gedekt. In het aanbod 

hebben provincies gevraagd om een Rijksbijdrage die inmiddels via het NP RES is voldaan.  

Uitvoeringslasten 

Het  Klimaatakkoord bevat nieuwe taken en intensivering van bestaande taken van provincies, 

gemeenten en waterschappen. Om die reden hebben Rijk, provincies, gemeenten en 

waterschappen afgesproken op grond van Artikel 2 van de Wet op de Financiële Verhoudingen 

een bestuurslasten onderzoek uit te laten voeren en de Raad voor Openbaar Bestuur te vragen 

hierover te adviseren. De gezamenlijke overheden gaan op basis van de uitkomsten in gesprek 

over de dekking. De uitkomsten zullen gefaseerd worden opgeleverd, maar uiterlijk in 2021 

voorafgaand aan de nieuwe Kabinetsperiode. 

Investeringsmiddelen 

Provincies zijn op grond van het  Klimaatakkoord niet verantwoordelijk voor de dekking van 

deze investeringen. Het Rijk investeert in de uitvoering van de regionale strategieën via de 
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Klimaatenveloppe, SDE++, het GLB, Meerjarenprogramma Infrastructuur, Ruimte en Transport 

(MIRT) en Mobiliteitsfonds etc.  

Noord-Hollandse middelen 

In het coalitieakkoord Duurzaam doorpakken zijn voor deze collegeperiode de volgende extra 

middelen gereserveerd: 

-€35,5 mln. voor de uitvoering van het Klimaatakkoord (energietransitie) 

-€400.000 voor de visie ondergrond en energie-infrastructuur 

-€200.000 voor pilots zonne-energie 

-€21 mln. voor Natuurnetwerk Nederland, waterkwaliteit en bodemdaling 

-€4 mln. voor handhaving natuur- en milieutaken en energiebesparing 

-€4,5 mln. voor een klimaatneutrale provinciale organisatie.  

De voorbereiding van het Regionale Mobiliteitsplan wordt bekostigd uit de reguliere begroting, 

programma Mobiliteit OD 2.1.1.  

Gelet op de beschikbare middelen, gaan wij ervan vanuit dat de uitvoering van het 

Klimaatakkoord binnen de financiële kaders van het coalitieakkoord c.q. de begroting kan 

plaatsvinden.  

Opcenten Noord-Holland 

De jaarlijkse inkomsten uit opcenten bedragen in Noord-Holland circa € 200 mln. per jaar. 

In onze provincie nemen de inkomsten uit de opcenten tot dusver nog toe. De verwachting is 

dat dit de komende jaren ook het geval zal zijn, ondanks de vrijstelling voor elektrische auto’s, 

omdat het aantal fossiele auto’s en het gewicht daarvan nog toenemen. Vanwege het belang 

van een eigen belastinggebied en een open huishouding, op korte en lange termijn, zullen wij 

ons bij de verdere onderhandelingen over de opcenten zeer actief en ook kritisch blijven 

opstellen. In het Coalitieakkoord Duurzaam doorpakken hebben we aangegeven dat de 

opcenten niet worden verhoogd.  

8. Vervolg

Governance uitvoering Klimaatakkoord 

Het Klimaatakkoord is een maatschappelijk akkoord. Tegelijkertijd vormt het Klimaatakkoord 

(een groot deel van) de invulling van het eerste Klimaatplan onder de Klimaatwet, waarin het 

Rijk het klimaatbeleid voor de periode van tien jaar in hoofdlijnen zal vastleggen. Krachtens de 

Klimaatwet ligt het primaat voor het Klimaatplan bij de politiek. Het is aan kabinet en Tweede 

Kamer om te besluiten over het te voeren beleid en de daarmee verbonden lasten en lusten. In 

provincies is het aan de colleges van GS en de Provinciale Staten om te besluiten over het beleid 

waarmee invulling wordt gegeven aan de doelen.  

Een dubbele verankering, politiek én maatschappelijk, is noodzakelijk om de doelen in de 

praktijk te realiseren. Hiertoe worden sectorale uitvoeringsoverleggen ingericht. Dit gebeurt 

onder regie van de betrokken vakministers, die vanuit hun sectorale verantwoordelijkheid, en 

met betrokken partijen, het uitvoeringsoverleg organiseren dat nodig is om afspraken tot 

uitvoer te brengen. Daarbij wordt zowel voortgebouwd op staande structuren als gewerkt in de 

nieuwe coalities die in de gesprekken over het Klimaatakkoord zijn ontstaan. De minister van 

EZK draagt een coördinerende verantwoordelijkheid en bewaakt de algehele samenhang die met 

het Klimaatakkoord is beoogd, onder andere ten aanzien van de daarin benoemde 

dwarsdoorsnijdende thema’s. 

Afstemming en de agendering van mogelijke zorgen vindt naast de uitvoeringsoverleggen 

interbestuurlijk plaats in het Bestuurlijk overleg Klimaat. Dit bestuurlijk overleg is 

besluitvormend en geeft daarmee mede invulling aan het democratisch proces van de 

overheden.   
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Nationaal Programma RES  

De uitvoering van de RES wordt ondersteund door het Nationaal Programma RES dat wordt 

aangestuurd door een Opdrachtgevend Beraad bestaande uit Rijk en de decentrale overheden. 

Het Nationaal Programma RES wordt bij de uitvoering geadviseerd door een programmaraad, 

waarin naast de overheid ook andere stakeholders vertegenwoordigd zijn (waaronder 

netbeheerders en de participatiecoalitie).    

Afstemming tussen overheden over de RES-doelen vindt plaats in het Bestuurlijk Overleg. Deze 

aanpak zal niet gaan dubbelen met al bestaande overleggen, zoals bijvoorbeeld het regionale 

MIRT-overleg bij mobiliteit. Het Nationaal Programma RES zorgt voor vertegenwoordiging in de 

uitvoeringsoverleggen van in ieder geval Gebouwde Omgeving en Elektriciteit.  

Nadere invulling uitwerkingskaders 

Uitwerking van de in het  Klimaatakkoord opgenomen doelstellingen, uitvoeringskaders en 

maatregelen op hoofdlijnen vindt plaats via een bottom-up proces. RES-en, regionale 

mobiliteitsprogramma’s en veenweideprogramma’s, geven hier onder meer invulling aan. De 

kaders voor deze programma’s zijn gesteld in het  Klimaatakkoord, maar verdere invulling en 

uitvoering zal in de regio moeten plaatsvinden. De volgende ijkmomenten zijn hierbij van 

belang: 

- RES:

o Een half jaar na ondertekening, uiterlijk 1 juni 2020: concept RES (‘RES 0.5’)

gereed.

o 1 maart 2021: RES (‘RES 1.0’) gereed, met instemming van GS en Provinciale

Staten

o Medio 2021: het merendeel van de RES-en is verwerkt in het omgevingsbeleid

o 1 januari 2025: de vergunningen voor hernieuwbare energieproductie zijn

verleend, met het oog op de SDE++ beschikkingen.

De verdeelsystematiek zal gereed zijn bij oplevering van de 0.5 RES-en. Provincies zijn 

actief betrokken bij het proces om deze verdeelsystematiek vorm te geven. 

Tegelijkertijd zullen er verdienmodellen worden ontwikkeld, die gericht zijn op het 

aantrekkelijk maken van de realisatie van hernieuwbare opwekking en die de kans op 

het moeten toepassen van een verdeelsystematiek minimaliseren. Knellende wet- en 

regelgeving zal via het Nationaal Programma RES door de ministeries worden opgepakt. 

- De regionale mobiliteitsprogramma’s zullen eind oktober/begin november 2019 de

plannen van aanpak hebben opgeleverd zodat deze in een bestuurlijk overleg MIRT

kunnen worden besproken.

- De concept-veenweideprogramma’s moeten eind 2020 opgeleverd worden. In 2019

werken provincies en rijk aan een gezamenlijke bossenstrategie.

Het IPO zal zich bij de uitwerking van het Klimaatakkoord in interbestuurlijk en 

intermaatschappelijk overleg blijven inzetten om de randvoorwaarden op basis van de regionale 

uitwerking verder aan te scherpen. Dit geldt voor wetgeving waaronder de marktordening, 

voldoende investeringsmiddelen die aansluiten bij de opgaven in de regio en de versnelde 

uitbreiding van de netcapaciteit zodat in heel Nederland tegen vergelijkbare kosten de 

netcapaciteit op orde blijft.  
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9. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit. 

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, 

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter 

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris 
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Ontwerpbesluit 

Nr. 80-2019

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 24 september 2019; 

overwegende dat: 

1. Het  Klimaatakkoord aansluit bij de beleidsvelden waarvoor provincies

verantwoordelijkheid dragen, in het bijzonder energie, ruimte, natuur, landbouw,

mobiliteit en regionale economie.

2. De provincies vanuit deze beleidsvelden een kabinetsaanbod hebben gedaan en een IBP

hebben afgesloten.

3. Het coalitieakkoord Duurzaam doorpakken aangeeft dat we de doelstellingen van het

Klimaatakkoord van Parijs onderschrijven en meewerken aan de uitvoering van

Rijksambities, waarbij we wel zelf bepalen hoe deze ambities in onze provincie worden

ingevuld.

4. De gezamenlijke provincies hebben deelgenomen aan de Klimaatakkoord-

onderhandelingen aan de vijf sectortafels en het overkoepelende Klimaatberaad, waarbij

de provinciale inzet gebaseerd was op de principes uitvoerbaarheid, haalbaarheid en

betaalbaarheid.

5. Het  Klimaatakkoord de doelen, uitvoeringskaders en maatregelen op hoofdlijnen

formuleert, zoals de RES-en, regionale mobiliteitsprogramma’s, veenweideprogramma’s,

en invulling van deze uitvoeringskaders verdere uitwerking vraagt in regionaal beleid.

6. Het IPO als deelnemer aan de onderhandelingen is gevraagd om het voorliggende

Klimaatakkoord met een positief advies aan haar achterban voor te leggen en formeel te

bevestigen dat de gezamenlijke provincies:

- de urgentie van het klimaatprobleem onderkennen en bereid zijn deze

urgentie uit te dragen;

- zich samen zullen inzetten voor het centrale doel van het Klimaatakkoord:

49% reductie van broeikasgassen in 2030 ten opzichte van 1990;

- zich committeren aan de uitvoering van de afspraken waarbij de provincies

direct betrokken zijn.
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besluiten: 

In te stemmen met de integrale set van afspraken uit het Klimaatakkoord die de 

bevoegdheden van de provincie Noord-Holland raken, voor zover deze afspraken 

(opgenomen in de bijlage) betrekking hebben op opgaven in Noord-Holland. 

Haarlem, 18 november 2019

Provinciale Staten voornoemd, 

, voorzitter 

, statengriffier 
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1 Advies cie RWK 14-10-2019 bij voordracht Klimaatakkoord 

Uw contactpersoon
M.C.H. van Boheemen
AD/STG

Doorkiesnummer +31235144628
boheemenm@noord-holland.nl

31 oktober 2019 1|20

Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 11-11-2019 
Commissie RWK  
Datum commissievergadering 17-10-2019 

Onderwerp: 
Klimaatakkoord

De commissie adviseert:

Een aantal partijen heeft een gedeelde mening tegen het Klimaatakkoord, en de modellen waarop het 
Klimaatakkoord is gebaseerd zijn ter discussie gesteld. De voordracht over het Klimaatakkoord gaat als 
bespreekstuk door naar de Provinciale Staten vergadering van 11 november.

Uittreksel concept-verslag commissie RWK 17-10-2019:
3. A-agenda Klimaat en Energie

3a. Klimaat en Energie: Statenvoordracht Klimaatakkoord (A-agenda RWK 17-10-2019)

Alle provincies besluiten dit najaar over de ondertekening van het Klimaatakkoord. GS van Noord-
Holland willen het Klimaatakkoord met positief advies voorleggen aan PS. PS besluiten hierover op 11 
november. De provincies zijn belangrijk voor de uitvoering van het Klimaatakkoord vanwege hun 
verantwoordelijkheid voor ruimtelijke ordening, verstedelijking en mobiliteit, regionale economie, 
landbouw en natuur. GS geven aan dat het Klimaatakkoord goed aansluit bij het coalitieakkoord 
Duurzaam doorpakken en dat veel van wat nodig is, zoals de ontwikkeling van de Regionale 
energiestrategieën, al in gang is gezet.

De voordracht kan in de vergadering van Provinciale Staten op 11 november worden vastgesteld. Voor 
de ondertekening van het Klimaatakkoord dienen alle twaalf provincies de voordracht vast te stellen in 
hun Provinciale Staten vergaderingen.
Omdat de twaalf provincies een gelijkluidend besluit nemen, adviseert de voorzitter om geen 
amendementen in te dienen bij de besluitvorming van de Statenvergadering op 11 november. Het 
indienen en aannemen van moties staat de ondertekening niet in de weg. 

Eerste termijn:



2 | 20  | Advies aan PS

Mevrouw De Vries (PvdA) geeft aan dat de PvdA grosso modo het voorliggende concept 
Klimaatakkoord steunt. De vraagt ligt voor bij de Staten om eventuele zorgpunten aan Gedeputeerde 
Staten mee te geven. 
Op een aantal punten is het Klimaatakkoord onvoldoende uitgewerkt. 
De inzet van de financiële middelen van het Rijk, onder andere het Warmtefonds. Dit fonds is nodig 
om huiseigenaren warm te krijgen voor het Klimaatakkoord. 
De aanpassing van de regelgeving, nodig voor de netwerkbedrijven. De systeemstudie heeft duidelijk 
gemaakt hoe urgent dit is. 
Het bestuurslastenonderzoek, dat pas resultaten zal geven in 2021. Intussen moeten Provincie en 
gemeenten wel aan de slag. Dit moet tijdig worden uitgewerkt en niet pas als tegen de problemen 
wordt aangelopen. 
De positie van de woningcorporaties. De PvdA pleit voor afschaffing van de verhuurdersheffing, dan 
wel het teruggeven van die gelden aan de corporaties ten behoeve van de verduurzaming van de 
woningvoorraad. Dit is een belangrijke prikkel voor de corporaties. Het is ook zaak om de 
huiseigenaren mee te nemen door ook voor hen de juiste middelen in te zetten, bijvoorbeeld de 
gebouw gebonden lening. Wil de betreffende Gedeputeerde zich voor deze twee punten inzetten?
Het Klimaatakkoord gaat ook over warmte. De PvdA maakt zich grote zorgen over het feit dat dit 
akkoord geen duidelijkheid geeft over de marktordening van de warmtenetten. Het is essentieel dat 
daar zo spoedig mogelijk duidelijkheid in komt. De PvdA vraagt of Gedeputeerde deze urgentie ook 
voelt en bereid is hiermee iets te doen.
Belangrijk daarbij is de geo alliantie, zoals verwoord in het Coalitieakkoord. Hoe ver is Gedeputeerde 
met het onderzoek en de uitwerking?
In het akkoord komt ook de waterstofketen aan de orde, in het kader van het Noordzeekanaalgebied. 
De PvdA is van mening dat er net zoveel aandacht moet uitgaan naar Den helder als aanlandingspunt 
en transitiepunt. Is Gedeputeerde hiertoe bereid?
De PvdA verbaast zich over een zinsnede uit het Klimaatakkoord dat het Rijk wil waken voor 
overstimulering van elektrisch rijden, genoemd in het hoofdstuk over de opcenten. Hoe kijkt 
Gedeputeerde hier tegenaan? Gaat het hier alleen om een bron van inkomsten of om de uitwerking van 
de systeemstudie en eventuele knelpunten? De PvdA benadrukt nogmaals de urgentie die voortkomt 
uit deze systeemstudie.

De heer Dekker (FvD) weet bij het onderwerp klimaat niet waar te beginnen. Bij de Provincie moet men 
zich toch grotendeels voegen naar de landelijke en internationale afspraken. Toch, met alle 
beperkingen, vallen er zelfs in dit huis zinvolle afspraken te maken op klimaatgebied. FvD denkt aan 
een rangorde van rampzaligheden. 
Inhoudelijk heeft het klimaatonderwerp bizarre kanten. Uiterst onzekere en incomplete meetgegevens 
worden met veel cijfers achter de komma gebracht als nauwkeurige en betrouwbare uitgangspunten. 
Ver gezochte en onbewijsbare subredeneringen en modellen worden met grote stelligheid verkondigd 
als de absolute en enig mogelijke wetenschappelijke verklaring. Aantoonbaar onzinnige en vaak 
contraproductieve of zelfs schadelijke maatregelen worden met enthousiasme ingezet als remedie 
tegen de goeddeels imaginaire problemen. Het is in de ogen van FvD een stapeling van absurditeiten.
De heer Dekker noemt het circus van de grote akkoorden, waarbij regeringsvertegenwoordigers in 
grote groepen bijeenkomen en na vele dagen uitgebreide conferentie in een prettig resort afspraken 
met elkaar maken. Dat gaat over vermindering van de CO2 uitstoot, beperking van de wereldwijde 
temperatuurstijging en financiële steun aan ontwikkelingslanden.  
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In de Parijs conferentie van 2015 zijn doelen gesteld voor vermindering van de CO2 uitstoot, en de 
beperking van de gemiddelde wereldtemperatuur. Nederland heeft daar een Klimaatwet van gemaakt 
die strenger is dan het Parijs akkoord voorschrijft. In 2030 moet, ten opzichte van 1990, 49% van de 
CO2 uitstoot zijn gereduceerd. In 2050 moet 95% reductie zijn gerealiseerd met een 100% CO2 vrije 
elektriciteit. Met deze doelen loopt Nederland voorop in de wereld. Het politiek establishment wil dat 
Nederland klimaatkoploper is.
FvD wil hier niet aan meedoen. Zij zijn liefhebbers van de natuur, maar ook aanhangers van de 
empirische wetenschapsbeoefening volgens de beginselen van Karl Popper.
Falsifieerbare theorieën met voorspellende waarden en objectief herhaalbare waarnemingen, dat is bij 
de klimaatdiscussies problematisch. Gesteld wordt dat de wereldwijd gemiddelde temperatuur van de 
atmosfeer na vele eeuwen van relatieve stabiliteit de laatste 150 jaar met een ongekende en potentiële 
catastrofe in een opwaartse trend is gekomen die wordt veroorzaakt door CO2 in de atmosfeer, die 
wordt toegeschreven aan menselijke activiteit. Hierdoor zou snelle zeespiegelstijging optreden, een 
belangrijke en gevaarlijke verschuiving van klimaatgebieden, extreme weerfenomenen, enzovoorts. De 
enige remedie zou zijn om te stoppen met de menselijke productie van CO2 of zelfs CO2 uit de lucht 
te absorberen om de verdere stijging van de CO2 concentratie in de atmosfeer tot staan te brengen. In 
dit kader worden zeer ingrijpende maatregelen genomen. 
Alle alarm is gebaseerd op het modelmatige naar de toekomst doortrekken van vermeende trends, 
maar er kan op dit moment niets worden waargenomen wat ondubbelzinnig buiten de natuurlijke 
variatie valt. Bovendien is onze wereldwijde weersgegevensverzameling zo inconsistent en gebrekkig, 
dat we voor gegevens als temperatuur en CO2 gehalte uit het verleden zijn aangewezen op ruwe 
schattingen en circumstantial evidence. Om te spreken van verschuivingen in de gemiddelde 
wereldtemperatuur over de afgelopen eeuw van enkele tienden graden Celsius is 
schijnnauwkeurigheid.
Vooringenomenheid, tunnelvisie en groepsdruk lijken beïnvloedende factoren bij de beheerders van 
de huidige en historische gegevensverzameling. Veel waarnemingen zijn model gestuurd of 
automatisch gegenereerd. Van betrouwbare en nauwkeurige waarneming is nauwelijks sprake, 
evenmin van de objectieve herhaalbaarheid daarvan.

De heer Klein (CU) interrumpeert en vraagt of de heer Dekker vertrouwt op de wetenschappelijke 
methode, zoals deze nu in de westerse wereld gebruikelijk is.

De heer Dekker (FvD) antwoordt dat de wetenschappelijke methode een rekbaar begrip is. FvD stelt 
vast dat de wetenschap op dit onderwerp sterk gepolitiseerd is.

De heer Klein (CU) vraagt hoe het dan kan dat 97% van de wetenschappers deze bezwaren terzijde 
heeft geschoven, omdat ze met elkaar consensus hebben bereikt? 

De heer Dekker (FvD) antwoordt dat ‘97% van de wetenschappers’ het gevolg is van een onderzoek van 
de heer Koek. Van dat onderzoek is niets te maken.
De wetenschappelijke verklaring van de vermeende temperatuurstijging steunt op de 
broeikasgastheorie. Een gas als CO2 houdt warmte in de lagere luchtlagen vast en zorgt daarmee voor 
een verhoging van de lucht temperatuur. Meer CO2 betekent meer verwarming. In de meeste 
wetenschappelijke kringen is dat een geaccepteerd fenomeen. Hierdoor zou maximaal ongeveer 1 
graad verwarming kunnen ontstaan. Door deze verwarming van maximaal 1 graad ontstaat er meer 
waterdamp, wat broeikasgas is, en dan ontstaat een soort kettingreactie. Nog meer verwarming, nog 
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meer waterdamp, nog meer verwarming, enzovoorts. Het ‘enhanced greenhouse effect’, deze theorie 
zit in de modellen. Erg plausibel is dat niet. De juistheid of onjuistheid kan niet worden aangetoond. 
De voorspellende kracht is gering gebleken. Het is een niet falsifieerbare theorie, die thuis hoor bij de 
pseudo wetenschap, zoals astrologie. De factoren die van invloed kunnen zijn op de temperaturen in 
de aardse atmosfeer en de CO2 huishouding zijn talrijk, vaak onderling verbonden en vaak 
onbegrepen. Van een samenhangende, robuuste wetenschappelijke theorie is in de ogen van FvD bij 
de klimaatdiscussie geen sprake. 

Mevrouw Klaassen (D66) interrumpeert en vraagt op basis waarvan de heer Dekker zijn beleid maakt. 
Politici maken beleid op basis van wat de wetenschap hen aanreikt.

De heer Dekker (FvD) antwoordt dat consensus in de wetenschap een ‘contradictio in terminis’ is. De 
wetenschap moet altijd sceptisch zijn. Als er sprake is van consensus bij een wetenschappelijke 
discussie, dan is er sprake van politiek en niet meer van wetenschap.  

De heer Klein (CU) interrumpeert en vraagt of dit ook geldt voor wetenschappelijke feiten, zoals de 
zwaartekracht en de vorm van de aarde?

De heer Dekker (FvD) antwoordt dat dit in beginsel geldt voor alle wetenschappelijke onderwerpen. In 
het geval van zwaartekracht, zijn er geen tegentheorieën beschikbaar. Iedere theorie is geldig tot het 
tegendeel wordt bewezen.
De waarnemingen zijn niet eenduidig en wijken niet ondubbelzinnig af van de gewone natuurlijke 
variatie. De theorie is, wat FvD betreft, onwetenschappelijk en speculatief.
Tenslotte gaat de heer Dekker in op de maatregelen. Zelfs al zouden de waarnemingen en 
doorgetrokken trendlijnen duiden op gevaar, al zou het gevaar worden veroorzaakt door CO2, dan 
zou men maatregelen verwachten die dat gevaar effectief bestrijden. Bijvoorbeeld het voorbereiden 
van dijkversterking, het vervangen van kolencentrales door gas, het starten van de bouw van 
kerncentrales, zogenaamde ‘no regret’ maatregelen. De maatregelen die voorliggen hebben te maken 
met het massaal aansluiten van windturbines en zonneparken, die geen CO2 besparen, maar wel duur 
zijn en de leefomgeving en het landschap vernietigen. Er is het voornemen om meer bomen te 
kappen, versnipperen en verbranden. De CO2 die daarbij vrijkomt wordt niet meegerekend, maar 
ontstaat wel. Voorbereidingen worden getroffen om de gas infrastructuur, een schone en efficiënte 
energie waarmee Nederland voorop loopt in de wereld, af te sluiten en buiten werking te stellen. 
Menselijke activiteit die CO2 veroorzaakt, wordt ontmoedigd en zwaarder belast. Hierdoor wordt de 
koopkracht van burgers verder afgeknepen en wordt commerciële activiteit minder rendabel en 
verplaatst naar het buitenland. De maatregelen die voorliggen helpen het vermeende probleem niet, 
maar veroorzaken nieuwe problemen en kosten de burger veel geld. Door het bijna suïcidale en 
contraproductieve karakter van de maatregelen heeft dit meer weg van religieuze boetedoening dan 
van rationeel beleid. Van politieke partijen die natuur belangrijker vinden dan mensen, of die streven 
naar omverwerping van het kapitalistische systeem, is dit misschien te verwachten. Maar dat zelfs 
partijen als VVD en CDA zich hieraan verbinden, vindt de heer Dekker verbijsterend.

Mevrouw Klaassen (D66) interrumpeert en vraagt of de heer Dekker het ook verbijsterend vindt dat 
Bouwend Nederland, Shell en VNO CW dit onderschrijven?
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De heer Dekker (FvD) antwoordt dat deze bedrijven hun eigen commerciële belangen hebben. Hij heeft 
het over partijen die trachten tot een verstandige inrichting van de maatschappij te komen.  

Mevrouw Kaamer van Hoegee (VVD) geeft aan dat het verschil tussen FvD en VVD is dat de VVD 
bepaalde onderzoeken wel voor waar ziet en daarnaar handelt. Dat wil niet zeggen dat de VVD dit 
klakkeloos overneemt, zij blijft dit kritisch volgen en kijkt naar de gevolgen voor de openbare ruimte. 

De heer Dekker (FvD) vervolgt dat de Staten in provinciaal verband slechts indirecte invloed op het 
klimaatbeleid hebben. Er kan wel worden afgesproken dat al te schadelijke provinciale maatregelen 
zoveel mogelijk worden vermeden. Men kan proberen het eens te worden over een rangorde van 
rampzaligheden. Voor FvD staan de afsluiting van het gasnet en de opstelling van windturbines op 
land hoog op die rangorde. Zonnepanelen op daken en biomassa energiecentrales staan lager. 
FvD bereidt graag voorstellen voor die op een breed draagvlak in de Staten kunnen rekenen en hoopt 
dat Gedeputeerden deze lijstjes als inspiratiebron hanteren bij de verdere beleidsbepaling. Alle beetjes 
helpen om klimaathysterische maatregelen te vermijden.

De heer Kohler (FvD) heeft dit jaar flinke afschrijvingen gezien van provinciale duurzaamheid. 
Bedrijven, zoals Energia, gingen failliet. Een oud-bestuurder van een bank zegt dat dat geen risicoloze 
participaties zijn. De heer Kohler noemt ze roekeloze participaties, waar in korte tijd enkele miljoenen 
aan gemeenschapsgeld zijn verbrand. Hij noemt het voorbeeld Arnhem, waar huizen met een subsidie 
van het gas af gaan, terwijl een paar kilometer verderop, in Emmerich bewoners juist subsidie krijgen 
om aan het gas te gaan. Dit wordt een overgangssituatie genoemd om de Duitse huishoudens van het 
bruinkool, later van het aardgas en nog later aan windmolens te krijgen. Het gas komt uit Rusland, 
waar wordt gestookt op hout en kolen en andere energie uit de atoomreactor komt. De valuta zijn 
hard nodig in Rusland, er wordt een hoge prijs betaald voor gas. Natuur gaat verloren en de bevolking 
die op de gasbel woont, raakt op drift. In Duitsland zijn tienduizenden werknemers in deze industrie 
ontslagen. De windmolen exporttechnologie deugt ook niet, in Kenia heeft dit tot een massaslachting 
van trekvogels geleid. De prognose is dat de Duitsers nog wel even aan het gas blijven, temeer omdat 
de bevolking ook in opstand is gekomen. De normering van een windmolen is inmiddels tien keer de 
hoogte, geen bewoning. Dus bij een windmolen van 200 m hoogte mag in Beieren in een straal van 
200 km niet worden gewoond. Het is niet ondenkbaar dat een windmolen aan de Belkmerweg of aan 
de A9 in Heemskerk moet worden afgebroken, omdat bewoners in opstand komen. Waar moet het niet 
recyclebare materiaal heen? Het afval van één windmolen is een factor 10 groter dan het in te 
bunkeren afval van Borssele. 
De heer Kohler vraagt of er een normering is voor wonen rond de straal van een windmolen? Ligt het, 
gezien de opstand in Duitsland, niet voor de hand om deze normering ruim boven de tiphoogte van 
de windmolen vast te stellen? Wat wordt er proactief gedaan met bewoners die nu binnen een straal 
van 2 km van een windmolen wonen? 
De heer Kohler noemt nogmaals het failliet gaan van bedrijven, zoals Energia. Moet deze verkwisting 
van gemeenschapsgeld niet eens kritisch worden doorgelicht? 

Volgens de heer Van Tiggelen (PVV) wordt vandaag één van de exponenten van de falende 
besluitvorming van de politiek besproken, het Klimaatakkoord. In de toekomst zullen 
verantwoordelijken vol schaamte terugkijken op deze periode. Geschiedschrijvers en psychologen 
zullen woorden tekort komen om deze waanzin te beschrijven. 
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Al tientallen jaren doen klimaatalarmisten voorspellingen die niet uitkomen. Politici zonder relevante 
kennis van zaken negeren de wetenschap, natuurwetten, waarnemingen en berekeningen. Wie denkt 
dat je met CO2 een planeet kunt opwarmen, mag uitleggen waarom het op Mars gemiddeld -63 
graden Celsius is met een CO2 gehalte van 940.000 parts per million.

De heer Klein (CU) interrumpeert en legt uit dat dit te maken heeft met de afstand tot de zon.

De heer Van Tiggelen (PVV) geeft aan dat de PVV graag bereid is om het verschil in de kennis van 
zaken te overbruggen of te verminderen door mensen relevante documenten en wetenschappelijke 
onderzoeken en empirisch bewijs toe te sturen. 
Gedeputeerde had het afgelopen maandag over tienduizenden klimaatwetenschappers van de IPCC. 
Klimaatwetenschappers bestaan niet, dat is geen studierichting. Natuurkundigen, kosmologen en 
geologen bestaan wel. Dit zijn functies in de wetenschap die raakvlakken hebben met het klimaat. Het 
is een complex systeem dat door niemand volledig wordt begrepen. De modellen van de IPCC 
produceren voorbeeldige hardnekkige scenario’s die niet aansluiten op de waarheid. De PVV heeft 
daar problemen mee. Een belangrijk onderdeel zit niet in de modellen. Een twijfelachtige basis voor 
beleidsmakers, meent de PVV. Ook al zouden we meegaan in deze dwaling, dan nog blijft er een 
olifant in de kamer over. De wereldwijde autonome groei in de energievraag zal de komende 20 jaar 
met 40% toenemen. Het verbruik van fossiele brandstoffen zal groeien, ongeacht hoeveel geld eraan 
wordt uitgegeven. De in financieel opzicht meest kwetsbaren in de samenleving worden het hardst 
getroffen. Dezelfde mensen die te maken hebben met hoge huren, dure boodschappen en 
achteruitgang in pensioeninkomsten.  
De heer Van Tiggelen vraagt Gedeputeerde of het mogelijk is om een kosten/baten analyse te krijgen. 
Welk klimaatresultaat en welke garanties kan de Noord-Hollandse burger tegemoet zien? De PVV 
adviseert negatief en om hier zo min mogelijk aan mee te doen.

Mevrouw Gielen (GL) noemt het klimaat een belangrijk thema voor GL. Met het Klimaatakkoord gaat 
men een nieuwe fase in de discussie en vooruitgang van dit dossier in. Er is al uitgebreid gesproken 
over de RES, maar het klimaat raakt ook landbouw, mobiliteit en industrie. Een integraal akkoord is 
hard nodig en vraagt ook veel. Hoe zorgt men ervoor dat deze terreinen samen kunnen opereren? 
Heeft Gedeputeerde ideeën hoe de integraliteit te bevorderen en alle sectoren mee te krijgen? Hoe 
verhouden de verschillende provinciale activiteiten, zoals het Coalitieakkoord en het Klimaatakkoord, 
zich tot elkaar? Wat is daarin de rol van de provincie?
De nieuwe fase moet, wat GL betreft, in het teken staan van actie en ambitie. Het Klimaatakkoord is 
een mooie eerste stap, maar nog lang niet genoeg. Mevrouw Gielen denkt dat men in Noord-Holland 
ambitieus moet blijven, ook in IPO verband. Hoe ambitieus zitten Gedeputeerde Staten in het 
landelijke debat. En hoe ambitieus wordt ingestoken bij het IPO, ook als niet alle andere provincies het 
akkoord ondertekenen? Ook in Noord-Holland moeten we ambitieus zijn. Tijdens de briefing van twee 
weken geleden haalde de PvdD de potentie van platte daken aan. Er zijn vast in de provincie meer 
quick wins te behalen. Ziet Gedeputeerde deze potentie ook?
De Provincie moet ambitieus zijn en moet ervoor zorgen dat iedereen kan meedoen in de transitie. 
Ten eerste moeten bestaande initiatieven worden ondersteund en initiatieven worden opgezocht. Er 
zijn mooie fondsen, maar mevrouw Gielen mist hierin het overzicht. Heeft Gedeputeerde in kaart 
welke initiatieven er zijn en waar hun hulpvraag zit? Ziet Gedeputeerde mogelijkheden om via het 
steunpunt duurzame energie deze initiatieven beter te ondersteunen? 
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‘Iedereen doet mee’ betekent dat er moet worden ingezet op draagvlak en participatie. Het is 
belangrijk om als Provincie de bewoners helder te informeren en te betrekken in het proces. De RES-
en zijn een product van de regio’s, maar er moet ook worden ingezet op inspraak door middel van 
voldoende participatietrajecten en draagvlak vergroting. Mevrouw Gielen vindt het mooi om te zien dat 
er een participatie coalitie is van natuur- en milieufederaties en andere organisaties. Hoe wil 
Gedeputeerde waarborgen dat het draagvlak voor het Klimaatakkoord en de energietransitie groeit? 

Mevrouw Klaassen (D66) is trots op de grote betrokkenheid van het 
bedrijfsleven en maatschappelijke organisaties bij de totstandkoming van dit Klimaatakkoord. D66 
heeft aandacht gevraagd voor de bestuurslasten. Is de Provincie gesteld voor de taak? D66 is 
ambitieus, maar wil het wel kunnen waar maken. Hoe raken de provinciale doelen het Klimaatakkoord 
en hoe wordt de samenhang bewaakt? Hoe gaat de Provincie in de toekomst om met inkomsten? De 
huidige coalitie heeft middelen gereserveerd om de benodigde stappen te zetten. Het is nog 
onduidelijk hoe dit structureel kan worden geborgd. D66 is tevreden dat het College hier scherp 
bovenop zit. 
Wat is bij mobiliteit de provinciale rol om te werken aan een dekkend laadinfrastructuur netwerk? In de 
vorige periode heeft D66 hierop een initiatiefvoorstel ingediend over laadstations naast N-wegen en 
de Provincie heeft een actieve rol gepakt in het samen inkopen van laadpalen met gemeenten. Wat 
gebeurt er de komende periode?
Ten aanzien van landbouw en landgebruik vindt D66 het teleurstellend dat alleen de regionale 
bodemdaling visies worden genoemd. Mevrouw Klaassen had verwacht dat de voedselvisie ook zou 
worden genoemd. De kringloop landbouw in de visie van het Rijk biedt een bijdrage aan het verlagen 
van de CO2 uitstoot uit de agrarische sector. D66 gaat ervan uit dat de transitie van de landbouw ook 
onderdeel is van de inspanningen van het College. De Greenports in de Provincie zijn op een aantal 
terreinen enorm vooruitstrevend. De Provincie zou deze beweging ten volle moeten ondersteunen. 
Bij de sectortafel industrie wordt vooral gefocust op het Noordzeekanaalgebied. Daar ligt een 
uitstekende strategie, maar de sector industrie gaat verder dan de grote ETS bedrijven. Om in de 
politiek de lusten en lasten eerlijk te verdelen, zal hier ook aandacht voor moeten zijn. 
Energiebesparing is een punt in het Coalitieakkoord, maar hoe wil het College omgaan met bedrijven 
die buiten de ETS vallen?
De ambitie van het College ten aanzien van de gebouwde omgeving lijkt bescheiden. Mist de Provincie 
een relevante rol? De marktordening voor de warmtenetten, de waterstofnetten, vraag en aanbod in 
balans brengen, gemeente overstijgend. Zit daar een rol voor de Provincie? Er komt nog een integrale 
afweging op de benodigde infrastructuur. CO2 hergebruik, energie, warmte. D66 diende een motie in 
voor het stimuleren van twee waterstof clusters, onder andere in Den Helder. Mevrouw Klaassen 
noemt ook de adviezen uit de systeemstudie. Deelt het College de mogelijkheden om hier de 
provinciale rol te pakken? Wat is zij van plan te doen?
D66 is op zoek naar de samenhang. De opgave is groot en raakt veel terreinen waar het 
Klimaatakkoord ingrijpt. Het is goed dat met elkaar de benodigde slagkracht wordt ontwikkeld om 
stappen te zetten. Mevrouw Klaassen is trots op de beweging die met elkaar wordt gemaakt en heeft 
er alle vertrouwen in dat dit College regelmatig de klokken met elkaar gelijk zet. Het zou zonde zijn 
als er efficiency kansen worden gemist omdat er onvoldoende lijnen tussen de processen lopen. 
Naast de samenhang is ook de betrokkenheid van de inwoners van belang. Het zal niet elke inwoner 
lukken om op elk punt en elke avond mee te denken en mee te praten. Mensen moeten, in balans, 
worden meegenomen in het verhaal, wat het voor hun betekent en welke invloed ze daarop hebben.
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Statenlid Kostic (PvdD) noemt dat men voor een belangrijk besluit staat. Er moeten grote transities 
worden gemaakt, geen gerommel meer in de marges, geen eindeloos compromis, maar lef tonen. 
Wordt er lef getoond in de huidige afspraken? De rechter heeft de Staten opgedragen om de 
broeikasgassen in 2020 met minimaal 25% te verminderen ten opzichte van 1990. Ook in hoger 
beroep zal deze uitspraak er komen. Zonder extra maatregelen zal Nederland niet voldoen aan deze 
wettelijk verplichte minimale doelstelling. De belangrijkste toets van de voorliggende afspraken is bij 
voorbaat niet gehaald. Welke maatregelen neemt de Provincie om ervoor te zorgen dat Nederland 
tegen 2020 wel de Urgenda doelstellingen haalt? Urgenda presenteerde een niet te negeren 
klimaatpakket met maatregelen, inclusief draagvlak voor organisaties. Daarmee kan het doel voor 
2020 worden behaald. In de Tweede Kamer is een motie aangenomen om deze maatregelen serieus te 
nemen. De PvdD neemt de rechter, in tegenstelling tot de overheid, wel serieus en is van plan om een 
aantal Urgenda punten tijdens Provinciale Staten te vertalen naar provinciale acties. 
De Provincie wil techniekneutraal en grootschalig energie opwekken. Daarnaast willen provincies 
melkveehouders en varkenshouders als energie opwekkers betrekken bij de RES. Hoe zien 
Gedeputeerde Staten dat voor zich? Hoe draagt dit bij aan provinciale ambities om problemen rond 
klimaat, milieu, natuur, water en bodemdaling integraal aan te pakken? Hoeveel subsidiegeld gaat er 
naar de veehouderij voor deze greenwashing maatregelen? Teveel geld dreigt inefficiënt en aan 
greenwashing en halve maatregelen te worden verspild. Het Klimaatakkoord rekent te sterk op 
biomassa, zoals mest, als duurzame energiebron. Mestvergisters produceren geen groene, maar 
bruine stroom. Aan mestproductie gaat veel energieverspilling vooraf, terwijl het vergisten zelf weinig 
energie oplevert. Mestfabrieken moeten nu een bijdrage leveren aan de klimaatdoelen, maar de 
installaties worden omgeven door meer problematiek en overlast. Nu inzetten op mest, om aan de 
klimaatdoelen te voldoen, pakt de problemen niet bij de bron aan, maar maakt het juist afhankelijk 
van de bron van problemen.
De Provincie gaat zich inspannen voor een stimuleringsregeling voor mestopslagen. Er wordt actief 
meegewerkt aan positieve vergunningverlening, een gezamenlijke tasforce van provincies en andere 
partijen. In de verkenning 2019 wordt gekeken of het mogelijk is om aangewezen plaatsen snel te 
vergunnen en zich te ontwikkelen tot een potentiële locatie voor hoogwaardige mestverwerking. 
Waarom worden mestopslagen en mestverwerking zo makkelijk gefaciliteerd? Hoe waken 
Gedeputeerde Staten ervoor dat genoemde afspraken niet leiden tot het houden van nog meer dieren 
en nog meer mest? Dit is pure greenwashing. 
Zijn Gedeputeerde Staten bereid om dit soort voornemens weg te laten? Zijn zij bereid om volledig af 
te stappen van investeren in en faciliteren van mest en zich te richten op duurzame energie, zoals 
zon, water en wind. Zijn Gedeputeerde Staten bereid om alle maatregelen te nemen vanuit het 
principe: de vervuiler betaalt. 
Waarom een expertisecentrum ter ondersteuning van melkveehouders voor het nemen van 
zogenaamde broeikas reducerende effecten en de mogelijkheid om gebruik te maken van andere 
fiscale en financiële instrumenten. Waarom wordt er niet ingezet om ze te helpen bij het 
overschakelen naar plantaardig? De doelen worden aantoonbaar niet gehaald door alleen de 
technologie in de veehouderij te verduurzamen. We moeten krimpen. Waarom wordt het geld niet 
gebruikt voor een expertisecentrum voor boeren die willen overschakelen naar plantaardig of meer 
willen doen met duurzame akkerbouw?
Na de VS is Nederland de grootste exporteur van landbouw producten. Dat is maatschappelijk 
onhoudbaar, ook met technologie. Als de klimaatdoelen moeten worden gehaald, is krimp van de 
veestapel onvermijdelijk. Dat zeggen ook adviesorganen van de overheid, zoals het Planbureau voor 
de Leefbaarheid (PBL) en de Raad voor de Leefomgeving. Het PBL heeft uitgerekend dat, als alle 
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technologie maximaal wordt ingezet, de veehouderij tegen 2050 verantwoordelijk zal zijn voor de 
volledige jaarlijkse broeikas uitstoot in Nederland. Dat is geen reëel perspectief omdat elders in de 
maatschappij de emissies naar nul zouden moeten. De veehouderij moet krimpen.
Er is geen klimaatvriendelijke veehouderij. Oxford heeft uitgerekend dat met plantaardig de meeste 
winst kan worden behaald op allerlei vlakken. Wangebruik broeikas emissies, stikstof, verzuring, 
watergebruik, alle problemen in één keer opgelost. 
Zijn Gedeputeerde Staten het ermee eens dat één van de beste manieren om problemen integraal aan 
te pakken en op te lossen, het houden van minder dieren is en te kiezen voor plantaardige landbouw? 
Welke maatregelen worden daarvoor genomen?
De 1,5 graad of 2 graden moeten worden gehaald, maar daar lijkt het niet op met deze maatregelen. 
De PvdD wil meer samenhangende urgentie in de maatregelen zien.
Zijn Gedeputeerde Staten bereid om de beschikbare middelen volledig in te richten voor integrale bron 
aanpak? Erkennen zij dat dit nodig is en hoe wordt dit geborgd? Hoe zorgen Gedeputeerde Staten 
ervoor dat meerdere problemen tegelijk efficiënt en bij de bron worden aangepakt? 

Mevrouw Van Oorsouw (SP) benoemt dat de SP staat voor klimaatrechtvaardigheid, een evenredige 
verdeling van de lasten. In de voorliggende stukken gaat men op zoek naar relaties met dat begrip en 
dat is lastig zoeken. Hoe moeten de verwachte kosten worden ingeschat ten opzichte van de 
daadwerkelijk te behalen CO2 winst. Op welke schouders komen deze kosten neer? Er zal in dit proces 
sprake zijn van een scheve verdeling van belastingen, tussen bedrijven en personen en van toegang 
tot subsidies. 
Bijvoorbeeld bij het dossier mobiliteit raakt het klimaatprobleem veel burgers direct. Waarom fors 
investeren in elektrische auto’s, waar vaak maar één persoon in zit? Naast het elektrificeren van de 
bussen, kan het lijnennet worden geïntensiveerd. Het vervoer per spoor moet hierbij ook worden 
betrokken. Met spoorverdubbeling is nog winst te behalen. 
Er zijn mogelijkheden bij de isolatie en het klimaatbestendig maken van woningen, bedrijven en 
andere panden. Hier maken veel mensen zich zorgen over, wie gaat dit betalen? Wat kan de Provincie 
voor deze mensen betekenen? 
De SP onderschrijft de noodzaak van de klimaatmaatregelen. In het Beginselprogramma van 20 jaar 
geleden besteedde zij daar al aandacht aan. Het streven van de SP van het omver werpen van het 
kapitalistische systeem gaat nog verder terug.
De SP zal scherp toezien op een eerlijke verdeling van de lusten en lasten en op het creëren van 
draagvlak en participatie. Hierover is al een motie ingediend bij de Statenvergadering van 30 
september.

Statenlid Kostic (PvdD) interrumpeert en vraagt wat de SP ervan vindt dat er meer organisaties en 
werknemersverenigingen uit het Klimaatakkoord zijn gestapt?

Mevrouw Van Oorsouw (SP) antwoordt dat dat geen goede ontwikkeling is voor de participatie en de 
inspraak.

De heer Klein (CU) benoemt dat er door veel mensen is nagedacht en gesproken over dit 
Klimaatakkoord, daarmee ligt er een afgewogen pakket. Er zijn veel maatregelen voorgesteld en 
afspraken gemaakt over de verdere invulling. De CU vindt het goed hoe de koppeling wordt gelegd 
tussen andere provinciale doelen, zoals versterking van natuur, transitie naar kringloop landbouw en 
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tegengaan van bodemdaling. De CU is blij dat dit Klimaatakkoord met positief advies van 
Gedeputeerde Staten wordt voorgelegd. 
Tegelijkertijd is de CU teleurgesteld over de toon van de IPO appreciatie namens de provincies. Men 
proeft een problematische toon en mist de daadkracht uit het eerdere aanbod van provincies, VNG en 
Unie van Waterschappen om samen verantwoordelijkheid te nemen voor deze uitdagingen. Er wordt 
nu vooral gewezen op de consequenties van stimuleren van elektrisch vervoer op de eigen inkomsten. 
Dat is een middel, het gaat niet over het doel. Er wordt trots verteld dat het IPO ervoor heeft gezorgd 
dat de belastingschijf van elektriciteit naar gas kleiner is en er geen extra belasting op fossiele auto’s 
komt. De CU vraagt aan Gedeputeerde Staten om zich in IPO verband in te zetten om met meer 
enthousiasme de taken rondom het Klimaatakkoord op te pakken. En of zij kunnen aandringen bij het 
IPO om met meer enthousiasme te communiceren.
In het kader van het Klimaatakkoord gaat de Provincie een inspanningsverplichting aan, geen 
resultaatverplichting. Men kan wellicht in provinciaal verband op een aantal punten wel een 
resultaatverplichting afspreken. Willen Gedeputeerde Staten bij de verdere uitwerking meenemen dat 
er voor sommige taken concretere doelen en een resultaatverplichting worden afgesproken? 
Het is ook belangrijk om dit goed te communiceren naar de inwoners. Er zou op de website van de 
Provincie een overzicht kunnen komen met de taken waarmee men bezig is, en hoe ver het hiermee 
staat. Bijvoorbeeld een ladder of een thermometer.

Statenlid Kostic (PvdD) interrumpeert en vraagt zich af dat, als wetenschappers en planbureaus zeggen 
dat de doelen met deze maatregelen niet worden gehaald, waarom de CU haar handtekening zou 
zetten onder dit ontoereikende crisisplan?

De heer Klein (CU) antwoordt dat er een aantal maatregelen is afgesproken en er is ook afgesproken 
hoe de bijsturing wordt gedaan, wanneer deze vereist is. Er is een werkbare procedure nodig met 
concrete handvatten.

Statenlid Kostic (PvdD) zegt dat we bij voorbaat weten dat we het niet halen op deze manier. Wachten 
tot over twee of vijf jaar is onvoldoende. 

De heer Klein (CU) merkt op dat de CU het woord ‘wachten’ niet heeft genoemd in dit verband. Op het 
voorlopige Klimaatakkoord is een doordenking geweest van het PBL en een doorrekening van het 
Centraal Planbureau (CPB). Daar kwam uit dat het niet voldoende was. Op grond daarvan heeft het 
Kabinet de voorstellen aangescherpt. Dit is de procedure die wordt ingegaan om te komen tot de 
doelen van 2030 en 2050.
Er is in de brief veel aandacht voor de ‘fittie’ met het Rijk over de opcenten en de  belastingheffing. 
Zou in deze discussie kunnen worden meegenomen om te heffen op uitstoot en fijnstof van auto’s en 
niet op gewicht?

De heer Van den Berg (FvD) interrumpeert en vraagt of dat niet nu al gebeurt met de belasting op CO2 
per kilometer?

De heer Klein (CU) antwoordt dat dat gaat over CO2. Er zijn meer soorten uitstoot en vervuiling door 
auto’s veroorzaakt. Bij elektrische auto’s wordt de fijnstof die wordt veroorzaakt door bandenslijtage 
relevanter. Dat is mede afhankelijk van het gewicht van de auto. Het is een goed idee om die heffing 
op een andere manier vorm te geven.
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De heer Van den Berg (FvD) vraagt of hij de heer Klein hoort zeggen dat elektrische auto’s een grote 
bron zijn van fijnstof? 

De heer Klein (CU) antwoordt dat iedere band die over het asfalt rijdt, stof veroorzaakt.

De heer Van Tiggelen (PVV) interrumpeert en merkt op, in verband met belasting op vervuiling, dat de 
lucht die uit dieselauto’s komt tegenwoordig schoner is dan die erin gaat. Hij vraagt of de heer Klein 
van plan is om deze te subsidiëren in plaats van te belasten.

De heer Klein (CU) vindt dit een interessante observatie. De heer Van Tiggelen heeft een belangrijk 
punt. Het is een positief resultaat dat die filters zo goed werken. 
Er wordt een belangrijke rol genoemd voor het Noordzeekanaalgebied. Het zou fantastisch zijn als het 
Noordzeekanaalgebied kan worden gepresenteerd als voorloper op het gebied van afvang en 
hergebruik van CO2. Kan Gedeputeerde toezeggen zich hiervoor in te zetten?    In de afgelopen 
periode is ingezet op de verduurzaming van het VTH stelsel. Bedrijven zijn verplicht om alle 
maatregelen tot 5 jaar terug uit te voeren en hierop wordt gehandhaafd. Hoe specialistischer de 
bedrijven zijn, hoe ingewikkelder het is om dit soort maatregelen op waarde te schatten. Heeft de 
Omgevingsdienst voldoende inhoudelijke specialistische kennis of is het de moeite waard om deze te 
versterken? 
De CU vindt een aantal zaken belangrijk, waaronder de wettelijke regels voor warmtenetten, zodat 
mensen kunnen kiezen en er meer marktwerking kan plaatsvinden. Het is belangrijk om inwoners 
hierin mee te nemen, juist ook mensen die krapper bij kas zitten. Ook bij de RES is dit een belangrijk 
aandachtspunt.

Mevrouw Sanderse (CDA) geeft aan dat het CDA het betrekken van bewoners, participatie en het 
inzicht in initiatieven ook belangrijke punten vindt. De samenhang triggert het CDA. In de voordracht 
wordt genoemd dat het bewaken van de samenhang tijdens de uitvoering het moeilijkst is. Deze vraag 
is ook gesteld bij de discussie over de RES, het gaat ook over de rol van Provinciale Staten. Heeft het 
College een idee welke tijdlijn er hangt aan veranderende kaders en uitvoeringsprogramma’s die 
Provinciale Staten moeten vaststellen als uitvoering van maatregelen uit het Klimaatakkoord en de 
RES?

Mevrouw Kaamer van Hoegee (VVD) benoemt dat er deze week wordt gesproken over belangrijke, 
maar ook pittige dossiers. Deze raken niet alleen elkaar, maar ook de inwoners van Noord-Holland. Ze 
noemt als voorbeeld de acties van de boeren in Haarlem en Den Haag en de demonstraties in 
Amsterdam en Den Haag over het klimaat. De VVD onderschrijft de doelstellingen van het 
Klimaatakkoord van Parijs en vindt het goed dat Gedeputeerde Staten zullen meewerken aan de 
uitvoering van de Rijksambities. De VVD vindt het goed dat Gedeputeerde Staten er waarde aan 
hechten om zelf te bepalen hoe deze ambities in Noord-Holland uit te voeren. De VVD gaat ervan uit 
dat de invulling van de maatregelen in de openbare ruimte met Provinciale Staten worden overlegd en 
dat Gedeputeerde Staten ervoor zorgen dat deze maatregelen met voldoende draagvlak worden 
gerealiseerd. Het realiseren van de benodigde maatregelen zal veel van de Provincie vragen, ook 
financieel. De VVD voorziet, evenals Gedeputeerde Staten, problemen in de toekomst. Over opcenten 
moet er, wat de VVD betreft, meer duidelijkheid komen. Het Klimaatakkoord moet haalbaar, 
betaalbaar en uitvoerbaar zijn. 
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Aan Provinciale Staten wordt gevraagd in te stemmen met het Klimaatakkoord, terwijl een aantal zaken 
nog niet duidelijk is. Over bijvoorbeeld de marktordening van warmtenetten worden in dit Akkoord 
nog geen uitspraken gedaan. 
In het Klimaatakkoord ligt de focus op het Noordzeekanaalgebied, maar er is meer in Noord-Holland. 
Bijvoorbeeld de haven van Den Helder. 
De VVD zal de uitvoering van de RES blijven volgen. Draagvlak voor het opwekken van 35 terawattuur 
op land, en van wind op land in het bijzonder, is noodzakelijk. Een CO2 heffing voor de ETS bedrijven 
komt er, voor de overige bedrijven komt er een wettelijke verplichting in de Omgevingswet. Kan 
Gedeputeerde aangeven hoe dit wordt ingevuld? Gaat hij met deze bedrijven meedenken hoe men CO2 
kan reduceren, bijvoorbeeld door middel van een denktank? Hoe gaat men ervoor zorgen dat deze 
bedrijven door deze uitdagingen niet de Provincie Noord-Holland uitgaan of over de kop gaan?
De VVD is ervoor om, rondom de zero emissie zones in het stedelijke gebied, geen wirwar van 
maatregelen te laten bestaan. Hier moet eenduidigheid over komen.
De VVD snapt dat de discussie over stikstof lastig is. De VVD wacht de uitkomsten van de gesprekken 
tussen Gedeputeerden en agrariërs af. 
Het Klimaatakkoord heeft op veel zaken in de Provincie invloed. Provinciale Staten worden dan weer 
hier en dan weer daar geïnformeerd. Mevrouw Kamer van Hoegee vraagt of het mogelijk is om alle 
plannen rondom het Klimaatakkoord te bundelen in een overzicht met een concrete planning? Waar 
gaan Provinciale Staten over en waar gaan zij niet over en hoe worden burgers betrokken? Wat gaat er 
gebeuren, mocht er geen meerderheid komen in IPO verband?

De heer Beving (50PLUS/PVDO) constateert dat iedereen het erover eens is dat de Parijse doeleinden 
breed worden gesteund. Er is een aanpak nodig. De manier om dit aan te pakken is ingewikkelder dan 
wordt voorgesteld. 
De kansen die platte daken bieden zijn gigantisch en worden onvoldoende opgepakt. 
Er zijn ook kansen voor geothermie, waarvoor te weinig aandacht is. Het is kostbaar en ingewikkeld. 
Net zoals bij de warmtepompen, zijn er proeven gedaan met het opwekken van energie door 
verschillen in temperatuur tussen oppervlaktewater en water dat van dieper komt. 
Over biomassa centrales zegt de heer Beving het een zotte gedachte te vinden om bomen te 
verbranden om energie op te wekken en dat een bijdrage aan de klimaatproblemen te noemen. 
Het concept van warmtenetten is niet goed uitgewerkt. Warmte wordt opgewekt door lage 
temperatuurnetten, die ook weer op temperatuur moeten worden gebracht door niet al te  
milieuvriendelijke maatregelen. Kunnen bewoners deze maatregelen betalen? Buurten worden gasvrij 
gemaakt op een ingewikkelde manier. De weerstand neemt toe. Dat behoeft voorzichtigheid. 
Er zijn meer kansen, zoals op het gebied van mobiliteit. Een elektrische auto stoot veel meer stoffen 
uit dan een hybride auto, ook door het gewicht. De uitstoot van een hybride auto is veel lager. Er zou 
moeten worden ingezet op het gebruik van hybride auto’s in plaats van elektrische auto’s.
De agenda die de VVD vraagt, zou veel helderheid en inzicht kunnen bieden. Bij deze vraag sluit 
50PLUS/PVDO zich aan. 
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Beantwoording door Gedeputeerde Stigter:
In Parijs 2015 zijn afspraken gemaakt over het tegengaan van de klimaatverandering. Dit heeft tot een 
nationaal en internationaal proces geleid. Vanavond ligt voor of Noord-Holland ook haar deel pakt. Als 
de Staten hierover positief besluiten, dan is aan de orde of dit als collectiviteit van alle provincies kan 
worden gedaan. Dan liggen er een zeer ambitieus pakket en doelstelling om de klimaatverandering 
tegen te gaan en de CO2 uitstoot in 2030 te halveren. Het karakter van het Klimaatakkoord is met 
elkaar de ambities delen en dat verschillende sectoren hieraan een bijdrage moeten leveren. De 
richting moet nog verder worden uitgewerkt. Hierover liggen nog vragen open. RES is één van die 
uitwerkingsrichtingen. Dat is een adaptief proces met verschillende partijen. Dit zal regelmatig 
terugkomen in de Staten. Het raakt iedere portefeuille. 
Gedeputeerde geeft de garantie dat hij binnen de Provincie en in IPO verband met enthousiasme zal 
spreken over de ambities. 
Kijkend naar de doelstellingen tot 2030 met een doorkijk naar 2050, is het Klimaatakkoord zeer 
ambitieus. De overheden, bedrijven en samenleving moeten alles op alles zetten om dit te doen 
slagen, maar men gaat er wel voor. De voortgang wordt goed gevolgd om op tijd te kunnen bijsturen.
Bijna alle fracties vinden het een omvangrijk pakket. Hoe verhouden zaken zich tot elkaar en  hoe 
wordt het overzicht gehouden? Naast het Klimaatakkoord ligt er ook nog een ambitieus 
Coalitieakkoord. Gedeputeerde begrijpt de behoefte om overzicht te houden. 
Gedeputeerde zegt toe dit overzicht bij elkaar te brengen in een actieprogramma, van waaruit de 
Staten kunnen meepraten en meesturen en waarin men de samenhang kan zien.  
Wanneer wordt er tot actie overgaan? Dat spreekt Gedeputeerde aan. Er is de afgelopen jaren veel 
gepraat over het klimaat. Dat was nodig, maar het is nu tijd om tot actie over te gaan. De ambitie van 
Gedeputeerde is de vertaling van de ambities. Wat gaat deze Provincie daadwerkelijk doen en wat is 
haar rol?  
Er is ook veel onrust over dit onderwerp. Niet iedereen is even enthousiast. Het zorgt voor beroering 
in de samenleving. Het draagvlak in de brede zin van de samenleving is van belang. In de gekozen 
aanpak, zal een zo maximaal mogelijk draagvlak ontstaan. De RES zijn een belangrijk onderdeel om, 
samen met gemeenten, actief aan draagvlak ontwikkeling te doen. In de onlangs vastgestelde RES 
startnotitie is opgenomen dat 50% van de projecten moet voortkomen uit financiële participatie 
processen. Dit soort participaties doen iets met het regionale draagvlak. Er zullen activiteiten worden 
ontwikkeld om het pakket te voorzien van draagvlak en participatie.
Gedeputeerde is uitgedaagd om, naast de intentie, te komen met resultaatverplichtingen. 
Gedeputeerde komt hierop terug. Bij de RES is er in deze fase nog geen sprake van een 
resultaatverplichting. Zodra het aantal terawattuur is bepaald, staat er een getal, dat een 
resultaatverplichting is. 
Er werd gevraagd wat er gebeurt, als er geen meerderheid is in IPO verband. Het is een uitdaging om 
tot een samenhangend pakket te komen waarachter alle provincies zich scharen. Hiervoor zijn 
spelregels afgesproken. Een daarvan is dat het IPO bestuur bij meerderheid kan besluiten of het IPO, 
namens de provincies die akkoord zijn gegaan, kan ondertekenen. Indien één provincie niet instemt, 
kan het IPO besluiten om door te gaan. Gedeputeerde kan zich niet voorstellen dat dit gebeurt, als vijf 
van de twaalf provincies niet akkoord gaat. 
Er is uitgegaan van de IPCC uitgangspunten, vastgesteld door 1000 klimaatwetenschappers. De 
consensus is het uitgangspunt voor het internationale, nationale en provinciale Klimaatakkoord. Er 
zijn ook kosten- en batenanalyses gemaakt.
Er is aandacht gevraagd voor de potentie van waterstof. Een aantal partijen in het 
Noordzeekanaalgebied heeft hier ambities voor. De Provincie doet hierin mee. Gedeputeerde is 
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voorzitter van het Bestuurlijk platform Energietransitie Noordzeekanaalgebied. Havenbedrijven en 
overheden zitten hierin. Waterstof is één van de lijnen die wordt uitgewerkt. Het is een initiatief vanuit 
het Noordzeekanaalgebied, waarbij nauw wordt samengewerkt met de Havenbedrijven Den Helder en 
Groningen. Dit cluster onderzoekt de potentie van waterstof, inclusief de bijbehorende infrastructuur. 
Groningen loopt op dit vlak voorop en er wordt gebruik gemaakt van deze kennis. Den Helder wordt 
gezien als waardevol en kansrijk op dit gebied en doet daarom mee.
De marktordening van de warmte is niet geregeld in het Klimaatakkoord. In de gebouwde omgeving is 
dit een belangrijk onderwerp. Een groot deel van de gebouwde omgeving moet worden verwarmd, 
waar aardgas ontbreekt. Eén van de knelpunten is dat de ordening niet goed is geregeld. Het 
ontbreekt aan mogelijkheden om publiek te kunnen sturen waar warmte infrastructuur moet komen. 
Men is te afhankelijk van monopolies van een aantal marktpartijen. In het Coalitieakkoord is dat 
onderkend. Door middel van een geo alliantie wil men komen tot een goede marktordening. Dit speelt 
in heel Nederland. In MRA verband is er een warmte regisseur die kijkt hoe vraag en aanbod bij elkaar 
kunnen worden gebracht. In de RES is één van de resultaten om in kaart te brengen waar 
warmtebehoefte is en waar warmte aanbod zit. Provincie en andere partijen komen tot 
uitvoeringsafspraken. De systeemstudie is essentieel voor de energietransitie en voor de economie. Er 
moet zekerheid zijn dat er voldoende elektriciteit is. Door de energietransitie is dat nog belangrijker 
geworden vanwege de verspreide opwekking van energie. Hier wordt, samen met netbeheerders en 
andere partijen een vervolg aan gegeven. Het is een taak van de Provincie om hierbij haar rol te 
pakken.
Ten aanzien van de windmolens is er in Noord-Holland het kader dat de afstand 600 m moet zijn. 
Hiermee wijkt de Provincie af van nationaal beleid. Bij de aanpassing van het generieke windbeleid 
moet hiernaar worden gekeken. 
Geothermie biedt in potentie een mogelijkheid om woningen en bedrijven te verwarmen. Voor NHN is 
er een goed zicht van wat er aan potentie zit, voor NHZ niet. Er is, samen met het Rijk, een thermische 
campagne gestart om dat in kaart te brengen. De Provincie investeert daarin. Medio volgend jaar 
hoopt men de eerste inzichten te hebben. Restwarmte wordt meegenomen in RES verband om zicht te 
krijgen. Pas daarna kunnen vanuit de gemeenten wijkgerichte plannen worden gemaakt.
Ten aanzien van de gebouwde omgeving zijn er vragen gesteld over de haalbaarheid en 
betaalbaarheid. Het IPO en de VNG zetten haalbaarheid en betaalbaarheid centraal. Als het voor 
bewoners niet betaalbaar is, zal het niet gebeuren. Dit moet zich vertalen in een pakket van 
maatregelen voor de gebouwde omgeving. Er zijn financiële arrangementen aangekondigd vanuit het 
Rijk, bijvoorbeeld het Warmtefonds. De positie van corporaties is daarbij essentieel. Het helpt niet dat 
er verschillende opgaven bij de corporaties worden neergelegd. Het IPO heeft hiertegen krachtig 
geprotesteerd tegen het Rijk. Dat heeft effect gehad. Rondom klimaat is er al een begin van de 
vermindering van de verhuurdersheffing. Maar dat is nog niet goed genoeg, dus men blijft hier 
krachtig op drukken.
Rondom gebouwde omgeving doet de Provincie wel wat, maar het ligt bij de gemeenten. De Provincie 
doet wel iets rondom de warmtevoorziening. Er is een servicepunt ingericht voor duurzame energie, 
wat gemeenten moet helpen bij deze transitie. Gemeenten kampen met tekorten, ook bij andere 
opgaven. Er zijn signalen van gemeenten dat ze blij zijn met deze ondersteuning en ze maken er 
gebruik van.

Beantwoording door Gedeputeerde Tekin over mobiliteit en industrie:
Vanuit het Rijk vindt geen overstimulering van elektrisch rijden plaats als gevolg van kritiek op 
oversubsidiëring op elektrisch rijden.  
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De regionale mobiliteitsplannen zijn nieuw met onder andere een hoofdstuk over hoe om te gaan met 
de laadinfrastructuur en de zero emissie uitdagingen. Via de reguliere route zal Gedeputeerde de 
Staten hierover in november informeren. Er wordt nu een plan van aanpak opgesteld voor Noord 
Holland Noord, MRA en Flevoland. Er wordt een koppeling gemaakt met de bereikbaarheidsopgave en 
de MRA. Het komt hier prominent aan bod, wat Gedeputeerde Staten betreft, komt dit eind volgend 
jaar bij de uitwerking van de voorstellen nog prominenter aan bod. De intentie vanuit de regio’s is om 
een claim neer te leggen. 
Het Rijk stelt voor 30 à 40 grote steden in Nederland zero emissie zones vast, zoals deze met ingang 
van 2025 voor goederenvervoer gelden. Gemeenten zijn zelf verantwoordelijk. De Provincie heeft wel 
de Greendeal zero emissie stadslogistiek onderschreven. Hiermee komen ze nadrukkelijk op de 
agenda. Daarnaast zijn er in het Coalitieakkoord ambities voor goederenvervoer over water 
beschreven. 

Mevrouw Kaamer van Hoegee (VVD) interrumpeert en vraagt of dat betekent dat de regeling per 
gemeente kan verschillen. Ziet Gedeputeerde voor zichzelf een rol om ervoor te zorgen dat de 
regelgeving overal gelijk wordt? 

Gedeputeerde Tekin bevestigt dit. De Provincie kijkt alleen mee en is niet verantwoordelijk, maar kan 
wel het gesprek aangaan met de regio’s over dat soort vraagstukken. Gedeputeerde refereert aan de 
discussie over milieuzones in de vorige periode. 
De verantwoordelijkheid voor energiebesparing bij bedrijven ligt nu bij Gedeputeerde Stigter. 
Gedeputeerde Tekin heeft dit lang gedaan in verband met de verantwoordelijkheid voor ETS bedrijven. 
In het verleden is hier expertise voor ingehuurd en zijn er mensen opgeleid. Het Rijk vond dit niet 
verstandig, maar de Provincie had al geïnvesteerd in de omgevingsdienst, die dicht bij de bedrijven 
zit. De nieuwe Coalitie heeft hierover gezegd dat de komende jaren 4 miljoen wordt uitgetrokken voor 
extra capaciteit op het gebied van de Wet Natuurbescherming, energiebesparing bij bedrijven en extra 
taken rondom VTH. Er is dus genoeg capaciteit en expertise. Bij bedrijven die niet onder ETS vallen, 
wordt het gesprek gevoerd en worden extra middelen ingezet. 
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Beantwoording door Gedeputeerde Van der Hoek over landbouw:
In het Klimaatakkoord staan mistvergisting en mestopslagen genoemd. Waarom gaat men daarin mee? 
Er wordt gekeken naar de bestaande situatie. Het is belangrijk om de veehouderij te ondersteunen bij 
de verduurzaming. De mestvergisting draagt wel bij aan reductie van de emissie van methaan en 
ammoniak. Mestopslag is ook belangrijk voor een goede aanwending van de mest, waardoor er niet op 
verkeerde momenten teveel mest wordt uitgereden. 

Statenlid Kostic (PvdD) interrumpeert en geeft aan dat het nu gaat om sterke keuzes maken om 
toekomstbestendig te kunnen zijn. Door in te zetten op mest, maken we onszelf en ons klimaat 
hiervan afhankelijk, terwijl het niet werkt. Uiteindelijk werkt geen enkele technologie in de 
veehouderij. De veestapel moet krimpen. Wanneer zet Gedeputeerde hierop in?

Gedeputeerde Van der Hoek antwoordt dat hierop ook wordt ingezet. De maatregelen in het 
Klimaatakkoord richten zich op bestaande mest. Er moet iets gebeuren met de mest die wordt 
geproduceerd. Goed met de mestopslag omgaan en iets doen tegen de uitstoot door middel van de 
mestvergisters. Wat te doen met de intensieve veehouderij en kringloop landbouw, is een ander 
vraagstuk. Dit gaat uit van de bestaande situatie. 

Statenlid Kostic (PvdD) zegt dat dit juist over de toekomst gaat. De bron wordt niet aangepakt. 

Gedeputeerde Van der Hoek is dit niet eens met Statenlid Kostic. Er wordt wel degelijk gekeken naar 
de veehouderij van de toekomst, naar de reductie op de veehouderij. Maar er zijn bestaande bedrijven 
die moeten doordraaien. De maatregelen uit het Klimaatakkoord richten zich op de mest die nu wordt 
geproduceerd. 
Er wordt aandacht gegeven aan de samenhangende integrale voedselvraagstukken vanuit een 
interdisciplinaire benadering. In het gebruik daarvan zit geen provinciale rol. Dat is aan de markt.

Statenlid Kostic (PvdD) interrumpeert en zegt dat we juist niet op de markt moeten wachten. Wanneer 
neemt Gedeputeerde maatregelen om naar meer plantaardig te gaan?

Gedeputeerde Van der Hoek zal deze vraag niet op deze manier beantwoorden. Hier ligt het 
klimaatakkoord voor en niet hoe alle zaken die daarin staan concreet worden ingevuld. De uitwerking 
is een proces van onderop. Dit zijn de kaders in het kader van het Klimaatakkoord. Deze thema’s zijn 
met de provincies en andere partijen besproken. De uitvoering is jaarlijks aan de Provincie door 
middel van acties, uitvoeringsprogramma’s en uitvoeringsagenda’s. Dat komt in de Staten nog aan de 
orde. 
Kringlooplandbouw en de Greenports zouden mager in het stuk staan. Ze komen er wel in voor, 
kringlooplandbouw wordt in de inleiding genoemd. Ook hiervoor geldt dat deze thema’s terugkomen 
in het provinciaal landbouwbeleid. De Greenports staan ook in het Klimaatakkoord. Er is bijvoorbeeld 
met Greenport Nederland afgesproken dat er in januari 2021 een gebiedsvisie wordt gemaakt voor de 
regio’s. 

Beantwoording door Gedeputeerde Pels over financiering:
De opcenten zijn een belangrijk twistpunt geweest. De opcenten zijn een belangrijke inkomstenbron 
voor de provincies. Het is het eigen belastinggebied van de Provincie, zij kan zelf invloed uitoefenen 
op de hoogte. Het wordt ook wel de open huishouding genoemd. Het gaat om een extra toeslag 
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bovenop de motorrijtuigenbelasting. Elektrische voertuigen zijn vrijgesteld van 
motorrijtuigenbelasting, provincies mogen hierop geen heffing innen. Het aandeel elektrische auto’s is 
nog zo beperkt dat de derving meevalt. Er zullen niet minder opbrengsten zijn dan waarmee is 
gerekend in de begroting. De groei van de inkomsten uit opcenten zal tegenvallen. Daar vinden het 
Rijk en de provincies elkaar niet en worden twee definities gehanteerd. De provincies vinden het 
belangrijk dat ook de ‘minder/meer’ wordt meegenomen in het onderzoek. Omdat men er niet is 
uitgekomen, is er een procesafspraak gemaakt, wat meerdere onderzoeken behelst. Eén naar het 
effect van de groei van elektrisch vervoer op de opcenten en één naar de uitvoeringslasten van het 
Klimaatakkoord, hoe de betaling daarvan onderling wordt geregeld. Met IPO en het Rijk wordt gekeken 
naar de toekomst van het provinciaal belastinggebied. Hoe wordt er verder gegaan als de opcenten 
teruglopen? Een discussie over de open huishouding wordt absoluut niet gevoerd. Dit zou niet ter 
discussie moeten staan en de Provincie vindt dit onacceptabel. 
Naast dat onderzoek is men in IPO verband in gesprek over de voorbereiding op de onderhandelingen 
van een nieuw kabinet. Het is belangrijk dat zij dit voldoende in beeld hebben. Recent is toegevoegd 
dat er een onderzoek komt naar de ‘trap op trap af’ systematiek en het effect daarvan op de open 
huishouding.
Er zijn twijfels benoemd over de financiële middelen, zowel vanuit het Rijk als de draagkracht van de 
provincies. Er wordt gewacht op de uitkomst van het ROB onderzoek. In het Klimaatakkoord staat een 
afspraak dat de uitkomsten hiervan zwaarwegend zijn. De Minister kan hier niet van afwijken. 
Er is aandacht gevraagd voor PDNH en de risico’s. Het duurzaam participatiefonds is niet zonder 
risico’s. Vele partijen in de Staten hebben de verhoging van de middelen van het fonds omarmd. Als 
overheid moet men ook zelf aan de slag gaan en af en toe lef tonen. Uit het ODNH, de voorganger van 
PDNH die ook een investeringsfonds was, is al het ingelegde geld weer terug gekomen. Men hoopt uit 
PDNH ook alles terug te krijgen. Dat duurt nog even, want PDNH investeert in lange termijn 
investeringen. 
Er is gevraagd om een overzicht van alle fondsen en stimuleringsmaatregelen. Gedeputeerde zegt toe 
dit aan de Commissie RWK te sturen. 
Worden er concrete doelen gesteld? Gedeputeerde neemt de commissieleden mee in de laatste 
ontwikkelingen met betrekking tot het doel in het Coalitieakkoord om toe te werken naar een 
klimaatneutrale organisatie in 2030. Op het gebied van energie kan zelfs worden versneld en in 2028 
al energieneutraal zijn. Per 1 januari wordt alle energie en gas volledig groen ingekocht. Van het 
energiebedrijf wordt gevraagd om binnen het contract toe te werken naar opwekking van stroom uit 
nieuwe bronnen die nog niet in gebruik zijn genomen op 1 januari 2020. Daarmee wordt de komst 
van nieuwe duurzame energie gestimuleerd. Er wordt ook gekeken naar waar deze op eigen gebouwen 
en terreinen kunnen worden geplaatst, hoe de panden duurzaam kunnen worden gerenoveerd. Maar 
ook de eigen mobiliteit, voedsel, verspilling, afval en inkoopkracht in de breedte om innovatie, 
duurzaamheid en circulariteit aan te jagen. 
Van het totaal van de zaken die de Provincie tot klimaatneutrale organisatie maakt, ontvangt de 
commissie nog een werkplan, maar daar is nog even tijd voor nodig. Men wil toewerken naar 
realistische doelen, zowel op de middellange termijn als richting 2030. 
Daarnaast wordt er aan de slag gegaan met een goede monitoring. Wanneer men het effect van het 
beleid in de gaten houdt, kunnen er ook betere doelen worden gesteld, aansluitend op de 
ontwikkeling. Er wordt een impactanalyse gemaakt van zowel klimaat als de sociaal economische 
effecten van het beleid. Provincies zijn onderling bezig met het maken van een kader voor 
monitoringscriteria voor duurzaamheid. Afhankelijk van het MRA overleg op 18 oktober, wordt 
waarschijnlijk ook voor de MRA de monitoring goed op gang gebracht. Het is goed dat provincies dit 
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samen doen, zodat er een gezamenlijk eenzelfde beeld wordt geschetst. Dezelfde effecten worden 
gemeten en op basis daarvan worden goede concrete doelen gesteld. 

Mevrouw Gielen (GL) vraagt ten aanzien van de provinciale stimuleringsmiddelen of initiatieven die 
daarbij gebaat zijn in Noord-Holland en de weg hier naartoe nog niet vinden, ook in kaart kunnen 
worden brengen? 

Gedeputeerde Pels antwoordt dat als zij ons niet kunnen vinden, het voor de Provincie ook lastig is om 
hun te vinden. Een nieuwe maatregel wordt gedeeld via de nieuwsbrief, de website en social media. 

Tweede termijn:

De heer Van Tiggelen (PVV) merkt op dat sinds deze planeet een atmosfeer heeft, het klimaat 
verandert. 
De vraag over de autonome groei van de energievraag wereldwijd is niet beantwoord. Het gebruik van 
fossiele brandstoffen zal de komende decennia alleen maar toenemen. 
Welk klimaatresultaat kan de Noord-Hollandse burger tegemoet zien? Hij geeft het antwoord zelf: 
nihil.

Mevrouw Sanderse (CDA) reageert op de vermeende ruzie tussen rijksoverheid en Provincie. Zij ziet dit 
in het licht van de opmerking van de heer Klein over het enthousiasme over het inrichten van het 
proces. Er is gesproken over draagvlak en het goede gesprek als zaken niet tot stand komen. Ze 
schrikt van uitspraken als ‘de rug recht houden’ en ‘tegenover elkaar’. Wat voor signaal wordt hiermee 
afgegeven? Mensen in de Provincie en bij alle gemeenten wordt wel gevraagd om er samen uit te 
komen en zo niet, om het goede gesprek te voeren. Ze vindt dit jammer als startpunt van het proces.

Mevrouw Kaamer Van Hoegee (VVD) hoopt dat ze het overzicht op korte termijn kan krijgen, maar is 
wel blij met de toezegging. 
Gedeputeerde Stigter noemde als afstand tot windmolens 600 m. Klopt het dat hij hier opnieuw naar 
gaat kijken?
De milieuzones zouden voor elke gemeente hetzelfde moeten zijn. Ze denkt dat hier zelfs op landelijk 
niveau naar moet worden gekeken.

Mevrouw Klaassen (D66) is verbaasd over deze vraag over de afstand tot de windmolens. In het 
Coalitieakkoord is afgesproken dat de kaders worden herzien.

Mevrouw De Vries (PvdA) vindt het geweldig dat er op het gebied van waterstof aandacht is voor Den 
Helder, maar dat blijkt niet uit de documenten. Ze vraagt om Den Helder expliciet te benoemen. 
De mogelijkheden voor geothermie in NHZ zijn nog in onderzoek. Dit is juist het moment om de geo 
alliantie in het leven te roepen, anders zou de marktwerking zijn tol kunnen eisen.
Er is vanuit het Rijk geen sprake van overstimulering van elektrische auto’s. De PvdA zou graag een 
kritische houding van Gedeputeerde Staten op dit punt willen zien en sterke stimulering op elektrisch 
rijden willen vragen. 
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Mevrouw Gielen (GL) is blij met de ambitie die het College uitspreekt. Het lijkt haar goed om de quick 
wins daarin mee te nemen en ze zou graag willen overgaan tot verzilveren. GL zal hierover een motie 
indienen. Het draagvlak is binnen de RES goed geregeld. Geldt dat ook buiten de RES?

De heer Klein (CU) had de vraag gesteld of Gedeputeerde bereid is om het NZKG te promoten, als 
voorloper op het gebied van CO2 afvang en hergebruik. 
Kan er een thermometer of ladder worden gemaakt om de voortgang van de doelen op het gebied van 
energietransitie en klimaattransitie aan burgers te tonen, bijvoorbeeld op de website?
Gedeputeerde Pels definieert het begrip ‘open huishouding’ erg smal. Het gaat ook om taken op te 
pakken die in het belang zijn van de Provincie.

Beantwoording door Gedeputeerde Stigter:
Er wordt opnieuw gekeken naar het windkader en de vertaling daarvan in de Verordening. Daar hoort 
ook de afstand bij. 
Rondom de geo alliantie moet worden voorkomen dat er monopolies ontstaan. De geo alliantie is 
daarvoor een voertuig. 
Den Helder wordt actief op de kaart gezet als onderdeel van de waterstof hub, die samen met 
Groningen wordt uitgevoerd. Het platform kent de lijnen waterstof, elektriciteit en CO2. De trekker is 
Tatasteel en het gezag is het Rijk. Dit onderwerp speelt in het Noordzeekanaalgebied. De Provincie 
gaat daar niet over. Het maakt onderdeel uit van het totaalpakket Noordzeekanaalgebied. 
Het doel uit het Klimaatakkoord is dat de burger van Noord-Holland er wat van merkt, om uiteindelijk 
te komen tot een vermindering van 2 graden of meer. De Klimaatwet verplicht de Provincie om, 
mochten de maatregelen niet voldoende zijn, met aanvullende maatregelen te komen. 

Statenlid Kostic (PvdD) interrumpeert en vraagt of de Provincie zich richt op 1,5 of 2 graden?

Gedeputeerde Stigter antwoordt dat de harde afspraak 1,5 is en de ambitie 2 graden. 

Beantwoording door Gedeputeerde Tekin:
De minister wil eenduidige milieuzones. Hier wordt later op terug gekomen. 
De Provincie is enthousiast over elektrisch rijden, maar wel in de juiste proporties en op de juiste tijd. 

Beantwoording door Gedeputeerde Pels:
Het Rijk had dit probleem onvoldoende in beeld bij de gesprekken met de provincies over het 
Klimaatakkoord. De coalities hebben daar hard aan getrokken. Het onderzoek zorgt ervoor dat men er 
samen uitkomt. Maar afbreuk doen aan de open huishouding is onbespreekbaar voor de provincies. 
Dan verliest de Provincie macht en kracht om zelf zaken te bepalen. 
Gedeputeerde Pels vindt het een goed idee om de monitoring ook voor het publiek goed toegankelijk 
te maken. De wijze waarop wordt meegenomen op het moment dat er meer kan worden verteld over 
de impactanalyse.
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De voorzitter sluit dit onderwerp af. 
Er is een toezegging gedaan voor een agenda om Provinciale Staten bij de verdere uitvoering van het 
Klimaatakkoord en de samenhang tussen de verschillende onderwerpen te betrekken.  
Er is een toezegging gedaan voor een overzicht van stimuleringsmaatregelen. 
De PvdD heeft aangekondigd dat voor de behandeling op 11 november moties worden voorbereid om 
de Urgenda punten verder uit te werken. 
GL bereidt een motie voor over de quick wins en hoe die te verzilveren.
Een aantal partijen heeft een gedeelde mening tegen het Klimaatakkoord en de modellen waarop het 
Klimaatakkoord is gebaseerd, zijn ter discussie gesteld. 
De voordracht over het Klimaatakkoord gaat niet als hamerstuk naar de Provinciale Staten vergadering 
van 11 november.



1 Toezegging Commissie RWK Overzicht Fondsen en Stimuleringsregelingen Klimaat en Energie 

Conform de toezegging van de portefeuillehouder circulaire economie in de commissie RWK van 
17 oktober jongstleden staat hieronder een overzicht van fondsen en stimuleringsmaatregelen 
energie en klimaat.

Innovatief midden- en kleinbedrijf (mkb)
Om meer duurzame innovaties binnen het mkb te stimuleren helpt de provincie bij het 
wegnemen van (financiële) knelpunten. De provincie heeft hiervoor de afgelopen jaren 
verschillende financieringsinstrumenten (onder andere PDENH, PIM en Innovatiefonds NH) 
ingezet.
Een overzicht van deze instrumenten vindt u via onderstaande link: https://www.noord-
holland.nl/Onderwerpen/Economie_Werk/Innovatief_midden_en_kleinbedrijf_mkb  

Verduurzaming monumenten en culturele instellingen
De provincie stimuleert de verduurzaming van culturele instellingen en monumenten door 
subsidie te verlenen voor:

- Herbestemming, restauratie en verduurzaming monumenten Noord-Holland (subsidie is 
in vorm van een lening)

- Onderzoeken duurzaam benutten monumenten Noord-Holland
- Verduurzaming culturele instellingen Noord-Holland (eenmalige regeling)

Deze subsidieregelingen zijn te vinden via de volgende link: https://www.noord-
holland.nl/Loket/Subsidies/Subsidieregelingen

Programma verduurzaming bestaande woningvoorraad Noord-Holland
Het Programma Verduurzaming bestaande woningvoorraad richt zich hoofdzakelijk op 
eigenaren-bewoners en daarnaast op corporaties. Op eigenaren-bewoners, gezien hun grote 
aandeel in de woningvoorraad en omdat we kansen zien om de aanpak gericht op deze doelgroep 
te verbeteren. En op corporaties, gezien hun aandeel in de woningvoorraad, de mogelijkheden die 
we hebben om invloed uit te oefenen en de kansen die we zien om de aanpak gericht op deze 
doelgroep te verbeteren.

In onderstaand schema is weergegeven welke subsidieregelingen verduurzaming bestaande 
woningvoorraad er zijn. Het leeuwendeel van de middelen is in 2019 besteed. De regelingen zijn 
te vinden via de volgende link: https://www.noord-
holland.nl/Loket/Subsidies/Subsidieregelingen

Subsidieregeling Doelgroep

Regionaal energiebesparings-programma woningen Eigenaren-bewoners (via 
gemeenten)

Ontwikkelen energieadvies software 2.0 Eigenaren-bewoners (via 
energieloket)

Ondersteuning lokale duurzame energie coöperaties Lokale energie coöperaties

Ondersteuning Innovatieve financieringsvormen Bouw- en financieringsmarkt



Kennisontwikkelings-programma corporaties Woningcorporaties

Uitvoeringsregeling warmtetransitie gebouwde omgeving op 
wijkniveau 2019

Gemeenten



1 Beantwoording Technische vragen cie RWK 17-10 Klimaatakkoord 

Beantwoording Technische vragen CDA n.a.v. RWK commissie 17 oktober. 

In de vergadering van afgelopen donderdag kondigde de pfh de NH-strategie aan. Deze strategie 
werd gepresenteerd als hét moment voor ons als PS om onze kaderstellende rol tav ruimtelijk 
consequenties voor de verdere uitwerkingen klimaatakkoord goed te kunnen spelen. Zodat er voor 
de partners in het Res-proces duidelijkheid is over de (on)mogelijkheden van uit te werken opties 
(bijv locaties van wind op land). 
Graag stellen wij daarover de volgende vragen. 

1. Wat is precies de inhoud en vorm van de strategie? 
We werken niet aan een NH-strategie maar een Noord-Holland Perspectief op de Regionale 
Energiestrategieën (RES). In het voorstel Betrekken PS bij de RES wordt het Noord-Holland 
Perspectief op de Regionale Energiestrategieën als volgt geduid “het gaat om een uitwerking van 
onze provinciale leidende principes, zoals opgenomen in de voordracht bij de startnotities en 
zal ter bespreking aan Provinciale Staten worden voorgelegd”. Naar verwachting zal een 
bespreking kunnen plaatsvinden in de Statencommissie Ruimte, Wonen en Klimaat van januari 
2020. Het NH perspectief heeft tot doel de provinciale inzet in de RES in beeld te brengen. 
Tevens beantwoorden we hiermee de vraag van andere partijen in het RES proces, zoals 
gemeenten en stakeholders, wat de inzet van de provincie is. Voor de duidelijkheid: het is het 
verhaal waarmee we ambtelijk en bestuurlijk het gesprek aangaan en is dus geen 
beleidskader. 

2. Welke beleidskaders en overige thema’s zullen in deze strategie aan de orde komen?         
We zijn nog bezig met de invulling van het NH perspectief, maar het gaat onder andere om 
ruimtelijke principes. We verwachten dat het NH perspectief eind november/begin december door 
GS wordt vastgesteld waarna het aan Provinciale Staten wordt toegestuurd. U kunt dan 
kennisnemen van de inhoud van het NH perspectief.
 

3. Hoe verhoudt het donderdag toegezegde schema over de momenten van invloed zich t.o.v. 
deze strategie. Oftewel worden er naast deze strategie nog andere ruimtelijke keuzes op een 
ander moment aan ons voorgelegd? 
Zoals in het voorstel betrekken PS bij de RES geschetst vormt de bespreking van het NH 
perspectief één van de momenten waarop de provinciale input in de RES wordt besproken. Maar 
ook de behandeling van de concept-RES en de mogelijkheid daar wensen en bedenkingen over uit 
te spreken vormt een belangrijk moment. Hetzelfde geldt voor de besluitvorming over de RES 1.0.

4. De portefeuillehouder noemde, op een vraag over de huidige afstand van windmolens, dit als 
voorbeeld als veranderend kader. Komt dit bijv ook in de strategie? 
Zie het antwoord op vraag 2.

5. Welke onderwerpen uit het coalitieakkoord die een gewijzigd beleidskader tov het huidige 
vergen komen wel en welke komen niet aan de orde in de strategie? 
Zie het antwoord op vraag 2.

6. Op welk moment in het proces van de RES worden de ideeën, ontwerpen en opbrengsten uit 
de regionale rondes ‘getoetst’ aan provinciaal ruimtelijk beleid?                                                  
Dit is een continu proces. Het NH perspectief brengen wij ambtelijk en bestuurlijk in, in de ateliers, 
expertsessies, werkgroepen en stuurgroepen. En in de gesprekken die wij hebben met deelregio’s 
en gemeenten.



10.b.1 Moties / amendementen bij Klimaatakkoord

1 M103 AANGENOMEN CDA Draagvlak klimaatakkoord 

r tc23 /i-L-z

Motie: draagvlak klimaatakkoord

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op maandag 11 november
2019,

Constaterende dat
- Op dit moment concept -Regionale Energiestrategieën worden geschreven met

behulp van onder andere professionals en stakeholders,

- Er samen met gemeenten, woningcorporaties en andere stakeholders een eerlijk,
haalbaar en betaalbaar Energieakkoord zal worden gesloten,

- Dit Energieakkoord een grote impact zal hebben op de Ruimtelijke Ordening van
onze provincie,

Overwegende dat
- Bij het samenvoegen van de strategieën de provincie uiteindelijk verantwoordelijk is

voor de ruimtelijke ordening bij de uitvoering van het Energieakkoord,

- De provincie Noord-Holland daardoor uiteindelijk verantwoordelijk is voor het
toewijzen van locaties voor het verwezenlijken van het Energieakkoord,

- Voor een haalbaar en betaalbaar Energieakkoord lokaal draagvlak voor de plannen
belangrijk is,

Verzoekt het College van GS om

- Draagvlak voor de uitvoering van het energieakkoord als uitgangspunt te nemen
wanneer keuzes over ruimtelijke ordening genomen moeten worden,

en gaan over tot de ord vn de c’g.

Marleen Sanderse (CDA)



1 M104 AANGENOMEN PvdA Prioriteit versterking energie-infrastructuur NH 

ri i- /ya)tq

Partij voor
I

_____

deDieren .

______________________

1!!I1’J ii

___________

Statenfractie Noord-Holland

ÏAANGENOMEN7
Motie van ondersteuning: prioriteit versterking energie-infrastructuur N-H J
De Provinciale Staten in vergadering bijeen op 18 november 2019

overwegende

• Dat het tegengaan van klimaatverandering hoge prioriteit heeft;
• Dat Noord-Holland heeft uitgesproken zich te committeren aan het tijdig halen van de

afspraken die zijn vastgelegd in de Parijs-akkoorden;
• Dat deze afspraken onder andere betekenen dat moet worden ingezet op beperking van de

uitstoot van C02 en andere broeikasgassen;
• Dat deze afspraken voorts doelen bevatten ten aanzien van duurzame energieopwekking en

gebruik;

voorts overwegende

• Dat het grootschalig opwekken van duurzame energie alleen zinvol is, als de infrastructuur
om deze te transporteren naar de afnemers voldoende ruimte en bedrijfszekerheid biedt
hiervoor;

• Dat uit de recent uitgevoerde Systeemstudie naar voren komt dat in Noord-Holland op tal
van plaatsen knelpunten zijn die de mogelijkheden voor grootschalige opwekking en
transport van duurzame energie verhinderen;

• Dat de netbeheerders het netwerk pas mogen opwaarderen, wanneer de vraag naar extra
capaciteit concreet is, en dus volgend op de ontwikkeling van projecten voor de opwekking
van duurzame energie;

• Dat hierdoor vertraging ontstaat in de realisatie van projecten voor de opwekken van
duurzame energie;

• Dat door deze vertraging bijvoorbeeld coöperaties en ondernemers die hier energie willen
steken in duurzame opwekking, ontmoedigd raken;

spreekt uit

• Dat het op orde brengen, verzwaren en door-ontwikkelen van de energie-infrastructuur een
essentiële voorwaarde is voor het slagen van de energietransitie

PvdA Noord-Hdland



GROEN
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Partij voor
de Dieren
Statenfrdctie Nootd-HoIhnd

roept het College van GS op

• alles in het werk te stellen om samen met andere overheden en de netbeheerders de
knelpunten in zowel wet- en regelgeving als fysiek, proactief op te lossen en de
infrastructuur zo spoedig mogelijk op orde te brengen zodat het netwerk klaar is om de extra
vraag vanuit de energietransitie aan te kunnen;

• hiertoe er bij de netbeheerders op aan te dringen om te beginnen met het verzwaren van de
infrastructuur rond die gebieden in Noord-Holland die in potentie op korte termijn het
meeste kunnen bijdragen aan de transitie naar duurzame energie;

• zich door P5 gesteund te weten bij het voortvarend realiseren van deze doelen;

en gaat over tot de orde van de vergadering

PvdA Noorti-Hoiland

Fractie PvdA N-H, Fractie GroenLinks NH Fractie PvdD



1 M106 AANGENOMEN PvdD Betrekken jongeren en scholen bij energiebesparing 

Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter bespreking
van het Klimaatakkoord;

constaterende, dat:
• de rechter de staat heeft opgedragen om de uitstoot van broeikasgassen in 2020 met

minimaal 25% te verminderen ten opzichte van 1990;
• volgens het klimaatakkoord van Parijs opwarming van de aarde beperkt dient te worden tot

1.5, en in uiterste geval tot maximaal 2 graden Celsius;
• de provincie ook de ambitie heeft energiebesparing te realiseren en erkent dat dat een

noodzakelijk onderdeel is van energietransitie;
• de provincie de wens heeft uitgesproken om meer jongeren bij provinciaal beleid te

betrekken;

overwegende, dat:
• zonder extra maatregelen Nederland lang niet zal voldoen aan de doelen van Parijs en

wettelijk verplichte minimale doelstelling;
• het initiatief Energy Challenges (https://www.energychallenges.nl/) jongeren en scholen op

een leuke, leerzame manier stimuleert om energie te besparen;
• dit initiatief provincie-breed is en goed aansluit op provinciale ambities en verplichtingen;

gehoord de discussie,

verzoekt het college van Gedeputeerde Staten:

• om met Energy Challenges in gesprek te gaan om te kijken waar de provincie komende jaren
kan investeren in het initiatief binnen Noord-Holland;

en gaan over tot de orde van de dag.

Ines Kostic Wim Hoogervorst Suzanne Klaassen

Partij voor
de Dieren
Statenfractie Noord-Holland

D66
noord-holland

-t -

Motie Betrekken van jongeren en scholen bij energiebesparing

Partij voor de Dieren SP D66



1 M107 AANGENOMEN PvdD Natuurinclusief bouwen meenemen in klimaatambities gebouwde omgeving 

Motie Natuurinciusief bouwen meenemen in klimaatambities voor gebouwde omgeving

Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter bespreking van het
Klimaatakkoord;

constaterende dat:

- de gebouwde omgeving 3,4 Mton C02 moet besparen in 2030. Hiervoor moeten in 2030 ongeveer 1,5
miljoen woningen verduurzaamd zijn en moet de C02-uitstoot in de bestaande utiliteitsbouw in 2030
met 1 Mton extra worden teruggebracht;

- ontwikkelingen rond de gebouwde omgeving een grote impact hebben op groen en natuur;

- IPO, Rijksoverheid, VNG en Aedes samen met belanghebbende partijen, zoals Vereniging Eigen Huis,
EnergieSamen en Woonbond, uitwerken hoe de positie van eigenaars, gebruikers en/of bewoners in
het kader van de wijkgerichte aanpak wordt geborgd, maar er nog geen plannen zijn om
wetenschappers (bijv. ecologen), spelers in de bouwsector en natuurorganisaties te betrekken om de
belangen van behoud van natuur en groen te waarborgen;

overwegende dat:

- een brede coalitie, van wetenschappers en natuurorganisaties tot grote spelers in de bouw onlangs
een oproep hebben gedaan aan de overheid om het voortouw te nemen in natuurinciusief bouwen en
natuur dus als uitgangspunt te nemen voor een daadkrachtig beleid’;

- natuurinciusief bouwen kan bijdragen aan klimaatambitiesy.,

gehoord de discussie,

verzoeken het college van GS om:

- met ecologen, natuurorganisaties en de bouw in gesprek te gaan over hoe natuurinclusief bouwen in
Provincie Noord-Holland zo snel mogelijk gerealiseerd kan worden;

- de wens om natuurinciusief bouwen te betrekken bij de uitvoering van het Klimaatakkoord in te
brengen bij P0;

- dit ook te betrekken bij de verdere invulling van de taken van het Expertise Centrum Warmte (ECW),
als kenniscentrum voor de uitdagingen op het gebied van de gebouwde omgeving;

en gaan over tot de orde van de dag.

Ines Kostic Michel Klein

Partij voor de Dieren Christen Unie

1 https://www.groeneruimte.nl/nieuws/artikel.html?id=217729 ‘Brede coalitie vraagt natuurinclusief
bouwen wettelijk als norm vast te leggen’, 6 nov. ‘19

Partij voor Christen
Uniede Dieren

Statenfractie Noord-Holland



1 M111-2019 STEMMEN STAKEN PvdD Samenhangend pakket klimaatmaatregelen 
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Partij voor
de Dieren
Statenfractie Noord-Holland

Motie Samenhangend pakket klimaatmaatregelen rond klimaat, milieu, water gezondheid,
dierenwelzijn en bodemdaling

Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter bespreking
van het Klimaatakkoord;

overwegende dat:
• het provinciale beleid zich steeds richt op deelproblemen zoals stikstof, klimaat,

mestoverschot, bodemdaling, fijnstof, biodiversiteit, gezondheid en voedsel;
• het beleid er te veel op is gericht deze deelproblemen apart van elkaar op te lossen;
• in de Omgevingswet (art. 3.3) vier Europese milieubeginselen zijn opgenomen, te weten het

voorzorgsbeginsel, het beginsel dat de vervuiler betaalt, het beginsel dat milieuvervuiling aan
de bron dient te worden bestreden en het beginsel van preventief handelen;

gehoord de discussie,

verzoekt het college van Gedeputeerde Staten:

• een meer samenhangend pakket aan klimaatmaatregelen - dat in lijn is met de
milieubeginselen - op te stellen en daarmee problemen rond klimaat, milieu, biodiversiteit,
voedsel, water, gezondheid, dierenwelzijn en bodemdaling integraal aan te pakken;

en gaan over tot de orde van de dag.

mes Kostic

Partij voor de Dieren



1 M105 VERWORPEN CU Duurzame huizenroute 

t
1 VERWORPEN ChristenUnie

______________

Noord-Holland

Motie Duurzame Huizenroute

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op maandag 18 november 2019,

Overwegende dat:

• verduurzaming van woningen een belangrijk provinciaal aandachtspunt is van de
warmtetransitie;

• verschillende provincies de Nationale Duurzame Huizen Route ondersteunen door er
bekendheid aan te geven en de Organisatie te subsidiëren;

verzoekt GS

te onderzoeken op welke manier de provincie Noord-Holland de Nationale Duurzame Huizenroute
kan ondersteunen

en gaat over tot de orde van de dag,

Michel Klein
ChristenUnie

Toelichting:

Een belangrijk onderdeel van de provinciale energietransitie is de verduurzaming van de
woningbouw. Er zijn veel inwoners en organisaties die zich hiervoor inzetten en ook de provincie
draagt hier op verschillende manieren aan bij. Vorig weekend was de zogenaamde Duurzame
Huizenroute, een evenement waarbij inwoners hun verduurzaamde huis open stellen voor
geïnteresseerden. Dit evenement wordt door verschillende gemeentes en provincies ondersteund,
maar nog niet door de provincie Noord-Holland. Door de Duurzame Huizen Route te
ondersteunen wordt de deelname van de afzonderlijke gemeenten uit de provincie versterkt.
Provincies kunnen ondersteunen bij promotie op provinciaal niveau of bij het organiseren van
thematours. Maar er is nog veel meer mogelijk. Blijkens de website van de Nationale Duurzame
Huizen Route gaan de organisatoren graag in gesprek met provincies om de mogelijkheden te
bespreken. Hoe meer inwoners de voorbeelden weten te vinden, des te groter het effect van de
Nationale Duurzame Huizen Route.”

Daarom het verzoek om in navolging van de provincies Drenthe, Friesland, Noord-Brabant,
Overijssel, Zuid-Holland en Zeeland te participeren in de Nationale Duurzame Huizen Route.



1 M108 INGETROKKEN PvdD Eiwittransitie 
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Partij voor INGETROKKEN

de Dieren
Statenfractie Noord-Holland

Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter bespreking van
het Klimaatakkoord;

constaterende dat:

• in Parijs een klimaatakkoord is gesloten waarin landen hebben afgesproken de opwarming
van de Aarde het liefst binnen 1.5 graden te houden;

• we ook verplicht zijn om tegen 2020 broeikasemissies met 25% te verminderen ten opzichte
van 1990;

• we met het huidige Klimaatakkoord al deze doelen bij voorbaat niet halen;

overwegende dat:

• het Ministerie van Economische Zaken, samen met ondernemers verenigd in de Green

Protein Alliance, in 2017 een convenant heeft getekend waarin wordt gesteld dat tegen 2025

50% van eiwitconsumptie plantaardig moet zijn, om zo ons voedselsysteem te verduurzamen

en Nederland op dit gebied koploper te maken’;

• het Planbureau voor de Leefomgeving, de Gezondheidsraad, de Wetenschappelijke Raad
voor het Regeringsbeleid en de Universiteit van Oxford2 constateren dat een ingrijpende
verandering in het landbouw- en voedselsysteem nodig is om de lange termijn doelen van
het klimaat-, natuur- en milieubeleid te halen en waarbij een transitie van dierlijke eiwitten
naar meer plantaardige eiwitten onvermijdelijk is3;

• het grootste onderzoek naar de voetafdruk van onze landbouw in de geschiedenis,
uitgevoerd door Oxford Universiteit, aantoont dat plantaardige eiwitten vergeleken met
dierlijke eiwitten het minste impact op onze planeet (op het gebied van bijv. landgebruik,
emissies en watergebruik) hebben en daarom de meest effectieve manier om onze planeet
leefbaar te houden, is door over te schakelen naar plantaardige eiwitten4

• in de provincie Gelderland de Partij voor de Dieren, ChristenUnie, D66, GroenLinks, PvdA, SP,
5Oplus, CDA en de SGP de ambitie al zijn aangegaan om in 2020 koploper te zijn op het
gebeid van plantaardige eiwitten;

htts://www.oneworld.nl/duurzaamheid/voedseIsector-bundelt-krachten-voor-duurzame-eiwitten/
2 http://www.ox.ac.uklnews/20 18-06-01 -new-estimates-environmental-cost-food

3160.pdf ; http://www.pbl.nI/sites/default/files/cms/publicaties/Protein Puzzie web 1.pdf; Gezondheidsraad (2011)
Richtlijnen goede voeding ecologisch belicht ; Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbeleid (2014) Naar een
voedselbeleid.

Motie Plan Eiwittransitie

http://www.ox.ac.uklnews/20 18-06-01 -new-estimates-environmental-cost-food



• er in Noord-Holland veel kansen liggen voor het produceren van plantaardige eiwitten in
bijvoorbeeld gebieden waar veeteelt door bodemdaling minder wenselijk is en hoge
maatschappelijke kosten met zich mee brengt;

gehoord de discussie,

verzoeken het College van Gedeputeerde Staten:

• de groene eiwittransitie onderdeel te laten zijn van de provinciale klimaatmaatregelen en
een plan aan PS voor te leggen over hoe de eiwittransitie in Noord-Holland vormgegeven kan
worden;

• een plan aan P5 voor te leggen over hoe boeren zullen worden meegenomen en geholpen bij
deze transitie;

en gaan over tot de orde van de dag.

fles Kostic
Partij voor de Dieren



1 M109 VERWORPEN PvdD Stop subsidie voor mestvergisters 

Partij voor
de Dieren
Statenfractie Noord-Holland

t-

VERWORPEN

?O5

Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter bespreking
van het Klimaatakkoord;

constaterende dat:
• mestvergisters voor grote overlast en risico’s zorgen voor omwonenden door onder andere

stankoverlast, ontploffingsgevaar en het mogelijk vrijkomen van giftige gassen;
• het vergisten van mest zelf erg weinig energie oplevert en dat ook de uiteindelijke

klimaatwinst door o.a. KNAW en Natuur en Milieu in twijfel wordt getrokken’;
• in de Omgevingswet (art. 3.3) vier milieubeginselen zijn opgenomen, te weten het

voorzorgsbeginsel, het beginsel dat de vervuiler betaalt, het beginsel dat milieuvervuiling aan
de bron dient te worden bestreden en het beginsel van preventief handelen;

• subsidie voor energiewinning uit mestvergisting niet aansluit op de milieubeginselen;

gehoord de discussie,

verzoekt het college van Gedeputeerde Staten:

• geen subsidies meet te verlenen voor mestvergisting;

en gaan over tot de orde van de dag.

Ines Kostic

Partij voor de Dieren

t https://www.natuurenmilieu.nllwp-content/uploads/20 1 $/12/Biomassavisie-Namur-Milieu-20 1 $.pdf;
https://www.knaw.nllnlJactueellpublicaties/visiedocument
biobrandstof’@@downloadlpdf file!! 5011 2%20Visiedocument%2Obiomassa%2OKNAW.pdf

Motie Stop subsidies voor mestvergisters



1 M110 VERWORPEN PvdD Inzetten op bronbeleid niet blind op technologie 

M

Partij voor ERWoRPENj

de Dieren
Statenfractie Noord-Holland

Motie Inzetten op bronbeleid, niet blind op technologie

Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter bespreking van het
Klimaatakkoord;

constaterende dat:

- in Parijs een klimaatakkoord is gesloten waarin landen hebben afgesproken de opwarming van de Aarde het
liefst binnen 1.5 graden te houden;

- we ook verplicht zijn om tegen 2020 broeikasemissies met 25% te verminderen ten opzichte van 1990;

- we met het huidige Klimaatakkoord al deze doelen bij voorbaat niet halen;

- het PBL heeft laten zien dat zelfs als we âlle technologie maximaal en effectief inzetten, tegen 2050 de
veehouderij verantwoordelijk zou zijn voor de volledige jaarlijkse broeikasgasuitstoot in Nederland;

- dat geen reëel perspectief is omdat elders in de maatschappij (huishoudens, midden- en kleinbedrijf,
industrie) de emissies dan naar nul teruggebracht zouden moeten worden en de daarvoor benodigde kosten
onevenredig hoog zouden zijn;

- steeds meer twijfel is over de vraag of technologische oplossingen in de veehouderij echt werken1;

- in de Omgevingswet (art. 3.3) vier Europese milieubeginselen zijn opgenomen, te weten het
voorzorgsbeginsel, het beginsel dat de vervuiler betaalt, het beginsel dat milieuvervuiling aan de bron dient te
worden bestreden en het beginsel van preventief handelen;

overwegende dat:

- in het huidige Klimaatakkoord en de provinciale invulling ervan vooral wordt ingezet op technologische
maatregelen om de veehouderij te verduurzamen;

gehoord de discussie,

verzoeken het College van Gedeputeerde Staten:

- bij provinciale klimaatmaatregelen in de landbouw vooral in te zetten op preventief handelen en aanpak bij
de bron;
- niet nu al in te zetten in grote technologische maatregelen, maar nog uitgebreid onderzoek te laten doen
naar de vraag of de voorgestelde technologische oplossingen echt duurzaam en effectief zijn;

en gaan over tot de orde van de dag.

Ines Kostic
Partij voor de Dieren

stal—b3db3 590/?utm campaign=shared eamed&utm mediumsocial&utm sourcewhatsapp



1 M112 VERWORPEN SP Klimaatrechtvaardigheid 
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Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen,

Constaterende dat:
- het Klimaatakkoord een uiteenlopende serie maatregelen beoogt

Overwegende dat:
- de aandacht sterk ligt bij petajoules, percentages en wat minder bij

de betaalbaarheid voor verschillende groepen burgers en bedrijven

Besluit het college van GS te verzoeken:

Eric Smaling,

SP

om een ‘Lusten en Lasten Ladder’ op te stellen die inzichtelijk maakt welke

groepen burgers en bedrijven bijdragen1cq. profiteren van de maatregelen en P5

hierover jaarlijks te informeren.

motie
vergadering Provinciale Staten — 18-11-2019

agendapunt lOb. — Klimaatakkoord fVD8O)

Klimaatrechtvaardigheid



1 M113 VERWORPEN FvD Kosten energietransitie NH ?o3
VERWORPEN]

OForum
voor

Democratie

Motie
Kosten energietransitie Noord-Holland

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 18 november 2019, te Haarlem, ter
behandeling van het Klimaatakkoord.

Constaterende dat:

- ook Noord-Holland voor een grote energietransitie staat;
- de kosten voor de energietransitie in Noord-Holland nog altijd niet inzichtelijk zijn;
- de rechter in april 2019 nog een streep heeft gezet door de plannen om woningen in

Amsterdam van het aardgas af te halen omdat de kosten voor bewoners niet inzichtelijk
waren1;

- bij de vaststelling van de Regionale Energiestrategie (RES) in operationele zin
invulling wordt gegeven aan het klimaatakkoord;

Overwegende dat:

- het operationeel maken van de RES mogelijk in gevaar komt als de kosten van de
energietransitie niet inzichtelijk zijn;

- transparantie over de kosten van de energietransitie richting de inwoners van Noord-Holland
essentieel is in verband met draagvlak;

Verzoekt Gedeputeerde Staten, de kosten van de energietransitie voor de inwoners van Noord-Holland
nauwkeurig in kaart te brengen voordat er een besluit wordt genomen over de RES,

en gaan over tot de orde van de dag.

Ondertekening,

Daniël van den Berg
Forum voor Democratie

https://uitspraken. rechtspcaak.nl/inziendocument?id=ECLI:NL: RBAMS:2019:2543&showbutton=true&key
word=corporatie



11 Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027 (VD-81). 

1 Dossier 1062 voorblad.pdf 

PS-vergadering
Dossiernummer 1062
Extern Zaak ID 1273250
Vertrouwelijk Nee
Vergaderdatum 18 november 2019
Agendapunt 11
Omschrijving Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-

2027 (VD-81).
Organisatieonderdeel BU/BSP

Geagendeerd Vergaderdatum
PS-vergadering 18 november 2019
Ingekomen stukken ter 
kennisname

30 september 2019

Toelichting
De provincie beheert 645 km wegen, 384 km fietspaden, 50 km
busbanen, 246 km vaarwegen en is eigenaar van 590 bruggen, sluizen,
tunnels en faunapassages. In het Provinciaal Meerjarenprogramma
Onderhoud (PMO) staan de onderhoudsprojecten die de provincie in
voorbereiding en uitvoering heeft. Het programma wordt jaarlijks
geactualiseerd. Op basis van deze actualisatie vragen GS aan PS om de
benodigde kredieten voor de vervangingsinvesteringen beschikbaar te
stellen.



1 Brief GS aanbieding voordracht PMO 

u Provincie
Noord-Holland

POSTBUS 3007 2001 DA HAARLEM

Provinciale Staten van Noord-Holland 
door tussenkomst van de statengriffier, drs. K. Bolt 
Dreef 3, tweede etage 
2012 HR Haarlem

Gedeputeerde Staten 
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De provincie heeft wegen, kunstwerken, 
vaarwegen en vrij liggende openbaar 
vervoerbanen in eigendom. Langs een groot 
deel van onze wegen liggen ook parallelwegen 
en fietspaden die eigendom van de provincie 
zijn. Het geheel aan fysieke objecten dat samen 
de wegen, fietspaden, vaarwegen en openbaar 
vervoerbanen vormt, wordt ons areaal 
genoemd.

Vanuit de Wegenwet en de 
Scheepvaartverkeerswet vloeit voort dat de 
provincie wettelijk verplicht is het provinciale 
areaal in stand te houden. De provincie doet dit 
door onderhoud aan het areaal te plegen, of 
het areaal te vervangen.

De provinciale infrastructuur is van groot 
maatschappelijk belang. Het onderhoud van de 
infrastructuur is er op gericht om optimale 
prestaties in relatie tot doorstroming, 
leefbaarheid en verkeersveiligheid van de 
infrastructuur te bereiken op een duurzame 
manier.

De gewenste kwaliteit van ons areaal is 
vastgesteld in de Nota Infrastructurele 

Kapitaalgoederen van Provinciale Staten. Op 
basis van de daarin gestelde kaders en 
kwaliteitseisen wordt ons areaal onderhouden. 

In het Provinciaal Meerjarenprogramma 
Onderhoud (PMO) wordt inzicht gegeven in het 
onderhoudsprogramma en de benodigde 
financiering voor onderhoud van het areaal met 
in- achtneming van de gestelde eisen. De 
kwaliteit wordt voortdurend bewaakt en daar 
waar afwijkingen zijn wordt ingegrepen. Bij 
voorkeur worden de werkzaamheden 
gebundeld op trajecten uitgevoerd 
(trajectbenadering).  Belangrijk principe van 
onze aanpak is transparante afwegingen tussen 
prestaties, risico’s en kosten. Deze afwegingen 
maken een efficiënte inzet van middelen 
mogelijk. Onze aanpak is gecertificeerd volgens 
de internationale norm voor Asset 
Management, ISO 55001 en 
Kwaliteitsmanagement ISO 9001. 

Onderstaande tabel geeft de omvang van ons 
areaal weer.

Type areaal Hoeveelheid Eenh.

Wegen (enkel- en meerbaans) 645 km

Fietspaden 384 km

Vrijliggende busbanen 50 km

Openbare verlichting 11.470 stk

VRI's 256 stk

DRIP's 30 stk

Faunapassages / Dassenrasters 80/2200 stk/m

Haltes / stations / HOV baan 64,0 stk

Haltes langs provinciale wegen 489,0 stk

Vaste Kunstwerken (incl. 
ecoducten en tunnels)

525 (4, resp.2) stk

Beweegbare Kunstwerken (incl. 
pontjes en sluizen)

65 (2, resp 10) stk

Vaarwegen 246 km

Brugbediencentrale 1 stk

Verkeerscentrale 1 stk

Tunnelcentrale 1 stk

Steunpunten 8 stk

[hoeveelheden 1-1-2019]

1.INLEIDING
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Het onderhavige PMO beschrijft op welke 
beleidsuitgangspunten het onderhoud 
gebaseerd is, zie hoofdstuk 2. In hoofdstuk 3 
wordt de gebiedsgerichte aanpak toegelicht. 
Hoofdstuk 4 bevat een financiële toelichting. 
De financiële dekking en de  
onderhoudsbehoefte voor de komende jaren 
per gebied zijn weergegeven in hoofdstuk 5. In 
hoofdstuk 6 wordt een overzicht gegeven van 
de in 2018 gerealiseerde projecten. Hoofdstuk 
7 geeft een overzicht van de geactualiseerde 
kasritmes in 2019. In hoofdstuk 8 wordt een 
afkortingenlijst weergeven.
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Inleiding
Uitgangspunt voor het PMO is het bestuurlijk 
en beleidsmatig kader. Dit kader is met name 
door de Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen  
en het Coalitieakkoord gesteld. 

Daarnaast is er een relatie met de 
Investeringsstrategie Noord-Hollandse 
Infrastructuur (INHI) en het daaruit afgeleide 
Provinciaal Meerjarenprogramma 
Infrastructuur (PMI). Het PMI bevat een 
overzicht van alle nieuwbouw projecten en 
reconstructies. 

Deze relaties zijn in de onderstaande figuur 
weergegeven. In dit hoofdstuk worden de 
bestuurlijke en beleidsmatige kaders en de 
relaties verder toegelicht.

Coalitieakkoord 2019 (Duurzaam doorpakken!)
De ambitie van Gedeputeerde Staten rondom 
mobiliteit en infrastructuur in het algemeen en 
beheer en onderhoud in is vastgelegd in het 
nieuwe coalitieakkoord 2019. De speerpunten 
hierbij zijn verduurzaming, verbetering  van 
leefbaarheid, energietransitie, klimaatadaptatie 
en verbeteren van de biodiversiteit. Daarnaast 
wordt het gebruik van OV, fiets en vervoer over 
water gestimuleerd. Hierbij is ook aandacht 
voor innovatie om o.a. doorstroming en 
verduurzaming te bevorderen. Om de doelen te 
bewerkstelligen wordt ook de samenwerking 
met onze partners (andere wegbeheerders, 
kennisinstellingen, private partijen en 

gebruikers) gestimuleerd.  Bij de uitvoering van 
het  PMO hieraan zoveel als mogelijk invulling 
aan worden gegeven.

Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2016-
2019
De Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 
2016-2019 (NIKG) stelt kaders voor de 
instandhouding van het areaal. Het gaat in op 
de kwaliteitsniveaus waaraan het areaal moet 
voldoen en de financiering op de lange termijn. 
Eind 2019 wordt de nieuwe NIKG 2020-2024 
aangeboden aan PS. Voorheen was de naam 
“Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen”, maar 
omdat de naam “Strategische 
Assetmanagement Plan” beter de lading dekt 
en ook een voorgeschreven product is vanuit 
de norm Assetmanagement ISO 55001 is voor 
deze naamsverandering gekozen.  

Met de NIKG is aangesloten op het landelijke 
beeldkwaliteitssysteem van de CROW, het 
zogenoemde “ABCD-systeem”. De 
beeldkwaliteitsniveaus zijn gebaseerd op de 
eisen ten aanzien van veiligheid, 
bereikbaarheid, comfort, aanzien, leefbaarheid 
en milieu. Het kwaliteitsniveau dat in 
Nederland gangbaar is, wordt door het CROW 
op ‘B’ (basis) gezet. Daaruit volgt dat:

- A een hoogwaardig kwaliteitsniveau 
voorschrijft;

- A+ een zeer hoogwaardig kwaliteitsniveau 
voorschrijft;

- B een landelijk gangbaar basis 
kwaliteitsniveau is;

- C een laag kwaliteitsniveau is waarbij 
wordt voldaan aan wettelijke vereisten en 
waarbij aansprakelijkheidstellingen als 
gevolg van gebrekkig onderhoud niet aan 
de orde zijn;

- D een zeer laag kwaliteitsniveau is, waarbij 
functieverlies kan optreden.

2.BESTUURLIJK EN BELEIDSMATIG KADER
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Binnen de provincie Noord-Holland hanteren 
we de volgende kwaliteitsniveaus: 

Type areaal Kwaliteit
Stroomwegen B
Overige wegen* C
Fietspaden B
Milieuaspecten bij 
wegbeheer

B (ecologisch 
bermbeheer)

Vrijliggende busbanen B
Haltes / stations HOV B
Vaarwegen C/D (risico gestuurd beheer)

*betreft: gebiedsontsluitingswegen, erftoegangswegen en 
parallelwegen. 

De doelstelling hierbij is dat bij een meting 
minimaal 95 % van de netwerken voldoet aan 
het door PS vastgestelde kwaliteitsniveau. Het 
areaal dat onder het kwaliteitsniveau zit moet 
weer op niveau worden gebracht. 

De normkosten die zijn berekend in de NIKG, 
zijn gebaseerd op deze vastgestelde 
kwaliteitsniveaus.

De technische kwaliteit van het areaal wordt 
gewaarborgd door de technische normen en 
richtlijnen zoals de NEN en CROW richtlijnen en 
wet- en regelgeving. Ook dient de levensduur 
te worden gehandhaafd en de 
levensduurkosten te worden geminimaliseerd.
 
In de NIKG wordt een lange termijn doorkijk 
gegeven van de programmering van 
onderhoudsmaatregelen. Het PMO bevat het 
programma voor de komende 5 jaar met 
daarnaast nog een doorkijk voor de periode 
2025-2027. 

PMI & PMO 
Op basis van de INHI wordt het Provinciaal 
Meerjarenprogramma Infrastructuur (PMI) 
opgesteld. Dit geeft inzicht in de besteding van 
middelen aan nieuwe infrastructuur de 
komende 8 jaar. 

De relatie tussen PMO en PMI ligt op het 
gebied van:

 Functionele areaalverbeteringen zoals 
weergegeven in het PMI. Deze zijn van 
invloed op het onderhoud, oftewel het 
PMO,  in de toekomstige jaren.

 De gecombineerde aanpak van onderhoud 
en investeringen om overlast en hinder te 
voorkomen en om efficiënt te werken. 

Voor zowel het PMO als voor het PMI is een 
viewer ontwikkeld die daarbij ook op de kaart 
inzicht geeft in de lopende projecten in de 
verschillende gebieden van de provincie Noord-
Holland. Voor het PMO is de link naar de viewer 
https://maps.noord-holland.nl/pmo en voor het PMI 
betreft het https://maps.noord-holland.nl/pmi . 
Daarnaast wordt momenteel onderzocht hoe 
het PMI en het PMO in toekomst verder kan 
worden samengevoegd. 
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Gebiedsgericht werken
Door middel van gebiedsgericht werken zetten 
wij in op goed beheer en onderhoud. 
Gebiedsgericht werken beoogt een 
samenhangende en op maat gemaakte aanpak 
van beheer en onderhoud. Ten behoeve van 
het gebiedsgerichte werken zijn 7 gebieden 
gedefinieerd:
1. Kop van Noord-Holland
2. Alkmaar en omgeving 
3. West-Friesland
4. Zuid-Kennemerland/IJmond
5. Zaanstreek-Waterland
6. Noord-Holland Zuid
7. Gooi en Vechtstreek

Gebiedscontracten
Het overgrote deel van het onderhoud is 
gefaseerd uitbesteed in gebiedscontracten 
(GBC). Werken met gebiedscontracten is een 

nieuwe benadering, waarbij de provincie voor 
de instandhouding voor langere tijd nauw 
samenwerkt met de markt, waardoor gebruik 
gemaakt kan worden van hun kennis en 
innovatiekracht. De rol van de provincie is 
verschoven door de gebiedscontracten van 
beheren naar regisseren. 

Het onderhoud van de 7 gebieden is in 6 
gebiedscontracten ondergebracht  (het 
onderhoud van de gebieden 2 en 3 is 
ondergebracht in één gebiedscontract). De 
gebiedscontracten  zijn inmiddels allemaal in 
uitvoering. Met deze contracten is het 
onderhoud voor alle provinciale infrastructuur 
in het gebied uitbesteed. De samenwerking 
met de gebiedscontractanten loopt goed, ook 
zijn de gebiedscontracten binnen het 
beschikbare budget gegund.
Over de voortgang van de gebiedscontracten, 
wordt gerapporteerd aan PS in de daarvoor 
bestemde P&C producten, zoals de 
Jaarrekening.

Onderhoud
Het onderhoud (al dan niet ondergebracht in 
een gebiedscontract) omvat activiteiten voor 
alle (vaar-)wegen, groenwerken, technische 
installaties, gebouwen en kunstwerken binnen 
het gebied die eigendom zijn van de provincie.  
Dit alles betreft zowel vast- als variabel 
onderhoud.

Het onderhoud bestaat uit verschillende 
soorten werkzaamheden. Dit loopt uiteen van 
diensten als gladheidsbestrijding, 
ongediertebestrijding, vast onderhoud zoals 
(ecologisch) bermbeheer, snoeien en reinigen, 
tot variabel onderhoud, zoals het asfalteren 
van wegen en fietspaden. 
Ook investeringen voor vervanging, 
bijvoorbeeld van bruggen, maken deel uit van 
het onderhoud. Deze investeringen zijn echter 
niet opgenomen in de gebiedscontracten, maar 
worden geprogrammeerd in onderhavig PMO.

3.AANPAK BEHEER EN ONDERHOUD



PMO 2020-2027 7

Het vast en variabel onderhoud wordt zoveel 
mogelijk ondergebracht in gebiedscontracten, 
zie vorige paragraaf. Daarnaast is het beheer en 
bewaking van de tunnels (Waterwolftunnel, 
Abdijtunnel en Amstelaquaduct) in separate 
contracten ondergebracht, zie ook hoofdstuk 5, 
paragraaf tunnels. Verder zijn er nog diverse 
algemene beheer- en onderhoudsactiviteiten 
van de provincie Noord-Holland, zoals 
energiekosten, onderhoud aan de 
verkeerscentrale, onderhoud bushaltes, etc. 

De insteek van de onderhoudscontracten is het 
realiseren van gestelde prestatie-eisen. Deze 
eisen zijn door de provincie opgesteld op basis 
van de eisen, zoals vastgelegd in de NIKG  
(bijvoorbeeld beeldkwaliteitsniveaus die 
weergeven staan in hoofdstuk 2). Deze eisen 
zijn verder uitgewerkt naar de verschillende 
onderdelen binnen ons areaal en vastgelegd in 
het GBC. Het beheer en onderhoud in zijn 
totaliteit draagt bij aan de bestuurlijke 
doelstellingen met betrekking tot 
doorstroming, veiligheid, duurzaamheid en 
leefbaarheid.

Gebiedsgerichte uitvoering en afstemming
Binnen Regioregie wordt een meerjarige 
analyse gemaakt van de projectenplanningen 
van de verschillende wegbeheerders 
(gemeenten, hoogheemraadschap, 
Rijkswaterstaat en ProRail) in de regio. Ook de 
meerjarenplanning van de gebiedscontractant 
zal in deze analyse worden opgenomen. 

Duurzaamheid en innovatie                        
 Coalitieakkoord
De provincie Noord-Holland heeft als doel op 
een professionele manier onze infrastructuur te 
beheren. In het Coalitieakkoord ‘Duurzaam 
doorpakken!’ hebben duurzaamheid en 
leefbaarheid nadrukkelijk positie gekregen 
naast innovatie en bereikbaarheid. Daaruit 
volgt als vanzelfsprekend de ambitie dat de 
eigen infrastructuur op termijn voldoet aan de 
duurzaamheidsambities van de provincie. 
Innovatie is een voorwaarde om de 
klimaatdoelstellingen op tijd te realiseren. 
Daarnaast zoeken we naar andere relevante en 
kansrijke innovaties om het beheer en de 
aanleg van infrastructuur te verbeteren. 

In het coalitieakkoord is een routekaart 
opgenomen van de maatregelen die we zelf 
treffen om de opwekking van duurzame 
energie te versnellen tot 2030. Onderdeel van 
de routekaart is een impact-analyse van de 
CO2-effecten van ons beleid en onze projecten, 
alsmede de effecten daarvan op welzijn en 
welvaart. De projecten betreffen voor het 
overgrote deel het beheer en onderhoud van 
de provinciale infrastructuur. Daarnaast gaan 
we onze provinciale wegen en gebouwen 
optimaal benutten voor het opwekken van 
zonne-energie. Om de biodiversiteit te 
versterken worden faunapassages gerealiseerd 
en de bermen milieuvriendelijk beheerd. 
Verder benoemt het coalitieakkoord de ambitie 
om de provinciale organisatie in 2030 
klimaatneutraal te laten zijn. De ambities 
hebben hun weerslag op de manier waarop de 
infrastructuur wordt beheerd. 
Tussentijdse doelstellingen voor duurzame 
infrastructuur, afgeleid van het coalitieakkoord, 
worden vastgesteld in het volgende SAMP+ met 
een horizon tot 2023.  

 Omgevingsvisie NH2050
Provincie Noord-Holland heeft in de 
Omgevingsvisie NH2050, met als ondertitel 
‘Balans tussen economische groei en 
leefbaarheid’, de klimaatverandering, behoud 
van biodiversiteit, de transitie naar een 
circulaire economie en de energietransitie naar 
hernieuwbare bronnen opgenomen in ‘De acht 
meest urgente ontwikkelingen in de 
leefomgeving van Noord-Holland’ De provincie 
heeft haar eigen programma Transitie 
Energietransitie en Grondstoffen (TEG).

 Nationale akkoorden
Tevens zijn op nationaal niveau tal van 
akkoorden gesloten. Denk aan de Green Deal 
Duurzaam GWW 2.0, het Energieakkoord, het 
Grondstoffenakkoord en het Asfaltakkoord. De 
duurzaamheidsambities hieruit zijn door de 
provincie direct of indirect (via IPO) bevestigd. 
De Green Deal Duurzaam GWW 2.0 biedt een 
aanpak om duurzaamheid een alledaags thema 
in de werkzaamheden van de organisatie te 
maken. Een voorwaarde om de ambities te 
realiseren.  

Bij de onderhoudsprojecten is dan ook veel 
aandacht voor duurzaamheid en innovatie, te 
meer omdat hiermee de infrastructuur 
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duurzamer, maar ook (op termijn) efficiënter in 
stand kan worden gehouden. Een greep uit 
belangrijke ontwikkelingen en projecten: 

 CO2 vermindering
Bij aanbesteding van werk wordt van 
opdrachtnemers een hoge positie op de CO2 
prestatieladder geëist. Voor vervanging van 
oevers van vaarwegen is een programma 
ingericht waardoor opdrachtnemers gericht 
kunnen innoveren op CO2 vermindering. 
Concrete en direct realiseerbare maatregelen 
worden gestimuleerd zoals het voorkomen van 
verplaatsing van grond, toepassing van 
duurzaam asfalt, gebruik van modern 
materieel.  
Door de invoering van intelligente 
Verkeersregelinstallaties wordt ook de CO2 
uitstoot beperkt (minder remmen en 
optrekken). 

 Energietransitie
Om energie te besparen wordt de openbare 
verlichting voorzien van Led technologie. In 
2019 zijn de eerste armaturen geïnstalleerd. 
Binnen 4 jaar wordt het hele areaal voorzien 
van Led. Na Solaroad Krommenie zal er 
implementatie op andere wegen plaatsvinden. 
De steunpunten worden vanaf 2019 
energieneutraal gemaakt. Hiervoor is bij de 
kaderbrief 2019 € 3,82 miljoen beschikbaar 
gesteld. Het opwekken van zonne-energie op 
het eigen areaal wordt onderzocht,  onder 
meer om de Waterwolftunnel direct van 
energie te voorzien.

 Grondstoffen
Hergebruik van grondstoffen middels 
toepassing van de methode IFD (Industrieel 
Flexibel en Demontabel bouwen) wordt ingezet 
op de Cruquiusbrug en vindt navolging op 
andere bruggen. Onderzoek van verdere 
toepassing IFD voor twee vaste kunstwerken 
vindt plaats in de N240. 

 Klimaatadaptatie
Voor de tunnels van Noord-Holland is een 
klimaatstresstest uitgevoerd om te bepalen of 
de tunnels de veranderingen van wateroverlast, 
overstroming, droogte en hitte kunnen 
opnemen. Voor de hele infrastructuur wordt 
daarvoor een inventariserend onderzoek 
uitgevoerd.

 Verbetering landschappelijke inpassing en 
biodiversiteit

Zowel landschappelijk als vanuit het oogpunt 
van biodiversiteit is er nog verbetering mogelijk 
bij het onderhouden van onze bermen. De 
provincie zal blijven inzetten op deze 
verbeteringen, waardoor de resultaten voor de 
buitenwereld direct zichtbaar worden. 
Voorbeelden hiervan zijn pilots met 
sinusmaaien, gefaseerd maaien en 
insectenhotels, in de vorm van staand en 
liggend dood hout. Ook zullen verder gaande 
eisen worden gesteld aan de kwaliteit en 
samenstelling van plantmateriaal. In het 
coalitieakkoord is € 0,5 mln per jaar hiervoor 
beschikbaar gesteld, waarmee ook gekeken kan 
gaan worden in welke bermen het zinvol is een 
betere onderhoudsmaatregel toe te passen dan 
klepelen. Daarnaast wordt gekeken of het 
(financieel) haalbaar is om per (vaar)weg een 
beheerplan biodiversiteit op te (laten) stellen, 
waarmee meer inzicht ontstaat waar zich lokaal 
de beste kansen voordoen en gelijk een 
langjarige geprioriteerde planning kan worden 
opgesteld. Dit plan voorziet ook in een 
verbinding tussen de al in 2018 vastgestelde 
Uitwerkingsnota’s groenzones provinciale 
infrastructuur en de eisen in contracten. 

Bij de kaderbrief 2019 is reeds tot en met 2023 
€ 0,35 miljoen per jaar beschikbaar gesteld. Tot 
en met 2023 worden per jaar minimaal twee 
(vaar)wegen aangepakt waar landschappelijke 
en biodiversiteitswinst te behalen is. Ook wordt 
verdere invulling gegeven aan de 
landschappelijke inpassing en biodiversiteit 
provinciale (vaar)wegen langs specifiek te 
selecteren (vaar)wegen.  Als eerste zullen de 
N208 –de Westelijke Randweg Haarlem- en de 
N242c in de Wieringermeer worden uitgewerkt. 

Tenslotte willen wij meer aandacht vestigen op  
een duurzamer beheer van bomen. De 
ontwikkeling van een Bomenplan, een visie op 
hoe beter omgegaan kan worden met bomen, 
moet resulteren in een duurzamer beheer met 
als resultaat meer oude bomen en een grotere 
variatie in de aanplant.
Ook worden er extra faunapassages aangelegd 
op bijvoorbeeld de N201c en worden de 
huidige faunapassages aangepakt zodat deze 
voldoen aan de kwaliteitseisen.  
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Aanpak chroom-6
In 2018 is vastgesteld dat in oude verflagen van 
ongeveer de helft van de beweegbare 
kunstwerken van de provincie chroom-6 
voorkomt en mogelijk ook in oude verflagen 
van andere staalconstructies zoals OV-masten. 
Chroom-6 kan in stofvorm gevaarlijk zijn voor 
de gezondheid, met name voor het 
onderhoudspersoneel. De provincie is daarom 
meteen in overleg gegaan met 
gebiedscontractanten en er zijn extra 
beheersmaatregelen genomen. De meerkosten 
voor onderhoud worden op dit moment 
ingeschat op totaal € 4,6 miljoen (op basis van 
23 objecten waar nu een verhoogd gehalte 
chroom-6 is vastgesteld). Voor het jaar 2020 is 
€ 0,9 miljoen beschikbaar gesteld voor de 
dekking van de verwachte meerkosten, die de 
gebiedsaannemers maken voor de geplande 
onderhoudsmaatregelen 2020 aan deze 
kunstwerken.
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Planning & Control Cyclus
Over het onderhoudsprogramma wordt 
financieel gerapporteerd in de diverse P&C 
producten. 
- Kaderbrief: In de Kaderbrief wordt het 

laatst vastgestelde PMO geactualiseerd op 
basis van de laatste informatie, het laatst 
vastgestelde PMI doorgerekend op 
areaalverbetering en worden eventuele 
nieuwe beleidskeuzes verwerkt. Dit alles 
wordt financieel verwerkt in de Kaderbrief.

- Begroting: In het, bij de Begroting 
vastgestelde, PMO en PMI wordt een 
overzicht van de projecten en financiën 
gegeven met een doorkijk van 8 jaar 
binnen de kaders van de Kaderbrief. 

- Eerste en tweede begrotingswijzigingen: 
Hierin wordt gerapporteerd over de 
afwijkingen van de Begroting die worden 
verwacht in het lopende begrotingsjaar 
(o.a. areaalverbetering en indexering).

- Jaarrekening: In de jaarrekening wordt 
verantwoording afgelegd over de realisatie 
van de in de Begroting/het PMO 
vastgelegde beleidsvoornemens en de 
daarvoor ingezette middelen.

Gebiedsgerichte financieel overzicht
Per gebied wordt een overzicht van het 
kasritme aan onderhoudsuitgaven 
weergegeven in de periode 2020-2024, met 
een doorkijk naar 2027. Nieuw hierbij is dat 
voor de onderhoudsprojecten ook de gemaakte 
uitgaven van in de voorgaande jaren wordt 
weergegeven zodat de totale uitgaven van een 
project inzichtelijk zijn. In de overzichten wordt 
een onderscheid gemaakt in:
- Gebiedsbudget (exploitatiebegroting)
- Variabel onderhoud (Bestemmingsreserve 

Groot Onderhoud)
- Reserve kapitaallasten programma 

bereikbaarheid 1 

- Vervangingsinvesteringen en Levensduur 
verlengende investeringen (kapitaallasten)

Met de gebiedscontracten (gebiedsbudget) 
wordt een groot deel van het vast en variabel 
onderhoud (= groot onderhoud) van de 
provinciale infrastructuur door de 
gebiedsaannemer uitgevoerd. Uitzonderingen 
hierbij zijn tunnels, Dynamisch Verkeers 
Management (DVM) inclusief delen van de 
Verkeersregelinstallaties (VRI), (af)lopende 
projecten, energierekening, brugbediening, 
baggeren, etc.).

Daarnaast zijn ook algemene 
onderhoudsactiviteiten die niet binnen de 
gebieden vallen. Deze worden afzonderlijk 
weergegeven, zoals de beheer en 
bewakingskosten van de tunnels. Ook wordt er 
specifieke aandacht gegeven aan de wettelijke 
verplichte Machinerichtlijn (MRL). 

Binnen het kasritme maken we onderscheid 
naar type netwerk; Wegen (inclusief openbaar 
vervoer, fietspaden en bruggen) en Vaarwegen. 
In het vaarwegenprogramma zijn meerdere 
categorieën te onderscheiden, namelijk 
kunstwerken (sluizen), oevers en bodems.

1 Als gevolg van de uitwerking van het nieuw BBV zijn deze 
kasritmen vanaf 2017 aan de reserve groot onderhoud 
onttrokken en aan de reserve Kapitaallasten programma 
Bereikbaarheid toegevoegd ter dekking van de toekomstige 
kaptaallasten.

4.FINANCIËLE TOELICHTING
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Specificatie financiële middelen
Vast onderhoud en de reeds in werking zijnde 
gebiedscontracten worden bekostigd uit de 
exploitatiebegroting. De gelden uit de 
exploitatiebegroting zijn niet mee te nemen 
naar de navolgende uitvoeringsjaren.

Bij variabel onderhoudsprojecten is in 
tegenstelling tot vast onderhoud een grotere 
variatie in budgetbehoefte per jaar. Daarom 
zijn er bestemmingsreserves variabel 
onderhoud Wegen en Vaarwegen (voorheen de 
voorzieningen) in de Begroting opgenomen. 
Deze bestemmingsreserves worden jaarlijks 
met het (norm)budget gevoed. Onttrekkingen 
uit de bestemmingsreserves vinden plaats op 
basis van de werkelijke kosten. Door de 
invoering van gebiedscontracten is voor dit deel 
van het variabel onderhoud geen behoefte aan 
de bestemmingsreserves, omdat bij deze 
contracten uitgegaan wordt van gelijke 
periodieke betalingen. 

Wanneer de technische levensduur van een 
object, bijvoorbeeld een weg of brug, is 
verstreken en door middel van vast of variabel 

onderhoud niet meer in stand te houden is, zal 
deze worden vervangen. De hiermee gemoeide 
kosten vallen onder vervangingsinvesteringen. 
Vervangingsinvesteringen worden financieel 
gedekt met kredieten, waarvan de afschrijving- 
en rentekosten ten laste komen van de 
exploitatiebegroting. Vervangingsinvesteringen 
maken geen deel uit van het gebiedscontract. 
Ze worden wel per gebied weergegeven. 

De PMI- en PMO-investeringen (vaar)wegen 
worden vaak als gecombineerde projecten 
uitgevoerd. 
Voor de voorbereidingskosten van de PMI-
investeringen was al jaren een algemeen 
voorbereidingskrediet PMI beschikbaar. Dit 
krediet was tot 2018 niet beschikbaar voor de 
PMO-investeringen. Vanwege eenduidigheid in 
systematiek en transparantie in alle 
projectfasen is in 2017 bij de vaststelling van 
het PMO 2018 door Provinciale Staten besloten 
dat ook de vervangingsinvesteringen wegen en 
vaarwegen gebruik kunnen maken van het 
algemene voorbereidingskrediet.
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Budgetbehoefte
In dit hoofdstuk wordt een overzicht van de budgetbehoefte weergegeven. In onderstaande tabel is een 
totaaloverzicht van de budgetbehoefte per jaar opgenomen. In de navolgende paragrafen is in meer 
detail de budgetbehoefte weergegeven. 
Onderwerp Huidig PMO Doorkijk
(Bedragen x € 1 miljoen) Subproduct 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027
Vast onderhoud wegen
Vast onderhoud wegen 731123 2,12 2,16 2,17 2,17 1,72 1,72 1,72 1,72
Schades wegen 731132 0,08 0,08 0,08 0,08 0,08 0,08 0,08 0,08
Gladheidsbestrijding 731133 3,31 3,31 3,31 3,31 3,31 3,31 3,31 3,31
Grass2Grit 731137 0,30 0,45 0,47 - - - - -
Steunpunten 731823  0,20  0,20  0,20  0,20  0,20  0,20  0,20  0,20 
Totaal  6,01  6,21  6,23  5,76  5,32  5,31  5,31  5,31 
 
Vast onderhoud vaarwegen
Vast onderhoud vaarwegen 733823 3,55 3,15 3,15 3,30 3,30 3,30 3,30 3,30
Herverdeling vaarwegen 733824 1,18 1,18 1,18 1,18 1,35 1,35 1,35 1,35
Schades vaarwegen 733832 - - - - - - - -
IJsbestrijding 733833 0,04 0,04 0,04 0,04 0,04 0,04 0,04 0,04
Totaal 4,76 4,36 4,36 4,51 4,68 4,68 4,68 4,68

Onderhoud (gebieds)contracten
Gebied 1 div. 8,34 8,28 8,28 8,64 8,48 7,83 7,64 7,64
Gebied 2+3 div. 8,92 8,16 7,99 7,97 7,94 7,91 7,75 7,31
Gebied 4 div. 2,37 2,47 2,47 2,47 2,47 2,47 2,42 2,32
Gebied 5 div. 3,27 3,27 3,27 3,27 3,27 3,27 3,27 3,27
Gebied 6 div. 6,93 6,28 6,28 6,28 6,28 6,28 6,28 6,28
Gebied 7 div. 1,75 1,75 1,75 1,73 1,73 1,73 1,72 1,61
Subtotaal 31,58 30,21 30,04 0,35 30,17 29,49 29,08 28,44
Tunnels en aquaducten 731131 4,87 4,87 4,87 4,87 4,52 4,52 4,52 4,52
DVM areaal droog 731136 2,64 2,64 2,64 2,64 2,64 2,64 2,64 2,64
DVM areaal nat 733836 0,57 0,95 0,95 0,95 0,95 0,95 0,95 0,95
Totaal 39,66 38,66 38,49 38,80 38,27 37,59 37,18 36,54

Strategisch en algemeen beheer
Wegen 731121 4,79 4,29 4,32 4,18 5,48 5,22 5,82 5,23
Vaarwegen 733821 2,64 1,15 1,15 1,65 1,65 1,65 1,65 1,14
Ligplaatsenbeleid 733844 0,40 0,37 0,32 -0,12 -0,12 -0,12 -0,12 -0,12
Totaal 7,82 5,81 5,79 5,71 7,01 6,75 7,35 6,26

Variabel onderhoud projecten 
Wegen 731122 12,24 10,76 6,89 8,89 1,56 4,13 2,13 2,96
Vaarwegen 733822 1,11 1,00 1,50 0,50 1,00 - - -
Totaal 3,35 11,76 8,39 9,39 2,56 4,13 2,13 2,96

Vervangingsinvesteringen
Wegen 731120 38,61 19,56 19,04 15,52 1,19 2,02 4,09 4,93
Vaarwegen 733820 14,47 19,78 24,49 10,60 13,25 4,46 8,88 13,92
Totaal kasritme 53,08 39,34 43,53 26,12 14,44 6,48 12,97 18,85
Wegen - kapitaallasten 731120 3,11 3,88 4,28 4,66 4,97 4,99 5,03 5,11
Vaarwegen - kapitaallasten 733820 1,05 1,37 1,75 2,18 2,40 2,70 2,80 2,93
Totaal kapitaallasten 4,16 5,25 6,02 6,84 7,37 7,69 7,84 8,05

Overige (vervangings)investeringen
Resv. Kapitaallasten Inv. Vaarwegen 733802 0,00 - - - - - - -
VIK 731127 8,57 1,30 0,80 0,60 - - - -
Uitrol intelligente Vri's 731136 1,65 0,83 0,83 0,83 0,39 - - -
Steunpunten 731823 1,35 2,13 1,30 - - - - -
Totaal kasritme 11,58 4,26 2,93 1,43 0,39 - - -
Resv. Kapitaallasten Inv. Vaarwegen - 
kapitaallasten

733802 0,01 0,01 0,01 0,01 0,01 0,01 0,01 0,01
VIK - kapitaallasten 731127 1,24 1,75 1,84 1,89 1,93 1,93 1,93 1,93
Uitrol intelligente Vri's - kapitaallasten 731136 - 0,11 0,17 0,22 0,28 0,30 0,30 0,30
Steunpunten 731823 - - 0,80 0,95 0,95 0,95 0,95 0,95
Totaal kapitaallasten 1,25 1,87 2,01 2,12 2,22 2,24 2,24 2,24

Stortingen reserves onderhoud
Wegen 708316 14,94 13,66 12,14 15,64 10,75 14,82 16,65 16,65
Vaarwegen 708317 7,89 5,89 5,89 5,89 5,89 5,89 5,89 5,89
Totaal 22,83 19,55 18,03 21,53 16,64 20,71 2,54 22,54

Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

5.MEERJARIGE ONDERHOUDSOPGAVE

(Erratum hoofdstuk 5, pagina's 12 t/m 30, zie brief GS 1273250/1296505)
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Areaaluitbreidingen en verbeteringen
De extra toekomstige beheerlasten ten gevolge van geplande areaaluitbreiding en areaalverbeteringen, 
zoals meegenomen in de Kaderbrief 2020 zijn weergegeven in onderstaande tabel.

Areaaluitbreiding en 
verbetering 

2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Vast onderhoud 0,03 0,31 0,43 1,10 1,37 1,44 3,11 3,11

Variabel onderrhoud 0,04 0,34 0,47 1,21 1,50 1,58 3,41 3,41

Totaal cumulatief 0,07 0,66 0,89 2,31 2,86 3,02 6,52 6,52

Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.  De toekomstige beheerlasten t.g.v. de  projecten uit het coalitieakkoord staan 
niet in deze tabel. Hiervoor zijn bij het coalitieakkoord apart financiële middelen beschikbaar gesteld  

In het coalitieakkoord in 2015 is een structureel budget (€ 4.364.000,-) afgesproken voor investeringen 
in infrastructuur (combinatie van PMI en PMO) en wordt ingezet als kapitaallasten voor investeringen in 
de infrastructuur (onder andere N241, N242 en N243). Ook de toekomstige extra beheerlasten (vast en 
variabel onderhoud) als gevolg van deze investeringen in de infrastructuur dienen uit dit budget te 
worden gefinancierd, zie hieronder.

Areaaluitbreiding en 
verbetering projecten 
coalitieakkoord 2015

2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Vast onderhoud 0,00 0,09 0,15 0,15 0,15 0,37 0,37 0,37

Variabel onderrhoud 0,00 0,10 0,16 0,16 0,16 0,41 0,41 0,41

Totaal cumulatief 0,00 0,19 0,31 0,31 0,31 0,78 0,78 0,78

Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 

Gebiedsoverstijgend budget 
Naast de budgetbehoefte per gebied is om efficiencyredenen ook behoefte aan gebiedsoverstijgende 
budgetten. Bij vast onderhoud zijn gebiedsoverstijgende budgetten nodig voor bijvoorbeeld zoutinkoop, 
energiekosten, materieelonderhoud, onderhoud aan de bushaltes (Abri’s) en onderhoud aan het 
Dynamische Reizigers Informatie Systeem (DRIS). De budgetbehoefte voor toekomstige 
gebiedsoverstijgende areaalverbeteringen betreffen bijvoorbeeld de aanleg van fietsenstallingen, DRIS, 
stilasfalt. 
Bij de bestemmingsreserves Wegen en Vaarwegen (variabel onderhoud) betreft de 
gebiedsoverstijgende budgetbehoefte de kosten van algemeen beheer, zoals de licenties voor 
databeheersystemen, het vervaardigen van strategische documenten/contracten, uitvoeren specifieke 
inspecties (zoals constructieve veiligheid bruggen), innovatieprojecten (zoals bamboegeluidsscherm, 
zichtbare wegmarkeringen en bio-reparatiebeton), functioneel beheer van de Verkeersregelinstallaties 
(VRI) en onderhoud aan de verkeerscentrale (bijvoorbeeld de programmatuur up-to-date houden, zodat 
een goede afwikkeling van de verkeerstromen geborgd blijft).

Huidig PMO DoorkijkAlgemeen - gebiedsoverstijgend
2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

 Vast onderhoud wegen algemeen 5,39 5,59 5,61 5,14 5,20 5,19 5,19 5,19
 Vast onderhoud vaarwegen algemeen 4,76 4,36 4,36 4,36 4,53 4,53 4,53 4,53
 Areaaluitbreiding  algemeen (vast onderhoud) 0,00 0,03 0,03 0,03 0,09 0,09 0,09 0,09
 Onttrekking aan de bestemmingsreserve 
onderhoud wegen algemeen beheer 4,79 4,29 4,32 4,18 5,48 5,22 5,82 5,23

 Onttrekking aan de bestemmingsreserve 
onderhoud vaarwegen algemeen beheer 2,64 1,15 1,15 1,65 1,65 1,65 1,65 1,14

 Ligplaatsenbeleid 0,40 0,37 0,32 -0,12 -0,12 -0,12 -0,12 -0,12

 Ontsteken verlichting vervangen (TF-relais) 0,75 - - - - - - -

 Totaal Algemeen 10,00 15,79 15,79 15,25 16,83 16,57 17,17 16,07
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Ontsteken verlichting
De netbeheerder Liander heeft aangegeven dat per medio 2021 wordt gestopt met het faciliteren van 
het TF-signaal. Het TF-signaal wordt door Provincie Noord-Holland gebruikt voor het ontsteken van de 
openbare verlichting (OVL) en  Verkeersregelinstallaties (VRI). Als dit signaal niet meer aangeboden 
wordt, dan is het ontsteken van verlichting en het dimmen van lantaarns niet meer mogelijk. Om deze 
functionaliteit te waarborgen dient in iedere OVL- en VRI-kast het zgn. TF-relais vervangen te worden 
door een astronomische klok (totaal 780 stuks).
Per locatie (OVL-/VRI-kast) dient een bedrag gerekend te worden van ongeveer € 1.000,- Totaal is hier 
een krediet van € 750.000,- voor benodigd, die in deze voordracht wordt aangevraagd.

Nadere detaillering per gebied

1. Kop van Noord-Holland
In het gebied Kop van Noord-Holland werkt de provincie sinds 22 april 2015 voor de duur van 10 jaar 
nauw samen met gebiedscontractant WaakSaam (combinatie Dura Vermeer/Ploegam/Van den 
Biggelaar). De combinatie is onder andere verantwoordelijk voor vast- en variabel onderhoud. Daarvoor 
maken zij hun eigen programmering die wordt afgestemd met onze vervangingsprogrammering en 
nieuwbouwprogrammering. De provincie Noord-Holland streeft naar een goede samenwerking met de 
markt en wil graag optimaliseren met gebruikmaking van de wederzijdse kennis en innovatiekracht. 
Voorbeelden hiervan zijn duurzaam asfalt (epoxy asfalt), sinus maaien, brugsensoren etc. 

De belangrijkste onderhoudsprojecten binnen dit gebied zijn:

Wegen 
Aan de N240b-01 (het traject loopt van de A7 tot Medemblik) is groot onderhoud en vervanging van 
twee vaste bruggen gepland in 2020. Op basis van de trajectstudie N240 A7-Medemblik is vastgesteld 
hoe de definitieve inrichting van de N240 met verbetering van de verkeersveiligheid zal plaatsvinden.
Daarnaast zal op een aantal wegen de komende jaren groot onderhoud aan de stille deklagen (DGD) 
worden gepleegd, onder andere  aan de N502, N240 en N250.
Verder staat (afhankelijk van nog uit te voeren inspecties) gehele of gedeeltelijke vervanging gepland 
van een viertal beweegbare kunstwerken, namelijk de Stolperbasculebrug (2022), Waardbrug (2022), 
Zijperbrug (2023) en Schagerbrug (2023). 

Vaarwegen 
Vanaf 2020 wordt de sluiskolk van de Koopvaarderschutsluis gerenoveerd (PMO) en verlengd (PMI). 
Hiervoor zal tussentijds de Boerenverdrietsluis worden omgebouwd tot een schutsluis om zo een 
omvaarroute te creëren voor de beroepsvaart tijdens de werkzaamheden en vervolgens ook als 
permanente route voor de recreatievaart te dienen. Dit leidt ook tot minder zoutinlaat, wat het (water) 
milieu ten goede komt. 
Verder worden (voornamelijk houten) oeverconstructies vervangen op delen van de Westfriesche Vaart 
en Niedorpervaart. Daar waar mogelijk en effectief worden natuurvriendelijke oevers (NVO) 
gerealiseerd.
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Budgetten

Onderwerp Huidig PMO Doorkijk

(Bedragen x € 1 miljoen) Netwerk 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Gebiedsbudget Wegen en vaarwegen 8,83 8,78 8,94 8,92 8,77 8,12 7,93 7,93
Areaaluitbreiding en 
verbetering (Vast onderhoud) 0,01 0,03 0,04 0,01 - - 0,20 -

Variabel onderhoud Wegen 0,52 0,26 - - - 0,26 - 0,26

Vaarwegen - - - - - - - 1,00

Vervangingsinvesteringen Wegen 10,45 7,70 8,02 11,97 1,13 - - 1,22

Vaarwegen 3,33 4,53 9,49 3,76 1,33 1,50 8,28 13,32

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 
*gebiedsbudget omvat kosten gebiedscontractant, de kosten van de begeleiding door het Integraal Projectmanagement Team en 
onvoorzien.

Al lopende en voorziene projecten voor de komende vijf jaar inclusief een doorkijk tot 2027 zijn 
weergegeven in onderstaande tabel. 

Huidig PMO Doorkijk

(Vaar-) wegtraject
Omschrijving

t/m 
2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Variabel onderhoud wegen

Vervangen VRI's op de 
kruisingen

Kruisingen: N245 (Ambachtsdijk, 
Middenweg, Hofsraat en de Sportlaan 
(deze laatste is reeds uitgevoerd door 
WaakSaam), N501 (Pontplein en ter 
hoogte van de brandweerkazerne)

2,99 0,02 0,52 0,26 - - - 0,26 - 0,26
 Totaal 2,99 0,02 0,52 0,26 - - - 0,26 - 0,26

Vervangingsinvesteringen 
wegen
K20N-03, Stolperbasculebrug 
(N248)

Vervangen Stolperbasculebrug - 0,90 3,95 6,70 - - - - - -
Vlotbrug ’t Zand Vervanging Vlotbrug (Kunstcode14B12-

01) - - - - - - - - - 1,22
St. Maartensvlotbrug  Vervanging St. Maartensvlotbrug 

(Kunstwerkcode 14C02-01) 
- - - - - 1,34 - - - -

Observatiecamera's Vervangen observatiecamera's voor 
gehele areaal - - 1,00 - - - - - - -

K01-02, Zijperbrug Vervangen Zijperbrug bij Kanaal 
Stolpen-Schagen (14D30, bouwjaar 
1933), daarbij worden ook de 
remmingwerken vervangen - - - 0,40 0,40 4,72 - - - -

K06-10, Braaksluis 
Braaksluis (14G28); vervangen 
wachtplaats Noord en wachtplaats Zuid - - - - - - 1,13 - - -

N240b-01 
Vervangen van de wegconstructie en 
twee kunstwerken (Kunstwerk 14H02 
en 14H04). Afstemming met PMI N240-
05 en N240-14: doortrekking N240 en 
trajectstudie N240 A7-Medemblik. 
(N240b van km 10,45 tot km 21,0)  - - 5,20 - - - - - - -

N248b-03, Schagerbrug
Vervangen Schagerbrug A (14G14); 
afstemmen met traject N248b-02 - - - 0,20 0,40 5,29 - - - -

N248b-05, Waardbrug Vervangen Waardbrug (14G11) - - 0,30 0,40 7,22 - - - - -
N250-04, Visserbrug Visserbrug (09D01); vervangen 

remmingswerken - - - - - 0,62 - - - -
 Totaal - 0,90 10,45 7,70 8,02 11,97 1,13 - - 1,22
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Vervangingsinvesteringen 
vaarwegen
K20N-05, 
Koopvaardersschutsluis

Herstelwerkzaamheden kolk- en 
damwand sluis (19D07), wordt in 
combinatie met PMI gedaan ivm 
verlenging van de sluis 0,76 1,46 0,47 1,27 4,20 3,76 - - - -

K01-01, vaarwegvak 14 Schagerkanaal en Noordhollandsch 
Kanaal - Schagen; vervanging van 
slechte stalen oevers door staal over 
een lengte van 500 m - - - - - - - 0,10 0,10 1,14

K18-05, Westfriesesluis 
(14G31 )

Westfriesesluis; vervangen wachtplaats 
oost en west, inclusief de 
remmingswerken - - - - - - 0,73 - - -

K18a-01, vaarwegvak 16 Vervangen van 2 km houten 
oeverconstructie voor hout, 
Westfriesche Vaart: splitsing 
Waardkanaal - zijsloot (daar waar 
mogelijk worden natuurvriendelijke 
oevers (NVO) aangelegd) - - 0,20 0,20 1,29 - - - - -

K18a-02, vaarwegvak 16 Westfriesche Vaart; splitsing 
Waardkanaal- zijsloot km 7,8, 
vervangen van 4 km houten 
oeverconstructie voor hout en daar 
waar mogelijk worden 
natuurvriendelijke oevers aangelegd - - - - - - - 0,40 0,40 6,24

K18b-01, vaarwegvak 17 Westfriesche Vaart; zijsloot bij km. 7,8 
Medemblik, vervangen van 1600 m 
houten oeverconstructie voor hout en 
daar waar mogelijk worden 
natuurvriendelijke oevers aangelegd - - 0,20 0,20 4,00 - - - - -

K18b-02, vaarwegvak 17 Westfriesche Vaart; zijsloot bij km. 7,8 
Medemblik, vervangen van 4 km 
houten oeverconstructie voor hout en 
daar waar mogelijk worden 
natuurvriendelijke oevers aangelegd - - - - - - - 0,40 0,40 5,94

K20n-06, Kooysluis Vervanging remming- en 
geleidewerken Kooysluis - - - - - - - - 0,57 -

K20n-b-01, vaarwegvak 3 Noordhollandsch Kanaal; vervangingen 
1000 m houten oeverconstructie door 
staal - - - - - - 0,20 0,20 2,20 -

K20n-c-02, vaarwegvak 2 Noordhollandsch Kanaal; Splitsing 
Schagerkanaal - Pontveer Westeind. 
Vervangingen van 1000 m houten 
oeverconstructie door staal - - - - - - 0,20 0,20 2,20 -

K20n-d-01, vaarwegvak 1 Noordhollandsch Kanaal Pontveer 
Westeinde –KVVS; vervangingen van 
houten oeverconstructie door staal - - - - - - 0,20 0,20 2,41 -

K4/5/6-c-01, vaarwegvak 20 Niedorpervaart (deel), brug N241 
Kolhorn; vervangen van 12 km houten 
oeverconstructie en 1 km stalen 
oeverconstructie 0,71 1,93 2,33 2,86 - - - - - -

K5, vaarwegvak 19 Betreft 1 krediet (K4/5/6-c vervanging 
vaarwegvak 19) die is gesplitst in K5 en 
K6 0,30 3,96 0,12 - - - - - - -

K6, vaarwegvak 19 Betreft 1 krediet (K4/5/6-c vervanging 
vaarwegvak 19) die is gesplitst in K5 en 
K6 0,11 0,08 0,00 - - - - - - -

 Totaal 1,88 7,42 3,33 4,53 9,49 3,76 1,33 1,50 8,28 13,32

Totaal gebied Kop van 
Noord-Holland 4,87 8,34 14,30 12,49 17,51 15,73 2,46 1,76 8,28 14,80

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 

2. & 3. Alkmaar e.o. & Westfriesland (Midden-Noord)
De gebieden Westfriesland en Regio Alkmaar zijn ten behoeve van de aanbesteding van het
gebiedscontract samengevoegd tot het gebied Midden-Noord. De combinatie Gebiedscontract Midden-
Noord geeft uitvoering aan het gebiedscontract. Dit is een combinatie van de aannemers BAM, Engie en
Krinkels. Afgelopen jaar is de nieuwe Westfrisiaweg, N194 en N307, overgegaan van de
projectorganisatie naar de onderhoudsorganisatie. Vanaf dat moment wordt het dagelijks onderhoud
uitgevoerd door de combinatie Gebiedscontract Midden-Noord.
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De belangrijkste onderhoudsprojecten binnen dit gebied zijn:

Wegen 
Op verschillende wegen wordt de wegconstructie vervangen, vaak in combinatie met PMI zoals de 
N239a (2020), N241b (2021), N243a (2020) en N506a (2020). Diverse kunstwerken worden vervangen, 
omdat ze het einde van hun technische levensduur hebben bereikt of niet hergebruikt kunnen worden 
door een PMI-investering: in de N247 worden 2 vaste verkeersbruggen vervangen (2020) en in de N243 
worden 4 fietsbruggen vervangen (2020). De 4 nieuwe fietsbruggen in de N243 worden gebouwd met 
behulp van de innovatieve bouwmethode 3d-betonprinten. De vervanging van de fietsbrug N242 naast 
de Nollenbrug is in 2022 gepland en zal gezamenlijk worden voorbereid met PMI project N508-06. Op de 
N504 wordt in 2020 een pilotgebied ingericht voor het innovatieproject Grass2Grit. In dit gebied wordt 
tot en met 2022 de gladheidsbestrijding uitgevoerd met grassap en worden de bermen ecologisch 
gemaaid.
De komende jaren wordt door de gebiedsaannemer gefaseerd groot onderhoud uitgevoerd aan het 
groen in de bermen van de N245 bij Alkmaar. Dit gebeurt in nauwe afstemming met de omgeving en 
met zorg voor de groene uitstraling van deze weg. De bomen langs de N244 worden vanaf 2020 
gefaseerd vervangen. De huidige bomen bereiken het einde van hun levensduur. Vanwege de zorg voor 
de vleermuispopulatie kiezen we voor een gefaseerde aanpak over 10 jaar.

Kunstwerken
Het vaarweg gerelateerde beweegbare kunstwerk Leeghwaterbrug A is in 2019 vervangen. De renovatie 
van hefbrug Oterleek wordt een jaar later dan gepland gestart (2020) in verband met een mislukte 
aanbesteding.

Vaarwegen 
In de komende jaren worden voornamelijk houten oeverconstructies vervangen op diverse 
deeltrajecten van het Kraspolderkanaal, de Hoornsevaart en Huigenvaart in 2020. In 2020-2021 wordt 
de oeverconstructie op delen van het Noordhollandsch Kanaal vervangen, onder meer in het gedeelte 
Akersloot tot Omval, in het stedelijk gebied van Alkmaar en ten noorden van Alkmaar. Bij de realisatie 
van de oevers worden , daar waar mogelijk en effectief is, natuurvriendelijke oevers gerealiseerd. Met 
de gemeente Alkmaar wordt intensief samengewerkt bij de vervanging van oeverconstructies in het 
stedelijk gebied van de stad. Onze vervangingswerkzaamheden worden gecombineerd met de 
gemeentelijke werkzaamheden aan de oevers en aan de Victoriebrug over het Noordhollandsch Kanaal. 
De samenwerking  is efficiënter voor beide partijen en hinder voor de omgeving wordt beperkt.
.
Budgetten

Onderwerp Huidig PMO Doorkijk

(Bedragen x € 1 miljoen) Netwerk 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Gebiedsbudget Wegen en vaarwegen 9,54 8,76 8,60 8,57 8,55 8,52 8,35 7,55
Areaaluitbreiding en 
verbetering (Vast onderhoud) 0,01 0,01 0,02 0,07 0,12 - - -

Variabel onderhoud Wegen 2,30 1,33 - 0,20 1,02 0,53 0,27 0,27

Vaarwegen - - - - - - - 1,00

Vervangingsinvesteringen Wegen 17,62 6,08 3,31 0,51 0,06 1,52 0,06 0,06

Vaarwegen 10,14 6,26 1,60 0,65 4,50 - - -

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 
*Areaaluitbreiding  N23 zit al in contractprijs verwerkt.

Al lopende en voorziene projecten voor de komende vijf jaar inclusief een doorkijk tot 2027 zijn 
weergegeven in onderstaande tabel. 
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Huidig PMO Doorkijk
(Vaar-) wegtraject

Omschrijving t/m 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027
Variabel onderhoud wegen

K20/10/09, Leeghwaterbrug B Groot onderhoud aan de 
Leeghwaterbrug B, inclusief het 
vervangen van de val 5,67 0,45 0,16 - - - - - - -

K08, Hefbrug Oterleek Groot onderhoud aan kunstwerk 
19B45 0,33 0,73 0,86 - - - - - - -

Vervangen VRI's op de 
kruisingen Kruisingen: N240 (Zwaagdijk) en de 

N302 (Sluisweg) - - - - - - - 0,53 - -
K20n-a-02, Rekervlotbrug Vervanging bewegingsinstallatie en 

het balanceren van de koebruggen 
ter voorkoming van structurele 
storingen en verhoogde slijtage - - 0,50 - - - - - - -

N239b en N240c Onderzoek en herstel 
scheurvorming N239b en N240c 
(van km 21,1 tot km 31,1) - 0,15 0,51 - - - - - - -

N504a-01, 
Schoorldammerbrug 

Groot onderhoud aan 
Schoorldammerbrug civiel (19A04), 
o.a. vervangen val - - - - - 0,20 1,02 - - -

Vervangen VRI's op de 
kruisingen

Kruisingen; N242 (Pannekeetweg en 
Smuigelweg), N245 (N504) en de 
N504 (Rijksweg) - - 0,27 1,33 - - - - 0,27 0,27

 Totaal 6,01 1,33 2,30 1,33 - 0,20 1,02 0,53 0,27 0,27

Vervangingsinvesteringen 
wegen
N243a-04 Trajectbenadering. In de realisatie 

van het PMI project N243-06 groot 
onderhoud aan het traject N243a 
tussen km. 0.680 (N242) - 15.700 
(N23), vervangen van 12 
kunstwerken welke zijn gebouwd in 
de periode 1930 - 3,85 4,67 0,08 - - - - - -

Leeghwaterbrug A 
(K20/10/09) Vervangen Leeghwaterbrug A-02 4,61 4,09 3,21 - - - - - - -
N240c-01 Er worden bomen en struiken 

(Ulmus/iep ‘Lobel’) geplant aan de 
westzijde en deels oostzijde van de 
Markerwaardweg in de gemeente 
Medemblik. Het betreft over een 
lengte van circa 8 kilometer (km 
22,4- km 31,4). De kap heeft in 2017 
plaatsgevonden - 0,49 0,38 - - - - - - -

N241b-03 Trajectbenadering; vervangen van 
de wegconstructie, 3 kunstwerken, 
fietspaden en 
verkeersregelinstallaties (VRI’s). 
Afstemmen met trajectstudie PMI 
N241-06 & N241-13) Km 10,2 tot 
Km 22,6 - 1,79 2,82 3,24 2,56 0,45 - - - -

N242a-05  Vervangen glazen onderpanelen 
geluidsschermen op de N242 (ring 
Alkmaar-oost) en op de N244/N508 
voor duurzamer materiaal (km 31 
tot km 43,4 ) - - 0,50 1,00 - - - - - -

N242a-06 Een deel van de N242a heeft een 
(theoretische) "end of life" van 
2024. Er moet een renovatie op dit 
deel plaatsvinden (km 45,6 tot km 
46,92). Er vindt een PMI-studie 
plaats om de weg te verbreden in 
2025, hierop moet dit project 
worden afgestemd - - - - - - - 1,46 - -

N242Ld-02 Trajectbenadering; vervangen 
kunstwerk fietsbrug KW 19B10. 
Afstemmen met PMI studie 
aansluiting N508-N242 (PMI N508-
06) - - - - 0,64 - - - - -

N244a-01 Herplant bomen langs traject N244 
(km 33,7 tot km 41,1) - - 0,06 0,06 0,06 0,06 0,06 0,06 0,06 0,06
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N247b-02 Trajectbenadering: Vervangen van 
twee kunstwerken: KW 19G33 en 
KW 19E20. PMI trajectstudie N247-
17 0,23 0,34 2,29 1,70 0,05 - - - - -

N302a-03 Vervanging wegconstructie tussen 
de kruispunten  (km 39,3 - 48,73). 
Mogelijk worden de kruispunten 
voorzien van rotondes. Hier wordt 
momenteel door het PMI een studie 
naar gedaan 0,43 4,17 0,68 - - - - - - -

N506a-03  Trajectbenadering, vervangen deel 
van de wegconstructie km 28.55 tot 
km 31.47 & PMI N506-02, in 
combinatie met groot onderhoud 
van het gebiedscontractant 
Midden-Noord 0,18 0,50 3,03 - - - - - - -

 Totaal 5,44 15,23 17,62 6,08 3,31 0,51 0,06 1,52 0,06 0,06

Vervangingsinvesteringen 
vaarwegen
K20/10/09-b-01, vaarwegvak 
7

Noordhollandsch Kanaal: Gat van de 
meer (Akersloot)-splitsing Omval. 
Vervanging 1 km houten 
oeverconstructie door staal (daar 
waar mogelijk worden 
natuurvriendelijke oevers (NVO) 
aangelegd) - 0,30 1,20 1,30 - - - - - -

K20a-01, vaarwegvak 5 Noordhollandsch Kanaal: Omval - 
Alkmaar Noord. Vervanging 0,5 km 
hout en oeverconstructie door staal - 0,20 0,30 1,40 1,50 - - - - -

K20a-02, vaarwegvak 5 vaarwegvak 5; Noordhollandsch 
Kanaal: Omval - Alkmaar Noord, 
vervangen van 373m houten 
oeverconstructie voor staal (geen 
nvo mogelijk). - 0,30 1,30 - - - - - - -

K20na-01, vaarwegvak 4 Noordhollandsch Kanaal: Alkmaar 
noord - St. Maartensvlotbrug. 
Vervanging van 0,4 km houten 
oeverconstructie door staal - 0,20 0,20 1,10 - - - - - -

k4/5/6-a, vaarwegvak 18 Kraspolderkanaal en 
Langerdijkervaart; vervanging van 
3,8 km houten oeverconstructie 
voor hout, inclusief aanleg NVO op 
verschillende locaties 0,35 0,45 4,33 1,36 - - - - - -

K7/8-02, vaarwegvak 21 Hoornsevaart en Huigenvaart; 
vervanging van 0,4 km houten 
oeverconstructie voor hout 
(waarvan 272 m bij woonboten), 
inclusief aanleg NVO op 
verschillende locaties - - - 0,10 0,10 0,65 - - - -

K7/8-01, vaarwegvak 21 Hoornsevaart en Huigenvaart; 
vervanging van 2 km houten 
oeverconstructie voor hout, 
inclusief aanleg NVO op 
verschillende locaties 0,27 0,45 2,82 0,99 - - - - - -

Brugbediening Centrale 
Heerhugowaard

Vervanging installaties Bediening  
Centrale Heerhugowaard

- - - - - - 4,50 - - -

 Totaal 0,63 1,89 10,14 6,26 1,60 0,65
4,50

- - -

VIK

Roskamsluis Zelfbediening Roskamsluis - 0,20 0,23 - - - - - - -
 Totaal - 0,20 0,23 - - - - - - -

Totaal gebied Midden Noord
12,08 18,65 30,29 13,67 4,91 1,37 5,58 2,05 0,33 0,33

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 

4. Zuid-Kennemerland/IJmond
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Begin 2018 is de gebiedsaannemer BAM, Engie en Krinkels aan de slag gegaan binnen het gebied Zuid-
Kennemerland IJmond. Medio juli 2019 wordt de transitie fase op papier afgerond. De wegen binnen dit 
gebied lopen merendeels door of langs recreatiegebieden, weilanden of waardevolle natuur. Daarom is 
vanuit beheeroptiek, aansluitend op de duurzaamheidsagenda, het uitgangspunt dat de bermen binnen 
het gebied niet alleen conform de geldende normen moeten worden onderhouden, maar dat de 
biodiversiteit moet worden vergroot o.a. door ecologisch bermbeheer.  
Het gebiedsteam heeft, anders dan bij andere gebieden, ook de zorg voor het beheer van twee 
strandtoegangen. Zij ontsluiten het Noordzeestrand vanaf het fietspad (NP7) door de duinen tussen 
Zandvoort en de grens met Zuid-Holland. 
Ontwikkeling voor de komende periode is de mogelijke aansluiting  A8 – A9 nabij Uitgeest.
Op het gebied van te verwachten evenementen gaat de Sail 2020 van start. Verder is er groen licht 
gegeven voor het houden van de Formule 1 in Zandvoort. Wat de impact is op ons wegennet weten we 
nog niet. Er wordt door de organisatie van de F1 gewerkt aan een verkeersplan waarbij ook inzicht 
wordt gegeven hoe om te gaan met de verwachte bezoekers in één weekend.

De belangrijkste onderhoudsprojecten binnen dit gebied zijn:

Wegen
Op de N202a zullen in 2019 bomen worden herplant. Door de gebiedsaannemer zal op de N202a groot 
onderhoud uitgevoerd worden op de fietspaden. In 2020 wordt op de N197 een project uitgevoerd om 
wateroverlast te beperken. Ook staat er in de latere jaren de vervanging (rehabilitatie) van de 
verharding gepland op de N513 in 2026 en de N206 in 2027. 
Voor de overige wegen in dit gebied staat voornamelijk onderhoud aan de geluid reducerende deklagen 
gepland. Deze onderhoudsmaatregelen worden door de gebiedscontractant ingepland. Hierdoor staat in 
de onderstaande financiële tabel  nauwelijks meer los variabel onderhoud benoemd.
Indien de aansluiting A8/A9 wordt uitgevoerd, zal het onderhoudsbudget na aanleg worden verhoogd. 
Hier is in de onderstaande tabel in voorzien. Langs de N208 wordt een fietsverbinding aangelegd die in 
2020 wordt opgeleverd.  

Vaarwegen
Er zijn binnen dit gebied geen vaarwegen in beheer of onderhoud.  

Budgetten

Onderwerp  Huidig PMO Doorkijk

(Bedragen x € 1 miljoen) Netwerk 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Gebiedsbudget Wegen en vaarwegen 2,76 2,86 2,86 2,86 2,86 2,86 2,81 2,70
Areaaluitbreiding en 
verbetering (Vast onderhoud) - 0,00 - 0,13 - - 1,06 -

Variabel onderhoud Wegen 0,61 0,52 - - - 0,78 0,26 0,26

 Vaarwegen - - - - - - - 1,00

Vervangingsinvesteringen Wegen 0,41 - - - - - 1,53 0,51

 Vaarwegen - - - - - - - -

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 

Al lopende en voorziene projecten voor de komende vijf jaar inclusief een doorkijk tot 2027 zijn 
weergegeven in onderstaande tabel. 

 
   Huidig PMO Doorkijk

(Vaar-) wegtraject Bestuurlijke omschrijving 
2

t/m 
2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Variabel onderhoud wegen  
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Vervangen VRI's op de 
kruisingen

Kruisingen: N197 
(Velserweg, 
Wenckebachstraat), N200 
(Bussluis zeeweg), N202 
(op- en afritten A22 
oostzijde), N203 
(Vlietsend, Iepenstraat, 
Rosariumlaan, Busch en 
Dam oost, Op en afriiten 
A9 oost, Op en Afritten A9 
west, Geesterweg, N513) - - 0,26 0,52 - - - 0,78 0,26 0,26

N202a-02 Groot onderhoud van km 0 
tot km 6,9. Aanplant 
bomen in kader van 
herplantplicht - 0,40 0,35 - - - - - - -

 Totaal  - 0,40 0,61 0,52 - - - 0,78 0,26 0,26
  
Vervangingsinvesteringen 
wegen  
N197a-01 Oplossen van 

wateroverlast N197 door 
vervanging wegconstructie 
km 5,6 tot 6,0 - 0,10 0,41 - - - - - - -

N206b-02 Vervanging wegconstructie 
van km 39,1 tot km 39,45  - - - - - - - - - 0,51

N513a-06 Vervanging N513 tussen 
km. 21.04 - 22.8. De 
constructie van de weg is 
in 2026 einde levensduur 
(conform opgave 
gebiedscontract). - - - - - - - - 1,53 -

 Totaal  - 0,10 0,41 - - - - - 1,53 0,51
  
Totaal gebied Zuid-
Kennemerland Ijmond  - 0,50 1,02 0,52 - - - 0,78 1,79 0,77

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 

5. Zaanstreek-Waterland
Op 1 april 2018 is  de gebiedsaannemer Volker Infra gestart met het 10 jarig onderhoudscontract voor 
deze regio. April 2019 is gevierd dat het eerste jaar met goed gevolg is afgelegd en dat er tussen 
provincie en aannemer goed is samengewerkt. De 0-situatie is door de aannemer in beeld gebracht en 
door de provincie akkoord bevonden, een belangrijke mijlpaal. Dit jaar staat in het teken van de te 
maken afspraken over de aanpak van het areaal en het vaststellen van het meerjarenplan, waarin de 
variabel onderhoudsklussen staan geprogrammeerd. Ondertussen wordt er buiten gewerkt om onze 
infrastructuur volgens de gestelde voorwaarden te onderhouden.

De belangrijkste projecten binnen dit gebied zijn:

Wegen
Het PMI project "Bereikbaarheid Waterland” krijgt steeds meer vorm door de projecten in uitvoering en 
voorbereiding. In dit PMI project zijn de maatregelen uit het PMO voor het groot onderhoud integraal 
opgenomen. De combinatie PMO- en PMI projecten is in meerdere projecten gebundeld, zoals ook in 
het PMI project N247-18 (reconstructie Bernhardbrug). Hierin is ook het groot onderhoud integraal 
opgenomen. 

Het groot onderhoud op de N514 is deels opgenomen in het project vervanging Zaanbrug (programma 
‘Vaart in de Zaan’) en bij het PMI project N244-07 is het groot onderhoud op de N246 (tussen de N203 
en de N244) een integraal onderdeel. Hierbij wordt ook het fietspad op de N246 aangepakt. In 2022 
wordt onderhoud uitgevoerd op een twee vaste kunstwerken (25B03 en 25B05), dat geïntegreerd gaat 
worden in de trajectbenadering van het traject N246.
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In lijn met het coalitieakkoord wordt de komende periode nader onderzocht of er nog meekoppelkansen 
zijn om de fietspaden langs de wegen die nu in projecten zijn uitgezet verder te verbeteren. Amsterdam 
is actief bezig met het verder uitbreiden van het fietsnetwerk aan de noordkant van de stad. Hierbij 
wordt ook de provinciale Willemsluis twee keer extra gekruist. De eerste brug aan de noordzijde is 
gepland en de tweede aan de zuidzijde is in voorbereiding. In het licht van beide nieuwe bruggen en de 
regelgeving rondom nautische eenheden, maakt dat de nautische belangen van provincie en gemeente 
opnieuw moeten worden gewogen, zodat er sprake is van één  bedienende organisatie .
De samenwerking binnen het regionaal werken begint ook haar vruchten af te werpen doorvroegtijdig 
afstemming met een positief effect op projecten en omgeving. Zo worden er ten noorden van 
Amsterdam plannen uitgewerkt om snelle fietsverbindingen aan te leggen tussen de stad Amsterdam en 
Purmerend.

Kunstwerken 
Bij het netwerk Vaarwegen is het groot onderhoud aan de sluis en de grote ophaalbrug in Purmerend in 
uitvoering, de afronding is gepland in 2019. Op de N246 worden twee beweegbare bruggen vervangen 
en verbreed (Beatrixbrug en Kogerpolderbrug). Beide bruggen zijn onderdeel van het PMI/PMO project 
N244-08 en N244-09. De gerenoveerde Wilhelminasluis zal in 2020 in gebruik zijn.

Vaarwegen
In deze planperiode staan ook oeverprojecten geprogrammeerd. Vervangen van slechte houten en 
stalen oeverconstructies op delen van de Markervaart, Kogerpolderkanaal, Broekervaart en 
Noordhollandsch Kanaal. Bij de realisatie van de oevers worden, waar mogelijk en effectief, 
natuurvriendelijke oevers gerealiseerd als meekoppelkans.

Budgetten

Onderwerp  Huidig PMO Doorkijk

(Bedragen x € 1 miljoen) Netwerk 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Gebiedsbudget Wegen en vaarwegen 3,76 3,76 3,76 3,76 3,76 3,76 3,76 3,76
Areaaluitbreiding en 
verbetering (Vast onderhoud) - 0,05 0,00 0,18 - 0,07 - -

Variabel onderhoud Wegen 3,00 5,06 4,15 5,73 0,44 0,26 - 0,87

 Vaarwegen 0,51 - - - - - - -

Vervangingsinvesteringen Wegen 1,46 2,31 3,39 1,13 - - - -

 Vaarwegen 0,80 8,59 12,70 4,00 5,06 1,70 - -

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 

Lopende/doorgeschoven projecten binnen het gebied zijn benoemd in de onderstaande tabel.

 
   Huidig PMO Doorkijk

(Vaar-) wegtraject
omschrijving

t/m 
2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Variabel onderhoud 
wegen  
Ophaalbrug Pumerend 
(K20Z)

Groot onderhoud aan de ophaalbrug 
Purmerend 0,57 0,70 0,51 - - - - - - -
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Vervangen VRI's op de 
kruisingen

Kruisingen: N203 - N246 (west), N246 
(Woude betreft filemeetsysteem), 
N247 (Kloosterdijk) en N514 
(Samsonweg, deze wordt gedaan na 
realisatie van de Zaanbrug en na het 
verwijderen van de omleidingsroute). 

- - 0,26 - - - - 0,26 - -
N203a-05

Groot onderhoud aan de verharding op 
het wegvak van km 49,8 tot km 49,9 - - - - - - 0,13 - - -

N203b-05
Groot onderhoud aan verharding op 
wegvak km 50,08 tot km 50,20 - - - - - - 0,31 - - -

N244Lb-01
Groot onderhoud aan fietspad op 
wegvak km 5,7 tot km 7,4 0,61 0,43 0,26 0,09 - - - - - -

N235a-03 Vervanging vervuilde tussenlaag in de 
wegconstructie - - 0,25 - - - - - - -

N244a-03
Groot onderhoud aan verhardiging 
(DGD) op wegvak km 0,0 tot km 8,5 0,44 0,86 0,08 0,12 - - - - - -

N244a-04 Groot onderhoud aan de verharding op 
wegvak N246 (onderdeel van traject 
N244a) km 33,9 tot km 40,65 0,34 1,41 0,09 0,21 - - - - - -

N244a-05 Groot onderhoud 2e fase kunstwerk 
19D16 en busbaan 0,30 0,39 0,02 0,05 - - - - - -

N244b-02
Groot onderhoud aan beschoeiing 
wegsloten van km 8,52 tot km 13,2. - - - - - 0,60 - - - -

N244c-04 (Kunstwerken 
19G20 en 19G21) Groot onderhoud constructieve 

veiligheid KW 19G20 en 19G21 - - - - - - - - - 0,87
N246RB-01 Groot onderhoud aan fietspad (km 

36,1) - 0,31 0,25 0,08 - - - - - -
N247a-05 Groot onderhoud aan de 

verkeersregelinstallaties, wegdek  
(DGD) en aan Slochterbrug. 
Afstemming met trajectstudie PMI 
N247-14 en de studie lange 
termijnmaatregel Bereikbaarheid 
Waterland in het project PMI N247-16. 
(km 29,21)  0,49 0,39 0,95 3,56 4,15 5,13 - - - -

N514a-01 Trajectbenadering. Groot onderhoud 
op traject gecombineerd met de 
maatregelen t.b.v. de Zaanbrug (km 
0,05 tot km 1,32) - - - 0,90 - - - - - -

N517a-02 Groot onderhoud in combinatie met 
het PMI project "bereikbaarheid 
Waterland" 0,01 0,02 0,34 0,05 - - - - - -

 Totaal  2,77 4,51 3,00 5,06 4,15 5,73 0,44 0,26 - 0,87
  
Variabel onderhoud 
vaarwegen  
K20Z Sluis Purmerend 

Groot onderhoud aan de sluis 
Purmerend (Kunstwerk 19G42-90) 0,36 0,71 0,51 - - - - - - -

 Totaal  0,36 0,71 0,51 - - - - - - -
  
Vervangingsinvesteringen 
wegen  
N203, brug Krommenie A

Vervangen van brug Krommenie A-01 
(Kunstwerk 19D03) 7,84 2,85 0,66 - - - - - - -

N203, brug Krommenie B
Vervangen van brug Krommenie B-01 
(Kunstwerk 19D04) 0,06 0,43 0,10 - - - - - - -

K20/10/09, Beatrixbrug Vervangen Beatrixbrug -01  B 
(kunstwerk 19D19) 3,27 4,64 0,33 0,61 - - - - - -

K20m, Kogerpolderbrug Vervangen Kogerpolderbrug-03 
(kunstwerk 19D23) 2,00 5,47 0,19 0,91 - - - - - -

N246a-03 Trajectbenadering: vervangen van de 
vaste kunstwerken 25B03 en 25B05 
(km 15,75 tot km 25,16). - - - - 2,47 - - - - -

N247a-03, Dijksbrug Trajectbenadering vervangen van een 
kunstwerk (Dijksbrug) in project N247a-
02 en het PMI project "Bereikbaarheid 
Waterland" 0,04 0,04 0,09 0,33 0,38 0,46 - - - -
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N247A-06, o.a. 
Slochterbrug

Trajectbenadering: vervangen 
kunstwerk(en): KW 25E12  in 
combinatie met PMO/PMI N247a-05 en 
KW 25E11 (Slochterbrug) alleen het 
westelijk deel 0,03 0,03 0,10 0,47 0,54 0,67 - - - -

 Totaal  13,24 13,46 1,46 2,31 3,39 1,13 - - - -
  
Vervangingsinvesteringen 
vaarwegen  
K11-a-01, vaarwegvak 22 Trekvaart Schouw - Edam; del Schouw - 

Purmer Ee (Splitsing Gouwe). 
Vervangen van 1000 m 
houtenoeverconstructie voor hout en 
daar waar mogelijk worden 
natuurvriendelijke oevers (NVO) 
aangebracht - - - - - - - 1,70 - -

K11-a-02, vaarwegvak 22 Trekvaart Schouw - Edam; del Schouw - 
Purmer Ee (Splitsing Gouwe). 
Vervangen van 1500 m 
houtenoeverconstructie voor hout en 
daar waar mogelijk worden 
natuurvriendelijke oevers aangebracht - - 0,20 2,35 - - - - - -

K11-b-01, vaarwegvak 23 Trekvaart Schouw - Edam; Splitsing 
Gouwe - beheergrens Purmerringvaart; 
vervangen van 2000 m 
houtenoeverconstructie voor hout en 
daar waar mogelijk worden 
natuurvriendelijke oevers aangebracht - - - - - 0,40 3,00 - - -

K20m-a-01, vaarwegvak 
10

Noordhollandsch kanaal; vervangen van 
900 m houten oeverconstructie door 
staal Noordhollandsch kanaal - - 0,10 0,10 1,30 - - - - -

K20m-b-01, vaarwegvak 
11

Noordhollandsch kanaal; 
Knollendammervaart - Gat van de meer 
(Akersloot). Vervangen van 2,5 km 
houten oeverconstructie door staal. - - - 0,50 3,10 3,40 - - - -

K20z-a-01, vaarwegvak 12 Noordhollandsch Kanaal: duiker onder 
busbaan km 8,15 tot Sluis Purmerend 
840 m staal voor staal - - - - 0,20 0,20 2,06 - - -

K20z-b-01, vaarwegvak 13    Noordhollandsch kanaal; vervangen van 
een stalen oeverconstructie voor staal 
(2500 m) en duiker onder busbaan tot 
Sluis Purmerend.  - - 0,40 5,00 8,00 - - - - -

K9-01, vaarwegvak 8 Markervaart Noord en 
Kogerpolderkanaal: Stierop- 
Noordhollandsch Kanaal. Vervangen 
van 340 m houten oeverconstructie 
voor hout (daar waar mogelijk NVO) - - 0,10 0,64 0,10 - - - - -

 Totaal  - - 0,80 8,59 12,70 4,00 5,06 1,70 - -
  
Totaal gebied Zaanstreek 
Waterland  16,36 18,68 5,77 15,96 20,24 10,87 5,50 1,96 - 0,87

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 

6. Noord-Holland Zuid
Het gebiedscontract Noord-Holland Zuid is gegund aan de combinatie Van Gelder, Mobilis en De Jong 
Zuurmond (onder de naam MGZ). Deze combinatie neemt in de periode 2018 tot 2028 het onderhoud 
van gebied Noord-Holland Zuid op zich. 

De belangrijkste onderhoudsprojecten binnen dit gebied zijn:

Wegen
In 2020 en 2021 wordt groot onderhoud uitgevoerd aan de Cruquiusbrug. Op de N201a zal door de 
gebiedscontractant onderhoud worden uitgevoerd (vervanging alternatieve markering, onderhoud aan 
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de geleiderail en onderhoud aan groenvoorzieningen). In samenwerking met de Vervoersregio 
Amsterdam wordt gewerkt aan verbetering doorstroming OV en groot onderhoud op de N231a. Deze 
werkzaamheden staan gepland na 2021.Langs de N232 (Oude Schipholweg) zal in 2020 begonnen 
worden met de aanleg van de eerste Doorfietsroute in Noord-Holland. Dit fietspad wordt aangelegd als 
meekoppelkans met de vervanging van een waterleiding van Waternet. 
Ten gevolge van areaalverbetering van de PMI projecten: Hoogwaardig OV Fokkerweg-Schiphol Rijk,  
HOV Aalsmeer Schiphol-Zuid (HOVASZ), HOV Noordwijk-Schiphol en mogelijk ook het versoberde 
project bereikbaarheid Haarlemmermeer-Bollenstreek, zal het budget vast onderhoud op termijn 
verhoogd worden, indien deze projecten doorgaan. In de onderstaande tabel zijn deze mogelijke 
toekomstige beheerlasten opgenomen onder het kopje areaalverbetering. 

Vaarwegen
Het baggeren van de Amstel Noord en Zuid staat voor 2020 gepland. Afhankelijk van baggeraanwas, de 
eisen van de Keur en het vaarwegprofiel wordt in samenwerking met het waterschap bezien hoe er 
gebaggerd wordt. Tot Uithoorn wordt beperkte hinder voor het scheepvaartverkeer verwacht. 
Ook worden de komende jaren voornamelijk  houten oeverconstructies op delen van de Ringvaart en de 
Amstel vervangen en waar mogelijk, voorzien van natuurvriendelijke oevers. Dit geldt met name voor de 
buitenoever, die niet in beheer is van de provincie. Over de kansen voor natuurvriendelijke oevers 
wordt door de provincie samen met het  Hoogheemraadschap-Rijnland een verkenning uitgevoerd. 

Ten gevolge van areaalverbetering van de PMI projecten: Hoogwaardig OV Fokkerweg-Schiphol Rijk,  
HOV Aalsmeer Schiphol-Zuid (HOVASZ), HOV Noordwijk-Schiphol en mogelijk ook het project 
bereikbaarheid Haarlemmermeer-Bollenstreek, zal het budget vast onderhoud op termijn verhoogd 
worden, indien deze projecten doorgaan. In de onderstaande tabel zijn deze mogelijke toekomstige 
beheerlasten opgenomen onder het kopje areaalverbetering. 

Onderwerp  Huidig PMO Doorkijk

(Bedragen x € 1 miljoen) Netwerk 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Gebiedsbudget Wegen en vaarwegen 7,47 6,82 6,82 6,82 6,82 6,82 6,82 6,82
Areaaluitbreiding en 
verbetering (Vast onderhoud) - 0,01 0,05 0,07 0,09 - 0,41 -

Variabel onderhoud Wegen 3,73 3,59 2,74 2,95 0,10 0,54 1,60 1,04

 Vaarwegen 0,60 1,00 1,50 0,50 1,00 - - -

Vervangingsinvesteringen Wegen 1,20 2,87 3,54 1,90 - 0,50 2,50 -

 Vaarwegen 0,20 0,40 0,70 2,19 2,36 1,26 0,60 0,60

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

Lopende/doorgeschoven projecten binnen het gebied zijn benoemd in de onderstaande tabel.

 
   Huidig PMO Doorkijk

(Vaar-) 
wegtraject omschrijving

t/m 
2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Variabel 
onderhoud 
wegen  
K19w 
Cruquiusbrug B

Groot onderhoud aan kunstwerk 
(25C02B-90) 0,13 0,21 0,23 1,62 2,00 1,10 - - - -
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Vervangen VRI's 
op de kruisingen

Kruisingen; N196 (Vuursteen), N201 
(Spieringweg, koolhovenlaan), N207 
(Weteringweg, Op en afritten A4 oost, 
OP en afritten A4 west). N232 (N519, 
Amsterdamse baan (o.v.b. aanpassing 
RWS/H'meer), Sloterweg, op en afritten 
A9, Schiphol dijk, Fokker Logistics Park en 
Breguetlaan, HOV-1 (de hoek/tunnel 
Handelskade/tunnel)
HOV-3 (N196 en Faunalaan), N207 
(Valutaweg), N232 (Nieuwemeerdijk, 
Poortstraat en N231) en HOV-3 (Busbrug 
Uithoorn) - - 0,26 - - - - 0,26 1,56 1,04

HOV1-01 Variabel onderhoud Kerntraject van km 
38,8 tot km 61. Groot onderhoud aan 5 
verkeersregelinstallaties, incidenteel 
groot onderhoud aan kunstwerken. 
Groot onderhoud haltevoorzieningen en 
geluidschermen Overbos, groot 
onderhoud aan trappen bij perrons op 
ongelijk niveau. Groot onderhoud 8 
liften, waarbij besturing wordt 
vervangen ivm einde levensduur - - 2,20 - - - - - - -

HOV2-02 Groot onderhoud /vervanging 5 
verkeersregelinstallaties (VRI) i.c.m. 
HOV2-03 en PMI HOV-11, km 0 tot km 
6,1 - - 0,80 - - - - - - -

N201b-07 Groot onderhoud TTI en civiel 
Waterwolftunnel van km 36.0 tot km 
36.7 - 0,23 0,12 0,42 0,74 1,85 0,10 0,28 0,04 -

N231a-01 Trajectbenadering onderhoud aan 3 
verkeersregelinstallaties (VRI) 
installaties: Hoofdweg, Mijnsherenweg 
en Bachlaan (km 18,7 tot km 19,8). 
Afstemmen met PMI N231-15 en PMO 
N231a-02 - - - 0,60 - - - - - -

N231a-02 Trajectbenadering: incidenteel groot 
onderhoud van DGD in deel van traject 
17,4 tot 18,8 en 19,9 tot 20,6  en 6 jaar 
levensduurverlenging km 16.890 tot 
17.540 en km 18.880 tot 19.840. 
Onderhoud aan de openbare verlichting 
(OVL) en groen (L&M), 
boordvoorzieningen. Afstemmen met 
PMO N231a-01 en PMI N231-15 - - 0,05 0,95 - - - - - -

N231b-04 Trajectbenadering, samen met de 
N231b-01 (vervangingsinvestering). 
Verharding, fietspaden en 4x vervangen 
verkeersregelinstallatie en openbare 
verlichting 0,44 1,92 0,08 - - - - - - -

 Totaal  0,58 2,36 3,73 3,59 2,74 2,95 0,10 0,54 1,60 1,04
  
Variabel 
onderhoud 
vaarwegen  
K17-01, 
vaarwegvak 
24/25/26

Baggeren Amstel Zuid en Noord km 0.0 
tot km 25,7. Afhankelijk van 
baggeraanwas wordt nog bezien hoe en 
wanneer het vaarwegprofiel en de Keur 
gezamenlijk worden gebaggerd. 
Verwacht wordt een beperkte hinder 
voor de scheepvaart tot Uithoorn - 0,20 0,60 1,00 1,50 0,50 1,00 - - -

 Totaal  - 0,20 0,60 1,00 1,50 0,50 1,00 - - -
  
Vervangingsinve
steringen wegen  
K19w, 
Cruiquisbrug A Vervangen Cruquiusbrug* (25C02A-91) 0,95 0,16 0,17 2,87 3,54 1,90 - - - -
HOV2-03 Herstel van de constructie, betreft de 

aansluitingen asfalt/beton nabij de halte 
Venneperweg. In combinatie met 
uitvoering  PMI HOV-11 Traject 
Toolenburg Nieuw Vennep - - 0,10 - - - - - - -
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N231b-01 Trajectbenadering, vervangen deel van 
de wegconstructie en afstemmen met 
PMI projecten N231-13, N231-14 en 
N231-16. Wegvakken km 20,6-20,95 en  
km 22,5-27,81. samen met N231b-04 
VGO deel 0,75 2,24 0,08 - - - - - - -

N232b-03 Vervangen van 2 kunstwerken ( KW 
25D10 en KW 25D11).  Afstemming met 
PMO N232b-02 en PMI N232-06 voor 
kruispunt N232-N520                                                                                                                   - - 0,85 - - - - - - -

N232b-06
Vervangen 4 bruggen; KW 25D13, KW 
25D14, KW 25D26 en KW 25D27 - - - - - - - 0,50 2,50 -

 Totaal  1,70 2,40 1,20 2,87 3,54 1,90 - 0,50 2,50 -
  
Vervangingsinve
steringen 
vaarwegen  
K19n-a-01, 
vaarwegvak 29 Ringvaart Noord: Zuiderbuiten Spaarne - 

Nieuwe Liede. Vervangen van 750 m 
houten oeversconstructie voor hout - - - - 0,10 0,10 0,10 0,96 - -

K19n-b-01, 
vaarwegvak 30 Ringvaart Noord: Nieuwe Liede - brug 

Halfweg; vervangen van 700m houten 
oeverconstructie voor hout - - 0,10 0,10 0,20 0,78 - - - -

K19n-c-01, 
vaarwegvak 31 Ringvaart Noord: brug Halfweg - Nieuwe 

Meer; vervangen van 900 m houten 
oeverconstructie voor hout - - 0,10 0,10 0,20 1,11 - - - -

K19o-a-01, 
vaarwegvak 32

Ringvaart Oost; Nieuwe Meer - 
Aalsmeerderbrug; vervangen houten 
oeverconstructies ca. 900 m en ca. 750 
door hout - - - 0,10 0,10 0,10 1,30 - - -

K19o-b-01, 
vaarwegvak 33

Ringvaart Oost: Aalsmeerderbrug - 
Nieuwe Wetering; vervangen van circa 
1000 m houten oeverconstructie voor 
hout - - - - - - - 0,10 0,20 0,20

K19w-a-01, 
vaarwegvak 27

Ringvaart West: Kagerplassen - Zijvaart 
Hillegom bij km 8,0 vervangen van 
houten oeverconstructie ca. 1000 m 
door hout (geen natuurvriendelijke 
oever) - - - - - - - 0,10 0,20 0,20

K19w-b-01, 
vaarwegvak 28

Ringvaart West: Zijvaart Hillegom bij km 
8,0 - ZuiderbuitenSpaarne; vervangen 
van 1000 m houten oeverconstrcutie 
voor hout - - - - - - - 0,10 0,20 0,20

K19z-a-01, 
vaarwegvak 34  Ringvaart Zuid: Nieuwe Wetering - 

splitsing Kagerplassen; vervangen van 
750 m oeverconstructie voor hout - - - 0,10 0,10 0,10 0,96 - - -

 Totaal  - - 0,20 0,40 0,70 2,19 2,36 1,26 0,60 0,60
  
Steunpunten  
Steunpunt 
Vijfhuizen Verbouwing Steunpunt 0,10 0,71 0,10 - - - - - - -
 Totaal  0,10 0,71 0,10 - - - - - - -
  
Totaal gebied 
Noord-Holland 
Zuid  2,38 5,68 5,83 7,86 8,48 7,55 3,46 2,30 4,70 1,64

*betreft o.a. bijdrage van de gemeente Heemstede aan de hellingbaan bij de Cruquiusbrug

7. Gooi en Vechtstreek
In mei 2017 is het gebiedscontract gegund aan de gebiedscontractant Volker Infra. Volker Infra is 10 jaar 
verantwoordelijk voor al het vast- en variabel onderhoud in het gebied Gooi en Vechtstreek. 

De belangrijkste onderhoudsprojecten binnen dit gebied zijn:
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In 2018 is het project vervangen en verbeteren van brug Ouderkerk a/d Amstel gestart, dit is inclusief de 
aansluitende wegvakken en kruisingen (N522). De bedoeling is dat het project in de loop van 2021 
wordt afgerond.
Bij het trajectonderhoud op de N201c (Vreeland - Hilversum) staat vanaf 2019 de voorbereiding van het 
vervangen van twee oude vaste bruggen gepland, in combinatie met het uitvoeren van mitigerende 
maatregelen aan de weg ten behoeve van het Natuurnetwerk Nederland (NNN) in dit gebied. Ook wordt 
hierbij het fietspad aangepakt (inclusief verbeteringsmaatregelen). Een ander onderdeel van dit project 
is het uitvoeren van maatregelen uit de Uitwerkingsnota groenzones, zo worden er faunapassages voor 
onder andere de otter aangelegd.
Tijdens de nulmeting van het gebiedscontract is geconstateerd, dat de toestand van paar honderd 
bomen dermate slecht was, dat vervanging noodzakelijk was. De herplant van nieuwe bomen met name 
aan de N236, zal naar verwachting begin 2020 afgerond worden.

De uitwerking van duurzaamheidsmaatregelen wordt indien mogelijk opgenomen in de uitvoering van 
projecten. Zo zijn diverse maatregelen, zoals gebruik van bio based materialen, vermindering CO2 en 
verhoging biodiversiteit bermen, opgenomen in de aanpassing van het N525 kruispunt bij La Place.
Het algemene uitgangspunt is dat de bermen binnen het gebied niet alleen conform de geldende 
normen moeten worden onderhouden, maar dat de biodiversiteit moet worden vergroot o.a. door 
ecologisch bermbeheer.  

Na de aanleg van de HOV baan Hilversum – Huizen zal de HOV baan in eigendom en beheer komen van 
de provincie. Het bestaande budget vast onderhoud voor het gebied wordt dan verhoogd met ongeveer 
€ 0,2 miljoen per jaar.

Budgetten

Onderwerp  Huidig PMO Doorkijk

(Bedragen x € 1 miljoen) Netwerk 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Gebiedsbudget Wegen en vaarwegen 2,01 2,01 2,01 1,99 1,99 1,99 1,98 1,78
Areaaluitbreiding en 
verbetering (Vast onderhoud) 0,02 0,14 - 0,22 - - - -

Variabel onderhoud Wegen 2,07 - - - - 0,26 - 0,26

 Vaarwegen - - - - - - - 1,00

Vervangingsinvesteringen Wegen 6,72 0,60 0,78 - - - - 3,14

 Vaarwegen - - - - - - - -

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 

Lopende/doorgeschoven projecten binnen het gebied zijn benoemd in de onderstaande tabel.
 

   Huidig PMO Doorkijk
(Vaar-) 
wegtraject omschrijving

t/m 
2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Variabel 
onderhoud 
wegen  
Brug 't hemeltje 
(31F09)

Groot onderhoud de brug 't hemeltje 
civiel+ (electronisch, mechanisch en 
hydraukisch). Deel EMH betreft; 
vervanging hydraulische ondedelen, 
aggregaat, motor en de 
aardingsinstallatie 0,07 0,08 0,75 - - - - - - -

Vervangen VRI's 
op de kruisingen

Kruisingen: N236 (Loosdrechtdreef 
en Van Houtenlaan), N415 (bustoerit 
A27), N522 (A9 zuid en noord, 
Oranjebaan (wordt misschien 
meegenomen door de gemeente), 
Jacob van Ruysdaelweg, A2oost en - - 0,52 - - - - 0,26 - 0,26
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west) en N527 (A1)

N403a-01
Maatregelen tegen afkalving van de 
oever (km 0,497 tot km 3,89) - - 0,80 - - - - - - -

 Totaal  0,07 0,08 2,07 - - - - 0,26 - 0,26
  
Vervangingsinve
steringen wegen  
N201c-03 Trajectbenadering: vervangen van 3 

kunstwerken  31F01,31F02 en 31F03 
in combinatie met vervanging van de 
wegconstructie op de N201c-02 - - 1,43 - - - - - - -

K17, brug 
Ouderkerk aan 
de Amstel (N522-
05) 

Vervangen van de brug Ouderkerk 
aan de Amstel (25G16/17) 5,05 4,23 5,01 0,55 0,77 - - - - -

N236a-02 
Vervanging wegconstructie en VRI als 
combinatie project in GC7  0,95 1,31 0,26 - - - - - - -

N417a-01 Bijdragen vanuit PMO voor 
vervanging aan de reconstructie van 
project PMI N417-02 (incl. fietspad), 
km 8,9 tot km 10,8 Utrechtseweg 0,45 0,01 0,02 0,05 0,02 - - - - -

N527a-02
Vervanging verharding op het gehele 
traject van km 0,0 tot km 2,75 - - - - - - - - - 3,14

 Totaal  6,45 5,55 6,72 0,60 0,78 - - - - 3,14
  
 VIK  
N236, Vechtbrug  Vervanging van de Vechtbrug 

(25H04) 6,99 0,24 1,25 - - - - - - -
 Totaal  6,99 0,24 1,25 - - - - - - -
  
Totaal gebied 
Gooi- en 
Vechtstreek  13,52 5,87 10,04 0,60 0,78 - - 0,26 - 3,40

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 

8. Tunnels
De drie tunnelobjecten van de provincie Noord-Holland (Waterwolftunnel, Amstel Aquaduct en 
Abdijtunnel) worden beheerd door de Managing Agent. Dit omdat in de tunnelwet (WARVW) aan 
tunnelbeheer zeer hoge eisen worden gesteld. De tunnelbewaking betreft onder meer 24 uur per dag 
toezicht houden op de verkeersveiligheid in de tunnel via camerabewaking. Hierdoor kan gelijk bij een 
ongeluk ingegrepen worden. Toekomstig variabel onderhoud wordt gedekt uit de bestemmingsreserve. 
In 2020 zullen een zestal Scada’s worden vervangen en voorzien worden van nieuwe software. Deze 
software zorgt ervoor dat de Waterwolftunnel geschikt is voor aansluiting aan de Multi Domein 
Centrale. Voor cyber security wordt een samenwerking opgestart met Cyber RWS.

De Waterwolftunnel, onderdeel van de N201+, functioneert naar behoren. De gebiedsontwikkeling bij 
Aalsmeer (Greenpark en Schiphol Logistics Park) komt mede door de betrouwbare verbinding met de A4 
en A9 goed tot stand. 

Tunnelobjecten gebruiken veel energie. In 2020 gaan we sturen op het energieverbruik van zowel de 
Abdijtunnel als de Waterwolftunnel. De tunnels gebruiken op jaarbasis respectievelijk 300.000 kWh en 
850.000 kWh. Dit is te vergelijken met 400 huishoudens. Voor de Waterwolftunnel kunnen we dit 
energie verbruik bijna geheel compenseren door duurzame opwekking d.m.v. zonnepanelen op een 
sporthal naast de tunnel. Onderzoek loopt of dit ook technisch haalbaar is voor zowel de Abijtunnel als 
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het Amstel Acquaduct. Daarnaast willen we voor beide tunnels slimme maatregelen nemen om het 
energieverbruik omlaag te brengen.

Onderwerp   Huidig PMO Doorkijk
(Bedragen x 
€ 1 miljoen)

(Vaar-) weg
traject Omschrijving 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Budget Tunnels  Tunnels en aquaduct 4,87 4,87 4,87 4,87 4,52 4,52 4,52

Variabel onderhoud N201b-07

Variabel onderhoud TTI 
en civiel 
Waterwolftunnel van 
36.00 tot 36.70

0,12 0,42 0,74 1,85 0,10 0,28 0,04

Vervangingsonderhoud N201b-07
Vervanging SCADA - 
Waterwolftunnel van 
36.00 tot 36.70

1,50

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 

9. Machinerichtlijn 
De provincie Noord-Holland is wettelijk verplicht om haar beweegbare kunstwerken te laten voldoen 
aan de machinerichtlijn (MRL). De MRL is een wetgeving voor veilig gebruik en beheersing van risico’s 
voor gebruikers en onderhoudspersoneel van machines.. In 1995 is de MRL in werking getreden waarbij 
nieuwe kunstwerken moeten voldoen aan de MRL. Oudere kunstwerken van voor 1995 moeten alleen 
aan de MRL voldoen indien er grote wijzigingen zijn of worden aangebracht. In de nabije toekomst 
worden grote wijzigingen aangebracht bijvoorbeeld door de kunstwerken te voorzien van 
afstandsbediening. De opgave is geïnventariseerd en er is een uitvoeringsprogramma opgesteld, 
waarmee de opgave zo efficiënt mogelijk gerealiseerd kan worden. Een belangrijk deel van het 
uitvoeringsprogramma MRL kan niet binnen de reguliere provinciale opgave, zoals onderhoud of 
nieuwbouw, opgelost worden. Daarom is bij de Kaderbrief 2017 aanvullende dekking aangevraagd voor 
het uitvoeringsprogramma MRL voor beweegbare kunstwerken. Het aangevraagde budget (totaal € 11,8 
miljoen) voor de MRL is als een aparte post financieel verwerkt in de reserve Kapitaallasten 
Wegen/Vaarwegen (deel Wegen).
In de jaren 2017 en 2018 zijn met name quickwins uitgevoerd, wat inhoudt dat met relatief eenvoudige 
maatregelen veel risico’s zijn weggenomen of gereduceerd. In de komende jaren worden grotere en 
vaak complexere maatregelen uitgevoerd, zoveel als mogelijk in combinatie met het project Centrale 
Afstandbediening Bruggen en Sluizen en met de reguliere onderhoudsprojecten. De provincie wilt in het 
kader van haar proactieve veiligheidscultuur, de beweegbare kunstwerken opwaarderen naar het 
landelijk toegepast veiligheidsniveau om de risico’s te minimaliseren. 
Onderzoek heeft uitgewezen dat er aanvullende werkzaamheden moeten worden uitgevoerd om te 
voldoen aan het nieuwe veiligheidskader. Aanvullende maatregelen en functionele testen in samenhang 
met de bediencentrale zullen bijdragen aan een aantoonbaar veilig functionerende infrastructuur. Dit 
heeft geleid tot een extra claim van € 5,5 miljoen, wat het totaal voor dit programma brengt op € 17,3 
miljoen. Verder onderzoek is momenteel gaande om vast te stellen of verder budget nodig is voor de 
toekomst.  Het programma wordt daarnaast versneld uitgevoerd om het in lijn te laten lopen met 
aansluitingen van de kunstwerken op de bediencentrale. Het programma wordt in 2024 afgerond in 
plaats van in 2026. 
 De MRL staat feitelijk los van instandhouding (PMO) en staat daarom niet in de bovenstaande tabellen 
benoemd. Wel heeft de MRL grote raakvlakken met het PMO, aangezien de aanpassingen aan de 
machines ten gevolge van de MRL zoveel als mogelijk gelijktijdig met de onderhoudsmomenten aan de 
machines worden uitgevoerd.

Huidig PM) DoorkijkNetwerk
t/m 

2018
2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Programma MRL 
Totaal kosten 17,3

0,91 6,59 7,10 1,30 0,80 0,60 - - - -0
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Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. 

* In 2015 is een traject gestart om onze kunstwerken te laten voldoen aan de Machinerichtlijn. Vanuit de Arbo-wet moeten onze 
kunstwerken hieraan voldoen. 
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In dit hoofdstuk wordt een overzicht gegeven van de in 2018 gerealiseerde projecten. De eerste tabel 
betreft de onderhoudsprojecten (PMO). De tweede tabel betreft de investering- / aanlegprojecten uit 
het PMI die hebben geleid tot functionele areaalverbetering (areaaluitbreiding). Voor de totale lijst van 
gerealiseerde PMI projecten wordt verwezen naar het PMI 2020-2026. Per project wordt het weg- of 
trajectnummer en de activiteit weergegeven.

WEGEN en VAARWEGEN
Traject Projectomschrijving
VGO
N502c Groot onderhoud N502c 
N232a-01 Groot onderhoud wegconstructie N232a
K06 Vervangen brugdek Leiierbrug  
K06 Vervangen brugdek Scheidersbrug 
K06 Vervangen brugdek Mientbrug 
K06 Vervangen brugdek Braakbrug 
K06 Vervangen brugdek Westerbrug 
K06 Vervangen brugdek Boomerbrug 

VIGO
N243a-03 Vervangen deel van de wegconstructie, groot onderhoud in deel van het 

traject tussen de aansluiting met de N247/A7 en de aansluiting N507.  
N302a-01 Vervangen deel van de wegconstructie en groot onderhoud van km 34.2 

tot km 39.0.
N506a-02 Groot onderhoud N506a.
N507a-02 Groot onderhoud en vervanging N507a. 
N205c-01 N205c-01 Groot Onderhoud van km 19,1  tot km 28,0

Vaarwegen
Traject Projectomschrijving
VGO Geen
VIGO
K20n-c-01; vaarwegvak 2 Noordhollandsch Kanaal, vervangen houten oevers door staal Noord km 

45,0 tot km 68,0
K02-03; vaarwegvak 15 Schagerkoggekanaal en Kolhornerdiep, vervangen houten 

oeverconstructie door staal, 2 plekken natuurvriendelijke oevers

Gerealiseerde investering- / aanlegprojecten
Onderstaand volgt een overzicht van de PMI-projecten die in 2018 zijn gerealiseerd en geleid hebben tot 
een substantiële uitbreiding van het areaal. Op basis van deze functionele areaalverbetering is 
actualisatie van de normkosten voor het beheer en onderhoud van het areaal nodig. Dit heeft 
plaatsgevonden in de zomernota 2019.

6.GEREALISEERDE PROJECTEN 2018
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PMI 
nr./traject

Omschrijving

N235-03 Bereikbaarheid Waterland: maatregelen N235
N242-19 "Herinrichting N242, gedeelte N504-Leijerdijk / 
N242-Smuigelweg" Doorstroming kruispunt
N241-01 Herinrichting N241, gedeelte N242-N248
N241-06 Herinrichting kruispunt N241-Langereis
N526-01 Trajectbenadering N526a
N023-01 Westfrisiaweg
N023-03 Westfrisiaweg: Bermverharding deel N506 en N302
N247-21 Praktijkproef fietspad Broek in Waterland/Monnickendam
N509-02 Reconstructie brug Oosthuizen
HOV-05 Hoogwaardig OV Fokkerweg-Schiphol Rijk
N236-07 Reconstructie N236, deel 4
CAB Centrale brugbediening Heerhugowaard (het aansluiten van de 36 

bruggen op de brugbediencentrale is nog niet gereed)
project N502-03
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Het PMO geeft een financieel overzicht van 2020-2027, maar gaat daarbij ook uit van een geactualiseerd 
kasritme in 2019, zie onderstaande tabel. Er wordt daarbij ook aangegeven om hoeveel projecten het 
gaat. 

(Bedragen x € 1 miljoen)
aantal 

projecten 2019
Vast onderhoud wegen 5,15
Vast onderhoud vaarwegen 4,69
 
Onderhoud (gebieds)contracten

Subtotaal 41,33
Tunnels en aquaducten 4,63
DVM areaal droog 2,44
DVM areaal nat 0,56

Totaal 48,96
 
Strategisch en algemeen beheer
Wegen 4,37
Vaarwegen 1,65
Ligplaatsenbeleid 0,77

Totaal 6,79
 
Variabel onderhoud projecten 
Wegen 28 stuks 11,27
Vaarwegen 2 stuks 0,91

Totaal 12,18
 
Vervangingsinvesteringen
Wegen 26 stuks 42,17
Vaarwegen 13 stuks 11,05
 
Overige (vervangings)investeringen
Resv. Kapitaallasten Inv. Vaarwegen 1 stuks 0,07
VIK 2 stuks 10,97

7.KASRITME 2019
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DGD Dunne Geluidsreducerende Deklaag
DRIP Dynamische Reizigers Informatie Paneel
DRIS Dynamische Reizigers Informatie Systeem
DVM Dynamische Verkeers Management
GBC Gebiedscontract
GO Groot Onderhoud
HHNK Hoogheemraadschap Hollands Noorderkwartier
HIP Halte Investering Programma
HOV Hoogwaardig Openbaar Vervoer
IPM Integraal Project Management 
IPO Inter Provinciaal Overleg
KRW Kader Richtlijn Water
KW Kunstwerk
L&M Landschap en Milieu
LVO Levensduur Verlengend Onderhoud
MRL Machinerichtlijn
NDW Nationale Databank Wegverkeersgegevens
NIKG Nota Infrastructurele Kapitaal Goederen
NVO Natuurvriendelijke Oever
OEV Oevers
OV Openbaar Vervoer
OVL Openbare Verlichting
PMI Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur
PMO Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud
RWS Rijkswaterstaat
SCADA Supervisory Control And Data Acquisition
TF Toon frequent
VGO Voorziening Groot Onderhoud (Variabel Onderhoud)
VH Verharding
VIGO Vervangingsinvestering Groot Onderhoud 
VIK Vervangingsinvesteringen Kunstwerken Reserve
VRI Verkeersregel Installatie
VV Verkeersvoorzieningen

8.AFKORTINGENLIJST



1 brief Erratum PMO 2020-2027 

Provincie
Noord-Holland

Gedeputeerde Staten

Uw contactpersoon
Provinciale Staten van Noord-Holland

Mw. S. van Bokhorst
door tussenkomst van de statengriffier mw. drs. K. Bolt

Dreef 3, tweede etage EU/BSP

2012 HR HAARLEM
Telefoonnummer +31 235145303

bokhorsts@noord-holland.nl

‘Ii

Verzenddatum

Betreft: Erratum Provinciaal Meerjarenprog ramma Onderhoud
(PMO) 2020-202 7 hoofdstuk 5

Kenmerk

1273250/1296505
Geachte leden,

Ter uitvoering van art. 1 67, tweede lid, van de Provinciewet (inzake de
Uw kenmerk

actieve informatieplicht), sturen wij u een erratum bij de
Statenvoordracht tot vaststelling van het PMO 2020-2027. Uw staten
behandelen dit PMO in de vergadering van 17 november aanstaande.

In het PMO hoofdstuk 5 staat de meerjarige onderhoudsopgave.

Na vaststelling van de voordracht in GS op 24 septemberjl. is gebleken

dat er in hoofdstuk 5, bij het opmaken van de tabellen, een aantal
cijfers in enkele tabellen niet goed is overgenomen uit de
bronbestanden. In het bijgaande erratum zijn de tabellen hierop

gecorrigeerd. Deze aanpassingen hebben verder geen invloed op de
boodschap en inhoud van het document. Er zijn geen wijzigingen in de
teksten aangebracht en ook de voordracht blijft ongewijzigd.

Wij vragen u om het PMO 2020-2027 vast te stellen met het erratum.

Hoogachtend,

voorzitter Postbus 3007
2001 DA Haarlem
Telefoon (023) 514 3143

Deze beslissing is namens gedeputeerde staten genomen door het lid

van het college dat met dit onderwerp is belast

Houtplein 33

Bijlage: Erratum Hoofdstuk 5 PMO 2020-2027 2012 DE Haarlem
www.noord-holland.nl
Kvk-nummer 34362354
Btw-nummer NL.001 003.1 24.B.08

POSTBUS 3007 1 2001 DA HAARLEM

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,
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- MEERJARIGE ONDERHOUDSOPGAVE

Budgetbehoefte
In dit hoofdstuk wordt een overzicht van de budgetbehoefte weergegeven. In onderstaande tabel is een
totaaloverzicht van de budgetbehoefte per jaar opgenomen. In de navolgende paragrafen is in meer
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detail de budgetbehoefte weergegeven.

Vast onderhoud wegen —

Vast onderhoud wegen 731122

Schades wegen 731132

Gladheidsbestrijding 731133

Grass2Grit 731137

Stenepunten 731823

Totaal

Vast onderhoud vaarwegen

Vast onderhoud naarwegen 733823

Hernerdeling naarwegen 733824

Schades naarwegen 733832

lisbestrijding 733833

Totaal

Onderhoud (gebleds)contracten

Gebied 1 die.

Gebied 2+3 din.

Gebied 4 die.

Gebied 5 die.

Gebied 6 die.

Gebied 7 die.

Subtotaal

Tunnels en aquaducten 731131

DVM areaal droog 731136

DVM areaal nat 733836

Totaal

Strategisch en algeween beheer

Wegen 731121

Vaarwegen 733821

Ligpiaatsenbeleid 733844

Totaal

Varlabel onderhoud projecten

Wegen 731122

Vaarwegen 733822

Totaal

Vervanglngslneesterlngen

Wegen 731120

Vaarwegen 733820

Totaal kasrltwe

Wegen- hapitaallasten 731120

Vaarwegen - kapitaallasten 733820

Totool kopttooflooten

Onerlge (nervanglngs)lnvesterlngen

Resn. Kapitaaliasten me. Vaarwegen 733802

VIK 731127

Usral intelligente Vn’s 731136

Steunpunten 731823

Totaal kasrltwe

Rese. Kapitauflusren fnv. Vaarwegen - kap!- 733802

VIK - knpsaaflnsren 731127

USral intefligente Vel’s - kapitun5asten 731136

Sreunpunten 731623

Totoof kapftoolfosten

Stoctingen reserves onderhoud
Wegen 708316
Vaarwegen 708317
Totaal

_____________

5,48

1,65

-0,12

7,01

4,13 2,13 2,56

4,13 2,13 2,86

Alle bedrogen zjjn weergegeven jn mjljoen euro’s.
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Areaaluitbreidïngen en verbeteringen
De extra toekomstige beheerlasten ten gevolge van geplande areaaluitbreiding en areaalverbeteringen,
zoals meegenomen in de Kaderbrief 2020 zijn weergegeven in onderstaande tabel.

1 Totaal cumulatief 1 0,07 1 0,66 0,89 1 2,31 1 2,86 1 3,02 1 6.52 1 6,52

Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s. De toekomstige beheerlasten t.g.v. de projecten uit het coalitieakkoord staan

niet in deze tabel. Hiervoor zijn bij het coalitieakkoord apart financiële middelen beschikbaar gesteld

In het coalitieakkoord in 2015 is een structureel budget (€4.364.000,-) afgesproken voor investeringen
in infrastructuur (combinatie van PMI en PMO) en wordt ingezet als kapitaallasten voor investeringen in
de infrastructuur (onder andere N241, N242 en N243). Ook de toekomstige extra beheerlasten (vast en
variabel onderhoud) als gevolg van deze investeringen in de infrastructuur dienen uit dit budget te wor
den gefinancierd, zie hieronder.

Totaal cumulatief 0,00 1 0,19 1 0,31

Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

Gebiedsoverstijgend budget
Naast de budgetbehoefte per gebied is om efficiencyredenen ook behoefte aan gebiedsoverstijgende
budgetten. Bij vast onderhoud zijn gebiedsoverstijgende budgetten nodig voor bijvoorbeeld zoutinkoop,
energiekosten, materieelonderhoud, onderhoud aan de bushaltes (Abri’s) en onderhoud aan het Dyna
mische Reizigers Informatie Systeem (DRIS). De budgetbehoefte voor toekomstige gebiedsoverstijgende
areaalverbeteringen betreffen bijvoorbeeld de aanleg van fietsenstallingen, DRIS, stilasfalt.
Bij de bestemmingsreserves Wegen en Vaarwegen (variabel onderhoud) betreft de gebiedsoverstijgen
de budgetbehoefte de kosten van algemeen beheer, zoals de licenties voor databeheersystemen, het
vervaardigen van strategische documenten/contracten, uitvoeren specifieke inspecties (zoals construc
tieve veiligheid bruggen), innovatieprojecten (zoals bamboegeluidsscherm, zichtbare wegmarkeringen
en bio-reparatiebeton), functioneel beheer van de Verkeersregelinstallaties (VRI) en onderhoud aan de
verkeerscentrale (bijvoorbeeld de programmatuur up-to-date houden, zodat een goede afwikkeling van
de verkeerstromen geborgd blijft).

Vast onderhoud vaarwegen algemeen

Areaaluitbreiding algemeen (vast onderhoud)

onttrekking aan de bestemmingsreserve onder
houd wegen algemeen beheer
Onttrekking aan de bestemmingsreserve onder-

2,64 1,15 1,15 1,65 1,65 1,65 1,65 1,14houd vaarwegen algemeen beheer

Ligplaatsenbeleid 0,40 0,37 0,32 -0,12 -0,12 -0,12 -0,12 -0,12

Ontsteken verlichting vervangen ITF-relais) 0,75 - - - - - - -

Totaal Algemeen 19,35 16,41 16,41 16,02 17,10 16,84 17,44 16,34

1 Variabel onderrhoud

t 0,31

0,04 0,34 0,47 1 1,21 1,50Ï 1,58 1 3,4I_ 3,41

ston -

Variabel onderrhoud

0,15 -

0.00 1 0,10 1 0,16 0.16 0.16 1 0.41 t 0.41 1 0.41

Vast onderhoud wegen algemeen 6,01

4,76

0,00

4,79

6,21

4,36

0,03

4,29

6,23 5,76

4,36 4,51

0,03 0,03

4,32 4,18

5,32

4,68

0,09

5,48

5,31

4,68

0,09

5,22

5,31

4,68

0,09

5,82

5,31

4,68

0,09

5,23
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Ontsteken verlichting
De netbeheerder Liander heeft aangegeven dat pet medio 2021 wordt gestopt met het faciliteren van
het TF-signaal. Het TF-signaal wordt door Provincie Noord-Holland gebruikt voor het ontsteken van de
openbare verlichting fOVL) en Verkeersregelinstallaties (VRI). Als dit signaal niet meer aangeboden
wordt, dan is het ontsteken van verlichting en het dimmen van lantaarns niet meer mogelijk. Om deze
functionaliteit te waarborgen dient in iedere OVL- en VRI-kast het zgn. TF-relais vervangen te worden
door een astronomische klok (totaal 780 stuks).
Per locatie (OVL-/VRI-kast) dient een bedrag gerekend te worden van ongeveer € 1.000,- Totaal is hier
een krediet van € 750.000,- voor benodigd, die in deze voordracht wordt aangevraagd.

Nadere detaillering per gebied

1. Kop van Noord-Holland
In het gebied Kop van Noord-Holland werkt de provincie sinds 22 april 2015 voor de duur van 10 jaar
nauw samen met gebiedscontractant WaakSaam (combinatie Dura Vermeer/Ploegam/Van den Bigge
laar). De combinatie is onder andere verantwoordelijk voor vast- en variabel onderhoud. Daarvoor ma
ken zij hun eigen programmering die wordt afgestemd met onze vervangingsprogrammering en nieuw
bouwprogrammering. De provincie Noord-Holland streeft naar een goede samenwerking met de markt
en wil graag optimaliseren met gebruikmaking van de wederzijdse kennis en innovatiekracht. Voorbeel
den hiervan zijn duurzaam asfalt (epoxy asfalt), sinus maaien, brugsensoren etc.

De belangrijkste onderhoudsprojecten binnen dit gebied zijn:

Wegen
Aan de N240b-01 (het traject loopt van de A7 tot Medemblik) is groot onderhoud en vervanging van
twee vaste bruggen gepland in 2020. Op basis van de trajectstudie N240 A7-Medemblik is vastgesteld
hoe de definitieve inrichting van de N240 met verbetering van de verkeersveiligheid zal plaatsvinden.
Daarnaast zal op een aantal wegen de komende jaren groot onderhoud aan de stille deklagen (DGD)
worden gepleegd, onder andere aan de N502, N240 en N250.
Verder staat (afhankelijk van nog uit te voeren inspecties) gehele of gedeeltelijke vervanging gepland
van een viertal beweegbare kunstwerken, namelijk de Stolperbasculebrug (2022), Waardbrug (2022),
Zijperbrug (2023) en Schagerbrug (2023).

Vaarwegen
Vanaf 2020 wordt de sluiskolk van de Koopvaarderschutsluis gerenoveerd (PMO) en verlengd fPMI).
Hiervoor zal tussentijds de Boerenverdrietsluis worden omgebouwd tot een schutsluis om zo een om
vaarroute te creëren voor de beroepsvaart tijdens de werkzaamheden en vervolgens ook als permanen
te route voor de recreatievaart te dienen. Dit leidt ook tot minder zoutinlaat, wat het (water) milieu ten
goede komt.
Verder worden (voornamelijk houten) oeverconstructies vervangen op delen van de Westfriesche Vaart
en Niedorpervaart. Daar waar mogelijk en effectief worden natuurvriendelijke oevers (NVO) gereali
seerd.
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Budgetten

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

gebiedsbudget omvat kosten gebiedscontractant, de kosten van de begeleiding door het Integraal Projectmanagement Team en

onvoorzien.

Al lopende en voorziene projecten voor de komende vijf jaar inclusief een doorkijk tot 2027 zijn weerge
geven in onderstaande tabel.

vervangingsinvesteringen

ii

variabel onderhoud

vervangingsinvesteringen

(vast onderhoud)

wegen

Gebiedabudget wegen en vaarwegen 8,83 8,78 8,94 8,92 8,77 8,12 7,93 7,93
Areaaluitbreiding en verbete

ring 0,01 0,03 0,04 0,01

0,52 0,26 - -

vaarwegen

wegen

vaarwegen

0,20

10,45 7,70 8,02 11,97 1,13

3,33 4,53 9,49 3,76 1,33

0,26

1.50

0,26

1,00

1,22

8,28 13,32

t—

vervangen vel’s op de krul- Kruisingen: N24s lAmbachtsdiik, Mid
singen deeweg, Hofsraat en de Sportlaan (de

ze laatste is reeds sitgevoerd door
Waaksaam), N501 lPontplein en ter
hoogte van de brandweerkazerne)

Totaal

vervangingsinvesteringen
wegen
K2ON-03, Stolperbasculebrug
)N248)

vlotbrug ‘t Zand

St. Maartensvlotbrsg

Observatiecamera’s

K01-02, Zijperbrug

K06-10, Braakslsis

N240b-01

N248b-03, Schagerbrug

N248b-05, Waardbrug

N250-04, visserbrug

Totaal

vervangen stolperbascslebrsg
vervanging vlotbrug )Ksnstcodel4el2-
01)
vervanging st. Maartensvlotbrug
(Kunstwerkcode 14C02-Olj

vervangen observatiecamer&s voor
gehele areaal
vervangen Zijperbrug bij Kanaal Stol
pen-Schagen 114030, bouwjaar 1933),
daarbij worden ook de remmingwerken
vervangen

eraaksluls (14628); vervangen wacht-
plaats Noord en wachtplaats Zuid

vervangen van de wegconstructie en
twee kunstwerken )Kunstwerk 14H02
en 14H04). Afstemming met PMI N240-
05 en N240-14: doortrekking N240 en
trajectstudie N240 A7.Medemblik.
)N240b van km 10,45 tot km 21,0)

vervangen Schagerbrug A )14G14); af
stemmen met traject N248b-02

vervangen Waardbrug 114011)
visserbrug (09001); vervangen rem
mingawerken

0,52 0,26

0,52 0,26

0,90 3,95 6,70

- - -
- 1,34

- 1,00 - - -

- - 0,40 0,40 4,72

- - - -
- 1,13

- 5,20 - - - -

-
- 0,20 0,40 5,29 -

0,30 0,40 7,22 - -

- - -
- 0,62 -

0,90 10,45 7,70 8,02 11,97 1,13

0,26 - 0,26

0,26 - 0,26

-
- 1,22

1,22
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vaarwegen

K2ON-05, Koopvaarders- Herstelwerkzaamheden kolk- en dam
schutsluis wand sluis (19D07), wordt in combina

tie met PMI gedaan ivm verlenging van
de sluis 076 1,46 0,47 1,27 4,20 3,76 - -

KOl-Ol, vaarwegvak 14 Schagerkanaal en Noordhollandsch Ka
naal - Schagen; vervanging van slechte
stalen oevers door staal over een leng
te van 500 m - - - - - - - 0,10 0,10 1,14

K18-0S, Westfriesesluis Westfriesesluis; vervangen wachtplaats
(14031) oost en west, inclusief de remmings

werken - - - - - - 0,73 -

K18a-01, vaarwegvak 16 Vervangen van 2 km houten oevercon
structie voor hout, Westfriesche Vaart:
splitsing Waardkanaal - zijsloot (daar
waar mogelijk worden natuurvriende
lijke oevers (NV0) aangelegd) - - 0,20 0,20 1,29 - - -

K18a-02, vaarwegvak 16 Westfriesche Vaart; splitsing Waardka
naal- zijsloot km 7,8, vervangen van 4
km houten oeverconstructie voor hout
en daar waar mogelijk worden natuur-
vriendelijke oevers aangelegd - - - - - - - 0,40 0,40 6,24

K18b-01, vaarwegvak 17 Westfriesche Vaart; zijsloot bij km. 7,8
Medemblik, vervangen van 1600 m
houten oeverconstructie voor hout en
daar waar mogelijk worden natuur-
vriendelijke oevers aangelegd - - 0,20 0,20 4,00 - - -

K18b-02, vaarwegvak 17 Westfriesche Vaart; zijuloot bij km. 7,8
Medemblik, vervangen van 4km hou
ten oeverconstructie voor hout en daar
waar mogelijk worden natuurvriende
lijke oevers aangelegd 0,40 0,40 5,94

K20n-06, Kooysluis Vervanging remming- en geleidewer
ken Kooysluis - - - - - - - 0,57

K20n-b-01, vaarwegvak 3 Noordhollandsch Kanaal; vervangingen
1000 m houten oeverconstructie door
staal - - 0,20 0,20 2,20

K20n-c-02, vaarwegvak 2 Noordhollandsch Kanaal; Splitsing
Schagerkanaal - Pontveer Westeind.
Vervangingen van 1000 m houten oe
verconstructie door staal - - - - - - 0,20 0,20 2,20

K20n-d-01, vaarwegvak 1 Noordhollandsch Kanaal Pontveer Wes
teinde —KWS; vervangingen van hou
ten oeverconstructie door staal - - - - - - 0,20 0,20 2,41

K4/5/6-c-01, vaarwegvak 20 Niedorpervaart (deel), brug N241 Kol
horn; vervangen van 12km houten oe
verconstructie en 1 km stalen oever-
constructie 0,71 1,93 2,33 2,86 - - - -

K5, vaarwegvak 19 Betreft 1 krediet (K4/5/6-c vervanging
vaarwegvak 19) die is gesplitst in K5 en
K6 0,30 3,96 0,12 - - -

K6, vaarwegvak 19 Betreft 1 krediet (K4/5/6-c vervanging
vaarwegvak 19) die is gesplitst in K5 en
K6 0,11 0,08 0,00 - - - - -

Totaal
1,88 7,42 3,33 4,53 9,49 3,76 1,33 1,50 8,28 13,32

Totaal gebied Kop van
Noord-Holland

______________________________

4,87 8,34 14,30 12,49 17,51 15,73 2,46 1,76 8,28 14,80

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

2. & 3. Alkmaar e.o. & Westfriesland (Midden-Noord)
De gebieden Westfries(and en Regio Alkmaar zijn ten behoeve van de aanbesteding van het gebiedscon

ttact samengevoegd tot het gebied Midden-Noord. De combinatie Gebiedscontract Midden-Noord geeft

uitvoering aan het gebiedscontract. Dit is een combinatie van de aannemers BAM, Engie en Krinkels. Af
ge(open jaar is de nieuwe Westfrisiaweg, N194 en N307, overgegaan van de projectorganisatie naar de
onderhoudsorganisatie. Vanaf dat moment wordt het dage(ijks onderhoud uitgevoerd door de combina

tie Gebiedscontract Midden-Noord.
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De belangrijkste onderhoudsprojecten binnen dit gebied zijn:

Wegen
Op verschillende wegen wordt de wegconstructie vervangen, vaak in combinatie met PMI zoals de
N239a (2020), N241b (2021), N243a (2020) en N506a (2020). Diverse kunstwerken worden vervangen,
omdat ze het einde van hun technische levensduur hebben bereikt of niet hergebruikt kunnen worden
door een PMI-investering: in de N247 worden 2 vaste verkeersbruggen vervangen (2020) en in de N243
worden 4 fietsbruggen vervangen (2020). De 4 nieuwe fietsbruggen in de N243 worden gebouwd met
behulp van de innovatieve bouwmethode 3d-betonprinten. De vervanging van de fietsbrug N242 naast
de Nollenbrug is in 2022 gepland en zal gezamenlijk worden voorbereid met PMI project N50$-06. Op de
N504 wordt in 2020 een pilotgebied ingericht voor het innovatieproject Grass2Grit. In dit gebied wordt
tot en met 2022 de gladheidsbestrijding uitgevoerd met grassap en worden de bermen ecologisch ge
maaid.
De komende jaren wordt door de gebiedsaannemer gefaseerd groot onderhoud uitgevoerd aan het
groen in de bermen van de N245 bij Alkmaar. Dit gebeurt in nauwe afstemming met de omgeving en
met zorg voor de groene uitstraling van deze weg. De bomen langs de N244 worden vanaf 2020 gefa
seerd vervangen. De huidige bomen bereiken het einde van hun levensduur. Vanwege de zorg voor de
vleermuispopulatie kiezen we voor een gefaseerde aanpak over 10 jaar.

Kunstwerken
Het vaarweg gerelateerde beweegbare kunstwerk Leeghwaterbrug A is in 2019 vervangen. De renovatie
van hefbrug Oterleek wordt een jaar later dan gepland gestart (2020) in verband met een mislukte aan
besteding.

Vaarwegen
In de komende jaren worden voornamelijk houten oeverconstructies vervangen op diverse deeltrajec
ten van het Kraspolderkanaal, de Hoornsevaart en Huigenvaart in 2020. In 2020-2021 wordt de oever-
constructie op delen van het Noordhollandsch Kanaal vervangen, onder meer in het gedeelte Akersloot
tot Omval, in het stedelijk gebied van Alkmaar en ten noorden van Alkmaar. Bij de realisatie van de oe
vers worden , daar waar mogelijk en effectief is, natuurvriendelijke oevers gerealiseerd. Met de ge
meente Alkmaar wordt intensief samengewerkt bij de vervanging van oeverconstructies in het stedelijk
gebied van de stad. Onze vervangingswerkzaamheden worden gecombineerd met de gemeentelijke
werkzaamheden aan de oevers en aan de Victoriebrug over het Noordhollandsch Kanaal. De samenwer
king is efficiënter voor beide partijen en hinder voor de omgeving wordt beperkt.

Budgetten

ETEE Z
Gebiedsbudget Wegen en vaarwegen 9,54 8,76 8,60 8,57 8,55 8,52 8,35 7,55
Areaaluitbreiding en ver
betering (Vast onderhoud) 0,01 0,01 0,02 0,07 0,12 - - -

Variabel onderhoud Wegen 2,30 1,33 - 0,20 1,02 0,53 0,27 0,27

Vaarwegen - - - - - - - 1,00

Vervangingsinvesteringen Wegen 17,62 6,08 3,31 0,51 0,06 1,52 0,06 0,06

Vaarwegen 10,14 6,26 1,60 0,65 4,50 - - -

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.
*Areaaluitbreiding N23 zit al in contractprijs verwerkt.

Al lopende en voorziene projecten voor de komende vijf jaar inclusief een doorkijk tot 2027 zijn weerge
geven in onderstaande tabel.
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Groot onderhoud aan de Leeghwa
terbrug B, inclusief het vervangen
van de val

Groot onderhoud aan kunutwerk
19845

Kruisingen: N240 (Zwaagdijk) en de
N302 (Sluisweg)

Vervanging bewegingsinstallatie en
het balanceren van de koebruggen
ter voorkoming van structurele uto
ringen en verhoogde slijtage

Onderzoek en herstel scheurvor
ming N239b en N240c (van km 21,1
tot km 31,1)

Groot onderhoud aan Schoorldam
merbrug civiel (19A04(, o.a. vervan
gen val
Kruisingen; N242 (Pannekeetweg en
Smuigelweg), 91245(91504) en de
N504 (Rijksweg)

Vervangingsinvesteringen
wegen

N243a-04 Trajectbenadering. In de realisatie
van het PMI project N243-06 groot
onderhoud aan het traject 91243a
tussen km. 0.680(91242)- 15.700
)N23), vervangen van 12 kunutwer
ken welke zijn geboswd in de peri
ode 1930

Leeghwaterbrug A
)K20/10/09) Vervangen Leeghwaterbrug A-02

N240c-01 Er worden bomen en struiken (Ul
mus/iep ‘Lobel’( geplant aan de
westzijde en deels oostzijde van de
Markerwaardweg in de gemeente
Medemblik. Het betreft over een
lengte van circa g kilometer )km
22,4- km 31,4). De kap heeft in 2017
plaatugevonden
Trajectbenadering; vervangen van
de wegconstructie, 3 kunstwerken,
fietspaden en verkeeruregelinstalla
ties (VRI’s). Afstemmen met traject-
studie PMI 91241-06 & N241-13) Km
10,2 tot Km 22,6
Vervangen glazen onderpanelen ge
luidsschermen op de N242 (ring
Alkmaar-oost) en op de N244/N508
voor duurzamer materiaal )km 31
tot km 43,4

Een deel van de N242a heeft een
(theoretische) “end of life van
2024. Er moet een renovatie op dit
deel plaatsvinden (km 45,6 tot km
46,92). Er vindt een PMI-studie
plaats om de weg te verbreden in
2025, hierop moet dit project wor
den afgestemd
Trajectbenadering; vervangen
kunstwerk fietsbrsg KW 19810. Af
stemmen met PMI studie aanslui
ting N508-N242 )PMI N508-06)
Herplant bomen langs traject N244
)km 33,7 tot km 41,1)

Trajectbenadering: Vervangen van
twee kunstwerken: KW 19G33 en
KW 19E20. PMI trajectstudie N247-

K20/10/09, Leeghwaterbrug B

KOE, Hefbrug Oterleek

Vervangen VRrs op de kruisin
gen

K20n-a-02, Rekervlotbrug

N239b en N240c

N504a-O1, Schoorldammer
brug

Vervangen VRI’s op de kruisin
gen

Totaal

5,67 0,45 0,16

0,33 0,73 0,86

0,50 - -

0,15 0,51 - -

- - - -
- 0,20 1,02

-
- 0,27 1,33 - - -

6,01 1,33 2,30 1,33 - 0,20 1,02

- 3,85 4,67 0,08 - - -

4,61 4,09 3,21 - - - -

- 0,49 0,38 - - - -

- 1,79 2,82 3,24 2,56 0,45 -

- - 0,50 1,00 - - -

- - -
- 0,64 - -

- - 0,06 0,06 0,06 0,06 0,06

0,23 0,34 2,29 1,70 0,05 - -

0,53

- 0,27 0,27

0,53 0,27 0,27

1,46 - -

0,06 0,06 0,06

N241b-03

N242a-05

N242a-06

N242Ld-02

N244a-01

N247b-02
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N302a-03 Vervanging wegconstructie tussen
de kruispunten )km 39,3-48,73).
Mogelijk wordende kruispunten
voorzien ven rotondes. Hier wordt
momenteel door het PMI een studie
naar gedaan 0,43 4,17 0,68 - - - -

N506a-03 Trejectbenadering, vervangen deel
van de wegconstructie km 28.55 tot
km 31.47 & PMI N506-02, in combi
natie met groot onderhoud van het
gebiedscontractent Midden-Noord 0,18 0,50 3,03 - - - -

Totaal
5,44 1.5,23 17,82 6,08 3,31 0,51 0,06 1,52 0,06 0,06

Vervangingninvesteringen
vaarwegen

K20/10/09-b-01, vearwegvak Noordhollandsch Kanaal: Gat van de
7 meer )Akersloot)-splitsing Omval.

Vervanging 1 km houten oevercon
structie door steel )daer waar mo
gelijk worden natuurvriendelijke
oevers )NVO) aangelegd) - 0,30 1,20 1,30 - - -

K20a-01, vaarwegvak 5 Noordhollandsch Kanaal: Omval -

Alkmaar Noord. Vervanging 0,5 km
hout en oeverconstructie door staal - 0,20 0,30 1,40 1,50 - -

K20a-02, vaarwegvak 5 vaarwegvak 5; Noordhollandsch Ka
naal: Omval - Alkmaar Noord, ver
vangen van 373m houten oevercon
structie voor staal )geen nvo moge
lijk). - 0,30 1,30 - - - -

K2Ona-01, vaarwegvak 4 Noordhollandsch Kanaal: Alkmaar
noord - St. Maartensvlotbrsg. Ver
vanging van 0,4km houten oever-
constructie door staal - 0,20 0,20 1,10 - - -

k4/S/6-a, vaarwegvak 18 Kraspolderkanaal en Langerdijker
vaart; vervanging van 3,8km hou
ten oeverconstructie voor hout, in
clusief aanleg NV0 op verschillende
locaties 0,35 0,45 4,33 1,36 - - -

K7/8-02, vaarwegvak 21 Hoornsevaart en Huigenvaart; ver
vanging van 0,4km houten oever-
constructie voor hout )waarvan 272
m bij woonboten), inclusief aanleg
NVO op verschillende locaties - - 0,10 0,10 0,65 -

1(7/8-01, vaarwegvak 21 Hoornsevaart en Huigenvaart; ver
vanging van 2 km houten oevercon
structie voor hout, inclusief aanleg
NVO op verschillende locaties 0,27 0,45 2,82 0,99 - - -

Brugbediening Centrale Heer- Vervanging installaties Bediening - - - - - - 4,50
hugowaard Centrale Heerhugowaard
Totaal 0,63 1,99 10,14 6,26 1,60 0,65

4,50

VIK

Roskamsluis
Zelfbediening Roskamsluis - 0,20 0,23 - - - -

Totaal
- 0,20 0,23 - - - -

Totaal gebied Midden Noord
12,09 18,65 30,29 13,67 4,91 1,37 5,58 2,05 0,33 0,33

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

4. Zuid-Kennemerland/limond
Begin 2018 is de gebiedsaannemer BAM, Engie en Krinke)s aan de s)ag gegaan binnen het gebied Zuid
Kennemer)and limond. Medio juli 2019 wordt de transitie fase op papier afgerond. De wegen binnen dit
gebied )open merendeels door of )angs recreatiegebieden, wei)anden of waardeVo))e natuur. Daarom is
Vanuit beheeroptiek, aans)uitend op de duurzaamheidsagenda, het uitgangspunt dat de bermen binnen
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het gebied niet alleen conform de geldende normen moeten worden onderhouden, maar dat de biodi
versiteit moet worden vergroot o.a. door ecologisch bermbeheer.
Het gebiedsteam heeft, anders dan bij andere gebieden, ook de zorg voor het beheer van twee strand-
toegangen. Zij ontsluiten het Noordzeestrand vanaf het fietspad (NP7) door de duinen tussen Zandvoort
en de grens met Zuid-Holland.
Ontwikkeling voor de komende periode is de mogelijke aansluiting A8 — A9 nabij Uitgeest.
Op het gebied van te verwachten evenementen gaat de Sail 2020 van start. Verder is er groen licht ge
geven voor het houden van de Formule 1 in Zandvoort. Wat de impact is op ons wegennet weten we
nog niet. Er wordt door de Organisatie van de F1 gewerkt aan een verkeersplan waarbij ook inzicht
wordt gegeven hoe om te gaan met de verwachte bezoekers in één weekend.

De belangrijkste onderhoudsprojecten binnen dit gebied zijn:

Wegen
Op de N202a zullen in 2019 bomen worden herplant. Door de gebiedsaannemer zal op de N202a groot
onderhoud uitgevoerd worden op de fietspaden. In 2020 wordt op de N197 een project uitgevoerd om
wateroverlast te beperken. Ook staat er in de latere jaren de vervanging (rehabilitatie) van de verhar
ding gepland op de N513 in 2026 en de N206 in 2027.
Voor de overige wegen in dit gebied staat voornamelijk onderhoud aan de geluid reducerende deklagen
gepland. Deze onderhoudsmaatregelen worden door de gebiedscontractant ingepland. Hierdoor staat in
de onderstaande financiële tabel nauwelijks meer los variabel onderhoud benoemd.
Indien de aansluiting A8/A9 wordt uitgevoerd, zal het onderhoudsbudget na aanleg worden verhoogd.
Hier is in de onderstaande tabel in voorzien. Langs de N208 wordt een fietsverbinding aangelegd die in
2020 wordt opgeleverd.

Vaarwegen
Er zijn binnen dit gebied geen vaarwegen in beheer of onderhoud.

Budgetten

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

Al lopende en voorziene projecten voor de komende vijf jaar inclusief een doorkijk tot 2027 zijn weerge
geven in onderstaande tabel.

variabel onderhoud wegen

Vervangen VRrs op de kruisin
gen

0,78 0,26 0,26

__________

1
1

Gebiedsbudget Wegen en vaarwegen
Areaaluitbreiding en verbete
ring (Vast onderhoud) - 0,00

Variabel onderhoud Wegen 0,61 0,52

Vaarwegen - -

Vervangingsinvesteringen Wegen 0,41 -

Vaarwenen

2,76 2,86 2,86 2,86 2,86 2,86 2,81 2,70

- 0,13 - - 1,06 -

0,78 0,26 0,26

-
- 1,00

- 1,53 0,51

Kruisingen: N197 (Velser
weg, Wenckebachstraat),
N200 lBussluis zeeweg),
N202 bp- en afritten A22
oostzijde), N203 (Vliet
send, lepenstraat, Rosari
umlaan, Busch en Dam - - 0,26 0,52

20 PMO 2020-2027



Totaal

Vervangingsinvesteringen
wegen

N197a-O1

oost, Op en afriiten A9
oost, Op en Afritten A9
west, Geesterweg, N513)

Groot onderhoud van km 0
tot km 6,9. Aanplant bo
men in kader van her
plantplicht

Oplossen van Waterover
last N17 door vervanging
wegconstructie km 5,6 tot
6,0
Vervanging wegconstructie
van km 39,1 tot km 3945

Vervanging N513 tussen
km. 21.04 - 22.8. De con
structie van de weg is in
2026 einde levensduur
(conform opgave ge
biedscontract(.

0,78 0,26 0,26

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

5. Zaanstreek-Waterland
Op 1 april 2018 is de geb(edsaannemer Volker lnfra gestart met het 10 jarig onderhoudscontract voor
deze regio. April 2019 is gevierd dat het eerste jaar met goed gevolg is afgelegd en dat er tussen provin
cie en aannemer goed is samengewerkt. De 0-situatie is door de aannemer in beeld gebracht en door de
provincie akkoord bevonden, een belangrijke mijlpaal. Dit jaar staat in het teken van de te maken af
spraken over de aanpak van het areaal en het vaststellen van het meerjarenplan, waarin de variabel on
derhoudsklussen staan geprogrammeerd. Ondertussen wordt er buiten gewerkt om onze infrastructuur
volgens de gestelde voorwaarden te onderhouden.

De belangrijkste projecten binnen dit gebied zijn:

Wegen

Het PMI project “Bereikbaarheid Waterland” krijgt steeds meer vorm door de projecten in uitvoering en
voorbereiding. In dit PMI project zijn de maatregelen uit het PMO voor het groot onderhoud integraal
opgenomen. De combinatie PMO- en PMI projecten is in meerdere projecten gebundeld, zoals ook in
het PMI project N247-18 (reconstructie Bernhardbrug). Hierin is ook het groot onderhoud integraal op
genomen.

Het groot onderhoud op de N514 is deels opgenomen in het project vervanging Zaanbrug (programma
‘Vaart in de Zaan’) en bij het PMI project N244-07 is het groot onderhoud op de N246 (tussen de N203
en de N244) een integraal onderdeel. Hierbij wordt ook het fietspad op de N246 aangepakt. In 2022
wordt onderhoud uitgevoerd op een twee vaste kunstwerken (25B03 en 25B05), dat geïntegreerd gaat
worden in de trajectbenadering van het traject N246.

In lijn met het coalitieakkoord wordt de komende periode nader onderzocht of er nog meekoppelkansen
zijn om de fietspaden langs de wegen die nu in projecten zijn uitgezet verder te verbeteren. Amsterdam
is actief bezig met het verder uitbreiden van het fietsnetwerk aan de noordkant van de stad. Hierbij
wordt ook de provinciale Willemsluis twee keer extra gekruist. De eerste brug aan de noordzijde is ge
pland en de tweede aan de zuidzijde is in voorbereiding. In het licht van beide nieuwe bruggen en de re

N202a-02

N206b-02

N513a-06

Totaal

Totaal gebied Zuid
Kennemerland limond

0,40 0,35 -

0,40 0,61 0,52

0,10 0,41

0,10 0,41

0.50

0,51

- 1,53 -

- 1,53 0,51

1,02 0,52 - - - 0,78 1,79 0,77
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gelgeving rondom nautische eenheden, maakt dat de nautische belangen van provincie en gemeente
opnieuw moeten worden gewogen, zodat er sprake is van één bedienende organisatie.
De samenwerking binnen het regionaal werken begint ook haar vruchten af te werpen doorvroegtijdig
afstemming met een positief effect op projecten en omgeving. Zo worden er ten noorden van Amster
dam plannen uitgewerkt om snelle fietsverbindingen aan te leggen tussen de stad Amsterdam en Pur
me re nd.

Kunstwerken
Bij het netwerk Vaarwegen is het groot onderhoud aan de sluis en de grote ophaaibrug in Purmerend in
uitvoering, de afronding is gepland in 2019. Op de N246 worden twee beweegbare bruggen vervangen
en verbreed (Beatrixbrug en Kogerpolderbrug). Beide bruggen zijn onderdeel van het PMI/PMO project
N244-08 en N244-09. De gerenoveerde Wilhelminasluis zal in 2020 in gebruik zijn.

Vaarwegen
In deze planperiode staan ook oeverprojecten geprogrammeerd. Vervangen van slechte houten en sta
len oeverconstructies op delen van de Markervaart, Kogerpolderkanaal, Broekervaart en Noordholland
sch Kanaal. Bij de realisatie van de oevers worden, waar mogelijk en effectief, natuurvriendelijke oevers
gerealiseerd als meekoppelkans.

- 0,07

0,26

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

Lopende/doorgeschoven projecten binnen het gebied zijn benoemd in de onderstaande tabel.

Groot onderhoud aan de ophaalbrug
Purmerend
Kruisingen: N203 - N246 Iwest), N246
(Woude betreft filemeetsysteem), N247
(Kloosterdijkl en N514 (Samsonweg,
deze wordt gedaan na realisatie van de
Zaanbrug en na het verwijderen van de
omleidingsroutel.

Groot onderhoud aan de verharding op
het wegvak van km 49,8 tot km 49,9

Groot onderhoud aan verharding op
wegvak km 50,08 tot km 50,20

Groot onderhoud aan fietspad op weg-
vak km 5,7 tot km 7,4

Budgetten

1

Gebiedsbudget
Areaaluitbreiding en verbete
ring

Variabel onderhoud

Vervangingsinvesteringen

3,76 3,76 3,76 3,76Wegen en vaarwegen

(Vast onderhoud)

Wegen

vaarwegen

Wegen

Vaarwegen

3,00

0,51

1,46

0.80

0,05 0,00 0,18 -

5,06 4,15 5,73 0,44

2,31 3,39 1,13 -

8.59 12.70 4,00 5.06

3,76 3,76 3,76 3,76

- 0,87

1.70

vari__ _.__ud we
gen
Ophaalbrug Pumerend
lK2OZl
Vervangen VRI’s op de
kruisingen

0,57 0,70 0,51 - - -
- —

N203a-05

N203b-05

N244Lb-01

0,260,26 -

0,26 0,09

-
- 0,13

-
- 0,31

0,61 0,43
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N235a-03 Vervanging vervuilde tuuuenlaag in de
wegconvtructie 0,25 -

N244a-03
Groot onderhoud aun verhardiging
(DGD( op wegvak km 0,0 tot km 8,5 0,44 0,86 0,08 0,12

N244a-04 Groot onderhoud aun de verharding op
wegvak N246 (onderdeel van traject
N244a( km 33,9 tot km 40,65 0,34 1,41 0,09 0,21

N244a-05 Groot onderhoud 2e fane kunutwerk
19016 en bunbaan 0,30 0,39 0,02 0,05

N244b-02
Groot onderhoud aan beschoeiing weg
nloten van km 8,52 tot km 13,2. - - - 0,60

N244c-04 (Kunstwerken
19020 en 19G21( Groot onderhoud constructieve veilig

heid KW 19020 en 19021 - - - - - -

- -
- 0,87

N246RB-01 Groot onderhoud aan fietspad (km
36,1( - 0,31 0,25 0,08 - -

N247a05 Groot onderhoud nvn de verknersregnl
inutallaties, wegdek (DGD( en aan
Slochterbrug. Afstemming met traject
ntudie PMI N247-14 en de studie lange
termijnmaatregel Bereikbaarheid Wa
terland in het project PMI N247-16. (km
29,21( 0,49 0,39 0,95 3,56 4,15 5,13

NS14a-01 Trajectbenadering. Groot onderhoud
op traject gecombineerd met de maat
regelen t.b.v. dezaanbrug (km 0,05 tot
km 1,32( - - - 0,90 - -

N517a-02 Groot onderhoud in combinatie met
het PMI project “bereikbaarheid Water-
land” 0,01 0,02 0,34 0,05 - -

Totaal
2,77 4,51 3,00 5,06 4,15 5,73 0,44 0,26 - 0,87

Variabel onderhoud
vaarwegen -

K2OZ Sluis Purmerend
Groot onderhoud aan de sluis Purme
rend (Kunstwerk 19G42-90( 0,36 0,71 0,51 - - -

Totaal
0,36 0,71 0,51 - -

Vervangingsinvesteringen
wegen

N203, brug KrommenleA
Vervangen van brug Krommenie A-01
(Kunstwerk 19003( 7,84 2,85 0,66 - - -

N203, brug Krommenie B
Vervangen van brug Krommenie 8-01
(Kunstwerk 19004( 0,06 0,43 0,10 - - -

K20/10/09, Beatrisbrug Vervangen Beatrisbrug -01 8 (kunst
werk 19D19( 3,27 4,64 0,33 0,61 - -

K20m, Kogerpolderbrug Vervangen Kogerpolderbrug-03
(kunstwerk 19D23( 2,00 5,47 0,19 0,91 - -

N246a-03 Trajectbenadering: vervangen van de
vaste kunstwerken 25803 en 25805
(km 15,75 tot km 25,16(. - - - 2,47 -

N247a-03, Dijksbrug Trajectbenadering vervangen van een
kunstwerk (Dijksbrug( in project N247a-
02 en het PMI project “Bereikbaarheid
Waterland” 0,04 0,04 0,09 0,33 0,38 0,46

N247A-06, o.a. Slochter- Trajectbenadering: vervangen kunst-
brug werk(en(: KW 25E12 in combinatie met

PMO/PMI N247a-0S en KW 25t11
(Slochterbrug( alleen het wettelijk deel 0,03 0,03 0,10 0,47 0,54 0,67

Totaal
13,24 13,46 1,46 2,31 3,39 1,13

Vervangingsinvesteringen
vaarwegen

K11-a-01, vaarwegvak 22
Trekvaart Schouw - Edam; del Schouw -

Purmer Ee (Splitsing Gouwe(. Vervan
gen van 1000 m houtenoeverconstruc
tie voor hout en daar waar mogelijk
worden natuurvriendelijke oevers
(NVO( aangebracht - - - - - - - 1,70
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K11-a-02, vaarwegvak 22 Trekvaart Schouw - Edam; del Schouw -

Purmer Ee (Splitsing Gouwe). Vervan
gen van 1500 m houtenoeverconstruc
tie voor hout en daar waar mogelijk
worden natuurvriendelijke oevers aan
gebracht - - 0,20 2,35

K11-b-0T, vaarwegvak 23 Trekvaart Schouw - Edam; Splitsing
Gouwe - beheergrens Purmerringvaart;
vervangen van 2000 m houtenoever
constructie voor hout en daar waar
mogelijk worden natuurvriendelijke oe
vers aangebracht - - - - - 0,40 3,00

K20m-a-01, vaarwegvak Noordhollandsch kanaal; vervangen van
10 900 m houten oeverconstructie door

staal Noordhollandsch kanaal - 0,10 0,10 1,30 - -

K20m-b-01, vaarwegvak Noordhollandsch kanaal; Knollendam
11 mervaart - Gat van de meer (Akersloot).

Vervangen van 2.5km houten oever
constructie door staal. - - - 0,50 3,10 3,40 -

K20z-a-01, vaarwegvak 12 Noordhollandsch Kanaal: duiker onder
busbaan km 8,15 tot Sluis Purmerend
840 m staal voor staal - - - - 0,20 0,20 2,06

K20z-b-01, vaarwegvak 13 Noordhollandsch kanaal; vervangen van
een stalen oeverconstructie voor staal
(2500 m) en duiker onder busbaan tot
Sluis Purmerend. - - 0,40 5,00 8,00 - -

K9-01, vaarwegvak 8 Markervaart Noord en Kogerpolderka
naal: Stierop- Noordhollandsch Kanaal.
Vervangen van 340 m houten oever-
Constructie voor hout (daar waar moge
lijk NVO) - 0,10 0,64 0,10 - - -

Totaal
- 0,80 8,59 12,70 4,00 5,06 1,70

Totaal gebied Zaanstreek
Waterland

_________________________________

16,36 18,68 5,77 15,96 20,24 10,87 5,50 1,96 - 0,87

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

6. Noord-Holland Zuid

Het gebiedscontract Noord-Holland Zuid is gegund aan de combinatie Van Gelder, Mobilis en De Jong

Zuurmond (onder de naam MGZ). Deze combinatie neemt in de periode 2018 tot 2028 het onderhoud

van gebied Noord-Holland Zuid op zich.

De belangrijkste onderhoudsprojecten binnen dit gebied zijn:

Wegen

In 2020 en 2021 wordt groot onderhoud uitgevoerd aan de Cruquiusbrug. Op de N201a zal door de ge

biedscontractant onderhoud worden uitgevoerd (vervanging alternatieve markering, onderhoud aan de

geleiderail en onderhoud aan groenvoorzieningen). In samenwerking met de Vervoersregio Amsterdam

wordt gewerkt aan verbetering doorstroming 0V en groot onderhoud op de N231a. Deze werkzaamhe

den staan gepland na 2021.Langs de N232 (Oude Schipholweg) zal in 2020 begonnen worden met de

aanleg van de eerste Doorfietsroute in Noord-Holland. Dit fietspad wordt aangelegd als meekoppelkans

met de vervanging van een waterleiding van Waternet.

Ten gevolge van areaalverbetering van de PMI projecten: Hoogwaardig 0V Fokkerweg-Schiphol Rijk,

HOV Aalsmeer Schiphol-Zuid fHOVASZ), HOV Noordwijk-Schiphol en mogelijk ook het versoberde pro

ject bereikbaarheid Haarlemmermeer-Bollenstreek, zal het budget vast onderhoud op termijn verhoogd

worden, indien deze projecten doorgaan. In de onderstaande tabel zijn deze mogelijke toekomstige be

heerlasten opgenomen onder het kopje areaalverbetering.
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Vaarwegen
Het baggeren van de Amstel Noord en Zuid staat voor 2020 gepland. Afhankelijk van baggeraanwas, de
eisen van de Keur en het vaarwegprofiel wordt in samenwerking met het waterschap bezien hoe er ge
baggerd wordt. Tot Uithoorn wordt beperkte hinder voor het scheepvaartverkeer verwacht.
Ook worden de komende jaren voornamelijk houten oeverconstructies op delen van de Ringvaart en de
Amstel vervangen en waar mogelijk, voorzien van natuurvriendelijke oevers. Dit geldt met name voor de
buitenoever, die niet in beheer is van de provincie. Over de kansen voor natuurvriendelijke oevers
wordt door de provincie samen met het Hoogheemraadschap-Rijn)and een verkenning uitgevoerd.

Ten gevolge van areaalverbetering van de PMI projecten: Hoogwaardig 0V Fokkerweg-Schiphol Rijk,
HOV Aalsmeer Schiphol-Zuid fHOVASZ), HOV Noordwijk-Schiphol en mogelijk ook het project bereik
baarheid Haarlemmermeer-Bollenstreek, zal het budget vast onderhoud op termijn verhoogd worden,
indien deze projecten doorgaan. In de onderstaande tabel zijn deze mogelijke toekomstige beheerlasten
opgenomen onder het kopje areaalverbetering.

-

ri

Gebiedsbudget Wegen en vaarwegen 7,47 6,82 6,82 6,82 6,82 6,82 6,82 6,82
Areaaluitbreiding en verbete
ring (Vast onderhoud) - 0,01 0,05 0,07 0,09 - 0,41 -

Variabel onderhoud Wegen 3,73 3,59 2,74 2,95 0,10 0,54 1,60 1,04

Vaarwegen 0,60 1,00 1,50 0,50 1,00 - - -

Vervangingsinvesteringen Wegen 1,20 2,87 3,54 1,90 - 0,50 2,50 -

Vaarwegen 0,20 0,40 0,70 2,19 2,36 1,26 0,60 0,60

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

Lopende/doorgeschoven projecten binnen het gebied zijn benoemd in de onderstaande tabel.

Variabel onder
houd wegen
(19w cruquius- Groot onderhoud aan kunstwerk
brug B (25c02B-90)
Vervangen VRI’s Kruisingen; N196 (Vuursteen), N201
op de kruisingen )Spieringweg, koolhovenlaan), N207

)Weteringweg, Op en afritten A4 Oost,

Open afritten A4 west). N232 )N519,

Amsterdamse baan )o.v.b. aanpassing

RWS/Hmeer), Sloterweg, op en afritten
A9, Schiphol dijk, Fokker Logistics Park en
Breguetlaan, HOV-1 )de hoek/tunnel
Handeiskade/tunnel)
HOV-3 )N196 en Faunalaan), N207 IValu
taweg), N232 (Nieuwemeerdijk, Poort
straat en N231) en HOV-3 IBusbrug Uit-
hoorn) - - 0,26 - - - - 0,26 1,56 1,04

HOV1-Ol Variabel onderhoud Kerntraject van km
38,8 tot km 61. Groot onderhoud aan 5
vetkeersregelinstallaties, incidenteel
groot onderhoud aan kunstwerken.
Groot onderhoud haltevoorzieningen en
geluidschermen Overbos, groot onder
houd aan trappen bij perrons op ongelijk
niveau. Groot onderhoud 8 liften, waar
bij besturing wordt vervangen ivm einde
levensduur - - 2,20

0,13 0,21 0,23 1,62 2,00 1,10 -
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HOV2-02
Groot onderhoud /vervanging 5 ver
keersregelinstallaties (VRI) i.c.m. HOV2-
03 en ‘Ml HOV-11, km 0 tot km 6,1 - 0,80

N201b-07
Groot onderhoud Uien civiel Water
wolftunnel yen km 36.0 tot km 36.7 0,23 0,12 0,42 0,74 1,85 0,10 0,28 0,04

N231a-01 Trajectbenadering onderhoud een 3 ver
keersregelinutellatieu (VRI) inutallaties:
Hoofdweg, Mijnuherenweg en Bachiaan
(km 18,7 tot km 19,8). Afntemmen met
PMI N231-15 en PMO N231a-02 - 0,60

N231a-02 Trajectbenadering: incidenteel groot on
derhoud van DOD in deel van traject 17,4
tot 18,8 en 19,9 tot 20,6 en 6 jaar le
venuduurverlenging km 16.890 tot
17.540 en km 18.880 tot 19.840. Onder
houd aan de openbare verlichting )OVL)
en groen )L&M), boordvoorzieningen.
Afstemmen met PMO N231a-01 en PMI
N231-15 - 0,05 0,95

N231b04 Trajectbenadering, namen met de
N231b-01 )vervangingninventering). Ver
harding, fietspaden en 4x vervangen ver
keeruregelinutallatie en openbare ver
lichting 0,44 1,92 0,08

Totaal
0,88 2,36 3,73 3,59 2,74 2,95 0,10 0,54 1,60 1,04

Variabel onder
houd vaarwegen -

K17-01, vaar- Baggeren Amstel Zuid en Noord km 0.0
wegvak tot km 25,7. Afhankelijk van baggeraan
24/25/26 was wordt nog bezien hoe en wanneer

het vaarwegprofiel en de Keur gezamen
lijk worden gebaggerd. Verwacht wordt
een beperkte hinder voor de scheepvaart
tot Uithoorn - 0,20 0,60 1,00 1,50 0,50 1,00

Totaal
- 0,20 0,60 1,00 1,50 0,50 1,00

Vervangingein
vesteringen we
gen
K19w, Cruiquis
brug A Vervangen Cruquiuubrug* (25C02A-91) 0,95 0,16 0,17 2,87 3,54 1,90

H0V203 Herstel van de constructie, betreft de
aansluitingen asfalt/beton nabij de halte
Venneperweg. In combinatie met uitvoe
ring PMI HOV-11 Traject Toolenburg
Nieuw Vennep - - 0,10

N231b-01 Trajectbenadering, vervangen deel van
de wegconntructie en afstemmen met
PMI projecten N231-13, N231-14 en
N231-16. Wegvakken km 20,6-20,95 en
km 22,5-27,81. samen met N231b-04
VOO deel 0,75 2,24 0,08

N232b-03 Vervangen van 2 kunstwerken) KW
25010 en KW 25D11). Afstemming met
PMO N232b-02 en PMI N232-06 voor
kruispunt N232-N520 - - 0,85

N232b-06
Vervangen 4 bruggen; KW 25D13, KW
25D14, KW 25D26 en KW 25D27 - - - - - - - 0,50 2,50

Totaal
1,70 2,40 1,20 2,87 3,54 1,90 - 0,50 2,50

Vervanginguin
veuteringen
vaarwegen

K19n-a-01,
vaarwegvak 29 Ringvaart Noord: Zuiderbuiten Spaarna -

Nieuwe liede. Vervangen van 750 m
houten oeveruconutructie voor hout - - - - 0,10 0,10 0,10 0,96
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K19n-b-01,
vaarwegvak 30 Ringvaart Noord: Nieuwe Liede - brug

Halfweg; vervangen van 700m houten
oeverconstructie voor hout - - 0,10 0,10 0,20 0,78

K19n-c-01, vaar
wegvak 31 Ringvaart Noord: brug Halfweg - Nieuwe

Meer; vervangen van 900 m houten oe
vercorrstructie voor hout - - 0,10 0,10 0,20 1,11

K19o-a-01, Ringvaart Oost; Nieuwe Meer - Aals
vaarwegvak 32 meerderbrug; vervangen houten oever-

constructies ca. 900 men ca. 750 door
hout - - - 0,10 0,10 0,10 1,30 - -

KlOo-b-01, Ringvaart Oost: Aalsmeerderbrug -

vaarwegvak 33 Nieuwe Wetering; vervangen van circa
1000 m houten oeverconstructie voor
hout - - - - - - - 0,10 0,20 0,20

K19w-a-01, Ringvaart West: Kagerplassen - Zijvaart
vaarwegvak 27 Hillegom bij km 8.0 vervangen van hou

ten oeverconstructie ca. 1000 m door
hout (geen natuurvriendelijke oever( - - 0,10 0,20 0,20

K19w-b-01, Ringvaart West: Zijvaart Hillegom bij km
vaarwegvak 28 8,0- ZuiderbuitenSpaarne; vervangen

van 1000 m houten oeverconstrcutie
voor hout - - - - - - - 0,10 0,20 0,20

K19z-a-01, vaar
wegvak 34 Ringvaart Zuid: Nieuwe Wetering - split

sing Kagerplassen; vervangen van 750 m
oeverconstructie voor hout - - 0,10 0,10 0,10 0,96 - -

Totaal
- 0,20 0,40 0,70 2,19 2,36 1,26 0,60 0,60

Steunpunten

Steunpunt Vijf-
huizen Verbouwing Steunpunt 0,10 0,71 0,10 - - - -

Totaal
0,10 0,71 0,10 - -

Totaal gebied
Noord-Holland
Zuid

__________________________________

2,38 5,68 5,83 7,86 8,48 7,55 3,46 2,30 4,70 1,64

*botreftoa bijdrage van de gemeente Heemstede aan de hellingbaan bij de Cwquiusbrug

7. Gooi en Vechtstreek
In mei 2017 is het gebiedsconttact gegund aan de gebiedscontractant Volker lnfra. Volker lnfra is 10 jaar

verantwoordelijk voor al het vast- en variabel onderhoud in het gebied Gooi en Vechtstreek.

De belangrijkste onderhoudsprojecten binnen dit gebied zijn:

In 2018 is het project vervangen en verbeteren van brug Ouderkerk a/d Amstel gestart, dit is inclusief de

aansluitende wegvakken en kruisingen (N522). De bedoeling is dat het project in de loop van 2021

wordt afgerond.

Bij het trajectonderhoud op de N201c (Vreeland - Hilversum) staat vanaf 2019 de voorbereiding van het

vervangen van twee oude vaste bruggen gepland, in combinatie met het uitvoeren van mitigerende

maatregelen aan de weg ten behoeve van het Natuurnetwerk Nederland (NNN) in dit gebied. Ook wordt

hierbij het fietspad aangepakt (inclusief verbeteringsmaatregelen). Een ander onderdeel van dit project

is het uitvoeren van maatregelen uit de Uitwerkingsnota groenzones, zo worden er faunapassages voor

onder andere de otter aangelegd.

Tijdens de nulmeting van het gebiedscontract is geconstateerd, dat de toestand van paar honderd bo

men dermate slecht was, dat vervanging noodzakelijk was. De herplant van nieuwe bomen met name

aan de N236, zal naar verwachting begin 2020 afgerond worden.
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De uitwerking van duurzaamheidsmaatregelen wordt indien mogelijk opgenomen in de uitvoering van

projecten. Zo zijn diverse maatregelen, zoals gebruik van bio based materialen, vermindering C02 en

verhoging biodiversiteit bermen, opgenomen in de aanpassing van het N525 kruispunt bij La Place.

Het algemene uitgangspunt is dat de bermen binnen het gebied niet alleen conform de geldende nor

men moeten worden onderhouden, maar dat de biodiversiteit moet worden vergroot o.a. door ecolo

gisch bermbeheer.

Na de aanleg van de HOV baan Hilversum — Huizen zal de HOV baan in eigendom en beheer komen van

de provincie. Het bestaande budget vast onderhoud voor het gebied wordt dan verhoogd met ongeveer

€0,2 miljoen per jaar.

Budgetten

Gebiedsbudget Wegen en vaarwegen 2,01 1,99

Areaaluitbreiding en verbete- - - -

ring (Vast onderhoud) 0,02 0,14 - 0,22 -

Variabel onderhoud Wegen 2,07 - - -
- 0,26 - 0,26

Vaarwegen - - - - - -
- 1,00

Vervangingsinvesteringen Wegen 6,72 0,60 0,78 - - -
- 3,14

Vaarwegen - - - - - - - -

Vervangen VRIs
op de kruisingen

N403a-Ol

Totaal

vervangingsin
vesteringen we
gen
N2Olc-03

Kl7, brug Ou
derkerk aan de
Amstel 1N522-
05)

Groot onderhoud de brug t hemeltje
civiel+ lelectronisch, mechanisch en
hydraukisch). Deel EMH betreft; ver
vanging hydraulische ondedelen, ag
gregaat, motor en de aardingsinstal
latie
Kruisingen: N236 lLoosdrechtdreef
en Van Houtenlaanl, N415 Ibustoerit
A27), N522 lAg zuid en noord, Oran
jebaan (wordt misschien meegeno
men door de gemeentel, Jacob van
Ruysdaelweg, A2oost en westl en
N527 (All

Maatregelen tegen afkalving van de
oever 1km 0,497 tot km 3,891

Trajectbenadering: vervangen van 3
kunstwerken 31F01,31F02 en 31F03
in combinatie met vervanging van de
wegconstructie op de N201c-02

Vervangen van de brug Ouderkerk
aan de Amstel (25G16/17l

0,26 - 0,26

0,26 - 0,26

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

projecten binnen het gebied zijn benoemd in de onderstaande tabel.

-

Variabel ondb, -

houd wegen
Brug t hemeltje
l31F09l

CI

j•

0,07 0,08 0,75

0,52

0,80

2,07

1,43

5,01

0,07 0,08

5,05 4,23 0,55 0,77
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N236a-02
Vervanging wegconstructie en VRI als
combinatie project in GC7
Bijdragen vanuit PMO voor vervan
ging aan de reconstructie van project
PMI N417-02 (mcl. fietspad), km 8,9
tot km 10,8 Utrechtseweg

Vervanging verharding op het gehele
traject van km 0,0 tot km 2,75

Vervanging van de Vechtbrug
(25H04)

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

8. Tunnels

De drie tunnelobjecten van de provincie Noord-Holland (Waterwolftunnel, Amstel Aquaduct en Abdij
tunnel) worden beheerd door de Managing Agent. Dit omdat in de tunnelwet (WARVW) aan tunnelbe
heet zeer hoge eisen worden gesteld. De tunnelbewaking betreft onder meer 24 uur per dag toezicht
houden op de verkeersveiligheid in de tunnel via camerabewaking. Hierdoor kan gelijk bij een ongeluk
ingegrepen worden. Toekomstig variabel onderhoud wordt gedekt uit de bestemmingsreserve. In 2020
zullen een zestal Scada’s worden vervangen en voorzien worden van nieuwe software. Deze software
zorgt ervoor dat de Waterwolftunnel geschikt is voor aansluiting aan de Multi Domein Centrale. Voor
cyber security wordt een samenwerking opgestart met Cyber RWS.

De Waterwoiftunnel, onderdeel van de N201+, functioneert naar behoren. De gebiedsontwikkeling bij
Aalsmeer (Greenpark en Schiphol Logistics Park) komt mede door de betrouwbare verbinding met de A4
en A9 goed tot stand.

Tunnelobjecten gebruiken veel energie. In 2020 gaan we sturen op het energieverbruik van zowel de
Abdijtunnel als de Waterwolftunnel. De tunnels gebruiken op jaarbasis respectievelijk 300.000 kWh en
850.000 kWh. Dit is te vergelijken met 400 huishoudens. Voor de Waterwolftunnel kunnen we dit ener
gie verbruik bijna geheel compenseren door duurzame opwekking d.m.v. zonnepanelen op een sporthal
naast de tunnel. Onderzoek loopt of dit ook technisch haalbaar is voor zowel de Abijtunnel als het Am
stel Aquaduct. Daarnaast willen we voor beide tunnels slimme maatregelen nemen om het energiever
bruik omlaag te brengen.

Budget Tunnels Tunnels en aquaduct 4,87 4,87 4,87 4,87 4,52 4,52 4,52

Variabel onderhoud fl1
Variabel onderhoud N201b-07 en civiel Waterwolftun- 0,12 0,42 0,74 1,85 0,10 0,28 0,04

nel van 36.00 tot 36.70
Vervanging SCADA - Wa

Vervangingsonderhoud N201b-07 terwolftunnel van 36.00 1,50
tot 36.70

De kasritmes per jaar. Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

9. Machinerichtlijn

N417a-01

N527a-02

Totaal

VIK

N236, Vechtbrug

Totaal

Totaal gebied
Gooi- en Vecht-
streek

0,95 1,31

0,45 0,01

6,45 5,55

6,99 0,24

6,99 0,24

13,52 5,87

0,26 - - -

0,02 0,05 0,02 -

6,72 0,60 0,78 -

1,25 - -

1,25 - -

10,04 0,60 0,78

3,14

3,14

0,26 - 3,40
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De provincie Noord-Holland is wettelijk verplicht om haar beweegbare kunstwerken te laten voldoen
aan de machinerichtlijn fMRL). De MRL is een wetgeving voor veilig gebruik en beheersing van risico’s
voor gebruikers en onderhoudspersoneel van machines.. In 1995 is de MRL in werking getreden waarbij
nieuwe kunstwerken moeten voldoen aan de MRL. Oudere kunstwerken van voor 1995 moeten alleen
aan de MRL voldoen indien er grote wijzigingen zijn of worden aangebracht. In de nabije toekomst wor
den grote wijzigingen aangebracht bijvoorbeeld door de kunstwerken te voorzien van afstandsbedie
ning. De opgave is geïnventariseerd en er is een uitvoeringsprogramma opgesteld, waarmee de opgave
zo efficiënt mogelijk gerealiseerd kan worden. Een belangrijk deel van het uitvoeringsprogramma MRL
kan niet binnen de reguliere provinciale opgave, zoals onderhoud of nieuwbouw, opgelost worden.
Daarom is bij de Kaderbrief 2017 aanvullende dekking aangevraagd voor het uitvoeringsprogramma
MRL voor beweegbare kunstwerken. Het aangevraagde budget (totaal € 11,8 miljoen) voor de MRL is als
een aparte post financieel verwerkt in de reserve Kapitaallasten Wegen/Vaarwegen (deel Wegen).
In de jaren 2017 en 2018 zijn met name quickwins uitgevoerd, wat inhoudt dat met relatief eenvoudige
maatregelen veel risico’s zijn weggenomen of gereduceerd. In de komende jaren worden grotere en
vaak complexere maatregelen uitgevoerd, zoveel als mogelijk in combinatie met het project Centrale Af
standbediening Bruggen en Sluizen en met de reguliere onderhoudsprojecten. De provincie wilt in het
kader van haar proactieve veiligheidscultuur, de beweegbare kunstwerken opwaarderen naar het lande
lijk toegepast veiligheidsniveau om de risico’s te minimaliseren.
Onderzoek heeft uitgewezen dat er aanvullende werkzaamheden moeten worden uitgevoerd om te vol
doen aan het nieuwe veiligheidskader. Aanvullende maatregelen en functionele testen in samenhang
met de bediencentrale zullen bijdragen aan een aantoonbaar veilig functionerende infrastructuur. Dit
heeft geleid tot een extra claim van € 5,5 miljoen, wat het totaal voor dit programma brengt op € 17,3
miljoen. Verder onderzoek is momenteel gaande om vast te stellen of verder budget nodig is voor de
toekomst. Het programma wordt daarnaast versneld uitgevoerd om het in lijn te laten lopen met aan
sluitingen van de kunstwerken op de bediencentrale. Het programma wordt in 2024 afgerond in plaats
van in 2026.
De MRL staat feitelijk los van instandhouding (PMO) en staat daarom niet in de bovenstaande tabellen
benoemd. Wel heeft de MRL grote raakvlakken met het PMO, aangezien de aanpassingen aan de ma
chines ten gevolge van de MRL zoveel als mogelijk gelijktijdig met de onderhoudsmomenten aan de ma
chines worden uitgevoerd.

Alle bedragen zijn weergegeven in miljoen euro’s.

* In 2015 is een traject gestart om onze kunstwerken te laten voldoen aan de Machinerichtlijn. Vanuit de Arbo-wet moeten onze
kunstwerken hieraan voldoen.
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Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 24 september 2019

Onderwerp: Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud (PMO) 2020-2027

Kenmerk: 1273250/1273312

Bijlagen: ontwerpbesluit

1. Inleiding
De provincie Noord-Holland is eigenaar en beheerder van een infrastructuurnetwerk
(kapitaalgoederen) van wegen, vaarwegen, fietspaden en openbaar vervoerbanen dat zeer
intensief wordt gebruikt. Dit betreft circa 645 km wegen, 246 km vaarwegen, 384 km
fietspaden en 50 km vrij liggende openbaar vervoerbanen.

2. Doelstellingen
Doelstellingen/uitgangspunten
Voor de instandhouding van de kapitaalgoederen is op 28 september 2015 de Nota
Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) vastgesteld door Provinciale Staten. In de NIKG staat
beschreven welke kapitaalgoederen de provincie Noord-Holland bezit, hoe en op wat voor
kwaliteitsniveau deze in stand worden gehouden en wat de benodigde financiële middelen
hiervoor zijn.
Het PMO, dat jaarlijks wordt herzien, geeft aan welke onderhoudsmaatregelen noodzakelijk zijn
om de infrastructuur te laten voldoen aan de in de NIKG vastgestelde kwaliteitsniveaus en welke
kasritmes hiermee per jaar gemoeid zijn voor de komende vijf jaren (2020-2024). Hierbij is ook
een doorkijk gegeven voor de periode 2025-2027, waarbij de maatregelen en ramingen in deze
latere jaren nog grove inschattingen zijn en jaarlijks worden geactualiseerd op basis van nieuwe
inspecties.
De geplande onderhoudsmaatregelen in dit voorliggende PMO 2020-2027 en de aanpassingen
aan de infrastructuur, zoals vastgelegd in het PMI 2020-2026, zijn onderling afgestemd. De
extra beheer en onderhoudskosten als gevolg van areaalverbetering en areaaluitbreiding van de
PMI-projecten zijn verwerkt in het PMO. Het PMO is gebiedsgericht opgesteld zodat het aansluit
op de gebiedsgerichte onderhoudscontracten.

Doelstellingen/uitgangspunten Coalitieakkoord 2019-2023 Duurzaam Doorpakken!
De ambitie van Gedeputeerde Staten rondom mobiliteit en infrastructuur in het algemeen en 
beheer en onderhoud is vastgelegd in het nieuwe coalitieakkoord 2019. De speerpunten hierbij 
zijn verduurzaming, verbetering  van leefbaarheid, energietransitie, klimaatadaptatie verbeteren 
van de biodiversiteit. Daarnaast wordt het gebruik van OV, fiets en vervoer over water 
gestimuleerd. Hierbij is ook aandacht voor innovatie om o.a. doorstroming en verduurzaming te 
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bevorderen. Om de doelen te bewerkstelligen wordt ook de samenwerking met onze partners 
(andere wegbeheerders, kennisinstellingen, private partijen en gebruikers) gestimuleerd. Bij de 
uitvoering van het PMO hieraan zoveel als mogelijk invullingen aan worden gegeven. Overigens 
zijn de huidige kwaliteitsniveaus zijn ongewijzigd.
De hierboven beschreven NIKG vormt het kader voor goed beheer en structureel onderhoud. 
Eind 2019 wordt de nieuwe NIKG aangeboden aan PS. Waarbij de voor beheer relevante 
onderwerpen uit het coalitieakkoord in zijn verwerkt.

Consequenties Coalitieakkoord
Het coalitieakkoord heeft een relatief beperkte invloed op het onderhoudsprogramma, 
aangezien onderhoud aan het bestaande areaal noodzakelijk blijft om de (vaar)wegen veilig en 
beschikbaar te houden. Bij de uitwerking van onderhoudsprojecten wordt reeds zoveel als 
mogelijk invulling gegeven aan de uitgangspunten van het coalitieakkoord, zoals ecologisch 
bermbeheer, verduurzaming, onderhoud van faunapassages en fietsveiligheid tijdens de 
uitvoering van projecten. 
De consequenties van het coalitieakkoord op de PMI projecten (Provinciaal 
Meerjarenprogramma Infrastructuur) zijn groter en worden momenteel geïnventariseerd. Zo 
kunnen nieuwe infrastructuur projecten worden geschrapt, omdat deze niet passen in de lijn 
van het nieuwe coalitieakkoord. Met de vrijvallende middelen kunnen nieuwe projecten worden 
opgevoerd. De inventarisatie is de reden dat het PMI dit jaar niet tegelijkertijd met het PMO kan 
worden aangeboden. 
Het kan voorkomen dat de herijking van het PMI invloed heeft op de voorgestelde projecten in 
het PMO ingeval van combinatieprojecten (PMO-PMI). In dat geval verwachten wij echter 
beperkte invloed, omdat bij het schrappen van een investeringsproject (PMI)  op bestaande 
wegen het onderhoud toch uitgevoerd zal moeten worden voor het behoud van doorstroming 
en veiligheid op onze (vaar)wegen. In het geval dat de herijking van het PMI toch van invloed zal 
blijken te zijn op projecten in PMO, dan zal dit worden verwerkt bij de volgende actualisatie van 
het PMO.

3. Financiering
In de NIKG (vastgesteld PS op 28-09-2015) is aangegeven hoe de maatregelen binnen het PMO
worden gefinancierd. De vervangingsinvesteringen worden geactiveerd, waarbij de benodigde
kredieten separaat beschikbaar worden gesteld door uw Staten. De daaruit voortvloeiende
kapitaallasten worden gedekt uit het budget PMO kapitaallasten wegen en vaarwegen, zoals
opgenomen in de Begroting 2020. De budgetten voor Vast en Variabel onderhoud worden via
de begroting beschikbaar gesteld door uw Staten. Daarbij lopen deel van de uitgaven variabel
onderhoud via de reserves Groot Onderhoud Wegen en Vaarwegen. Het totale overzicht van
uitgaven aan vast- en variabel onderhoud en vervangingsinvesteringen wordt in hoofdstuk 5
van het PMO weergegeven.

Het PMO 2020-2027 blijft binnen de financiële kaders van de Kaderbrief 2020. Belangrijke 
financiële aandachtspunten bij dit PMO 2020-2027 zijn:
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 Gebiedscontracten. Door middel van gebiedsgericht werken zet de provincie in op efficiënt
beheer en onderhoud. Gebiedsgericht werken beoogt een samenhangende en op maat
gemaakte aanpak van beheer en onderhoud. Ten behoeve van het gebiedsgerichte werken
zijn zeven gebieden gedefinieerd:

- gebied 1 Kop van Noord-Holland;
- gebied 2 Alkmaar en Omgeving;
- gebied 3 West-riesland (gebied 2 en 3 zijn samengevoegd in één gebiedscontract);

- gebied 4 Zuid-Kennemerland/IJmond ;
- gebied 5 Zaanstreek-Waterland;
- gebied 6 Noord-Holland Zuid;
- gebied 7 Gooi en Vechtstreek.

De gebiedscontracten zijn gefaseerd in de periode 2015-2018 in de markt gezet en in 
uitvoering gegaan. Met deze contracten wordt een groot deel van het vast en variabel 
onderhoud (= groot onderhoud) van de provinciale infrastructuur door de gebiedsaannemer 
uitgevoerd (behoudens tunnels, Dynamisch Verkeers Management (DVM) inclusief delen van 
de Verkeersregelinstallaties (VRI), (af)lopende projecten, energierekening, brugbediening, 
baggeren, etc.). De contractduur van het gebiedscontract is 10 jaar, waarbij de prestaties 
vooraf zijn vastgelegd en in lijn zijn met de NIKG. De maandelijkse betalingen zijn 
gelijkmatig, behoudens extra opdrachten en uitbreidingen contract, zoals areaaluitbreiding. 
De samenwerking met de gebiedscontractanten loopt goed. Ook zijn de gebiedscontracten 
binnen het beschikbare budget gegund. In het kader van de invoering van de 
gebiedscontracten is er vanaf 2015 reeds een taakstellende verlaging van PMO-budgetten 
ingeboekt. Die taakstelling loopt door in de normbudgetten (efficiencykorting 5%), zoals 
bepaald in de NIKG. Het afsluiten van de gebiedscontracten als totaal zal derhalve binnen 
het gestelde financiële kader plaatsvinden. Over de voortgang van de gebiedscontracten 
wordt aan uw Staten gerapporteerd in de daarvoor bestemde P&C-producten, zoals de 
Jaarrekening. 

 Transitiefase PMO. Voor vast- en variabel onderhoud zitten we in een transitiefase naar
langjarige gebiedscontracten gebaseerd op prestatie-eisen, zoals hierboven beschreven. Zo
is het aantal losse projecten variabel onderhoud dat niet verwerkt is in de
gebiedscontracten sterk verminderd en loopt de komende jaren nog verder af. Bij vast
onderhoud zie je een soortgelijk beeld. Het PMO is daardoor minder een op zichzelf staand
maatregelenprogramma maar meer een financieel kader geworden. Dit heeft alles te maken
met het feit dat bijna al het variabel onderhoud voor de gebieden met een gebiedscontract
wordt geprogrammeerd door de gebiedsaannemer binnen de vaste jaarlijkse contractprijs.
De vervangingsinvesteringen zijn geen onderdeel van de gebiedscontracten en blijven
hierdoor zichtbaar in het PMO.

 Prijsstijgingen van infrastructuurprojecten. Door de marktontwikkelingen/hoogconjunctuur
zijn de kosten van de infrastructuurprojecten gestegen. Dit is met name het geval bij
projecten met beweegbare bruggen (stijging staalprijs en specialistisch werk). Minder
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aanbiedingen dan gewoonlijk zijn hier een gevolg. Doordat op de arbeidsmarkt schaarste is 
aan technische specialisten, is er zowel binnen de eigen provinciale organisatie als 
daarbuiten minder vakinhoudelijke kennis beschikbaar. Hierdoor, en ook door de stijgende 
kosten van diverse materialen, zijn er hogere inschrijvingen op aanbestedingen. 
Hierdoor waren de door uw Staten beschikbaar gestelde kredieten niet altijd meer 
toereikend. Daarom is er de laatste jaren extra kredietruimte bij de Kaderbrief 2019 en 
2020 toegekend. De verwachting is dat de prijsstijgingen de komende jaren zullen 
doorzetten.

 Verduurzaming Infrastructuur. De provincie wil bijdragen aan de nationale en internationale
klimaat- en CO2-doelstellingen en wil hier een voorloper in zijn. Belangrijke doelstellingen
hierin zijn 50% grondstoffenreductie en 50% minder CO2-uitstoot in 2030 ten opzichte van
1990. De eigen infrastructuur van de provincie zal ook gaan voldoen aan de
duurzaamheidsambities van provincie Noord-Holland. De genoemde doelstellingen zijn dan
ook richtinggevend voor de keuze en uitwerking van maatregelen die worden toegepast bij
beheer en aanleg van infrastructuur. Binnen de provincie is aanleg en beheer van
infrastructuur een hoge kostenpost. Financiële consequenties van de
duurzaamheidsdoelstellingen zullen verder uitgewerkt worden in de NIKG. Daarna worden
de duurzaamheidsmaatregelen verwerkt in de Kaderbrief

Enkele voorbeelden van al lopende projecten zijn CO2 uitstoot vermindering door gebruik
van duurzaam asfalt en de invoering van intelligente verkeersregelinstallaties dat resulteert
in minder remmen en optrekken. Energiebesparing wordt gerealiseerd door de openbare
verlichting te voorzien van LED technologie. In 2020 zal een groot deel van alle provinciale
lichtarmaturen vervangen zijn door LED technologie. Voor vervanging van het gehele areaal
zal additioneel krediet benodigd zijn. Ook de steunpunten worden vanaf 2019
energieneutraal gemaakt. Mogelijkheden voor het opwekken van zonne-energie op het
eigen areaal wordt onderzocht. Een pilot met opwekking van zonne-energie in Krommenie
heeft geresulteerd in een samenwerkingsverband met de provincie Noord-Brabant en Zuid-
Holland dat verder vormgegeven gaat worden. Hergebruik van grondstoffen en zelfs
bouwdelen wordt gestimuleerd bij de Cruquiusbrug, dit project wordt in 2020 aanbesteed.

 Aanpak chroom-6
In 2018 is vastgesteld dat in oude verflagen van ongeveer de helft van de beweegbare
kunstwerken van de provincie chroom-6 voorkomt en mogelijk ook in oude verlagen van
andere staalconstructies zoals OV-masten. Chroom-6 kan in stofvorm gevaarlijk zijn voor
de gezondheid, met name voor het onderhoudspersoneel. De provincie is daarom meteen in
overleg gegaan met gebiedscontractanten en er zijn extra beheersmaatregelen genomen.
De meerkosten voor onderhoud worden op dit moment ingeschat op totaal € 4,6 miljoen
(op basis van 23 objecten waar nu een verhoogd gehalte chroom-6 is vastgesteld). Voor het
jaar 2020 is € 0,9 miljoen beschikbaar gesteld voor de dekking van de verwachte
meerkosten, die de gebiedsaannemers maken voor de geplande onderhoudsmaatregelen
2020 aan deze kunstwerken.
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 Verbeteren biodiversiteit
Zowel landschappelijk als vanuit het oogpunt van biodiversiteit is er nog verbetering
mogelijk bij het onderhouden van onze bermen, een belangrijk leefgebied voor bijen en
andere insecten. De provincie zal blijven inzetten op deze verbeteringen, waardoor de
resultaten voor de buitenwereld direct zichtbaar worden. Voorbeelden hiervan zijn
sinusmaaien, gefaseerd maaien en insectenhotels, in de vorm van staand en liggend dood
hout. In het coalitieakkoord is € 0,5 miljoen per jaar hiervoor beschikbaar gesteld. Ook
wordt verdere invulling gegeven aan de landschappelijke inpassing en biodiversiteit
provinciale (vaar)wegen. Bij de kaderbrief 2019 is hiervoor tot en met 2023 € 0,35 miljoen
per jaar beschikbaar gesteld. Voor de komende jaren worden minimaal twee (vaar)wegen
per jaar aangepakt waar de meeste landschappelijke en biodiversiteitswinst te behalen is.
Ook worden er extra faunapassages aangelegd op bijvoorbeeld de N201c en worden de
huidige faunapassages aangepakt zodat deze voldoen aan de kwaliteitseisen.

 Machinerichtlijn.
De provincie Noord-Holland is wettelijk verplicht om haar beweegbare kunstwerken te laten
voldoen aan de Machinerichtlijn (MRL). De MRL is wetgeving voor veilig gebruik en
beheersing van risico’s voor gebruikers, bedienend en onderhoudspersoneel van machines.
Voor het uitvoeringsprogramma MRL voor beweegbare kunstwerken is € 11,8 miljoen
(Kaderbrief 2017)  beschikbaar. Vanuit landelijk perspectief is recentelijk een nieuw
eenduidig referentiekader opgesteld. De provincie wil de beweegbare kunstwerken
opwaarderen naar het nieuwe landelijk toegepaste veiligheidsniveau. Totaal is hiervoor bij
de Kaderbrief 2020 € 5,5 miljoen extra beschikbaar gesteld. Verder onderzoek is
momenteel gaande om vast te stellen of verder budget nodig is voor de toekomst. Om het
programma in lijn te laten lopen met de aansluiting van de beweegbare kunstwerken op de
bediencentrale, wordt het programma versneld uitgevoerd. Het programma wordt in 2024
afgerond in plaats van in 2026.

 Ontsteken verlichting
De netbeheerder Liander heeft aangegeven dat er medio 2021 wordt gestopt met het
faciliteren van het TF-signaal. Het TF-signaal wordt door Provincie Noord-Holland gebruikt
voor het ontsteken van de openbare verlichting (OVL) en  Verkeersregelinstallaties (VRI). Als
dit signaal niet meer aangeboden wordt, dan is het ontsteken van verlichting en het
dimmen van lantaarns niet meer mogelijk. Om deze functionaliteit te waarborgen dient in
iedere OVL- en VRI-kast het zgn. TF-relais vervangen te worden door een astronomische
klok (totaal 780 stuks).
Aangezien het hier aansluitingen betreft die op het eigen net van de provincie zijn
aangesloten, wordt het door Liander (en de overige netbeheerders) niet gezien als
onderdeel van hun netbeheerderstaak om voor vervanging te zorgen.
Per locatie (OVL-/VRI-kast) dient een bedrag gerekend te worden van ongeveer € 1.000,-
Totaal is hier een krediet van € 750.000,- voor benodigd, die in deze voordracht wordt
aangevraagd.

 Steunpunten
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Voor de verbouwingen aanpassingen van de steunpunten is een extra krediet van € 45.000 
noodzakelijk. Vanaf 1 januari 2019 worden de capaciteitskosten aan alle investeringen 
toegerekend. Bij de oorspronkelijke kredietvotering was hiermee geen rekening gehouden. 
Dit bedrag wordt in 10 jaar afgeschreven. De dekking van deze kapitaallasten past binnen 
het in de begroting opgenomen budget kapitaallasten.

4. Aanpassing reeds aangevraagde en benodigde nieuwe projectkredieten
Ter uitvoering van het PMO 2020-2027 wordt aan uw Staten voorgesteld.

 Eén krediet voor de uitvoering van vervangingsinvesteringen vaarwegen te verlagen met
in totaal € 6,25 miljoen.

 Vijftal kredieten voor de uitvoering van vervangingsinvesteringen wegen en vaarwegen
te verhogen met in totaal € 2,72 miljoen. Respectievelijk € 1,36 miljoen voor vier
vervangingsinvesteringen wegen en € 1,36 miljoen voor één vervangingsinvestering
vaarwegen.

 Negental kredieten voor de uitvoering van vervangingsinvesteringen beschikbaar te
stellen met in totaal € 13,76 miljoen. Respectievelijk € 3,73 miljoen voor viertal
vervangingsinvesteringen wegen en € 10,03 miljoen voor vijftal
vervangingsinvesteringen vaarwegen.

 Een aanvullende krediet Machinerichtlijn beschikbaar te stellen van in totaal € 5,50
miljoen;

 Een aanvullend krediet beschikbaar te stellen voor de aanpassingen/verbouwing
steunpunten van totaal € 45.000.

Bovenstaande besluiten zijn in onderstaande tabel en onder punt 5 in het ontwerpbesluit nader 
gespecificeerd. 

In het PMO 2020-2027 zijn ook kasramingen van de lopende vervangingsinvesteringen (reeds 
verstrekte kredieten) geactualiseerd. Daarbij gaat het om verstrekte jaarschijfkredieten tussen 
2011 en 2013 en projectkredieten, zoals verstrekt bij het PMO tussen 2014 en 2019. Ook zijn 
de kasramingen van de geprogrammeerde projecten (vanaf 2020) geactualiseerd. 
Kasritmes
 (bedragen x € 1 miljoen)

2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Wegen 38,61€    19,56€    19,04€    15,52€    1,19€   2,02€   4,09€   4,93€   
Vaarwegen 14,47€    19,78€    24,49€    10,60€    13,25€    4,46€   8,88€   13,92€    
Totaal PMO 53,08€   39,34€   43,53€   26,12€   14,44€   6,48€    12,97€   18,85€   
Reserve investeringen kunstwerken 8,57€   1,30€   0,80€   0,60€   -€    -€    -€    -€    
DVM wegen / uitrol intelligente verkeers-
lichten (i-VRI) 1,65€   0,83€   0,83€   0,83€   0,39€   -€    -€    -€    
Steunpunten 1,35€   2,13€   1,30€   -€    -€    -€    -€    -€    
Reserve investeringen vaarwegen 0,00€   -€    -€    -€    -€    -€    -€    -€    
Totaal 64,65€   43,60€   46,45€   27,54€   14,83€   6,48€    12,97€   18,85€   

In totaal leidt dit tot geactualiseerde kapitaallasten, die zijn verwerkt in het voorliggende PMO 
2020-2027 en de Begroting 2020/meerjarenraming, zie onderstaande tabel. De 
geactualiseerde kapitaallasten passen binnen de financiële kaders van de Kaderbrief 2020. 

81



2019

Hieronder staan de kapitaallasten van het PMO, reserve kapitaallasten Vaarwegen en Wegen 
(VIK), iVRI en de Steunpunten. 

Kapitaallasten
 (bedragen x € 1 miljoen)

2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Wegen 3,11€   3,88€   4,28€   4,66€   4,97€   4,99€   5,03€   5,11€   
Vaarwegen 1,05€   1,37€   1,75€   2,18€   2,40€   2,70€   2,80€   2,93€   
Totaal PMO 4,16€    5,25€    6,02€    6,84€    7,37€    7,69€    7,84€    8,05€    
Reserve investeringen kunstwerken 1,24€   1,75€   1,84€   1,89€   1,93€   1,93€   1,93€   1,93€   
DVM wegen / uitrol intelligente verkeers-
lichten (i-VRI)

-€    0,11€   0,17€   0,22€   0,28€   0,30€   0,30€   0,30€   

Steunpunten -€    -€    0,80€   0,95€   0,95€   0,95€   0,95€   0,95€   
Reserve investeringen vaarwegen 0,01€   0,01€   0,01€   0,01€   0,01€   0,01€   0,01€   0,01€   
Totaal 5,41€    7,12€    8,84€    9,91€    10,54€   10,89€   11,03€   11,24€   
Begroting 2020 / meerjarenraming 5,53€   7,37€   9,24€   10,57€    11,40€    11,75€    11,89€    12,10€    
Ruimte 0,12€    0,25€    0,40€    0,66€    0,86€    0,86€    0,86€    0,86€    

Voor dit jaar (2020) is de totale kredietaanvraag van € 10,23 miljoen en past binnen het 
gestelde investeringsplafond van € 20 miljoen. Ook de voorgaande jaren paste de totale 
kredietaanvraag binnen het gestelde investeringsplafond. De fluctuaties in de hoogte van de 
kredietaanvragen passen binnen de financiële kaders vastgesteld in de Kaderbrief 2020 en 
leiden derhalve niet tot hogere kapitaallasten. De kapitaallasten wegen en vaarwegen blijven 
jaarlijks in deze periode onder de € 20 miljoen, zie bovenstaande tabel.  

5. Voorstel
Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

Dhr. A.T.H. van Dijk, voorzitter

Mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris
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Ontwerpbesluit

Nr. 81-2019 

Provinciale Staten van Noord-Holland;

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 24 september 2019;

gelet op de aangegeven onderhoudsmaatregelen in het PMO 2020-2027, welke noodzakelijk 
zijn om de infrastructuur te kunnen laten blijven voldoen aan de vastgestelde 
onderhoudsniveaus;

besluiten:

1. De kredieten voor de uitvoering van vervangingsinvesteringen vaarwegen te verlagen met
€ 6,25 miljoen, zoals hieronder gespecificeerd. Dit leidt tot lagere kapitaallasten
Investeringen Vaarwegen.

Vaarweg-traject  Omschrijving:  Krediet
(x € 1 miljoen)

K4/5/6c 
vaarwegvak 20

Niedorpervaart (deel), brug N241 Kolhorn; vervangen 
12 km houten oeverconstructie en 1 km staal. Krediet 
wordt verlaagd omdat de aanbesteding van dit project 
lager was, dan de geraamde kosten. 

 € 8,00 (-6,25)

2. De kredieten voor vervangingsinvesteringen wegen en vaarwegen te verhogen met
€ 2,72 miljoen, zoals hieronder gespecificeerd;

De totale kredietverhoging vervangingsinvesteringen wegen bedraagt € 1,36 miljoen, deze 
wordt ten laste van de kapitaallasten Investeringen Wegen gebracht.

Weg-traject  Omschrijving:  Krediet
(x € 1 miljoen)

N247a-06 Trajectbenadering vervangen kunstwerk Slochterbrug 
en duiker. Hoewel reeds uitvoeringskrediet verkregen 
is, is op basis van een nieuwe markteconomische 
raming gebleken dat het bestaande krediet niet 
toereikend is. Naast een hogere voorziene bouwkosten 
zijn er ook gewijzigde inzichten ten aanzien van 
engineering van de aannemer en risico-opslag die 
kostenverhogend doorwerken.

€ 2,00 (+0,55)

N247a-03 Trajectbenadering vervangen kunstwerk Dijksbrug. De 
raming is herijkt waarbij met name indexatie leidt tot 

€ 1,60 (+0,10)
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een stijging van de eindprognose

N239a-03 Trajectbenadering; vervangen kunstwerk en een deel 
reconstructie verharding van de N239a (km 13,67 tot 
km 22,56). In combinatie met PMI project N239-08 en 
in combinatie met groot onderhoud vanuit het 
Gebiedscontract Midden-Noord. Kredietbijstelling is 
nodig doordat de projectraming is herijkt op huidige 
prijspeil. 

€ 2,20 (+0,11)

N243a-04 Trajectbenadering. In de realisatie van het PMI project 
N243-06 groot onderhoud aan het traject N243a 
tussen km. 0.680 (N242) - 15.700 (N23), vervangen 
van 12 kunstwerken welke zijn gebouwd in de periode 
1930. Kredietbijstelling is nodig door herijking 
projectkaders, zoals toepassing damwanden, extra 
verwijdering teer houdend asfalt en actualisatie van 
het prijspeil.

€ 9,30 (+0,60)

Totaal €15,10 (1,36)

De totale kredietverhoging vervangingsinvesteringen vaarwegen bedraagt € 1,36 miljoen, 
deze wordt ten laste van de kapitaallasten Investeringen Vaarwegen gebracht.

Vaarweg-traject  Omschrijving:  Krediet
(x € miljoen)

K20a-01; 
vaarwegvak 5

Noordhollandsch Kanaal: Omval - Alkmaar Noord. 
Vervanging 0,5 km hout en oeverconstructie door  
staal. Uit nadere onderzoeken, inspecties en 
opgetreden problemen rondom de Victoriebrug te 
Alkmaar, is de vervangingsscope uiteindelijk groter 
geworden dan eerder aangenomen op basis van 
inspecties boven de waterlijn. 

€ 3,4 (+1,36)

3. De kredieten voor de uitvoering van vervangingsinvesteringen wegen en vaarwegen  (in
totaal € 13,76 miljoen) te verstrekken, zoals hieronder gespecificeerd;

De totale kredietaanvraag vervangingsinvesteringen wegen bedraagt € 3,73 miljoen, deze wordt 
ten laste van de kapitaallasten Investeringen Wegen gebracht. 

Wegtraject Omschrijving Krediet
(x € 1 miljoen)

Waterwolftunnel Vervanging SCADA.  'Het scada systeem is het hart 
van het besturingssysteem van de Waterwolftunnel. 

€ 1,50
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Het huidige scada systeem is instabiel. Om de 
beschikbaarheid van de tunnel de komende jaren te 
garanderen dient het systeem (hardware en software) 
te worden vervangen.

N244a-01 Gefaseerde kap en herplant van bomen tussen de 
rijbaan van de N244 (hmp 0 – 5,33) en het 
Noordhollandsch Kanaal over een periode van 10 
jaar. De 315 st. populieren hebben het einde van hun 
‘technische’ levensduur bereikt en ze staan gevaarlijk 
voor het verkeer in de obstakelvrije zone van de 
vernieuwde weg. Herplant van de grote populieren is 
niet mogelijk (verkeersveiligheid, kabels en leidingen, 
dijklichaam), daarom worden onder andere 630 st. 
kleinere fruitbomen aangeplant. De gefaseerde 
aanpak is noodzakelijk voor het behoud van het 
jachtgebied van vleermuizen. € 0,48

Vervangen 
Observatiecamera’s 
VRI  

Grootschalige vervangen observatiecamera’s voor de 
verkeerskruispunten.

€ 1,00

ontsteken 
verlichting

TF-relais vervangen te worden door een 
astronomische klok (totaal 780 stuks) in de kasten 
van de openbare verlichting en 
verkeersregelinstallaties

€ 0,75

Totaal € 3,73

De totale kredietaanvraag vervangingsinvesteringen vaarwegen  bedraagt € 10,03 miljoen, deze 
wordt ten laste van de kapitaallasten Investeringen Vaarwegen gebracht. 

Vaarwegtraject   Omschrijving Krediet  
(x 1 miljoen)

K18a-01, 
vaarwegvak 16

Westfriesche Vaart: splitsing Waardkanaal - zijsloot 
bij km. 7,8. 1000 m houten oeverconstructie wordt 
vervangen (daar waar mogelijke worden er 
natuurvriendelijke oevers aangelegd).

€ 1,685

K18b-01, 
vaarwegvak 17

Westfriesche Vaart; zijsloot bij km. 7,8 - Medemblik, 
2600 m houten oeverconstructie wordt vervangen 
(daar waar mogelijke worden er natuurvriendelijke 
oevers aangelegd).

€ 4,40

K9-01, 
vaarwegvak 8

Markervaart Noord en Kogerpolderkanaal: Stierop- 
Noordhollandsch Kanaal. Vervangen 340 m houten 
oeverconstructie voor hout (daar waar mogelijke 
worden er natuurvriendelijke oevers aangelegd). 

€ 0,84
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K20Na-01, 
vaarwegvak 4

Noordhollandsch Kanaal: Alkmaar noord - St. 
Maartensvlotbrug. Vervanging 0,4 km houten  
oeverconstructie door staal

€ 1,50

K20a-02, 
vaarwegvak 5

Noordhollandsch Kanaal: Omval - Alkmaar Noord, 
vervangen 373m vervangen hout voor staal.

€ 1,60

Totaal € 10,03

4. Het aanvullende krediet Machinerichtlijn te verstrekken van totaal € 5,50 miljoen en de
voortvloeiende kapitaallasten ten laste te brengen van de begrotingspost reserve
Kapitaallasten Wegen. (afschrijving 15 jaar)

5. Het krediet Steunpunten aanpassen/verbouwen te verstrekken van totaal € 45.000 en de
voortvloeiende kapitaallasten ten laste te brengen van de begrotingspost Kapitaallasten
Investeringen Wegen (afschrijving 10 jaar)

6. Kennis te nemen van de actuele kasritmes van de lopende kredieten en de
geprogrammeerde kasritmes voor vervangingsinvesteringen, zoals gespecificeerd in het
PMO 2020-2027.

Haarlem, 18 november 2019 

Provinciale Staten voornoemd,

 , voorzitter

 , statengriffier

81



1 Advies commissie M&B PMO voor PS 11 nov 2019 

Uw contactpersoon
S. Neeskens
AD/STG

Doorkiesnummer +31235145282
neeskenss@noord-holland.nl

5 november 2019 1|6

Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 11-11-2019
Commissie M&B  
Datum commissievergadering 28-10-2019 

Onderwerp:   Voordracht Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud      
2020-2027

Advies commissie M&B:

De Voordracht Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027 (PMO) als bespreekstuk wordt 
doorgeleid naar PS van 11 november 2019

Uittreksel van het concept-verslag M&B 28-10-2019:

5a. Voordracht Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027

De heer Steeman (D66) zegt dat D66 erg blij is dat in dit PMO de blik breder is dan asfalt alleen. Niet alleen 
maai- maar ook zaaibeleid verdient hoge aandacht. De inzet op de fiets komt nog te weinig naar voren. Veel 
projecten in het PMO zijn op de auto gericht. D66 ziet te weinig terug dat er wordt gewerkt aan 
aaneensluitende fietsinfrastructuur.

Bij interruptie vraagt de heer Klein (CU) waarom D66 dit verwacht terug te zien in het onderhoudsprogramma 
voor bestaande infrastructuur.

De heer Steeman (D66) legt uit dat onderhoud altijd meekoppel-kansen biedt. 
D66 pleit voor vervoer over water. Dat onderdeel komt onvoldoende terug in het PMO. De rol van inwoners is 
ook voor de provincie belangrijk. Daar valt nog winst te behalen. Zij zijn de dagelijkse ervaringsdeskundigen. 
Het is belangrijk om inwoners vroegtijdig en persoonlijk mee te laten praten. Dat kan het draagvlak voor 
onderhoudsprojecten vergroten.
Wordt door Provincie Noord-Holland gewerkt met een strategische Assetmanagementplanning bij grote 
kunstwerkprojecten? Hoe gaat de provincie voorkomen dat zich in de toekomst grote risico’s voordoen, zoals 
bij de Leeghwaterbrug? Op welke wijze zijn lessen getrokken uit dat project en zo ja op welke wijze zijn die 
lessen ingebed?

De heer Gringhuis (GL) weet dat onderhoud essentieel is om Noord-Holland goed bereikbaar te houden. GL 
wordt ‘onrustig’ van het onderhoudsniveau van vaarwegen. Sommige vaarwegen worden onderhouden op D 
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niveau. Dit is lager dan het C-niveau. Kan hieruit worden afgeleid dat delen van vaarwegen niet voldoen aan 
de wettelijke eisen ten aanzien van onderhoud? Is de provincie aansprakelijk als hierdoor ongevallen 
plaatsvinden?
Langs provinciale wegen en busbanen staan circa 550 bushaltes. Door gemeenten worden hun bushaltes 
verduurzaamd, bijvoorbeeld met een groen dak van vetplanten. Deze daken vangen fijnstof op en houden 
regenwater vast. Utrecht heeft hiermee goede ervaringen opgedaan De kosten hoeven niet per se hoger te 
zijn dan die van een standaard bushokje. GL ziet graag dat als er nieuwe bushokjes moeten komen, deze 
worden vervangen door duurzame hokjes. Wat vindt de commissie hiervan? Wat vindt de gedeputeerde van 
het idee?

De heer Klein (CU) vindt het een sympathiek idee om bushokjes te verduurzamen.
De softwaretechniek van de Waterwolf tunnel moet worden vervangen. Het betrof een DBFM contract waarbij 
de aannemer verantwoordelijk is voor alle kosten voor onderhoud en beheer gedurende een bepaalde 
periode. Hoe kan het dan toch dat de provincie hiervoor 1,5 miljoen euro ter beschikking moet stellen? Hoe 
kan worden voorkomen dat straks het softwaresysteem weer instabiel raakt?
Het ontsteken van openbare verlichting vindt plaats door middel van een centraal signaal van Liander. Dat 
signaal verdwijnt. Wanneer van een centrale naar een decentrale aansturing wordt overgegaan lijkt dat een 
stap terug. Zou het niet beter zijn om een centraal systeem te installeren? Het ontsteken van de openbare 
verlichting mag er niet op achteruitgaan.
Met het programma Bereikbaarheid Zuid-Kennemerland wordt aan de slag gegaan. In het coalitie akkoord 
staat niets over de weg N200. Valt de aanpak van de weg onder het programma? Is de gedeputeerde bereid 
om met de stichtingen, die werden vertegenwoordigd door de inspreker, in gesprek te gaan? Hoe staat de 
gedeputeerde tegenover het idee om op korte termijn de maximum snelheid op de Zeeweg te uniformeren? 

De heer Hoogervorst (SP) vraagt of de gedeputeerde bereid is om de aanpak van de N200 zo snel mogelijk in 
het PMO op te nemen? Het project kan dan de studiefase ingaan met betrokkenheid van burgers. 
Spreker citeert: “Verder is er groen licht gegeven voor het houden van Formule 1 in Zandvoort. Wat de impact 
is op ons wegennet is nog niet bekend. Door de organisatie van Formule 1 wordt gewerkt aan een 
verkeersplan…”
Het is mooi dat de organisatie van de Formule 1 zelf een verkeersplan maakt. Het verbaast de heer 
Hoogervorst dat de provincie volledig afwachtend is. 
Kan het project Solar Road in het PMO worden opgenomen?
Alle gebieden in Provincie Noord-Holland staan onder contract bij een aanbieder, tevens uitvoerder. Wanneer 
gaat een onderhoudsproject toegevoegd worden aan de opdracht van een uitvoerder in een gebied? Blijven er 
projecten op het gebied van onderhoud die in handen van Provincie Noord-Holland blijven?
De SP spreekt haar zorg over het uit de hand lopen van het project Leeghwaterbrug in Alkmaar. Wat is de 
laatste stand van zaken?

De heer Deen (PVV) vertelt dat de PVV over het algemeen genomen positief is over het PMO. Het is goed om 
te lezen dat er sprake is van een goede samenwerking met gebiedscontractanten. 
De blijvende aandacht voor bermonderhoud is prima om bijen en andere insecten een steuntje in de rug te 
geven.
De PVV wordt niet enthousiast van het feit dat de provincie niet alleen wil bijdragen aan de nationale en 
internationale klimaat- en CO2 doelstellingen, maar hierin zelfs een voorloper wil zijn. naar de mening van de 
PVV een volslagen zinloze ambitie.



3 | 6  | Advies aan PS

De fractie is benieuwd naar de NIKG eind dit jaar, waarin de financiële consequenties van de klimaat- en CO2 
doelstellingen verder zullen worden uitgewerkt.
De SP refereerde aan Solar Road. De PVV stelde daarover heel vaak vragen. De PVV zou juist niet willen dat 
Solar Road in het PMO wordt opgenomen. Wat de PVV betreft worden morgen nog de aandelen verkocht en 
zodoende 400.000 euro veilig gesteld, gezien het grote aantal faillissementen in deze sector. Daarmee houdt 
de provincie nog wat over van de door de Noord-Hollanders zuur verdiende belastingcenten.
Behoudens het zojuist gezegde kan de PVV instemmen met de voorliggende voordracht.

Mevrouw Van Geffen (VVD) spreekt van een helder stuk. De VVD is in afwachting van het vervolg van de 
doorwerking van het provincie akkoord. De fractie is heel blij dat veel projecten op asfalt zijn gericht. De auto 
is er nu eenmaal. Groei van inwoners betekent ook groei van auto’s, fiets en OV. Bij het vervoer naar de kust 
gaat het niet om de specifieke situatie rond Formule 1. Het simpelweg schrappen van rijbanen op weg naar 
zee is een voorbeeld van het verleggen van een autostroom waarmee de verkeersdoorstroming wordt 
belemmerd. Gebleken is dat 5% minder autokilometers vraagt om 30% meer OV-kilometers. Er gaan ook 
bussen en vrachtauto’s over asfalt. Ook die zullen moeten kunnen doorrijden. Het is een illusie om niet meer 
aan asfalt te denken. 
Het idee voor duurzame bushokjes spreekt de VVD aan. Als dit geen extra kosten met zich meebrengt dan 
zou de VVD meteen willen doorpakken.
Over het onderhoud van vaarwegen staat niet veel vermeld. Vraagt een Blauwe golf om het vaarverkeer te 
laten doorgaan, geen geld?
Er wordt onderzoek gedaan naar overslaglocaties voor vervoer over water. Hoe verhoudt zich dat met de bio 
diverse inrichting van kades? 
Er wordt gesproken over de aanleg van extra faunapassages. Is er een evaluatie van hoeveel dieren de weg 
naar een passage vinden?
Worden gebiedscontracten tussentijds geëvalueerd, zowel financieel als kwalitatief? Zijn er verschillen qua 
regio?

De heer Hollebeek (PvdD) is heel enthousiast over het idee van GL voor het verduurzamen van bushokjes. Het 
opnemen van de N200 in PMO lijkt de fractie prima. Het gaat de fractie niet alleen om de veiligheid, maar ook 
om de uitstoot.
Opvallend is dat er sprake is van het verbeteren van biodiversiteit en verduurzaming van infrastructuur. Wat 
wordt bedoeld? Bij de verduurzaming van infrastructuur plaatst de PvdD een kanttekening. Ander asfalt en 
een betere afstemming tussen verkeerslichten leidt niet tot 50% minder CO2-uitstoot.
Er wordt een krediet beschikbaar gesteld voor het vervangen van een houten oeverconstructie door staal. 
Waarom de keuze voor staal? De voorkeur van de PvdD gaat altijd uit naar de meest duurzame vorm. 
Natuurvriendelijke oevers gaan voor hout en hout voor staal.
De PvdD mist een integrale visie op wegbermen en oevers. De fractie ziet graag een meer integrale, 
netwerkachtige benadering binnen en tussen deze onderwerpen. De PvdD overweegt hiervoor een motie in te 
dienen in Provinciale Staten.

Mevrouw Abdi (PvdA) vraagt wanneer de commissie en de gedeputeerde in overleg gaan over een ander 
proces van PMI en PMO.
Oude verflagen die chroom 6 bevatten zijn schadelijk voor de gezondheid van onderhoudspersoneel. De 
kosten zijn hoger dan de vrijgemaakte gelden voor het treffen van maatregelen.
De PvdA is een voorstander van duurzame bushokjes. Denk daarbij meteen aan circulair maken en de 
mogelijkheden van zonnepanelen.  Wellicht kan dit ook worden onderzocht voor overdekte fietshokken?
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Mevrouw Kuiper (CDA) zegt dat de coalitie ambities heeft op het gebied van duurzaamheid biodiversiteit en 
energietransitie. Dat moet nog verwerkt worden in de Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen. Pas dan zijn de 
financiële consequenties duidelijk. Het is goed dat de provincie het voorbeeld geeft.  Wel moet er altijd een 
afweging kunnen plaatsvinden tussen de kosten en de te verwachten effecten van nieuwe maatregelen.
Als er geen nieuwe infrastructuur komt of dit wordt langdurig uitgesteld dan heeft dit tot gevolg dat er geen 
nieuwe beheerskosten zijn. Wat betekent dit voor het beheer van bestaande wegen, die niet zullen worden 
ontlast van bepaalde verkeersstromen en waarvan de inrichting niet optimaal is. Het CDA gaat ervan uit dat 
dit ook bij het nieuwe PMI en het daarmee samenhangende PMO in beeld wordt gebracht. Kan de 
gedeputeerde dit nader toelichten?

De heer Dessing (FvD) zegt dat zijn fractie het PMO heeft bestudeerd. Er ligt een gedegen stuk voor waarin de 
fractie zich op grote lijnen kan vinden. FvD is niet per se een voorstander van het voorloper willen zijn op 
klimaat en CO2 doelstellingen. De fractie van FvD ziet de verdere financiële uitwerking in het NIKG zal FvD 
met scherpe belangstelling volgen. Onder die condities kan FvD instemmen met het voorliggende PMO.

De heer Steeman (D66) vindt het verduurzamen van bushokjes een uitstekend idee. Naast groene daken valt 
ook te denken aan zonnepanelen op bushokjes. 

Mevrouw Kuiper vertelt dat het CDA het een goed voorstel vindt om bushokjes te verduurzamen. Daarbij 
moet wel worden gekeken hoe hufterproof een dergelijk bushokje is. 

Gedeputeerde Tekin vertelt dat het PMI en PMO twee verschillende documenten zijn. Dit is de laatste keer dat 
beide apart worden behandeld. Ze worden samengevoegd. Nieuwe fietspaden en de Zeeweg dan hoort 
gewoon ook in het PMI thuis en minder in het PMO. Als onderhoud wordt gepleegd dan wordt altijd 
geprobeerd om van werk werk te maken. Als het mogelijk is wordt dan bijvoorbeeld het fietspad, naast de 
aan te pakken weg, meegenomen. Met de hulp van Provinciale Staten zal het college een poging wagen om 
het allemaal scherper op te schrijven. 
Vervoer over water en de Blauwe Golf horen in het PMI thuis. Het betreft meer beleid dan onderhoud.
De provincie doet aan assetmanagementplanning. Dat is niet openbaar want dan zou de provincie haar 
positie naar de markt toe weggeven.  
Als de Leeghwaterbrug klaar is, dan komt er een uitgebreide evaluatie, ook naar de rol van de aannemer.
Over het verduurzamen van bushokjes in Utrecht heeft de gedeputeerde gelezen. Het is een goede suggestie. 
Hoe langer deze commissie er over sprak, hoe meer erbij kwam. De gedeputeerde gaat zijn huiswerk om te 
beoordelen wat mogelijk is, inclusief kosten. 
Oevers kennen met name onderhoudsniveau D. Dit betreft echt de oevers en niet de vaarwegen. Het 
onderhoud is risico gestuurd, waarbij veiligheid een item is en blijft. Als onveiligheid dreigt dan wordt er 
ingegrepen. Dat wordt in de gaten gehouden.
Helaas kent de Waterwolftunnel een oude onderhoudscontractvorm. De software zou 8 jaar meegaan. Nu 
wordt deze na 7 jaar afgeschreven. De software vertoonde veel kuren. Vanwege veiligheid is de vervanging 
een jaar naar voren gehaald. 
Het college baalt er ook van dat Liander (landelijk) stopt met het signaal voor het ontsteken van openbare 
verlichting. Daar moet de provincie mee dealen.  De vraag naar een andere vorm van centrale bediening wordt 
uitgezet, maar mogelijk is centraal bedienen ingewikkelder dan gedacht. Het overnemen van het systeem van 
Liander kan worden onderzocht, al blijkt dit een verouderd systeem te zijn.
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Aan de Zeeweg is in 2015 groot onderhoud gepleegd. Voorlopig is de Zeeweg nog niet opgenomen in het 
PMO. De ideeën van inspreker, de heer Prins, gaan veel over het PMI deel. Er is al een afspraak gepland voor 
ambtelijk overleg. De gedeputeerde heeft de Bereikbaarheid- en Mobiliteitsportefeuille. Hier horen natuur, 
recreatieschappen en cultureel erfgoed bij. Collega gedeputeerden zullen moeten worden betrokken, om te 
beoordelen wat mogelijk is. Natuurlijk moet in gesprek worden gegaan met de regio.  Van 3,25 miljoen euro 
gaat 1,45 miljoen euro naar de spoorse maatregelen, als Provinciale Staten daarmee akkoord gaan. Er blijft 
een bedrag over. De stichting Vrienden van Middenduin is één van de belanghebbenden om het gesprek mee 
te voeren. Het college staat altijd open voor een gesprek en goede ideeën. 
Op 12 december 2019 worden Masterclasses georganiseerd. Dan komen ook de gebiedscontracten aan bod.
Onderhoud vaarwegen komt niet terug in dit PMO. Behalve de Amstel, die op de planning staat voor 2022, 
zijn de overige vaarwegen gebaggerd, Zij komen weer in beeld vanaf 2031.
De grote fauna passages worden gemonitord. Eenmaal per 2 jaar komt de gedeputeerde Natuur met een 
biodiversiteitmonitor. Niet alle faunapassages worden gemonitord.
Overslaglocaties is een onderdeel dat de gedeputeerde zou willen parkeren om er op terug te komen bij 
Vervoer over water. De gedeputeerde komt bij de bespreking over het combineren van PMI en PMO terug op 
de vraag of het realiseren van bio diverse kades en vervolgens aanwijzen als overslaglocatie elkaar niet bijt.
De heer Hollebeek sprak over 50%. Ambities worden gesteld. Het streven is op dit moment om tot 25% zien te 
komen. De instelling van de VRI helpt wel degelijk. 
Staal (in plaats van hout) wordt gebruikt als een sterke oeverconstructie noodzakelijk is. Dan moet praktisch 
worden gehandeld.
Voor de aanpak van de Chroom 6 problematiek is door het vorige college geld gereserveerd. Het plan van 
aanpak is klaar. Voor wat nu bekend is zijn de middelen voldoende om de Chroom 6 uitdaging die binnen de 
verantwoordelijkheid van de provincie ligt. 
Mevrouw Kuiper vroeg of minder wegen ook minder onderhoud met zich meebrengt. De gedeputeerde kan 
daarop geen antwoord geven. Het valt te bezien of er geen nieuwe wegen bij komen. Als het PMI en PMO zijn 
samengevoegd, is het een goede vraag om te bespreken.

Het project Leeghwaterbrug behaalde onlangs een mijlpaal. Het beweegbare brugdeel is twee weken 
succesvol geplaats. De aannemer loopt nog op planning om in maart 2020 te kunnen opleveren. 
De gedeputeerde praat binnenkort met ondernemers. Daarvan volgt een terugkoppeling. 

Over het verkeersplan van de organisatie Formule 1 zegt de gedeputeerde dat de organisatie primair 
verantwoordelijk is voor het opstellen van een verkeersplan. De gemeente Zandvoort moet daarmee 
uiteindelijk instemmen. Alle bestuurders zagen inmiddels een tweede versie van het verkeersplan. Inmiddels 
zit Provincie Noord-Holland ook aan tafel. Voor de zomer is gezegd dat dit de meest duurzame wedstrijd 
moet worden van de Formule 1 agenda. Het verkeersplan wordt dan ook getoetst aan de hoge ambitie die de 
organisatie zichzelf heeft gesteld. De overheden deden een goede geste met de spoorse maatregelen. Als het 
verkeersplan definitief is en openbaar mag worden gemaakt, dan krijgt de commissie het te zien en kan 
daarover het gesprek worden gevoerd. De provincie kan kennis en knowhow bijdragen maar uiteindelijk moet 
de burgemeester van Zandvoort zijn akkoord geven.

Als de provincie aan groot onderhoud doet, is er altijd sprake van participatie. De buurt wordt betrokken. Dat 
gaat niet altijd goed vanwege de verschillende verwachtingen die er zijn. De Prinses Amaliabrug is een mooi 
voorbeeld van goede participatie. Er moet actief op worden ingezet dat aan de voorkant heel transparant en 
duidelijk wordt gecommuniceerd. Ook ‘nee’ is een antwoord. De omgeving heeft recht op duidelijkheid. Dat 



6 | 6  | Advies aan PS

geldt voor PMI- en PMO-projecten. Participatie kan altijd beter. Op het moment dat het PMI en PMO bij elkaar 
worden gevoegd zal het gesprek worden gevoerd over wat dit voor de participatie betekent.

Tweede termijn:

De heer Gringhuis (GL) bedankt de commissie voor de steun voor groene bushokjes. Hij is blij met de 
toezegging van de gedeputeerde dat nader onderzoek volgt. GL wacht de uitkomst van het onderzoek met 
smart af.

De voorzitter constateert dat de voordracht als bespreekstuk naar Provinciale Staten kan worden doorgeleid.
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Provincie
Noord-Holland

Provinciale Staten van Noord-Holland
door tussenkomst van de statengriffier mw. drs. K. Bolt
Dreef 3, tweede etage

Gedeputeerde Staten

Uw contactpersoon

dhr F.C.D. Noordberger

BEL/BSP

2012HR HAARLEM

Betreft: schriftelijke beantwoording vraag n.a.v. commissie
mobiliteit en bereikbaarheid d.d. 28 oktober 201 9

Geachte leden,

Telefoonnummer ÷31 235143471

noordbergerf@noord-holland.nl

Verzenddatum

Kenmerk 1273250/1310807

Uw kenmerk

112

Tijdens de Statencommissie Mobiliteit en Bereikbaarheid d.d. 28
oktober 201 9 heeft gedeputeerde Tekin mondeling vragen beantwoord
over het Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027
(PMO). Hij heeft u toegezegd de onderstaande vraag over het TF-relais
schriftelijk te beantwoorden. In deze brief treft u de aanleiding, de
vraag en het antwoord hierop.

Aanleiding:
De netbeheerder Liander heeft aangegeven dat medio 2021 wordt
gestopt met het faciliteren van het TF-signaal. Het TF-signaal wordt
door provincie Noord-Holland gebruikt voor het ontsteken van de
openbare verlichting (OVL) en dimmen van de Verkeersregelinstallaties
(VRI). Als dit signaal niet meer aangeboden wordt, dan is het ontsteken
van verlichting en het dimmen van de VRI-lantaarns niet meer mogelijk.
Om deze functionaliteit te waarborgen dient in iedere OVL- en VRI-kast
het zogenaamde TF-relais vervangen te worden door een astronomische
klok (totaal 780 stuks).
Aangezien het hier aansluitingen betreft die op het eigen net van de
provincie zijn aangesloten, wordt het door Liander (en de overige
netbeheerders) niet gezien als onderdeel van hun netbeheerderstaak
om voor vervanging te zorgen.

schriftelijke beantwoording vragen

Vraag:
Is het ook mogelijk om het signaal centraal aan te sturen i.p.v. het
plaatsen van een astronomische klok in de verschillende
voedingskasten van de provincie Noord-Holland?

Antwoord:
Centrale aansturing is mogelijk, alleen is dit veel duurder.
Voor systemen met centrale aansturing zijn twee opties mogelijk. Zo
kan er gekozen worden voor een systeem waarbij de provincie Noord
Holland zelf de kabels aan dient te leggen tussen de verschillende
voedingskasten. Dit is zeer kostbaar en niet eenvoudig te realiseren.
Een goedkopere mogelijkheid is dan de aanleg van een draadloos
systeem, waarbij in elke voedingskast een communicatie module wordt

Postbus 3007
2001 DA Haarlem
Telefoon (023) 514 3143

Houtplein 33
2012 DE Haarlem
www. noord-holland. n 1
Kvk-nummer 34362354
Btw-nummer NL.001 0.03.1 24.B.08

POSTBUS 3007 1 2001 DA HAARLEM



212 1273250/1310807

aangebracht die aangestuurd wordt door een draadloos signaal, GPS of
Wifi. Om het signaal in stand te houden moeten hiervoor ook data
abonnementen worden afgesloten. Het draadloze systeem is minimaal
drie keer zo duur dan het nu voorgestelde systeem met astronomische
klokken.

Gezien de aanzienlijk hogere kosten van systemen met centrale
aansturing stellen wij voor het systeem met astronomische klokken aan
te schaffen. Deze klok schakelt op basis van een geprogrammeerde
kalender, waarin schakeltijden op basis van zonsopkomst en -

ondergang zijn opgenomen. Totaal is hier een krediet van € 750.000,-
voor benodigd, die in de Voordracht PMO 2020-2027 wordt
aangevraagd.

O4voorzitter

Hoogachtend,
Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

:iesecretaris

Deze beslissing is namens gedeputeerde staten genomen door het lid
van het college dat met dit onderwerp is belast
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Motie Integrale visie op het beheer van bermen en natuurlijke oevers

Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter bespreking
van het Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027;

constate rende dat:

• in de begroting meer budget is opgenomen voor ecologisch bermbeheer én voor het
invullen van landschappelijke inpassing en biodiversiteit van provinciale (vaar)wegen;

• in het coalitieakkoord staat dat versnippering van natuurgebieden dient te worden
tegengegaan en de biodiversiteit in Noord-Holland versterkt dient te worden;

• het verbeteren van biodiversiteit langs infrastructuur als een prioriteit van het in stand
houden van deze infrastructuur wordt aangemerkt in zowel de begroting als het
Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud (PMO);

overwegende dat:

• in de eerder genoemde provinciale beleidsdocumenten bij bermbeheer wel aandacht is
voor maaibeleid, maar niet voor zaaibeleid;

• nergens sprake is van samenhang tussen diverse door de provincie beheerde bermen;
• nergens sprake is van samenhang tussen bermbeheer en oeverbeheer, terwijl bermen en

oevers fysiek veelal aangrenzend zijn;
• in beide gevallen de ambitie wordt uitgesproken de biodiversiteit te versterken;
• de Gedeputeerde aan de commissie Mobiliteit & Bereikbaarheid heeft aangegeven naar

een meer integrale benadering van investeringen en onderhoud te willen en de
commissie daar welwillend tegenover leek te staan;

gehoord de discussie,

verzoeken het college van GS:

• om een integrale visie op het beheer van wegbermen en oevers op te stellen,
bevattende zowel maai- als zaaibeleid, en deze in de aanbestedingen voor de
gebiedscontracten mee te nemen;

en gaan over tot de orde van de dag.

Jaap Hollebeek Remine Alberts Sandra Doevendans

Partij voor de Dieren SP PvdA
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motie
vergadering Provinciale Staten — 11 november 2019
agendapunt 11 — Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud (VD-$1)

aanpak verkeersveiligheid en reconstructie N200 (Zeeweg) — Bloemendaal e.o.

Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen,

Constaterende dat:

- de N200 een belangrijke verbinding is tussen de Noord-Hollandse kust en het achterland;
- deze provinciale weg in oorsprong een historisch-culturele waarde heeft;
- de verkeerssituatie op de N200, mede door de vele plak- en pleistermaatregelen, een sterk

onveilig karakter heeft gekregen;
- er door gebruikers en omwonenden gesproken wordt van veel snelheidsovertredingen en veel

verkeerslawaai;

- de N200 door een Nationaal Park loopt, en het karakter van dit park door de verkeerssituatie
sterk bedreigd wordt;

Overwegende dat:

- de veiligheid op de N200 voor alle verkeersdeelnemers moet worden verbeterd, anders dan door
hier en daar een kleine maatregel;

- het Nationaal Park Zuid-Kennemerland alle bescherming verdient die het nodig heeft, en dat
reconstructie van de N200 daar in hoge mate aan kan bijdragen;

- op korte termijn een eenduidige aanpassing van de maximumsnelheid noodzakelijk is om de
verkeersveiligheid direct te verbeteren;

- door reconstructie de stikstofuitstoot gereguleerd en verminderd zal kunnen worden

Besluit het college van GS te verzoeken:
- de reconstructie van de N200, in het belang van verkeersveiligheid, doorstroming, beperking

stikstofuitstoot en bescherming van het Nationaal Park Zuid-Kennemerland, op te nemen in het
eerstvolgende PMI;

- in de studiefase rond deze reconstructie optimaal gebruik te maken van de inmiddels
voorliggende stukken door Stichting Ons Bloemendaal en Vrienden van Middenduin.

Remine Alberts Jaap Hollebeek

SP PvdD
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Statenfractie Noord-Holland

ri

spu
Motie Inventarisatie van de te verwachten bomenkap bij herinrichting en onderhoud provinciale
wegen

Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter bespreking
van het Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027;

constaterende dat:

• in het memorie van antwoord bij de begroting wordt gesteld dat er ‘aan de voorkant van
een project’ niet altijd bekend is of sprake zal zijn van bomenkap of om hoeveel bomen
het gaat;

• pas aan het einde van het kalenderjaar inzichtelijk wordt gemaakt bij welke projecten
bomen zijn gekapt en/of zijn herplant;

overwegende dat:

• bij deze werkwijze nooit vooraf inzichtelijk kan worden gemaakt wat de consequenties
voor natuur, milieu en biodiversiteit zijn bij herinrichtings- en/of onderhoudsprojecten
aan provinciale wegen;

• dientengevolge geen gegronde, afgewogen besluitvorming kan plaatsvinden over deze
projecten;

• daarnaast achteraf niet kan worden vastgesteld of er zorgvuldigheid in acht is genomen
met betrekking tot het aantal te kappen bomen;

• de Gedeputeerde aan de commissie Mobiliteit & Bereikbaarheid heeft aangegeven naar
een meer integrale benadering van investeringen en onderhoud te willen en de
commissie daar welwillend tegenover leek te staan;

gehoord de discussie,

verzoeken het college van GS:

• om bij alle herinrichtings- en onderhoudsprojecten aan provinciale wegen, van tevoren
een inventarisatie op te laten stellen van het aantal en het soort van de vermoedelijk te
kappen bomen;

en gaan over tot de orde van de dag.

Jaap Hollebeek Remine Alberts

Partij voor de Dieren SP
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NOORD HOLLAND

constaterende dat:

overwegende dat:

Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter bespreking van
het Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud 2020-2027;

• de Provincie Noord-Holland beheerder is van de Zeeweg (N200);
• deze weg het Nationaal Park Zuid-Kennemerland (NPZK) doorsnijdt;
• de uitspraak van de Raad van State over het Programma Aanpak Stikstof (PAS) de Provincie

voor de opdracht plaatst om de uitstoot van stikstof in en nabij Natura 2000 gebieden te
beperken;

• het NPZK Natura2000 gebied is, waar er een overschrijding van de kritische waarde voor
stikstof is van meer dan 25% (bron: Wageningen Environmental Research);

• er nu wisselende snelheidsregimes bestaan op de route van Overveen naar Zandvoort tussen
50 en 80 km per uur;

• de Zeeweg met al 43 ongevallen in 2019 als gevaarlijke weg aangemerkt wordt en het aantal
ongelukken ook een stijgende trend vertoont ondanks de grote herinrichting in (bron: VIA);

• er een grote urgentie is om maatregelen te nemen om de stikstof emissie te reduceren (bron:
“Niet alles kan” rapport commissie Remkes);

• een van de mogelijke maatregelen ter vermindering van de stikstofemissie van verkeer de
reductie van de rijsnelheid op wegen is, met name op wegen door of langs Natura 2000
gebieden;

• een constante en lagere snelheid leidt tot een betere doorstroming van het verkeer;
• een constante en lagere snelheid leidt tot een lagere uitstoot van stikstof;
• een lagere snelheid een positieve invloed heeft op de verkeersveiligheid, waaronder een

verwachte afname van aanrijdingen met wild;

verzoeken het college van Gedeputeerde Staten:

• de maximumsnelheid op de N200, op het traject tussen de bebouwde kom van Overveen en
Zandvoort, overal gelijk te stellen op 60 km/uur;

• In afwachting van groot onderhoud tijdelijke maatregelen te nemen om dit traject N200 een
inrichting te geven die past bij een maximumsnelheid van 6Okm/u;

en gaan over tot de orde van de dag.

Marcel Steeman

gehoord de discussie,

Jaap Hollebeek

Partij voor de Dieren D66

Jesper Gringhuis

GroenLinks

Remine Alberts

SP

Sandra Doevendans

PvdA
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Toelichting
Met het Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024, inclusief het Natuurbeheerplan 
2020, brengen wij de grote samenhang tussen verwerving, inrichting en beheer van natuur 
beter én compacter tot uitdrukking, en geven we een samenhangend overzicht van de 
instrumenten die wij hiervoor inzetten. Het PNO wordt jaarlijks geactualiseerd en ter 
besluitvorming aan Provinciale Staten voorgelegd. Het ontwerp-Natuurbeheerplan 2020 
heeft ter inzage gelegen in de periode van 30 mei 2019 tot en met 10 juli 2019.
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Provinciale Staten van Noord-Holland 
door tussenkomst van de statengriffier mw. drs. K. Bolt 
Dreef 3, tweede etage 
2012 HR HAARLEM

Gedeputeerde Staten 

Uw contactpersoon

mw. S. Klitsie 

BEL/GRN

Telefoonnummer +31235144569 

klitsies@noord-holland.nl

Betreft: Programma Natuurontwikkeling 2020-2024

Geachte leden,

Hierbij ontvangt u ter besluitvorming de bijgaande statenvoordracht 
met het bijbehorende ontwerpbesluit, met bijlagen, over het 
Programma Natuurontwikkeling 2020-2024. Wij hebben op 1 7 
september jl. besloten deze voordracht aan uw Staten te zenden.

l

Verzenddatum

1 8 SEP, 2019
Kenmerk

1235439/127451 3

Uw kenmerk

Hoogachtend,

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

- r
^xproivinciesecretaris voorzitter

R.M Bergkamp A.TïrH. van Dijk

3 bijlage(n)

Postbus 3007 
2001 DA Haarlem 
Telefoon (023) 514 3143

1. Voordracht

2. Programma Natuurontwikkeling 2020-2024

Houtplein 33 
2012 DE Haarlem 
www.noord-holland.nl 
Kvk-nummer 34362354 
Btw-nummer NL.001 0.03.1 24.B.08
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1. INLEIDING 

 

1.1 HET BELANG VAN BIODIVERSITEIT 

Noord-Holland is een prachtige provincie om te wonen, te werken en vrije tijd door te brengen. Dit komt mede door een grote diver-

siteit aan natuur- en cultuurlandschappen: bossen, heidevelden, duinen, veenweiden, open polders, kwelders en de Noordzee, Wad-

denzee en het IJsselmeer. Deze landschappen zijn van internationale betekenis: in Noord-Holland liggen maar liefst negentien Euro-

pees beschermde natuurgebieden en vier werelderfgoederen. Deze diverse landschappen en natuurgebieden herbergen een grote 

diversiteit aan planten en dieren (biodiversiteit). Zowel bewoners als de overheid spannen zich in om de waarden van deze gebieden 

veilig te stellen en te vergroten, en dat al meer dan een eeuw lang.  

 

Ondanks alle inspanningen is de zorg om de staat van de biodiversiteit onverminderd groot. Verschillende (inter)nationale studies 

laten zien dat de situatie verre van goed is, en dat op alle niveaus gewerkt moet worden aan het herstel en de versterking van de 

biodiversiteit. Zo heeft het Intergovernmental Science-Policy Platform on Biodiversity and Ecosystem Services (IPBES, een samenwer-

king van onderzoekers, maatschappelijke organisaties en beleidsmakers uit 132 landen) aangetoond dat de achteruitgang van de 

biodiversiteit ook de voedselvoorziening en het welzijn van mensen aangaat. Europees onderzoek heeft onderbouwd dat de totale 

biomassa aan insecten sterk is afgenomen. Investeren in het herstel en de versterking van de biodiversiteit is dan ook niet alleen van 

belang voor de natuur zelf, maar draagt ook bij aan het aanpassen aan klimaatveranderingen, een betere waterkwaliteit, vruchtbare 

bodems voor de agrarische sector en een betere gezondheid en welzijn van mensen. De sterke achteruitgang van de biodiversiteit is 

in de Nederlandse natuurgebieden gekeerd, maar kwetsbare soorten en natuur buiten de natuurgebieden vergen nog wel herstel en 

versterking, zie ook de Balans van de Leefomgeving 2018. Het Deltaplan biodiversiteitsherstel, gepresenteerd door een brede coalitie 

van partijen uit zowel de natuur- als de agrifoodsector, inkooporganisaties en de financiële sector, doet voorstellen om dit te bereiken. 

Wij zijn enthousiast over dit initiatief en werken samen met deze partijen om hun ideeën te concretiseren. 

 

Ook wij onderkennen het belang van biodiversiteitsherstel in de Omgevingsvisie NH2050 – waarin biodiversiteit één van de zeven 

kernopgaven is voor de komende decennia – en in ons coalitieakkoord ‘Duurzaam doorpakken!’, waarin onder andere een forse 

ambitie is verwoord voor de afronding van het Natuurnetwerk Nederland en verbetering van de waterkwaliteit. Wat we hiervoor 

doen is weergegeven in het voorliggende Programma Natuurontwikkeling.  

 

1.2 PROGRAMMA NATUURONTWIKKELING 

Dit Programma Natuurontwikkeling (PNO) is een nadere uitwerking van de ambities en doelstellingen zoals die zijn vastgelegd in het 

coalitieakkoord en de Omgevingsvisie NH2050. Overigens vragen de uitwerking van de ambities in het coalitieakkoord voorberei-

dingstijd; deze zijn dan ook nog niet geheel verwerkt in dit PNO. Met het PNO brengen wij de samenhang tussen verwerving, inrichting 

en beheer van natuur tot uitdrukking, inclusief een overzicht van de instrumenten die wij hiervoor inzetten. Het PNO geeft tevens 

inzicht in de fysieke projecten die wij uitvoeren voor herstel en versterking van de biodiversiteit. Het PNO wordt jaarlijks geactuali-

seerd en ter besluitvorming aan Provinciale Staten voorgelegd. 

  

Het PNO voorziet ook in de uitvoering van artikel 1.3 van de Uitvoeringsregeling Natuur- en Landschapsbeheer Noord-Holland 2016-

2021 (SVNL 2016-2021). Daarin staat dat Provinciale Staten een Natuurbeheerplan vaststellen. De kaarten ‘beheertypenkaart’, ‘am-

bitiekaart’ en ‘vaarlandtoeslagkaart’ (zie inhoudsopgave) en paragraaf 4.5 met tabel 4 vormen tezamen het Natuurbeheerplan in de 

zin van artikel 1.3 SVNL. Wanneer de tekst van dit Programma Natuurontwikkeling over ‘Natuurbeheerplan’ spreekt, wordt hier op 

gedoeld. Op de voorbereiding van een besluit tot vaststelling of wijziging van een Natuurbeheerplan is de algemene uniforme voor-

bereidingsprocedure (afdeling 3.4 Algemene wet bestuursrecht) van toepassing. Op grond van deze procedure had een ieder de mo-

gelijkheid om in de periode van 30 mei 2019 tot en met 10 juli 2019 schriftelijk of mondeling een zienswijze in te dienen op het 

ontwerp-Natuurbeheerplan. De ingediende zienswijzen zijn in een nota van beantwoording voorzien van een reactie van Gedepu-

teerde Staten en kunnen door Provinciale Staten worden betrokken bij hun besluitvorming. Belanghebbenden hebben de mogelijk-

heid om beroep in te stellen tegen het Natuurbeheerplan, onderdeel van het Programma Natuurontwikkeling, bij de rechtbank te 

Haarlem. Een eventueel hoger beroep wordt ingesteld bij de bij de Afdeling bestuursrechtspraak van de Raad van State te Den Haag 

 

1.3 OPGAVE VITAAL LANDELIJK GEBIED EN REGIONALE AANPAK 

In het landelijk gebied komen meerdere opgaven bij elkaar. In de Omgevingsvisie NH2050 en ons coalitieakkoord beschrijven we deze 

opgaven in samenhang, omdat zij vragen om een integrale aanpak. De komende jaren zetten wij ons in om die, in samenspraak met 

onze partners en met de bewoners van ons landelijk gebied, uit te werken. Een vitaal landelijk gebied beoogt het herstel en verster-

king van de biodiversiteit, verbetering van de waterkwaliteit, tegengaan van bodemdaling, ruimte voor klimaatadaptatie en de ont-

wikkeling van een duurzame agrifoodsector. We zullen deze opgaven in onderlinge samenhang oppakken. Natuurinclusiviteit in de 

ruimtelijke ontwikkelingen is een uitgangspunt. Dit doen we in nauwe samenwerking met onze gebiedspartners, zoals de natuuror-

ganisaties, andere overheden, bedrijven en particulieren. 
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Veel provinciale ambities en opgaven hebben een regiospecifiek karakter. Immers, de uitwerking van de doelen en kansrijke functie-

combinaties kunnen per regio en gebied verschillen. Groene projecten dragen vaak bij aan het realiseren van andere opgaven, zoals 

klimaatadaptatie, energietransitie, het tegengaan van bodemdaling, het bieden van recreatieve mogelijkheden, landschapsbescher-

ming en natuurinclusieve landbouw. Door een regionale aanpak zoeken we dergelijke combinaties en maken we bij de uitvoering van 

de projecten in dit PNO, ‘werk met werk’. Het programma Oostelijke Vechtplassen bewijst het succes van deze aanpak; in dit pro-

gramma werken 21 partijen samen om dit gebied een kwaliteitsimpuls te geven door de realisatie van 800 hectare NNN, het baggeren 

van de Loosdrechtse Plassen, het behouden en verbeteren van verschillende Natura 2000-habitats, de aanleg van recreatieve verbin-

dingen, het herstel van legakkers, het verbeteren van de waterkwaliteit en het transformeren van de watersportsector. Ook het nader 

uit te werken programma Veenweidegebieden kent een dergelijke regionale aanpak, waarbij de thema’s bodem(daling), water, na-

tuur, landbouw en landschap samenkomen. De gebiedsgerichte aanpak ondersteunt ook de samenwerking met onze partners, zoals 

nu gebeurt rondom Amsterdam Wetlands. Op basis van dit initiatief van de terreinbeherende organisaties Landschap Noord-Holland, 

Natuurmonumenten, Recreatie Noord-Holland en Staatsbosbeheer wordt nu de samenwerking geïntensiveerd met LTO-Noord, het 

agrarisch collectief Water, Land & Dijken, het ministerie van LNV, Hoogheemraadschap Hollands Noorderkwartier, de gemeenten 

Amsterdam, Waterland en Zaanstad. We werken samen aan het vergroten van biodiversiteit, het verbeteren van recreatieve moge-

lijkheden en het afremmen van bodemdaling en we hopen hiervoor middelen te verkrijgen uit het Interbestuurlijk Programma Vitaal 

Platteland. 
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2. EUROPEES, NATIONAAL EN PROVINCIAAL NATUURBELEID 

Natuur houdt zich niet aan grenzen. Niet aan die van de provincie maar ook niet die van Nederland. Daarom is het goed dat er zowel 

op landelijk als op internationaal niveau afspraken zijn om die grensoverschrijdende aspecten van het natuurbeleid goed op te kunnen 

pakken. (Inter-)nationale kaders dragen bij aan de effectiviteit van onze provinciale inzet op het natuurbeleid. In dit hoofdstuk wordt 

uiteengezet welke (inter-)nationale afspraken relevant zijn voor de natuur in Noord-Holland.  

De Vogelrichtlijn (1979) en de Habitatrichtlijn (1992) dienen ter bescherming van planten en dieren en hun leefgebieden. Op basis 

van deze richtlijnen wijst het Rijk, via de Wet natuurbescherming, Natura 2000-gebieden aan, die tezamen een Europees ecologisch 

netwerk vormen. Voor elk van deze gebieden beschrijft een beheerplan hoe bijzondere leefgebieden en soorten worden beschermd. 

Ook wordt in deze plannen beschreven wat de uitdagingen zijn en welke natuurherstelmaatregelen moeten worden uitgevoerd om 

de gestelde natuurdoelen te halen. De doelstelling van de Kaderrichtlijn Water (KRW, 2000) is dat uiterlijk in 2027 de waterkwaliteit 

– zowel grond- als oppervlaktewater – op orde is, zowel in chemisch (schoon), als ecologisch (gezond) opzicht. De Nitraatrichtlijn 

(1991) richt zich eveneens op de verbetering van de waterkwaliteit, door de beperking van nitraten (dierlijke mest en stikstofkunst-

mest) uit agrarische bronnen. Ten slotte formuleert het Gemeenschappelijk Landbouw Beleid (GLB) 2014-2020 doelen voor de ver-

duurzaming en vergroening van de agrarische sector. De uitvoering – bijvoorbeeld het agrarisch natuurbeheer – krijgt gestalte via het 

Plattelandsontwikkelingsprogramma (POP 3), dat mede wordt gefinancierd door provincies, waterschappen en Rijk.  

Het Rijk stelt de wettelijke kaders voor ons natuurbeleid, in (onder andere) de Wet ruimtelijke ordening en de Wet natuurbescher-

ming. Ook rapporteert het Rijk aan de Europese Commissie over de uitvoering van de Europese richtlijnen. “Landbouw, natuur en 

voedsel: waardevol verbonden” is de actuele visie op de relatie tussen landbouw en natuur waarin het Rijk aangeeft te streven naar 

kringlooplandbouw. “Landbouw, tuinbouw en visserij zijn volop in beweging en willen tegemoetkomen aan wat de samenleving, de 

natuur, de bodem, het water en het ecosysteem van hen vragen.”1 Onze inzet op de integrale aanpak van de opgaven voor een 

natuurlijk en vitaal landelijk gebied, als ook de uitvoering van de motie natuurinclusieve landbouw passen hier goed bij.  

  

KADERRICHTLIJN WATER 
Waterkwaliteit is een bepalende factor voor de kwaliteit in de natuurgebieden en de biodiversiteit daarbuiten. De Kaderrichtlijn 

Water (KRW) is een Europese richtlijn uit het jaar 2000 voor de kwaliteitsverbetering van zowel het oppervlaktewater als het 

grondwater. Voor grondwater geldt ook een kwantiteitsdoelstelling. Het uiteindelijke doel is het bereiken van een ‘goede toe-

stand’ van het water, uiterlijk in het jaar 2027.  

Bij het uitvoeren van de KRW werken Rijk, provincies en waterschappen samen. Op hoofdlijnen is de verantwoordelijkheidsver-

deling als volgt.  

• Het Rijk is ‘systeemverantwoordelijk’ (o.a. wetgeving, zoals Waterwet en mestwetgeving) en draagt de verantwoordelijkheid 

voor de rijkswateren (doelen, maatregelen, monitoring).  

• Provincies zijn verantwoordelijk voor het nemen van maatregelen om de kwaliteit en kwantiteit van het grondwater te verbe-

teren en voor de monitoring. Voor de regionale oppervlaktewateren zijn zij kaderstellend: zij stellen – op voorstel van de 

waterschappen – de ecologische doelen vast. De huidige doelen gelden voor de periode 2016-2021; eind 2021 worden de 

doelen vastgesteld voor de periode 2022-2027. Ook zijn provincies betrokken bij het nemen van maatregelen in oppervlakte-

wateren, bijvoorbeeld in het kader van hun natuurbeleid (NNN, Natura2000) en – in Noord-Holland – bij het aanleggen van 

natuurvriendelijke oevers (nvo’s) en vispassages in eigen vaarwegen. De aanleg van nvo’s en vispassages in de eigen vaarwe-

gen vloeit voort uit de ambitie uit de Watervisie 2021 om deze vaarwegen ‘KRW-proof’ te maken.  

• Waterschappen leiden de door de provincie vast te stellen ecologische doelen af, en monitoren zij de ontwikkeling van de 

kwaliteit van het water. De waterschappen zijn als waterkwaliteitsbeheerder verder bij uitstek de partij om voor het opper-

vlaktewater verbetermaatregelen te treffen. Tevens monitoren zij de ontwikkeling van de kwaliteit van dit water. 

Van de vier grondwaterlichamen in Noord-Holland verkeerde er bij de laatste officiële beoordeling (2012) één in een slechte 

chemische toestand, hetgeen te wijten was aan een teveel aan fosfaat. In 2016 bleek dat het Noord-Hollandse deel van dit wa-

terlichaam (het ligt deels in Zuid-Holland) wel in een goede toestand verkeerde. Tevens komt het grondwater in Noord-Holland 

positief uit een viertal tests: de waterbalans– en intrusietest, de grondwatertest menselijke consumptie, de test grondwateraf-

hankelijke oppervlaktewateren en de natuurtest. De verwachtingen voor de toekomst (beoordeling 2021) zijn positief. De provin-

ciale inzet voor de grondwaterdoelstellingen uit de KRW richt zich o.a. op de drinkwaterbescherming, tegengaan van grondwa-

terverontreinigingen en verbetering van de grondwatercondities in (Natura2000)-natuurgebieden.  

Bij het oppervlaktewater is het beeld in tegenstelling tot dat voor het grondwater negatief. Slechts 4 van de 83 waterlichamen 

voldeden eind 2016 volledig aan de chemische normen; geen van de waterlichamen voldeed volledig aan de ecologische normen. 

Voor een aantal onderliggende biologische parameters, zoals algen, was de situatie minder negatief. De benodigde maatregelen, 

die door de waterschappen in kaart worden gebracht, worden waar nodig afgestemd met de provincie. Daarbij waarborgen we 

de samenhang met de andere opgaven. Maatregelen waaraan gedacht kan worden zijn onder andere de aanleg van natuurvrien-

delijke oevers en vispassages, verbetering kwaliteit zwemwaterlocaties, Actieplan Bodem & Water dat agrariërs ondersteunt bij 

het doorvoeren van verbeteringen.  

 

                                                                    
1 Ref visie kringlooplandbouw 
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BIODIVERSITEIT  
Onder biodiversiteit verstaan wij de variabiliteit in organismen uit de hele wereld, waaronder terrestrische, mariene en andere 

aquatische ecosystemen en de ecologische verbanden waar ze deel van uitmaken; de diversiteit is de variatie binnen soorten 

(genen), tussen soorten en tussen ecosystemen, conform de definitie uit het verdrag van Rio de Janeiro (1992). Onderzoekers, 

maatschappelijke organisaties en beleidsmakers uit 132 landen (verenigd in het IPBES) hebben in 2019 opgeroepen tot actie voor 

biodiversiteitsherstel. Biodiversiteit is niet alleen van belang voor ons voedsel, maar ook voor de kwaliteit van onze leefomgeving 

en gezondheid. Des te verontrustender is het om te zien dat de totale biodiversiteit wereldwijd volgens het IPBES de laatste 

decennia sneller afneemt dan ooit. Dit brengt het welzijn en de gezondheid van mensen in gevaar en de betrokken beleidsmakers 

en onderzoekers roepen dan ook op om breed in te zetten op het herstel van de biodiversiteit.  

 

De Living Planet Index (LPI) is een veel gebruikte graadmeter voor de mondiale biodi-

versiteit. Het CBS berekent sinds 2015 volgens de LPI-systematiek een Nederlandse edi-

tie en op verzoek ook provinciale LPI’s. In Noord-Holland volgen we, net als in de rest 

van Nederland, de ontwikkeling van de biodiversiteit nauwgezet. De manier waarop we 

dat doen is beschreven in paragraaf 3.5. Tweejaarlijks publiceren we de resultaten voor 

de hele provincie in ‘Biodiversiteit in Noord-Holland’. Uit deze monitor concluderen we 

dat de sterke achteruitgang van voor de jaren negentig van de vorige eeuw gestopt lijkt 

te zijn, maar ook dat met name kwetsbare biodiversiteit, zoals soorten van bijzondere 

leefmilieu’s, zeldzame soorten, en soorten van landbouwgebieden nog steeds afnemen.  

Figuur 1: LPI NOORD-HOLLAND 

 

De resultaten van de insectenonderzoekers uit Krefeld en Nijmegen zijn hiervan ook een voorbeeld. Zij hebben laten zien dat de 

hoeveelheid insecten enorm is afgenomen. Het is dan ook tijd om te gaan werken aan oplossingen, waarbij zowel de overheden, 

als bedrijfsleven en maatschappelijke partijen hun rol moeten oppakken. Het landelijke deltaplan Biodiversiteitsherstel en het 

Noord-Hollandse deltaplan Groen Goud zijn illustratief voor het draagvlak dat is ontstaan in de maatschappij.  

 

Anderzijds zijn in gebieden waarin gewerkt wordt aan natuurherstel goede resultaten 

geboekt. Een voorbeeld is het werk van de stichting de Hooge Weide, die als particulier 

natuurbeheerder prachtige graslanden met weidevogels ontwikkelt. Ook levert meer 

aandacht voor biodiversiteit in de landbouw goede voorbeelden op, zoals onderzoeken 

van ‘Grauwe Kiekendief - Kenniscentrum Akkervogels’ en ‘de Vlinderstichting’ in akker-

randen en vogelakkers hebben aangetoond. Meer informatie hierover is te vinden in 

‘Biodiversiteit in Noord-Holland 2019’.  

 

Het provinciaal beleid is grotendeels gericht op de Wet natuurbescher-

ming (Wnb), de realisatie van het Natuurnetwerk Nederland (NNN) in-

clusief de natuurverbindingen, het stimuleren van natuurinclusieve 

landbouw, faciliteren van Nationale Parken en het realiseren van re-

creatieve verbindingen. Zoals in de omgevingsvisie is aangegeven kij-

ken we ook steeds meer buiten deze onderwerpen om naar kansen om 

biodiversiteit te herstellen en versterken. We zullen voortdurend aan-

dacht blijven vragen en actief stimuleren dat natuur in ogenschouw ge-

nomen wordt als kans, en als oplossing voor problemen bij de klimaat-

adaptatie, stedelijke ontwikkeling, mobiliteit en energietransitie. In de 

omgevingsvisie is dit benoemd als het principe dat we ontwikkelingen 

in Noord-Holland zo veel mogelijk natuurinclusief zullen maken. Hierop 

zullen we in aanvulling op het vigerende beleid nadrukkelijk energie 

blijven inzetten. Het vigerende provinciale natuurbeleid is samengevat 

in figuur 2.  

 

 

 

 

Figuur 2: GROEN IN ÉÉN OOGOPSLAG 

  

Grasland: Foto Marjan Lansdaal 
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2.1 VINGER AAN DE POLS 

Het provinciale natuurbeleid draait om het herstel en de versterking van de biodiversiteit. Voor een definitie van dit begrip volgen wij 

de internationaal geaccepteerde definitie uit het Verdrag van Rio de Janeiro (REF): biodiversiteit is “de variabiliteit in organismen uit 

de gehele wereld, waaronder terrestrische, mariene en andere aquatische ecosystemen en de ecologische verbanden waar ze deel 

van uitmaken; de diversiteit betreft de variatie binnen soorten (genen), tussen soorten en tussen ecosystemen”. Om de ontwikkeling 

van de biodiversiteit en het effect van onze inspanningen te volgen, houden we voortdurend een vinger aan de pols door een provin-

ciebrede natuurmonitoring. Deze monitoring is landelijk uniform afgesproken in de Werkwijze Monitoring en Beoordeling Natuurnet-

werk en Natura 2000/PAS, zodat de resultaten vergelijkbaar zijn en provincies en terreinbeherende organisaties van elkaar kunnen 

leren. De terreinbeherende organisaties voeren de monitoring grotendeels zelf uit; de resultaten delen zij in de Nationale databank 

flora en fauna.  
 
Naast de provinciebrede natuurmonitoring kijken we ook specifiek naar aparte soorten en soortgroepen, zoals kleine zoogdieren, 

vlinders en libellen, vogels, planten, vleermuizen, amfibieën en reptielen. Dit gebeurt via het Netwerk Ecologische Monitoring, een 

samenwerkingsverband van onder andere het Rijk, provincies, het Planbureau voor de Leefomgeving en het Centraal Bureau voor de 

Statistiek (CBS). NEM-gegevens zijn veelal afkomstig van vrijwillige waarnemers, die worden begeleid door soortenbeschermingsor-

ganisaties zoals de Vlinderstichting, SOVON, RAVON en de Zoogdiervereniging. Deze gegevens, en ook losse waarnemingen van plant- 

of diersoorten, worden centraal verzameld in de Nationale Databank Flora en Fauna. Op basis hiervan kan het CBS de zgn. Living 

Planet Index uitrekenen; de ruggengraat van de provinciale rapportage Biodiversiteit in Noord-Holland. Deze rapportage verschijnt 

elke twee jaar.  
 
Vanzelfsprekend houden we nauwlettend in het oog welke nieuwe (technische) ontwikkelingen ons kunnen helpen bij de uitvoering 

van monitoring. Zo werken we bijvoorbeeld samen met onderzoeksinstituten bij het inzetten van drones en remote sensing om de 

kwaliteit van vegetaties in beeld te brengen en werken we mee aan een grootschalige veldproef met het automatisch monitoren van 

insecten via camera’s en beeldherkenningssoftware. In samenwerking met het datalab van de provincie onderzoeken we welke 

slimme analyses kunnen worden toegepast op bestaande data die leiden tot nieuwe inzichten en mogelijk aanpassingen in natuurbe-

heer en -beleid. Overigens blijft, naast alle technische mogelijkheden, de inzet van de vele onderzoeksvrijwilligers van onmisbaar 

belang. In het kader van het meerjarenprogramma Betrekken bij Groen 2018-2020 ondersteunen IVN en Landschap Noord-Holland 

alle vrijwilligers in het groen. Via de website de groene academie is meer informatie hierover te vinden. 

2.2 WET NATUURBESCHERMING 

In de Wet natuurbescherming (Wnb) is beschreven wat de plichten en bevoegdheden van GS en PS zijn op het vlak van natuurbe-

scherming. Kaders voor de uitvoering hiervan zijn vastgelegd in beleidsregels en verordeningen.  
Beleidsregels Verordening 

Tegemoetkoming schade Natura 2000-gebieden Noord-Holland 

Natuurbescherming Noord-Holland Vrijstelling soorten 

 Houtopstanden Noord-Holland 

 Faunabeheer 

 Tegemoetkoming schade 

 Tabel 1 Beleidsregels en verordeningen WNB in Noord-Holland 

 

De verordeningen zullen op termijn worden opgenomen in de Omgevingsverordening. De taken voor vergunning- en ontheffingver-

lening en de handhavingstaken voor deze wet worden uitgevoerd door de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (OD NHN). 

 

NATURA 2000-GEBIEDEN (HOOFDSTUK 2 VAN DE Wnb) 
Natura 2000 is het Europese netwerk van beschermde natuurgebieden. In Noord-Holland zijn 19 Natura 2000-gebieden aangewezen: 

alle duingebieden, een groot deel van Laag-Holland, het Naardermeer, de Vechtplassen en de grote wateren Noordzee, Waddenzee 

en IJsselmeer. Het Rijk is eindverantwoordelijk voor het realiseren van de Europese natuurdoelen, die per gebied uitgewerkt zijn. De 

provincies hebben een inspanningsverplichting om zich voor deze doelen in te zetten. In de Natura 2000 beheerplannen zijn de doelen 

nader uitgewerkt en in nauw overleg met de natuurorganisaties benodigde herstelmaatregelen beschreven. De terreinbeherende 

organisaties voeren deze maatregelen uit onder regie van de provincie. Tijdens de uitvoering overleggen we intensief met zowel de 

natuurbeheerders als met de omgeving, waarbij steeds het behalen van de natuurdoelstellingen voor het gebied centraal staat. Daar-

naast is ook ‘bestaand gebruik’ in het betreffende gebied benoemd, waarvoor geen vergunning vereist is. Wel is een vergunning nodig 

voor activiteiten in of nabij Natura 2000-gebieden die mogelijk schadelijk zijn voor de natuurwaarden. De provincie is in de meeste 

gevallen bevoegd gezag hiervoor. Ook de handhaving is (met uitzondering van de grote wateren) de verantwoordelijkheid van de 

provincie, hetgeen wordt uitgevoerd door OD NHN, in samenwerking met de andere bevoegde gezagen.  
 
Voor alle Natura 2000-gebieden, behalve Oostelijke Vechtplassen, is inmiddels een beheerplan opgesteld, met een looptijd van zes 

jaar. Voor Polder Zeevang is de eerste beheerplan-periode eind 2019 afgelopen. Een verlenging van het beheerplan met een periode 

van zes jaar is in voorbereiding. Naar verwachting zal GS hierover eind 2019 een besluit genomen hebben.  
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PROGRAMMA AANPAK STIKSTOF 
Het Programma Aanpak Stikstof (PAS) is onverbindend verklaard door de Raad van State in haar uitspraak van 29 mei jl. zie kader 

hieronder.  In onze brief van 3 september hebben we u geïnformeerd over de stand van zaken in het stikstofdossier en hoe we samen 

met het Rijk, provincies en gemeenten werken aan een oplossing voor de korte, middellange en lange termijn. Wij zullen u regelmatig 

informeren over de voortgang van de inzette werkzaamheden. Wij blijven onverkort doorgaan met de uitvoering van herstelwerk-

zaamheden die onder het PAS zijn gestart.   
 

EUROPESE HOF VAN JUSTITIE EN RAAD VAN STATE 
Op 7 november 2018 heeft het Hof van Justitie van de Europese Unie uitspraak gedaan. Deze heeft betrekking op de toelaatbaar-

heid van een juridisch systeem als dat van het PAS in het licht van de eisen van de Europese Habitatrichtlijn. Volgens het Hof is 

een juridisch systeem als dat van het PAS toelaatbaar maar dat ook bij het PAS de positieve gevolgen van de maatregelen die in 

dat programma zijn opgenomen, vooraf vast moeten staan. Pas dan kan de overheid een nieuwe activiteit toestaan. 

De Raad van State heeft uitspraak gedaan op 29 mei 2019 en concludeert dat het PAS niet aan die voorwaarde voldoet en dus 

niet als toestemmingsbasis voor nieuwe activiteiten mag worden gebruikt. Bovendien wordt in het PAS ook toestemming voor 

activiteiten gegeven op basis van maatregelen in natuurgebieden die nodig zijn voor het voorkomen van achteruitgang van die 

gebieden. Ook dat mag niet. De conclusie is dat de onderbouwing van het PAS onvoldoende is. 

De uitdaging voor de komende periode is het ontwikkelen van een stabiele en voorspelbare toestemmingsverlening binnen de 

lijnen van de einduitspraak van de Raad van State.  

 

NATUURINCLUSIEVE LANDBOUW  
In de Omgevingsvisie NH2050 (vastgesteld 19 november 2018) is het volgende over natuurinclusief opgeschreven.  

De huidige agrarische bedrijfsvoering is hoofdzakelijk gericht op concurrentie op de wereldmarkt en met name gestuurd door 

enkele ketenpartijen (inkoopcombinaties). Dat vertaalt zich meestal in een hoge productie per hectare, met een maximale kos-

tenefficiëntie. Deze aanpak leidt in toenemende mate tot maatschappelijke discussie; milieu, natuur, bodem, de omgeving en de 

agrarische ondernemer zelf, komen erdoor onder druk te staan. Zoals eerder aangegeven is in de Omgevingsvisie NH2050 het 

belang van natuurinclusieve landbouw benadrukt en streeft de provincie Noord-Holland ernaar de grondgebonden landbouw in 

2030 zoveel mogelijk natuurinclusief te laten zijn.  
 

Natuurinclusiviteit heeft in verschillende omgevingen verschillende verschijningsvormen (agrarisch gebied, bebouwde omgeving, 

water). Voor het agrarisch gebied kunnen de ecosysteemdiensten die de natuur ons van ‘nature’ brengt, kansen geven voor een 

natuurinclusieve bedrijfsvoering. Natuurinclusieve landbouw maakt de landbouw ecologisch robuuster, met aandacht voor een 

veilige en hoogwaardige voedselproductie. Deze vorm van landbouw vermindert de milieudruk (zoals op de bodem- en het water), 

verbetert de kwaliteit van het landschap en de biodiversiteit. Biodiversiteit is niet alleen als intrinsieke doelstelling van belang, 

maar ondersteunt de bodembiodiversiteit. Dit is een belangrijke randvoorwaarde voor een veerkrachtige landbouw. Ruimte voor 

natuur kan gevonden worden in oevers en randen door ecologisch slootbeheer, natuurvriendelijke oevers en ecologisch randen-

beheer. Dit alles moet gebaseerd zijn op economisch duurzame verdienmodellen voor de agrariërs.  

We willen de natuurinclusieve landbouw stimuleren vanuit een participatieve rol, gebaseerd op vijf pijlers: (keten)innovaties, 

kennisdeling, gebiedsinitiatieven, communicatie en netwerkvorming.  

Voor de jaren 2018 en 2019 hebben we middelen vanuit de motie-110 hiervoor ingezet. In 2019 wordt duidelijk of en zo ja op 

welke wijze dit een vervolg zal krijgen vanaf 2020.  

De beoogde transitie in de landbouw zal provinciebreed samen oplopen met andere transitieopgaven zoals klimaatadaptatie, 

energietransitie en een duurzame verstedelijking. Meer informatie over het programma Natuurinclusieve Landbouw is te vinden 

op de website van Groen Kapitaal.  
 
Alle informatie over de omgevingsvisie NH2050 is hier te vinden. Met name bij de visie ten aanzien van natuurlijk en vitaal landelijke omgeving (pag. 50 en 

verder). En op de pagina’s 71 en 76. 

 
SOORTEN (HOOFDSTUK 3 VAN DE Wnb) 
Hoofdstuk 3 van de Wet natuurbescherming bevat de wettelijke kaders ter bescherming van in het wild levende dier- en plantensoor-

ten. De provincie is in deze kaders verantwoordelijk voor zowel de actieve als passieve soortenbescherming.  

 

ACTIEVE SOORTENBESCHERMING 

Actieve soortenbescherming is gericht op specifieke maatregelen voor het behoud en herstel van Europees en nationaal beschermde 

soorten en hun leefgebied. Soortenbescherming is altijd al een onderdeel geweest in het Natuurnetwerk Nederland, het Natura 2000 

beleid en het (agrarisch) natuurbeheer. Desalniettemin zijn er nog soorten die zich niet in een gunstige staat van instandhouding 

bevinden waarvoor wij verkennen of extra inzet mogelijk is. Wij geven daarbij prioriteit aan soorten waarvan een relatief groot deel 

van de Nederlandse populatie zich voortplant of overwintert binnen onze provincie en die onvoldoende aan bod komen in het huidige 

(gebiedsgerichte) beleid. Voor soorten waarover onvoldoende kennis over nuttige maatregelen beschikbaar is zullen wij zo mogelijk 

onderzoek initiëren. Bij de verkenningen en onderzoeken betrekken we zowel de terreinbeherende- en soortenorganisaties, als par-

ticulieren en vrijwilligersorganisaties.  
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PASSIEVE SOORTENBESCHERMING  

De WNB verbiedt het doden of verstoren van beschermde dieren. Tegelijkertijd kunnen deze beschermde dieren soms problemen 

veroorzaken voor de volksgezondheid of openbare veiligheid. Denk hierbij bijvoorbeeld aan de huisspitsmuis of de steenmarter. Ook 

ruimtelijke ingrepen brengen soms verbodsovertredingen met zich mee. Voorbeelden van verbodsovertredingen zijn het verstoren 

van vleermuizen bij de sloop van een oud gebouw of het moeten verwijderen van rugstreeppadden bij het aanleggen van nieuwe 

bebouwing.  

Ook kunnen beschermde soorten schade aanrichten aan gewassen, ecosystemen en andere beschermde planten en dieren. De pro-

vincie kan in die gevallen een vrijstelling of een ontheffing verlenen op het verbod op het doden of verstoren. Hierbij bewaken we 

steeds een balans tussen de instandhouding van een populatie en bescherming van de intrinsieke waarde van dieren en planten 

enerzijds en het maatschappelijke belang zoals volksgezondheid, openbare veiligheid en schade anderzijds.  

 

BEHEER EN SCHADEBESTRIJDING 

Ten behoeve van het maatschappelijk belang vindt in Noord-Holland beheer plaats op ganzen en damherten. Het gaat dan om de 

ganzen die schade aanrichten aan gewassen en een risico vormen voor de veiligheid rondom Schiphol en damherten die in Natura 

2000-gebieden de natuurwaarden aantasten en een risico voor de verkeersveiligheid veroorzaken. Ook predatoren zoals vossen en 

kraaien die een gevaar vormen voor weidevogels worden beheerd.  

Op basis van verordeningen en beleidsregels die door de provincie zijn vastgesteld, weegt de OD NHN af of een ontheffing kan worden 

verleend voor het beheer van een bepaalde diersoort en houdt zij toezicht op naleving van de wet. Faunabeheer wordt uitgevoerd 

door de partijen die zijn verenigd in de Stichting Faunabeheereenheid Noord-Holland op basis van een faunabeheerplan. In het fau-

nabeheerplan worden passende en doeltreffende maatregelen die schade moeten voorkomen en bestrijden beschreven en wordt 

het beheer onderbouwd door schadegegevens, trendtellingen van populaties en de resultaten van voorgaand beheer. Wij verstrekken 

jaarlijks een subsidie aan de faunabeheereenheid voor het opstellen van faunabeheerplannen, bureaukosten en de uitvoering van 

ganzenbeheer.  

 

In Noord-Holland is de problematiek rond de grote populatie ganzen urgent. Hoewel de groei van de populatie grauwe ganzen afvlakt, 

stijgt het totale aantal ganzen in Noord-Holland nog steeds. Ganzen horen bij het Noord-Hollandse landschap, maar de huidige po-

pulatie – met de name jaarrond verblijvende ganzen – veroorzaakt veel schade aan agrarische gewassen. In principe zijn agrariërs zelf 

verantwoordelijk voor het voorkomen van schade door ganzen aan hun gewassen, door hen te verjagen of bestrijden op basis van de 

door ons afgegeven vrijstellingen en ontheffingen. Alleen wanneer wij door regelgeving hierbij beperkingen opleggen aan de moge-

lijkheden tot het adequaat voorkomen van schade, bijvoorbeeld vanuit het oogpunt van soortbescherming, is de provincie verant-

woordelijk voor het uitkeren van een redelijke tegemoetkoming die proportioneel is aan de opgelegde beperkingen.  In het coalitie-

akkoord is opgenomen dat de schade door ganzen te groot is geworden. Wij willen meer prikkels aanbrengen om ganzen snel en 

doelgericht te verjagen. Eén van deze prikkels is het verhogen van het eigen risico bij faunaschade van agrarische ondernemers naar 

20 procent  

 

Naast schade aan gewassen kunnen ganzen ook een gevaar vormen voor de vliegveiligheid rondom Schiphol. Wij vinden het om die 

reden wenselijk dat in een straal van 10 kilometer rondom Schiphol slechts geringe aantallen ganzen voorkomen. De maatregelen om 

tot dit doel te komen behelzen zowel preventieve maatregelen, zoals nestbehandeling, het toepassen van verjagende middelen en 

het zoeken naar innovatieve oplossingen om schade tegen te gaan, maar ook populatiebeheer door afschot en vangacties of andere 

teelten en onderwerken oogstresten. De basis hiervoor ligt in het, door de faunabeheereenheid opgestelde, en door ons goedge-

keurde Faunabeheerplan Ganzen Noord-Holland en het Ganzenbeheerplan omgeving Schiphol. Migrerende ganzen die in Noord-

Holland alleen overwinteren bieden wij rust door rustgebieden aan te wijzen en door, op internationaal niveau, samen te werken met 

landen waar de verschillende ganzenpopulaties naar toe trekken.  

 

INVASIEVE EXOTEN 

Flora en fauna die zich buiten hun oorspronkelijk verspreidingsgebied hebben gevestigd kunnen door hun aanwezigheid of de groei 

van hun populaties een bedreiging vormen voor de biodiversiteit van inheemse soorten. Enkele van deze zogenoemde invasieve 

exoten die door de Europese Unie als schadelijk worden beoordeeld zijn opgenomen in de EU-verordening 1143/2014. Sinds 2016 is 

een Europees verbod van kracht op het bezit, handel, kweek, transport en import van deze invasieve exoten. In het kader van de Wet 

natuurbescherming heeft het Rijk in 2018 de verantwoordelijkheid voor het bestrijden van de door de EU aangewezen soorten, met 

uitzondering van de wolhandkrab, uitheemse rivierkreeften en de beverrat, aan de provincies overgedragen. Deze taak betreft voor 

de provincies een inspanningsverplichting.  

Naast de bestrijding van genoemde soorten blijft het Rijk ook verantwoordelijk voor de uitvoering van de Verordening invasieve 

uitheemse soorten, met als oogmerk om te voorkomen dat invasieve exoten zich in Nederland kunnen vestigen. In het coalitieakkoord 

van Noord-Holland 2019-2023 is de doelstelling geformuleerd dat de provincie zich zal blijven inzetten om de invasieve exoten te 

bestrijden. De provincie geeft hierbij prioriteit aan de bestrijding van invasieve exoten die Natura 2000-doelen in gevaar brengen en 

de soorten die zijn opgenomen in de EU-verordening.  



Pagina 9 

De provinciale bestrijding van invasieve exoten komt onder andere naar voren in deelprojecten van het uitvoeringsprogramma Oos-

telijke Vechtplassen die zijn gericht op het terugdringen van cambomba en onderzoek naar het habitat en de impact van rivierkreeften 

op het gebied. Ook de invasieve plantensoort watercrassula is op Texel gesignaleerd, geïnventariseerd en vervolgens bestreden. Het 

opstellen van een gecoördineerde aanpak voor de diversiteit aan invasieve exoten zal de komende periode vorm krijgen.  

Het verlenen van ontheffingen en opdrachten van dierlijke exoten die in de EU-verordening zijn opgenomen zal worden uitgevoerd 

door de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (OD NHN). Voor de invasieve exoten waar kennis over adequate (en preventieve) 

maatregelen tot nog toe ontbreekt zal de provincie zo mogelijk onderzoek initiëren. Daarnaast wil de provincie dit najaar terreinbe-

heerders en andere belanghebbende partijen uitnodigen om te komen tot afspraken over een gezamenlijke aanpak. Om te kunnen 

borgen dat de bestrijding van invasieve exoten wordt gemonitord en geactualiseerd zal de provincie deze partijen jaarlijks bij elkaar 

laten komen. 

Voorbeeld voor de provinciale bestrijding van invasieve exoten is de plantensoort watercrassula op Texel In het poldertje Ceres groot 

ca 2 ha, is de watercrassula bestreden door hem af te dekken met een laag zanderige grond. Hierdoor is de groeiplaats van het plantje 

van moeras naar een meer droog natuurtype gewijzigd, waardoor de kans op hergroei zeer klein is. De bestrijding van de water-

crassula heeft plaatsgevonden in samenwerking met diverse natuurorganisaties, de gemeente, het waterschap en diverse particuliere 

terreinbeheerders. Om te voorkomen dat de watercrassula op Texel opnieuw een probleem wordt, zal er gemonitord gaan worden.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bestrijding van de Watercrassula op Texel  

(foto Peter Storm) 

 

 

HOUTOPSTANDEN, HOUT EN HOUTPRODUCTEN (HOOFDSTUK 4 VAN DE Wnb) 
De provincie neemt besluiten over de kap van houtopstanden buiten de bebouwde kom en de daar aan gekoppelde herplantplicht. 

Provinciale Staten hebben regels gesteld over de manier van melden, het kader waarop wordt getoetst voor een ontheffingsverlening 

en de mogelijkheid om een partij vrij te stellen van de herplantplicht. Dit laatste gebeurt om regulier beheer en omvorming naar 

andere natuurdoeltypen conform provinciale ambities mogelijk te maken.  

 

2.3 NATUURGEBIEDEN EN NATUURVERBINDINGEN; HET NATUURNETWERK NEDERLAND 

2.3.1 BEGRENZING EN PLANOLOGISCHE BESCHERMING 

Het Natuurnetwerk Nederland (NNN) is de nationaal samenhangende structuur van te beschermen en te ontwikkelen natuur-

gebieden. Het NNN is niet alleen ecologisch netwerk, maar draagt ook bij aan waterberging, het tegengaan van bodemdaling. 

Daarnaast is het ook nog eens te beschouwen als het grootste recreatiegebied van Nederland. Natuurverbindingen moeten de 

natuurgebieden in het NNN tot een echt netwerk smeden. Dit kan in de vorm van lange natuurverbindingen in agrarisch gebied 

of langs oevers, maar ook als natuurbruggen, plas-dras-bermen en faunapassages. Verbinden is nodig omdat veel natuurgebie-

den op zich zelf te klein zijn als volwaardig leefgebied voor soorten. Uit evaluaties is voldoende aangetoond dat een goed func-

tionerend NNN de basis is voor het herstel en het behoud van de biodiversiteit2. Daarom blijven we volop inzetten op de afron-

ding van het natuurnetwerk in onze provincie.  

 

De provinciale ruimtelijke verordening (PRV) regelt de aanwijzing van NNN-gebieden (‘begrenzing’), de planologische bescher-

ming en de afweging welke ruimtelijke ontwikkelingen binnen deze gebieden zijn toegestaan, middels artikel 19. Hiermee is 

vastgelegd dat bestemmingsplannen voor deze gebieden geen nieuwe activiteiten mogelijk mogen maken die per saldo een 

significant effect hebben op de ‘wezenlijke kenmerken en waarden’, of het oppervlak en de samenhang van het NNN vermin-

deren. Alleen voor ontwikkelingen van groot maatschappelijk belang, waarvoor geen reële alternatieven zijn, kan er een uitzon-

dering worden gemaakt. In dat geval moeten de negatieve effecten zo beperkt mogelijk zijn (mitigatie) en gecompenseerd wor-

den. Elke natuurcompensatie wordt vastgelegd in een compensatieplan en de provincie en de initiatiefnemer van de ruimtelijke 

                                                                    
2 Planbureau voor de Leefomgeving (2016). Balans voor de Leefomgeving 2016. PBL, Den Haag. 
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ontwikkeling sluiten een compensatieovereenkomst. De reeds afgesproken natuurcompensatie-projecten staan in dit Pro-

gramma Natuurontwikkeling, zodat wij de voortgang ervan goed kunnen volgen. Sinds 2019 maken de ‘wezenlijke kenmerken 

en waarden’ onderdeel uit van de PRV als bijlage 3. De Uitvoeringsregeling natuurcompensatie is in 2019 op enkele onderdelen 

aangescherpt, om hem geheel in lijn te brengen met de vigerende tekst van artikel 19. Als de Omgevingswet in werking treedt, 

verandert het rijkskader waaraan ons planologisch beleid moet voldoen. In 2020 bezien we of dat aanleiding geeft om ons beleid 

aan te passen.  

 

2.3.2 VOORTGANG REALISATIE NNN 

In Noord-Holland is 56.500 hectare begrensd als NNN (stand per 1 januari 2019, zie tabel 2), waarvan 50.900 hectare (90%) is 

gerealiseerd. De restantopgave is dus nog 5.600 hectare, waarvan 1.650 hectare reeds is verworven, maar nog niet ingericht. 

De overige 3.950 hectare is nog niet verworven en nog niet ingericht. Wij beschouwen het NNN als voltooid wanneer alle als 

zodanig aangewezen gronden zijn ingericht en worden beheerd conform de doelstellingen in de beheertypenkaart. Tegelijkertijd 

werken we aan de verhoging van de natuurkwaliteit, zodat ook de doelstellingen in de ambitiekaart worden gerealiseerd.3  

 

In tabel 2 is te zien dat, sinds de decentralisatie van het natuurbeleid in 2013: 

 de omvang van het NNN (‘begrensd oppervlakte’) met bijna 1.300 hectare is toegenomen, van circa 55.200 hectare naar 

circa 56.500 hectare. Dit is vrijwel overal het gevolg van het begrenzen van reeds bestaande natuurgebieden die nog geen 

NNN waren. Zo zorgen we voor planologische bescherming van deze gebieden en kan de beheerder een subsidie voor na-

tuurbeheer aanvragen. Het gaat hier doorgaans dus niet om ‘nieuwe natuurgebieden’, maar om natuurgebieden die er al 

waren; 

 ongeveer 2.800 hectare begrensde NNN daadwerkelijk is gerealiseerd als natuurgebied; 

 de restantopgave, als gevolg hiervan, met 1.500 hectare is afgenomen: van 7.107 hectare naar 5.600 hectare. 
 

PNO Begrensde NNN (Beoogd) gerealiseerde 

NNN 

Nog te realiseren NNN 

2014-2018 55.200 ha 48.100 ha 7.107 ha (waarvan nog 4.301 ha te verwerven) 

2015-2019 55.500 ha 48.350 ha 7.157 ha (waarvan nog 4.229 ha te verwerven) 

2016-2020 55.850 ha 49.050 ha 6.822 ha (waarvan nog 4.919 ha te verwerven) 

2017-2021 56.250 ha 50.150 ha 6.141 ha (waarvan nog 4.365 ha te verwerven) 

2018-2022 56.300 ha 50.400 ha 5.900 ha (waarvan nog 4.300 ha te verwerven) 

2019-2023 56.400 ha 50.600 ha 5.800 ha (waarvan nog 4.200 ha te verwerven) 

2020 -2024 56.500 ha 50.900 ha 5.600 ha (waarvan nog 3.950 ha te verwerven) 

Tabel 2. Realisatie NNN sinds 2014. De oppervlaktes NNN kunnen jaarlijks in beperkte mate wijzigen vanwege correcties in de 

begrenzing. Daarnaast wordt de methode om de realisatie en de restantopgave te berekenen steeds verder verfijnd, wat ook tot 

cijfermatige wijzigingen leidt. In bovenstaande tabel is uitgegaan van de voortgangskaart begin 2019. 

 

Binnen het NNN zijn nog twee zogenoemde ‘zoekgebieden’ begrensd, in de Horstermeerpolder (76 hectare) nabij Ankeveen en 

nabij de Bovenlanden bij Aalsmeer (14,6 hectare). In deze gebieden moet nog een concrete NNN-begrenzing plaatsvinden, die 

zal voortvloeien uit een gebiedsproces dat nog loopt. In dit Programma Natuurontwikkeling rapporteren wij jaarlijks over de 

voortgang van projecten.  

In het nieuwe coalitieakkoord 2019-2023 Duurzaam doorpakken, staat: “Het Natuurnetwerk Nederland (NNN) levert een grote 

bijdrage aan dit biodiversiteitsherstel door nieuwe natuurgebieden te realiseren en bestaande natuurgebieden te verbinden. 

Afronding van het NNN in 2027 blijft ons doel. In deze collegeperiode willen wij 3.000 hectare nieuwe NNN realiseren. Dat kan 

alleen door integrale gebiedsprocessen, samen met onze partners, onder leiding van gebiedsregisseurs. Zij worden uitgerust 

met een goed gevulde instrumentenkoffer, waarin instrumenten zitten als verwerving, het vergroenen of afkopen van pacht-

contracten, volledige schadeloosstelling en, als uiterst middel, onteigening. Om dit mogelijk te maken storten we aanvullende 

middelen in de reserve Groen. Agrarisch natuurbeheer past enkel binnen het NNN als sprake is van ‘duurzaam agrarisch natuur-

beheer’, waarbij de beheerder zich committeert aan langjarig beheer van NNN-waardige kwaliteit.” 
 
Wij werken er naar toe dat de gehele restantopgave ondergebracht wordt  in projecten en gebiedsgerichte plannen. In combi-

natie met de nieuw beschikbare instrumentenkoffer willen we zo de realisatie van 3000 ha nieuwe NNN in de komende vier jaar 

gaan realiseren. De projecten waaraan wij momenteel werken, zijn opgenomen in dit PNO (zie hoofdstuk 5).  In tabel 3 staat de 

ambitie  de realisatie van NNN voor de komende jaren, zowel via projecten, gebiedsprocessen en initiatieven van derden.  

 

                                                                    
3. De gronden in provinciaal eigendom, gelegen binnen het NNN, beschouwen wij nog niet als gerealiseerd NNN, omdat deze doorgaans nog verkocht zullen 
worden aan een eindbeheerder. Wij maken hierop een uitzondering als het gronden betreft die voor langere tijd (of permanent) in provinciaal eigendom 
blijven.  



Pagina 11 

 2020 2021 2022 2023 2024 2025 en verder 

Realisatie nieuw NNN 750 ha 750 ha 750 ha 750 ha 750 ha      1.850 ha 

Tabel 3. Ambitie realisatie NNN 

 

Natuurverbindingen 

De realisatie van natuurverbindingen koppelen we zo veel mogelijk aan infrastructurele en recreatieve maatregelen, zoals de 

aanleg en onderhoud van provinciale wegen. Deze werkwijze leidt tot grote synergievoordelen. In sommige gevallen is alleen 

een aanpassing van het beheer al voldoende om de verbinding tussen natuurgebieden tot stand te brengen. Een voorbeeld 

hiervan is de Assendelverzeedijk waar het waterschap de dijk anders is gaan maaien waardoor het hele seizoen door bloeiende 

planten beschikbaar zijn. De meerwaarde voor de insecten en daarmee voor andere soorten is groot gebleken. Deze ervaringen, 

en die uit andere projecten delen we met de beheerders en partijen die verbindingen en voorzieningen aanleggen. Daarmee 

verbeteren we de effectiviteit van toekomstige projecten.  
 

2.4 NATIONALE PARKEN 

De Nationale Parken Duinen van Texel en Zuid-Kennemerland vormen het visitekaartje van de Noord-Hollandse natuurgebieden en 

richten zich op natuurbescherming, recreatie, educatie, promotie en onderzoek. Wij beschouwen de Nationale Parken als een waar-

devol instrument om bewoners en bezoekers van Noord-Holland te betrekken bij hun groene leefomgeving. Om deze reden leveren 

wij een structurele financiële bijdrage. Voor het overige beschouwen wij de Nationale Parken als zelfstandige organisaties, die naar 

eigen inzicht kunnen besluiten over hun rechtsvorm en bestuurssamenstelling. Wij zullen gebruik maken van onze bevoegdheid om 

nieuwe Nationale Parken bij de minister voor aanwijzing voor te dragen wanneer hiervoor draagvlak bij alle betrokken partijen be-

staat, de meerwaarde hiervan overtuigend is aangetoond en er sprake is van duurzame financiering. 

 

2.5 RECREATIEVE VERBINDINGEN VOOR WANDELEN EN FIETSEN 

Een groeiend aantal mensen weet de Noord-Hollandse natuurgebieden te vinden om te ontspannen en te genieten. Beleven van de 

natuur is ook een van de doelen van ons natuurbeleid. Wij willen de bereikbaarheid van de  gebieden dan ook verbeteren. Hiervoor 

zetten we een subsidieregeling in. Deze maakt het mogelijk om het wandelnetwerk en toeristische overstappunten (TOP’s) te reali-

seren. TOP’s vormen een herkenbare entree van het landelijk gebied; ze bieden voorzieningen en informatie voor recreanten. In 2018 

zijn we gestart met de voltooiing van het provinciale wandelnetwerk. De laatste uitbreiding van dit netwerk van ongeveer 2.000 

kilometer is voorzien in de komende jaren. Deze uitbreiding pakken we regionaal aan. Voor het fietsnetwerk realiseren we ons dat 

we rekening houden met nieuwe trends en behoeften van fietsers, zoals elektrisch fietsen en verschillen tussen wielrenners en lang-

zaam fietsverkeer. We hebben hiervoor het ‘Perspectief Fiets’ opgesteld, dat het basisnetwerk (utilitair en recreatief) voor de fiets 

omvat. Voor het oplossen van knelpunten hebben we de subsidie Fietsknelpunten Noord-Holland beschikbaar.  

In de regio’s Gooi & Vechtstreek en Diemerscheg is het wandelnetwerk in 2019 gereed met een uitbreiding van het aantal recreatieve 

wandelroutes. In de bewegwijzering van de circa 488 kilometer wandelroutes is eenheid gecreëerd. Het ontwerp voor de wandelnet-

werken in West-Friesland en Amstelland zijn afgerond in 2019, waarna de realisatie is voorzien in 2020. Daarmee wordt er respectie-

velijk 500 en 253 kilometer aan het wandelnetwerk toegevoegd. De realisatie van het netwerk in Zuid Kennemerland start naar ver-

wachting eind 2019 met een subsidieaanvraag. Realisatie is dan beoogd voor 2021 met een uitbreiding van 725 kilometer.  

Aandachtspunt hierbij is dat we bij voorkeur géén fiets- en wandelpaden door kwetsbare natuur en waardevolle gebieden willen.  

 

Voor de aanleg en het beheer van boerenlandpaden door agrarisch ondernemers continueren wij onze bijdrage. Deze paden verbe-

teren de toegankelijkheid van het landelijk gebied, en creëren de mogelijkheid om het agrarisch bedrijf van nabij te ervaren. Recreatie 

Noord-Holland heeft circa 110 kilometer boerenlandpaden in beheer.  
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3. GROND 

3.1 INLEIDING: TRANSPARANTIE, MARKTCONFORMITEIT, RECHTMATIGHEID EN DUURZAAMHEID 

Het provinciaal grondbeleid omvat verschillende instrumenten voor de realisatie van het Natuurnetwerk Nederland (NNN). Algemene 

uitgangspunten van dit beleid zijn transparantie, marktconformiteit, rechtmatigheid en duurzaamheid. Transparantie betekent dat 

helder aangeven hoe de procedure is wanneer wij provinciale gronden verkopen of verpachten. Marktconformiteit betekent dat wij 

bij verwerving, verkoop en verpachting van gronden de marktprijs als uitgangspunt nemen. Deze wordt bepaald door een gecertifi-

ceerd taxateur. Afwijking van de marktprijs is uitzonderlijk; als dit aan de orde is motiveren wij dit zorgvuldig. Rechtmatigheid bete-

kent dat wij altijd handelen volgens de geldende wet- en regelgeving. Ten slotte streven wij een duurzame inzet van de gronden en/of 

het beheer van deze gronden na. Vanuit deze kaders voeren wij een actief grondbeleid, ten behoeve van afronding van het NNN in 

2027.  

 

3.2 INSTRUMENTEN 

GRONDVERWERVING, KAVELRUIL EN BEDRIJFSVERPLAATSING 

Wij voeren een actief grondbeleid. Dit houdt in dat wij gronden verwerven wanneer dit ondersteunend is aan de realisatie van onze 

beleidsdoelen. Soms betreft het gronden die binnen het NNN zijn gelegen; soms ruilgrond buiten het NNN, met het oogmerk deze 

te gebruiken voor kavelruil of bedrijfsverplaatsing. Onze uitvoeringsregelingen voor kavelruil en bedrijfsverplaatsing (binnen het 

NNN en binnen het Groene-Uitweggebied) kunnen een dergelijke ruiling ondersteunen. Wij houden de provinciale ‘koopplicht’ in 

stand. Dit houdt in dat wij garanderen gronden te verwerven die binnen het NNN zijn gelegen, wanneer deze ons tegen een markt-

conforme prijs worden aangeboden.  
 

ZELFREALISATIE: SUBSIDIE VOOR FUNCTIEVERANDERING EN INRICHTING (SKNL-REGELING) 

Partijen die geen agrariër zijn kunnen nu geen beroep doen op de Subsidie Kwaliteitsimpuls natuur en landschap Noord-Holland, 

(SKNL-regeling, zie hoofdstuk 4), terwijl hier wel veel potentie kan liggen. In 2019 heeft een verkenning plaatsgevonden of het zinvol 

en nuttig is om een subsidieregeling (voor afwaardering bij functieverandering) tot stand te brengen voor niet-agrariërs, en of dat 

bijdraagt aan het realiseren van de NNN doelen. De uitkomst van de verkenning is dat een nieuwe subsidieregeling of een ‘subsidie 

buiten uitvoeringsregeling’ onvoldoende werkbaar zijn.  

 

VOLLEDIGE SCHADELOOSSTELLING EN ONTEIGENING 

Verwerving van gronden vindt in beginsel plaats op basis van vrijwilligheid. Echter, verwerving tegen volledige schadeloosstelling of 

onteigening kan aan de orde zijn als sprake is van het realiseren van belangrijke delen van het NNN. Hierover vindt dan aparte be-

sluitvorming plaats. 

 

ONTPACHTING  

In een aantal gevallen is het voor natuurdoelen van belang dat bestaande pachtverhoudingen beëindigd kunnen worden. Nu is het 

zo dat grondeigenaren niet over gaan tot ontpachten, omdat de kosten hiervoor te hoog liggen. Bij afkoop worden de financiële 

voordelen die de pachter geniet door het gebruik van de grond (agrarische productie, beheervergoeding, mestplaatsingsruimte, ge-

meenschappelijk landbouwbeleid - GLB - subsidies etc.) namelijk gekapitaliseerd in een eenmalige afkoopsom. Daarom wordt er ge-

werkt aan een Subsidieregeling grondaankoop en afkoop pacht; de verwachting is dat deze operationeel is eind 2019. 

 

3.3 PROVINCIAAL GRONDBEZIT 

De provincie bezit een aanzienlijk areaal grond in het landelijk gebied. Deze gronden kunnen worden ingezet voor het bereiken van 

provinciale doelen. Wij zijn voornemens om te onderzoeken welke mogelijkheden en voordelen er zijn voor het aanhouden en/of  

opbouwen van een strategische grondportefeuille. Dit kan de NNN-realisatie vereenvoudigen of versnellen, bijvoorbeeld door ze te 

benutten in ruilprocessen en bedrijfsverplaatsingen. Daarnaast zullen wij provinciale gronden binnen de NNN-begrenzing zo snel als 

mogelijk laten inrichten en beheren als NNN. 

 

Gronden die wij in eigendom hebben en die een bijdrage kunnen leveren aan de NNN-realisatie beheren wij zorgvuldig, met oog voor 

de te behalen natuurdoelstellingen. In een aantal gevallen kan ervoor gekozen worden om de voormalige eigenaren de gronden, 

onder voorwaarden, nog te laten beheren, als een vorm van voortgezet gebruik tot aan het moment van inrichten. Dit laatste geeft 

eigenaren bijvoorbeeld ook de kans om hun bedrijvigheid af te bouwen. 

 

3.4 VERKOOP VAN PROVINCIALE GRONDEN  

Verkoop van provinciale gronden die niet langer een provinciaal doel dienen, gebeurt in beginsel door middel van een openbare 

verkoopprocedure. Dit zorgt ervoor dat een ieder, die geïnteresseerd is om het eigendom en beheer te verkrijgen, zijn/haar interesse 

kenbaar kan maken. Echter, in een aantal situaties vinden wij het gewenst om een uitzondering te maken op dit uitgangspunt.  
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Wanneer wij een dergelijke uitzondering maken, vermelden wij dit op de provinciale website, onder verwijzing naar (één van) onder-

staande redenen: 

1. indien redelijkerwijs slechts één beheerder het gewenste beheer kan uitvoeren. Dit kan het geval zijn wanneer de desbetreffende 

gronden voor derden ontoegankelijk zijn, of bij percelen tot maximaal 5 hectare die voor een groot deel zijn omgrensd door één 

beheerder; 

2. indien onderhandse verkoop leidt tot een aantoonbare besparing op de inrichtings- en/of beheer-kosten. Dit kan bijvoorbeeld 

het geval zijn indien de aankopende partij géén beroep doet op subsidie voor inrichting en/of beheer; 

3. wanneer sprake is van uitruil van gronden gelegen binnen het NNN naar provinciale gronden buiten het NNN, vindt onderhandse 

verkoop plaats aan de ruilende grondeigenaar; 

4. wanneer provinciale gronden worden ingebracht in een gebiedsproces, dit gebiedsproces openbaar is aangekondigd en grondei-

genaren in en nabij het desbetreffende gebied zijn uitgenodigd aan het gebiedsproces deel te nemen, kan provinciale grond wor-

den verkocht aan de grondeigenaren die zich voor dit gebiedsproces hebben gemeld; 

5. wanneer er reeds privaatrechtelijke afspraken liggen tussen de provincie en de kopende partij. 
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4. BEHEER 

4.1 VISIE OP BEHEER  

Goed natuurbeheer draagt bij aan bescherming van flora en fauna en behoud van aantrekkelijke en gevarieerde landschappen. Af-

hankelijk van de natuurdoelen en maatschappelijke opgaven kan beheer variëren van zeer extensief, gericht op natuurlijke dynamiek, 

tot zeer intensief, met maatregelen zoals begrazing, beweiding, plaggen, kappen, hooien, maaien en bejaging. Ook indirect beheer, 

gericht op het tegengaan van ongewenste externe invloeden zoals water- of bodemverontreiniging, is van groot belang. Natuur kan 

worden bevorderd door de ruimte te geven aan natuurlijke dynamiek, maar ook door gericht beheer voor kwetsbare flora en fauna. 

Noord-Holland kent een groot aantal beheerders van natuur- en recreatiegebieden, landschap en cultuurhistorisch erfgoed: terrein-

beherende organisaties, particuliere eigenaren, agrarische ondernemers, recreatieschappen, waterschappen en gemeenten. Wij ver-

wachten van beheerders dat zij zorgen voor professioneel, samenhangend beheer, in samenwerking met elkaar en met andere part-

ners. De doelen voor dit beheer worden door ons vastgesteld in dit Programma Natuurontwikkeling (zie het kaartmateriaal van het 

Natuurbeheerplan). 

 

4.2 SUBSIDIËRING VAN HET NATUUR- EN LANDSCHAPSBEHEER 

De financiering van het beheer beschouwen wij als een gedeelde verantwoordelijkheid van de overheid en de beheerders. Wij leveren 

hieraan een aanzienlijke bijdrage door onverkort vast te houden aan de systematiek en vergoedingen van het Subsidiestelsel Natuur 

en Landschap (SNL). Het SNL is een landelijk uniform stelsel, dat garandeert dat beheerders in alle provincies een vergelijkbare ver-

goeding krijgen voor hun werkzaamheden.4 Daarnaast is het SNL getoetst door de Europese Commissie, opdat subsidie voor natuur-

beheer geen ongeoorloofde staatssteun oplevert. 

 

Subsidie voor natuur- en landschapsbeheer wordt verstrekt via: 

 de Uitvoeringsregeling Natuur- en Landschapsbeheer Noord-Holland voor subsidiebeschikkingen die zijn afgegeven vóór 1 ja-

nuari 2016; 

 de Uitvoeringsregeling Natuur- en Landschapsbeheer Noord-Holland 2016-2021 (SVNL 2016-2021) voor subsidiebeschikkingen 

die zijn afgegeven vanaf 1 januari 2016. 

Subsidieaanvragen worden getoetst aan deze uitvoeringsregelingen en aan bijzondere bepalingen die Gedeputeerde Staten kunnen 

opnemen in het besluit over de openstellingsperiode en de hoogte van de subsidieplafonds. Dit besluit wordt jaarlijks door Gedepu-

teerde Staten vastgesteld. De uitvoeringsregelingen, de periode van openstelling en de subsidieplafonds worden bekendgemaakt in 

het Provinciaal Blad en op de website van de provincie. Subsidie wordt verstrekt voor de duur van zes kalenderjaren, van 1 januari 

tot en met 31 december. Indien van toepassing kan de subsidie worden verhoogd met toeslagen, zoals: 

 monitoring. Deze toeslag is beschikbaar voor het verzamelen van gegevens ten behoeve van de monitoring van natuurkwaliteit; 

 openstellingsbijdrage. Dit is een bijdrage in de kosten die voortvloeien uit het onderhoud van voorzieningen en het toezicht dat 

nodig is in natuurgebieden; 

 beheer met schaapskuddes. Deze toeslag is beschikbaar voor het gebruik van één of meerdere door een herder geleide schaaps-

kuddes; 

 beheer van percelen die enkel varend kunnen worden bereikt (‘vaarlandtoeslag’). De percelen waar deze toeslag beschikbaar 

wordt gesteld zijn aangeduid op de vaarlandtoeslagkaart. 5) 

 

De provincie verstrekt uitsluitend een beheersubsidie aan eigenaren of erfpachters van terreinen of hun collectieve vertegenwoordi-

ger. Geen subsidie wordt verstrekt aan waterleidingbedrijven en publiekrechtelijke rechtspersonen (het Rijk, gemeenten, waterschap-

pen en gemeenschappelijke regelingen zoals recreatieschappen), met uitzondering van Staatsbosbeheer. Ook verstrekt de provincie 

geen subsidie voor het beheer van de “grote wateren” Noordzee, Waddenzee, IJsselmeer en het Markermeer; dit beheer is de ver-

antwoordelijkheid van het Rijk. 

 

4.3 CERTIFICERING EN GOEDE GESPREK  

Natuur- en landschapsbeheer vereist betrokkenheid en deskundigheid. Alleen gecertificeerde beheerders komen in aanmerking voor 

een SNL-subsidie. Door afgifte van een certificaat verklaart de provincie dat een beheerder voldoet aan kwaliteitseisen voor de orga-

nisatie en administratie van beheer. De Stichting Certificering SNL verzorgt de certificering namens de provincies. 

 

                                                                    
4 Binnen de systematiek van het SNL wordt subsidie voor natuur- en landschapsbeheer uitsluitend verstrekt aan eigenaren of erfpachters van 
terreinen of hun collectieve vertegenwoordiger. Wanneer deze een derde persoon (bijvoorbeeld een pachter of loonwerker) vraagt het 
beheer uit te voeren, maken zij doorgaans afspraken over de wijze waarop dit beheer wordt uitgevoerd en de vergoeding die hiervoor ver-
strekt wordt. De provincie is geen partij in deze afspraken. Wij onderhouden een subsidierelatie met de ontvanger van de subsidie, waartoe 
ook verantwoording over de besteding van de subsidie behoort. Wanneer in dit hoofdstuk wordt gesproken over ‘beheerder’, wordt derhalve 
bedoeld: de ontvanger van de subsidie. 
5 Op de vaarlandtoeslagkaart staat alleen vaarland met natuurtypen ‘moerassen’ (N05), ‘voedselarme venen en vochtige heiden’ (N06), 
‘vochtige schraalgraslanden’(N10), ‘rijke graslanden en akkers’ (N12) en ‘vogelgraslanden’ (N13). 
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Samen met de beheerders hebben we een gedeeld belang in het behalen van de beoogde natuurkwaliteit. Met beheerders worden 

gesprekken gevoerd en veldbezoeken afgelegd, waarin het uitgevoerde beheer ter sprake komt. Vertrekpunt in de gesprekken zijn 

de gegevens die uit monitoring beschikbaar zijn. Doel is om de kwaliteit van de natuurgebieden verder te verbeteren. Met de agrari-

sche collectieven vindt jaarlijks een voortgangsgesprek plaats aan de hand van voortgangsrapportages. 

 

De SNL-subsidie wordt verleend voor het uitvoeren van adequaat natuurbeheer, conform de voorwaarden die zijn beschreven in de 

subsidiebeschikking. Het agrarisch natuurbeheer wordt gecontroleerd door de uitvoeringsorganisatie RVO.nl, die ook de betaalver-

zoeken van de collectieven beoordeelt. Wanneer daartoe aanleiding is kan RVO.nl kortingen opleggen, bijvoorbeeld indien niet wordt 

voldaan aan de voorwaarden. Dit kan de provincie ook doen voor de subsidies voor natuurbeheer.  

 

4.4 NATUURBEHEERPLAN 

Het Natuurbeheerplan, dat deel uitmaakt van dit Programma Natuurontwikkeling, bestaat uit drie kaarten: de beheertypenkaart, de 

ambitiekaart en de vaarlandtoeslagkaart en paragraaf 4.5 met tabel 4. Deze kaarten zijn van belang voor de subsidiëring van het 

(agrarisch) natuur- en landschapsbeheer en worden regelmatig geactualiseerd. In hoofdstuk 7 staat op welke wijze het kaartmateriaal 

digitaal te raadplegen is, zodat op detailniveau kan worden ingezoomd.  

 

De beheertypenkaart geeft alle beheerwaardige natuur- en landschapswaarden weer. Elk beheertype kent een beschrijving van, on-

der andere, de kenmerkende natuur- en landschapswaarden en de eisen die aan het beheer worden gesteld. Van beheerders – ook 

als zij geen subsidie ontvangen – wordt verwacht dat zij hun beheer richten op de instandhouding van de beheertypen. Per gebied is 

in beginsel maar één beheertype toegekend. Alleen agrarische beheertypen (hierna ook ‘leefgebieden’ genoemd) kunnen over elkaar 

liggen. Een beheerder kan uitsluitend voor subsidiëring van het toegekende beheertype in aanmerking komen. Indien subsidie wordt 

aangevraagd voor een beheertype dat niet op de beheertypenkaart staat, zal deze subsidieaanvraag worden geweigerd. 

  

Voor sommige natuurgebieden bestaat de ambitie om het huidige gebruik of het beheer te veranderen. Dit is vastgelegd in de ambi-

tiekaart. Verschillen tussen de beheertypenkaart en de ambitiekaart laten zien waar verbetering van de natuurkwaliteit gewenst is. 

De ambitiekaart vormt de basis voor de subsidies voor functieverandering of kwaliteitsimpulsen op grond van de Subsidie Kwaliteits-

impuls natuur en landschap Noord-Holland (SKNL-regeling). Op enig moment kan de ambitie, zoals vastgelegd in de ambitiekaart, zijn 

bereikt. Op terreinen waar het natuurdoel al is bereikt, is de ambitie om dit type te behouden zal het beheertype op de beheertypen-

kaart identiek zijn aan dat op de ambitiekaart. 

 

BEHEER VAN HET NATUURNETWERK NEDERLAND  

Het Natuurnetwerk Nederland (NNN) is een duurzaam beschermde en beheerde ecologische structuur. In respectievelijk de beheer-

typen- en ambitiekaart zijn de natuurdoelen opgenomen en is te zien of sprake is van een ambitie naar een ander natuurdoel. De 

toegekende beheer- en ambitietypen zijn in overeenstemming met het beheer dat nodig is om de doelstellingen van Natura 2000 

en/of de Kaderrichtlijn Water te realiseren. 

 

Soms kent de beheertypenkaart binnen het NNN nog een agrarisch beheertype toe. In deze gebieden is sprake van overgangsbe-

heer naar het uiteindelijk beoogde natuurbeheer dat in de ambitiekaart is benoemd. Om deze ambitie te realiseren zal met ingang 

van het Programma Natuurontwikkeling 2022-2026 en Natuurbeheerplan 2022 niet langer agrarisch natuurbeheer binnen het NNN 

worden gesubsidieerd, met inachtneming van doorlopende subsidiecontracten. Als gevolg van motie 126, aangenomen door Pro-

vinciale Staten in november 2017, is een ‘verkenningsjaar’ gestart, waarin over deze motie overleggen met de terreinbeherende 

organisaties, de agrarische collectieven en LTO-Noord gevoerd worden. Partijen zijn het erover eens dat het reguliere agrarisch na-

tuurbeheer niet voldoende is om NNN-waardige kwaliteit te realiseren. Partijen hebben de ambitie om een overeenkomst te sluiten 

en in drie gebieden in pilotvorm aan de slag te gaan. Hierin is het doel NNN-kwaliteit te realiseren met agrariërs op eigen grond in 

het NNN en met agrariërs met pacht van voor 1977 (reguliere pacht). Hierbij werken we met bestaande en nieuwe instrumenten en 

de resultaten en ervaringen worden geëvalueerd. Hierover zal nog nadere besluitvorming nodig zijn.  

 

In het verleden was het gebruikelijk dat terreinen die vóór 1 december 1977 waren verpacht en waarop sindsdien onafgebroken 

agrarisch natuurbeheer had plaatsgevonden, op de beheertypenkaart met een agrarisch beheertype werden aangeduid. Gedepu-

teerde Staten hebben op 24 april 2012 besloten dat dit ‘automatisme’ vervalt. Ecologische argumenten zijn voor ons doorslaggevend 

bij het bepalen van het beheertype en de ambitie; niet de eigendomssituatie of de (duur of inhoud van de) pachtovereenkomst. 

 

Voor agrariërs op grond van een terreinbeheerder waar liberale pacht van kracht is, wordt geen nieuwe subsidie agrarisch natuurbe-

heer meer toegekend omdat uiterlijk vanaf 2022 de terreinbeheerder zelf de regie op het beheer op eigen terrein zal voeren en 

subsidie voor natuurbeheer kan aanvragen. Op de beheertypenkaart worden vanaf uiterlijk 2022 voor deze locaties N-typen toege-

kend. 
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BEHEER VAN LANDSCHAPSELEMENTEN 

Sinds 2018 stellen wij subsidie beschikbaar voor het beheer van een aantal landschapselementen: lanen, poelen en kleine historische 

wateren, historische tuinen, hoogstamfruitboomgaarden en fortterreinen. Dit past binnen de toegenomen aandacht voor landschaps-

behoud en de betekenis van karakteristieke landschapselementen voor de biodiversiteit. De landschapselementen waarvoor subsidie 

kan worden aangevraagd zijn op de beheertypenkaart aangegeven. Voor tuinwallen is in 2019 een subsidieregeling opengesteld. 

 

BEHEER BUITEN HET NATUURNETWERK NEDERLAND: AGRARISCH NATUUR- EN LANDSCHAPSBEHEER (WENDY) 

Buiten het NNN is het agrarisch natuur- en landschapsbeheer een belangrijk instrument voor het behoud van biodiversiteit, omdat 

het bijdraagt dat soorten ook in agrarisch gebied voedsel, bescherming, nest- en voortplantingsgelegenheid kunnen vinden. Bij agra-

risch natuur- en landschapsbeheer worden beheermaatregelen ingepast in de agrarische bedrijfsvoering; de agrarische functie blijft 

leidend en de bestemming wordt niet aangepast. Het SNL onderscheidt vijf zogenoemde ‘leefgebieden’ voor agrarisch natuur- en 

landschapsbeheer. Binnen de leefgebieden kan subsidie voor agrarisch natuurbeheer worden aangevraagd. Leefgebieden kunnen 

overlappen. Het gaat om de volgende leefgebieden (in de viewer kunnen de leefgebieddeelkaarten in detail bekeken worden): 

 

BESCHRIJVING VAN LEEFGEBIEDEN  
Open grasland (deelkaart b). Dit leefgebied is kenmerkend voor Noord-Holland: open landschappen met veel vochtig en kruidenrijk 

gras, fijnmazige watergangen en enige opgaande begroeiing, zoals beplanting rond erven of bomenlanen. Een aantal weidevogelsoor-

ten (zoals de grutto en tureluur) zoekt altijd de meest open en natte delen van het landschap en mijdt opgaande begroeiing. Andere 

soorten zijn tolerant voor (zoals scholekster, kievit en wulp) of juist gebaat bij (Noordse woelmuis) aanwezigheid van riet of opgaande 

begroeiing. Houtduif, torenvalk, roek, kramsvogel en spreeuw maken vooral gebruik van het leefgebied open grasland om voedsel te 

vinden en te schuilen. Voor een beschrijving van goed weidevogelbeheer: zie kader. 

 
 

GOED WEIDEVOGELBEHEER 
Ondanks de terugval van de weidevogelpopulatie blijft Noord-Holland nog steeds één van de provincies met de hoogste weide-

vogeldichtheid. Landschappen met weidevogels hebben zowel een ecologische als cultuurhistorische waarde die bescherming 

blijft verdienen. De grutto is in 2015 zelfs door de Nederlanders gekozen tot ‘nationale vogel’ en staat symbool voor biodiversiteit 

in het landelijk gebied. In een aanzienlijk deel van het NNN en omliggend agrarisch gebied vindt weidevogelbeheer plaats, vaak 

met de inzet van veel vrijwilligers. Daar waar binnen het NNN gelegen ‘reservaten’ en aangrenzend agrarisch gebied in samenhang 

worden beheerd, het waterpeil wordt afgestemd op de weidevogels en predatie wordt tegengegaan, zijn er goede kansen voor 

een duurzame weidevogelpopulatie. Dit geldt ook voor optimaal beheerde agrarische gebieden. Van groot belang is het creëren 

van optimale omstandigheden voor foerageren, schuilen, nestgelegenheid en het opgroeien van kuikens. Voor de inrichting en 

het beheer betekent dit dat weidevogelgebieden een substantiële omvang en openheid moeten hebben, er voldoende nat bio-

toop en kruidenrijk grasland moet zijn, aangevuld met laat maaien en nestbescherming. Samenwerking en de inzet van vrijwilligers 

om beheerders/agrariërs te ondersteunen bij nestbescherming en/of monitoring, zijn onmisbaar. Overigens profiteert hier niet 

alleen de weidevogel van. Goede omstandigheden voor weidevogels betekent ook meer insecten, gezonder bodemleven, meer 

variatie in bloemen, grassen en kruiden en een mooi, vitaal en biodivers landschap. 

 

Wij blijven ons inzetten om de kwaliteit van weidevogelgebieden te verbeteren (en stellen hiervoor subsidie beschikbaar), samenwerking 

(onder andere met de waterschappen) te bevorderen en pilots te ondersteunen (zoals de pilot ‘kruidenrijk gras’, ‘plas-dras’). 
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Open akker (deelkaart c). Dit leefgebied bestaat overwegend uit akkers waarop gewassen zoals granen, aardappels, suikerbieten of vol-

legrondgroenten worden verbouwd, doorsneden met bermen, sloten en meer of minder opgaande begroeiing. Dit is het leefgebied van 

akkervogels die zich (in zekere mate) hebben aangepast aan de dynamiek van agrarische bedrijfsvoering. Sommige zien we alleen in 

de zomer in akkerbouwgebieden (trekvogels zoals de gele kwikstaart en grauwe kiekendief); andere verblijven jaarrond in Nederland 

(scholekster, patrijs, blauwe kiekendief, veldleeuwerik) of zijn typische wintergasten (gorzen, ruigpootbuizerd). Akkervogels profite-

ren van akkers met veel granen en zaden, die op hun beurt muizenpopulaties aantrekken, die weer voedsel verschaffen voor roofvo-

gels. 

 

AKKERVOGELBEHEER 
Noord-Holland is een belangrijke provincie voor weidevogels in kruidenrijk en laat gemaaide graslanden zoals grutto, tureluur, 

kievit, scholekster. Met het nieuwe stelsel voor collectief agrarische natuurbeheer is ook meer aandacht gekomen voor akkervo-

gels. Met agrarisch natuurbeheer in de leefgebieden open akker en droge dooradering worden de kansen vergroot voor doelsoor-

ten zoals patrijs, gele kwikstaart, veldleeuwerik, kneu, geelgors, kiekendief en velduil. De maatregelen bestaan uit akkerranden; 

vogelakkers met strokenteelt waar vogels foerageren en broeden en wintervoedselakkers om het voedselaanbod voor overwin-

terende akkervogels te vergroten. 

 

Texel is met het gevarieerde landschap een aantrekkelijk gebeid voor akkervogels. Ook Noord-Holland Noord heeft veel potentie; 

hier in inmiddels 400 hectare onder beheer. Bij monitoring zijn meer dan 90 verschillende soorten aangetroffen. In de Haarlem-

mermeer en het Gooi worden percelen door akkerbouwers geschikt gemaakt voor akkervogels. Onderzoek van de Vlinderstichting 

op Texel en Wieringen heeft aangetoond dat vogelakkers ook een belangrijke impuls zijn voor o.a. bijen, hommels en vlinders. 

 

Met de vier agrarische collectieven in Noord-Holland en met Grauwe Kiekendief – Kenniscentrum Akkervogels is een project van 

start gegaan om het akkervogelbeheer verder te ontwikkelen. Doel is om het beheer uit te breiden en verder te verbeteren, o.a. 

door meer voorwerk te doen naar kansrijke locaties, naar de synergie van verschillende maatregelen, naar zaaimengsels, naar de 

gewassen van vogelakkers, naar maaibeheer. Er is ambitie om ook in gebieden zoals de Beemster aan de slag te gaan en agrariërs 

intensief te begeleiden bij agrarisch beheer voor akkervogels.  

 

Natte dooradering (deelkaart d). Dit leefgebied bestaat uit natte elementen binnen het agrarisch cultuurlandschap: sloten, poelen, 

beken, moerasjes en plas-draspercelen. Natte dooradering houdt echter niet op bij de waterlijn. Ook de oeverranden, bermen en 

plas-draszone horen bij dit leefgebied. De geleidelijke overgang van nat naar droog zorgt voor een paaiplaats, foerageergebied of 

landhabitat voor de verschillende soorten die hier voorkomen. 
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Droge dooradering (deelkaart e). Dit leefgebied is een half-open tot besloten landschap met aan elkaar grenzende (kleinschalige) 

akkers, graslanden, laanbeplanting, singels, hout- en tuunwallen, heggen en hagen, struweelranden, dijken en slaperdijken, bermen 

van wegen en paden, steilrandjes en ruigtezomen. In de herfst, winter en het vroege voorjaar zijn stoppelvelden (akkers)  aanwezig. 

Het leefgebied herbergt soorten die er foerageren, maar ook broedvogels die er broeden maar buiten het leefgebied foerageren. 

Andere soorten gebruiken de droge dooradering ter oriëntatie in het landschap. 

 

Categorie water (agrarisch waterbeheer) (deelkaart f). Het agrarisch waterbeheer is gericht op het bereiken van een goede toestand 

van al het water conform de Kaderrichtlijn Water en het realiseren van een robuust, duurzaam en klimaatbestendig watersysteem. 

Verschillende maatregelen zijn hierbij behulpzaam, zoals het beschikbaar stellen van agrarische gronden voor waterberging bij veel 

neerslag en het vasthouden van water bij droogte en het verbeteren van de grond- en oppervlaktewaterkwaliteit door groene zuive-

ring (minder belasting met verontreinigende stoffen vanuit de agrarische sector) en duurzaam oever-, sloot- en bodembeheer (minder 

af- en uitspoeling van nutriënten en bestrijdingsmiddelen). Inmiddels is in Noord-Holland geïnvesteerd in de aanleg van natuurvrien-

delijke oevers en met het agrarisch waterbeheer is het beheer van NVO’s in agrarisch gebied goed georganiseerd. Het budget voor 

agrarisch waterbeheer (een combinatie van EU-financiering en bijdragen van de waterschappen) is vrijwel volledig benut. 

 
 

b c d e f 
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4.5 BEOORDELING GEBIEDSAANVRAGEN VAN AGRARISCHE COLLECTIEVEN  

Op grond van artikel 3.4 van de SVNL 2016-2021 moet de subsidieaanvraag (de ‘gebiedsaanvraag’) van het gecertificeerde agrarisch 

collectief voldoen aan de beoordelingscriteria zoals die in deze paragraaf zijn opgenomen, inclusief de daarbij aangeduide kaarten. In 

onze opdracht toetst RVO.nl de gebiedsaanvragen van agrarische collectieven aan conformiteit met Europese regelgeving. Hierbij let 

RVO.nl op: 

 de begrensde leefgebieden (open grasland, open akkerland, natte dooradering, droge dooradering en categorie water), weerge-

geven op de kaarten in de bijlage; 

 onderstaande tabel 4, die aangeeft welke beheerfuncties en daarmee samenhangende beheermaatregelen opgenomen kunnen 

worden in de gebiedsaanvraag. 
 

Leefgebied Beheerfuncties 

Open Grasland Optimaliseren broed- en opgroeimogelijkheden (F01.12) 

Creëren nat biotoop (F01.15) 

Open Akker Creëren foerageergebied (F01.11) 

Optimaliseren voortplantingsmogelijkheden (F01.13) 

Leefgebied natte dooradering Optimaliseren broed- en opgroeimogelijkheden (F01.12) 

Verschralen (F01.14) 

Leefgebied droge dooradering Optimaliseren broed- en opgroeimogelijkheden (F01.12)   

Categorie water (agrarisch waterbeheer) Waterberging (F02.11) 

Verbeteren waterkwaliteit (F02.12) 

Vernatting (F02.13) 

Water vasthouden (F02.14) 

Tabel 4 Beoordeling gebiedsaanvragen van agrarische collectieven 

 

4.6 BEHEER DOOR RECREATIESCHAPPEN 

De recreatiegebieden in onze provincie vormen een groene buffer tussen stedelijke gebieden en bieden ontspanningsmogelijkheden 

voor bewoners en bezoekers. Van deze mogelijkheden wordt volop gebruik gemaakt; het aantal bezoekers van recreatiegebieden 

stijgt nog altijd, en de verwachting is dat deze stijging doorzet. Wij participeren, samen met gemeenten, in het bestuur van vijf recre-

atieschappen: Spaarnwoude, Alkmaarder- en Uitgeestermeer, Twiske-Waterland, Groengebied Amstelland en Plassenschap Loos-

drecht. Aan het beheer en de ontwikkeling van deze gebieden dragen wij financieel bij. Dit gebeurt echter niet via het SNL, maar via 

separate bijdragen aan de recreatieschappen. 
 
De recreatiegebieden zijn ongeveer 30 jaar geleden aangelegd, op basis van de recreatiebehoeften van toen. Deze behoeften zijn 

sindsdien soms veranderd, hetgeen gevolgen kan hebben voor de inrichting en het beheer. Deze blik op de toekomst, in combinatie 

met de toenemende beheerkosten en de bestuurlijke drukte die deelname aan vijf gemeenschappelijke regelingen met zich mee-

brengt, dwingt ons kritisch te kijken naar onze rol en positie in de recreatieschappen. In de afgelopen tien jaar is veel aandacht ge-

weest voor een aantal voortdurende knelpunten in het bestuursmodel van de recreatieschappen. Wij willen deze knelpunten oplos-

sen door scheiding van de beleidsvormings- en beheertaken die nu beide door Recreatie Noord-Holland N.V. worden uitgevoerd. 

Uitgangspunt hierbij is een blijvende betrokkenheid van de provincie bij de werkzaamheden van de recreatieschappen.   
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5. OVERZICHT VAN ALLE PROJECTEN 

Projecten in het groen bevinden zich in de volgende fasen: 

 Categorie 1: Onbenoemd. Dit zijn nog niet benoemde projecten in de niet gerealiseerde NNN en nog niet belegt bij een project-

leider of een gebiedsproces. 

 Categorie 2: Verkenning. Van deze projecten is een beginnende scope helder. Waar ligt het project, wat is de omvang en welke 

doelen worden er beoogd. 

 Categorie 3: Studiefase. In deze fase wordt de scope duidelijk afgegrensd en aan het einde van de fase gaan de projecten van de 

beleidskant naar de uitvoeringskant. Vanaf deze fase worden projecten opgenomen in het PNO 

 Categorie 4: Uitvoeringsprojecten. Hier kun je buiten de voortgang fysiek volgen. 

 Nazorgfase: Dit is de onderhoudsperiode en administratieve afhandeling van de uitgevoerde projecten. 

 Gerealiseerd: De ambitie is gerealiseerd en wordt beheerd.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

De Zanderij (Castricum)  

(foto PWN) 

 

Onderstaande tabel omvat de projecten die niet meer opgenomen zijn in het PNO 2020-2024. Dit kan zijn omdat een project gerea-

liseerd is, maar ook omdat de verantwoording op een ander niveau als het PNO is geregeld of dat projecten zijn samengevoegd. 

 

Tabel 5 Projecten uit het PNO  

Project 

nr. 

Projectnaam Omschrijving Trekker 

AGV35 Monitoring Natuur-

brug Laarderhoogt 

(natuur) 

Doel was het vaststellen van het functioneren voor de doelsoorten, inzicht verkrij-

gen in de effecten van het recreatief medegebruik op het gebruik van de natuur-

brug door de fauna en advies over inrichting en beheer om gebruik door de doel-

soorten te optimaliseren. 

Provincie 

Noord-Holland 

AGV40 Groene Uitweg: 

Stelling van A-

Nieuwe Hollandse 

Waterlinie  

(cultuur) 

Projecten met als doel het behoud van en stimulering van het bezoek aan en het ge-

bruik van het waardevolle cultureel erfgoed Stelling van Amsterdam en Nieuwe Hol-

landse Waterlinie.  

Dit project draagt niet bij aan het NNN en wordt niet gefinancierd uit de Reserve 

Groen. Project wordt ergens anders verantwoord. 

Provincie 

Noord-Holland  

AGV55 Natuurcompensatie 

Landgoed Terra 

Nova 

Stichting Landgoed Terra Nova heeft een bestaande buitenplaats ontwikkelt. Ter 

compensatie zijn verscheidene maatregelen getroffen, waaronder 674 m² NNN en 

mitigerende maatregelen zoals het aanleggen van vleermuisvriendelijke verlichting. 

Stichting Land-

goed Terra Nova 

Loenen aan de 

Vecht 

AGV56 Natuurcompensatie 

Scouting Laren 

De natuurcompensatie is gerealiseerd. Het bestemmingsplan is aangepast en heeft 

op de locatie de bestemming natuur gekregen. 

Gemeente  

Laren 



Pagina 21 

AGV57 GU: Stelling van 

A’dam, Fort Ab-

coude en omgeving 

Verbetering van de omgevingskwaliteit en de recreatieve ontsluiting van Fort Ab-

coude. 

Dit project draagt niet bij aan het NNN en wordt niet gefinancierd uit de Reserve 

Groen. Project wordt ergens anders verantwoord. 

Provincie 

Noord-Holland  

GV27 Vuntus  

(natuur en water) 

De Vuntus, het natuurgebied in de Oostelijke Vechtplassen ten noorden van Oud 

Loosdrecht, heeft een kwaliteitsimpuls gekregen. De provincie investeerde in water-

kwaliteit (verdroging) en natuur (inrichting 140 ha). 

Natuurmonu-

menten 

GV65 GU: Fiets- en wan-

delverbindingen 

Horstermeerpolder 

Dit project is onderdeel van GV19 (Horstermeerpolder) geworden Provincie 

Noord-Holland 

GV69 GU: Verder met de 

Vesting Muiden 

Herstel en verbetering Vesting Muiden en de zuidelijke schootsvelden, verleggen 

Mariahoeveweg en agrarisch beheer Schootsvelden. 

Dit project draagt niet bij aan het NNN en wordt niet gefinancierd uit de Reserve 

Groen. Project wordt ergens anders verantwoord. 

Regio Gooi en 

Vechtstreek 

KL04 Natuurbrug Zee-

poort (natuurver-

binding) 

De natuur van het Nationaal Park en de Amsterdamse Waterleidingduinen is ver-

sterkt door de aanleg van drie natuurbruggen. Gezamenlijk verbinden zij meer dan 

7.000 hectare natuurgebied. De natuurbrug Zeepoort in de gemeente Bloemendaal 

is onderdeel van deze natuurverbinding en nu aan de beheerder overgedragen  

Provincie 

Noord-Holland 

KL19 Natuurcompensatie 

Fietspad Castricum 

Akersloot 

De gemeente Castricum heeft een fietspad aangelegd in een weidevogelleefgebied 

tussen Castricum en Akersloot. Omdat de aanleg tot verstoring van de weidevogels 

leidt heeft de gemeente 7,7 ha natuur aangelegd ter compensatie. 

Gemeente Cas-

tricum 

KL38 Waterrijk en Zande-

rij Castricum  

(natuur) 

Bij project Waterrijk aan de binnenduinrand bij Egmond Binnen heeft PWN 2,5 ha 

NNN ingericht, zodat de omliggende NNN-terreinen een eenheid worden. Zanderij 

Castricum ligt aan de binnenduinrand bij Castricum. Hier heeft PWN 5,5 ha NNN in-

gericht. 

PWN 

LH08 Dijkversterking 

Hoorn-Amsterdam  

In het vorige PNO is een bedrag van € 0,5 miljoen geraamd voor groene maatrege-

len bij het project Markermeerdijken. Het bedrag uit de groene reserve (€ 0,5 mil-

joen) is overgeheveld naar het project Markermeerdijken, zodat vanuit dit project 

ook verantwoording zal worden afgelegd over de op natuur gerichte maatregelen 

die gerealiseerd worden. 

Hoogheemraad-

schap Hollands 

Noorderkwar-

tier (studie) 

NHN04 Natuurcompensatie 

Westfrisiaweg 

Bij de aanleg van de Westfrisiaweg (N23) zijn een weidevogelleefgebied en een aan-

tal natuurverbindingen doorkruist. Compensatie heeft plaatsgevonden door bij de 

A7 bij Hoorn natuurvriendelijke oevers en een ecologische stapsteen te realiseren. 

Provincie 

Noord-Holland 

NHN22 Natuurcompensatie 

Bedrijventerrein 

Kolksluis te ‘t Zand 

Bedrijventerrein Kolksluis breidt uit. Natuurcompensatie t.b.v. 3,5 ha weidevogel-

leefgebied is geworden: aanleg 3,5 ha waterberging en 2 ha inrichting compensatie-

grond. 

Gemeente Scha-

gen 

PNH19 Subsidie versnip-

perde natuurterrei-

nen 

Op het ter beschikking gestelde budget van € 50.000,-/jaar zijn in 2017/2018 geen 

aanvragen om subsidie ingediend. Het onderdeel Versnipperde natuurterreinen, §5 

van de uitvoeringsregeling Groen Noord-Holland, is mede daarom vervallen. 

Provincie 

Noord-Holland 

 

Lopende programma’s en projecten, uitgesplitst per regio 

In het werk van de provincie staat de regio steeds meer centraal. Samen met gemeenten, waterschappen, ondernemers en andere externe 

partners benoemen we de opgaven in de regio. En we maken afspraken over samenwerking en uitvoering. Regionaal werken sluit aan bij de 

koers van de Omgevingsvisie en past in de geest van de Omgevingswet. Wij werken met 7 regio’s in de Provincie Noord-Holland en op basis 

van deze regio-indeling zijn de lopende programma’s en projecten verdeeld in de tabellen in deze paragraaf.  

 

Tabel 6 Lopende programma’s en projecten, uitgesplitst per regio 

Regio Kop van Noord-Holland 

Project 

nr. 

Projectnaam Omschrijving Fase Trekker 

NHN01 Waalenburg  

(natuur) 

Waalenburg is een belangrijk weidevogelgebied op Texel. Hier wordt 

een aaneengesloten natuurgebied van 490 ha gerealiseerd, waarmee 

wordt bijgedragen aan het NNN. 

Nazorg Provincie 

Noord-Holland 

NHN06 De Bol  

(natuur) 

In het oosten van Texel ligt natuurgebied De Bol. Natuurmonumenten 

heeft het project afgerond. 

Nazorg Natuurmonu-

menten 
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NHN14 Huisduinerpolder  

(natuur) 

De Huisduinerpolder is een drassige polder, grenzend aan de fortgracht 

van Fort Erfprins in Den Helder. De polder maakt deel uit van het NNN. 

De provincie wil de brakke natuur in dit gebied versterken. 

Studie Provincie 

Noord-Holland 

NHN15 Schagen Kolhorn  

(natuur) 

Langs de verbinding Schagen-Kolhorn liggen een aantal restant NNN 

opgaven. Hier wordt een aantal stapstenen gerealiseerd, die begrensd 

worden als NNN. 

Studie Provincie 

Noord-Holland 

NHN16 Boskerpark  

(natuur) 

Tussen Callantsoog en Groote Keeten wordt het Boskerpark ontwik-

keld. Naast een complex voor verblijfrecreatie zal 19 hectare natuur 

worden aangelegd. 

Plan Provincie 

Noord-Holland 

NHN17 Zandpolder  

(natuur) 

Tussen Callantsoog en Groote Keeten ligt de Zandpolder. Aanvullend op 

de reeds ontwikkelde natuur zal hier nog circa 30 ha. natuur worden 

aangelegd.  

Studie Provincie 

Noord-Holland 

NHN18 Uitlandsche Polder  

(natuur) 

Ten noorden van het natuurgebied het Zwanenwater ligt de Uitland-

sche polder. Van de natuuropgave in deze polder heeft Natuurmonu-

menten al een groot deel gerealiseerd. Aansluitend daarop zal nog circa 

38 ha natuur worden ontwikkeld. 

Studie Natuurmonu-

menten 

NHN23 Polder Waard 

Nieuwland  

(natuur/recreatie) 

Aan de Polder Waard Nieuwland (480 ha) wordt een ecologische en re-

creatieve impuls gegeven. Er wordt 23 ha natuur aangelegd gecombi-

neerd met de opvang van water. 

Uitvoering Provincie 

Noord-Holland 

NHN28 Fietspad Wierdijk 

(recreatie) 

Het fietspad ‘Wierdijk’ onderdeel van het project ‘Het Wier van Wierin-

gen’. Dit project beoogt door het herstellen, herontwikkeling en ont-

sluiten van een aantal iconen (Wierdijk, Wierschuur, Zuiderzeekeet) de 

verhalen over ‘Het Wier van Wieringen’ beleefbaar te maken.  

Plan Provincie 

Noord-Holland  

NHN30 Waalenburg fase 2 

ev. 

In een aantal jaren zal het peil opgezet worden naar het niveau dat uit-

eindelijk nodig is om de ambitie aan natuur te realiseren. 

Uitvoering Provincie 

Noord-Holland 

 

Regio Alkmaar en omgeving 

Project 

nr. 

Projectnaam Omschrijving Fase Trekker 

KL07 Uitbreiding Geest-

merambacht (recre-

atie) 

Het recreatiegebied Geestmerambacht ten noorden van Alkmaar 

wordt uitgebreid. Er worden nieuwe fiets- en wandelpaden aangelegd 

en er komt een nieuwe vaarverbinding ten noorden van Sint Pancras. 

Ook wordt een natuurpark van 24 ha aangelegd. 

Uitvoering Recreatieschap 

Geestmeram-

bacht  

KL14 Binnenduinrand 

Egmond  

(natuur) 

In de binnenduinrand van Egmond wordt natuur gerealiseerd. Hiermee 

wordt het NNN versterkt. Er is al 27 hectare ingericht; er zal nog ca. 14 

hectare gerealiseerd worden. 

Plan Provincie 

Noord-Holland 

KL16 Weidse Polders 

(natuur) 

De Weidse Polders (NNN) is al voor een groot deel verworven en 

(deels) ingericht. De provincie onderzoekt hoe de resterende opgave 

gerealiseerd kan worden.  

Studie Provincie 

Noord-Holland 

KL17 Harger en Pet-

temerpolder  

(natuur) 

Vlak achter de Hondsbossche Zeewering ligt de Harger- en Pettemer-

polder (Natura 2000). Hier wordt omzetting van landbouw naar natuur 

bevorderd en worden afspraken gemaakt over natuurontwikkeling en 

natuurbeheer. 

Nazorg Provincie 

Noord-Holland 

KL26 Nieuwe Strandwal  

(natuur en water) 

De Nieuwe Strandwal is een gebiedsontwikkelingsproject tussen Hei-

loo en Castricum. Doel van het deelprogramma Groen is de Uitvoering 

van projecten op het gebied van natuur, water, landschap en recreatie. 

De provincie zet zich hierbij in voor de natuur- en waterprojecten. 

Studie Provincie 

Noord-Holland 

 

Regio West-Friesland 

Project 

nr. 

Projectnaam Omschrijving Fase Trekker 

NHN26 Koopmanspolder  

(natuur) 

De inrichting is in 2016 gerealiseerd. Na de inrichting zijn er afspraken 

over beheer gemaakt met de Vereniging Agrarisch Natuur- en Land-

schapsbeheer West-Friesland. Tevens wordt de Koopmanspolder als 

Landlab gebruikt. Diverse proeven worden gedaan met waterpeilen 

e.d. 

Nazorg Provincie 

Noord-Holland, 

RWS en HHNK 
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Regio Zuid-Kennemerland 

Project 

nr. 

Projectnaam Omschrijving Fase Trekker 

KL22 Houtrak  

(natuur en recrea-

tie) 

De gemeente Haarlemmermeer wil in de Houtrakpolder natuur en re-

creatieve voorzieningen realiseren, waarbij rekening wordt gehouden 

met andere gebiedsontwikkelingen, zoals de Visie Noordzeekanaal-

gebied 2040. 

Uitvoering Gemeente 

Haarlemmer-

meer en SBB     

 

Regio Zaanstreek-Waterland 

Project 

nr. 

Projectnaam Omschrijving Fase Trekker 

LH07 Verbrakking West-

zaan (natuur) 

Dit project kent twee potentiële aanvoervarianten van brak water:  

1. Verbrakking van de hele polder Westzaan via een sluis nabij ge-

maal Overtoom  

2. Verbrakking van het Guisveld/Euverenweggebied via een parallel 

aanvoerkanaal in de Nauernasche Vaart. Daar komt een derde va-

riant bij met verplaatsing van functies, zoals aangekondigd in onze 

notitie ‘richtinggevende uitspraken’ bodemdaling. Met deze drie 

varianten gaan we in gesprek met inwoners en grondeigenaren, in 

een gebiedsproces. Van een voorlopig voorkeursscenario is geen 

sprake. 

Studie Provincie 

Noord-Hol-

land 

LH23 Natuurvriendelijke 

oevers Ilperveld 

(natuur) 

In het Ilperveld wordt ruim 8 km natuurvriendelijke oevers gereali-

seerd die de natuurwaarden in en langs het water vergroten, de wa-

terkwaliteit verbeteren en het afkalven van percelen stoppen. 

Uitvoering Landschap 

Noord-Hol-

land 

LH25 Ontsnippering Be-

reikbaarheid Wa-

terland 

Het project richt zich vooral op het verbeteren van de doorstroming 

van het verkeer, maar waar mogelijk wordt ook de ecologische ont-

snippering meegenomen.  

Studie Provincie 

Noord-Hol-

land 

LH26 Natuurverbindin-

gen corridor  

Amsterdam - 

Hoorn 

Realiseren van natuurverbindingen Kalverpolder-Oostzanerveld en 

Jisperveld - Oostzanerveld 

Studie Provincie 

Noord-Hol-

land 

 

Regio Noord-Holland Zuid 

Project 

nr. 

Projectnaam Omschrijving Fase Trekker 

KL27 PARK21  

(recreatie en wa-

ter) 

De gemeente Haarlemmermeer legt de komende 15 tot 20 jaar Park 

21 aan (1000 ha). Het project dient meerdere doelen: verbetering wa-

terkwaliteit en duurzaamheid, landschap, recreatie, landbouw. 

Plan Gemeente 

Haarlemmer-

meer      

KL30 Groene AS Boven-

landen  

(natuur) 

Aankoop en inrichting van 14,6 ha ‘stepping stones’, verdeeld over 7 

projecten. 

Plan Stichting Bo-

venlanden 

Aalsmeer             

KL32 Groene AS door 

Aalsmeer  

(natuur) 

Uitvoering Uitvoeringsprogramma Groene AS Aalsmeer: aankoop-, in-

richting van bovenlandjes, aanleg van natuurvriendelijke oevers, fau-

napassages. 

Plan Gemeente 

Aalsmeer 

 

Regio Gooi- en Vechtstreek 

Project 

nr. 

Projectnaam Omschrijving Fase Trekker 

AGV45 Programma- 

coördinatie 

Coördinatie van het gehele programma Groene Uitweg. n.v.t. Provincie 

Noord-Holland 

GV04 GU: Naarden bui-

ten de Vesting 

(natuur en recrea-

tie) 

Afronding projecten wandelpad, herstel en behoud schootsvelden, 

Gooimeertak en Agrarische structuurversterking. 

Uitvoering Regio Gooi en 

Vechtstreek 
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GV06 Natuurverbinding 

Laarderhoogt 

(natuur) 

De ecologische toelopen (m.n. aan zuidkant van A1) van de Natuur-

brug Laarderhoogt worden ingericht. Bij de inrichting wordt boster-

rein omgevormd naar open landschap met heide, open zand, poelen 

en schraalgrasland. Hiervoor is een gebiedsproces opgestart. 

Uitvoering Goois Natuurre-

servaat 

GV08 Fietspad over de 

Gaasp 

(recreatie) 

Aanleg van een fietsbrug langs de A9 over de Gaasp. De fietsbrug over 

de Gaasp zal de Gaasperplas en het Diemerbos verbinden en is ook 

toegankelijk voor wandelaars. Hiermee wordt ook de verbinding tus-

sen IJburg en Amsterdam- Zuidoost verbeterd. 

Nazorg GGA (uitvoering 

door RWS) 

GV10 Holendrechter-

polder 

(natuur) 

Het project is gerealiseerd in 2017. Dit is gemeld in het PMG 2018-

2022. Er blijken nog een aantal kleine aanpassingen uitgevoerd te 

moeten worden en dit loopt nog verder. 

Nazorgfase 

 

Provincie 

Noord-Holland 

GV11 NNN schil Naar-

dermeer  

(natuur) 

In de randzone van het Naardermeer wordt 103 hectare ingericht om 

natuurwaarden in en rond het Naardermeer te versterken en het na-

tuurgebied te verbinden met de Vecht. 

Plan Provincie 

Noord-Holland 

GV12 Studieprojecten 

Diemerscheg 

(natuur) 

Langs het IJmeer tussen Diemen en Muiden wordt het natuurgebied 

‘Baai van Ballast’ gerealiseerd. Het natuurgebied wordt onderdeel 

van de Waterlandtak, een natuurverbinding tussen het Naardermeer 

en het IJmeer/Diemerbos. De Gemeenschapspolder wordt als NNN 

ingericht 

Plan Provincie 

Noord-Holland 

GV13 GU: Agrarische 

structuurverbete-

ring en boerderij-

verplaatsingen 

(natuur, agrari-

sche structuurver-

betering) 

In het agrarisch kerngebied van de noordelijke Vechtstreek vindt een 

grootschalige kavelruil plaats om zowel de agrarische structuur te 

verbeteren, als de natuur bij het Naardermeer te versterken. 

Uitvoering Provincie 

Noord-Holland 

GV14  Diemerbos fase 2 

(natuur en recrea-

tie)  

Met de Uitvoering van het investeringsplan Diemerbos fase 2 wordt 

de recreatieve toegang vanuit Amsterdam naar het landelijk gebied 

vergroot met nieuwe fietspaden en landschappelijke maatregelen. 

Daarnaast wordt het Diemerbos gekoppeld aan het NNN. 

Uitvoering Stuurgroep Die-

merbos (PNH) 

GV16 Verwerving en in-

richting ’t Hol (na-

tuur) 

In ‘t Hol, een bestaand natuurgebied in de Oostelijke Vechtplassen, 

worden de laatste agrarische percelen verworven en ingericht voor 

de natuur. 

Plan Provincie 

Noord-Holland 

GV19 Horstermeerpol-

der (natuur) 

Voor de Horstermeerpolder wordt een plan gemaakt met natuuront-

wikkeling als doel 

Plan Provincie 

Noord-Holland 

GV24 NNN De Kampen 

(natuur)  

De Kampen is een polder, gelegen ten zuidoosten van de A27 bij Bla-

ricum. In dit gebied wil de provincie 98 hectare natuur realiseren in 

de vorm van weidevogelgrasland. 

Uitvoering Provincie 

Noord-Holland 

GV29 Verbinding 

Hoorneboeg 

(natuur) 

De natuurverbinding en toelopen aan weerszijden van de Natuurbrug 

Zwaluwenberg worden opnieuw ingericht, waarbij bos wordt omge-

vormd naar een open landschap met heide, open zand, schraalgras-

land en poelen. 

Plan Goois Natuurre-

servaat 

GV30 Natuurboog  

(natuur) 

Aanleg van ecologische verbindingen in de zone tussen het Diemer-

bos en de Holendrechterpolder. 

Uitvoering Gemeente Am-

sterdam 

GV32 GU: Rondje Naar-

dermeer 

(recreatie/natuur) 

Het project bestaat uit de ontsnippering van de spoorlijn Hilversum -

Weesp m.b.v. van een tunnel voor fietsers, wandelaars en fauna en 

de aanleg van nog een aantal passages onder de spoorlijn door. 

Uitvoering Provincie 

Noord-Holland 

GV34 GU: Faunapassa-

ges N201  

(natuur) 

De provincie wil onder de N201 meerdere faunapassages aanleggen, 

zodat de otter en andere dieren zich veilig van de Kortenhoefse Plas-

sen naar natuurgebied de Wijde Blik kunnen verplaatsen. 

Plan Provincie 

Noord-Holland 

GV36 Natuurontwikke-

ling Huydecoo-

persweg 

(natuur/water-

berging/recreatie) 

Na afronding van de (water)bodemsaneringen in het kader van Plan 

Anna’s Hoeve wordt een gebied nabij de A27 in Hilversum ingericht 

als permanente oplossing voor waterberging van extreme waterhoe-

veelheden binnen het stedelijk watersysteem. 

Plan AGV/Waternet 
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GV39 GU: Fiets-, wan-

del- en ruiterpa-

den (recreatie) 

Het programma fiets-, wandel- en ruiterpaden bestaat uit 8 wandel-

paden, 8 fietspaden, 5 ruiterpaden, 2 recreatieve voorzieningen en 

routebebording.  

Uitvoering Diverse  

gemeenten 

GV42 GU: Gebiedscoör-

dinatie en pro-

jecten 

(landbouw) 

De gebiedscoördinator begeleidt, informeert en ondersteunt agrari-

sche ondernemers bij hun initiatieven in het kader van de Uitvoe-

ringsregeling voor de agrarische sector Groene Uitweg.  

Uitvoering Agrarische Na-

tuur en Land-

schaps-vereni-

ging Vechtvallei 

GV48 De Groene Scha-

kel  

(natuur) 

Ecologische en recreatieve herinrichting van de gebieden Anna's 

Hoeve en Monnikenberg, alsmede de inpassing van de infrastructuur 

door middel van grondwallen en schermen. 

Uitvoering Provincie 

Noord-Holland 

GV53 Ontsnippering ’t 

Gooi (ecologische 

verbindingen) 

Aanleg van 5 ecologische verbindingen en faunapassages op diverse 

plaatsen in ’t Gooi.  

Plan Provincie 

Noord-Holland  

GV54 Natuurontwikke-

ling Dassenveld 

(natuur)  

Ontpachting en inrichting t.b.v. natuur van 8 ha gras en bouwland, 

nabij een natuurverbinding, onderdeel van de NNN. 

Uitvoering Provincie 

Noord-Holland 

GV57 GU: Binnendoor-

vaarverbinding 

(recreatie) 

Aanleg van een nieuwe vaarverbinding tussen de Naardertrekvaart 

en het Gooimeer.  

Plan Provincie 

Noord-Holland 

GV58 GU: Naardertrek-

vaart 

(recreatie) 

Capaciteitsvergroting van de Naardertrekvaart is noodzakelijk tussen 

de voorgenomen aantakking van de aan te leggen Binnendoorvaar-

verbinding en Naarden Vesting. 

Plan Regio Gooi en 

Vecht, Gooise 

Meren 

GV59 GU: Passantenha-

ven 

(recreatie) 

De bestaande havenkom grenzend aan Naarden Vesting wordt ver-

groot om een aantal aanlegplaatsen voor passanten te realiseren. 

Ook worden bijpassende voorzieningen aangelegd. 

Plan Regio Gooi en 

Vecht, Gooise 

Meren 

GV62 NNN Waterland-

tak-Oost (natuur) 

Uitvoering van 42 hectare natuur. Studie Provincie 

Noord-Holland 

GV63 Gebiedsakkoord 

Oostelijke Vecht-

plassen 

(natuur/recreatie) 

Uitvoeringsprogramma van het gebiedsakkoord Oostelijke Vechtplas-

sen. Het bevat alle projecten die bijdragen aan de drie sporen: (1) 

ontwikkelen vrije tijdslandschap, (2) versterken ecologische waarden 

en (3) transitie van de recreatiesector. 

Divers Provincie 

Noord-Holland 

GV64 GU: Duurzaam be-

heer Diemer Bos 

(beheer) 

Maatregelen om het beheer van het Diemerbos op termijn structu-

reel geregeld te hebben 

Uitvoering SBB 

GV66 GU: Gaasperplas 

Centraal 

(recreatie) 

Versterking infrastructuur van en naar de fietsroutes rond de Gaas-

perplas, als versterking van de Oost-Westverbindingen tussen de Am-

stel- en Diemerscheg. 

Plan Groengebied 

Amstelland 

 

Tabel 7 Natuurcompensatie (zie paragraaf 2.3.1) 

Project 

Nr. 

Projectnaam Omschrijving Trekker 

GV26 Natuurcompensatie 

A1-A6-A9  

RWS verbreedt de komende jaren de snelwegen , hierdoor wordt 62,2 ha NNN en 

111 ha weidevogelleefgebied aangetast. Als compensatie wordt 113,2 ha nieuwe na-

tuur gerealiseerd en 22 ha kwaliteitsverbetering binnen bestaande NNN gerealiseerd. 

T.b.v. de 111 ha weidevogelleefgebied wordt 1,3 miljoen euro beschikbaar gesteld 

voor beheermaatregelen in het gebied. 

Rijkswaterstaat 

KL01 Natuurcompensatie 

Gasopslag Berger-

meer 

Het bedrijf Taqa Energy legt ondergrondse gasopslag aan onder de Bergermeer. Om-

dat dit leidt tot 30 ha natuurschade, moet TAQA 30 ha natuur compenseren. Het gaat 

om een blijvend nieuw natuurgebied voor weidevogels.  

TAQA 

LH21 Natuurcompensatie 

Waterrijk Oosthui-

zen 

Voor de bouw van de woonwijk Waterrijk bij Oosthuizen wordt weidevogelleefgebied 

aangetast. Als natuurcompensatie zal het NAM terrein worden ingericht als weide-

vogelleefgebied. 

Gemeente Zee-

vang 

NHN25 Natuurcompensatie 

Windpark Wierin-

germeer 

Windkracht Wieringermeer legt een windmolenpark aan in polder Wieringermeer, 

waarbij 1,9 ha bos verdwijnt en 1,4 ha bos wordt gekapt. Als compensatie voor het 

bos dat verdwijnt, zal Nuon een perceel van 3,9 ha aansluitend op het Robbenoord-

bos aankopen en inrichten als natuur. De 1,4 ha die gekapt wordt, wordt opnieuw 

ingericht. 

Nuon Windpark 

Wieringermeer 

BV 
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Tabel 8 provinciale subsidieregelingen groenprojecten 

Subsidie 

Nr. 

Naam Subsidie Doel subsidie 

PNH02 UVR Groen Subsidie TOP Betere benutting van het landelijk gebied door recreanten door middel van het verbete-

ren van de bereikbaarheid, de toegankelijkheid en bekendheid van routes door het aan-

leggen van opstappunten. 

PNH03 UVR Groen Subsidie uitbreiding 

Wandelnetwerk Noord-Holland 

Het uitbreiden en oplossen van knelpunten in het bestaande wandelnetwerk Noord-Hol-

land. 

PNH08 SKNL Functiewijziging en Inrichting 

(Particulier Natuurbeheer) 

Functiewijziging en inrichting van agrarische bestemming naar natuur, van terreinen bin-

nen de NNN die in particulier eigendom zijn. De inrichtingsmaatregelen vinden plaats op 

basis van een door de provincie goed te keuren uitvoeringsplan. 

PNH10 SKNL Kwaliteitsimpuls Bevordering kwaliteit van bestaande natuurgebieden in Noord-Holland. 

PNH13 UVR Groen Subsidie Weidevogel-

biotopen 

Om het leefgebied van weidevogels beter te kunnen inrichten en daarmee het leefgebied 

aantrekkelijker te maken, wil de provincie met deze nieuwe subsidiemogelijkheid inves-

teringen in hogere waterpeilen en het verwijderen van bomen en struiken stimuleren.  

PNH14 GU Subsidies UVR agrarische sector  Het stimuleren van verbreding, structuurversterking, innovatie en verduurzaming van de 

agrarische sector. 

PNH17 UVR subsidie bedrijfs-verplaatsing 

en kavelruil NNN 

Regeling ten behoeve van agrariërs in het NNN die niet kunnen of willen overschakelen 

naar natuurbeheer 

PNH19 UVR subsidie versnipperde natuur-

terreinen  

Stimulering terreinbeherende organisaties om de efficiency van het beheer van versnip-

perde natuurterreinen te verhogen door verkoop of overdracht van het beheer aan col-

lega terreinbeheerders in de directe omgeving. 

PNH20 UVR bedrijfsverplaatsing Groene 

Uitweggebied 

Bedrijfsverplaatsingen in het Groene Uitweg gebied t.b.v. verbetering agrarische struc-

tuur, landschap en natuur buiten het NNN. 

PNH25 Tuinwallen Het herstel en de instandhouding van tuinwallen vanwege hun bijzondere landschappe-

lijke waarde en de natuurwaarden. Tuinwallen zijn erkend als cultureel erfgoed. 

 

Tabel 9 overige processen en projecten 

Nr. Naam Omschrijving 

PNH05 Voorbereidingskosten 

Verbinden en ontsnipperen 

(natuur) 

Analyse en aanpak knelpunten in natuurverbindingen. Het betreft 

met name knelpunten als gevolg van provinciale wegen. 

Provincie Noord-

Holland 

 

PNH06 Studiefase NNN en 

Recreatie 

Procesgeld voor voorbereiding projecten uit het programma. Het 

gaat hierbij om procesgeld voor diverse gebiedsprocessen o.a. in 

Laag-Holland, Oostelijke Vechtplassen en Amstelmeer. 

Studie 

 

PNH15 Restantopgaven NNN In dit proces zitten de nog in te richten en/of te verwerven gron-

den opgenomen die niet in projecten gerealiseerd worden. 

Provincie Noord-

Holland (studie) 

PNH21 Herstelmaatregelen Programma 

Aanpak Stikstof in Natura 2000 

De PAS-maatregelen worden getroffen om de Natura 2000 doe-

len te realiseren. De maatregelen worden verspreid over de ko-

mende jaren uitgevoerd en moeten in juli 2021 klaar zijn. 

Provincie Noord-

Holland en Terrein-

beherende organi-

saties  (uitvoering) 

PNH22 Herstelmaatregelen Natura 2000 Naast de PAS herstelmaatregelen moeten er ook herstelmaatre-

len in de Natura 2000-gebieden worden uitgevoerd welke niet ge-

koppeld zijn aan het PAS. Het gaat hier ook om herstelmaatrege-

len om de hoeveelheid en/of kwaliteit van de kwalificerende ha-

bitats in deze gebieden te verbeteren 

Provincie Noord-

Holland en Terrein-

beherende organi-

saties 

(uitvoering) 

PNH23 Aanvullende grondkosten Dit proces is ingesteld om inzichtelijk te houden welke aanvul-

lende kosten buiten de reguliere processen geïnvesteerd worden. 

Provincie Noord-

Holland (studie) 

PNH24 Transitie Zuiderzeeroute Samen met regionale en landelijke partners wil het Fietsplatform 

inzetten op een radicale herziening van de LF-routes (‘LF2.0’). 

Hiervoor is eerder al een breed gedragen toekomstvisie opge-

steld. 

Provincie Noord-

Holland (plan) 

PNH26 Buitenpoorten Buitenpoorten zijn stations op het snijvlak van stad en land, die 

als startpunt gebruikt worden om van het buitenleven te genie-

ten. We willen deze stations(gebieden) aantrekkelijker maken en 

beter laten aansluiten bij de omgeving. 

Provincie Noord-

Holland (studie) 
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6. FINANCIËN 

6.1 INLEIDING 
Dit hoofdstuk bevat de financiële onderbouwing van het PNO. De provinciale begroting vormt het financiële kader van dit programma. 

In de paragrafen 6.2 en 6.3 staan de lasten en dekking van programma’s en projecten beschreven. Deze paragrafen hebben betrekking 

op de investeringen in onze groenstructuur. In de paragrafen 6.4 en 6.5 staan de lasten en dekking van het natuur-, landschaps- en 

recreatiebeheer beschreven. 
 
In de afgelopen jaren is in het PNO geen rekening gehouden met de actuele grondprijsstijgingen, reden was hiervoor de algemene 

perceptie dat de grondprijzen wel weer zouden zakken naar een lager niveau. Het laatste jaar is echter gebleken dat de gronden niet 

in prijs zakken en ook de voortuitzichten zijn zodanig dat de stijging zich wel zal afvlakken, maar dat er geen sprake is van het zakken 

van de grondprijzen. Om die reden zijn de grondprijzen in het PNO 2020-2024 aangepast aan de huidige marktomstandigheden en 

betekent dit globaal een prijsstijging van 30%. 

 

6.2 PROGRAMMA’S EN PROJECTEN: LASTEN 

In deze paragraaf staan de geraamde lasten van de programma’s en projecten in dit PNO. Achtereenvolgens lichten we toe: de pro-

gramma’s en projecten per regio (paragraaf 6.2.1), het natuurherstelprogramma voor Natura 2000-gebieden (paragraaf 6.2.2) en de 

uitvoeringsregelingen en overige subsidies (paragraaf 6.2.3). In paragraaf 6.2.4 wordt berekend welke lasten nog gemoeid zijn met 

de afronding van het NNN, omdat nog niet de gehele restantopgave in projecten is ondergebracht. Ten slotte wordt in paragraaf 6.2.5 

een totaaloverzicht gegeven. 

 

6.2.1 PROGRAMMA’S EN PROJECTEN PER REGIO 

In hoofdstuk 5 staan de programma’s en projecten waaraan wij werken. De lasten hiervan zijn in deze paragraaf toegelicht. 

Hierbij wordt een onderscheid gemaakt tussen de lasten voor grondverwerving6 en alle overige lasten van het programma of 

project, bijvoorbeeld voor de inrichting van een natuurgebied. Omdat het marktgevoelige informatie betreft, zijn de lasten voor 

grondverwerving enkel op provinciaal niveau zichtbaar gemaakt; op projectniveau heeft deze informatie een vertrouwelijk ka-

rakter. De overige lasten zijn wel op projectniveau zichtbaar in tabel 9.  

 

Tabel 10: Geraamde overige lasten van programma’s en projecten, uitgesplitst per regio 

Regio Kop van Noord-Holland 
Project nr. Projectnaam 2019 2020 2021 2022 2023 2024 

NHN01 Waalenburg (natuur) 6.539.272 120.000 0 0 0 0 

NHN14 Huisduinerpolder (natuur) 0 0 0 0 0 0 

NHN15 Schagen-Kolhorn (natuur) 0 0 0 0 0 0 

NHN16 Boskerpark (natuur) 0 0 0 0 247.000 0 

NHN17 Zandpolder (natuur) 700.000 0 150.000 0 0 0 

NHN18 Uitlandsche Polder (natuur) 0 0 0 0 0 0 

NHN23 Polder Waard Nieuwland (natuur) 0 116.509 0 0 0 0 

NHN30 Waalenburg fase 2 e.v. (natuur) 0 10.000 10.000 580.000 0 0 

Totaal   7.239.272 246.509 160.000 580.000 247.000 0 

 

Regio Alkmaar en omgeving 
Project nr. Projectnaam 2019 2020 2021 2022 2023 2024 

KL14 Binnenduinrand Egmond (recreatie) 30.000 50.000 50.000 75.520 0 0 

KL16 Weidse Polders (natuur) 0 0 0 0 0 0 

KL17 Harger- en Pettemerpolder (natuur) 215.677 50.000 0 0 0 0 

KL26 Nieuwe Strandwal (natuur en water) 0 0 0 0 0 0 

Totaal   245.677 100.000 50.000 75.520 0 0 

 

Regio West-Friesland 

In deze regio zijn de lopende (inrichtings)projecten afgerond. Zoals eerder te lezen is hier nog wel NNN te realiseren en kunnen er 

nieuwe projecten opgenomen worden in het PNO. Het beheer en de monitoring in de Koopmanspolder wordt gefinancierd uit 

‘PNH06, Studiefase NNN en Recreatie’ 

 

                                                                    
6. Wanneer in dit hoofdstuk wordt gesproken over ‘verwerving’, wordt zowel gedoeld op grondverwerving door de provincie Noord-Holland als op zelfreali-
satie door middel van de SKNL-regeling (zie paragraaf 3.2.2). Omdat bij gebruik van de SKNL-regeling de desbetreffende gronden niet van eigenaar wisselen, 
is strikt genomen geen sprake van verwerving. 
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Regio Zuid-Kennemerland 
Project nr. Projectnaam 2019 2020 2021 2022 2023 2024 

KL22 Houtrak (natuur en recreatie) 425.000 0 0 0 0 0 

KL38 
Waterrijk en Zanderij Castricum (na-
tuur) 

650.051 0 0 0 0 0 

Totaal   1.075.051 0 0 0 0 0 

 

Regio Zaanstreek-Waterland 
Project nr. Projectnaam 2019 2020 2021 2022 2023 2024 

LH07 Verbrakking Westzaan (natuur) 0 0 100.000 6.665.987 1.000.000 1.000.000 

LH25 
Ontsnippering Bereikbaarheid Water-
land ( ) 

0 320.127 0 0 0 0 

LH26 
Natuurverbinding Corridor Amster-
dam-Hoorn ( ) 

50.000 100.000 100.000 100.000 800.000 750.000 

Totaal   50.000 420.127 200.000 6.765.987 1.800.000 1.750.000 

 

Regio Noord-Holland Zuid 
Project nr. Projectnaam 2019 2020 2021 2022 2023 2024 

KL04 Natuurbrug Zeepoort 142.262      

KL27 PARK21 (recreatie en water) 7.767.350 0 0 0 0 0 

KL30 Groene As Bovenlanden (natuur) 491.326 491.316 0 0 0 0 

Totaal   8.400.947 491.316 0 0 0 0 

 

Regio Gooi- en Vechtstreek 
Project nr. Projectnaam 2019 2020 2021 2022 2023 2024 

GV04 
GU: Naarden buiten de Vesting (natuur 
en recreatie) 

225.200 0 0 0 0 450.954 

GV10 Holendrechterpolder (natuur) 23.488 76.826 76.820 76.820 0 0 

GV11 NNN Schil Naardermeer (natuur) 118.920 174.187 115.557 115.557 2.602.530 2.086.797 

GV15 Fietsbrug Nigtevecht 1.081.669           

GV16 Verwerving en inrichting 't Hol (natuur) 117.997 9.293 152.166 102.177 482.189 26.068 

GV19 Horstermeerpolder (natuur) 210.177 3.254.536 0 0 0 0 

GV24 NNN De Kampen (natuur) 692.550 91.322 0 0 0 0 

GV32 
GU: Rondje Naardermeer (recreatie en 
natuur) 

4.954.710 1.624.141 3.000.784 77.138 0 0 

GV34 GU: Faunapassages N201 (natuur) 0 0 2.071.755 0 0 0 

GV39 
GU: Fiets-, wandel- en ruiterpaden (re-
creatie) 

283.545 281.815 0 0 0 0 

GV48 De Groene Schakel (natuur) 296.407 131.000 796.000 1.630.140 0 0 

GV53 
Ontsnippering 't Gooi (ecologische ver-
bindingen) 

0 0 0 0 300.000 0 

GV54 
Natuurontwikkeling Dassenveld (na-
tuur) 

0 0 0 0 0 120.000 

GV57 
GU: Binnendoorvaartverbinding (recre-
atie) 

814.436 588.448 4.716.416 7.100.243 2.213.183 0 

GV58 GU: Naardertrekvaart   304.200         

GV59 GU: Passantenhaven   4.441.762         

GV63 
Gebiedsakkoord Oostelijke Vechtplas-
sen (natuur en recreatie) 

3.217.703 4.304.000 3.612.855 4.232.855 4.232.855 4.232.855 

GV66 GU: Gaasperplas Centraal (recreatie) 450.000 0 0 0 0 0 

Totaal   12.486.803 15.281.530 14.542.353 13.334.930 9.830.757 6.916.674 
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Processen 
Project nr. Project/Proces 2019 2020 2021 2022 2023 2024 

AGV45 Programmacoördinatie Groene Uitweg          43.959           14.368           14.368              4.368           63.630                             

GV13 
GU: Agrarische structuurverbetering 
en boerderijverplaatsingen (natuur en 
agrarische structuurverbetering) 

          34.554                                                                                                                1.504.608  

GV42 
GU: Gebiedscoördinatie en projecten 
(landbouw) 

                                    86.224                                                                                                              

PNH05 Verbinden en Ontsnipperen         235.888          208.550          166.461          150.000          150.000          150.000  

PNH06 Studiefase NNN en Recreatie         420.000          270.000          250.000          250.000          150.000          150.000  

PNH23 
Aanvullende grondkosten (incl. ontei-
gening en ontpachting) 

    6.036.633      7.606.633      8.016.634      8.307.500      2.534.200      2.534.200  

Totaal 6.771.034 8.185.775 8.447.463 8.711.868 2.897.830 4.338.808 

 

6.2.2 PROGRAMMA NATUURHERSTELMAATREGELEN NATURA 2000-GEBIEDEN / PAS 
In de Natura 2000-gebieden voeren de beheerders een programma van natuurherstelmaatregelen uit om de natuurdoelen in 

deze gebieden te realiseren (zie toelichting in paragraaf 2.3). De meeste herstelmaatregelen worden getroffen in het kader van 

het Programma Aanpak Stikstof (PAS). Daarnaast worden herstelmaatregelen uitgevoerd die geen relatie hebben met de PAS.  

Project nr. Projectnaam 2019 2020 2021 2022 2023 2024 

PNH 21 
Herstelmaatregelen Programma Aan-
pak Stikstof in Natura 2000 

    6.011.930      6.104.160      6.125.379          210.000                                                        

PNH 22 Herstelmaatregelen Natura 2000         786.334          915.736          915.736          915.736                                                        

Totaal   6.798.264 7.019.895 7.041.115 1.125.736 0 0 

 

6.2.3 UITVOERINGSREGELINGEN EN OVERIGE SUBSIDIES 
Op grond van een uitvoeringsregeling kan een initiatiefnemer subsidie aanvragen voor een activiteit die past binnen de criteria 

van de regeling. Voor elk van deze uitvoeringsregelingen stellen Gedeputeerde Staten jaarlijks een subsidieplafond vast, dat 

bepaalt tot welk bedrag subsidieaanvragen kunnen worden gehonoreerd. Deze subsidieplafonds zijn in tabel .. weergegeven. 

Daarnaast worden in het kader van het PNO nog enkele ‘subsidies buiten uitvoeringsregeling’ verstrekt. Ook deze lasten zijn 

hieronder opgenomen. 

Project nr. Projectnaam 2019 2020 2021 2022 2023 2024 

PNH02 UVR Groen Subsidie TOP     118.496            69.143                                                                                                       

PNH03  
UVR Groen Subsidie uitbreiding Wandel-
netwerk Noord-Holland 

  500.000                                                                                                                                       

PNH08 
SKNL Functiewijziging en Inrichting (Par-
ticulier Natuurbeheer) 

 6.001.864      3.374.792      3.374.792      3.374.792      3.374.792      3.374.792  

PNH10 SKNL Kwaliteitsimpuls 1.871.904          900.000          900.000          900.000          900.000          900.000  

PNH13 
UVR Groen Subsidie weidevogelbioto-
pen 

   150.000          150.000          150.000          150.000          150.000            71.389  

PNH14 GU: Subsidies UVR agrarische sector     750.000          129.200                                                                                                              

PNH17 
UVR bedrijfsverplaatsing en kavelruil 
NNN 

    537.500          537.500          537.500          537.500          537.500          537.500  

PNH20 UVR bedrijfs-verplaatsing GU                                                                                                                                            800.000  

PNH24 Transitie Zuiderzeeroute    157.000                                                                                                                                         

PNH26 Buitenpoorten    100.000          100.000          125.000          75.000                      

Totaal subsidies 10.186.764 5.260.635 5.087.292 5.037.292 4.962.292 5.683.681 

 

6.2.4 INRICHTINGSKOSTEN EN GRONDVERWERVING BUITEN PROJECTEN 
In de voorgaande paragrafen zijn de lasten in beeld gebracht van lopende programma’s, projecten en uitvoeringsregelingen. 

Echter, nog niet de gehele restantopgave van het NNN is momenteel in programma’s en projecten ondergebracht. 

 

Inrichtingskosten 

In tabel 2 op pagina 10 valt te lezen dat het aantal nog in te richten hectares vanaf begin januari 2019, 5.600 hectare bedraagt. Hiervan 

is reeds 2.021 hectare opgenomen in projecten. De lasten voor de periode 2019-2024 staan vermeld in bovenstaande tabellen. Het 

totaal aan inrichtingskosten voor de gehele periode (2019 t/m 2027) staan per regio staat vermeld in tabel 11. 
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Daarnaast zijn inrichtingskosten geraamde via een subsidie SKNL Functiewijziging en inrichting. De hieruit voortvloeiende lasten be-

dragen € 1.200.000 per jaar en zijn opgenomen in onderstaande tabel, onderdeel PNH08. De lasten voor de periode na 2024 staan 

geraamd in tabel… en maken onderdeel uit van de regel Subsidies (Uitvoeringsregelingen en overige subsidies). Hiermee wordt de 

inrichting van 1.832 hectare gedekt. Dit betekent dat voor 1.747 hectare nog inrichtingskosten geraamd dienen te worden (zien on-

derstaande tabel). 

Inrichtingskosten Aantal ha's 

Nog in te richten 5.600 

Inrichtingskosten reeds opgenomen in programma’s en projecten 2.021 

Inrichtingskosten reeds geraamd via SKNL (PNH08) 1.832 

Nog te ramen inrichtingskosten 1.747 

 

Voor de inrichting van natuurterreinen wordt een vaste normprijs van € 15.000 per hectare gehanteerd, ongeacht de grondsoort en 

het beoogde natuurtype. In onderstaande tabel zijn de nog te ramen inrichtingskosten zichtbaar gemaakt. Mede gelet op de in het 

coalitieakkoord opgenomen ambitie om in de komende periode 750 ha NNN per jaar te realiseren, ligt het zwaartepunt van deze 

lasten in de komende jaren. 

Nog te ramen inrichtingskosten  
(1.747 ha) 

2019 2020 2021 2022 2023 2024 
2025 t/m 

2027 
Totaal 

Nog te ramen inrichtingskosten in ha's   400 400 400 400 147   1747 

Nog te ramen inrichtingskosten in €   6.000.000 6.000.000 6.000.000 6.000.000 2.205.000   26.205.000 

 

Grondverwerving 

Wat geldt voor de inrichtingskosten, geldt ook voor de grondverwerving; nog niet alle grondverwerving is in programma’s en pro-

jecten ondergebracht. Realisatie kan plaatsvinden door grondverwerving door de provincie, of via de SKNL-regeling. In beide gevallen 

vergoeden wij de waardedaling van de grond die het gevolg is van de functieverandering naar natuurgebied. Bij toepassing van de 

SKNL-regeling gebeurt dit rechtstreeks; de grondeigenaar ontvangt van ons de getaxeerde waardedaling. Bij grondverwerving door 

de provincie gebeurt dit in twee stappen, omdat wij de grond eerst voor de ‘volle prijs’ verwerven van de eigenaar, en deze na 

inrichting aan een eindbeheerder verkopen voor de restantwaarde. 

 

In tabel 2 op pagina 10 valt te lezen dat het aantal nog te verwerven hectares vanaf begin januari 2019 3.950 hectare bedraagt. 

Hiervan is reeds 2.021 hectare opgenomen in programma’s en projecten (binnen projecten). Dan rest nog een opgave van 1.929 

hectare nog te verwerven hectares die nog niet in projecten is opgenomen (buiten projecten). In onderstaande tabel wordt aangege-

ven wat de planning is van de verwerving van de nog te verwerven 3.950 hectare, zowel binnen- als buiten projecten, en de daaruit 

voortvloeiende lasten. 

 

Voor realisatie middels een subsidie functiewijziging (SKNL-regeling) wordt gerekend met een hectareprijs van € 25.000. Voor ver-

werving wordt een gemiddelde prijs van € 50.000 per hectare gehanteerd, op basis van de huidige marktprijzen en de verhouding 

van nog aan te schaffen hectares grasland, bouwland en bollengrond. De lasten van verwerving variëren echter per grondsoort, even-

als de restwaarde na inrichting. Grasland heeft een andere marktwaarde dan bouwland of bollengrond. De restwaarde van ingerichte 

NNN op grasland is juist vaak hoger dan de restantwaarde van bouwland of bollengrond, omdat op grasland het natuurdoel vaak 

beter te combineren is met agrarische bedrijfsvoering (bijv. weidevogelgraslanden) dan op bouwland of bollengrond. In het kader 

van deze doorrekening hanteren wij vooralsnog dus € 50.000. De daadwerkelijke kosten kunnen onder invloed van marktontwikke-

lingen hoger of lager zijn. 

  



Pagina 31 

Geraamde lasten voor grondverwerving provinciebreed 

 Binnen projecten 2019 t/m 2027 2019 2020 2021 2022 2023 2024 
2025 t/m 
2027 

Totaal 

Grondverwerving reeds in program-
ma's en projecten (in hectares) 

     138         70         62           48         30          43        1.630        2.021  

waarvan te realiseren via SKNL Func-
tieverandering (lasten in €) 

375.000   50.000     325.000 3.450.000 4.200.000 

waarvan te realiseren via verwerving 
door provincie (lasten in €) 

 6.200.000  3.500.000     3.000.000      2.400.000      1.500.000      1.500.000    74.600.000    92.700.000  

Buiten projecten (restantopgave)                 

Extra ha's grondverwerving i.v.m. 
opgave 3000 ha. Nog niet in pro-
jecten. 

               250            250            250           250           250         679       1.929  

waarvan via SKNL (lasten in €)   2.500.000 2.500.000 2.500.000 2.500.000 2.500.000 6.750.000 19.250.000 

waarvan via verwerving 
 (lasten in € ) 

   7.500.000      7.500.000      7.500.000     7.500.000      7.500.000   20.450.000    57.950.000  

Totaal grondverwerving 
          

6.575.000  
       

13.500.000  
       

13.050.000  
       

12.400.000  
       

11.500.000  
       

11.825.000  
    

105.250.000  
    

174.100.000  

 

6.2.5 TOTAALOVERZICHT LASTEN PROGRAMMA’S EN PROJECTEN 

In onderstaande tabel is een overzicht weergegeven van de lasten, zoals deze zijn toegelicht in de paragrafen 6.2.1 t/m 6.2.4. 

Tabel 11: Totaaloverzicht geraamde lasten van programma’s en projecten, periode 2019-2027 

    Programma Natuurontwikkeling 2020-2024   

  2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 t/m 2027 

Grondverwerving 6.575.000 13.500.000 13.050.000 12.400.000 11.500.000 11.825.000 105.250.000 

Regio Kop van Noord-Holland 7.239.272 246.509 160.000 580.000 247.000 0 1.355.000 

Regio Alkmaar en omgeving 245.677 100.000 50.000 75.520 0 0 2.492.780 

Regio West-Friesland 0 0 0 0 0 0 0 

Regio Zuid-Kennemerland 1.075.051 0 0 0 0 0 0 

Regio Zaanstreek-Waterland 50.000 420.127 200.000 6.765.987 1.800.000 1.750.000 100.000 

Regio Noord-Holland Zuid 8.400.947 491.316 0 0 0 0 0 

Regio Gooi- en Vechtstreek 12.486.803 15.281.530 14.542.353 13.334.930 9.830.757 6.916.674 12.943.278 

Nog te ramen inrichtingskosten    6.000.000 6.000.000 6.000.000 6.000.000 2.205.000   

Processen 6.771.034 8.185.775 8.447.463 8.711.868 2.897.830 4.338.808 3.284.200 

Herstelmaatregelen PAS in Natura 2000 6.011.930 6.104.160 6.125.379 210.000 0 0 0 

Herstelmaatregelen Natura 2000 786.334 915.736 915.736 915.736 0 0 0 

Subsidies (Uitvoeringsregelingen en ove-
rige subsidies) 

10.186.764 5.260.635 5.087.292 5.037.292 4.962.292 5.683.681 54.033.443 

Totaal 59.828.811 56.505.787 54.578.223 54.031.332 37.237.879 32.719.163 179.458.701 

Totaal 2020-2024   235.072.385   

 

6.3 PROGRAMMA’S EN PROJECTEN: DEKKING 
De totale benodigde dekking van dit Programma Natuurontwikkeling is opgenomen in de tabel in paragraaf 6.2.5. Deze dekking is 

afkomstig uit verschillende dekkingsbronnen, afhankelijk van het doel waarvoor het project gerealiseerd wordt. De belangrijkste dek-

kingsbronnen betreffen: 

 Reserve Groen. Deze reserve is ingesteld ten behoeve van investeringsmaatregelen ter realisatie van de Agenda Groen. De Re-

serve Groen wordt gevoed vanuit het Provinciefonds en vanuit verkoopopbrengsten van provinciale gronden; 

 Reserve Groene Uitweg. Deze reserve bevat middelen ter uitvoering van het programma Groene Uitweg, dat beoogt de land-

schappelijke kwaliteit van de Vechtstreek te versterken in samenhang met de infrastructurele ingrepen in de A1, A6 en A9. 

 Reserve Oostelijke Vechtplassen. Deze reserve bevat middelen ter uitvoering van het programma Oostelijke Vechtplassen, dat 

beoogt dit gebied een impuls te geven op het gebied van natuur, recreatie, waterkwaliteit, landbouw en landschap. 
 
Tabel 12: Totaaloverzicht geraamde dekking van programma’s en projecten 

Dekkingsbron 2020-2024 

Reserve Groen 193.629.414 

Reserve Groene Uitweg 31.170.387 

Reserve Oostelijke Vechtplassen 10.272.583 

 235.072.385 
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6.4 BEHEER: LASTEN 
In hoofdstuk 4 staat ons beleid ten aanzien van natuur-, landschaps- en recreatiebeheer toegelicht. De lasten van dit beheer staan in 

onderstaande tabel. Belangrijke uitgangspunten hierbij zijn: 

 in beginsel continueren wij onze bijdrage aan het beheer, ook wanneer subsidiebeschikkingen of opdrachten het einde van hun 

looptijd hebben bereikt. Dit doen we omdat wij de wens hebben om te blijven bijdragen aan de financiering van het natuur-, 

landschaps- en recreatiebeheer; 

 wij gaan ervan uit dat tijdens de looptijd van een subsidiebeschikking, de kosten voor het beheer stijgen. Om deze kostenstijging 

te berekenen gebruiken we de door het Centraal Bureau voor de Statistiek gehanteerde consumentenprijsindex over zes jaar;  

 wij gaan ervan uit dat, als gevolg van de afronding van het Natuurnetwerk Nederland, de omvang van het NNN tot 2027 groeit. 

Vooralsnog rekenen we met een gemiddelde toename 250 hectare per jaar 

 

Tabel 13: Totale lasten van het natuur-, landschaps-, en recreatiebeheer 

  2020 2021 2022 2023 2024 

Natuur- en Landschapsbeheer (SVNL-N) 13,99 14,07 13,93 15,01 14,94 

Agrarisch natuur- en landschapsbeheer (SVNL-A) 7,91 7,86 8,00 8,00 8,00 

Recreatieschappen 6,28 6,43 6,56 6,70 6,82 

Organisatiekosten 2,12 2,06 2,07 2,07 2,07 

Totaal 30,29 30,42 30,56 31,78 31,83 

  

Deze lasten vallen uiteen in: 

 natuur- en landschapsbeheer: het beheer door terreinbeherende organisaties en particuliere grondeigenaren. In tabel a. is te zien 

dat subsidiebeschikkingen voor natuurbeheer een looptijd van zes jaren hebben. Dat betekent dat subsidiebeschikkingen die in 

2013 zijn afgegeven, na 2019 aflopen; subsidiebeschikkingen die in 2014 zijn afgegeven, lopen na 2020 af, etcetera. Onder ‘Con-

tinuering’ zijn middelen gereserveerd voor de continuering van aflopende subsidiebeschikkingen. Daarnaast zijn middelen gere-

serveerd voor de toeslag voor openstelling en toezicht, en voor de groei van het beheerde areaal met gemiddeld 250 hectare per 

jaar. 

 agrarisch natuur- en landschapsbeheer: het beheer door agrarische collectieven. Ook deze subsidiebeschikkingen hebben een 

looptijd van zes jaren. Vóór 1 januari 2016 zijn nog subsidiebeschikkingen afgegeven aan individuele agrarische ondernemers 

(tabel b.); 

 recreatieschappen: het beheer in de vijf recreatieschappen waarin de provincie participeert, gebaseerd op de jaarlijks door het 

algemeen bestuur van elk recreatieschap vastgestelde begroting (tabel c.); 

 organisatiekosten, zoals monitoringskosten en uitvoeringskosten door IPO/BIJ12 en de Rijksdienst voor Ondernemend Nederland 

(tabel d.). 

 

Tabel a. Lasten natuur- en landschapsbeheer 

Natuur- en landschapsbeheer SVNL-N 2020 2021 2022 2023 2024 

Beschikkingen uit 2014 0,02         

Beschikkingen uit 2015 0,14 0,03       

Beschikkingen uit 2016 0,14 0,14 0,03     

Beschikkingen uit 2017 5,08 5,08 5,08     

Beschikkingen uit 2018 0,07 0,07 0,07 0,07   

Beschikking 2019  betreft uitbreiding beschikkingen 2017 + Bijdrage toezicht. 1,53 1,53 1,53     

Aanvragen openstellingsbijdrage (toezicht)           

Uitbreiding Landschapselementen 2019 (Tuinwallen) 0,29 0,29 0,29 0,29 0,29 

Continuering en nieuw beheer 2020 (Nieuwe openstelling: 1101713/1256469) 6,50 6,50 6,50 6,50 6,50 

Continuering afloop beheer na 2022       7,72 7,72 

Beheer Kanaal Omval-Kolhorn 0,05 0,05 0,05 0,05 0,05 

Tijdelijk Beheer Koopmanspolder (2018-2020) 0,17         

Groei/jaar (vanaf 2020 750 ha/jaar)   0,38 0,38 0,38 0,38 

Totaal 13,99 14,07 13,93 15,01 14,94 
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Tabel b. Lasten agrarisch natuur- en landschapsbeheer 

Agrarisch natuur- en landschapsbeheer (SVNL-A) 2020 2021 2022 2023 2024 

Beschikking CBP, 2014/2015  contracten met coördinatie 0,06 0,02       

Beschikkingen ANLb uit 2016 t/m 2018, agrarische collectieven 6,72 6,72       

Beschikkingen ANLb 2018 (extra) 0,43 0,43       

Continuering agrarisch natuurbeheer 0,19 0,24       

Openstelling 2020 uitbreiding ANLb 0,51 0,46       

Inschatting nieuwe GLB     8,00 8,00 8,00 

Totaal 7,91 7,86 8,00 8,00 8,00 

 

Tabel c. Lasten organisatiekosten 

Organisatiekosten 2020 2021 2022 2023 2024 

IPO/BIJ12 0,61 0,61 0,61 0,61 0,61 

Monitoring 0,38 0,38 0,38 0,38 0,38 

RVO.nl 1,04 0,99 1,00 1,00 1,00 

Overige kosten 0,08 0,08 0,08 0,08 0,08 

2 fte Toezicht           

Totaal 2,12 2,06 2,07 2,07 2,07 

 

Tabel d. Lasten recreatieschappen 

Recreatieschappen 2020 2021 2022 2023 2024 

Recreatieschap Spaarnwoude 2,65 2,71 2,76 2,82 2,87 

Recreatieschap Alkmaarder- en Uitgeestermeer 0,80 0,83 0,85 0,87 0,88 

Recreatieschap Twiske-Waterland 1,39 1,42 1,45 1,48 1,51 

Recreatieschap Loosdrecht 0,52 0,53 0,54 0,55 0,56 

Recreatieschap Groengebied Amstelland 0,92 0,94 0,96 0,98 1,00 

Totaal 6,28 6,43 6,56 6,70 6,82 

 

6.5 BEHEER: DEKKING 
De dekking van de lasten van het natuur-, landschaps- en recreatiebeheer is te zien in tabel 14. Deze dekking komt voornamelijk uit 

twee posten in de provinciale begroting: voor (agrarisch) natuur- en landschapsbeheer (SNL) en voor het beheer in de recreatieschap-

pen. Voor het agrarisch natuur- en landschapsbeheer is daarnaast Europese cofinanciering beschikbaar (zie paragraaf 2.1). Deze Eu-

ropese cofinanciering loopt buiten de provinciale begroting; hij wordt ontvangen door de Rijksdienst voor Ondernemend Nederland 

(RVO.nl) en wordt door RVO.nl gebruikt bij de door hen, in opdracht van ons, verzorgde betalingen aan agrarische collectieven. Ten 

slotte ontvangen wij van de Noord-Hollandse waterschappen een bijdrage aan het agrarisch waterbeheer. 

 

Tabel 14 Totale dekking van het natuur-, landschaps-, en recreatiebeheer 

      2020 2021 2022 2023 2024 

Provinciale middelen 17,30 17,42 18,94 20,51 20,25 

Bijdrage Waterschappen (via provincie) 0,38 0,38       

EU cofinanciering extra openstelling 2018 5,61 5,58       

EU cofinanciering extra openstelling 2018 0,43 0,43       

EU/Waterschappen bijdrage na nieuwe GLB (schatting)     5,00 5,00 5,00 

Begrotingspost recreatieschappen 6,28 6,43 6,56 6,70 6,71 

Totaal 29,99 30,24 30,50 32,21 31,96 
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7. KAARTEN 

Het Programma Natuurontwikkeling bevat een aantal interactieve kaarten. Interactieve kaarten zijn (digitale) producten, waarin be-

halve de kaart ook een aantal gereedschappen ter beschikking wordt gesteld om de kaart nader te bestuderen (zoals het ‘aan’ of ‘uit’ 

zetten van kaartlagen, inzoomen of nadere informatie opvragen).  

Hierna staan de verschillende kaarten toegelicht. Via de weblinks kunt u de kaarten bekijken. U kunt de interactieve kaarten ook 

inzien via de algemene website van de provincie Noord-Holland: www.noord-holland.nl. Als u op deze website bent, ziet u bovenaan 

de pagina een aantal thema’s. Via het thema ‘Over de Provincie’ komt u op een pagina waar u ‘Interactieve kaarten’ kunt aanklikken.  

 

Kaarten van het Ontwerp-Natuurbeheerplan 2020 (zie paragraaf 4.3. voor een nadere toelichting) 

https://maps.noord-holland.nl/WebViewer/index.html?viewer=nbp 

Via de knop kunt u ‘De kaartlagenlijst tonen’ aanklikken. Dan ziet u aan de linkerzijde een legenda. Hier kunt u het ‘Natuur-

beheerplan 2019’ actief maken door op het vakje ervoor te klikken, er komt dan een ‘’ te staan. Onderdeel van het ‘Natuurbeheer-

plan 2020’ zijn de kaarten: 

Kaart 1 Beheertypenkaart 

Kaart 2 Ambitiekaart 

Kaart 3 Vaarlandtoeslag-kaart 

Deze kunt u actief maken door op het vakje ervoor te klikken. Wilt u Kaart 3 bekijken, dan adviseren wij u om kaart 2 en 1 uit te 

zetten. 

 

Kaart met alle groenprojecten in het Programma Natuurontwikkeling 

http://maps.noord-holland.nl/groenprojecten/desk.htm 

De provincie streeft ernaar dat alle Noord-Hollanders snel in het groen kunnen zijn en zet zich in voor het behoud van leefgebieden 

van dieren en planten. Daarvoor voert de provincie samen met partners een groot aantal projecten uit. Deze projecten vindt u op 

deze kaart. 

 

Voortgangskaart Natuurnetwerk Nederland 

https://maps.noord-holland.nl/WebViewer/index.html?viewer=nbp 

De voortgangskaart, géén onderdeel van het Natuurbeheerplan, laat zien hoe het staat met de realisatie van het Natuurnetwerk 

Nederland. U vindt deze kaart bij de interactieve kaart ‘Natuurbeheerplan’. Als u in de legenda naar beneden scrolt, dan komt u 

‘Voortgangskaart’ tegen. Als u deze actief maakt en op de ‘+’ klikt links van de tekst, klapt er een volgend niveau uit, deze heet ook 

‘Voortgangskaart’. Als u op het symbooltje voor deze titel klikt, dan klapt deze uit en kunt u de diverse legendatypen zien: 

 kwaliteitsverbetering op gerealiseerde natuur (lichtgroen) 

 Natuurnetwerk Nederland gerealiseerd (donkergroen) 

 niet verworven en niet ingericht (rood) 

 verworven, niet ingericht (oranje) 
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1. Inleiding 

Het Natuurbeheerplan is onderdeel van het Programma Natuurontwikkeling.  

Op de voorbereiding van een besluit tot vaststelling of wijziging van een Natuurbeheerplan is de algemene uniforme voorbereidingspro-

cedure van afdeling 3.4 van de Algemene wet bestuursrecht (Awb) van toepassing. Op grond van deze procedure heeft een ieder het 

recht om in de periode van de terinzagelegging schriftelijk of mondeling te reageren op het ontwerpplan.  

Het ontwerp-Natuurbeheerplan heeft van 30 mei 2019 tot en met 10 juli 2019 ter inzage gelegen. Onderstaand een overzicht van de 

ingediende zienswijzen (GS besluit 21 mei 2019, nr. 1211102/1211105). 

 

2. Overzicht met wijzigingen naar aanleiding van de ingediende zienswijzen 

Voorstel Thema zienswijze 

 

 

 

1 Ambitiekaart 1, 3, 9,11, 17, 24, 29, 31, 32, 33, 38, 39, 40, 43, 45, 60, 61, 75, T01, T02, T03 en 

T08 

2 Beheertypekaart 3,9, 11, 24, 25, 38, 39, 40, 45, 60, 75, T01, T02, T03, T04, T05, T06, T07 en T08 

3 Agrarisch leefgebied 7, 8, 10, 13, 15 en 26  

4 Vaarland 4 

5 PRV: NNN en weidevogelleefgebied begrenzing 1, 2, 5, 6, 16, 19, 30, 58, 64 en 70  

6 Proces 18, 24, 37, 46 en 77 

7 Proces OVP 12, 14, 20, 21, 22, 23, 27, 28, 34, 35, 36, 41, 42, 44, 47, 48, 49, 50, 51, 52, 53, 

54, 55, 56, 57, 59, 62, 63, 65, 66, 67, 68, 69, 71, 72, 73, 74, 76 en 78 

8 Beheer algemeen 70 

9 Voortgangskaart 25 
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3.  Overzicht vindplaats beantwoording 

nr. 
kenmerk 

1211102- 

1 1230311 

2 1232422 

3 1233135 

4 1236061 

5 1236062 

6 1240346 

7 1240343 

8 1242704 

9 1242348 

10 1242188 

11 1241144 

12 1240775 

13 1244116 

14 1243459 

15 1243169 

16 1242941 

17 1244388 

18 1244464 

19 1244691 

20 1244692 

21 1244694 

22 1244714 

23 1244716 

24 1247211 

25 1245072 

26 1245384 

27 1245387 

28 1245391 

29 1245393 

30 1245707 

nr. 
kenmerk 

1211102- 

31 1245709 

32 1245754 

33 1245759 

34 1245785 

35 1245873 

36 1245874 

37 1245905 

38 1245946 

39 1245963 

40 1245965 

41 1246149 

42 1246150 

43 1246195 

44 1246196 

45 1246246 

46 1246256 

47 1246257 

48 1246259 

49 1246262 

50 1246277 

51 1246279 

52 1246282 

53 1246293 

54 1246300 

55 1246365 

56 1246379 

57 1246503 

58 1246654 

59 1246662 

60 1246837 

  

nr. 
kenmerk 

1211102- 

61 1246842 

62 1246854 

63 1246857 

64 1246864 

65 1246867 

66 1246871 

67 1246874 

68 1246883 

69 1246887 

70 1246895 

71 1246899 

72 1246912 

73 1246919 

74 1246925 

75 1246926 

76 1246032 

77 1246939 

78 1247206 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



4.  Overige opmerkingen  

Ambtshalve is op een aantal percelen het beheertype gewijzigd op de ambitiekaart en/of op de beheertypekaart door inrichting en/of 

realisatie van het gebied. Deze wijzigingen zijn onderstaand benoemd met een T-nummer. 

5. Zienswijzen op ontwerp-Natuurbeheerplan 2020 en reactie GS 

Nr. Thema  Samenvatting opmerking Reactie Gedeputeerde Staten Wijzigingsvoorstel 

1. PRV: NNN-

begrenzing 

en ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om percelen NNN te ontgren-

zen, dan wel de ambitie “vochtig weidevogel-

grasland” niet toe te kennen. 

Indiener vindt het noemen van het instrument 

“onteigening” in het programma zorgelijk. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

 

De zienswijze heeft deels betrekking op de ruimtelijke begrenzing van het NNN, 

dat is geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verordening. De PRV is niet gewijzigd 

en niet ter inzage gelegd. 

 

De percelen maken onderdeel uit van een gebied Waterland-Oost waar door mid-

del van een gebiedsproces NNN met weidevogelgrasland wordt gerealiseerd. Ook 

deze percelen zijn begrensd en kansrijk om in te richten en te beheren als natuur. 

In het kader van het gebiedsproces is ook contact met u over de gewenste natuur-

ontwikkeling en het natuurtype. Het is de ambitie om uiterlijk in 2027 natuur te 

realiseren.  

 

In de komende Omgevingsverordening, die de PRV gaat vervangen, gaan wij de 

NNN actualiseren. In deze actualisatie zullen ook de eventuele resultaten van het 

gebiedsproces in Waterland-oost meegenomen worden.  

 

2. PRV-weide-

vogelge-

bied 

Indiener geeft aan om meer beschutting te cre-

eren met behulp van bomen en struiken, wat 

ook andere doelen ten goede komt. Provinciale 

regel over “open landschap” beperkt deze be-

schuttingsmogelijkheden. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

De zienswijze heeft deels betrekking op de ruimtelijke begrenzing van het NNN en 

de weidevogelleefgebieden, dat is geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verorde-

ning. De PRV is niet gewijzigd en niet ter inzage gelegd. 

In de PRV zijn weidevogelleefgebieden aangewezen. Voor weidevogels is een open 

landschap essentieel. Daartoe passen we het Natuurbeheerplan niet aan. 

In het coalitieakkoord is wel een passage opgenomen over het mogelijk toepassen 

van de bouw van schuilstallen binnen het landschap.  
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Nr. Thema  Samenvatting opmerking Reactie Gedeputeerde Staten Wijzigingsvoorstel 

3. Ambitie- en 

Beheertype-

kaart 

Indiener verzoekt om: 

1. Op genoemde percelen natuurambitie van 

de ambitiekaart te verwijderen. 

2. Op genoemde percelen natuurbeheertype 

van de beheertypekaart te verwijderen. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

 

1. Op alle als NNN begrensde percelen ligt een natuurambitie, ook op percelen die 

nog niet als natuur zijn ingericht (de natuurfunctie is nog niet gerealiseerd). Wij 

handhaven de ambitie en streven naar inrichting en beheer conform het ambi-

tietype uiterlijk in 2027. 

2. Deze percelen zijn nog niet gerealiseerd. Volgens de beheertypekaart ligt er tij-

delijk (uiterlijk tot en met 2021) een agrarische beheertype op deze percelen. 

Zodra de percelen als natuur zijn gerealiseerd, doch uiterlijk eind 2021, vervalt 

het agrarisch beheertype. 

 

 

4. Vaarland-

kaart 

Indiener verzoekt om percelen toe te voegen aan 

de vaarland kaart. De percelen zijn momenteel 

alleen varend te bereiken. 

GS honoreren uw verzoek. 

De percelen voldoen aan de criteria voor vaarland. We passen de kaart hierop aan. 

Kaart aanpassen 

5. PRV: NNN 

begrenzing 

Indiener verzoekt om stukje NNN te ontgrenzen 

via de compensatieregeling 

GS honoreren uw verzoek niet. 

De zienswijze heeft betrekking op de ruimtelijke begrenzing van het NNN. Dat is 

geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verordening (PRV). PRV is niet gewijzigd en 

niet ter inzage gelegd. 

 

Wijzigingen ten behoeve van het mogelijk maken van activiteiten in het NNN die 

daarop een negatief effect kunnen hebben, dienen primair door een bestemmings-

planwijziging mogelijk gemaakt te worden.  

Daarbij wordt de provincie betrokken om ervoor te zorgen dat de wijziging past 

binnen de kaders van de PRV. Pas na de wijziging van het bestemmingsplan pas-

sen wij de NNN begrenzing aan. 

 

6. PRV: NNN 

begrenzing 

Indiener verzoekt om Groetkanaal te begrenzen 

als Ecologische Hoofdstructuur (tegenwoordige 

NNN). 

GS honoreren uw verzoek niet. 

Het Groetkanaal is in de PRV begrensd als natuurverbinding. Het Natuurbeheer-

plan beschrijft de natuurdoelen van de NNN-gebieden en niet van de natuurverbin-

dingen. In de PRV staat bij de Wezenlijke Kenmerken en Waarden wel een beschrij-

ving van deze natuurverbinding (zie KNV1). 

Langs het Waardkanaal zijn wel ingerichte stapstenen begrensd als NNN (conform 

de informatie die indiener toegestuurd heeft). 
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Nr. Thema  Samenvatting opmerking Reactie Gedeputeerde Staten Wijzigingsvoorstel 

7. Agrarische 

leefgebie-

den 

Indiener verzoekt om gebieden/percelen toe te 

voegen op de agrarische leefgebieden kaart. 

Deze percelen stonden in 2019 ook als agra-

risch leefgebied op de kaart. 

GS honoreren uw verzoek. 

Op de kaart staat het agrarisch beheertype A01.01. 

Per abuis zijn alle gebieden met een A01 en A02 beheertype op de beheertype-

kaart verwijderd van de agrarisch leefgebieden kaart. Dit zal hersteld worden. Het 

agrarische beheertype blijft staan en het agrarisch leefgebied wordt weer toege-

voegd conform begrenzing 2019. 

Kaart wijzigen 

8. Agrarische 

leefgebie-

den  

Indiener verzoekt om op genoemde percelen na-

tuurbeheertype van de beheertypekaart te ver-

wijderen en agrarisch leefgebied toe te voegen. 

GS honoreren uw verzoek. 

Op de kaart staat het agrarisch beheertype A01.01. 

Per abuis zijn alle gebieden met een A01 en A02 beheertype op de beheertype-

kaart verwijderd van de agrarisch leefgebieden kaart. Dit zal hersteld worden. Het 

agrarische beheertype blijft staan en het agrarisch leefgebied wordt weer toege-

voegd conform begrenzing 2019. 

Kaart wijzigen 

9. Ambitie- en 

beheertype-

kaart 

Indiener verzoekt om op genoemde percelen het 

natuurdoeltype “Vochtig hooiland” N10.02 neer 

te leggen. 

GS honoreren uw verzoek. 

Wij vinden het erg positief dat u een goede onderbouwing heeft gegeven waarom 

het beheertype aangepast moet worden. Wij zijn het eens met uw onderbouwing. 

Het beheertype wordt op de ambitie- en de beheertypekaart aangepast. 

Kaart aanpassen 

10. Agrarische 

leefgebie-

den 

Indiener verzoekt om op genoemde percelen na-

tuurbeheertype van de beheertypekaart te ver-

wijderen en agrarisch leefgebied toe te voegen. 

 

GS honoreren uw verzoek. 

Op de kaart staat het agrarisch beheertype A01.01. 

Per abuis zijn alle gebieden met een A01 en A02 beheertype op de beheertype-

kaart verwijderd van de agrarisch leefgebieden kaart. Dit zal hersteld worden. Het 

agrarische beheertype blijft staan en het agrarisch leefgebied wordt weer toege-

voegd conform begrenzing 2019. 

Kaart aanpassen 

11. Ambitie- en 

beheertype-

kaart 

Indiener verzoekt om enkele percelen het be-

heertype aan te passen in verband met natuur-

ontwikkeling en/of inrichting van de gebieden. 

GS honoreren uw verzoek 

De ambitiekaart en de beheertypekaart worden aangepast. Deze aanpassing heeft 

pas invloed op de beheersubsidie nadat er een nieuw SVNL–subsidie wordt be-

schikt (2022). 

Kaarten aanpassen 
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Nr. Thema  Samenvatting opmerking Reactie Gedeputeerde Staten Wijzigingsvoorstel 

12. Proces OVP Indiener verzoekt om het beheertype op ge-

noemd perceel te wijzigen. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Kortenhoef-West. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces 

plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende 

grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype 

kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider 

en rentmeesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeige-

naren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen 

voor deelgebied Kortenhoef-West starten in het voorjaar van 2021. U wordt hier-

voor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld.  

 

  

13. Agrarische 

leefgebie-

den 

 Indiener verzoekt om op genoemde percelen: 

 

1. Natuurambitie van de ambitiekaart te verwij-

deren. 

2. Natuurbeheertype van de beheertypekaart te 

verwijderen en agrarisch leefgebied toe te 

voegen. 

GS honoreren uw verzoek deels (1 niet, 2 wel). 

1. Op alle als NNN begrensde percelen ligt een natuurambitie, ook op percelen 

die nog niet als natuur zijn ingericht (de natuurfunctie is nog niet gereali-

seerd). Wij handhaven de ambitie en streven naar inrichting en beheer con-

form het ambitietype uiterlijk in 2027.  

2. Op de kaart staat het agrarisch beheertype A01.01. Per abuis zijn alle gebie-

den met een A01 en A02 beheertype op de beheertypekaart verwijderd van de 

agrarisch leefgebieden kaart. Dit zal hersteld worden. Het agrarische beheer-

type blijft staan, en het agrarisch leefgebied wordt weer toegevoegd, conform 

begrenzing 2019. 

Kaart aanpassen voor 1 



Pagina 8 van 42 Nota van beantwoording – Natuurbeheerplan 2020, onderdeel Programma Natuurontwikkeling 2020-2024 

Nr. Thema  Samenvatting opmerking Reactie Gedeputeerde Staten Wijzigingsvoorstel 

14. Proces OVP Indiener verzoekt om een ander beheertype en 

verzoekt om een kartelrandje uit de begrenzing 

te halen. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet . 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Ster van Loosdrecht. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces 

plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende 

grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype 

kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider 

en rentmeesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeige-

naren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied 

Ster van Loosdrecht zijn inmiddels gestart. U heeft hierover al een eerste gesprek 

gehad met de coördinator grondverwerving, die de besproken punten voorlegt aan 

de projectleider.  

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  

  

15. Agrarische 

leefgebie-

den 

Indiener verzoekt om op genoemde percelen na-

tuurbeheertype van de beheertypekaart te ver-

wijderen en agrarisch leefgebied toe te voegen. 

GS honoreren uw verzoek. 

Op de kaart staat het agrarisch beheertype A01.01. 

Per abuis zijn alle gebieden met een A01 en A02 beheertype op de beheertype-

kaart verwijderd van de agrarisch leefgebieden kaart. Dit zal hersteld worden. Het 

agrarische beheertype blijft staan en het agrarisch leefgebied wordt weer toege-

voegd conform begrenzing 2019. 

Kaart aanpassen 

16. PRV: NNN-

begrenzing 

 

Indiener verzoekt om “uitbreiding kleimeer” te 

begrenzen als NNN. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

De zienswijze heeft betrekking op de ruimtelijke begrenzing van het NNN. Dat is 

geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verordening (PRV). PRV is niet gewijzigd en 

niet ter inzage gelegd. 
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Nr. Thema  Samenvatting opmerking Reactie Gedeputeerde Staten Wijzigingsvoorstel 

Wij nemen uw verzoek mee bij de actualisatie van de NNN begrenzing in het kader 

van de komende Omgevingsverordening die de PRV gaat vervangen. 

17. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om ambitiekaart flexibel te be-

grenzen, zodat uitbreiding mogelijk is. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

De ambitiekaart geeft de ambitie weer van gronden binnen de NNN-begrenzing. 

De gronden waarop uw zienswijze betrekking heeft zijn niet als NNN begrensd. De 

begrenzing van het NNN wordt geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verordening 

(PRV). PRV is niet gewijzigd en niet ter inzage gelegd. 

Wij nemen uw verzoek mee bij de actualisatie van de NNN begrenzing in het kader 

van de komende Omgevingsverordening die de PRV gaat vervangen. 

 

18. Proces Indiener mist een uitwerking van de plannen. GS honoreren uw verzoek niet. 

De uitwerking van plannen is geen onderdeel van het natuurbeheerplan. In het 

Programma Natuurontwikkeling staat wel aangegeven hoe we de doelen van het 

natuurbeheerplan willen realiseren, o.a. door te werken met gebiedsprocessen. In 

het gebied Waterland Oost vindt een gebiedsproces plaats. Er is al een gesprek ge-

weest met u over het proces en de plannen. Hier wordt momenteel verder aan ge-

werkt.  

 

 

19. PRV: NNN 

begrenzing 

Indiener verzoekt om percelen te ontgrenzen. GS honoreren uw verzoek niet. 

De zienswijze heeft betrekking op de ruimtelijke begrenzing van het NNN. Dat is 

geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verordening en deze PRV is nu niet ter in-

zage gelegd. 

Wij nemen uw verzoek mee bij de actualisatie van de NNN begrenzing in het kader 

van de komende Omgevingsverordening die de PRV gaat vervangen. 
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20. Proces OVP Indiener is het niet eens met de natuurdoelen 

van de Kortenhoefse polder. Omdat bijbeho-

rende vernatting grote gevolgen zal hebben. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Kortenhoef-Oost. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces 

plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende 

grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype 

kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider 

en rentmeesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeige-

naren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied 

Kortenhoef-Oost zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk bena-

derd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 
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21. Proces OVP Indiener geeft aan dat zijn perceel bestemming 

tuin heeft en wil dat graag behouden. En indie-

ner verzoekt om op de naast gelegen percelen 

een ander beheertype dan “nat schraalland” te 

leggen. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is 

een van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Weersloot. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied Weer-

sloot zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  

22. Proces OVP Indiener is het niet eens met de voorgenomen 

inrichting van het gebied Kortenhoef-oost. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Kortenhoef-Oost. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces 

plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende 

grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype 

kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider 
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en rentmeesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeige-

naren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied 

Kortenhoef-Oost zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk bena-

derd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

23. Proces OVP Indiener maakt bezwaar tegen het natuurbeheer-

plan op de percelen behorende bij het bedrijf 

van de indiener. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Kortenhoef-Oost. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces 

plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende 

grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype 

kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider 

en rentmeesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeige-

naren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied 

Kortenhoef-Oost zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk bena-

derd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 
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24. Proces en 

ambitie- en 

beheertype-

kaart 

1. Indiener verwijst naar de passage over  

2. NNN-waardig beheer in het NNN. Het coalitieak-

koord spreekt instemming uit dat agrarisch na-

tuurbeheer NNN uitsluitend toegestaan wordt 

als sprake is van duurzaam agrarisch natuurbe-

heer. SBB wil graag dat er een passend instru-

ment wordt ontwikkeld. 

 

3. Indiener verzoekt om beheertype te wijzigingen 

in 

4. 1. Waterland 

5. 2. Houtrakpolder 

6. 3. Elswout 

GS honoreren uw verzoek om een helder instrument duurzaam agrarisch natuur-

beheer te ontwikkelen en verwijst naar overeenstemming die partijen hebben be-

reikt over het realiseren van NNN: instrumenten, de inhoudelijke aspecten van het 

instrument duurzaam agrarisch natuurbeheer en de wens om dat in drie pilotge-

bieden te gaan inzetten. 

GS honoreren uw verzoek deels (1 niet, 2 en 3 wel) 

1. Wij hebben ecologische redenen aangegeven in een overleg om het beheer-

type niet aan te passen.  

2. In dit gebied passen wij het beheertype aan.  

3. In dit gebied passen wij het beheertype aan. 

Kaart aanpassen voor 2 

en 3 

25. Beheertype-

kaart 

1. Indiener geeft aan dat  

1. Een perceel in de Prinshendrikpolder ten on-

rechte een beheertype heeft. Dit perceel is 

nog niet gerealiseerd. 

2. Polder Ceres is gedempt i.v.m. water-

crassula, beheertype moet aangepast wor-

den. 

3.  Opmerkingen over de voortgangskaart. 

GS honoreren uw verzoek. 

1. We zullen het beheertype verwijderen van de beheertypekaart 

2. In overleg met de eigenaar wijzigen we hier het beheertype op de ambitie- 

en op de beheertypekaart. 

3. Als we de voortgangskaart aanpassen nemen we deze opmerkingen mee. 

Kaart aanpassen voor 1 

en 2  

26. Agrarisch 

leefgebie-

den 

1. Indiener verzoekt om enkele stroken midden in 

het leefgebied open grasland toe te voegen in 

de Mijzenpolder. 

2. En om enkele stroken middenin het leefgebied 

open akker toe te voegen in de Wieringermeer 

GS honoreren uw verzoek. 

Deze stroken kunnen beschouwd worden als kaartfouten. Het omliggende gebied 

behoort al tot het leefgebied.  

Wij passen de kaart hierop aan. 

Kaart aanpassen 
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27. Proces OVP Indiener heeft in zienswijze verzocht om  

3 weken uitstel. Dit hebben wij niet op tijd ge-

zien. 

Het betreft hier een zienswijze namens een  

vereniging uit het deelgebied Weersloot. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Weersloot. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied  

Weersloot zijn inmiddels gestart. De vereniging zal voor deze gesprekken ook be-

naderd worden. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  

28. Proces OVP Indiener is het niet eens met het ambitietype 

“vochtig hooiland”. Indiener geeft ook aan dat 

de aanleg van een dam de doorvaart in het ge-

bied belemmerd. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Ster van Loosdrecht. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces 

plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende 

grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype 
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kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider 

en rentmeesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeige-

naren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied 

Ster van Loosdrecht zijn inmiddels wel gestart met de vereniging Ster van Loos-

drecht. De projectleider zal in uw geval binnenkort contact met u opnemen. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

29. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om op genoemde percelen na-

tuurambitie van de ambitiekaart te verwijderen. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

Op alle als NNN begrensde percelen ligt een natuurambitie, ook op percelen die 

nog niet als natuur zijn ingericht (de natuurfunctie is nog niet gerealiseerd). De 

genoemde percelen liggen in een Natura 2000 gebied. Wij handhaven de ambitie 

en streven naar inrichting en beheer conform het ambitietype uiterlijk in 2027.  

 

30. PRV: NNN 

begrenzing 

Indiener verzoekt om percelen te ontgrenzen 

omdat het een tuin en een weg betreft. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

De zienswijze heeft betrekking op de ruimtelijke begrenzing van het NNN dat is 

geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verordening (PRV). PRV is niet gewijzigd en 

niet ter inzage gelegd. 

 

Wij nemen uw verzoek mee bij de actualisatie van de NNN begrenzing in het  

kader van de komende Omgevingsverordening die de PRV gaat vervangen. 

  

31. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om op percelen in Westzaan 

een ambitietype te leggen. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

 

De ambitiekaart geeft de ambitie weer van gronden binnen de NNN-begrenzing. 

De gronden waarop uw zienswijze betrekking heeft zijn niet als NNN begrensd. De 

begrenzing van het NNN wordt geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verordening 

(PRV). PRV is niet gewijzigd en niet ter inzage gelegd. 

 

Wij nemen uw verzoek mee bij de actualisatie van de NNN begrenzing in het kader 

van de komende Omgevingsverordening, die de PRV gaat vervangen. 
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32. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om ambitietype van de kaart 

te verwijderen. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

De zienswijze heeft deels betrekking op de ruimtelijke begrenzing van het NNN 

dat is geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verordening (PRV). PRV is niet gewij-

zigd en niet ter inzage gelegd. 

De percelen maken onderdeel uit van een gebied Waterland-Oost waar door mid-

del van een gebiedsproces het NNN met weidevogelgrasland wordt gerealiseerd. In 

het kader van dit gebiedsproces worden momenteel gesprekken gevoerd met be-

langhebbende.  

 

In de komende Omgevingsverordening, die de PRV gaat vervangen, gaan wij de 

NNN actualiseren. In deze actualisatie zullen uw verzoek meenemen, evenals even-

tuele resultaten van het gebiedsproces in Waterland-Oost. 

 

33.  Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om ambitietype van de kaart 

te verwijderen. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

De zienswijze heeft deels betrekking op de ruimtelijke begrenzing van het NNN 

dat is geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verordening (PRV) PRV is niet gewij-

zigd en niet ter inzage gelegd. 

 

De percelen maken onderdeel uit van een gebied Waterland-Oost waar door mid-

del van een gebiedsproces het NNN met weidevogelgrasland wordt gerealiseerd. In 

het kader van dit gebiedsproces worden momenteel gesprekken gevoerd met be-

langhebbende.  

 

In de komende Omgevingsverordening, die de PRV gaat vervangen, gaan wij de 

NNN actualiseren. In deze actualisatie zullen uw verzoek meenemen evenals even-

tuele resultaten van het gebiedsproces in Waterland-Oost. 
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34 Proces OVP Indiener is het niet eens met het genoemde be-

heertype in het natuurbeheerplan. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Weersloot. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied Weer-

sloot zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

 

35.  Proces OVP Indiener geeft aan dat cliënten verzoeken om in 

de oostelijke helft van het deelgebied  

Kortenhoef-Oost een droog agrarisch beheertype 

neer te leggen. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is één 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Kortenhoef-Oost. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces 

plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende 

grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype 

kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider 
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en rentmeesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeige-

naren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied 

Kortenhoef-Oost zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk bena-

derd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

36. Proces OVP Indiener is eigenaar en pachter van percelen in 

deelgebied Weersloot. In verband met het agrari-

sche bedrijf met paarden en schapen is indiener 

het niet eens met omvorming naar natuurtype 

“nat schraalland”. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Weersloot. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied  

Weersloot zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld 
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37. Proces Indiener mist een gedegen bossstrategie. GS honoreren uw verzoek niet. 

 

De keuze om een dergelijke strategie te maken is geen onderdeel van het Natuur-

beheerplan. 

Het Natuurbeheerplan betreft alleen kaarten waarop onze natuurambities en be-

heerdoelen staan aangegeven.  

 

In het kader van de uitvoering van de Natura 2000-herstelmaatregelen hebben we 

regelmatig contact met deze Stichting. We zullen middels een separate brief rea-

geren op hun voorstel  

 

38. Ambitie- en 

beheertype-

kaart 

Indiener verzoekt om naar aanleiding van een 

natuurcompensatie overeenkomst in polder  

Waard Nieuwland op een klein gedeelte s van de 

percelen H46 en H137 een beheertype te leg-

gen. 

GS honoreren uw verzoek. 

 

Vooruitlopend op de aanpassing in het NNN wordt op deze kleine gedeeltes (sa-

men 0,12 ha) het beheertype N05.01 toegevoegd. Zowel op de ambitiekaart als op 

de beheertypekaart. 

Bij de actualisatie van de NNN-begrenzing in het kader van de komende  

Omgevingsverordening nemen we deze wijziging mee. 

Kaart aanpassen 

39. Ambitie- en 

beheertype-

kaart 

Indiener verzoekt om: 

1. Op genoemde percelen natuurambitie van de 

ambitiekaart te verwijderen. 

2. Op genoemde percelen natuurbeheertype van 

de beheertypekaart te verwijderen. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

1. Op alle als NNN begrensde percelen ligt een natuurambitie, ook op perce-

len die nog niet als natuur zijn ingericht (de natuurfunctie is nog niet ge-

realiseerd). De percelen liggen in een natura 2000 gebied. Wij handhaven 

de ambitie en streven naar inrichting en beheer conform het ambitietype 

uiterlijk in 2027. 

2. Deze percelen zijn nog niet gerealiseerd. Volgens de beheertypekaart ligt 

er tijdelijk (uiterlijk tot en met 2021) een agrarische beheertype op deze 

percelen. 

  

  

40. Ambitie- en 

beheertype-

kaart 

Indiener verzoekt om: 

1. Op genoemde percelen natuurambitie van de 

ambitiekaart te verwijderen. 

2. Op genoemde percelen natuurbeheertype van 

de beheertypekaart te verwijderen. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

1. Op alle als NNN begrensde percelen ligt een natuurambitie, ook op perce-

len die nog niet als natuur zijn ingericht (de natuurfunctie is nog niet ge-

realiseerd). Wij handhaven de ambitie en streven naar inrichting en beheer 

conform het ambitietype uiterlijk in 2027. 

 

2. Deze percelen zijn nog niet gerealiseerd. Volgens de beheertypekaart ligt 

er tijdelijk (uiterlijk tot en met 2021) een agrarische beheertype op deze 

percelen. 
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De percelen maken onderdeel uit van een gebied Waterland-Oost waar door mid-

del van een gebiedsproces het NNN met weidevogelgrasland wordt gerealiseerd. In 

het kader van dit gebiedsproces worden momenteel gesprekken gevoerd met be-

langhebbende. 

41. Proces OVP Indiener geeft aan dat het ontwerp natuurbe-

heerplan om meerdere redenen niet definitief 

vastgesteld kan worden. 

Enkele redenen betreffen het huidige bestem-

mingsplan en in het gebiedsakkoord worden 

niet alle bestemmingsplannen genoemd. 

Indiener vindt het beheertype “nat schraalland” 

niet passen in dit gebied. 

 

Indiener geeft aan dat de ter visie legging van 

het ontwerp natuurbeheerplan niet juist is ge-

gaan. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Kortenhoef-Oost. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces 

plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende 

grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype 

kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider 

en rentmeesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeige-

naren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied 

Kortenhoef-Oost zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk bena-

derd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld.  

Bekendmaking van de ter visie legging van het ontwerp natuurbeheerplan heeft op 

29 mei jl. in alle huis-aan-huis bladen gestaan. Ingevolge artikel 3:42, lid 2, Alge-

mene wet bestuursrecht (Awb) voldoet dit. Het hoeft daarom niet in het Provin-

ciaal Blad gepubliceerd te worden. 
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42. Proces OVP Indiener geeft aan dat het ontwerp natuurbe-

heerplan om meerdere redenen niet definitief 

vastgesteld kan worden. 

Enkele redenen betreffen het huidige bestem-

mingsplan en in het gebiedsakkoord worden 

niet alle bestemmingsplannen genoemd. 

Indiener vindt het beheertype “nat schraalland” 

niet passen in dit gebied. 

 

En indiener geeft aan dat de ter visie legging van 

het ontwerp natuurbeheerplan niet juist is ge-

gaan. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

 

De begrenzing van het NNN is vastgelegd in de Provinciale Ruimtelijke verorde-

ning. Hierin zijn ook de wezenlijke kenmerken en waarden (WK&W) opgenomen. 

Deze WK&W moeten in de bestemmingsplannen opgenomen gaan worden. Zie 

hiervoor de PRV-artikel 19 lid 1 en 2. 

 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplas-

sen in het deelgebied Kortenhoef-Oost. Voor dit deelgebied vindt een gebiedspro-

ces plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belangheb-

bende grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheer-

type kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de project-

leider en rentmeesters van de provincie onder meer met de belanghebbende 

grondeigenaren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor 

deelgebied Kortenhoef-Oost zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor per-

soonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld.  

 

Bekendmaking van de ter visie legging van het ontwerp natuurbeheerplan heeft op 

29 mei jl. in alle huis-aan-huis bladen gestaan. Ingevolge artikel 3:42, lid 2 Alge-

mene wet bestuursrecht (Awb) () voldoet dit. Het hoeft daarom niet in het Pro-

vinciaal Blad gepubliceerd te worden. 

  

43. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om op genoemde percelen na-

tuurambitie van de ambitiekaart te verwijderen 

GS honoreren uw verzoek niet. 

Op alle als NNN begrensde percelen ligt een natuurambitie, ook op percelen die 

nog niet als natuur zijn ingericht (de natuurfunctie is nog niet gerealiseerd). De 

gebieden liggen in een Natura 2000 gebied. Wij handhaven de ambitie en streven 

naar inrichting en beheer conform het ambitietype uiterlijk in 2027. 
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44. Proces OVP Indiener verzoekt om zijn percelen niet op te ne-

men in het beheerplan. Daarvoor worden diverse 

argumenten aangegeven. 

En indiener geeft aan dat de ter visie legging van 

het ontwerp natuurbeheerplan niet juist is ge-

gaan. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Kortenhoef-Oost. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces 

plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende 

grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype 

kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider 

en rentmeesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeige-

naren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied 

Kortenhoef-Oost zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk bena-

derd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld.  

Bekendmaking van de ter visie legging van het ontwerp natuurbeheerplan heeft op 

29 mei jl. in alle huis-aan-huis bladen gestaan. Ingevolge artikel 3:42, lid 2, Alge-

mene wet bestuursrecht (Awb) ( ) voldoet dit. Het hoeft daarom niet in het Pro-

vinciaal Blad gepubliceerd te worden. 

  

45. Ambitie- en 

beheertype-

kaart 

Indiener verzoekt om: 

1. Op genoemde percelen natuurambitie van 

de ambitiekaart te verwijderen. 

2. Op genoemde percelen natuurbeheertype 

van de beheertypekaart te verwijderen. 

 

GS honoreren uw verzoek niet. 

 

1. Op alle als NNN begrensde percelen ligt een natuurambitie, ook op perce-

len die nog niet als natuur zijn ingericht (de natuurfunctie is nog niet ge-

realiseerd). Wij handhaven de ambitie en streven naar inrichting en beheer 

conform het ambitietype uiterlijk in 2027.  

2. Deze percelen zijn nog niet gerealiseerd. Volgens de beheertypekaart ligt 

er tijdelijk (uiterlijk tot en met 2021) een agrarische beheertype op deze 

percelen. 
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De percelen maken onderdeel uit van een gebied Waterland-Oost waar door mid-

del van een gebiedsproces het NNN met weidevogelgrasland wordt gerealiseerd. In 

het kader van dit gebiedsproces worden momenteel gesprekken gevoerd met be-

langhebbende grondeigenaren. 

46. Proces Indiener mist een goede visie op het beheer van 

bossen in relatie tot de CO2-reductie. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

De keuze om een dergelijke strategie te maken is geen onderdeel van het Natuur-

beheerplan. 

Het Natuurbeheerplan betreft alleen kaarten waarop onze natuurambities en be-

heerdoelen staan aangegeven.  

We zullen middels een separate brief reageren op het voorstel van de Stichting. 

 

47. Proces OVP Indiener is eigenaar van grond in het tuinencom-

plex in de Vuntus. Het gebied heeft al een bij-

zondere fauna en flora. Herinrichting, verkoop 

of mogelijke onteigening is een zware (en kost-

bare) maatregel om het totaalplan te behalen. 

 

Indiener verzoekt om Vuntus een aparte status 

te geven, omdat het inrichtingsplan al in 2019 

wordt vastgesteld terwijl de gesprekken voor de 

Vuntus pas starten medio 2020. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 
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48. Proces OVP Indiener is eigenaar van grond in het tuinencom-

plex in de Vuntus en wil niet vertrekken. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  

49. Proces OVP Indiener is eigenaar van grond in het tuinencom-

plex in de Vuntus, en wil perceel niet afstaan. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-
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baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

50. Proces OVP Indiener maakt bezwaar tegen het natuurbeheer-

type “nat schraalland”. Dit wordt onderbouwd 

met argumenten en zorgpunten. En indiener is 

het niet eens met de grondstrategie in het ge-

biedsakkoord. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Weersloot. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied  

Weersloot zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  



Pagina 26 van 42 Nota van beantwoording – Natuurbeheerplan 2020, onderdeel Programma Natuurontwikkeling 2020-2024 

Nr. Thema  Samenvatting opmerking Reactie Gedeputeerde Staten Wijzigingsvoorstel 

51. Proces OVP Indiener verzoekt nader te worden geïnformeerd 

over de inhoud en de voortgang van het plan. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Kortenhoef-West. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces 

plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende 

grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype 

kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider 

en rentmeesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeige-

naren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen 

voor deelgebied Kortenhoef-West starten in het voorjaar van 2021. U wordt hier-

voor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  

52. Proces OVP Indiener is eigenaar van grond in het tuinencom-

plex in de Vuntus en wil bestemming van “dag-

recreatie” niet veranderen in natuur. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-
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baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

53. Proces OVP Indiener heeft in zienswijze verzocht om 4 we-

ken uitstel. Er is verder geen aanvulling geko-

men. 

Indiener heeft eigendommen binnen het NNN in 

het deelgebied Weersloot. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Weersloot. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied Weer-

sloot zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 
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54. Proces OVP Indiener maakt bezwaar tegen het beheertype 

“nat schraalland”, hierdoor kunnen er geen paar-

den meer gehouden worden en kan het niet ge-

hooid worden. 

Natte schraallanden kunnen ook leiden tot meer 

muggen, welke schadelijk kunnen gaan worden 

voor de gezondheid. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Weersloot. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied Weer-

sloot zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  

55. Proces OVP Indiener geeft aan dat het waterpeil in de omlig-

gende sloten en het grondwaterpeil al hun effect 

hebben op de erosie en het afkalven van land. 

Bovendien staat het water tot in de kelder. 

Toekomstbeeld van de indiener: bang voor ver-

ergering en toename van muggen en knutten 

het verdwijnen van het vee in de wei. Daarnaast 

is indiener bevreesd voor waardedaling van per-

celen en opstallen. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Weersloot. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-
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baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied Weer-

sloot zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld.  

56. Proces OVP Indiener wil uit de plannen. Perceel wordt al eco-

logisch beheerd, passend in de natuuromgeving. 

Bovendien past het ambitietype niet. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het oostelijke vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 
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57. Proces OVP Indiener is eigenaar van grond in het tuinencom-

plex in de Vuntus. Deze tuin wordt ecologisch 

beheerd Zij willen dit gebied graag behouden 

zoals het nu is. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  

58. PRV: NNN 

begrenzing 

Indiener verzoekt om percelen naast de camping 

te ontgrenzen als NNN-gebied en als weidevo-

gelleefgebied. In 2017 is een verzoek gehono-

reerd om de camping uit het NNN en uit het wei-

devogelleefgebied te halen. Indiener geeft aan 

dat dezelfde redernatie geldt voor deze perce-

len. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

De zienswijze heeft betrekking op de ruimtelijke begrenzing van het NNN en wei-

devogelleefgebied. Deze begrenzing is geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Ver-

ordening (PRV). PRV is niet gewijzigd en niet ter inzage gelegd. 

 

Wij nemen uw verzoek mee bij de actualisatie van de NNN begrenzing in het kader 

van de komende Omgevingsverordening, die de PRV gaat vervangen. 
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59. Proces OVP Indiener is eigenaar van grond in het tuinencom-

plex in de Vuntus. Deze tuin wordt ecologisch 

beheerd, zij willen dit gebied graag behouden 

zoals het nu is. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  

60. Ambitie- en 

beheertype-

kaart 

1. Indiener verzoekt: 

2.  

1. Perceel toe te voegen aan beheertypekaart. 

2. Voor de Hilversumse Bovenmeent de ambi-

tietype aanpassen op inrichtingsplan. 

3. Ambitiekaart is bij het Uitwateringskanaal 

niet volledig, graag aanpassen. 

4. Beheertype verwijderen van percelen in de 

Nieuwe Keverdijkse Polder Deze percelen 

zijn nog niet gerealiseerd. 

5. In de Harger Pettemer polder staat de ambi-

tie niet goed op de kaart. Op de beheertype-

kaart staat wel het juiste beheertype.  

6. Het beheertype van de kleiputten in de Har-

ger- en Pettemerpolder staan niet goed op 

de kaarten. Graag aanpassen.  

GS honoreren uw verzoek deels. Verzoek 1, 2, 4, 5, 6, 7 en 10 wel, verzoek 3, 8 

en 9 niet. 

1. Dit heeft betrekking op de ruimtelijke begrenzing van het NNN en weidevo-

gelleefgebied. Deze begrenzing is geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Ver-

ordening (PRV) en heeft nu niet ter inzage gelegd.  

Het perceel is uw eigendom en ingericht conform de omliggende  

gerealiseerde percelen. Gezien de ligging is het logisch dit perceel als NNN 

te begrenzen. Vooruitlopend op de actualisatie van de NNN-begrenzing in 

het kader van de komende Omgevingsverordening, die de PRV gaat vervan-

gen, leggen wij alvast een beheertype op dit perceel. Het betreft hier 0,9 ha.  

2. Conform het inrichtingsplan, passen we het ambitietype hierop aan.  

3. Dit betreft een natuurcompensatieplan welke nog niet goed verwerkt is op 

de NNN kaart en daardoor ook niet op de ambitiekaart. Bij de aanpassing 

van het NNN in het kader van de komende Omgevingsverordening, die de 

Kaart aanpassen voor 

1,2,4,5,6,7 en 10. 
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7. Beheertype verwijderen van percelen in de 

Vuntus deze percelen zijn nog niet gereali-

seerd. 

8. In het Wormer- Jisperveld op 2 percelen het 

beheertype “vochtig weidevogelgrasland” 

toe voegen op de beheertypekaart.  

9. Op Texel zijn enkele natuurgebieden inge-

richt, buiten de projecten van de provincie 

om. Graag beheertype aanpassen op ambitie 

en beheertypekaart.  

10. Overleg met provincie over eventuele aan-

passing van de vaarlandtoeslagkaart.  

PRV gaat vervangen, gaan we deze natuurcompensatie goed op de kaart zet-

ten. Vervolgens zal de ambitiekaart aangepast worden. Dit zal in het Natuur-

beheerplan 2021 geregeld zijn.  

4. Het beheertype zal van de kaart verwijderd worden.  

5. Wij zullen de ambitiekaart aanpassen conform de beheertypekaart 

6. Wij passen het beheertype op de ambitie- en beheertype kaart aan, conform 

de inrichting.  

7. Het beheertype zal van de kaart verwijderd worden.  

8. Wij passen hier de kaart niet aan. Volgens onze informatie is hier een ANLB-

contract op afgesloten. 

9. Wij passen het beheertype nog niet aan voor deze gebieden. De informatie is 

niet compleet en wij willen eerst beoordelen of de gebieden voldoen aan de 

voorgestelde beheertypen.  

10. Wij zullen contact opnemen over de vaarlandtoeslagkaart. 

61. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om op percelen in Westzaan 

een ambitietype te leggen. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

De ambitiekaart geeft de ambitie weer van gronden binnen de NNN-begrenzing. 

De gronden waarop uw zienswijze betrekking heeft zijn niet als NNN begrensd. De 

begrenzing van het NNN wordt geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verordening 

(PRV). PRV is niet gewijzigd en niet ter inzage gelegd. 

Wij nemen uw verzoek mee bij de actualisatie van de NNN begrenzing in het kader 

van de komende Omgevingsverordening, die de PRV gaat vervangen. 

 

62. Proces OVP Indiener geeft aan dat het mooie “dorpse” boe-

renland zal verdwijnen door de ambitie nat 

schraalland en er meer kans is op muggen en 

knutten. Doordat het drassig wordt is de kans 

groot dat de kelder onder water zal staan en de 

waarde van het huis en de omliggende grond zal 

dalen. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Weersloot. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

  



Pagina 33 van 42 Nota van beantwoording – Natuurbeheerplan 2020, onderdeel Programma Natuurontwikkeling 2020-2024 

Nr. Thema  Samenvatting opmerking Reactie Gedeputeerde Staten Wijzigingsvoorstel 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken voor deelgebied Weer-

sloot zijn inmiddels gestart. U bent of wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld  

63. Proces OVP Indiener is eigenaar van grond in het tuinencom-

plex in de Vuntus. Deze tuin wordt ecologisch 

beheerd. Zij willen dit gebied graag behouden 

zoals het nu is. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  

64. PRV: NNN 

begrenzing 

Indiener geeft aan dat de sport accommodatie 

ten onrechte op de kaarten staat van het natuur-

beheerplan. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

Het sportaccommodatie complex is in overleg met de gemeente begrensd als NNN 

en staat om die reden op de ambitiekaart van het NBP. De begrenzing van het NNN 

wordt geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verordening (PRV). . PRV is niet gewij-

zigd en niet ter inzage gelegd. 
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65. Proces OVP Indiener wil situatie houden zoals het nu is. GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  

66. Proces OVP Indiener kan zich niet vinden in de plannen om 

de gronden in te moeten leveren. Zij willen dit 

mooie natuurgebied behouden. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebieden Kortenhoef-Oost en Kortenhoef-West. Voor deze deelgebieden 

vindt een gebiedsproces plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij sa-

men met belanghebbende grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de 

ambitie- en beheertype kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtings-

plan zullen de projectleider en rentmeesters van de provincie onder meer met de 
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belanghebbende grondeigenaren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. 

Gesprekken voor deelgebied Kortenhoef-Oost zijn inmiddels gestart, voor Korten-

hoef-West starten deze gesprekken voorjaar 2021. U bent of wordt hiervoor per-

soonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

67. Proces OVP Indiener is eigenaar van grond in het tuinencom-

plex in de Vuntus. Deze tuin wordt ecologisch 

beheerd, zij willen dit gebied graag behouden 

zoals het nu is. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 
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68. Proces OVP Indiener is eigenaar van een stuk grond in het 

tuinencomplex in de Vuntus. Deze tuin wordt 

ecologisch beheerd, zij willen dit niet verkopen. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  

69. Proces OVP Indiener is eigenaar van een stuk grond in het 

tuinencomplex in de Vuntus. Zij willen dit niet 

verkopen. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-
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baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

70. PRV: NNN-

begrenzing 

Beheer al-

gemeen 

Indiener geeft aan dat 

1. NNN kaart aangepast bij Waalenburg door 

realisatie.  

2. NNN aangepast moet worden op bestem-

mingsplannen in Den Helder en Wieringen 

3. Aandacht moet komen voor vele ganzen en 

aalscholvers in natuurgebieden 

4. Paarden niet in broedseizoen in de duinen 

moeten lopen. 

GS honoreren uw verzoek (nu) niet. 

1, 2. De zienswijze heeft betrekking op de ruimtelijke begrenzing van het NNN. 

Deze begrenzing is geregeld in de Provinciale Ruimtelijke Verordening (PRV). PRV 

is niet gewijzigd en niet ter inzage gelegd. 

 

Wij nemen uw opmerkingen mee bij de actualisatie van de NNN-begrenzing in het 

kader van de komende Omgevingsverordening die de PRV gaat vervangen. 

3 en 4. Deze opmerkingen zullen we bespreken met de terreinbeheerders tijdens 

het jaarlijkse beheeroverleg. 

 

71. Proces OVP Indiener is een vereniging van eigenaar van een 

stuk grond in het tuincomplex in de Vuntus. 

Deze tuinen worden ecologisch beheerd en zij 

willen niet omvormen naar moeras. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 
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zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

72. Proces OVP Indiener maakt bezwaar tegen begrenzing in het 

natuurbeheerplan op zijn eigendommen: 

1. In het NNN 

2. Het ambitietype kranswier water 

3. Op deelkaart F 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

 

Voor 1 en 2 gaan onderstaande stappen plaatsvinden: 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op het gebied in de Wijde Blik in de Oostelijke 

Vechtplassen, welke valt onder de overige deelgebieden. Voor deze deelgebieden 

vindt een gebiedsproces plaats om een inrichtingsplan op te stellen, waarbij sa-

men met belanghebbende grondeigenaren wordt bezien welke natuurdoelen op de 

ambitie- en beheertype kaart haalbaar zijn. Bij het opstellen van het inrichtings-

plan zullen de projectleider en rentmeesters van de provincie onder meer met de 

belanghebbende grondeigenaren zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. 

Gesprekken hierover zullen voor de overige deelgebieden starten in het voorjaar 

van 2021. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld.  

 

3 Begrenzing op deelkaart F is een aanwijzing voor deelname aan de subsi-

dieregeling voor agrarisch natuurbeheer met name voor de waterpakket-

ten. Alle werkgebieden van de waterschappen staan op deze kaart ingete-

kend. Agrarische ondernemers kunnen subsidie aanvragen. 
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73. Proces OVP Indiener is eigenaar van een stuk grond in het 

moestuincomplex in de Vuntus en wil niet om-

vormen naar moerasbos. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 

zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

  

74. Proces OVP Indiener wil geen moerasambitie op zijn perceel. 

Huidige terrein past perfect in de natuuromge-

ving. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 
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zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

75. Ambitie- en 

beheertype-

kaart 

Indiener verzoekt om: 

1. Op genoemde percelen natuurambitie van de 

ambitiekaart te verwijderen. 

2. Op genoemde percelen natuurbeheertype van 

de beheertypekaart te verwijderen. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

 

Op alle als NNN begrensde percelen ligt een natuurambitie, ook op percelen die 

nog niet als natuur zijn ingericht (de natuurfunctie is nog niet gerealiseerd). Wij 

handhaven de ambitie en streven naar inrichting en beheer conform het ambitie-

type uiterlijk in 2027.  

 

Deze percelen zijn nog niet gerealiseerd. Volgens de beheertypekaart ligt er tijde-

lijk (uiterlijk tot en met 2021) een agrarische beheertype op deze percelen.  

 

De percelen maken onderdeel uit van een gebied Waterland-Oost waar door mid-

del van een gebiedsproces het NNN met weidevogelgrasland wordt gerealiseerd. In 

het kader van dit gebiedsproces worden momenteel gesprekken gevoerd met be-

langhebbende. 

 

76. Proces OVP Indiener wil uit de plannen. Perceel wordt al eco-

logisch beheerd, passend in de natuuromgeving. 

Bovendien past het ambitietype niet. 

GS honoreren uw verzoek (nog) niet. 

 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke Vechtplassen in 

het deelgebied Vuntus. Voor dit deelgebied vindt een gebiedsproces plaats om 

een inrichtingsplan op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeige-

naren wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haal-

baar zijn. Bij het opstellen van het inrichtingsplan zullen de projectleider en rent-

meesters van de provincie onder meer met de belanghebbende grondeigenaren 
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zoeken naar eventuele maatwerkoplossingen. Gesprekken hierover zullen voor 

deelgebied Vuntus starten medio 2020. U wordt hiervoor persoonlijk benaderd. 

Gelet op deze ontwikkelingen en lopende processen zullen we nu niet ingaan op 

uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het opstellen van het inrich-

tingsplan. De maatwerkoplossingen die mogelijk zijn worden vervolgens meege-

nomen in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt opgesteld. 

77. Proces Indiener mist een gebiedsvisie van het binnen-

duinrandgebied in de Egmonden. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

De keuze om een dergelijke visie te maken is geen onderdeel van het Natuurbe-

heerplan. 

In het kader van het Kustpact is afgesproken dat er een visie op de binnenduin-

rand komt. Het initiatief hiervoor ligt bij de gemeenten. We adviseren u om con-

tact op te nemen met de gemeente hierover. 

  

78. Proces OVP Indiener heeft pro forma zienswijze ingediend 

waarin hij om uitstel verzoekt en aangeeft dat er 

in onderhavige plannen geen belang wordt ge-

hecht aan de gebruikers, bewoners en eigena-

ren. 

Indiener heeft uitstel gekregen. Binnen de ge-

stelde termijn is geen aanvulling op de ziens-

wijze ontvangen. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten over de toekom-

stige ontwikkelingen voor het gebied. www.vechtplassen.nl. Natuurrealisatie is een 

van de programmaonderdelen van dit gebiedsakkoord. 

Het natuurbeheerplan vormt het kader waarbinnen natuurdoelen worden gereali-

seerd. Voor verschillende deelgebieden worden daarvoor inrichtingsplannen voor-

bereid. 

Voor het gebied Oostelijke Vechtplassen vindt een gebiedsproces plaats om inrich-

tingsplannen op te stellen, waarbij samen met belanghebbende grondeigenaren 

wordt bezien welke natuurdoelen op de ambitie- en beheertype kaart haalbaar 

zijn. 

  

 

 

T01 Ambitie- en 

beheertype-

kaart 

 Op Texel is in het kader van het project Waalenburg een randsloot gegraven. Deze 

randsloot heeft een ander beheertype gekregen op de beheertype en ambitiekaart 

Kaart aanpassen 

T02 Ambitie- en 

beheertype-

kaart 

 Provincie heeft deze gebieden binnen het NNN in eigendom en wil dit als gereali-

seerde grond verkopen. Eis is dat de nieuwe eigenaar het gaat beheren volgens 

het beheertype op onze beheertypekaart.  

Kaart aanpassen 
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T03 Ambitie- en 

beheertype-

kaart 

 Hier wordt een klein randje aan het NNN toegevoegd wat een kaartfout betreft. 

Het beheertype wordt toegevoegd op de ambitie- en beheertypekaart. 

Kaart aanpassen 

T04 Beheertype-

kaart 

 Op deze gronden vindt een pilot plaats van alternatieve landbouw. Het beheertype 

is van dit perceel verwijderd. 

Kaart aanpassen 

T05 Beheertype-

kaart 

 Beheertype toevoegen op beheertypekaart, in verband met afronding van de SKNL. Kaart aanpassen 

T06 Beheertype-

kaart 

 Beheertype toevoegen op beheertypekaart, in verband met afronding van de SKNL. Kaart aanpassen 

T07 Beheertype-

kaart 

 Provincie heeft deze gebieden binnen het NNN in eigendom en wil dit als gereali-

seerde grond verkopen. Eis is dat de nieuwe eigenaar het gaat beheren volgens 

het beheertype op onze beheertypekaart. 

Kaart aanpassen 

T08 Ambitie- en 

beheertype-

kaart 

 Percelen zijn ingericht voor natuur. Beheertype op ambitie- en beheertypekaart 

aanpassen. 

Kaart aanpassen 
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- Programma Natuurontwikkeling 2020-2024
- Nota van Beantwoording Natuurbeheerplan 2020

1. Inleiding

Dit is het tweede Programma Natuurontwikkeling (PNO): een uitvoeringsprogramma onder 
de provinciale Omgevingsvisie. In dit programma beschrijven we welke fysieke projecten 
wij uitvoeren om de biodiversiteit in Noord-Hollland te vergroten en onze natuur- en 
cultuurlandschappen beleefbaar te maken voor bewoners en bezoekers van onze provincie. 
Dit doen wij om een aantal redenen. De natuur biedt ons grondstoffen, voedsel en 
economische productiviteit. Drinkwaterzuivering in de duinen, duurzame bosbouw en het 
afvangen van CO2 door bladgroen zijn hiervan aansprekende voorbeelden. Ook zorgen 
natuur en landschap voor een plezierige woon- en werkomgeving, hetgeen bijdraagt aan 
een gunstig economisch vestigingsklimaat. Ten slotte hebben natuur en landschap 
belevingswaarde: mensen vinden er ruimte voor rust en ontspanning, zijn gezonder en 
herstellen sneller na ziekte als ze regelmatig in een groene omgeving vertoeven.

In het coalitieakkoord zijn ambitieuze doelstellingen geformuleerd voor de komende jaren. 
Wij willen de realisatie van het Natuurnetwerk Nederland tijdig afronden en daarom 3000 
ha in de komende vier jaar omzetten naar natuur. In dit PNO wordt nog niet expliciet 
ingegaan op de uitvoering van deze opgave uit het coalitieakkoord, maar hierover zullen 
wij uw Staten op zeer korte termijn informeren.

Het Natuurbeheerplan is onderdeel van het PNO. In artikel 1.3 van de Uitvoeringsregeling 
Natuur- en Landschapsbeheer Noord-Holland 2016-2021 (SVNL) staat dat uw Staten een 
Natuurbeheerplan vaststellen. Dat gebeurt, met ingang van dit jaar, eveneens via dit PNO. 
De kaarten ‘beheertypenkaart’, ‘ambitiekaart’ en ‘vaarland-toeslagkaart’ (zie 
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inhoudsopgave van het PNO) vormen tezamen het Natuurbeheerplan in de zin van artikel 
1.3 SVNL. Wanneer de tekst van dit Programma Natuurontwikkeling over ‘Na-
tuurbeheerplan’ spreekt, wordt gedoeld op deze kaarten.

Verder bevat het PNO het ‘groene grondbeleid’. Met het PNO brengen wij de grote 
samenhang tussen verwerving, inrichting en beheer van natuur beter tot uitdrukking, en 
geven we een samenhangend overzicht van de instrumenten die wij hiervoor inzetten. Het 
PNO wordt jaarlijks geactualiseerd en ter besluitvorming aan uw Staten voorgelegd.
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2. Doelstellingen

Belangrijke doelstelling van het PNO is het afmaken van het Natuurnetwerk Nederland en wij 
willen dan ook deze periode 3000 hectare NNN realiseren. Dat is de doelstelling in het 
coalitieakkoord en wij zullen u binnenkort nader informeren over hoe wij deze doelstelling 
willen gaan realiseren. Deze kwantitatieve doelstelling is ondersteunend aan het doel om de 
biodiversiteit in Noord-Hollland te verbeteren. Wij volgen de ontwikkeling van de biodiversiteit 
in Noord-Holland en hoe we dat doen staat beschreven in het PNO. Tweejaarlijks publiceren wij 
de resultaten voor de hele provincie in ‘Biodiversiteit in Noord-Holland’.

3. Financiering, communicatie en (burger)participatie

Financiering
Hoofdstuk 6 van het PNO heeft betrekking op de financiën. Kortheidshalve wordt hier verwezen 
naar de inhoud van dit hoofdstuk. De financiën van het PNO bewegen zich binnen de kaders van 
de provinciale begroting voor 2020 en daarna. Binnen het groene domein worden 
investeringsprojecten (zoals verwerving en inrichting van NNN en kwaliteitsimpulsen in 
bestaande natuurgebieden, zoals de Natura2000-gebieden) voornamelijk gefinancierd uit de 
Reserve Groen, de Reserve Groene Uitweg en de Reserve Oostelijke Vechtplassen. De Reserve 
Groen wordt jaarlijks gevuld met middelen uit het provinciefonds en met middelen die worden 
gegenereerd met de verkoop van provinciale gronden die wij bij de decentralisatie van het 
natuurbeleid van het Rijk hebben overgenomen. De structurele beheerlasten worden 
gefinancierd uit de begrotingspost natuur- en landschapsbeheer en de begrotingspost 
recreatieschappen. 
De Reserve Groen biedt voorlopig voldoende ruimte om de ambities van het PNO te kunnen 
realiseren. In paragraaf 6.3 van het PNO staat een prognose van de uitputting van de Reserve 
Groen.

Communicatie en participatie
Bij de totstandkoming van dit PNO hebben wij nauw samengewerkt met onze partners in het 
veld. Al bij het opstellen van de conceptteksten is zoveel mogelijk rekening gehouden met de 
belangen en wensen van onze partners. Het concept van het PNO is aan alle Noord-Hollandse 
gemeenten, waterschappen, beheerders van (agrarische) natuurgebieden en recreatiegebieden 
en een groot aantal belangenorganisaties gezonden, met het verzoek om een reactie. Deze 
reacties, die zonder uitzondering positief waren over de ambitie en de leesbaarheid van het 
PNO, hebben in sommige gevallen nog tot aanpassing van de teksten geleid. 

Het Natuurbeheerplan, onderdeel van het PNO, kent een formeel participatietraject. Op de 
voorbereiding van een besluit tot vaststelling of wijziging van een Natuurbeheerplan is de 

83



2019

4

algemene uniforme voorbereidingsprocedure (afdeling 3.4 Algemene wet bestuursrecht) van 
toepassing. Op grond van deze procedure had een ieder de mogelijkheid om in de periode van 
30 mei 2019 tot en met 10 juli 2019 schriftelijk of mondeling een zienswijze in te dienen op 
het ontwerp-Natuurbeheerplan. De ingediende zienswijzen zijn in een nota van beantwoording 
(bijgevoegd) voorzien van een reactie van Gedeputeerde Staten en kunnen door uw Staten 
worden betrokken bij uw besluitvorming. Belanghebbenden hebben de mogelijkheid om beroep 
in te stellen bij de rechtbank te Haarlem.

Wij danken alle partners voor hun inbreng, die de kwaliteit van het PNO verder heeft vergroot.

4. Proces en procedure

Na besluitvorming door uw Staten zal het Programma Natuurontwikkeling 2020-2024, tezamen 
met de Nota van Beantwoording Natuurbeheerplan 2020, aan onze partners in het veld en 
indieners van zienswijzen worden gestuurd. Tevens zal het PNO via de provinciale website 
beschikbaar worden gesteld. 

5. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris
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Ontwerpbesluit

Nr. 83-2019

Provinciale Staten van Noord-Holland;

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 17 september 2019;

gelet op het belang om de biodiversiteit en de recreatieve beleving van de Noord-
Hollandse landschappen en natuurgebieden te bevorderen;

besluiten:

1. Het Programma Natuurontwikkeling 2020-2024, waarin opgenomen het
Natuurbeheerplan 2020, vast te stellen.

Haarlem, 18 november 2019

Provinciale Staten voornoemd,

 , voorzitter

 , statengriffier
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1 Advies cie NLG Programma Natuurontwikkeling PNO 

.b Natuur: Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024 (A-agenda commissie NLG 14 
oktober 2019)

Met het Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024, inclusief het Natuurbeheerplan 2020, 
brengen wij de grote samenhang tussen verwerving, inrichting en beheer van natuur beter én 
compacter tot uitdrukking, en geven we een samenhangend overzicht van de instrumenten die wij 
hiervoor inzetten.

Het PNO wordt jaarlijks geactualiseerd en ter besluitvorming aan Provinciale Staten voorgelegd. Het 
ontwerp-Natuurbeheerplan 2020 heeft ter inzage gelegen in de periode van 30 mei 2019 tot en met 
10 juli 2019.

Eerste termijn:

De heer Kohler (FvD) noemt de boeren uit de Mijzer Polder (Stompetoren, Schermerhorn en Ursem) 
die horendol worden van de NNN plannen. De NNN ambities boven Landsmeer maken bovendien een 
metroverbinding naar Purmerend vrijwel onmogelijk. 
De heer Kohler vraagt zich af waar project LH26, natuurverbinding corridor Amsterdam-Hoorn, 
vandaan komt. Hier is 2 miljoen voor gereserveerd, maar in eerdere plannen niet te vinden. Project 
NHN28, fietspad Wierdijk, waar ook 2 miljoen voor was gereserveerd, lijkt ineens verdwenen. 
De programmabegroting ten opzichte van PNO van vorig jaar lijkt te zijn toegenomen van 196 naar 
235 miljoen. De toename van bijna 20% ziet de heer Kohler graag toegelicht. 
Denkend aan de commotie rondom het Waddenfonds, is de heer Kohler benieuwd naar het 
monitoring systeem van de Provincie. De heer Kohler heeft de twaalf beheerplannen doorgenomen en 
noemt een exemplarisch voorbeeld, het Noord-Hollands Duinreservaat. Sinds de invoering van 
Natura 2000 heeft hij dat gebied en de nabij gelegen Schoorlse Duinen door ingrepen achteruit zien 
gaan. Hij heeft ervoor gewaarschuwd, maar het is toch doorgegaan. Afgeplagde heide groeit 
bijvoorbeeld vol met vogelkers. En grote mierenhopen sterven uit door het oprukken van de 
invasieve exoot, de Argentijnse mier. Het is een vuistdikke studie vol plaatjes en grafieken 
gecomponeerd voor het behoud van biodiversiteit. Hij vraagt zich af welke biodiversiteit? Hoeveel 
decennia of eeuwen moet men terug? Het natuurbeleid zit wat FvD betreft in een klemmend keurslijf 
van behoud van soorten en habitats. Natuur is gebaat bij een ruimere visie met meer dynamiek en 
beweging. Wat schiet de samenleving ermee op als het hele raderwerk meteen wordt stilgezet bij een 
stikstofdepositie. Boeren zouden mogelijk met een extra stikstofmaatregel zich moeten kunnen 
blijven ontwikkelen en daarmee bijdragen aan een gezond en welvarend platteland. 
Opmerkelijk is dat in het Natura 2000 Beheersplan het konijn in twee van de drie gevallen wordt 
opgevoerd als ultieme duinbeheerder. Er wordt geadviseerd om onderzoek te doen naar het herstel 
van de populatie.

De heer Zoon (PvdD) interrumpeert en vraagt of de heer Kohler het ook jammer vindt dat er op 
konijnen mag worden gejaagd. 

De heer Kohler antwoordt dat het hem niet bekend is dat er op de konijnen mag worden gejaagd. De 
meeste konijnen zijn uitgestorven door ziektes.  
Het binnenlaten van invasieve exoten, zoals de vos, heeft het duinkonijn de nekslag gegeven. De vos 
is ook een bedreiging voor onder andere de hermelijn, de wezel en fazanten. Er ontstaat een soort 
monocultuur. 



En nu is plotseling het stikstof schuldig, terwijl de uitstoot al 20 jaar daalt. Men moet tegen de 
hysterische stroom durven opzwemmen.
De biodiversiteit wordt niet verbeterd met de huidige voornemens. Gemeentebesturen treden op 
tegen het verzet van bomenkap. Waarom worden er niet meer schapen en konijnen in het duingebied 
losgelaten? Maak van het duingebied geen Oostvaardersplassen.
De heer Kohler heeft hiervoor twee voorstellen. Op 17 april 2014 is voor de duur van vijf jaar door 
Gedeputeerde Staten ontheffing verleend voor het opruimen van verblijfplaatsen van vossen. Er is 
gebleken dat deze maatregel werkt, er vestigen zich geen nieuwe vossen in het gebied. De heer 
Kohler verzoekt Gedeputeerde Staten om deze regeling met tenminste 5 jaar te  verlengen en uit te 
breiden naar het Noord-Hollands Duinreservaat.
Verder stelt hij voor om in het volgende beheersplan herstel van de duinkonijn populatie prominent 
op te voeren.

De heer Zoon (PvdD) heeft een gemist gevoel bij PNO. Het hoofddoel is biodiversiteit, maar dat is de 
afgelopen decennia vooral pappen en nat houden geweest. Het beleid is gericht op samenwerken, 
maar men heeft gezien dat dat niet werkt. 
Het afmaken van NNN is een uitstekend doel. 3000 hectare erbij is mooi, maar nog niet genoeg. Dat 
zegt nog niets over het versterken van de biodiversiteit. De publicatie ‘Biodiversiteit in Noord-
Holland’ waarnaar wordt verwezen, vermeldt naast stikstof als boosdoener ook visvangst, 
wegenbouw en woningbouw. Maar er wordt in PNO niet aangestuurd op het aanpakken van die 
bronnen. Bijvoorbeeld waar open akker leefgebied overlap heeft met natuur, worden geen 
voorwaarden gesteld aan gifgebruik op de landbouwgronden.
PNO vermeldt wel de faunabeheereenheid subsidie. De jagers adviseren jacht op land, waardoor 
166.000 dieren zijn gedood in 2018, ook in Natura 2000 gebieden. Daarbij is jacht op water niet 
meegeteld. Natuurlijke dynamiek wordt weinig toegepast. Dat zou beter kunnen. 
Grondverwerving, waarbij de daling van de grond wordt meegenomen, vindt de heer Zoon een goed 
uitgangspunt. Wordt dit doorgezet naar de stikstofaanpak, dan kunnen er grotere slagen worden 
gemaakt met PNO.

Mevrouw Jellema (PvdA) is blij met het realiseren van de extra 3000 hectare. De Huisduiner polder 
staat er prominent in, maar voor de studie zijn geen middelen begroot. Dit ziet zij graag toegelicht 
door Gedeputeerde. 
In de memorie van beantwoording zijn veel zienswijzen ingediend. Veel zienswijzen die gaan over 
agrarische bestemming worden afgewezen. Hier spreekt zij haar zorg over uit. De doelstelling van de 
Provincie en de belanghebbenden lijken mijlenver uit elkaar te liggen. Hoe kunnen die dichter bij 
elkaar worden gebracht? 
In de gebieden Kortenhoef oost wordt, bij het opstellen van het inrichtingsplan, veel afgewezen of 
nog niet gehonoreerd. Gedeputeerde Staten schrijven: “De project leidende rentmeesters van de 
Provincie zullen met de belanghebbende grondeigenaren zoeken naar maatwerk oplossingen.” De 
gesprekken zijn inmiddels gestart en men wordt daar persoonlijk over benaderd. Uit Kortenhoef Oost 
komen veel vragen, opmerkingen en zienswijzen. Mevrouw Jellema vraagt zich af of hierover 
voldoende is gecommuniceerd. 

De heer Bond (CDA) bevestigt dat er paniek is uitgebroken in Kortenhoef. Het gaat niet alleen om 
landbouwgrond, maar ook over het land van particulieren. 
Er is nog veel onduidelijkheid over de uitvoering van de ambitie van 3000 hectare NNN. Een 
onteigeningsprocedure duurt gemiddeld 3 jaar, dan is de regeerperiode van deze coalitie voorbij. De 



heer Bond vraagt zich af of het verhaal van Gedeputeerde van zojuist over de hogere prijs wel klopt. 
Het gaat ook om gronden die al heel lang in bezit zijn van particuliere families. Hoe gaat 
Gedeputeerde daarmee om?

Mevrouw Strens (D66) vraagt zich ook af hoe de uitvoering gaat. D66 heeft hierover een technische 
vraag gesteld. De ambities en doelstellingen zijn opgenomen in het PNO, maar er wordt nog gewerkt 
aan een opzet hoe deze te realiseren. Het is geen gemakkelijke opgave, het realiseren van NNN 
vraagt tijd, procestijd en gesprekken om dit zorgvuldig te doen. Hoe kunnen gezamenlijk stappen 
worden gezet en hoe wordt deze ambitie in vier jaar waargemaakt? Hoe worden Provinciale Staten 
daarbij betrokken?

De heer Cardol (GL) heeft een aantal vervolgvragen naar aanleiding van de beantwoording van de 
technische vragen. 
De beoogde subsidieregeling voor afwaardering van agrarische waarde naar natuurwaarde. Het 
College heeft besloten om deze niet in te voeren, onder andere omdat deze onvoldoende werkbaar 
zou zijn. Hij citeert “… omdat veel eigenaren de afwaardering te laag zouden vinden.” Is dat niet een 
extra argument voor een nieuwe en een betere subsidieregeling? De boeren meekrijgen in de 
noodzakelijke transitie naar natuurinclusieve landbouw, gaat veel geld kosten.
Er komt een nieuwe subsidieregeling voor grondaankoop en afkoop van erfpacht. Is dat genoeg om 
de ambities waar te maken? 
Bij de huidige grondprijzen gaat het om 125 hectare per jaar. Kan Gedeputeerde uitleggen hoe men 
van 125 hectare per jaar naar de beoogde 750 hectare per jaar komt? Is er een plan en zo niet, op 
welke termijn kan men dit verwachten?
Er is geld voor natuurherstel en hopelijk komt daar geld bij van het Rijk uit de PAS middelen. Zijn er 
al voldoende plannen om daarmee snel aan de slag te gaan?
Het aanplanten van bossen is een goed middel om CO2 op te slaan. De minister heeft een 
bosstrategie aangekondigd. GroenLinks en SP hebben onlangs in de Kamer een voorstel gedaan voor 
een nationaal bomenplan. Maakt het College alvast plannen voor Noord-Holland?

De heer Van Tiggelen (PVV) geeft aan dat de PVV van mening is dat het PNO 2020-2024 goede 
punten bevat. Zij heeft echter grote bezwaren tegen de ambities inzake NNN. De ambities kosten 
veel belastinggeld en de PVV ziet weinig meerwaarde in het aan elkaar koppelen van natuurgebieden. 
De Provincie heeft te maken met een enorme woningnood. De landbouw is een belangrijke 
economische sector en voedselproducent. Naar de mening van de PVV moet nog meer op die taken 
worden ingezet en moeten geen gronden worden ingezet ten bate van NNN. Ondanks goede 
elementen kan de PVV het PNO niet steunen.

De heer De Wit (VVD) denkt dat er niet aan valt te ontkomen om natuur en economie hand in hand te 
laten gaan en niet tegenover elkaar moeten komen te staan. In het kader van natuurbeheer is er een 
belangrijke rol weggelegd voor degenen die hun boterham verdienen in of met die natuur. 

Mevrouw Jellema (PvdA) interrumpeert en vraagt of de heer De Wit pleit voor een groene economie?

De heer De Wit (VVD) wil geen kleur verbinden aan de economie. 
De VVD gelooft in een goede samenwerking tussen de partijen die de enige sleutel hebben tot 
succesvol natuurbeheer. De samenwerking in het voorgaande agendapunt is een goede eerste stap in 
die richting. In de uitwerking staat nog veel te gebeuren. De VVD zal dit nauwlettend volgen. 



Natuurbeheer moet in samenhang worden gezien met het ontwikkelen van de voedselvisie in het 
Coalitieakkoord. In de visie van de minister inzake kringlooplandbouw staat dat men natuur en 
landbouw weer met elkaar moet verbinden. Die opgave steunt de VVD, waarbij zij wijst op de 
bedrijfseconomische zekerheid die ondernemers mogen verwachten. In een kringloop dient de 
portemonnee van de ondernemer geen open eindje te zijn. De VVD verwacht een samenhang tussen 
natuurbeheer en de voedselvisie en vraagt Gedeputeerde om een toezegging dat in het kader van het 
opstellen van de voedselvisie en het vormgeven van het natuurbeheer de samenhang wordt 
gevonden.

De heer Zoon (PvdD) interrumpeert en hoort dat de economie door moet gaan, in samenhang met de 
natuur. Geldt dat andersom ook? Moeten de ecologische doelen doorgaan, ook als dat ten koste kan 
gaan van de economie?

De heer De Wit (VVD) sluit zich aan bij de visie van de minister, dat de balans tussen natuur en 
landbouw beter moet worden gevonden dan nu op sommige plekken het geval is.

De heer Bond (CDA) interrumpeert en vraagt of de heer De Wit bereid is om, samen met FvD en CDA, 
de paragraaf over onteigening uit het amendement te halen. 

De heer De Wit (VVD) is het hier niet mee eens. Onteigening zal op sommige momenten nodig zijn 
voor de balans en om natuurdoelen te halen. Daarom moet deze optie worden open gelaten. De VVD 
wil altijd op basis van vrijwilligheid het gesprek aangaan en ziet onteigening als laatste redmiddel.

Beantwoording door Gedeputeerde Rommel:
De vragen van FvD over NHN 27 en 28 zal Gedeputeerde schriftelijk beantwoorden.
De toename in de programmabegroting heeft te maken met de 3000 hectare. Op de cijfermatige 
onderbouwing wordt nog terug gekomen omdat nog niet alles erin zit.
De middelen zitten in PNH06, studiefase, de algemene paragraaf.
De onrust in Kortenhoef is Gedeputeerde ter ore gekomen. Zij is daar in overleg. De communicatie is 
niet goed gegaan. 
Er zijn zorgen over de uitvoering van de 3000 hectare NNN. Het vergt gezamenlijk een extra 
inspanning. Dit heeft grote prioriteit bij het College. Hierover komt binnenkort een brief richting 
Provinciale Staten.
De vragen die GL heeft gesteld, worden meegenomen. Ook dit volgt in de uitwerking van de plannen 
die worden gepresenteerd. Het is nu nog te vroeg. 
Met de bosstrategie is men nog niet concreet bezig. Het Bomenplan van het Rijk wordt nu opgezet. 
Wat de Provincie wel merkt, is dat er vragen zijn over bomenkap. Bedrijven vragen aan de Provincie 
of ze ergens bomen mogen planten. Hier wordt de komende tijd naar gekeken. Noord-Holland is een 
klein gebied, het is lastig om plekken te vinden. In de uitvoering wordt hier wel aan gedacht en men 
komt er nog op terug.
De inzet is om aan de slag gaan met de natuur en het vitaal landelijk gebied.

De heer De Wit (VVD) interrumpeert en noemt dat in het Coalitieakkoord staat dat de Provincie aan 
de Voedselvisie gaat werken. Is er in de Voedselvisie ook aandacht voor dat dezelfde mensen die in 
de uitvoering van voedsel werken, een nauwe relatie hebben met natuurbeheer? Is natuurbeheer een 
onderdeel van de Voedselvisie? 



Gedeputeerde Rommel komt hierop terug. De Voedselvisie is er nog niet en valt niet onder haar 
portefeuille.

Tweede termijn:

Mevrouw Strens (D66) vraagt of het mogelijk is om iets meer smart te zijn over de termijn van de 
plannen.

De heer Cardol (GL) heeft geen antwoord gekregen op zijn vervolgvraag over de subsidieregeling 
voor afwaardering van gronden.

De heer Bond (CDA) dankt Gedeputeerde voor de toezegging inzake de onrust bij Kortenhoef. Hij 
sluit zich aan bij de vraag van mevrouw Strens, om welke termijn gaat het bij het 
uitvoeringsprogramma?

De heer Kohler (FvD) heeft nog geen antwoord gekregen op zijn vragen over het monitoringsysteem 
en het voornemen tot herstel van het duinkonijn.

Beantwoording door Gedeputeerde Rommel:
De termijn voor het uitvoeringsprogramma is vóór het einde van dit jaar.
Bij de hoogte van de afwaardering moet de Provincie marktconforme prijzen hanteren. Daar zit geen 
subsidiemogelijkheid bij. 
In het kader van de Natura 2000 herstelmaatregelen hebben de konijnen de aandacht en er loopt een 
provinciaal onderzoek.
In PNO 2.1 onder ‘vinger aan de pols’ staat hoe de monitoring plaatsvindt. Er staan links bij om de 
monitoring te volgen.

De voorzitter concludeert dat dit advies als bespreekstuk doorgaat naar de Provinciale Staten 
vergadering van 11 november.



1 A17 VERWORPEN CDA Instrumenten NNN - geen onteigening 

Amendement: instrumenten NNN — Geen onteigening

-L( - 2oç

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op maandag 18 november 2019 ter
behandeling van het Programma Natuurontwikkeling 2020-2024;

Besluiten aan het in de Voordracht genoemde ontwerpbesluit de tekst op pagina 12 paragraaf 3,2
Instrumenten als volgt te wijzigen:

“VERWERVING VAN GRONDEN”

Verwerving van gronden vindt plaats op basis van vrijwilligheid en tegen een redelijke
marktconforme vergoeding waarmee de eigenaar op een andere plek grond kan terugkopen.”

Toelichting:

- Bij de begrenzing van het NNN is afgesproken dat verwerving en realisatie van natuur
gebeurt op basis van vrijwilligheid en dat compensatie mogelijk is.

- Er momenteel nog gebieden binnen de lijnen van de begrenzing van het NNN liggen
waarvoor eigenaren ontgrenzing hebben aangevraagd en er gebieden zijn die eigendom zijn
van agrariërs en waarvan de eigenaren altijd hebben aangenomen dat realisatie van natuur
alleen gebeurt op basis van vrijwilligheid. Daarom hebben zij bij oorspronkelijke intekening
van de begrenzing geen bezwaar gemaakt. Als de realisatie op basis van vrijwilligheid niet het
geval blijkt te zijn zij ernstig in problemen kunnen komen met hun bedrijfsvoering.

- Dit bijvoorbeeld het geval is als de huiskavel van een agrarisch bedrijf verplicht natuur zou
moeten worden waardoor de melkkoeien niet meer naar buiten zouden kunnen.

- Het instrument onteigenen niet past bij het besluit dat in aanvang is genomen dat realisatie
van het NNN op basis van vrijwilligheid gebeurt.

D?n- l-L1i-Wfl
FuF? CDA Ivo Mantel, Forum voor Democratie

1111 PRtlJ VOOR DE VRIJHD

Noord Hollord

Marco Deen, PVV Wil van Soest, 50+/PvdO



1 A18 VERWORPEN PvdD Terugdraaien bodemdaling 

VERWORPEN] p’-Zo

Partij voor
de Dieren
Statenfractie Noord-Holland

Amendement Terugdraaien bodemdaling

Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter behandeling
van het Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024;

Besluiten aan het in de Voordracht genoemde ontwerpbesluit:

“1. Het Programma Natuurontwikkeling 2020-2024, waarin opgenomen het
Natuurbeheerplan 2020, vast te stellen.11

toe te voegen

“Met dien verstande dat wordt ingezet op het zo mogelijk herstellen van bodemdaling.”.

Toelichting

In de Omgevingsvisie heeft de provincie zich tot doel gesteld de bodemdaling in veenweidegebieden
“af te remmen, te stoppen en zo mogelijk te herstellen”. Bodemdaling wordt wel genoemd in het
Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024, maar wijkt af van de Omgevingsvisie. Vandaar de
oproep aan het college van Gedeputeerde Staten om ervoor te zorgen dat binnen PNO ook wordt
ingezet op het waar mogelijk en gewenst herstellen (terugdraaien) van bodemdaling. Het besluit
wordt in die zin aangepast.

Fabian Zoon

Partij voor de Dieren



1 M118 AANGEHOUDEN D66 Plan van aanpak NNN 

D66
noord-holland

GROEN
LINKS
NOORD-KOCI.AN ou7

Motie Plan van aanpak NNN in Noord-Holland

De Provinciale Staten van Noord-Holland, bijeen op 11 en 18 november 2019, hebben kennis
genomen van het Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2020-2024 voor de Provincie Noord
Holland;

constateren dat:
• in Noord-Holland nu 50.600 hectare natuur in het Nationaal Natuurnetwerk (NNN) is

gerealiseerd
• in het coalitieakkoord is opgenomen dat het gehele NNN van Noord-Holland (56.400

hectare) in 2027 voltooid moet zijn;
• in de vorige bestuursperiode hierop al voortgang is geboekt, en regelingen &

instrumenten zijn aangepast om het doel te bereiken;
• dat hiervoor nu in de plannen is opgenomen dat in deze bestuursperiode 3.000 hectare

nieuwe NNN gerealiseerd wordt;
• hiervoor extra middelen zijn gereserveerd;

overwegen dat:
• het realiseren van natuur een zorgvuldig proces vereist met eigenaren, bewoners en

overheden, dat tijd kost en veel geld kost;
• het huidige tempo niet hoog genoeg is om de doelstelling in 2027 te halen;

verzoeken het college van Gedeputeerde Staten:
• een integraal plan van aanpak voor het realiseren van het NNN te maken met daarin:

o een jaarplanning voor het aantal hectares;
o een inventarisatie van de belemmeringen en kansen;
o een overzicht van het budget uit alle programma’s en projecten;
o de geplande optimalisaties uit het PNO hierin mee te nemen;

• Provinciale Staten uiterlijk begin 2020 hierover te informeren;

en gaan over tot de orde van de dag.

Amélie Strens
D66 Noord-Holland

Rien Cardol
GroenLinks

?c5



1 M119 INGETROKKEN PvdD Aanstellen stads- en dorpsecoloog 

Partij voor
de Dieren
Statenfractie Noord-Holland

Motie Aanstellen stads- en dorpsecoloog

fr1

\ROKKE

Provinciale Staten van Noord-Holland in vergadering bijeen op 11 november 2019, ter bespreking
van PNO 2020-2024;

overwegende dat:

• biodiversiteit in het landelijk gebied sterk is afgenomen;
• biodiversiteit in steden en dorpen daardoor des te belangrijker is;
• gemeenten de afgelopen jaren veel hebben bezuinigd op groen, waardoor de diversiteit

en natuurwaarden in steden en dorpen ook afneemt;
• sommige gemeenten nauwelijks nog ecologische kennis in huis hebben;
• de provincie natuurversterking wil in de gehele provincie, ook buiten NNN;

gehoord de discussie,

verzoeken het college van Gedeputeerde Staten:

• een ecoloog ter beschikking te stellen aan gemeenten die de gemeenten gaat helpen
met een bredere visie op groen, beleid en ecologische structuur;

en gaan over tot de orde van de dag.

Fabian Zoon

Partij voor de Dieren



1 M120 AANGEHOUDEN FvD Herstel konijnenpopulatie 

-

Forum voor EANGEHOUDEN
Democratie

______________

Motie ‘Herstel komjnenpopulatie’

Provinciale staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 18 november 2019, te Haarlem,
ter behandeling van Programma Namurontwikkeling (PNO).

Constaterende dat
- duinkonijnen al tenminste 500 jaar in de Noord-Hollandse duinen voorkomen;
- gedurende de gehele periode van 34 jaar dat er konijnen geteld worden, het aantal konijnen

fors is afgenomen;
- in de vastelandsduinen zelfs sprake is van een populatie minder dan 19% sinds de start van

de tellingen;
- in Natura2000 beheerplan Noordhollands Duinreservaat het konijn de belangrijkste

natuurlijke grazer in de duinen wordt genoemd;
- de enorme afname van de begrazingsdmk tot versnelde vergrassing en successie heeft

geleid;
- in Natura2000 het duinkonijn in 2 van de 3 gevallen genoemd wordt als uifleme

duinbeheerder;
- het ontbreken van konijnen in Namra2000 beheerplan NHD letterlijk een knelpunt wordt

genoemd.

Ovenvegende dat
- het Noordhollands Duinreservaat eigendom van de provincie is en dat door het inzetten

van exotische grazers als Schotse Hooglanders en Koninkspaarden de rol van het
duinkonijn gezien de toenemende vergrassing weinig effect heeft;

- het inzetten van exotische dieren voor herstel biodiversiteit van het Noord-Hollands
duinlandschap haaks staat op alle Nawra2000 voornemens en uitgangspunten;

- dat zowel in het PNO 2019 als dat van 2020 het konijn niet eens genoemd wordt.

Verzoekt Gedeputeerde Staten, werk te maken van het herstel populatie duinkonijnen door een
uitvoeringsplan, met als doel de populatie te herstellen tot minimaal het niveau 2010, op te stellen
en toe te zeggen dit plan in PNO 2021 op te nemen,

en gaan over tot de orde van de dag.

Ondertekening,

Gerard Koffier
forum voor Demotratie



1 M121 VERWORPEN FvD kosten-baten toegangskaarten NH duingebied 

III’
Forum voor
Democratie

i

PARTij VOOR DE VRIJHEID

Noord-Holldnd

Motie ‘Kosten-batenanalyse toegangskaarten Noord-Hollands Duingebied’

Provinciale staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 18 november 2019, te Haarlem,
ter behandeling van Programma Namurontwikkeling (PNO),

Constaterende dat:
- het Noordhollands Duinreservaat eigendom is van de Provincie Noord-Holland;
- in tegenstelling tot Staatsbosbeheer-gebieden als de Schoorise duinen en het nationaal park

Texel, het PWN-gebied alleen met een bezoekerskaart kan worden bezocht;
- deze bezoekerskaart €12,50 per jaar of €2 p.p. per dag is;
- de natuurminnende Noord-Hollandse bewoner tekort doet door een gebied van 5.000 ha

niet vrij voor haar bewoners toegankelijk te maken.

Ovenvegende dat:
- het Noordhollands Duinreservaat in volledig eigendom van de provincie is;
- het Noordhollands Duinreservaat het meeste gevarieerde duingebied van Noord-Holland

is;
- toegang tot het gebied nu exclusief aan betalende Noord-Hollandse burgers is

voorbehouden.

Verzoekt Gedeputeerde Staten, duinbeheerder PWN opdracht te geven een kosten-batenanalyse
van de toegangskaarten uit te voeren, en de uitkomsten van deze analyse voor te leggen aan
Provinciale Staten,

en gaan over tot de orde van de dag.

Ondertekening,

Gerard Köhler
Forum voor Democratie

Marco Deen
PVV



1 M122 VERWORPEN FvD Onderzoek vossenpopulatie 

‘ERWORPEN
t1

III’
Forum voor

Democratie

PARTIJ VOOR DE VRIJHEID

Noord Holland

Motie ‘Onderzoek vossenpopulatie’

Provinciale staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 18 november 2019, te Haarlem,
ter behandeling van Programma Natuurontwikkeling (PNO),

Coustaterende dat:
- duinkonijnen al tenminste 500 jaar in de Noord-Hollandse duinen voorkomen;
- gedurende de gehele periode van 34 jaar dat er konijnen geteld worden, het aantal konijnen

fors is afgenomen;
- naast ziektes als Myxomatose en VHS, de vos (Vulpes Vulpes) in de volksmond wel de

grootste bedreiger van het duinkonijn wordt genoemd;
- door vrijwilligers op ‘waarnemingen.nl’, een toenemend aantal waarnemingen van de vos

in het Noordhollands Duinreservaat worden geregistreerd;
- de vossenpopulatie echter in het geheel niet door de duinbeheerders wordt geregistreerd

omdat dit te moeilijk zou zijn;
- in het Verenigd Koninkrijk, Spanje en Italië wel degelijk wetenschappelijk verantwoorde

methoden als uitwerpselenonderzoek, cameraregistrade en flashlight populadeonderzoek
worden toegepast en hier ook wetenschappelijk rapportages over verschijnen.

Ovenvegende dat:
- dat het Noordhollands Dumreservaat in eigendom van de provincie is;
- de afnemende komjnenpopulatie waarschijnlijk ook voor een belangrijk deel aan de vos kan

worden toegewezen;
- dit echter niet wetenschappelijk aantoonbaar is, althans niet onderzocht wordt.

Verzoekt Gedeputeerde Staten werk te maken van registratie van de vossenpopulatie en met behulp
van uitwerpselenonderzoek daarbij tevens vast te stellen in hoeverre de Vos zich voedt met
duinkonijnen,

en gaan over tot de orde van de dag.

Ondertekening,

Gerard Kohier
Forum voor Democratie

Wifiemien Koning
CDA

Marco Deen
PET7



12.a Evaluatie Metropoolregio Amsterdam (MRA) en MRA-Regiegroep (VD-77).
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1 Agenda Regiegroep MRA 18102019 
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AGENDA 
 

Overleg: Regiegroep Metropoolregio Amsterdam  

Datum:  18 oktober 2019 

Locatie: KAF, Almere  

Tijd:  11.30 – 13.30 uur 

 

 

 

Agendapunten 

 

Algemeen: 

1. Opening en mededelingen 

 … 

 

Inhoudelijk / meningsvormend: 
2. Evaluatie MRA Convenant (bijlage 2a, 2b, 2c) 

Bespreking van het rapport dat de Evaluatiecommissie heeft opgeleverd over haar 

evaluatie van de MRA samenwerking.  

Gevraagde afspraak:  

2.1 Kennis te nemen van het rapport van de evaluatiecommissie 

2.2 Te bespreken in hoeverre de bevindingen en aanbevelingen overeenkomen 

met het beeld van de leden van de Regiegroep, waarbij de 7 bespreekpunten 

uit de oplegger de leidraad vormen 

2.3 Opdracht te geven aan de Agendacommissie om een voorstel uit te werken, 

zowel qua inhoud als qua proces, voor hoe de aanbevelingen van de 

evaluatiecommissie te verwerken in de MRA samenwerking 

 

3. Nieuwe MRA Agenda (bijlage 3a) 

Bespreking van de conceptversie van de nieuwe MRA Agenda 

Gevraagde afspraak:  

3.1 Kennis te nemen van de conceptversie van de MRA Agenda, en te bespreken 

in hoeverre deze overeenkomt met de opvattingen en ambities van de 

verschillende MRA deelnemers 

 

Afspraakvormend: 
4. Verslag Regiegroep Metropoolregio Amsterdam 18 april 2019 en het verslag van de 

extra bijeenkomst van de Regiegroep van 26 juni  (bijlage 4a,4b en 4c)  

Ter vaststelling bijgevoegd het verslag van de bijeenkomst van de Regiegroep van de 

Metropoolregio Amsterdam van 18 april 2018. Een publicatieversie van dit verslag is reeds 

openbaar gemaakt direct na de bijeenkomst van de Regiegroep op 10 oktober. Deze is ter 

volledigheid ook toegevoegd als bijlage 4b. Daarnaast is ook het verslag van de 
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extrabijeenkomst van de Regiegroep van 26 juni ter vaststelling bijgevoegd. Deze is 

conform afspraak nog niet gepubliceerd, maar zal pas na vaststelling op de website 

worden gepubliceerd. 

Gevraagde afspraak:  

4.1 Vaststelling van het verslag van de Regiegroep MRA van 18 april 2019 

4.2 Vaststelling van het verslag van de extra bijeenkomst van de Regiegroep van 

de MRA van 26 juni 2019, en het openbaar verklaren van dit verslag 

 

5. MRA Werkplan en Begroting 2020 (bijlage 5a)  

Conform de afspraken in het convenant wordt elk jaar een MRA Werkplan en Begroting 

opgesteld voor het daaropvolgende jaar, waarin concreet wordt opgenomen welke acties 

en resultaten voor dat jaar zijn voorzien, welke bedragen daarvoor zijn begroot en hoe dit 

wordt gefinancierd. Bijgaand in bijlage 5a het MRA Werkplan en Begroting voor 2020. In 

dit werkplan is conform eerder uitgesproken wensen in de Regiegroep meer aandacht 

voor concrete resultaten en producten die naar aanleiding van de activiteiten in 2020 

worden opgeleverd. Per actie is in 1 overzichtelijk schema samengevat waar de focus ligt, 

welke resultaten dat oplevert, wat dit gaat kosten vanuit welk Platform en welke 

bestuurlijke en ambtelijke trekkers er voor verantwoordelijk zijn. 
Gevraagde afspraken:  

5.1 Het MRA Werkplan en Begroting 2020 vast te stellen 

 

 

6. Rondvraag  

 

Openbaarheid stukken: 
Onderstaande documenten zijn reeds bij het verzenden van de stukken openbaar gemaakt 

(conform afspraken hierover in het Convenant): 

- Het rapport van de commissie dat de evaluatie van de MRA samenwerking heeft 

uitgevoerd (bijlage 2a) 

- Het verslag van de Regiegroep van de MRA van oktober 2018 (bijlage 4a) 

- Het MRA Werkplan en Begroting 2020 (bijlage 5a) 

Daarnaast zal de volgende bijlage openbaar worden gemaakt: 

- Het verslag van de extra bijeenkomst van de Regiegroep van de MRA van 26 juni (bijlage 

4c) 



1 Begeleidende brief evaluatierapport MRA 

 

 

Bezoekadres 

WTC Amsterdam 

I-tower, second floor 

Strawinskylaan 1779 

1077 XX Amsterdam 

info@metropoolregioamsterdam.nl 

 

 

Datum 26 juli 2019 

Kenmerk 2019MRA07001 

Behandeld door Krol/ Langendijk/ Van den Berg 

Onderwerp Aanbieding MRA evaluatierapport in voorbereiding op bespreking in de MRA 

Regiegroep van 18 oktober 2019 

 

Geachte MRA-colleges, 

 

In het MRA-convenant (2017) staat vermeld dat in principe na vier jaar een evaluatie zal worden 

uitgevoerd of desgewenst eerder als de Regiegroep dat wil. De MRA Regiegroep heeft in haar 

vergadering van 10 oktober 2018 besloten de samenwerking vervroegd te laten evalueren. Dit om te 

reflecteren op de vraag hoe de samenwerking nog verder kan worden versterkt.  

Hiervoor is in februari 2019 een externe evaluatiecommissie aangetrokken bestaande uit Staf Depla, 

Hannie te Grotenhuis en Ralph Pans. Een deel van de bestuurlijke MRA-deelnemers is door deze 

commissie geïnterviewd, als ook een groot aantal externen. 

 

In de Regiegroep van 26 juni jl. heeft de evaluatiecommissie de hoofdlijnen van de bevindingen 

mondeling toegelicht. Medio juli hebben wij als opdrachtgevers het rapport van de 

evaluatiecommissie mogen ontvangen. Wij danken de leden van de evaluatiecommissie hartelijk 

voor hun inzet. Wij hechten belang aan transparantie binnen de samenwerking. Wij hebben er 

daarom voor gekozen dit rapport, na overleg als opdrachtgevers, direct vrij te geven aan alle 

deelnemende partijen van de MRA-samenwerking. 

In deze brief geven wij aan hoe het verdere proces rond dit evaluatierapport er uit zal zien.  

 

Inhoudelijke bespreking vindt plaats op 18 oktober 

Gezien de recesperiode heeft de Regiegroep (inclusief voorzitters) de inhoud van dit rapport nog niet 

kunnen bespreken. De Regiegroep zal pas tijdens haar eerstvolgende bijeenkomst op 18 oktober 

2019 in de gelegenheid zijn het rapport te bespreken. Het lijkt agenda-technisch niet te lukken om 

eerder een extra Regiegroep bijeen te roepen.  

 

Verspreiding van het rapport 

Wij vinden het belangrijk dat de opdrachtgevers van het rapport (de Regiegroep) tijdig kennis kunnen 

nemen van dit rapport en dat er voldoende gelegenheid is dit eerst met elkaar te bespreken. 

Retouradres: Strawinskylaan 1779, 1077 XX Amsterdam      

Aan de colleges van de deelnemende MRA gemeenten, 

provincies en Vervoerregio 
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Daarnaast begrijpen wij dat u wellicht ook in deelregioverband de Regiegroep zult willen 

voorbespreken, en dat alle MRA-deelnemers van het rapport op de hoogte willen zijn en op basis van 

dezelfde informatie de Regiegroep willen voorbereiden. Daarom hebben wij ervoor gekozen het 

rapport nu reeds vrij te geven. Met dien verstande dat er nog geen tussentijdse inhoudelijke 

conclusies aan het rapport kunnen worden verbonden, voordat dit besproken is in de MRA 

Regiegroep. Het is aan colleges zelf om de eigen processen in te richten rondom deelregio-

afstemming en het betrekken van raden-staten in deze voorfase. Uiteraard wordt er in de 

Regiegroep van 18 oktober een formeel vervolgproces afgesproken, waarbij deelregio- en 

raadsconsultatie uitdrukkelijk onderdeel van dit proces zal zijn zoals verwoord in het MRA- 

convenant. 

 

Procesregie en vervolgstappen 

 

Fase voorproces juli – 18 oktober 2019 

 Verzending aan de Regiegroepleden (24 juli) 

 Verzending aan de colleges van alle MRA-deelnemers (26 juli) 

 Verzending van het rapport aan de werkgroep MRA Agenda 2.0 

(zij worden gevraagd de aanbevelingen van het rapport te betrekken bij MRA Agenda 2.0 in een 

voorstel aan MRA-bestuurders, waarbij in ieder geval de oproep om te komen tot focus is 

meegenomen. Over de noodzaak van focus heerst consensus zowel in de reacties op de eerste 

conceptversie agenda 2.0, als ook in de Regiegroep van 26 juni in reactie op de bevindingen van 

de evaluatiecommissie) 

 Rapport openbaar op www.metropoolregioamsterdam.nl met begeleidende oplegger (29 

juli op website). De MRA-voorzitters buigen zich over mogelijke vervolgprocesvoorstellen 

om voor te leggen aan de Regiegroep op 18 oktober (in september ontvangt de Regiegroep 

een nazending). Wij hebben als MRA-voorzitters onze directeuren gevraagd mee denken 

over vervolgprocesvoorstellen in afstemming met Rijk van Ark. Daarbij proberen we als 

MRA-voorzitters tegemoet te komen aan de wens van de Regiegroep voortvarend te starten 

en aan de aanbeveling van de commissie om het oppakken van aanbevelingen niet te laten 

vertragen door een uitvoerige governance discussie.  

 Het rapport wordt meegezonden in de MRA Regiegroepstukken, eind juli. Raden en staten 

kunnen zodoende ook kennis nemen van het rapport. 

 

Fase vervolgproces na 18 oktober 2019 

 Vervolgstappen worden afgesproken in de Regiegroep van 18 oktober. Hierbij zal 

uitdrukkelijk aandacht zijn voor een heldere procesregie en duidelijke rollen en 

verantwoordelijkheden. 

 Het betrekken van de MRA-gremia, deelregio’s, raden, staten en externen bij de 

vervolgstappen zal nadrukkelijk een rol krijgen in dit nog nader te bepalen vervolgproces. 

 Indien het opvolgen van het rapport om het aanpassen van het MRA-convenant vraagt 

wordt daar een proces op ontworpen (conform huidige afspraken in het convenant zoals 

consultatie raden en staten). 

 

Wij wensen u veel leesplezier en reflectie toe deze zomermaanden.  
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Indien u tussentijds vragen heeft over het proces dan kunt u terecht bij onze adviseurs: Marleen 

Langendijk (m.langendijk@amsterdam.nl), Jan-Jaap van den Berg (bergjj@noord-holland.nl), en 

Jetske Krol (jskrol@almere.nl). Voor politiek-bestuurlijke vragen kunt u zich tot ons als MRA-

voorzitters wenden, daarbij rekening houdend met verminderde beschikbaarheid tot aan september 

vanwege vakanties. 

 

 

Hoogachtend, 

 

 

 

 

Femke Halsema, voorzitter MRA Regiegroep 

Arthur van Dijk, vicevoorzitter MRA Regiegroep 

Franc Weerwind, vicevoorzitter MRA Regiegroep en bestuurlijk trekker MRA evaluatie 

 

Bijlagen: 

 Rapport evaluatiecommissie 



1 Evaluatierapport MRA 

Staf Depla, Hannie te Grotenhuis, Ralph Pans

Meer richting 
en resultaat
Evaluatie bestuurlijke samenwerking 
Metropoolregio Amsterdam



Regio’s zijn in de afgelopen decennia een niet meer weg te denken figuur 
geworden in het openbaar bestuur. De relevantie van regionaal beleid en 
regionale samenwerking is onmiskenbaar toegenomen. Dit heeft alles te 
maken met de aantrekkingskracht die stedelijke agglomeraties op men-
sen en bedrijven hebben, waardoor grote steden belangrijker zijn gewor-
den voor het welzijn en de welvaart in ons land. Een ontwikkeling overi-
gens die wereldwijd plaatsvindt, en die ook wel ‘agglomeratiekracht’ 
wordt genoemd. De grote vraagstukken van de toekomst kunnen echter 
niet door de steden alleen van duurzame antwoorden worden voorzien. 
Steden beseffen in toenemende mate dat zij hun omgeving nodig heb-
ben en omgekeerd beseffen gemeenten in de regio dat zij niet zonder de 
voordelen van de stad kunnen. Of zoals één van onze gesprekspartners 
het uitdrukte: ‘Geen topregio zonder topstad, en geen topstad zonder 
topregio.’ 

De Metropoolregio Amsterdam (MRA) is een voorbeeld van regiovorming 
die je overal in ons land, maar ook in andere Europese landen, ziet. Wel 
kenmerkt de MRA zich door specifieke omstandigheden. Economisch 
gaat het de regio bijzonder goed. Gevolg is dat er een enorme druk op de 
beschikbare ruimte en infrastructuur in en rondom Amsterdam ontstaat. 
De oververhitte woningmarkt werkt daarbij maatschappelijk risicovolle 
verdringingseffecten in de hand. De arbeidsmarkt heeft inmiddels met 
een toenemende krapte te maken. Deze dynamiek creëert ongekende 
uitdagingen voor de gehele regio - uitdagingen waarvoor geen vastom-
lijnde plannen of beproefde oplossingen bestaan. 

De urgentie en de complexiteit van de uitdagingen is groot. Overheden 
en hun beleid doen ertoe. Daarom heeft de MRA bevlogen en geënga-
geerde bestuurders nodig die eensgezind en capabel de handen aan de 
ploeg slaan. Deze noodzakelijke mix van samenwerkingsingrediënten 
hebben wij in ons onderzoek naar de MRA-samenwerking echter te 
weinig aangetroffen. We zagen daarentegen een opvallende verdeeldheid 
in allerlei vormen, afgewisseld met handelingsverlegenheid. 

Onze aanbevelingen richten zich dan ook vooral op de genoemde voor-
waarden voor een succesvolle MRA-samenwerking. Voorwaarden die ons 
inziens niet facultatief kunnen zijn in een regio waar de hoge kwaliteit van 

Voorwoord



leven tezamen met een goed voor de hedendaagse samenleving toe-
geruste en gelukkige bevolking het economische succes van de regio 
verklaren, maar tegelijkertijd serieus onder druk staan.
De kern van ons advies luidt: verminder de papierproductie en het vrijblij-
vend praten, geef meer richting aan de samenwerking en boek belangrijke 
resultaten. Om dit te kunnen bereiken is nodig dat de MRA een heldere, 
gezamenlijke koers bepaalt en voor de topprioriteiten sterke uitvoerings-
programma’s opstelt. Daarnaast adviseren wij stroomlijning van de gover-
nance, zodat die beter dan nu het succes van de inhoudelijke inzet kan 
dienen.

Wij hopen dat voorliggend rapport een wake-up-call is voor gemeenten 
en provincies in de MRA, en hen van dienst is om maatregelen te treffen 
voor een regionale samenwerking die verschil maakt.

Op deze plaats willen wij tot slot de medewerkers van het MRA Bureau 
bedanken voor de goede ondersteuning die zij ons op tal van momenten 
hebben geboden en de welkome ontvangst die wij maandenlang hebben 
ervaren. Daarnaast willen wij alle gesprekspartners bedanken voor de 
openhartige en informatieve gesprekken die wij met hen mochten voeren.

Het evaluatieteam,
Staf Depla, Hannie te Grotenhuis en Ralph Pans

Amsterdam, 12 juli 2019
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1.1 Evaluatieopdracht
Twee jaar eerder dan voorzien, heeft de Regiegroep van de MRA besloten 
het samenwerkingsconvenant uit 2017 te evalueren. De opdracht die wij, 
als onafhankelijk evaluatieteam, meekregen luidde:

“In hoeverre heeft het in 2017 ondertekende Convenant Versterking  
samenwerking Metropoolregio Amsterdam, en de werkwijze die daaruit 
voortvloeit, bijgedragen aan verwezenlijking van de ambities die in het 
Convenant zijn verwoord? En wat kan er worden gedaan om de regionale 
bestuurlijke samenwerking in de MRA-regio te versterken, inclusief de 
betrokkenheid van raden en staten?”

In de bijlage treft u de gehele onderzoeksvraag aan.

1.2 Werkwijze
Ten behoeve van ons werk hebben wij vanaf februari 2019 tot en met de 
eerste week van juni 2019 gesprekken gevoerd met leden van de Regie-
groep, de Agendacommissie, de bestuurlijke platforms en de porte feuille 
overleggen. We hebben een gesprek gevoerd met de colleges van  
Gedeputeerde Staten van Noord-Holland en Flevoland. We hebben  
medewerkers van het MRA Bureau geïnterviewd, alsmede de voorzitters 
van de directeuren-overleggen Mobiliteit en Economie. Er is een schrifte-
lijke vragenlijst uitgezet onder raads- en Statenleden en met een deel van 
hen hebben we aansluitend een groepsgesprek gevoerd. Daarnaast 
hebben we ons licht opgestoken bij een twintigtal deskundigen en bij 
externe partijen die bij de regio zijn betrokken; zij zijn afkomstig van onder 
meer het Rijk, de Amsterdam Economic Board, het bedrijfsleven en 
kennis instellingen. 
Zo hebben we in totaal ruim 80 mensen gesproken. Meestal waren het 
individuele gesprekken, af en toe waren het gezamenlijke gesprekken.  
In de bijlage treft u een overzicht aan met de namen van alle gespreks-
partners.

Naast het voeren van gesprekken hebben we relevante MRA-documenten 
bestudeerd en enkele studies naar regionale samenwerkingsverbanden.

I. Inleiding
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In de eindfase van de evaluatie hebben we drie deskundige buitenstaan-
ders –Carolien Gehrels, Frank Kalshoven en Coen Teulings - uitgenodigd 
om ons conceptadvies kritisch te lezen en ons van feedback te voorzien. 
Daarna hebben we onze bevindingen eind juni in de Regiegroep gepre-
senteerd, en begin juli aan de colleges van B&W in de deelregio’s. De 
verschillende reacties hebben wij benut om ons rapport te verbeteren.

1.3 Leeswijzer
In het volgende hoofdstuk gaan we in op de opvattingen en ervaringen 
van onze gesprekspartners. In het hoofdstuk erna onderwerpen we de 
gespreksopbrengsten aan een nadere beschouwing, om ten slotte in het 
laatste hoofdstuk aanbevelingen te doen voor verbetering van de samen-
werking.

2.1 Wat vooraf ging
In de regio Amsterdam heeft zich in de afgelopen decennia een geschie-
denis van overleg en samenwerking gevormd. Ruim dertig jaar geleden 
werd het ‘Regionaal Overleg Amsterdam’ opgericht, later omgedoopt tot 
‘Regionaal Orgaan Amsterdam’. Er werd in die periode toegewerkt naar 
een ‘stadsprovincie’, een bestuurlijke vernieuwing die het uiteindelijk in 
de Tweede Kamer niet haalde. Als alternatief kwamen er ‘kaderwetgebie-
den’, de zogenoemde Wgr+-gebieden, en zo ontstond in 2006 de Stadsre-
gio Amsterdam, waaraan 15 gemeenten deelnamen. Gaandeweg gingen 
deze 15 gemeenten op steeds meer beleidsterreinen samenwerken. 

Toen in 2015 de Wgr+-regio’s werden afgeschaft, bleef de behoefte aan 
een goed georganiseerde regionale samenwerking bestaan. In 2016 werd 
dan ook op initiatief van burgemeester Van der Laan van Amsterdam 
naar een passende structuur gezocht voor de voortzetting van de samen-
werking. Dit initiatief mondde in 2017 uit in een convenant dat werd 
ondertekend door toen nog 33 gemeenten, 2 provincies en de Vervoer-
regio. In het convenant worden het doel van de samenwerking alsmede 
de bestuurlijke inrichting en organisatie uitvoerig beschreven. 

De geschiedenis van de samenwerking in de regio Amsterdam laat een 
afwisseling zien van lichte en zwaardere vormen van samenwerking. In 
tijden van verplichtende samenwerking werd deze soms als knellend 
ervaren, terwijl in tijden van vrijblijvende samenwerking soms doorzet-
tingskracht werd gemist. 
Met het MRA Convenant is bewust gekozen voor een lichte structuur, met 
alle voor- en nadelen die daaraan verbonden zijn. Een klein bureau onder-
steunt de samenwerking. Het mandaat voor besluitvorming blijft nadruk-
kelijk bij de individuele bestuursorganen. De zeven deelregio’s, waar de 
MRA in is onderverdeeld, hebben een taak in de voorbereiding en uitvoe-
ring van afspraken. Een strategische agenda, die op dit moment wordt 
herijkt, geeft de samenwerking inhoudelijk richting. Door alle jaren heen, 
en ook nu weer, is de kern van de regionale samenwerking steeds ge-
weest: economie, ruimte en mobiliteit.

2. Uit de gesprekken
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2.2 MRA-samenwerking in 2019

2.2.1 Waardering van de samenwerking
Anno 2019 vinden alle gemeenten en provincies de samenwerking in 
MRA-verband vanzelfsprekend. Het belang van de samenwerking staat 
buiten kijf. Velen merken op dat de houding ten opzichte van Amsterdam 
in de achterliggende jaren is veranderd. ‘De stad is meer van ons allemaal 
geworden’, zo vatte één van hen dit samen. Voorts wordt positief gewaar-
deerd dat zowel grote(re) als kleine(re) gemeenten goed worden vertegen-
woordigd en erkend. Dat laatste ziet men overigens ook als een resultaat 
van de omvangrijke MRA Agenda: daar zit voor iedereen iets in. 

Het feit dat men elkaar regelmatig ontmoet en kent, dat men elkaar 
gemakkelijk weet te vinden als dat nodig is, dat men kennis en ervaringen 
uitwisselt, dat men weet wat er speelt: het zijn de immateriële resultaten 
van het regionale netwerk waar men zeer over te spreken is. Tegelijkertijd 
wordt door velen de bestuurlijke drukte en de grote papierstroom gehekeld.

De MRA-samenwerking heeft naast de immateriële uitkomsten concrete 
resultaten opgeleverd. Genoemd worden: het Bidboek voor de acquisitie 
van de EMA, afspraken over bedrijventerreinen en kantoren in het Platform 
Bedrijven en Kantoren (Plabeka), House of Skills, gezamenlijke maatrege-
len om toeristenstromen te spreiden, het inzichtelijk krijgen van de totale 
woningbouwopgave, de activiteiten die samen met de Amsterdam Eco-
nomic Board worden ondernomen op het terrein van de circulaire econo-
mie, de gerealiseerde verbinding tussen Amsterdam en Almere en andere 
infrastructurele projecten. Op dit moment wordt nagedacht over een 
fonds (Invest-MRA), waarmee strategische en majeure projecten kunnen 
worden gefinancierd en waardoor gemakkelijker kan worden aangesloten 
bij Europese en nationale geldstromen alsmede bij Invest-NL.

Bovenstaande neemt echter niet weg dat een groot deel van de 
gespreks partners – en vrijwel alle externe gesprekspartners - kritisch is 
over de geboekte resultaten. Zij vinden dat de opbrengst van de samen-
werking niet in verhouding staat tot de aard en urgentie van de regionale 
opgaven.

2.2.2 Effectiviteit van de samenwerking
Regelmatig werd ergens in de gesprekken gezegd: ‘…maar het gaat  
de regio heel goed’, alsof men zich wilde verontschuldigen voor de  

samenwerkingsresultaten tot nog toe. De uitspraak echter dat het de 
regio heel goed gaat, verdient wel enige nuancering. Het is met name de 
magneetfunctie van Amsterdam die de groei veroorzaakt, het gaat niet 
overal in de regio even goed en er doen zich ontwikkelingen voor die de 
economische groei op termijn kunnen belemmeren.

Bovendien wordt nog iets anders over het hoofd gezien. De MRA draagt 
een vijfde bij aan de economie van Nederland, uitgedrukt in het BNP. Dit 
betekent dat de nationale economie behoorlijk afhankelijk is van hoe het 
er in de MRA aan toe gaat. Wanneer de MRA-samen werking suboptimaal 
presteert, dan heeft dit consequenties voor de rest van Nederland. In de 
gesprekken hebben we niet de indruk gekregen dat er een algeheel besef 
bestaat van deze ‘noblesse oblige’. 

Hieronder schetsen we een aantal bepalende ontwikkelingen in de 
MRA - ontleend aan het rapport ‘De stad verbeeld’ van het Planbureau 
voor de Leefomgeving en de ‘Economische Verkenningen MRA 2019’.

De bevolking in de MRA groeit bovengemiddeld, en dat is met name 
zichtbaar in de cijfers voor Amsterdam en de deelregio’s Amstel-
land-Meerlanden en Zuid-Kennemerland. Daar is sprake van een bijna 
dubbele bevolkingsaanwas vergeleken met landelijke cijfers. Jaarlijks 
groeit de MRA met 20.000 tot 25.000 inwoners.

De groei lijkt ook in de komende jaren door te gaan, en wordt met name 
veroorzaakt doordat er meer mensen geboren worden dan er overlijden 
en doordat mensen uit het buitenland in de MRA-regio gaan wonen. 
Het binnenlandse migratiesaldo is juist negatief: er vertrekken meer 
mensen uit de MRA naar andere delen van Nederland dan omgekeerd. 
Het ligt voor de hand te veronderstellen dat dit een verdringingseffect 
is als gevolg van de oververhitte woningmarkt. 

Woningbehoefteonderzoek laat zien dat er tussen nu en 2040 230.000 
woningen moeten worden gebouwd om aan de toenemende vraag te 
kunnen voldoen.

De economische groei in de MRA, uitgedrukt in het Bruto Regionaal 
Product, is eveneens bovengemiddeld. De MRA neemt niet alleen een 
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vijfde van de nationale economische groei voor zijn rekening, uitge-
drukt in het percentage van het BNP, ook in vergelijking met andere 
grootstedelijke regio’s in Europa doet de MRA het bijzonder goed; de 
MRA behoort in dit opzicht onmiskenbaar tot de Europese top. De 
economische groei weerspiegelt zich onder andere in een jaarlijkse 
toename van het aantal banen dat varieert van 25.000 tot 45.000.

Vooral de stad Amsterdam en de deelregio Amstelland-Meerlanden 
dragen bij aan de grote economische groei. Tegelijkertijd is in sommi-
ge andere deelregio’s sprake van een minder goede ontwikkeling van 
economische sectoren en werkgelegenheid. De groei vlakt sinds 2015 
wel af en de verwachting is dat deze de komende jaren richting het 
MRA-gemiddelde gaat.

Sectoren die het sterkst aan het BRP bijdragen, zijn de financiële 
sector en andere deelsectoren in de zakelijke dienstverlening, de 
groothandel en de ICT-sector. De MRA blinkt ten opzichte van andere 
regio’s in het land uit in de financiële sector en in andere (specialisti-
sche) zakelijke diensten. Qua werkgelegenheid dragen behalve zakelij-
ke dienstverlening en ICT ook detailhandel en horeca relatief veel bij. 
Hoewel industrie, vervoer en opslag nog steeds belangrijke economi-
sche sectoren zijn, zijn het duidelijk ‘krimpende’ sectoren. 

Een andere opvallend verschijnsel is dat de regio relatief veel bedrijven 
huisvest die grootgebruikers van energie kunnen worden genoemd. 
Met het oog op de energietransitie is dit een relevant gegeven.

Het gemiddelde opleidingsniveau is vergeleken met landelijke cijfers 
hoog en stijgt nog steeds. De werkloosheid is laag en de participatie-
graad ligt net boven het landelijke gemiddelde. Krapte op de arbeids-
markt is inmiddels in vrijwel alle sectoren en op alle functieniveaus 
merkbaar. Tegelijkertijd neemt de arbeidsparticipatie al jaren nauwe-
lijks meer toe, en verwacht wordt dat dit mede door de vergrijzing ook 
niet meer veel zal veranderen. Tevens laat de arbeidsproductiviteit een 
vertragende groei zien. Deze combinatie van dalend arbeidsaanbod en 
vertragende toename van arbeidsproductiviteit zet de toekomstige 
economische groei onder druk. Om ongewenste ontwikkelingen te 
voorkomen, zijn blijvende investeringen in menselijk kapitaal en  
economische innovatie cruciaal.

In onderstaand plaatje, ontleend aan ‘De stad verbeeld’ (2015) van  
het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL), is eveneens te zien dat 
Amsterdam het landelijk en Europees gezien bijzonder goed doet wat 
betreft werkgelegenheid, maar minder wat betreft arbeidsproductivi-
teit, indicator voor innovatie en concurrentiekracht. Gezien de schaal 
van de Nederlandse steden is dat niet zomaar te veranderen; het PBL 
geeft aan dat Nederlandse steden en regio’s elkaar daarvoor nodig 
hebben. De agglomeratiekracht kan worden versterkt door verbete-
ring van de verbindingen, afstemming van grote investeringen en 
versterking van de complementariteit tussen de steden.
De laatste ontwikkeling, een forse groei van de woon-werkpendel, laat 
zien dat regiogrens- overstijgende bewegingen in de praktijk al volop 
gaande zijn. De toename van woon-werkpendel wordt veroorzaakt 
door zowel inwoners in de MRA als mensen die buiten de regio wonen 
en in de MRA werken. De groter wordende pendel betekent een verdere 
overbelasting van de huidige infrastructuur voor OV en wegen.
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In Parijs en Londen werken veel 
mensen. Deze twee steden laten 
een sterke ontwikkeling van de 
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In de concurrentie tussen steden speelt 
agglomeratiekracht een belangrijke rol. 
Grote stedelijke agglomeraties zoals 
Londen, Parijs, Helsinki en München 
hebben veel agglomeratiekracht en 
laten een sterke ontwikkeling van de 
arbeidsproductiviteit zien. 

De Nederlandse stedelijke regio’s zijn 
relatief klein en hebben een kleinere 
dichtheid van banen en bewoners. Ze 
missen hierdoor agglomeratiekracht 
ten opzichte van hun belangrijkste 
concurrenten. Terwijl de werkgelegenheid 
tussen 1980 en 2011 in de Nederlandse 
stedelijke regio’s duidelijk is 
gestegen, was de ontwikkeling van de 
arbeidsproductiviteit lager dan in veel 
andere Europese stedelijke regio’s. 

Uit recent onderzoek blijkt dat 
agglomeratiekracht deels kan worden 
vervangen door een goede positie van 
steden in internationale, nationale en 
regionale netwerken. Mogelijkheden om 
de positie in het netwerk te versterken 
zijn: verbetering van de verbindingen 
tussen stedelijke regio’s, een goede 
afstemming van grote investeringen, en 
het versterken van de complementariteit 
tussen steden.
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Amsterdam en omgeving hebben een onovertroffen aantrekkingskracht 
op woningzoekenden, toeristen, bedrijven en ondernemende, energieke 
mensen. De groei ontketent echter een regionale dynamiek waarop nog 
lang geen adequate antwoorden zijn gevonden: tekort aan (betaalbare) 
woningen en daardoor verdringingseffecten, een groeiende inkomende 
en uitgaande pendel en daardoor een toenemende bereikbaarheidspro-
blematiek, een kolossale ruimtelijke claim van verschillende, noodzakelijke 
functies en daardoor gebrek aan ruimte voor nieuwe ontwikkelingen, 
druk op de voorzieningen, en toenemende krapte op de arbeidsmarkt in 
combinatie met een stagnerende arbeidsproductiviteit.

Uit studies van het Planbureau voor de Leefomgeving blijkt dat overhe-
den aan verschillende knoppen moeten (en kunnen!) draaien om een 
dynamiek als deze in goede banen te leiden. Dat vereist de vaardigheid 
om samen met anderen oplossingsrichtingen te vinden die nog niet 
eerder zijn beproefd. Bovendien moeten oplossingen toekomstbestendig 
zijn, dus passend bij maatschappelijke ontwikkelingen en behoeften die 
zich pas op termijn voordoen. Al met al staat de MRA voor een bestuur-
lijke uitdaging van jewelste.

Gesprekspartners gaven aan dat MRA-bestuurders de juiste knoppen nog 
niet weten te vinden, en dat de effectiviteit van de samenwerking daarom 
nog onvoldoende is.
Steeds opnieuw hoorden wij dat het de MRA-deelnemers ontbreekt aan:
 • een gezamenlijke opvatting over wat voor regio de MRA wil zijn en wat 

dit voor de ontwikkeling van de deelregio’s betekent;
 • een eensgezind beeld van en focus op de opgaven die het meest 

bepalend zijn voor de toekomst van de MRA;
 • een heldere uitvoeringsstrategie en doorzettingsmacht om afgespro-

ken doelen te bereiken.

Dat zijn forse uitspraken, gezien de urgentie en complexiteit van de regio-
nale opgaven. De effectiviteit van de regionale samenwerking moet zich 
dus nog bewijzen.

2.3 Er kan nog zoveel beter
Voor enkele bestuurders komt de evaluatie te vroeg: ‘We zijn nog jong als 
MRA; geef de samenwerking eerst een kans.’ Maar meer overheersend is 
een ander gevoel, dat door één van de gesprekspartners treffend werd 
weergegeven: ‘Er gebeurt veel goeds, maar er kan nog zoveel beter.’

Duidelijk is dat de wisseling van bestuurders die de afgelopen tijd heeft 
plaatsgevonden, invloed heeft op eigenaarschap en collectief geheugen. 
Het is logisch dat dan vragen worden gesteld zoals: ‘Waarom doen we de 
dingen zoals we ze doen?’ De gezamenlijke basis van uitgangspunten en 
werkwijzen moet opnieuw worden verinnerlijkt. 

Dit gezegd hebbende, is niettemin opvallend hoeveel commentaar er 
wordt geleverd op de governance. Niemand is tevreden over hoe de 
samenwerking op dit moment wordt bestuurd. Daarbij wordt dan al snel 
naar Amsterdam gekeken. Als Amsterdam meer leiderschap zou tonen, 
zou dat alle partijen helpen. Maar hieronder ligt in feite het meer funda-
mentele punt dat we al hebben aangestipt: met name gemeenten ervaren 
onvermogen om de meest cruciale en urgente opgaven samen vast te 
pakken en verder te brengen. 

2.3.1. Zaken voor elkaar krijgen
Steeds werd in de gesprekken gezegd dat de MRA inhoudelijk scherper 
moet zijn en een eensgezinde koers moet volgen. Wat willen we op de 
meest bepalende thema’s voor de toekomst bereiken en hoe gaan we dat 
dan doen samen? Die scherpte vinden betekent dat je stevige discussies 
voert, dilemma’s bespreekt, commitment bereikt en zodoende een weg 
creëert om door te zetten en concrete afspraken te maken. In vrijwel alle 
gesprekken hoorden we dat dilemma’s onvoldoende op tafel komen; in 
de voorbereidende stukken en ambtelijke annotaties zijn ze dikwijls  
verdwenen en wordt van meet af aan naar compromissen toegewerkt. 
Daardoor komt het vervolg ook niet aan bod: tot de kern van de zaak 
komen en harde afspraken te maken. Eén van de bestuurders verwoordde 
de gang van zaken als volgt: ‘We zijn meer op consensus dan op door-
braken gericht.’

Bestuurders in de MRA zijn ambivalent wat betreft het maken van ‘harde 
afspraken’. De één vindt dat er minder vrijblijvendheid moet zijn; een 
ander vindt juist het informele karakter, waar het vooral gaat om ‘puzzel-
stukjes bij elkaar leggen’, een groot pluspunt. Opvallend is dat vrijwel 
iedereen zowel de Vervoerregio als Plabeka als positieve voorbeelden 
noemt waar het lukt om concrete, belangrijke resultaten te bereiken. Het 
is met name bij ‘wonen’ waar de ambivalentie scherp aan het daglicht 
treedt. 
Zodra het over wonen gaat en over het maken van afspraken over aan-
tallen en soorten te bouwen woningen, is er veel weerstand. ‘Ik heb maar 
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één baas en dat is de gemeenteraad’, zo klinkt het dan en: ‘Ik heb me hier 
te houden aan het collegeakkoord.’ Anderen menen juist dat hier de 
zwakte van de MRA-samenwerking aan de oppervlakte treedt: het lukt 
ons niet om bij zo’n belangrijk thema knopen door te hakken. 
Wonen is overigens niet het enige thema waar de frustraties soms hoog 
oplopen. Dat is ook bij het thema mobiliteit het geval. Vooral bij de priori-
tering en tijdsfasering worden tegengestelde belangen merkbaar, wat 
besluitvorming en eensgezinde lobby richting het Rijk hindert.

Verschillende gesprekspartners waarschuwen voor maatschappelijke 
tweedeling met alle gevolgen voor de kwaliteit van leven en duurzame 
groei van dien. Toch is er niemand die vindt dat de MRA sociaal beleid 
moet maken. Wel meent men dat de huidige samenwerkingsthema’s 
meer doordacht moeten worden op hun relatie met en gevolgen voor 
een ‘inclusieve samenleving’ en dat de groei ook kan worden gebruikt om 
die tweedeling juist tegen te gaan.

De inhoudelijke agenda bevat erg veel thema’s en actiepunten, zo vindt 
iedereen. Maar het voordeel daarvan weegt bij velen uiteindelijk op tegen 
het nadeel, want nu zit er voor iedere gemeente, groot en klein, iets in. Er 
is in het algemeen geen diepe behoefte om de agenda klein(er) te ma-
ken, hoewel velen voor meer focus pleiten. De enkeling die wel een klei-
nere agenda wil, weet geen onderwerpen te noemen die eruit kunnen. 
Verschillende bestuurders menen dat er meer onderscheid kan worden 
gemaakt tussen onderwerpen die bestuurlijke aandacht nodig hebben 
en onderwerpen die evengoed door ambtenaren kunnen worden verder 
gebracht. 

Dit raakt aan een ander punt. Regionale samenwerking kan verscheidene 
functies vervullen: 1) netwerken, kennisuitwisseling en afstemming, 2) 
analyse, visie- en strategievorming, 3) uitvoering en realisatie, 4) incubator 
en 5) lobby. Deze functies worden binnen de MRA, zo blijkt uit de gesprek-
ken, onvoldoende onderscheiden en lopen door elkaar heen. Dit versterkt 
het onbehaaglijke gevoel dat er geen middelpunt is, geen maatvoering 
die past bij wat urgent en/of belangrijk is.

Impliciet is er zeker wel een gedeelde opvatting over de belangrijkste 
thema’s voor de regionale ontwikkeling: interne en externe bereikbaar-
heid, woningbouw, een duurzame economische ontwikkeling, energie-
transitie en behoud van het karakteristieke landschap. Maar betrokkenen 

missen, zoals gezegd, een verbindende en sturende richting: wat voor 
regio willen we als MRA zijn, welke plek of functie heeft elke deelregio 
daarin, hoe lossen we de grote en samenhangende uitdagingen op het 
terrein van wonen, werken, bereikbaarheid, energietransitie en landschap 
op, mede in het licht van ons regionale toekomstbeeld? Nu worden de 
inhoudelijke domeinen vanuit de verschillende bestuurlijke platforms en 
portefeuille-overleggen ingevuld. Omdat er niet één samenhangende 
visie is, ontbreekt ook een integrale koers.

2.3.2 Besturing 
Het informele karakter van de MRA-samenwerking wordt door vrijwel alle 
gesprekspartners als een belangrijk pluspunt van de MRA beschouwd. De 
mix van elkaar kennen, regelmatig ontmoeten en uitwisseling van kennis 
en ervaringen is het vertrouwenwekkende bindmiddel voor de samen-
werking. Die biedt iedereen, klein en groot, een plek onder de zon en 
zorgt voor een bevredigende afstemming. Maar vervolgens is er, zoals 
gezegd, veel commentaar op de governance.

Wie stuurt er eigenlijk op visie en koers? Wie is de opdrachtgever, wie is 
de opdrachtnemer en wat is het beoogde resultaat? Wie monitort de 
uitvoering en resultaten? Wat is ieders taak en bijdrage in het geheel? 
Hoe wordt besluitvorming georganiseerd en wie voelt zich daarvoor 
verantwoordelijk? Op papier staat het allemaal bijzonder uitvoerig be-
schreven, getuige het convenant en een recente notitie1 van 28 pagina’s. 
Functies en taken zijn helder omschreven en belegd. In de praktijk echter 
lijkt elk gremium min of meer z’n eigen gang te gaan. Hieronder alle 
opvattingen op een rij.

Regiegroep
 • Is te groot (‘Poolse landdag’), komt te weinig bijeen (tweemaal per 

jaar), is te veel een club van burgemeesters, en het gaat er te vaak over 
‘posities’, ‘macht’ en deelbelangen (provincies, kleine versus grote 
gemeenten, deelregio’s)

 • Ambtenaren verzuchten: ‘Wat zetten we deze keer weer op de agenda 
van de Regiegroep?’

 • Kortom: de Regiegroep voert geen regie

1  Werkwijze Metropoolregio Amsterdam. Uitwerking van de afspraken uit het Convenant Versterking 
Samenwerking Metropoolregio Amsterdam. Conceptnotitie MRA Bureau (1 februari 2019).



2120

Agendacommissie
 • Idee was dat deze commissie als een soort van dagelijks bestuur zou 

functioneren, maar het vervult deze functie niet. Zou voor de inhoude-
lijke verbindingen tussen de drie bestuurlijke platforms moeten zorgen, 
maar heeft die positie niet ingenomen

Bestuurlijke platforms en portefeuille-overleggen
 • Gaan hun eigen gang en functioneren wisselend. Platform Mobiliteit 

functioneert het beste, maar heeft dan ook de Vervoerregio bij zich. 
Platform Ruimte functioneert het minst: veel onderzoek en intenties, 
weinig actie en daden. Terwijl er juist op het terrein van ruimtelijke 
ontwikkeling veel op het spel staat

 • Er is te weinig lijn tussen het werk in de platforms en het werk in de 
portefeuille-overleggen. De collectief te bereiken resultaten worden 
niet centraal afgesproken; een structurele feedback-loop ontbreekt.

 • Er is veel waardering voor het feit dat klein en groot in de platforms en 
portefeuille-overleggen hun plek vinden, elkaar ontmoeten, kennis 
uitwisselen en onderling afstemmen

Vervoerregio
 • Bestuurders binnen de Vervoerregio zijn tevreden over het functione-

ren daarvan. ‘De VRA heeft geld, daar kunnen we dingen doen.’ De 
meerwaarde van een apart bestuurlijk MRA-platform Mobiliteit wordt 
door de bestuurders uit de Vervoerregio niet erg gezien.

 • De meeste bestuurders vinden dat alle gemeenten deel moeten 
uitmaken van bestuurlijk overleg over mobiliteit. Bereikbaarheid, zo 
zeggen zij, is één van de meest urgente en relevante MRA-thema’s.  
Nu oefent een deel van de gemeenten geen rechtstreekse invloed uit 
op de koers,maar worden zij vertegenwoordigd door de provincie. 
Bovendien: verkeer en vervoer hangen nauw samen met de inrichting 
en het gebruik van de ruimte en hebben daarmee een sterke relatie 
met de overige grote MRA-thema’s. Die integraliteit vraagt van colle-
ges en deelregio’s dat zij op alle onderdelen aangesloten zijn en direct 
vertegenwoordigd zijn

Amsterdam Economic Board
 • Wordt door velen als ‘iets van Amsterdam’ en niet ‘van de regio’ be-

schouwd. Staat vrij los van de MRA; alleen de directeur zit als toehoor-
der in het Directeurenoverleg Economie en een andere vertegenwoor-
diger neemt deel aan het Platform Economie. De Economic Board 

voert een eigen agenda met eigen projecten. Is daarmee één van de 
vele gremia of ‘tafels’

 • Wordt wel zeer aantrekkelijk gevonden omdat de Board gemeenten, 
kennisinstellingen, bedrijfsleven en maatschappelijke ondernemingen 
samen brengt. Bestuurders zouden daarom best meer van de Econo-
mic Board willen profiteren

Raden2

 • Raadsleden vinden dat de MRA aan het ‘syndroom van Brussel’ lijdt: 
een algeheel gevoel dat de MRA bepaalt wat er moet gebeuren, en 
Raden daar achteraan hobbelen. Raadsleden willen dit niet, maar de 
MRA voelt ver van hun bed. Ze hebben er geen grip op en kunnen er 
niet op sturen. Ruim 60% van de raadsleden die de enquête invulden, 
vindt dat zij onvoldoende in staat worden gesteld om hun rol te vervullen

 • En dat terwijl raadsleden er over willen gaan. Ze zijn spits op de  
democratische legitimatie van besluitvorming die de gemeenten 
direct raakt, en tegen werkwijzen of instrumenten die de raad buiten 
spel zetten

 • De MRA is belangrijk, zo zeggen raadsleden. Net als bestuurders  
missen ook raadsleden de Amsterdamse collega’s: ‘Jammer dat  
Amsterdam nooit bij dit soort bijeenkomsten is’

 • De regionale samenwerking biedt – in principe - schaalvoordelen en 
genereert lobbykracht, leidt tot kennisuitwisseling en innovatie. Maar 
eigenlijk weten raadsleden niet goed wat de resultaten van de 
MRA-samenwerking zijn. Ze vinden de terugkoppeling door de eigen 
bestuurders onvoldoende, en ook dat hun te weinig om input wordt 
gevraagd. Er is waardering voor bestuurders die werk maken van 
terugkoppeling en het betrekken van de raad bij de MRA

 • Verschillende raadsleden menen dat de MRA niet te veel moet willen 
en keuzes moet maken. Dan kan de betrokkenheid van raden ook 
gemakkelijker worden georganiseerd. Evidente MRA-thema’s volgens 
raadsleden zijn: bereikbaarheid, wonen, economische ontwikkeling en 
energietransitie. En die thema’s vanuit ‘inclusiviteit’ benaderen

 • Zorg voor transparante besluitvorming. Als dat goed wordt gedaan, 
groeien gemeenteraden uiteindelijk ook wel toe naar meer bindende 

2  Wij hebben zowel onder raads- als Statenleden een enquête uitgezet en hen voor een collectief gesprek 
uitgenodigd. Hierop hebben 113 raadsleden enquêtevragen ingevuld (waarvan 72 alle vragen) en 18 
raadsleden hebben aan het gesprek deelgenomen. Eén Statenlid van Flevoland heeft de enquête inge-
vuld; geen Statenleden hebben deelgenomen aan het gesprek. Wij kunnen in ons rapport daarom geen 
uitspraken doen over Provinciale Staten. In de bijlage staat een link naar de volledige enquêteresultaten.
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afspraken, zo werd gezegd. Want raadsleden zien wel dat de samen-
werking nu erg vrijblijvend is, en dat dat voor bepaalde onderwerpen 
zoals wonen eigenlijk niet kan

 • In de enquête geeft ruim de helft van de raadsleden aan dat een 
overkoepelende visie voor de regio nodig is. Ruim een derde vindt dat 
niet nodig en de overige raadsleden kunnen hier geen antwoord op 
geven

 • Wat het maken van bindende afspraken betreft, lijken de raadsleden 
op hun bestuurders. Ruim een derde van de respondenten meent dat 
bindende afspraken gemaakt moeten worden over concrete uitvoe-
ringsprojecten; evenveel raadsleden zijn het hiermee oneens

Deelregio’s
 • De deelregio’s vullen hun rol binnen de MRA verschillend in, en ook  

is er geen vanzelfsprekende en algemeen erkende opvatting over  
wat die rol binnen de MRA moet zijn. In sommige deelregio’s wordt  
de inbreng in de MRA tot op het niveau van portefeuillehouders afge-
stemd, in andere deelregio’s gebeurt dit niet. Sommige deelregio’s 
hebben een gemeenschappelijke regeling, andere niet. Sommige 
deelregio’s organiseren actief de betrokkenheid van de gemeentera-
den, andere deelregio’s doen dat niet. In sommige deelregio’s heeft  
de grootste stad een erkende verbindende rol, in de andere deelregio’s 
is de rol van de centrumgemeente minder duidelijk geregeld of  
geaccepteerd

 • Tegelijkertijd menen bestuurders dat de deelregio’s een cruciale  
schakel zijn in de MRA-samenwerking. Op het niveau van de deelregio 
zou de inbreng in de MRA-gremia afgestemd en afgesproken moeten 
worden en zouden de MRA-afspraken op hun gevolgen voor en  
doorwerking naar de deelregio’s en inliggende gemeenten vertaald 
moeten worden

 • Gemeenten vinden dat de grootste gemeente in de deelregio’s de 
verantwoordelijkheid heeft en/ of moet krijgen om deze verbindende 
rol in te nemen

Provincies
 • Provincies en gemeenten zien de deelname van provincies in de MRA 

als vanzelfsprekend en noodzakelijk. Beide provincies vullen hun rol 
wel verschillend in. Discussiepunt vormt de positie van de provincies 
rondom mobiliteitsvraagstukken

Ambtelijke ondersteuning
 • De ambtelijke ondersteuning bestaat uit een klein bureau van 11 men-

sen met daaromheen een betrokken en actieve ring van ambtenaren 
van gemeenten en provincies, die bovendien steeds hechter wordt.  
Er is een Directeurenoverleg Economie, Mobiliteit en Ruimte. In die  
drie overleggen worden de stukken behandeld voordat die naar de 
bestuurders gaan

 • Doordat ambtenaren nauw samenwerken voor en in de MRA kennen 
zij elkaar steeds beter en wisselen zij kennis, ideeën en ervaringen uit 
waar de eigen organisatie dan weer zijn voordeel mee doet. Kleinere 
gemeenten kunnen hierin minder meedoen dan de grotere gemeen-
ten en de provincies omdat zij minder mensen kunnen leveren. Dat 
wordt jammer gevonden door de kleinere gemeenten

 • Kwaliteit van de ondersteuning is goed. Maar twee punten van kritiek 
zijn veel te horen. Het eerste is dat er te veel papier wordt geprodu-
ceerd. Het aantal stukken en de hoeveelheid weg te werken informatie 
zijn overweldigend. Het tweede punt van kritiek (en waarschijnlijk 
hangt dit samen met het eerste punt) is dat er ambtelijk een sterke 
neiging is om kwesties en dilemma’s die op de bestuurstafel horen en 
de bestuurlijke discussie ten goede komen, in de ambtelijke voorberei-
ding ‘weg te masseren’. Bestuurders willen richting geven en dilemma’s 
op de bestuurlijke tafel hebben; ze pleiten voor minder ‘ambtelijke 
voorwas’

2.3.3 De rol van Amsterdam
Er wordt naar een leidende rol van Amsterdam verlangd. Natuurlijk omdat 
Amsterdam verreweg de grootste gemeente is en dé factor voor het 
succes van de MRA. In de bijeenkomst met raadsleden werd wat heen en 
weer gesproken over branding van de MRA, waarop uiteindelijk één van 
de aanwezigen zei: ‘Wat zitten we toch te doen? Is Amsterdam niet ge-
woon onze brand?’
Maar de roep om een leidende rol van Amsterdam is meer dan de stad  
de plek geven die hij verdient. Het verraadt ook de machteloosheid die 
velen op dit moment ervaren om tot de zo gewenste volgende stap in  
de samenwerking te komen.

Er is veel lof te horen voor de rol die in 2015 en 2016 door burgemeester 
Van der Laan is ingenomen. Met zijn ziekte en overlijden is in eerste  
instantie een vacuüm ontstaan. Er bestaat bij alle gemeenten de wens  
en goede hoop dat burgemeester Halsema haar rol van voorzitter en 
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boegbeeld met verve zal oppakken zodra haar opstartperiode in Amster-
dam voorbij is. Een sterke rol van de burgemeester van Amsterdam is 
immers een cruciale succesfactor.

In december 2018 stuurde het college van Amsterdam de MRA-deelnemers 
een brief3 die een flinke schokgolf veroorzaakte. Er werd gemopperd over 
het medium en de toon van de boodschap, er was bezorgdheid over het 
commitment van Amsterdam, maar er was ook begrip. Want Amsterdam 
raakte met de brief een gevoelige snaar: het enorm aantal bestuurlijke 
overleggen, niet alle onderwerpen hebben bestuurlijke aandacht nodig, 
en er zijn onderwerpen die meer prioriteit verdienen dan andere. Op zijn 
minst was deze brief een schitterende aanleiding voor een goed gesprek.

Dat is er (nog) niet geweest, wat past bij het feit dat bestuurders sowieso 
weinig schurende gesprekken hebben met elkaar. Op dit moment leeft 
bij een aantal gemeenten het gevoel dat Amsterdam vooral thuis geeft 
als het iets kwijt moet (toeristen, bepaald type bedrijven). Voor het overige 
gaat Amsterdam erg zijn eigen gang (Haven-Stad, fietsbrug over het IJ en 
de A9; ontwikkelingen Westallee/ A10.) De ergernis die dit soort acties 
oplevert, wordt wel kenbaar gemaakt, maar de onderliggende dilemma’s 
of zorgen worden onvoldoende gedeeld, geanalyseerd en tot een geza-
menlijk vraagstuk gemaakt. 
Overigens erkennen deze bestuurders tegelijkertijd: ‘We gebruiken de 
MRA waar het ons uitkomt en waar het niet uitkomt gaan we ons eigen 
gang.’ In deze zin lijken Amsterdam en de andere gemeenten dus wel op 
elkaar, zo geeft men toe. 

De bestuurders beseffen maar al te goed dat leiding nemen door de 
grootste gemeente helemaal niet zo gemakkelijk is. Enerzijds vragen 
gemeenten om het leiderschap van Amsterdam (regionaal, landelijk en 
internationaal), anderzijds wil men niet dat Amsterdam de gang van 
zaken bepaalt of te veel ruimte inneemt. 
Dat is ook precies hoe Amsterdam het zelf ervaart, en deze ambivalente 
opstelling brengt de stad in een spagaat. Wanneer doe je het goed als 
Amsterdam? De bestuurders voelen een dagelijkse urgentie om meters 

3  In deze brief maakte het college van Amsterdam bekend dat het niet langer alle 44 bestuurlijke over-
leggen in de regio zou bijwonen, en dat het vaker via ambtelijke vertegenwoordiging zou deelnemen. 
Het college maakte duidelijk dat de regionale agenda veel thema’s bevat die voor Amsterdam geen 
prioriteit hebben; daarop benoemde het zijn eigen samenwerkingsprioriteiten: wonen, bereikbaarheid, 
energietransitie, arbeidsmarkt en toerisme.

te maken, maar het betrekken van de regio en het vinden van draagvlak 
en afstemming kosten veel tijd. Hoe breng je deze twee bij elkaar? De 
stad wil kunnen doorpakken, maar ervaart terugtrekkende bewegingen 
op het moment dat het echt op besluiten en afspraken aankomt. Hoe 
doorbreek je dit patroon? 

Zeker, Amsterdam opereert soms zeer onhandig en ‘we kunnen af en toe 
wel wat genereuzer zijn’. 
Maar is er voldoende begrip voor de nijpende kwesties van de stad en is 
er bereidheid om in het belang van de regionale ontwikkeling over de 
grenzen van het eigenbelang heen te kijken? 

2.4 Dát alsjeblieft niet!
In de interviews stelden wij bestuurders en ambtenaren de vraag: ‘Wat 
moeten we als evaluatieteam zeker niet adviseren?’ De antwoorden 
luiden:
 • Veranderingen in samenstelling van de MRA
 • Fundamentele veranderingen in besturing en inrichting 
 • Gemeentelijke herindeling
 • Sterke formalisering of gemeenschappelijke regelingen 
 • Een MRA waarin groot en klein uiteenlopende posities innemen 

We kunnen hier rustig stellen dat de regio beter weet wat zij niet wil dan 
wat zij wél wil.

2.5 De blik van buitenstaanders
We hebben ruim 20 personen gesproken die geen deel uitmaken van de 
MRA maar er wel op uiteenlopende wijze bij betrokken zijn (geweest). Uit 
deze gesprekken kwam een duidelijke lijn tevoorschijn:
 • Externe betrokkenen zijn blij met de MRA, want hebben belang bij 

regionale samenwerking in dit deel van de Randstad en bij één regio-
naal geluid; 

 • Ze zien de worsteling van gemeenten om eensgezind regionaal te 
denken en te handelen. Daarom is er wel enige twijfel te horen of de 
gemeenten in staat zijn om over de urgente kwesties onderling echt 
afspraken te maken en die ook uit te voeren; 

 • Bij het Rijk bestaat het beeld dat de MRA uit deelverzamelingen be-
staat die bij keuzes of verdeling van middelen als eerste voor zichzelf 
gaan; besluitvorming wordt dan ingewikkeld. Rijkspartijen zien te vaak 
een houding van ‘United we stand, divided we fight’; 
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 • Ook in meer algemene zin missen externen regionaal denken.  
Gemeenten hebben een sterke neiging vanuit het lokale belang te 
denken, terwijl juist denken vanuit het regionale belang nodig is om 
betekenisvolle besluiten te kunnen nemen. Men zou zichzelf en elkaar 
vaker de vraag moeten stellen: wat levert het meeste op voor de  
gehele MRA-samenleving?;

 • Als urgente kwesties in de MRA worden wonen (aantallen, betaalbaar-
heid en bouwsnelheid), bereikbaarheid en (OV-)infrastructuur, energie-
transitie en krapte op de arbeidsmarkt genoemd. Verschillende exter-
ne gesprekspartners waarschuwen daarbij voor het onbetaalbaar en 
onbereikbaar worden van woningen en werk voor mensen met lagere 
en middeninkomens, en voor te grote contrasten binnen de MRA. Men 
benadrukt dat de toekomst vernieuwende concepten en oplossings-
richtingen vraagt, waarbij er een krachtig functionerende samenhang 
wordt aangebracht tussen wonen, werken en mobiliteit. Ook wijst men 
op het grote belang van zowel economische innovatie als de ontwikke-
ling van ‘menselijk kapitaal’. Wat dat laatste betreft, worden drie typen 
interventies genoemd: verhoog de graad van arbeidsparticipatie, zorg 
dat alle inwoners zich deel kunnen voelen van het MRA-succes en 
investeer structureel in de ontwikkeling van mensen;

 • Externe betrokkenen hebben de indruk dat zij de urgentie en het grote 
belang van de regionale vraagstukken meer voelen dan de MRA zelf. 
Ze merken dat ontwikkelingen in en rondom Amsterdam stagneren, 
en menen dat de MRA dat laat gebeuren. ‘Ik mis het vuur’, zo zegt één 
van hen. ‘Ze sukkelen in slaap’, meent een ander;

 • In dit verband wordt ook wel gewezen op de verantwoordelijkheid die 
de MRA heeft voor de welvaart in het hele land. Wanneer de MRA 
minder bereikt dan zou kunnen, heeft het hele land daar nadeel van. Is 
dit besef wel bij de MRA aanwezig?;

 • Sommigen brengen ook de schaal van de MRA op tafel. Enerzijds is de 
geografische omvang van de MRA te groot, stellen zij, omdat agglo-
meratievoordelen zich voordoen dichter rondom Amsterdam. Ander-
zijds waarschuwt men voor ‘te klein’ denken: bezie de mogelijkheden 
en oplossingsrichtingen mede in relatie tot omringende regio’s. En 
positioneer je nadrukkelijk in het Europa van de regio’s;

 • Men vindt dat de MRA te weinig investeert in partnerschappen met 
het Rijk en niet-overheden. Inspireer en mobiliseer partijen die samen 
met de MRA grote maatschappelijke uitdagingen zoals bereikbaarheid 
of energietransitie kunnen aangaan. ‘De regio komt niet naar ons toe’, 
zo zei een woordvoerder van een groot bedrijf. ‘Je merkt niets van de 

MRA’, zei een volgende. En een derde riep de MRA op: ‘Bekijk andere 
actoren niet met wantrouwen, maar mobiliseer ze voor MRA-vraag-
stukken.’ Niet-overheidspartijen, maar ook het Rijk, zijn nodig en inzet-
baar voor informatie en denkkracht, lobby, geld, experimenten en 
concrete uitvoering. Op al die aspecten kunnen partijen worden aan-
gesproken, maar alleen als ze ook partner zijn en vanaf het begin 
mogen meepraten;

 • Voor buitenstaanders is de governance onhelder en complex. Bij het 
Rijk vraagt men zich soms af: ‘Met wie maken we nu eigenlijk afspra-
ken?’ En anderen vragen zich af wie ze waarvoor moeten hebben.

Het is opvallend dat de verwachtingen van buitenstaanders een stuk 
hoger liggen dan die van de MRA-bestuurders. Misschien verwacht de 
buitenwereld te veel van de MRA. Maar het kan ook zijn dat de MRA te 
weinig van zichzelf vraagt.
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In ons voorwoord schreven we: ‘De urgentie en complexiteit van de  
uitdagingen is groot. Overheden en hun beleid doen er toe. Daarom  
heeft de MRA bevlogen en geëngageerde bestuurders nodig die eensge-
zind en capabel de handen aan de ploeg slaan. Deze noodzakelijke mix 
van samenwerkingsingrediënten hebben wij in ons onderzoek naar de 
MRA-samenwerking echter te weinig aangetroffen. We zagen daaren-
tegen een opvallende verdeeldheid in allerlei vormen, afgewisseld met 
handelingsverlegenheid.’

In dit hoofdstuk lichten we, bij wijze van beschouwing, deze kernbood-
schap nader toe voordat we naar onze aanbevelingen gaan.

3.1 Bevlogen urgentiebesef
Eén van de externe gesprekspartners reikte ons een brief aan die de MRA 
ten tijde van de kabinetsformatie in 2017 naar de Informateur stuurde. 
Later stuurde de MRA nog een ‘propositie’ rondom de thema’s wonen en 
energietransitie4. De ambitie en het enthousiasme die in beide brieven 
doorklonk, troffen ons. Deze geestdrift bedoelen we als we schrijven dat 
de MRA bevlogen en geëngageerde bestuurders nodig heeft, die eensge-
zind en capabel ongekende uitdagingen tegemoet treden. Wat wel opvalt 
is, dat de MRA geen opvolging heeft gegeven aan deze voorstellen. 

De uitdagingen waarmee de MRA zich geconfronteerd ziet, vragen actie 
op korte termijn en tegelijkertijd oplossingsrichtingen die toekomst-
bestendig zijn. Woningbouw, infrastructuur voor verkeer en openbaar 
vervoer, energietransitie en duurzaamheid, en een evenwichtige sociaa l 
economische ontwikkeling hebben samenhangende analyses, innovatieve 
concepten en slagvaardige, integrale uitvoering nodig. Met name ver-
dring ingseffecten als gevolg van de oververhitte woningmarkt en daar-
mee het risico van maatschappelijke tweedeling hebben ons inziens 
meer aandacht nodig dan ze nu krijgen. Want maatschappelijke cohesie 
en een vanzelfsprekend investeren in mensen betekenen niet alleen een 
leefbare, ontspannen samenleving, maar zijn ook een belangrijke vesti-
gingsfactor voor (internationaal) talent en bedrijven. 

3. Beschouwing

4  Het betreft hier: ‘Inbreng Kabinetsformatie Metropoolregio Amsterdam’ (6 maart 2017) en ‘Inbreng  
Kabinetsformatie Metropoolregio Amsterdam – Uitwerking Woningbouwopgave en Energietransitie 
vanuit Proeftuin Maak Verschil’ (27 maart 2017).
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Oude oplossingen volstaan niet meer en de aard van de uitdagingen 
vereist nieuwe werkwijzen, zoals ontwerpend onderzoeken5 of het van 
meet af aan samenwerken in publiek-private consortia. 

Leren van eerdere successen is overigens een andere goede manier om 
voort te gaan. Neem bijvoorbeeld Plabeka, waarover velen enthousiast 
zijn. Het heeft wel iets van een Gideonsbende. De succesfactoren zijn in 
wezen simpel: deelnemende bestuurders ervoeren allemaal urgentie. Er 
werden harde, meetbare afspraken gemaakt. Zij waren gemotiveerd om 
de kwestie op te lossen en zich er persoonlijk voor in te zetten. Zij wisten 
dat besluitvorming in de eigen gemeenteraad van doorslaggevend be-
lang was en daarom werden raadsleden goed aangesloten. In feite zien 
we hier voorwaarden die er altijd moeten zijn, wanneer bestuurlijk vak-
manschap ertoe doet.

3.2 Bedrijfsverzamelgebouw op toplocatie
Eerder schreven we: “(..) een groot deel van de gesprekspartners – en 
vrijwel alle externe gesprekspartners - (is) kritisch is over de geboekte 
resultaten. Zij vinden dat de opbrengst van de samenwerking niet in 
verhouding staat tot de aard en urgentie van de regionale opgaven.”

De MRA heeft goud in handen, maar lijkt nu meer op een bedrijfsverza-
melgebouw op toplocatie dan op een stedelijke agglomeratie die in de 
gewenste ontwikkeling wordt geleid door een groep van bestuurders die 
weten aan welke knoppen ze moeten draaien. Verbindend leiderschap, 
analyse, visie en een intelligente koers of strategie zijn onontbeerlijk voor 
een regio die zo’n cruciale rol vervult in de nationale economische ontwik-
keling en die een blijvende toppositie kan innemen binnen Europa.

Waar de regio naar toe wil en wat daarvoor nodig is, zit in de hoofden van 
een paar mensen, maar staat (nog) niet op papier, laat staan dat het een 
sturend en inspirerend kader is voor alle deelnemers. Op dit moment 
wordt door een kleine groep gewerkt aan een verstedelijkingsstrategie. 
Dat is een eerste, goede zet. Maar analyse, visie en koers vragen meer, 
zoals een breed draagvlak en een diep gevoelde verantwoordelijkheid. 
Tevens is borging gewenst met instrumenten die juridische zekerheden 
bieden.

5  Ontwerpend onderzoeken is een creatieve methode die wordt ingezet ten behoeve van toekomstge-
richt beleid in een context die veranderlijk en onzeker is. Atelier IJmeer en Panorama Nederland zijn 
voorbeelden van ontwerpend onderzoeken.

3.3 De spagaat van Amsterdam 
Urgentie wordt, algemeen gesproken, het sterkst gevoeld door Amster-
dam. De druk die Amsterdamse bestuurders ervaren om resultaten te 
bereiken, staat op gespannen voet met de tijd en inspanningen die nodig 
zijn om regionale partners mee te krijgen en aan opgaven te binden. 
Amsterdam kan en moet voorop gaan, maar als zij dat doet krijgt zij snel 
het verwijt arrogant te zijn of eigengereid. Amsterdam kan wel wat gene-
reuzer zijn, maar als zij dat is wordt zij gemakkelijk gewantrouwd. 
De balans tussen een leidende rol van Amsterdam en door de regio 
gesteunde oplossingen voor de grote regionale uitdagingen moet nog 
worden gevonden. Dat is een leerproces voor zowel de bestuurders van 
Amsterdam als de overige bestuurders dat veel omvat. Zoals regionaal 
denken, eigentijdse procesregie, structureel investeren in de kwaliteit van 
de onderlinge relaties, en gezond ruzie maken. Maak de olifant in de 
kamer bespreekbaar!

3.4 De kwetsbaarheid van een lichte structuur
Het informele karakter van de samenwerking wordt door velen geprezen, 
en vrijwel niemand wil naar bijvoorbeeld een gemeenschappelijke rege-
ling. Maar het informele karakter maakt de regio kwetsbaar. Blijvende 
voorspoed en duurzaam succes van de regio zijn afhankelijk van de reali-
satiekracht die de regio bij de cruciale opgaven weet vrij te maken. Reali-
satiekracht die zich niet verdraagt met vage resultaatsafspraken die 
onvoldoende worden geborgd. De toekomst van de MRA hangt af van de 
mate waarin gemeenten en provincies dit dilemma van een lichte struc-
tuur enerzijds en nut en noodzaak van verplichtende afspraken anderzijds 
weten op te lossen.

3.5 Verpletterende versplintering
Als we één ding zouden moeten noemen wat ons het meest opvalt aan 
de MRA, dan is het een verpletterende versplintering. Dé verzuchting die 
we vele keren hebben gehoord luidt: ‘Er zijn zoveel tafels, maar er gebeurt 
zo weinig.’

De verpletterende versplintering doet zich op tal van manieren voor:
 • In de MRA-gremia die los van elkaar ‘hun ding doen’, zonder een inte-

grerende visie of strategie, zonder een ‘opdrachtgever’;
 • In de veelheid aan thema’s, deelvisies, onderzoeken, plannen, projec-

ten en acties zonder dat er een centrale bedoeling of koers is, of een 
eenduidig onderscheid tussen hoofd- en bijzaken;
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 • In het grote aantal overleggen en clubjes, binnen de MRA en tussen 
MRA en andere partijen die allemaal hun eigen agenda’s hebben;

 • In de ‘bypasses’ die met nieuwe groepjes (de zes grote steden; de 
groep van de verstedelijkingsstrategie) worden georganiseerd;

 • In de wijze waarop gemeenten naar eigen inzicht en smaak de deelre-
gio’s organiseren en met de MRA-agenda verbinden of hun raden 
informeren en betrekken;

 • In de wijze waarop afstemming wordt omgezet in concrete besluiten 
en daden;

 • In de niet te onderdrukken neiging om uit het eigen belang te denken 
en te handelen, in plaats van uit een regionaal belang; 

 • In uiteenlopende opvattingen over hoe de samenwerking kan worden 
verbeterd.

Hieruit blijkt dat de MRA sturing ontbeert. Verspilling van kostbare tijd en 
energie en ondoorzichtigheid zijn het gevolg. Maar bovenal: het staat 
aansprekende resultaten in de weg.

3.6 Onderschatting van de gemeenteraden 
Raadsleden erkennen het belang van de MRA. Zij willen er invloed op 
kunnen uitoefenen, maar zien ook wel in dat dit een regionaal denken 
vereist dat zij zichzelf nog moeten aanleren. Zij zijn op dit moment slecht 
aangesloten op de MRA, weten onvoldoende wat de MRA-samenwerking 
tot stand brengt en hoe zij hun rol kunnen vervullen. Colleges hebben 
hier als eerste een schone taak te vervullen. Maar de taak is meer dan 
‘schoon’. Hij is cruciaal voor politiek draagvlak op langere termijn. En dit 
geldt ongetwijfeld evenzeer voor Provinciale Staten.

Op dit moment is voor de raden ondoorzichtig hoe besluiten tot stand 
komen. Als de ambitie bestaat om als MRA strategische keuzes te maken 
op prioritaire gebieden, dan is een zorgvuldig en transparant proces voor 
het samenspel tussen MRA en de aangesloten gemeenten en provincies 
een absolute eis. Van een dergelijke procesregie is op dit moment geen 
sprake.

3.7 Onderbenutting van externe partijen
Overheden doen ertoe in de ontwikkeling van regio’s, zo toont onderzoek 
van het Planbureau voor de Leefomgeving aan. Ze hebben verschillende 
knoppen tot hun beschikking, waar ze aan kunnen draaien. Essentieel 
hierbij is dat bestuurders en ambtenaren de handen ineen slaan met 

zowel andere overheden als bedrijfsleven en maatschappelijke onderne-
mingen, kennis- en onderwijsinstellingen. 

Externe partijen verbazen zich erover dat de MRA hen niet mobiliseert, 
aanvuurt en inzet. Het is inderdaad opvallend dat de MRA geen triple helix 
heeft georganiseerd met bedrijfsleven en kennis- en onderwijsinstellin-
gen. In andere belangrijke regionale samenwerkingsverbanden in Neder-
land wordt hier juist actief en bewust op gestuurd, omdat men erkent dat 
regionaal succes afhankelijk is van samenwerking met deze partijen. De 
enige uitzondering vormen de vier waterschappen die via één van de 
dijkgraven in het bestuurlijk Platform Ruimte zijn vertegenwoordigd.

Structureel partnerschap met externe partijen is nodig om de grote 
opgaven rondom bereikbaarheid, woningbouw, economie en energie-
transitie verder te brengen. Op losse onderdelen, zoals House of Skills en 
Plabeka, wordt die samenwerking wel georganiseerd, zo zien we. Maar 
wat een meer structurele relatie met die partijen betreft, wordt door 
MRA-bestuurders met enige jaloezie naar de Amsterdam Economic 
Board gekeken. Daar zijn die andere partijen wel structureel aangehaakt.

Maar ook de relatie met het Rijk kan (z)inniger. Net als bij elke andere 
relatie geldt ook hier dat voortdurend in de kwaliteit van de relatie moet 
worden geïnvesteerd; daar hoort oprechte belangstelling bij voor de 
ander en jezelf laten kennen. Samenwerken heeft vertrouwen nodig en is 
per definitie halen én brengen, delen en vermenigvuldigen. De relatie 
tussen de MRA en het Rijk kan op al deze facetten nog groeien. Wat 
overigens een leer- en gewenningsproces aan beide kanten veronderstelt.

3.8 Vervoerregio en Amsterdam Economic Board
Rondom de MRA zijn organisaties aan het werk in en voor de regio. We 
noemen hier met name de Amsterdam Economic Board en de Vervoerre-
gio. De vraag is hoe deze nevenorganisaties van grotere betekenis kunnen 
worden voor de gehele MRA.

De Vervoerregio is weliswaar convenantpartner, maar wordt niet beleefd 
als ‘van iedereen’. Slechts 15 van de 32 gemeenten maken – naar alle tevre-
denheid - deel uit van de Vervoerregio. De overige gemeenten worden in 
de Vervoerregio en in het bestuurlijk Platform Mobiliteit door de provincie 
vertegenwoordigd. Mobiliteit is echter een prioritair thema, dat bovendien 
nauw samenhangt met de andere majeure opgaven. Het is dan zeer 
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vreemd dat slechts een deel van de gemeenten directe invloed kan uitoe-
fenen op dit zo belangrijke onderwerp. Bovendien draagt deze situatie bij 
aan de belastende versplintering.

De Amsterdam Economic Board is een op zichzelf staande club van  
mensen uit overheid, bedrijfsleven, maatschappelijke ondernemingen en 
onderwijs- en kennisinstellingen. Anders dan de naam suggereert zit de 
Economic Board niet in het hart van de economische strategie. De Econo-
mic Board voert een eigen agenda, organiseert activiteiten en bijeenkom-
sten, en probeert beweging te ontketenen rondom energietransitie en 
circulaire economie. De werkrelatie met de MRA komt ogenschijnlijk ad 
hoc tot stand, afhankelijk van personen en toevallige samenloop van 
omstandigheden. Mede in het licht van de triple helix is het raadzaam de 
Amsterdam Economic Board dichter naar de MRA te halen.

4.1 Kies voor samenwerking die ertoe doet
Ons advies is niet: alles moet over de kop. Ons advies is uitdagender: kies 
voor samenwerking die ertoe doet. Samenwerking waar je trots op kunt zijn.

4.1.1 Schep vreugde in het maken van een regionale visie 
De MRA ziet zich geconfronteerd met ongekende uitdagingen op het 
terrein van ruimtelijke ontwikkeling vanwege de forse woningbouwopgave, 
de toenemende mobiliteit en energietransitie, waarbij tegelijkertijd de 
hoge kwaliteit van leven, de vitale economie en de maatschappelijke 
cohesie moeten worden gekoesterd en gefaciliteerd. Deze inspanning 
heeft een richtinggevende visie nodig, een aantrekkelijke stip aan de 
horizon die bepalend is voor de koers die de komende jaren wordt  
gevolgd. 

Onze eerste aanbeveling is om onder bezielende procesleiding van  
Amsterdam zo’n regionale visie te maken. Deze vormt de samenhangende 
en inspirerende koers van de regio voor de komende jaren. De verstedelij-
kingsstrategie die op dit moment wordt ontwikkeld, is een goede aanzet, 
maar de visie die wij voor ogen hebben behelst meer.

De visie geeft antwoord op vier hoofdvragen: Welke ontwikkelingen, 
kansen en bedreigingen komen op ons af? Wat zijn onze sterktes en 
zwaktes? Wie of wat willen we zijn als MRA? Wat wordt dan onze koers en 
strategie voor de komende jaren?

Het zou een uitdaging zijn om deze visie te laten uitmonden in het eerste 
hoofdstuk van de Omgevingsvisies die de provincies en gemeenten toch 
al gaan opstellen6. Op die manier wordt werk met werk gemaakt én 
worden de uitgangspunten en leidende principes geborgd. 

Uit bovenstaande blijkt dat wij een visie voorstellen die geen optelsom is 
van lokale en deelregionale visies, wensen en belangen. Integendeel. De 
schaal van de MRA, alsmede de positie van de MRA in Nederland en 
Europa, is ons inziens het vertrekpunt voor de visievorming. De visie  

4. Aanbevelingen

6  Regio Leiden heeft onlangs hetzelfde gedaan. Leiden nodigde de gemeenten in de omgeving uit om 
samen een visie te maken. Daar is een document uit voortgekomen dat de basis vormt voor alle lokale 
omgevingsvisies.
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bevat een verbeelding van een gewenste toekomst alsmede een heldere 
richting, dat wil zeggen: een set van uitgangspunten en doelen waaruit 
vervolgens elke deelregio, gemeente en provincie op basis van comple-
mentariteit zijn eigen koers kan afleiden.

Schep vreugde in het tot stand brengen van deze visie door er een spran-
kelend proces van te maken, gevoed door bijvoorbeeld de Rijksbouw-
meester die het proces kan laden met verbeeldingskracht, onorthodoxe 
ideeën en innovatieve concepten. Neem er de tijd voor – ervaring leert dat 
het proces minstens zo belangrijk is als het uiteindelijke resultaat.

Bewerkstellig dat de visie zich in de hoofden en harten van alle conve-
nantpartners kan nestelen, en dat ook de leden van de gemeenteraden 
en Provinciale Staten deze visie gaan omarmen en verinnerlijken. Betrek 
er van meet af aan uw externe partners bij. Op deze wijze ontstaat  
common ground voor de regio. 

4.1.2 Stuur op koers en resultaten
Stel vanuit de visie een beperkt aantal – wij denken nu aan vier - uitvoe-
ringsprogramma’s op, met daarin vergaande resultaatsafspraken. De 
uitvoeringsprogramma’s betreffen de uitdagingen die urgent en belang-
rijk zijn. Alles wat niet in die categorie valt, wordt op een andere en meer 
vrijblijvende wijze opgepakt. In de loop der tijd kunnen uitvoeringspro-
gramma’s eindigen en nieuwe starten.

De vier uitvoeringsprogramma’s waar wij nu aan denken zijn: energietran-
sitie, duurzame woningbouw, vitale economie en vervoerregio. De pro-
gramma’s worden geleid door de beste mensen - verbindende ambtelijke 
en bestuurlijke procesregisseurs die het arsenaal aan procesmethodieken 
en het beschikbare financieële en juridische instrumentarium door en 
door kennen en beheersen. Zowel overheden als niet-overheden kunnen 
deelnemen in het programma, bijvoorbeeld via publiek-private consortia. 
Voorwaarde voor deelname is dat de participant daadwerkelijk een deel 
van de realisatie voor zijn rekening neemt. 

In de uitvoeringsprogramma’s worden afspraken verankerd over  
onder meer:
 • Het in aanbouw nemen van ruim 100.000 woningen in de komende 

vijf jaar
 • Betaalbaarheid van woningen

 • Ruimte en strategie voor de ontwikkeling van (clusters van) bedrijven 
en kennisinstellingen waar de regio sterk in is of kan worden (bijvoor-
beeld een cluster health en life sciences of het reeds bestaande cluster 
op de Zuidas) en transformatie van werklocaties

 • Bereikbaarheid – als eerste de vervoersbewegingen rondom Amster-
dam en Schiphol en als tweede nieuwe infrastructuur in relatie tot 
grootschalige woningbouw

 • Aantrekken, opleiden, behouden en permanent ontwikkelen van de 
beroepsbevolking

 • Behoud van karakteristieke landschappen

4.2 Leiderschap van Amsterdam
Voordat we naar de governance kunnen gaan, hebben we de positie van 
Amsterdam als centrumgemeente van de MRA volstrekt helder te maken. 
Amsterdam veroorzaakt de buitengewone economische groei die de 
MRA kenmerkt. Door Amsterdam voert de MRA Europese toplijstjes aan. 
De recente Economische Verkenningen MRA 2019 tonen aan dat alle deel-
regio’s voordeel hebben van de Amsterdamse aantrekkingskracht. Het 
kan dan ook niet anders dan dat Amsterdam – net zoals overigens alle 
centrumgemeenten in betekenisvolle regio’s - de leiding neemt voor de 
bepalende processen van ontwikkeling in de MRA. Deze leidende rol 
brengt evenwel ook verantwoordelijkheid met zich mee, de verantwoor-
delijkheid namelijk voor transparante en zorgvuldige processen en voor 
een evenwichtige regionale ontwikkeling. 

Amsterdam levert de voorzitter. Zij is de primus inter pares, die deze taak 
echter alleen maar kan waarmaken als zij in haar werk geschraagd wordt 
door haar collega’s in de Regiegroep. Samen vormen zij een team. Geen 
team kan functioneren zonder een hechte basis van vertrouwen. Vertrou-
wen bewijst en versterkt zichzelf als mensen gedrag laten zien dat over-
eenkomt met wat zij zeggen en afspreken. 

Bestuurders van Amsterdam zullen in de majeure processen vaak het 
initiatief nemen of voorop gaan. Maar ook hier geldt dat zij die taken 
alleen maar kunnen waarmaken als zij daarin geschraagd worden door 
collega-bestuurders uit de deelregio’s. Geen enkele gemeente of deelre-
gio kan ‘op de bagagedrager’ zitten of alleen vanuit eigen belang mee-
doen. Steeds zal in alle openheid de vraag gesteld en beantwoord moe-
ten worden: wat kunnen wij doen om de gezamenlijk gestelde 
MRA-doelen te realiseren en doen we dat ook?
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4.3 De besturing
De MRA-samenwerking heeft dringend behoefte aan stroomlijning van 
de besturing of governance. Deze stroomlijning zal ertoe leiden dat de 
Regiegroep daadwerkelijk sturing geeft aan de bedoeling en het functio-
neren van de MRA-samenwerking. Dat de Agendacommissie richting 
geeft aan de inhoud van het werk. En dat uitvoering en realisatie veel 
centraler komen te staan. Daarbij zal, zo verwachten wij, de stroomlijning 
energie vrijmaken en meer plezier en voldoening geven.

In de herijkte situatie worden de vijf functies van de samenwerking goed 
onderscheiden en daar belegd waar ze thuishoren:
1. Netwerken, kennisuitwisseling en afstemming in de bestuurlijke  

platforms
2. Analyse, visie en strategiebepaling in de Agendacommissie
3. Realisatie in een beperkt aantal uitvoeringsprogramma’s
4. Incubator in de bestuurlijke platforms
5. Lobby vanuit de Regiegroep

In onderstaande figuur wordt dit beeldend samengevat:

We gaan hieronder nader in op de verschillende MRA-gremia.

Regiegroep
 • Is opdrachtgever voor de regionale visie
 • Is opdrachtgever voor het jaarlijkse MRA-congres
 • Bepaalt welke uitvoeringsprogramma’s er moeten komen
 • Stelt de MRA Agenda en de begroting vast
 • Voert regie op de werking en het functioneren van de MRA als geheel
 • Voert regie op de lobby
 • Ziet toe op de betrokkenheid en kaderstellende en besluitvormende 

rol van de raden en Staten
 • Ziet toe op het commitment van de 35 MRA-deelnemers 
 • Ziet toe op het functioneren van de deelregio’s in de MRA
 • Vergadert vier keer per jaar
 • Bestaat uit:

 - de burgemeester van Amsterdam als voorzitter
 - de Commissaris van de Koning van beide provincies
 - één of twee vertegenwoordigers van elke deelregio, van wie in elk 

geval één van de centrumgemeente
 - de voorzitter van de Agendacommissie

 • Voorzitter van de MRA en de directeur van het MRA Bureau vormen 
een tandem en werken op die manier samen

Agendacommissie
 • Is opdrachtnemer van de regionale visie. Het is daarmee de Agenda-

commissie waar de functie van analyse, visie en strategiebepaling als 
eerste is belegd

 • Zet de regionale visie om naar een heldere koers en uitvoeringsagenda. 
Bewaakt en bevordert de inhoudelijke en thematische samenhang 
van al het werk

 • Is opdrachtgever voor de uitvoeringsprogramma’s en bestuurlijke 
platforms, maakt afspraken over de taken en resultaten van de uitvoe-
ringsprogramma’s en bestuurlijke platforms, ziet toe op de voortgang 
in de programma’s en platforms

 • Is adviseur van de Regiegroep
 • Staat onder voorzitterschap van een ‘onafhankelijk’ bestuurder, dat wil 

zeggen een bestuurder die geen trekker is van een bestuurlijk plat-
form of uitvoeringsprogramma. De voorzitter werkt samen met een 
buitengewoon competente secretaris die in staat is te zien wat bijvoor-
beeld de uitvoeringsprogramma’s nodig hebben
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 • Bestaat verder uit:
 - de voorzitters van de bestuurlijke platforms
 - de voorzitter van de Vervoerregio
 - twee leden van de Amsterdam Economic Board, één afkomstig van 

bedrijfsleven en één van een kennisinstelling
 - en zodra de uitvoeringsprogramma’s er staan, de bestuurlijke kar-

trekker van de betreffende programma’s

Uitvoeringsprogramma’s
Hierboven hebben we al het een en ander gezegd over de uitvoeringspro-
gramma’s. Op deze plaats willen we een drietal elementen benadrukken, 
zodat duidelijk is dat de uitvoeringsprogramma’s een breuk met het 
verleden betekenen. In de uitvoeringsprogramma’s nemen alleen die 
interne en externe partijen deel, die een deel van de concrete realisatie 
voor hun rekening nemen. Er zitten dus geen partijen in de uitvoerings-
programma’s die niets uit te voeren hebben. Aan de uitvoeringsprogram-
ma’s liggen bindende afspraken ten grondslag over taken, resultaten en 
bekostiging, bijvoorbeeld in de vorm van een convenant. Elk uitvoerings-
programma beschikt over een eigen begroting en budget, en legt verant-
woording af over de besteding van middelen. 

Bestuurlijke platforms
 • Er komen drie bestuurlijke platforms: Economie, Ruimte en Mobiliteit
 • De bestuurlijke platforms hebben de onmisbare functie van ontmoe-

ting, uitwisseling, afstemming en signalering. Ook zijn het de bestuur-
lijke platforms waar de incubator-functie tot z’n recht kan komen

 • De platforms nemen de uitvoering van de overige delen van de MRA 
Agenda voor hun rekening, als opdrachtnemer van de Agenda-
commissie 

 • In de bestuurlijke platforms zitten bestuurders uit kleine en grotere 
gemeenten; representativiteit en een goede vertegenwoordiging 
vanuit alle deelregio’s is essentieel

Geschiktheid boven positie
Stroomlijning van de besturing betekent ons inziens ook een opnieuw 
samenstellen van de verschillende gremia. Geef waar nodig voorrang aan 
geschiktheid (competenties, tijd, motivatie) boven positie en vertegen-
woordiging. Er zijn functies zoals voorzitter Agendacommissie of trekker 
van een uitvoeringsprogramma waar de persoon echt het verschil kan 
maken. Stel een kleine commissie in die ten eerste vaststelt wat de  

sleutelposities zijn, welk functieprofiel daarbij hoort en hoe de bemensing 
van deze en andere posities wordt georganiseerd. Op die manier ontstaat 
een transparant proces van werving en selectie. Aansluitend kan deze 
commissie de feitelijke samenstelling van de gremia tot stand brengen.

Vervoerregio
 • Breng de Vervoerregio op de schaal van de MRA. Daarvoor is mede-

werking van provincies en het Rijk nodig
 • Zolang het zover nog niet is, adviseren wij alle gemeenten via verte-

genwoordiging vanuit de deelregio’s te laten deelnemen aan het 
Platform Mobiliteit

 • De Vervoerregio vormt het uitvoeringsprogramma mobiliteit 

Portefeuille-overleggen
De portefeuille-overleggen zijn niet langer nodig. Relevante onderdelen 
zoals wonen of Plabeka en die ook voortvloeien uit de regionale visie en 
prioritaire thema’s gaan als deelprogramma’s of projecten naar de uitvoe-
ringsprogramma’s over.
Natuurlijk kunnen portefeuillehouders ervoor kiezen om elkaar met zeke-
re regelmaat te ontmoeten. Maar dat is dan een activiteit van een groep 
die geen deel uitmaakt van de formele MRA-governance

Deelregio’s
 • Vragen zich niet af wat de MRA(-samenwerking) voor hen kan beteke-

nen, maar stellen zich de vraag wat zij kunnen bijdragen aan het suc-
ces van de MRA(-samenwerking) 

 • De centrumgemeente krijgt de verantwoordelijkheid om de gemeenten 
in de deelregio te verbinden op de MRA Agenda

 • Op deelregioniveau wordt de inbreng binnen de MRA afgestemd en 
wordt het werk besproken en zo nodig verdeeld dat uit de MRA-afspra-
ken voortvloeit.

 • In de deelregio’s worden ervaringen uitgewisseld over de betrokken-
heid van raden en helpen bestuurders elkaar om het werk met de 
raden goed te doen

Raden en Staten
 • De MRA-samenwerking is geen uitholling van de lokale autonomie, 

maar juist een versterking van lokale kracht. Breng als colleges raden 
en Staten in de positie om dit uitgangspunt samen met hun colleges 
tot praktijk te maken. Doe dat zo veel mogelijk in de reguliere  
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overleggen en via bestaande (lokale) structuren, zodat regionaal denken 
niet iets is wat er ‘extra’ bijkomt, maar zich als vanzelfsprekend kan 
nestelen in debatten en besluitvorming

 • Neem raden en Staten zo voortdurend mee in de MRA-samenwerking: 
wat daar de gesprekken zijn, wat er gebeurt, hoe dat samenhangt met 
het gemeentelijke of provinciale beleid, hoe de onderlinge relaties zijn 

 • Maak hen en de rol die zij in onze lokale en provinciale democratie 
vervullen consequent onderdeel van de MRA-processen. Maak werk 
van hun inbreng bij de start van majeure processen, zoals bij de regio-
nale visie. Zorg dat zij, daar waar dat nodig of gewenst is, hun besluit-
vormende rol goed en tijdig kunnen vervullen

 • Denk niet voor de raads- en Statenleden, maar mét hen
 • Zet veel minder papier en taaie stukken in en veel meer mondelinge 

informatieoverdracht en – uitwisseling en infographics
 • Organiseer jaarlijks een MRA Congres dat niemand wil missen omdat 

er echt wat te brengen en te halen valt. Het is een dag waarop veel te 
zien en te beleven valt over wat zich in de MRA voordoet en wordt 
bereikt, maar tevens worden die dag belangrijke MRA-besluiten be-
sproken en nieuwe ontwikkelingen toegelicht

Invest-MRA
 • Op dit moment is een kwartiermaker bezig met het op- en inrichten 

van Invest-MRA, een regionaal investeringsfonds. Zet krachtig in op dit 
fonds, dat een belangrijk vehikel kan worden voor vernieuwing in de 
regio waar nu het geld en de power voor ontbreken

 • Invest-MRA wordt een regionaal instrument en daarom adviseren wij 
de 32 gemeenten en 2 provincies om allen aandeelhouder te zijn van 
dit fonds 

MRA Agenda
Hart van de MRA Agenda vormt de regionale visie en de daaruit voorvloei-
ende uitvoeringsprogramma’s. Uiteraard kan de agenda daarnaast uit-
eenlopende andere onderwerpen bevatten, maar maak daarbij een 
duidelijk onderscheid tussen de eerder genoemde vijf functies van de 
samenwerking. Maak bovendien onderscheid tussen onderwerpen die 
bestuurlijke aandacht nodig hebben en onderwerpen die evengoed 
ambtelijk kunnen worden verder gebracht. 

Ambtelijke ondersteuning
Directeur MRA en secretaris Agendacommissie vormen in principe een 

ijzersterk duo met respectievelijk de voorzitter van de MRA en de voor-
zitter van de Agendacommissie. 
Omring Regiegroep, Agendacommissie en de uitvoeringsprogramma’s 
met de beste ambtenaren, professionals die uitmunten op het vlak van 
analyse en visie, strategisch denken, procesregie en uitvoeringsintelligentie. 
Selecteer hen op die kwaliteiten en niet op toevallige beschikbaarheid.

4.3 Zet de luiken open
Haal ten eerste de Amsterdam Economic Board naar u toe en maak de 
Board belangrijker voor de regio. Ontdek al doende wat hier van beide 
kanten voor nodig is. Verzeker in elk geval de actieve betrokkenheid van 
bestuursvoorzitters van de grootste ondernemingen in de Amsterdamse 
regio. Geef de Board een actieve rol in de economische analyse en het 
bepalen van de economische strategie van de MRA. Laat de Economic 
Board deel uitmaken van de Agendacommissie en het bestuurlijk Platform 
Economie, zodat de lijnen veel korter zijn en wederkerigheid vanzelfspre-
kend wordt. Geef leden van de Economic Board een rol in de uitvoerings-
programma’s. 

Investeer ten tweede in de kwaliteit van de relaties met kennis- en onder-
wijsinstellingen, private en publieke ondernemingen, en bouw tijdens de 
visievorming en in de uitvoeringsprogramma’s aan structurele partner-
schappen. Zie ook onze aanbeveling over het naar de MRA toehalen van 
de Economic Board. Maak kennis- en onderwijsinstellingen, private en 
publieke partijen volwaardig deelhebber aan de visie en de koers. Verken 
wat en hoe zij aan de realisatie kunnen bijdragen en maak hen mede 
realisator in de uitvoeringsprogramma’s. Richt waar dat nodig is voor 
snelheid en slagkracht consortia of gezamenlijke projectorganisaties in.

Vorm ten derde met het Rijk coalities rondom de majeure opgaven, zodat 
een gecombineerde en eensgezinde denkkracht en inzet van instrumen-
ten en middelen ontstaat. Dergelijk partnerschap vraagt horizontale 
samenwerking en het nemen van gedeelde verantwoordelijkheid; dat is 
een werkwijze waar ministeries en gemeenten zich nog niet het goede 
niveau van ‘bewust bekwaam’ hebben eigengemaakt. In de MRA ligt een 
mooie kans om in dit opzicht samen beter te worden.

4.4 Wees voortvarend
Ervaringen elders wijzen uit dat evaluaties tot beweging leiden als er snel 
mee aan de slag wordt gegaan. De interviews en presentaties van het 
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advies scheppen immers momentum: een kansrijke situatie voor veran-
dering. Daarom adviseren wij de leden van de Regiegroep: treed voortva-
rend op en markeer een ambitieus moment in de tijd waarop veranderin-
gen moeten zijn ingevoerd. Maak tegelijkertijd een start met zowel de 
regionale visie en de uitvoeringsprogramma’s als met de stroomlijning 
van de governance en voorkom zo dat een energiegevende verandering 
verwordt tot een energieslurpend debat over structuur en besturing. Zie 
de komende maanden als een oefening in creatieve procesregie, in het 
open en eerlijk bespreken van dilemma’s en in het tonen van kwetsbaar-
heid. En vergeet hierbij de raden en Staten niet. 
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In het convenant is gesteld dat de evaluatie zich in elk geval zal moeten 
richten op de samenstelling en het functioneren van de bestuurlijke 
gremia (de Regiegroep, de Agendacommissie en de Platforms). De evalu-
atie zou zich qua reikwijdte echter niet uitsluitend moeten beperken tot 
alleen het proces. De MRA-samenwerking heeft, zoals ook blijkt uit de 
‘Overwegingen’ bij het convenant, immers een duidelijk inhoudelijke 
focus.

Deelvragen evaluatieonderzoek MRA Convenant
1. In de overwegingen A, B en E van het convenant werden de economi-

sche ambities en de nationale en internationale profilering van de MRA 
genoemd. Ga na in hoeverre deze inhoudelijke focus als richtsnoer van 
de samenwerking heeft gefunctioneerd en of inhoudelijke aanpassingen 
gewenst zijn.

2. Hoe ervaren de deelnemers de samenwerking in de vorm van een 
netwerkorganisatie in relatie tot de ambities van de MRA (wie zijn we, 
waar staan we, waar willen we naartoe)?

3. Werden de volksvertegenwoordigers over het algemeen goed en tijdig 
geïnformeerd en betrokken, zoals in overweging G en H van het conve-
nant staat, en heeft dit voldoende waarborgen geboden voor een 
voldoende democratische legitimiteit van de MRA?

4. Hoe hebben de Regiegroep, de Agendacommissie en de Platforms 
zich tot elkaar verhouden en hoe is de samenwerking verlopen?

5. Hoe hebben de MRA en de Vervoerregio zich tot elkaar verhouden, en 
hoe is de samenwerking tussen beide partijen verlopen? Kijk hierbij 

Bijlage 1 - Onderzoeksvragen

Daarom wordt aan het evaluatieteam de volgende hoofdvraag gesteld:
In hoeverre heeft het in 2017 ondertekende Convenant Versterking 
samenwerking Metropoolregio Amsterdam, en de werkwijze die daar-
uit voortvloeit, bijgedragen aan verwezenlijking van de ambities die in 
het Convenant zijn verwoord? En wat kan er worden gedaan om de 
regionale bestuurlijke samenwerking in de MRA-regio te versterken, 
inclusief de betrokkenheid van raden en Staten?
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specifiek naar de aansluiting met het Platform Mobiliteit.
6. Ga na of de samenstelling van de MRA heeft voldaan aan de ambities 

van de MRA. Hoe heeft de geografische indeling en deelregio-verte-
genwoordiging van de MRA gefunctioneerd? Hebben de uitgangs-
punten voor toe- en uittreding, zoals beschreven in artikel 12 van het 
convenant, voldoende basis geboden voor wijzigingen in de samen-
stelling van de MRA? 

7. Maak een vergelijking met relevante andere regionale samenwerkings-
verbanden in binnen- en (eventueel) buitenland, zodat ervaring en 
best practices meegenomen kunnen worden in de ontwikkeling van 
de samenwerkingsvorm van de MRA.

8. Welke invloed is er in de praktijk uitgegaan van het feit dat er verschil-
len bestaan tussen grote en kleine gemeenten en verhoudingen in de 
MRA, ten opzichte van de volgende punten:

9. Mate van beïnvloeding op de te maken afspraken?
10. Grootte van het netwerk?
11. Relevante resultaten voor gemeente/achterban?
12. Hoe heeft het MRA Bureau gefunctioneerd als bureau dat ten doel  

had om de inhoudelijke samenwerking te ondersteunen, vanuit als 
kern taken: de voorbereiding van de (bestuurlijke) overleggen, de  
borging van de integraliteit tussen de Platforms, de communicatie  
en goede uitvoering van het MRA Congres?

13. In hoeverre waren de financiële afspraken uit het convenant toerei-
kend en passend?

MRA-gesprekspartners
 • dhr. D. Bijl
 • dhr. P. Broertjes
 • mevr. S. Dijksma
 • mevr. M. van Doorninck
 • dhr. A. van Dijk
 • mevr. F. Gordon
 • mevr. F. Halsema 
 • dhr. J. Hamming
 • dhr. O. Hoes
 • dhr. W. Jaeger
 • dhr. A. Joustra
 • dhr. S. Katee
 • mevr. L. Kroon
 • dhr. U. Kock
 • dhr. H. Krieger
 • mevr. M. Ruigrok
 • dhr. D.J. Pruim
 • dhr. L. Scholten
 • dhr. P. Schot
 • dhr. H. Schütt
 • dhr. G. van den Top
 • mevr. M. Veeningen
 • dhr. L. Verbeek
 • dhr. J. Verwoort
 • dhr. F. Weerwind
 • dhr. J. Wienen
 • College van GS van  

Noord-Holland
 - dhr. J. Bond
 - dhr. A. van Dijk
 - mevr. J. Geldhof
 - dhr. J. van der Hoek
 - dhr. C Loggen
 - dhr. A. Tekin 
 - mevr. R. Bergkamp

 • College van GS van Flevoland 
 - dhr. J.N. Appelman

 - dhr. J. Fackeldey
 - dhr. H. Hofstra
 - dhr. J. de Reus
 - dhr. M. Rijsberman
 - dhr. L. Verbeek 
 - dhr. Tj. Van der Wal

 • Raadsleden
 - dhr. W. Advokaat
 - mevr. M. Ballieux
 - dhr. A. van den Berg
 - dhr. T. van den Berg
 - dhr. W. Botter
 - dhr. H. Grader
 - dhr. W. Holtslag
 - mevr. T. van ’t Hull-Bettink
 - dhr. Ch. El Idrissi
 - dhr. J. Jägers
 - dhr. V. Koerse
 - dhr. F. Kool
 - mevr. M. Lemmens
 - mevr. R. Mathkor
 - mevr. Ch. van der Meij
 - dhr. E. Taams
 - mevr. S. Vermeulen
 - dhr. M. Wijngaard
 - mevr. R. Wijnen
 - dhr. G. Zagt.

 • Medewerkers van het  
MRABureau
 - dhr. R. van Ark
 - dhr. A. Overbeek
 - dhr. M. Bekker
 - dhr. D. Quarles van Ufford
 - dhr. R. Rienties
 - dhr. M. Intres
 - dhr. S. de Looze
 - mevr. I. Dönmez
 - dhr. K. Faber

Bijlage 2 - Lijst gesprekspartners
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Niet-MRA-gesprekspartners
 • dhr. J. van Aartsen (voormalig burgemeester van Den Haag en Amsterdam)
 • dhr. F. Alkemade (Rijksbouwmeester)
 • mevr. B. Baarsma (Economic Board/ Rabobank)
 • dhr. W. Bos (Invest.nl)
 • dhr. R. van Boxtel (NS)
 • mevr. C. Gehrels (voormalig wethouder Amsterdam)
 • dhr. F. Kalshoven (De Argumentenfabriek)
 • mevr. J. Kramer (Economic Board)
 • dhr. Chr. Kuijpers (Ministerie van BZK)
 • dhr. M. Frequin (Ministerie van IenM)
 • dhr. P. Gerretsen (Vereniging Delta Metropolen)
 • dhr. A. van Gils (voormalig gemeentesecretaris Amsterdam)
 • dhr. H. de Jong (Hogeschool van Amsterdam)
 • dhr. B. Leeftinck (Voormalig DG ministerie van EZ)
 • mevr. N. Tellegen (Economic Board)
 • dhr. C. Teulings (hoogleraar economie)
 • dhr. O. Rapse (PBL)
 • dhr. J. Remkes (voormalig CvdK Noord-Holland)
 • dhr. M. Schaafsma (Schiphol)
 • dhr. K. Noorman (ORAM)

De resultaten van de enquête voor raads- en Statenleden kunt u vinden  
op de site van de MRA.





1 Verslag Regiegroep MRA 18042019 

 

 

Bezoekadres 

WTC Amsterdam 

I-tower, second floor 

Strawinskylaan 1779 

1077 XX Amsterdam 

 

info@metropoolregioamsterdam.nl 

Algemeen: 

1. Opening en mededelingen 

In de Regiegroep wordt een terugkoppeling gegeven van de bijeenkomst voor Burgemeesters en CdK’s. 

Daar vielen een paar dingen op. Er is een grote behoefte om meer met elkaar op te trekken en met elkaar 

samen te werken, en om het wat minder te laten gaan over governance en structuren. De Regiegroep zou 

meer als een soort werkoverleg moeten gaan functioneren; aan de hand van grote onderwerpen kijken hoe 

we meer samen kunnen werken en elkaar verder kunnen helpen. De governance moet daarbij ten dienste 

staan van de inhoud: vorm volgt inhoud. Er is ook uitdrukkelijk een verzoek gedaan aan Amsterdam om 

meer leiderschap te nemen en vaker de rol van trekker te gaan vervullen.  

 

2. Voorstelronde 

Overleg Regiegroep van de Metropoolregio Amsterdam 

Datum  18 april 2019 

Locatie 

Terugkoppeling 

Amsterdam, MRA Bureau in het WTC op de Zuidas 

Remco Rienties, MRA Bureau, 06 - 20002447, r.rienties@metropoolregioamsterdam.nl 

  

 
Aanwezigen Femke Halsema (voorzitter, deelregio Amsterdam), Arthur van Dijk (Vice-voorzitter, 

Provincie Noord-Holland),  Udo Kock (deelregio Amsterdam), Jeroen Verwoort 

(deelregio IJmond), Leen Verbeek (Provincie Flevoland), Don Bijl (deelregio 

Zaanstreek-Waterland, Vervoerregio), Luzette Kroon (deelregio Zaanstreek-

Waterland), Pieter Broertjes (deelregio Gooi- en Vecht), Marian van der Weele 

(deelregio Amstelland-Meerlanden),  Ellen Verheij – de Haas (deelregio Zuid-

Kennemerland),  Bas Eenhoorn (deelregio Amstelland-Meerlanden), Alexander Luijten 

(deelregio Gooi- en Vecht), Ina Adema (deelregio Flevoland), Niek Meijer (deelregio 

Zuid-Kennemerland), Michiel Rijsberman (Provincie Flevoland),   Maaike Veeningen 

(Agendacommissie, PH Nieuwe MRA Agenda), Robbert Berkhout (Agendacommissie, 

PH Communicatie), Hans Krieger (Agendacommissie, PH Governance) 

 

Ondersteuning 

 

Gasten 

 

 

 

Afwezig met 

bericht 

Rijk van Ark (Directeur MRA Bureau), Remco Rienties (Directiesecretaris MRA Bureau)   

 

Maaike Patist (DO Ruimte, presentatie Verstedelijkingsstrategie), Bart van der 

Heijden (DO Ruimte, presentatie Verstedelijkingsstrategie) , Ilknur Donmez (nieuwe 

MRA Agenda) 

 

Franc Weerwind (deelregio Flevoland), Jan Hamming (deelregio Zaanstreek-

Waterland), Jos Wienen (deelregio Zuid-Kennemerland), Wimar Jaeger (deelregio 

Gooi- en Vecht),  Pieter Heiliegers (deelregio Amstelland-Meerlanden) 
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Inhoudelijk / meningsvormend: 

 

3. Inhoudelijke presentatie: Verstedelijkingsstrategie 
In de vorige Regiegroep bijeenkomst is een presentatie gegeven over het MRA programma bouwen en 

wonen. Destijds is verzocht om dit onderwerp bij een volgende bijeenkomst van de Regiegroep terug te 

laten keren. Vandaag staat daarom de verstedelijkingsstrategie centraal, een breed en integraal verhaal 

dat de sleutelprojecten voor de woningbouw koppelt aan onder andere mobiliteitsvraagstukken, het land-

schap en de economische ontwikkeling van de MRA. Er is een presentatie gegeven, met name over het 

proces en de inbedding van de verstedelijkingsstrategie. Naar aanleiding van deze presentatie is inhoude-

lijk gereflecteerd en zijn er enkele vragen gesteld. 

De Regiegroep is blij dat er wordt gewerkt aan een verstedelijkingsstrategie, en constateert dat deze hard 

nodig is. De inhoudelijke discussies zullen in eerste instantie in de Platforms worden gevoerd, maar de 

afstemming hierover moet ook plaatsvinden in de Agendacommissie en waar het raakt aan lobby / public 

affairs ook in de Regiegroep. De Regiegroep besluit dat zij het volgende overleg ook graag tijd wil inruimen 

om het inhoudelijk over de verstedelijkingsstrategie te hebben. Daartoe wordt de extra bijeenkomst van de 

Regiegroep op 26 juni met een half uur verlengd. 

Gemaakte afspraken: 
3.1 De Regiegroep bijeenkomst van oktober 2019 zal primair benut worden om de nieuwe 

MRA Agenda en de evaluatie van de governance te bespreken 

3.2 De extra bijeenkomst van de Regiegroep van 26 juni zal worden verlengd, en zal (naast 

de bespreking van de eerste bevindingen van de evaluatiecommissie) benut worden 

voor een inhoudelijke discussie over de verstedelijkingsstrategie 

3.3 Voor deze inhoudelijke bespreking zal de Agendacommissie een aantal inhoudelijke 

dillema’s aanleveren 

 

4. Evaluatie MRA Convenant  
In de Regiegroep wordt een korte terugkoppeling gegeven over de evaluatie van de governance die wordt 

uitgevoerd. De commissie die hiermee is belast heeft al veel gesprekken gevoerd. Veel mensen geven aan 

gehoord te willen worden, maar de commissie opereert zelfstandig en hebben zelf de vrijheid om te bepa-

len wie zij moeten spreken om een goed beeld te kunnen vormen. In de Regiegroep wordt benadrukt dat 

het ook belangrijk is om de Raden en Staten ook een plek te geven in deze evaluatie, evenals de kleinere 

gemeenten. Ook wordt er  aandacht gevraagd voor het goed afstemmen van eventuele inhoudelijke zaken 

die uit de evaluatie naar voren komen met het proces van de nieuwe MRA Agenda. 

5. Nieuwe MRA Agenda 
In de Regiegroep wordt een korte toelichting gegeven over de stand van zaken rondom de nieuwe MRA 

Agenda. Het is een uitdagend en mooi proces, waar aan hard gewerkt wordt, ook vanuit het MRA Bureau. 

Het is een uitdaging om alles goed op te halen en op orde te krijgen. Er is nu een discussienotitie gemaakt, 

die ook is uitgezonden naar alle colleges, raden en staten, in verband met de sterke behoefte bij de deel-

nemers om vroegtijdig de raden en staten te betrekken. Deze notitie zal straks ook in deelregionale sessies 

besproken worden. In de notitie zijn een boel dilemma’s benoemd waar het gesprek straks over kan gaan. 

Er is een brede oproep in de MRA om meer aandacht te hebben voor het sociaal domein.  
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De Regiegroep spreekt haar waardering uit voor de discussienotitie. Zij is onder de indruk van de aanpak en 

de notitie, en stellen dat de MRA deelnemers als gemeenten provincies zelf de verantwoordelijkheid heb-

ben om ervoor te zorgen dat het goed land. 

Afspraakvormend: 

6. Verslag Regiegroep Metropoolregio Amsterdam 10 oktober 2018  

 

Gemaakte afspraken: 
6.1 Het verslag van de Regiegroep MRA van 10 oktober 2018 is vastgesteld 

 

7. Verantwoording 2018  
Conform de afspraken uit het convenant wordt in april van elk jaar de verantwoording over het voorgaande 

jaar vastgesteld. Dat bestaat uit een overzicht van de financiële realisatie van de begroting en de daarbij 

behorende inhoudelijke realisatie van de begroting. In 2018 is ook het overschot over 2017 herbestemd 

voor een aantal inhoudelijke activiteiten. Voor de verantwoording over de besteding van dit overschot is 

ook een bijlage opgenomen.  

 

De Regiegroep benadrukt het belang van  het opnemen van meer SMART doelstellingen in het werkplan, 

en de resultaten daarvan in de verantwoording, ook om de resultaten per gemeente wat meer inzichtelijk 

te maken. Er wordt nu  hard gewerkt aan 10 punten lijstjes, waar per gemeente 10 concrete resultaten van 

de MRA samenwerking inzichtelijk zijn gemaakt. Deze zullen zo snel mogelijk (hopelijk nog voor de zomer) 

af gerond worden.  

Gemaakte afspraken:  
7.1 De verantwoording over de realisatie van de MRA Begroting 2018 en de toelichting is 

vastgesteld  

7.2 Het bedrag dat vrijvalt (€11.806) zal worden terug gestort naar de deelnemers, door 

deze naar rato te verrekenen in de factuur voor de bijdrage voor 2019 

7.3 De verantwoording over het besteding van het herbestemde overschot over 2017 en 

de toelichting hierop is vastgesteld  

7.4 Het bedrag dat vrijvalt uit de realisatie van het herbestemde overschot (€20.000) zal 

worden teruggestort naar de deelnemers, door deze naar rato te verrekenen in de 

factuur voor de bijdrage voor 2019 

 

8. Globale begroting 2020  
Conform de afspraken uit het Convenant wordt in april van elk jaar de globale begroting voor het volgende 

jaar vastgesteld in de Regiegroep. Op basis van deze globale begroting kunnen de deelnemers aan de MRA 

hun bijdrage aan de MRA opnemen in hun eigen begroting. Naast de bijdrage per inwoner doen de ge-

meente Amsterdam en de Provincie Noord-Holland jaarlijks een extra bijdrage aan de MRA, specifiek ge-

oormerkt voor de samenwerking op het gebied van Economie. 

 

In de Regiegroep leeft de vraag of in de globale en straks gedetailleerde begroting nog ruimte is om naar 

aanleiding van de nieuwe MRA Agenda nog wijzigingen door te voeren. Er wordt uitgelegd dat dit de sys-
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tematiek is die we hebben; de globale begroting geeft ruimte om in de raden te bespreken en de bijdrage 

vast te stellen. De MRA Agenda is er nu nog niet, en ook nog niet op het moment dat we de gedetailleerde 

begroting en het werkplan gaan opstellen. Zodra de inhoud van de nieuwe MRA Agenda bekend is (in con-

cept pas na de zomer), zal bekeken worden of en zo ja hoe het werkplan en begroting moet worden gewij-

zigd. Het gewijzigde werkplan en begroting zal dan ter vaststelling voorliggen in de Regiegroep van april 

2020.  

 

Er wordt concludeert dat er flexibiliteit in de begroting moet kunnen zijn, afhankelijk van de inhoudelijke 

plannen en het wijzigen daarvan kan ook de begroting wijzigen. De Regiegroep is het orgaan dat een ge-

wijzigde begroting moet vaststellen indien zich wijzigingen voordoen. 

Gemaakte afspraken:  
8.1 De globale begroting voor het jaar 2020 is vastgesteld, en de Regiegroep heeft op-

dracht te geven deze uit te werken in een gedetailleerde begroting en werkplan voor 

de MRA, welke in de bijeenkomst van de Regiegroep in oktober kan worden vastge-

steld 

8.2 De Regiegroep verzoekt alle deelnemers op basis van deze vastgestelde globale be-

groting om voor volgend jaar een bijdrage van €1.50 per inwoner (of in geval van de 

provincies een bijdrage gelijk aan die van de grootste inliggende gemeente) in de ei-

gen begroting op te nemen. 

 

Ter kennisname: 

9. Notitie Werkwijze Convenant  
Op 1 januari 2017 is de hernieuwde MRA samenwerking van start gegaan, met het Convenant als basis. 

Gedurende de afgelopen twee jaar is gebleken dat een aantal punten uit het Convenant nadere uitwerking 

behoeven. In de notitie ‘Werkwijze Convenant’ is nader uitgewerkt voor verschillende aspecten aan de 

MRA samenwerking hoe hier in de dagelijkse werkpraktijk mee wordt omgegaan. Belangrijke aspecten die 

daarbij zijn uitgewerkt zijn bijvoorbeeld de verhouding tussen de verschillende MRA gremia, de processen 

rondom de vernieuwing van de MRA Agenda en de P&C Cyclus. Het hoofdstuk over de P&C Cyclus is nog 

even aangehouden in de Agendacommissie zodat er nog een aantal aanpassingen in kunnen worden door-

gevoerd. De inhoud van deze notitie heeft uiteraard ook een sterke relatie met de evaluatie van het Conve-

nant die momenteel wordt uitgevoerd. Op dit moment is daarom slechts kennis genomen van de notitie. 

Zodra de evaluatie is afgerond en duidelijk is wat hier de uitkomsten  van zijn (en de gevolgen voor het 

Convenant en de werkwijze daarvan), zal bekeken worden of en zo ja hoe de notitie moet worden aange-

past. 

Gemaakte afspraken:  
9.1 De Regiegroep heeft kennis genomen van de notitie ‘Werkwijze Convenant’ 

9.2 De notitie is aangehouden voor vaststelling tot de evaluatie van het Convenant is af-

gerond. Daarna zal de Agendacommissie te laten bekijken of en hoe de notitie moet 

worden aangepast, en zal deze terugkeren in de Regiegroep 
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10. Rondvraag  
In de Regiegroep wordt een noodoproep vanuit de Amsterdam Economic Board gedeeld: tot nu toe heb-

ben in de MRA slechts twee gemeenten de Greendeal ZES getekend (Haarlem en Amsterdam). Andere 

regio’s in Nederland lopen hier voor op de MRA. Het idee is om op 17 juni 2019 een feestelijke bijeenkomst 

te hebben om te laten zien dat wij dit als MRA ook kunnen. Een oproep dus aan alle deelnemers om ook te 

tekenen. 

 

Openbaarheid stukken: 
Onderstaande documenten zijn reeds bij het verzenden van de stukken openbaar gemaakt (conform 

afspraken hierover in het Convenant): 

- Het verslag van de Regiegroep van de MRA van oktober 2018  

- De stukken behorende bij de verantwoording over 2018  

- De stukken behorende bij de globale begroting over 2020  

De overige bijlagen worden niet openbaar. 



1 Werkplan en begroting MRA 2020 

 

 

 

 

MRA Werkplan en Begroting 2020 

Concept versie 22 juli 2019 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Voorwoord 

 

 

2020 is het de start van een nieuwe fase voor de Metropoolregio 

Amsterdam. Na vier jaar hard gewerkt te hebben aan de MRA 

Actieagenda 2016 -2020 heeft de samenwerking haar vruchten 

afgeworpen. Er zijn meer huizen gebouwd voor de inwoners van de MRA. 

Verbindingen zijn gerealiseerd, zoals een regionaal netwerk van 

snelfietsroutes. De afstemming tussen onderwijsinstellingen en de 

regionale arbeidsmarkt heeft mensen naar nieuwe banen geleid. De 

energie transitie krijgt voorzichtig vorm. Naast het laaghangende fruit 

staan we nu voor een aantal grote uitdagingen. Het een kan niet zonder 

het ander. Wonen en werken vereisen de scherpe keuzes voor 

infrastructuur, de energie transitie vreet ruimte en vraagt om 

landschappelijke ingrepen, de magneetwerking van de metropool vergt 

een visie op groei.  

Dit wordt vastgelegd in een nieuwe MRA agenda voor de periode 2020 – 

2024. 2020 wordt het jaar van voortbouwen op de bereikte resultaten en 

bijstelling waar we dat met elkaar nodig vinden. Samenwerking blijft het 

motto, wellicht in een aangepaste structuur als de evaluatie van de 

governance in de afgelopen periode of de transities waar we voor staan 

daar aanleiding toe geven . 

Elk jaar stellen we een werkplan op voor het volgende jaar.  Voor 2020 zal 

dit het eerste jaar worden van de nieuwe MRA Agenda. Waar de MRA  

 

  

 

 

Agenda een agenda betreft voor de korte termijn, krijgt de langere 

termijn en de keuzes die we daarin samen met het Rijk maken vorm in de 

Verstedelijkingsstrategie. Deze wordt momenteel samen met het Rijk 

opgesteld, en zal in 2020 vastgesteld worden. In deze strategie krijgen de 

grote ingrepen en investeringen in ruimte, infrastructuur energie en 

duurzaamheid hun beslag. Daarin zal ook de nieuwe 

investeringsconstructie Invest MRA een grote tol spelen.  

Zo bouwen we verder aan een sterke metropool, die de binnen en 

buitenwereld optimaal verbindt en waar het goed wonen, leven en 

werken is.  

 

Rijk van Ark 
Directeur MRA Bureau 
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1. Inleiding 

1.1 Achtergrond 
Hoewel de uitvoering van de MRA Agenda dit jaar op volle gang is, zijn er 
tegelijkertijd twee processen gaande die in 2020 van grote invloed zullen 
zijn op de MRA samenwerking. Enerzijds wordt momenteel hard gewerkt 
aan het opstellen van een nieuwe MRA Agenda, voor de periode 2020-
2024. Anderzijds is een externe commissie bezig de MRA samenwerking 
te evalueren, om in beeld te brengen welke afspraken we nodig hebben 
voor de vorm waarin we met elkaar samenwerken.  
 
Tegen die achtergrond is een MRA Werkplan waarin we nog geen zicht 
hebben op beide processen een document waarvan verwacht mag 
worden dat deze aan verandering onderhevig zal zijn. Gezien de 
afspraken die er liggen over de planning en control cyclus en de wens om 
raads- en statenleden op een goede wijze te betrekken is het noodzakelijk 
om het MRA Werkplan en Begroting voor 2020 nog voor de zomer gereed 
te hebben, zodat deze kan worden verzonden naar de Raads- en 
Statenleden, en zij nog voldoende tijd hebben om hun wensen en 
opvattingen in te dienen. Dit MRA Werkplan en Begroting 2020 is dan ook 
gemaakt op basis van de huidige MRA Agenda en het huidige MRA 
Convenant. Na de zomer zal een eerste concept van de nieuwe MRA 
Agenda worden opgeleverd, en zal ook de evaluatiecommissie in de 
Regiegroep bijeenkomst van oktober haar rapport opleveren. In het MRA 
Congres van februari 2020 zal de nieuwe MRA Agenda worden 
gelanceerd. Zodra de concept MRA Agenda gereed is zal in samenwerking 
met de MRA Platforms worden gestart aan het aanpassen van het MRA 
Werkplan en Begroting 2020, welke zodra gereed ook zal worden 
verzonden naar de Raads- en Statenleden zodat zij ook op de gewijzigde 
versie hun wensen en opvattingen kunnen indienen. Dit gewijzigde MRA 
Werkplan en Begroting 2020 zal in de Regiegroep bijeenkomst van april 
2020 ter vaststelling voorliggen.  
 

  

  
Het ligt in de lijn der verwachting dat in ieder geval een aantal van de 
belangrijke acties en programma’s uit de huidige MRA Agenda door zullen 
lopen in de nieuwe MRA Agenda. Het huidige MRA Werkplan en 
Begroting zal dus wellicht aan verandering onderhevig zijn naar aanleiding 
van de nieuwe MRA Agenda, maar zal niet compleet verschillen van de nu 
voorliggende versie.  
 
1.2 Proces & kaders 
De kaders waarbinnen het MRA Werkplan en Begroting 2020 zijn 
opgesteld komen voort uit de Voorjaarsnota MRA 2019, die april 2018 in 
de Regiegroep is vastgesteld. De MRA Agenda en de werkplannen van de 
Platforms dienen hierbij als basis. 
 
De Platforms Ruimte, Economie en Mobiliteit hebben in hun Platform het 
eigen werkplan en de bijbehorende gedetailleerde begroting opgesteld. 
Tezamen met een werkplan en gedetailleerde begroting voor het MRA 
Bureau vormen deze het MRA Werkplan en Begroting 2019.  
 
Het concept van het MRA Werkplan en Begroting 2020 wordt nog voor de 
zomer naar de Raden en Staten gezonden van de MRA deelnemers, zodat 
zij hun wensen en opvattingen tijdig kenbaar kunnen maken. De 
bestuurders van de deelnemers die in de MRA gremia actief zijn, zijn 
verantwoordelijk voor het informeren en betrekken van collega-
bestuurders en hun volksvertegenwoordigers bij de ontwikkelingen en de 
uitvoering van de MRA Agenda, en het daarmee samenhangende MRA 
Werkplan en Begroting 2020. Zij zijn verantwoordelijk om het gesprek 
hierover met hun vertegenwoordigende organen aan te gaan. 
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De deelnemers en hun vertegenwoordigende organen zijn zelf 
verantwoordelijk voor het ter tafel brengen van hun wensen en 
opvattingen in de Regiegroep. Voor Raads- en Statenleden betekent dat 
dat zij het gesprek met hun bestuurders aan moeten gaan, en voor 
bestuurders die zelf geen zitting hebben in de Regiegroep betekent dat 
dat zij binnen hun deelregio het gesprek moeten aangaan met de 
bestuurders die hun deelregio vertegenwoordigen in de Regiegroep.  
 
1.3 Leeswijzer 
Twee van de meest voorkomende reacties bij de wensen en opvattingen 
die de deelnemers van de MRA de afgelopen jaren hebben ingediend 
naar aanleiding van de werkplannen en begrotingen was een verzoek om 
meer overzicht / een samenvatting enerzijds, en het opnemen van 
concretere / meer meetbare resultaten anderzijds. Deze behoefte is in 
het werkplan van dit jaar vorm gegeven door per actie een overzichtelijk 
schema op te nemen in het werkplan, met daarin de essentiële informatie 
(omschrijving van de activiteiten in 2020, de concrete resultaten die 
geboekt gaan worden, de betrokken trekkers en gremia waarin wordt 
afgestemd, en waar beschikbaar links met meer achtergrond informatie).  

Het werkplan start met een overzicht van de begroting, waarna per 
platform een kort inleidend hoofdstuk is opgenomen. Daarna volgen de 
schema’s van alle acties waar in 2020 budget aan wordt besteed vanuit 
de MRA begroting. Dit zijn niet alle acties uit de MRA Agenda. Sommige 
acties zijn reeds afgerond, anderen zijn voor komend jaar niet opportuun 
om met de uitvoering verder te gaan, omdat zij bijvoorbeeld afhankelijk 
zijn van andere trajecten. Dat wil niet zeggen dat zij niet belangrijk zijn of 
niet in de MRA Agenda thuishoren, maar simpelweg dat daar komend jaar 
niet de aandacht naar toe gaat. 

In de bijlagen zijn een aantal overzichten opgenomen: een totaal 
overzicht van de MRA Begroting behorende bij de acties die gaan worden 
uitgevoerd, het meest recente stoplichten overzicht van de uitvoering van 

de MRA Agenda acties, en de overzichten van leden van de MRA 
Platforms, de Agendacommissie en de Regiegroep.  
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2. MRA Begroting 2020 

  

De begroting voor 2020 blijft vooralsnog grotendeels gelijk aan de 

begroting voor 2019. Zoals eerder aangegeven is het goed mogelijk dat op 

basis van de nieuwe MRA Agenda voor de periode 2020-2024 wijzigingen 

zullen optreden in de acties en activiteiten die we als samenwerkende 

overheden in de MRA uitvoeren. Dat betekent dat dan een wijziging van 

het MRA Werkplan en Begroting zal worden doorgevoerd, die opnieuw 

aan de deelnemers zal worden voorgelegd voor het indienen van wensen 

en opvattingen.  

In het totaal overzicht van de begroting (zie volgende pagina) valt op dat 

er een indexatie is opgenomen van de bijdrage per inwoner. Tot 2019 was 

het nog niet nodig om de bijdragen van de gemeenten te indexeren op 

basis van de jaarlijkse inflatie. Voor 2020 voorzien we echter een aantal 

kostenposten dat de begroting mogelijkerwijs gaan overschrijden doordat 

deze kosten wel worden geïndexeerd op basis van de inflatie 

(bijvoorbeeld de bijdrage aan de Amsterdam Economic Board of de 

huisvestings- en bureaukosten van het MRA Bureau) of doordat deze 

kostenposten een structurele jaarlijkse stijging kennen (bijvoorbeeld 

loonkosten, door periodieke stijgingen van salarissen). Of dit het geval 

gaat zijn en in welke mate zal nog moeten blijken uit de bedragen die in 

de loop van het jaar gefactureerd gaan worden, maar het heeft er alle 

schijn van dat dit het geval gaat zijn. Het voorstel is daarom om de 

bijdrage per inwoner te indexeren op basis van de inflatie zoals deze over 

het laatst bekende jaar zich heeft voorgedaan (in dit geval 2018, met een 

gemiddelde inflatie in Nederland van 1.72%. De bijdrage per inwoner zou 

  

  

uitgaven daarmee uit komen op 1,53 euro per inwoner in plaats van 1,50 

euro. De extra inkomsten die dit genereert zijn vooralsnog opgenomen in 

de algemene reserve aan de uitgaven kant. Mocht aan het eind van het 

jaar blijken dat de indexatie niet of slechts gedeeltelijk nodig is geweest, 

dan wordt het bedrag dat vrijvalt conform afspraken naar rato 

teruggestort naar de deelnemers. 

In de bijlagen van dit document is een overzicht opgenomen van de 

begroting van de Platforms Economie, Ruimte en Mobiliteit en een 

begroting van het algemene deel van de MRA Begroting (waaronder het 

MRA Bureau).  
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Totaaloverzicht van de MRA Begroting 2020 

 

 

  

 

Uitgaven 2019 2020

Uitvoering werkplan MRA Platform Economie € 4.950.000 € 4.950.000

Uitvoering werkplan MRA Platform Ruimte € 1.200.000 € 1.200.000

Uitvoering werkplan MRA Platform Mobiliteit € 0 € 0

Uitvoering thema's Agendacommissie (Europa, Lobby, etc) € 75.000 € 75.000

MRA Bureau € 1.969.000 € 1.969.000

Algemene reserve € 46.847 € 119.612

totale uitgaven € 8.240.847 € 8.313.612

Inkomsten

Gemeenten: €1.53* per inwoner** € 3.688.943 € 3.795.886

Prov. Noord-Holland: gelijke bijdrage Amsterdam € 1.283.844 € 1.320.699

Prov. Flevoland: gelijke bijdrage Almere € 305.996 € 317.963

Gemeente Amsterdam: extra bijdrage Platform Economie € 1.439.532 € 1.439.532

Provincie Noord-Holland: extra bijdrage Platform Economie € 1.439.532 € 1.439.532

Vervoerregio Amsterdam: extra bijdrage Traineepool € 83.000 € 0

totale inkomsten € 8.240.847 € 8.313.612

**peildatum = 1 januari van het voorgaande jaar

*bedrag per inwoner wordt jaarlijks geindexeerd op basis van de inflatie in het laatst bekende jaar. 

Voor de berekening van de bijdrage in 2020 wordt daarom gewerkt met de inflatie over 2018 (1.72%)
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3. Platform Economie 

3.1 Inleiding 

Voor u ligt de begroting en werkplan 2020 van het Platform Economie. 

Hierin worden de werkzaamheden van de afgelopen jaren op hoofdlijnen 

gecontinueerd. De verwachting is dat de nieuwe MRA Agenda wél nieuwe 

accenten zal leggen  binnen verschillende programma’s. In Plabeka-

verband wordt al gewerkt aan acties om te komen tot een betere 

spreiding van de ruimtelijk-economische dynamiek. En de krapte op de 

arbeidsmarkt, vraagt om gerichte acties binnen het programma onderwijs 

& arbeidsmarkt. Voor beide geldt dat genoemde inhoudelijke wijzigingen 

naar verwachting binnen de huidige begroting zal passen. Tenslotte wordt 

bij het opstellen van deze begroting het programma Vastgoedmarketing 

geëvalueerd. De uitkomsten zullen begin 2020 beschikbaar zijn.  

3.2 Samenstelling / werkwijze 

Het Platform Economie bestaat uit: 

o Een selectie van portefeuillehouders Economie uit de deelregio’s 

van de MRA 

o Portefeuillehouders Economie van de provincies Noord-Holland 

en Flevoland  

Voorzitter van het Platform Economie is de wethouder EZ van de 

gemeente Amsterdam, vicevoorzitter is de gedeputeerde EZ van de 

provincie Noord-Holland. De volledige samenstelling van het Platform 

Economie is inzichtelijk gemaakt in de bijlagen.  

 

  

  

Binnen het Platform Economie worden bestuurlijke afspraken gemaakt 

over de economische dossiers waar binnen de MRA aan wordt gewerkt. 

Bestuurders binnen de MRA-platforms leggen - conform de informele 

samenwerking die is vastgelegd in het MRA Convenant - daarover zelf 

verantwoording af bij hun eigen colleges, Raden en Staten. Daarnaast zijn 

zij verantwoordelijk voor het betrekken van de eigen deelregio bij de te 

maken afspraken. De deelregio’s zelf kunnen agendapunten aandragen 

en voorstellen doen in de MRA-platforms. De verantwoordelijkheid van 

de voortgang van de acties uit de MRA Agenda ligt bij de bestuurlijke 

trekkers van de betreffende acties. Afstemming tussen die acties vindt 

plaats in het Platform Economie.  

Het Platform Economie is daarnaast nauw betrokken bij de Amsterdam 

Economic Board, als overheidsdeel van deze triple-helix-samenwerking.  

Het Platform Economie (bestuurlijk overleg) vergadert vier keer per jaar. 

Vergaderingen worden voorbereid in een Ambtelijk Overleg Economie en 

een Directeuren Overleg Economie, waar eveneens vertegenwoordigers 

van de deelregio’s, provincies en de Amsterdam Economic Board aan mee 

doen. Op deze manier vindt ambtelijk dezelfde vorm van afstemming 

plaats als bestuurlijk. 

 

3.3 Taken Platform Economie 

De taken van het Platform Economie kunnen worden onderverdeeld in 

drie categorieën:  
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o Doen  - Als netwerk van publieke partners, worden in het 

Platform afspraken gemaakt over zaken die we gezamenlijk doen. 

Het gaat hier primair om activiteiten waarvoor gemeenten en 

provincies een zelfstandige verantwoordelijkheid hebben, zoals 

afspraken over werklocaties, het (ruimtelijk) faciliteren van hotels 

en het uitvoeren van gezamenlijk onderzoek. Daarnaast treden 

overheden vaak op als initiator/aanjager van activiteiten en het 

opzetten/organiseren van netwerken. In beide gevallen vaak wel 

samen met externe partners (bedrijfsleven, onderwijs-

kennisinstellingen, uitvoeringsorganisaties etc.). Voorbeelden 

hiervan zijn het toeristisch beleid, onderwijs- en 

arbeidsmarktbeleid en circulaire economie.  

o Financieren - het Platform Economie treedt op als (mede)-

financier van acties uit de MRA Agenda. We kennen hiervoor 

meerdere vormen van financiering: 

 Bijdragen in de basisfinanciering, zoals die van de Board en 

vastgoedmarketing 

 Cofinanciering van economische stimuleringsprojecten. 

 Prijsvragen: jaarlijks schrijft het Platform twee prijsvragen uit, 

bedoeld om het regionaal bedrijfsleven uit te dagen om met 

commerciële oplossingen voor maatschappelijke 

vraagstukken te komen. 

 Opdrachten, zoals de jaarlijkse Economische Verkenningen  

Besluiten tot het leveren van financiële bijdragen worden altijd in het 

Bestuurlijk Overleg – op basis van een projectplan – genomen, op basis 

van de vastgestelde criteria.  

Beïnvloeden - In diverse Rijkstrajecten met economische implicaties, 

zoals het Meerjarenprogramma Infrastructuur, Ruimte en Transport 

(MIRT), de Ruimtelijk-Economische Ontwikkelstrategie Noordelijke 

Randstad, Zuidelijke Randstad en Brainport Eindhoven (REOS), de 

Nationale Omgevingsvisie, het topsectorenbeleid etc. is het van belang 

dat vanuit de MRA een gecoördineerde inbreng wordt geleverd. Die 

inbreng vindt zijn basis in de MRA Agenda en wordt binnen het Platform 

Economie besproken en afgestemd. Daarnaast wordt binnen de MRA 

gewerkt aan diverse gebiedsprogramma’s. Daarbij valt te denken aan 

(o.a.) de uitvoering van de Rijksstructuurvisie Amsterdam Almere 

Markermeer (RRAAM), de uitvoering van de Visie Noordzeekanaalgebied, 

de circulaire Westas, de Kerncorridor Schiphol-Zuidas-Amsterdam, etc. 

Deze programma’s kennen alle raakvlakken met (acties uit) de MRA 

Agenda. Vanuit die optiek zullen deze programma’s in het Platform 

Economie worden besproken. Daarbij wordt gezocht naar hoe de 

samenwerking binnen de MRA deze programma’s kan ondersteunen. 
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4. Platform Ruimte 

4.1 Inleiding 
In 2020 wordt een nieuwe MRA Agenda gelanceerd, de MRA Agenda 2.0. 

Bij het schrijven van deze begroting lopen de gesprekken en discussies 

daarover nog volop. Dat is de reden dat de begroting van het platform 

Ruimte MRA dit jaar een wat andere opzet kent dan anders. De begroting 

is nog steeds opgebouwd aan de hand van de belangrijkste 

opgaven/programma’s die besproken worden in het platform Ruimte. 

Deze opgaven (zoals woningbouw, energietransitie, het landschap, 

klimaatadaptatie etc.) kennen ruimtelijke consequenties die (ver) over de 

gemeentegrenzen heen gaan en worden daarom besproken in het 

Platform Ruimte van de MRA. Bij de concrete invulling van die 

onderwerpen in 2020 wordt rekening gehouden met nieuwe 

acties/afspraken die kunnen volgen uit de MRA Agenda 2.0. Een gedeelte 

van het budget (ongeveer 25%) is daarvoor dan ook gereserveerd. 

In 2019 is – naast de start van de gesprekken over de MRA Agenda 2.0 – 

nog een belangrijk traject gestart: de MRA Verstedelijkingsstrategie (zie 

verderop in deze begroting). De uitdaging voor 2020 zit voor het platform 

Ruimte van de MRA nog steeds in de onderlinge verbanden tussen de 

diverse acties en programma’s uit de MRA; de MRA 

Verstedelijkingsstrategie zal hierin een belangrijke rol gaan vervullen. 

 

In de afgelopen jaren heeft in het Platform Ruimte de nadruk gelegen op 

het starten en uitvoeren van diverse acties uit de (huidige) MRA Agenda.  

Daarbij heeft het budget van het platform Ruimte diverse acties en 

programma’s kunnen ondersteunen. In 2020 is het dus zowel zaak waar  

 

  

 
het kan versnelling aan te brengen in de uitvoering/afronding van deze 

acties en programma’s uit de huidige MRA Agenda als ook invulling te 

geven aan die onderdelen van de nieuwe MRA Agenda die betrekking 

hebben op de portefeuille van het platform Ruimte. 
 

4.2 Samenstelling / werkwijze 

Het Platform Ruimte bestaat uit: 

o Portefeuillehouders Ruimte uit de deelregio’s van de MRA 

o Portefeuillehouders Ruimte van de provincies Noord-Holland en 

Flevoland en 

o Vertegenwoordigers uit de portefeuillehoudersoverleggen 

Bouwen & Wonen, Duurzaamheid en Metropolitaan Landschap 

van de MRA. 

 

De volledige samenstelling van het Platform Ruimte vindt u in de bijlagen 

van dit werkplan. 

 

De werkwijze en taken van het platform Ruimte MRA zijn ongewijzigd ten 

opzichte van 2018. Binnen het Platform Ruimte worden bestuurlijke 

afspraken gemaakt over de ruimtelijke aspecten van vele onderwerpen 

waar binnen de MRA aan wordt gewerkt. Bestuurders binnen de MRA-

platforms leggen - conform de informele samenwerking die is vastgelegd 

in het MRA Convenant - daarover zelf verantwoording af bij hun eigen 

colleges, Raden en Staten. Daarnaast zijn zij verantwoordelijk voor het 

betrekken van de eigen deelregio bij de te maken afspraken. De 

deelregio’s zelf kunnen agendapunten aandragen en voorstellen doen in 
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de MRA-platforms. De verantwoordelijkheid van de voortgang van de 

acties uit de MRA Agenda ligt bij de bestuurlijke trekkers van de 

betreffende acties. Afstemming tussen die acties vindt plaats in het 

Platform Ruimte. 

 

Binnen het Platform Ruimte functioneren drie 

portefeuillehoudersoverleggen: Bouwen & Wonen, Duurzaamheid 

(energietransitie) en Metropolitaan Landschap. De 

portefeuillehoudersoverleggen zorgen voor de voortgang in de daaraan 

verbonden programma’s en acties uit de MRA Agenda. De (ruimtelijke) 

afstemming tussen die programma’s en acties vindt plaats in het Platform 

Ruimte. 

 

Het Platform Ruimte (bestuurlijk overleg) vergadert vier keer per jaar. 

Vergaderingen worden voorbereid in een ambtelijk overleg Ruimte en 

een directeurenoverleg Ruimte, waar eveneens vertegenwoordigers van 

de deelregio’s, provincies en portefeuillehoudersoverleggen aan mee 

doen. Op deze manier vindt ambtelijk dezelfde vorm van afstemming 

plaats als bestuurlijk. 

 

4.3 Taken Platform Ruimte 

De taken van het Platform Ruimte kunnen worden onderverdeeld in drie 

categorieën:  

o Doen - Partijen binnen het Platform Ruimte leveren zelf 

producten op: dit betreft vooral de uitvoering van de acties uit de 

MRA Agenda. De bestuurlijk trekkers van die acties werken deze 

verder uit en zorgen voor bespreking daarvan binnen het 

Platform Ruimte (waarbij het Platform Ruimte o.a. de relaties 

tussen de verschillende acties bespreekt), met de andere 

platforms van de MRA en met –indien nodig- betrokkenen, Raden 

en Staten. Ook de portefeuillehoudersoverleggen binnen het 

Platform Ruimte werken hun eigen programma’s (gebaseerd op 

acties uit de MRA Agenda) verder uit. Ook daarvoor wordt 

afstemming gezocht binnen het Platform Ruimte, met de overige 

platforms binnen de MRA en –indien nodig- met betrokkenen, 

Raden en Staten. 

o Financieren – Het Platform Ruimte treedt op als (mede)-financier 

van acties uit de MRA Agenda. Alle acties die het Platform Ruimte 

betreffen zijn opgenomen in de begroting van het Platform 

Ruimte (onderdeel van dit jaarprogramma). Het Platform Ruimte 

kan binnen de begroting financiële middelen toedelen aan de 

betreffende acties, ook aan de acties in de begroting waar nu nog 

geen bedrag voor staat gereserveerd. De trekkende partij van de 

betreffende actie kan daar vervolgens via een aanvraag bij het 

MRA Bureau aanspraak op maken. De financiën binnen het 

Platform Ruimte zijn vooralsnog alleen bestemd voor activiteiten 

die een nauw verband hebben met (de uitvoering van acties uit) 

de MRA Agenda. 

o Beïnvloeden – In diverse Rijkstrajecten met ruimtelijke 

implicaties, zoals het Meerjarenprogramma Infrastructuur, 

Ruimte en Transport (MIRT), de Ruimtelijk-Economische 

Ontwikkelstrategie Noordelijke Randstad, Zuidelijke Randstad en 

Brainport Eindhoven (REOS), de Nationale Omgevingsvisie, etc. is 

het van belang dat vanuit de MRA een gecoördineerde inbreng 

wordt geleverd. Die inbreng vindt zijn basis in de MRA Agenda en 

wordt binnen het Platform Ruimte besproken en afgestemd. 

Daarnaast wordt binnen de MRA gewerkt aan diverse 

gebiedsprogramma’s. Daarbij valt denken aan (o.a.) de uitvoering 
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van de Rijksstructuurvisie Amsterdam Almere Markermeer 

(RRAAM), de uitvoering van de Visie Noordzeekanaalgebied, de 

circulaire Westas, de Kerncorridor Schiphol-Zuidas-Amsterdam, 

etc. Deze programma’s kennen alle raakvlakken met (acties uit) 

de MRA Agenda. Vanuit die optiek zullen deze programma’s in 

het Platform Ruimte worden besproken. Daarbij wordt gezocht 

naar hoe de samenwerking binnen de MRA deze programma’s 

kan ondersteunen. Ook bij de totstandkoming van gemeentelijke 

en provinciale omgevingsvisies is een gecoördineerde inbreng 

vanuit de MRA (op basis van de MRA Agenda) van belang. Het 

Platform Ruimte kan daarvoor zorgen. Zo zijn recent de 

(processen om te komen tot) de Omgevingsvisies van de 

provincies Noord-Holland en Flevoland besproken in het Platform 

Ruimte.  

 

Bestuurders van de deelregio’s en provincies van de Metropoolregio 

Amsterdam kunnen binnen het Platform Ruimte ook zelf onderwerpen 

ter bespreking aandragen. 
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5. Platform Mobiliteit 

5.1 Inleiding 

De samenwerking binnen het Platform Mobiliteit kent een iets andere 

insteek dan binnen de andere Platforms het geval is: het gaat veelal over 

de financiering en vormgeving van de grote projecten op MRA-schaal, ook 

in overleg met de partners die op nationale schaal opereren: het Rijk, 

maar ook NS en ProRail. De partners in het Platform Mobiliteit zijn dan 

ook de financierende partijen binnen de MRA.  

 

De MRA-portefeuillehoudersoverleggen en Platforms zijn onderling 

verweven en werken vanuit een andere invalshoek aan hetzelfde 

eindbeeld. Bij het bepalen van te ontwikkelen woon- en werklocaties is 

de bereikbaarheid een belangrijke factor, anderzijds zorgt het platform 

Mobiliteit voor een verbetering van de bereikbaarheid in het geval deze 

(nog) niet op orde is. Dit alles met oog voor innovatieve en duurzame 

technieken. Soms werkt het Platform Mobiliteit mee aan de opgaven 

vanuit andere platforms en portefeuillehoudersoverleggen en aan MRA-

brede onderwerpen, denk hierbij aan de MRA programma’s 

Energietransitie, Circulaire Economie, Bouwen & Wonen en de MRA 

Sleutelgebieden. Een nieuwe vorm van samenwerking met het Rijk is de 

de afspraak uit het strategisch BO MIRT om gezamenlijk een 

verstedelijkingsstrategie op te gaan stellen. Ook zijn er gezamenlijke 

opgaven zoals Smart Mobility of het regionale programma Duurzame 

Mobiliteit, dat een van de vijf challenges van Amsterdam Economic Board 

vormt.  

 

In 2020 is de mobiliteitsopgave groter dan ooit: door de 

bevolkingstoename, de economische groei en het veranderende  

 

 

mobiliteitsgedrag blijft de verkeersstroom groeien, dus het belang van 

het beter benutten van bestaande infrastructuur, ook bij de 

werkzaamheden die in de metropoolregio verwacht worden, het optimaal 

inzetten van smart mobility-oplossingen en het waar nodig uitbreiden van 

infrastructuur wordt alleen maar groter. Met de grotere mobiliteitsdruk 

worden ook de problemen in het binnenstedelijk gebied en de zorgen 

rondom de leefkwaliteit steeds zichtbaarder en duidelijker, dus ook op 

die vlakken gaan we in 2020 onverminderd door. Naast de acties die in de 

MRA Agenda zijn opgenomen voor het thema mobiliteit zijn er ook nog 

een groot aantal andere acties die binnen het Platform Mobiliteit worden 

uitgevoerd. Zie hiervoor het overzicht aan het eind van dit hoofdstuk. 

5.2 Samenstelling / werkwijze 

In tegenstelling tot beide andere platforms nemen de gemeentenen de 

deelregio’s niet rechtstreeks deel aan het Platform Mobiliteit. Alleen de 

partijen die zelf beschikking hebben over (voormalige) BDU-middelen, 

hebben zitting in het Platform Mobiliteit. De overige gemeenten worden 

vertegenwoordigd door de Vervoerregio Amsterdam en de beide 

provincies. Het Platform Mobiliteit bestaat daarmee uit de volgende 

partijen:  

 

- Provincie Noord-Holland 

- Provincie Flevoland 

- Vervoerregio Amsterdam 

- Gemeente Amsterdam 

- Rijkswaterstaat West-Nederland-Noord 
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- Prorail 

- NS 

Bestuurders van de vijf overheden, de Hoofdingenieur-Directeur van 

Rijkswaterstaat komen minstens vier maal per jaar bijeen (in het BO 

Platform Mobiliteit). Bij de projecten zijn gemeenten / deelregio’s 

uiteraard wel betrokken. Naast genoemde partijen zijn een 

vertegenwoordiger van NS en een vertegenwoordiger van ProRail 

aanwezig bij de behandeling van agendapunten die het spoor betreffen in 

het DO en het BO.   

 

Een ambtelijk overleg (AO) en een overleg van directeuren (DO) 

agenderen de onderwerpen en bereiden de onderwerpen voor het 

bestuurlijk overleg voor. Een secretaris en een secretariaatsmedewerker 

vormen het Secretariaat van het Platform. Zij coördineren en faciliteren 

de werkzaamheden van het Platform. 

 

5.3 Taken Platform Mobiliteit 

De taken van het Platform Mobiliteit kunnen worden onderverdeeld in 

drie categorieën:  

o Doen - Partijen binnen het platform Mobiliteit leveren zelf 

producten op. De bestuurlijk trekkers van die acties werken deze 

verder uit en zorgen voor bespreking daarvan binnen het 

platform, met de andere platforms van de MRA en met –indien 

nodig- andere betrokken partners.  

o Financieren - Het Platform Mobiliteit treedt op als (mede)-

financier van acties uit de MRA Agenda en de overige acties. De 

kosten hiervan worden opgebracht door de deelnemende 

partijen en soms ook andere partijen en lopen niet via de MRA-

begroting.  

o Beïnvloeden - Het Platform Mobiliteit werkt samen met Rijk en 

deelregio’s aan de grote opgaven in de metropoolregio, die 

gezien de schaal veelal ook van landelijk belang zijn. Via de MIRT-

overleggen voert het Platform Mobiliteit, in gezamenlijkheid met 

de andere platforms, gesprekken met het Rijk over de inzet van 

Rijk en metropoolregio voor de opgave en wordt de lobby-inzet 

richting Rijk en Europa bepaald. Ook werkt het Platform 

Mobiliteit actief aan projecten zoals slimme en duurzame 

mobiliteit, en trekt zij samen met het Rijk het project 

Bereikbaarheid van, naar en in de MRA  

5.4 Jaarprogramma Platform Mobiliteit 
De inhoud van het jaarprogramma van het Platform Mobiliteit wordt 

gevormd door de acties uit de MRA-agenda, waar het Platform Mobiliteit 

trekker of indirect betrokken betrokken is, aangevuld met een aantal 

andere mobiliteitsprogramma’s en projecten. De lopende MRA Agenda zit 

in de eindfase, hoewel een aantal acties qua uitvoering nog wel even 

zullen doorlopen. In 2020 wordt een MRA Agenda 2.0 gelanceerd. Deze 

acties zullen t.z.t. aan het jaarplan worden toegevoegd. De activiteiten 

van het Platform Mobiliteit worden geheel gefinancierd vanuit de eigen 

middelen van de deelnemende partijen. Hiervoor zijn dus geen middelen 

nodig vanuit het MRA Budget. In de begroting staan daarom geen 

bedragen vermeld bij de acties van het Platform Mobiliteit. Om toch een 

beeld te geven van wat het Platform Mobiliteit het komende jaar gaat 

doen, is hieronder een beknopte omschrijving van de resterende acties 

van de MRA opgenomen en er is een categorie van programma’s en 

projecten toegevoegd die het Platform ook nog onderneemt, maar die 

geen expliciet onderdeel zijn van de MRA Agenda. 
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Het Platform Mobiliteit werkt samen met NS en ProRail aan de 

coördinatie van het totale spoorproduct (A1), waarbij ook de integratie 

met andere systemen en samenwerking met de ruimtelijke sector een 

steeds grotere rol gaan spelen. Het programma  OV Toekomstbeeld (A2) 

en de projecten OV SAAL (A3) en  MRA Agenda actie 5.1 zijn goede 

voorbeeld van de werkzaamheden binnen het totale spoorpakket. 

Actie 5.3 heeft een MRA Fietsroutenetwerk opgeleverd met inzicht in alle 

knelpunten, die ook in 2020 gefaseerd worden aangepakt. Hierbij zal ook 

gekeken worden naar de aansluiting op OV haltes met voorzieningen. 

Actie 5.4 heeft een Samenwerkingsagenda Logistiek opgeleverd. Een MRA 

netwerkregisseur stelt op dit moment een Plan van Aanpak op voor een 

uitvoeringsprogramma voor 2020. Onlangs hebben 50 partijen in de MRA 

(gemeenten en bedrijven) afgesproken om maatregelen te nemen om 

zero emissie in 2030 mogelijk te maken. De agenda Smart Mobilty (5.7) 

wordt samen met de partners uitgevoerd in 2020 

 

Ook in 2020 werkt de MRA op een gecoördineerde manier verder aan de 

voornaamste infrastructuur in de regio. Dit vormt het grootste deel van 

het werk van het platform. De MRA blijft samen met het Rijk, de 

Vervoerders en de spoorse partijen  werken aan de verbetering van de 

verschillende netwerken:  weg en  OV.  Voor de onderdelen infrastructuur 

wordt nauw samengewerkt met de ruimtelijke en economische  sector. 

Dit gebeurt in het programma Samen Bouwen aan Bereikbaarheid (B1), 

met name in het deelprogramma Netwerkringen ( B2) en via de MRA 

Verstedelijkingsstrategie. Een aantal MIRT Verkenningen lopen 

(bijvoorbeeld Rottenpolderplein en Corridor Amsterdam Hoorn). 

Afhankelijk van de besluitvorming in het BO MIRT in het najaar 2019 

zullen de verdere activiteiten van het programma voor 2020 worden 

bepaald. Een nieuw onderdeel wordt de uitwerking van een regionaal 

programma duurzame mobiliteit op MRA schaal.  

Acties waar vanuit het Platform Mobiliteit in 2020 aan gewerkt wordt: 

5.1 Uitbreiding en verbetering knooppunt Schiphol Plaza 

5.3 
Een aantrekkelijk, metropolitaan fietsnetwerk tot stand 
brengen door onder meer het aanleggen van ontbrekende 
schakels en verbetering van bestaande routes (afgerond) 

5.4 
Opstellen van een regionale bereikbaarheidsagenda voor 
alle soorten goederen via alle modaliteiten (afgerond) 

5.7 
De MRA stelt een innovatie- en duurzaamheidsagenda 
'smart mobility' op. 

 

A.1 Spoorse coördinatie MRA 

A.2 OV Toekomstbeeld 

A.3 OV SAAL 

B.1 Programma Samen Bouwen en Bereikbaarheid 

B.2 Deelprogramma Netwerkringen en de Stad 

B.3 Deelprogramma Zuid West Amsterdam Schiphol 
Haarlemmermeer 

B.4 Deelprogramma Stedelijke bereikbaarheid 

B.5 Deelprogramma Slim en Duurzaam 

C.1 Regionaal programma duurzame mobiliteit 

C.2 MRA Elektrisch 
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6. MRA Algemeen 

6.1 Inleiding 

Conform de wensen van de deelnemers gaat het overgrote deel van de 

bestedingen van de Metropoolregio Amsterdam naar de uitvoering van 

inhoudelijke programma’s of projecten om concrete resultaten te 

boeken. Daarnaast is ook een deel van de begroting gereserveerd voor 

het faciliteren van de MRA samenwerking. Onder dit algemene deel van 

de begroting valt bijvoorbeeld de kosten voor het MRA bureau, de kosten 

voor communicatie en lobby/public affairs of de kosten voor onderzoek 

en bijeenkomsten. 

 

6.2 Samenstelling en werkwijze MRA Bureau 

Het MRA Bureau heeft geen eigen rechtspersoonlijkheid, en heeft zelf 

geen mensen in dienst. Iedereen die voor het MRA Bureau werkt, wordt 

naar het MRA Bureau gedetacheerd vanuit een van de samenwerkende 

MRA-partners. Door de bestuurlijke wens om het MRA Bureau klein en 

wendbaar te houden, is de MRA samenwerking voor de uitvoering van 

haar projecten en programma’s veelal afhankelijk van ambtelijke inzet 

vanuit de MRA deelnemers. 

 

De directeur en directiesecretaris vormen het gezicht en eerste 

aanspreekpunt van het MRA Bureau, en vormen het secretariaat van de 

Regiegroep van de MRA en de Agendacommissie.  

 

De kern van het MRA Bureau bestaat uit de secretarissen van de 

Platforms Economie, Ruimte en Mobiliteit. Zij zijn verantwoordelijk voor 

agendasetting binnen de Platforms, en voor het proces van het maken 

van bestuurlijke afspraken binnen de Platforms. Zij zorgen voor  

  

  

afstemming met de programmamanagers en projectmanagers die 

verantwoordelijk zijn voor programma’s en projecten die vanuit hun 

Platform worden aangestuurd en gefinancierd, en zijn verantwoordelijk 

voor de integrale afstemming tussen de Platforms op operationeel 

niveau. Daarnaast voert het bureau het secretariaat van de regiegroep en 

de agendacommissie. 

 

Daarnaast heeft het MRA Bureau een adviseur voor het betrekken van 

Raden en Staten en een communicatieadviseur. Zij zijn verantwoordelijk 

voor twee andere speerpunten van de MRA-samenwerking: het beter 

betrekken van Raads- en Statenleden en het verbeteren van de 

communicatie en transparantie. Hiertoe worden bijeenkomsten 

georganiseerd (conferenties, congressen, bestuurlijke bijeenkomsten, 

raads- en statenledenbijeenkomsten), worden 

(gemeenteraadsbijeenkomsten van) gemeenten bezocht voor 

informatieve presentaties, worden nieuwsbrieven gemaakt, een website 

onderhouden, enzovoort. 

 

Verder bestaat het MRA Bureau uit een aantal staffuncties. Er is een 

officemanager / directiesecretaresse, een financieel adviseur en er zijn 

projectsecretarissen, die zowel ondersteuning geven bij het dagelijkse 

functioneren van het MRA Bureau als bij concrete projecten en 

programma’s. 

 

In de begroting van MRA Algemeen is voorzien in een aantal ‘vaste’ 

functies die behoren tot de kern van het bureau (zie hierboven). 



MRA Werkplan en Begroting 2020 – Concept versie 
17 

Daarnaast is een budget voor (co-)financiering opgenomen van 

programmamanagement of projectmanagement. De samenwerking in de 

Metropoolregio Amsterdam is een samenwerking vanuit de inhoud. 

Projecten en programma’s vormen de kern, want zij helpen de 

inhoudelijke doelen te realiseren. Om projecten of programma’s van de 

grond te krijgen en uitgevoerd te krijgen is goed project- en 

programmamanagement nodig. Waar mogelijk zou dit zo veel mogelijk 

vanuit MRA-partners ter beschikking moeten worden gesteld. Waar dit 

niet mogelijk is, is vanuit het MRA Bureau een budget beschikbaar voor 

(co-)financiering. Er werken vanuit de verschillende partners veel mensen 

in de gemeente- en provinciehuizen aan MRA-projecten en programma’s. 

Op het MRA Bureau wordt elke dinsdagochtend een ambtelijke 

bijeenkomst georganiseerd voor het MRA-netwerk, waarin concrete 

inhoudelijke punten worden besproken en aan elkaar verbonden.  

 
6.3 Taken MRA Bureau 
Het MRA Bureau is verantwoordelijk voor het faciliteren en verbeteren 

van de samenwerking in de Metropoolregio Amsterdam. Belangrijke 

taken daarbij zijn het begeleiden van de processen van bestuurlijke 

besluitvorming, het (coördineren van het) uitvoeren van de MRA Agenda, 

het vergroten van de betrokkenheid van raads- en staten leden, het 

verbeteren van de transparantie en communicatie en het verstevigen van 

de integraliteit van de samenwerking. Zoals gezegd is de MRA Agenda 

hierbij leidend, en geeft het Convenant de kaders waarbinnen de 

samenwerking zijn beslag krijgt. De MRA Agendacommissie is 

verantwoordelijk voor de dagelijkse bestuurlijke aansturing van het MRA 

Bureau.  

 

 

6.4 Focus 2020 
In 2019 zijn een aantal trajecten in gang gezet die van grote invloed zullen 

zijn op 2020. Er wordt hard gewerkt aan een nieuwe MRA Agenda, er is 

opdracht gegeven om samen met het Rijk een Verstedelijkingsstrategie 

voor de MRA uit te werken en in opdracht van de Regiegroep is een 

externe evaluatie commissie bezig om de samenwerking in de MRA te 

evalueren. Elk van deze trajecten zal zijn weerslag hebben in 2020.  

 

Door de nieuwe MRA Agenda zal niet alleen het hier voorliggende 

werkplan en begroting moeten worden herzien, maar is het ook zeer 

waarschijnlijk dat er nieuwe programma’s zullen worden gestart, dat 

programma’s op een andere wijze aan elkaar verbonden zullen worden 

en dat nog meer aandacht komt voor integrale afwegingen en concrete 

resultaten.  

 

Door de Verstedelijkingsstrategie die we samen met het Rijk op stellen 

wordt de volgordelijkheid van programma’s en projecten die we 

uitvoeren of willen gaan uitvoeren tegen het licht gehouden, en komen 

keuzes in beeld die gemaakt moeten gaan worden. Dit zal ook gevolgen 

hebben voor de integrale afwegingen die we moeten gaan maken, en de 

zorgvuldige processen die ervoor nodig zijn om ervoor te zorgen dat dit 

met voldoende en breed draagvlak kan gebeuren. Ook zal dit gevolgen 

hebben voor de inspanningen die we verrichten op het gebied van lobby 

en public affairs. 

 

Door de evaluatie van de MRA samenwerking en de governance die 

daaronder ligt is het goed mogelijk dat we een nieuwe weg in gaan slaan 

qua hoe we onze samenwerking vorm geven. Structuren en processen 

gaan mogelijk veranderen, en het proces om hiertoe te komen is er een 
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dat zorgvuldig moet worden doorlopen. Mogelijk wordt ook het 

Convenant aangepast. Een en ander zal ook gedeeld en besproken 

moeten worden in de raden en staten van de deelnemers.  

 

Ondanks al deze (mogelijke) wijzigingen zal het inhoudelijke werk ook 

gewoon doorgaan. Een groot aantal lopende projecten en programma’s 

gaat verder in de uitvoering, en een aantal grote nieuwe programma’s 

begint in 2019 net op stoom te komen. Deze zullen in 2020 in volle vaart 

verder gaan richting concrete resultaten.  

 

In onze informele samenwerking is het netwerk en de ontmoeting erg 

belangrijk, om zo het goede gesprek met elkaar te kunnen voeren. 

Bijeenkomsten spelen daar een centrale rol in. De meest in het oog 

springende bijeenkomst in 2020 is het MRA Congres in februari, die 

geheel in het teken zal staan van de nieuwe MRA Agenda.  
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7. Acties MRA Agenda 

 

Hieronder staat voor elke MRA Agenda actie waar in 2020 geld en inzet 

aan wordt besteed schematisch per actie weergegeven: 

o wat de focus voor de betreffende actie in 2020 zal zijn 

o welke concrete resultaten of gerealiseerde activiteiten worden 

verwacht 

o welke bestuurlijke en ambtelijke trekkers betrokken zijn bij de 

actie 

o hoeveel geld er aan wordt besteed (ook t.o.v. 2019)  

o (waar voor handen) enkele links met achtergrond informatie 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Als een actie uit de MRA Agenda niet is opgenomen in onderstaand 

overzicht, betekent dat niet dat de actie niet belangrijk is of dat deze niet 

terug zal keren in de nieuwe MRA Agenda, maar slechts dat in 2020 de 

prioriteit vanuit de MRA niet bij deze actie ligt. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
    
      1.1 en 1.2 (deel 1) 

Alle MRA gemeenten maken afspraken over 
afstemming en programmering woningbouw. 
Alle MRA gemeenten geven aan welke 
binnenstedelijke locaties de komende 4-10 jaar 
ter beschikking komen  

 
 

 
 

€ 60.000 

 Was 
onderdeel 

van een 
breder 
budget 

 
  

€ 60.000 

 
 
 

Focus 
 2020 

Functioneren en betaalbaarheid woningmarkt en toekomstbestendigheid voorraad 

In een gespannen woningmarkt als de MRA staat het betaalbaar aanbod zeer onder druk en verdringen groepen elkaar op de 

woningmarkt. Woningzoekenden met een laag of middeninkomen, zeker starters en gezinnen, kunnen haast niet meer op de 

woningmarkt terecht. We moeten daarom werken aan een goed functionerende regionale woningmarkt die toegankelijk is voor 

diverse groepen en voldoende doorstromingskansen biedt, zowel in de nieuwbouw als in de bestaande voorraad. Daarnaast ligt 

er een grote opgave in de toekomstbestendigheid en verduurzaming van de bestaande voorraad en wijken. Er is een integrale 

aanpak nodig van sociaal-fysieke wijkvernieuwing (verduurzamingsopgave/ energietransitie woningen i.c.m. leefbaarheid). 

 

Doel/actie: 

Zorgen voor structureel voldoende en toekomstbestendig woningaanbod aansluitend op de woningbehoefte, in het bijzonder 

betaalbaar woningaanbod voor lage en middeninkomens, met een evenwichtige spreiding binnen de MRA.  

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

o Actualiseren en uitvoeren Plan van aanpak Starters in de MRA: zorgen dat meer starters/jongeren dan nu 

kunnen starten  in een betaalbare woning in de MRA.   

o Stimuleren van een meer evenwichtige spreiding van woningaanbod voor een diversiteit aan inkomens 

(voorkomen van ruimtelijke segregatie/verdringing); 

 Actualiseren digitale instrumentenkoffer betaalbaarheid  

 Onderzoek naar ontwikkeling woningvoorraad en inkomens in de MRA (laag/midden/hoog).   

 Op basis van onderzoek, voortzetting bestuurlijke gesprekken over ongedeelde regio, woningtekorten en 

evenwichtigere verdeling sociale huur. Met als mogelijk resultaat: afspraken over sociale en middenhuur 

en betaalbare koop. 

 Uitwerking  vraagstuk huisvesting internationals en arbeidsmigranten, in samenwerking met 

INAmsterdam. 

o Organiseren kennissessie over doorstromingsmaatregelen  

o Monitoring afspraken Woondeal m.b.t. borgen van betaalbare woningen en investeringscapaciteit 

woningcorporaties: 

 Onderzoeken en bespreken met BZK of maatregelen als uitwerking Noodknop en WOZ aandeel in WWS 
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tot betaalbaar aanbod leiden. 

 Met corporaties en BZK oplossingsrichtingen uitwerken met als doel voldoende investeringscapaciteit 

corporaties.  

o Voorbereiding en faciliteren Regionale agenda corporaties: 

 Stuurgroep Regionale agenda corporaties bepaalt eind 2019 de jaaragenda voor 2020 (in 2019: 

productie, duurzaamheid,  

o Monitoring afspraak Woondeal m.b.t. sociaal-fysieke wijkvernieuwing: 

 met BZK integrale aanpak opstarten in enkele wijken (oa in Zaanstad en Lelystad)  

o Monitoring afspraken woondeal m.b.t. Energietransitie en verduurzaming bestaande woningvoorraad, in 

samenhang met PHO Duurzaamheid: 

 Gezamenlijk onderzoek en plan van aanpak met BZK naar stapeling kosten particuliere eigenaren  

 Aanwijzen selectie aardgasvrije wijken 
 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Marieke van Doorninck, Cees Loggen, Jan de Reus, Floor Roduner 
Platform Ruimte, PHO Bouwen & Wonen 
Delia Hofman, Maaike Stoop, Martijn Veenstra, Anna Herngreen 
Programmateam Bouwen en Wonen 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
    
      1.1 en 1.2 (deel 2) 

Alle MRA gemeenten maken afspraken over 
afstemming en programmering woningbouw. 
Alle MRA gemeenten geven aan welke 
binnenstedelijke locaties de komende 4-10 jaar 
ter beschikking komen  

 
 

 
 

€ 60.000 

 Was 
onderdeel 

van een 
breder 
budget 

 
  

€ 60.000 

 
 
 

Focus 
 2020 

Integrale woningbouwopgave (middel)lange termijn, in het bijzonder in de Sleutelgebieden 

Er ligt een grote en integrale woningbouwopgave voor de (middel)lange termijn, de prognoses laten immers zien dat de 

bevolking in de MRA nog lang door blijft groeien. De uitdaging is op een goede manier in te spelen op de groeiende en 

veranderende woningvraag en tegelijkertijd rekening te houden met andere opgaven die ook ruimte vragen en van invloed zijn 

op waar en hoe je bouwt. Voortbouwend op de polycentrische metropoolgedachte en in de MRA aangewezen Sleutelgebieden 

(relatie met de Verstedelijkingsstrategie). 
 

Doel: 
Versterken van het karakter van de polycentrische metropool met krachtige kernen met als leidend principe: wat goed is voor de 
een, is goed voor de ander.  

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

Activiteiten 

o Leggen van de relatie met andere beleidsthema’s (klimaat, OV, voorzieningen, landschap, menging wonen en 

werk) en de in december 2018 bestuurlijk vastgestelde gespreksonderwerpen; 

o Streven naar juiste woning op de juiste plek: daarbij worden combinatries gezocht van woningtype, woonmilieu, 

bereikbaarheid, afstand tot werk, de nabijheid van (mooi) landschap, klimaatadaptatie en duurzaamheid; 

o Borgen van ruimte voor (sub)regionale verschillen op basis van het DNA van een (sub)regio, regio-specifieke 

opgaven, complementariteit en balans binnen de MRA; 

o Versterken van agglomeratiekracht door woningbouw in te zetten als katalysator voor de economische kracht 

van de kern; 

o Adresseren van keuzes voor verdichting, landschap en uitleg. 

o Woningbouwopgave 230.000 woningen tot 2040, gerelateerd aan ruimtelijke opgaven/ ontwikkelingen op 

gebied van energietransitie, landschap, klimaatadaptatie, mobiliteit, economie/ arbeidsmarkt, demografie etc.  

o Uitwerking integrale opgave in sleutelgebieden 

o Bijdragen en input vanuit programma Wonen in Verstedelijkingsstrategie  
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Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Marieke van Doorninck, Cees Loggen, Jan de Reus, Floor Roduner 
Platform Ruimte, PHO Bouwen & Wonen 
Delia Hofman, Maaike Stoop, Martijn Veenstra, Anna Herngreen 
Programmateam Bouwen en Wonen 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
    
      1.1 en 1.2 (deel 3) 

Alle MRA gemeenten maken afspraken over 
afstemming en programmering woningbouw. 
Alle MRA gemeenten geven aan welke 
binnenstedelijke locaties de komende 4-10 jaar 
ter beschikking komen  

 
 

 
 

€ 250.000 

 Was 
onderdeel 

van een 
breder 
budget 

 
  

€ 250.000 

 
Focus 
 2020 

Verkrijgen van gedeeld inzicht over de werking van de woningmarkt in de MRA en de deelregio’s daarbinnen, kennisdeling en 
uitwisseling als solide basis voor samenwerking.  

Een belangrijke basis voor de andere thema’s in de regionale samenwerking op het gebied van bouwen en wonen is 

gezamenlijke analyse en kennisdeling. Over het functioneren van de woningmarkt, de verhuisbewegingen, de productie van de 

afgelopen en de komende jaren, en de plancapaciteit en plannen voor de langere termijn. 
 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

Activiteiten: 

o Analyseren en monitoren van de betaalbaarheid van de woningmarkt in de MRA.  

o Inzicht in de dynamiek van de woningmarkt door o.a. onderzoek verhuisbewegingen, woningbehoefte en 

doorstroming.  

o Aansturing en bespreking resultaten van tweejaarlijks WiMRA onderzoek  

o Aansturing en bespreking resultaten Monitor Plancapaciteit i.s.m. provincie N-H 

o Aansturing Monitor productie (gerealiseerde woningen naar kenmerk) 

o Versterken van het netwerk en kennisuitwisseling op gebied van bouwen en wonen binnen de MRA, waarmee 

we gemeenten met de binnen de metropoolregio aanwezige kennis en kunde krachtiger maken, o.a.  via 

platforms als Nul20 en Bouw Woon Leef. 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Marieke van Doorninck, Cees Loggen, Jan de Reus, Floor Roduner 
Platform Ruimte, PHO Bouwen & Wonen 
Delia Hofman, Maaike Stoop, Martijn Veenstra, Anna Herngreen 
Programmateam Bouwen en Wonen 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
    
      1.1 en 1.2 (deel 4) 

Alle MRA gemeenten maken afspraken over 
afstemming en programmering woningbouw. 
Alle MRA gemeenten geven aan welke 
binnenstedelijke locaties de komende 4-10 jaar 
ter beschikking komen  

 
 

 
 

€ 60.000 

 Was 
onderdeel 

van een 
breder 
budget 

 
  

€ 60.000 

 
Focus 
 2020 

Samenwerking intern en extern  

Daarnaast is ook voor alle thema’s goede samenwerking met elkaar als MRA partijen en met woningcorporaties, marktpartijen, 

het Rijk, en overige organisaties, essentieel om onze doelen te bereiken en ons jaarprogramma uit te voeren.   
De samenwerking zit door de andere thema’s en activiteiten van het programma bouwen en wonen heen.  
 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

Een selectie van de concrete resultaten die bovenstaande thema’s in 2020 opleveren:  

o Bijdrage vanuit programma Wonen aan MRA Agenda 2020-2024 

o Bijdrage vanuit programma Wonen in Verstedelijkingsstrategie 

o Bijdrage vanuit programma Wonen aan programma’s duurzaamheid, economie en bereikbaarheid 

o Uitvoering geven aan Woondeal / Samenwerkingsagenda woningmarkt MRA-BZK (voorbereiding bestuurlijke 

overlegtafel Woondeal 2 x per jaar) 

o Samenwerking met marktpartijen aan productie 

o Regionale agenda woningcorporaties 

o Convenant over energieneutraal en circulair (ver)bouwen  
Bestuurlijk trekker(s): 

Bestuurlijke afstemming: 
Ambtelijk trekker(s): 

Ambtelijke afstemming: 

Marieke van Doorninck, Cees Loggen, Jan de Reus, Floor Roduner (Platform Ruimte) 
Platform Ruimte, PHO Bouwen & Wonen 
Delia Hofman, Maaike Stoop, Martijn Veenstra, Anna Herngreen 
Programmateam Bouwen en Wonen 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
            1.3 

Uitvoering geven aan de 
Vastgoedmarketingstrategie van de MRA om 
internationale investeerders aan te trekken 

 
€ 200.000 

   
€ 200.000 

 
€ 200.000 

 
 
 

Focus 
 2020 

Het project Vastgoedmarketing loopt sinds 2015. Na een moeizame start is het project inmiddels goed op stoom. Regionale 

partners werken actief samen bij het aantrekken van (internationale) investeerders in zowel commercieel vastgoed als 

woningbouw. Dit heeft ertoe geleid dat de MRA als één investeringsgebied wordt gepositioneerd. Op basis van BO Platform 

Economie besluit om ook bij te dragen aan deelname internationale vakbeurzen is budget 2019 opgehoogd met €50.000 tbv 

deelname aan Provada.  

Eind 2019/begin 2020 vindt de evaluatie van dit project plaats. Op basis uitkomsten zal aan het BO een nieuwe aanpak 

Vastgoedmarketing worden voorgelegd. 
 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

o Deelname als MRA aan relevante vastgoed-evenementen  
o Structureel onderhouden van contacten met internationale vastgoed-investeerders en deze verbinden aan relevante 

partners in de regio.  
o Periodieke monitoring van de vastgoedontwikkelingen in de MRA 

 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Marja Ruigrok (Platform Economie) en Janneke Sparreboom (Platform Economie) 
Platform Economie 
Lex Brans (Programmamanager, Amsterdam) 
p.m. 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
            1.5 

Transformatie van kantoren, bedrijven naar 
(tijdelijke) woon- en werkruimte met veel 
aandacht voor de leefkwaliteit, bijvoorbeeld 
door flexibelere bestemminngsplannen 

 
€ 230.000 

   
€ 270.000 

 
€ 230.000 

 
 
 

Focus 
 2020 

In 2019 is de nieuwe Uitvoeringsstrategie Plabeka vastgesteld, waarin meegenomen de nieuwe vraagramingen. In 2020 zullen de 

werkzaamheden van Plabeka zich richten op: 

- Jaarlijkse monitoring als basis voor aanpassingen 

- Het komen tot een regionale strategie en afspraken om te komen tot een meer ruimtelijke gespreide economische 

dynamiek tbv input verstedelijkingsstrategie 

- Continuering van de herstructureringsopgave bestaande werklocaties via het Projectbureau Herstructurering 

Bedrijventerreinen (PHB), met focus op verduurzaming bedrijventerreinen, georganiseerd beheer en 

netwerkbijeenkomsten. Doelstelling is om komende vier jaar 50 bedrijventerreinen te herstructureren.  
 

 
Concreet 

Resultaat 
2020 

o Plabeka monitor 2020 
o Het opstellen van een regionale strategie en nieuwe plabeka afspraken om een meer ruimtelijk gespreide economische 

dynamiek te bevorderen (= ook input voor de verstedelijkingsstrategie) 
o Continuering van het Projectbureau Herstructurering Bedrijventerreinen (PHB)  (in periode 2019-2022: 20-30 

herstructureringsprojecten, 10 locaties georganiseerd beheer, 10 locaties verduurzaamd/energie-neutraal)                                                            

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Janneke Sparreboom, Jack van der Hoek (Platform Economie) en Marieke van Doorninck (Platform Ruimte) 
Platform Economie, evt. Platform Ruimte 
Geert-Jan Put (Programmamanager, Almere), Tim Putting (Programmasecretaris, MRA Bureau) 
Programmateam Plabeka 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

https://www.metropoolregioamsterdam.nl/artikel/20170720-plabeka-30-ruimte-voor-werken-in-de-mra-van-morgen-2 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
            1.9 

De regionale hotelstrategie 2016-2020 op korte 
termijn herijken, en op middellange termijn 
uitbouwen tot een Regionale 
Accomodatiestrategie. 

 
€ 150.380 

   
€ 150.380 

 
€ 150.380 

 
 
 

Focus 
 2020 

In 2020 zal het in 2019 in alle 32 gemeenten van de MRA vastgestelde MRA ontwikkelader verblijfsaccommodaties en het MRA 

expertteam verblijfsaccommodaties operationeel worden. Gemeenten worden bij  nieuwe vastgoed ontwikkelingen op het 

gebied van verblijf geholpen worden bij de keuze voor díe ontwikkelingen die bijdragen aan de versterking van het lokale 

toeristische product. Zo zullen deze ontwikkelingen bijdragen aan het toeristisch groter en sterker maken van de MRA en aan de 

verdere spreiding van toeristen over de regio. Daarnaast zal in 2020 een beleidsdocument “MRA strategie 

verblijfsaccommodaties” aan de bestuurders (platform economie en platform ruimte) ter instemming worden voorgelegd.  

 

Dit document beschrijft hoe de MRA gemeenten beleidsmatig om willen gaan met de diverse vormen van verblijf: hotels, 

campings, groepsaccommodaties, vakantieparken, camperplaatsen, jachthavens, B&B en vakantieverhuur. Zo worden de 

verschillende verblijfsvormen via een integraal paraplubeleid in verhouding tot elkaar gebracht. In 2020 de MRA hotelmonitor 

nauwkeuriger en vollediger geactualiseerd worden. Naast dit overzicht van de groei van het aanbod zal er onderzoek gedaan 

worden naar de ontwikkeling van de vraag van álle vormen van verblijf. Tenslotte zal ingezet worden op het verder 

implementeren van een digitaal nachtregister in de MRA. De focus ligt om het aansluiten van nieuwe gemeenten en op het in 

een aantal gemeenten aanbieden van het register voor álle vormen van verblijf. 
 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

o Het MRA expertteam zal in 2020 de gemeenten van de MRA bij minimaal 15 vastgoedontwikkelingen begeleiden 
o In 2020 wordt een integraal paraplubeleid verblijfsaccommodaties aan de bestuurders van de MRA voorgelegd 
o In 2020 zal het aantal hotelkamers gepland in de MRA buíten Amsterdam 3 keer groter zijn dan het aantal kamers 

gepland ín Amsterdam 
o In 2020 zal in alle gemeenten van 3 deelregio’s van de MRA een digitaal nachtregister ingevoerd zijn waarbij 80% van de 

hotelkamers aangesloten zijn. 
o In 2020 zullen er 3 gemeenten zijn die het digitale nachtregister voor álle vormen van verblijf hebben ingevoerd 
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Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Hans Schütt (Platform Economie), Ed Rentenaar (Platform Ruimte)  
Platform Economie / Platform Ruimte 
Remco Rienties (Programmamanager, MRA Bureau), Rene van Schie (Projectleider, MRA Bureau) 
Werkgroep Toerisme in de MRA / Werkgroep Verblijfsaccommodaties in de MRA 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

 

www.hotelmonitormra.nl/kaart 
www.visitordata.nl 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
            1.10 

Gezamenlijk uitvoering geven aan de 
Strategische Agenda Toerisme in de MRA 2025 
en het daarbij behorende Actieprogramma 
Toerisme (incl. ABHZ) 

 
€ 450.000 

   
€ 450.000 

 
€ 450.000 

 
 
 

Focus 
 2020 

In 2020 blijft de focus voor de Strategische Agenda Toerisme onverminderd liggen op het vergroten van de mobiliteit van 
bezoekers, het verbeteren van de informatievoorziening en wayfinding, de doorontwikkeling van het concept CycleSeeing, 
verdere afstemming op het gebied van evenementen, het continueren van de marketing en promotie activiteiten en het 
voorzetten van de inspanningen op het gebied van human capital en destinatieontwikkeling. 
 
Het programma Amsterdam Bezoeken, Holland Zien gaat zijn laatste projectjaar in van de derde fase (2017-2020). In dit laatste 
jaar zal het productontwikkelingsbudget een belangrijke plek in nemen, en zal het bezoekersonderzoek MRA in zijn nieuwe vorm 
gestalte krijgen. Ook zal bekeken worden of en zo ja hoe na 2020 de samenwerking voor wat betreft marketing en promotie 
richting internationale bezoekers gecontinueerd zal worden. 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

Een paar voorbeelden van concrete acties of resultaten die in 2020 gerealiseerd gaan worden: 
o uitvoering gebiedsgerichte aanpak Amstelland / Meerlanden of Nieuwland (vast te stellen in het BO Economie van Maart 

2020)                                                                                                                                                       
o realisatie van 5 prioritaire acties (vast te stellen in het BO Economie van Maart 2020) 
o een regionale evenementen strategie                                                                                                                     
o instellen en uitvoeren (toekennen) van een productontwikkelingsbudget vanuit Amsterdam Bezoeken, Holland Zien, 

waar ondernemers, culturele instellingen, promotieorganisaties en gemeenten aanvragen kunnen doen voor 
cofinanciering van toeristische productontwikkeling  

o vernieuwde (continu) bezoekersonderzoek MRA zal in werking treden 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Robbert Berkhout (Platform Economie), Wimar Jaeger (Platform Economie) en Ellen Verheij  
Platform Economie 
Remco Rienties (Programmamanager, MRA Bureau), Tim Putting (Programmasecretaris, MRA Bureau) 
Werkgroep Toerisme in de MRA / Programmateam Strategische Agenda Toerisme 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

 

https://www.metropoolregioamsterdam.nl/artikel/20180313-strategische-agenda-toerisme-in-de-mra-2025 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
            1.11 

Het versnellen van de woningbouwproductie in 
de MRA voor 60.000 nieuwe woningen van 2017 
t/m 2020. 

 
 

 
€ 60.000 

  
€ 50.000 

 
€ 60.000 

 
 
 

Focus 
 2020 

Uitvoering Actieprogramma Woningproductie MRA 2018-2025 om de urgente woningbouwopgave/ gebiedsontwikkeling tot 2025 te 
realiseren (gem. 15.000 per jaar), met oog voor zowel tempo en kwaliteit van de woningproductie in intensieve samenwerking met 
marktpartijen en corporaties.  

 

De bouwproductie de komende jaren hoog houden om te voorkomen dat het woningtekort kleiner wordt i.p.v. groter, is een 

zeer urgente opgave. We hebben in het Actieprogramma Woningproductie 2018-2025 MRA afgesproken tot 2025 ruim 105.000 

woningen te bouwen (15.000 per jaar), dit is ook onderdeel van de Woondeal met BZK. Om deze productie te halen, moeten we 

gezamenlijk keihard werken aan oplossen van knelpunten. Steeds vaker zijn het complexe binnenstedelijke 

gebiedsontwikkelingen, waar een integrale opgave ligt (betaalbaar, duurzaam, bereikbaar, etc) en dus een integrale aanpak 

nodig is. 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

Stimuleren en monitoren van de productie met als doel 15.000 woningen per jaar te bouwen, door o.a.:  

o Organiseren en faciliteren inzet flexibele schil  

o Organiseren en faciliteren implementatie planningssysteem.  

o Advisering wegnemen knelpunten en faciliteren inzet knelpuntenbudget Provincie Noord-Holland en rijksbudget 

transformatiefaciliteit.  

o Aansluiting van woningbouwprogramma’s op de kwalitatieve woningbehoefteraming, rekening houdend met 

energietransitie/circulair (convenant energieneutraal en circulair), mobiliteit en de arbeidsmarkt.  

o Uitvoering geven aan Regionaal programma en regionaal convenant Cirkelstad om energieneutraal en circulair 

bouwen en renoveren haalbaar te maken. (gezamenlijke actie met programma Circulair & Energietransitie)  
 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Laurens Ivens, Maaike Veeningen (Platform Ruimte) 
Platform Ruimte 
Lex Brans (Programmamanager, MRA Bureau), Lisan Wilkens, Jan Jaap Visser 
p.m. 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
     2.5 t/m 2.8 

De MRA richt zich op een betere aansluiting van 
onderwijs op de arbeidsmarkt en het permanent 
scholen en opleiden van werknemers, om 
permanent een goed opgeleide 
beroepsbevolking te hebben in een snel 
veranderende economie 

 
€ 400.000 

   
€ 250.000 

 
€ 400.000 

 
 
 

Focus 
 2020 

In de afgelopen jaren is regionaal sterk ingezet op initiatieven waarin onderwijsinstellingen en regionaal bedrijfsleven 
gezamenlijk vormgeven aan opleidingen (met name op MBO-niveau) die goed aansluiten op de vraag vanuit de markt. Hiermee 
is een stevig fundament onder het regionaal onderwijs&arbeidsmarktbeleid gelegd. Dit beleid zal het komend jaar gecontinueerd 
worden, waarbij sterk ingezet wordt op acute knelpunten op de arbeidsmarkt (zoals coderen t.b.v. ICT-sector) en op banen van 
de toekomst (circulair bouwen, energietransitie etc.). Hiertoe is in 2019 een strategische agenda opgesteld, die in 2020 zal 
worden uitgevoerd.  
Enkele voorbeelden van acties uit deze agenda: 

o Verduurzamen en bevorderen kennisontwikkeling van de bestaande onderwijsinfrastructuur met PPS-en.  
o Verduurzamen House of Skills, als groeiend antwoord op de 500.000 banen op middelbaarberoepsniveau die de 

komende 20 jaar door technologisering zullen verdwijnen of veranderen (MecKinsey, 2017).  
o Ontwikkeling van het programma TechConnect van de AmsterdamEconomicBoard, met de ambitie om 50.000 banen in 

het kleinere MKB te ondersteunen in hun digitale transitie.  
o Maatregelen gericht op bewustwording werkgevers en werknemers rond arbeidsmarkttransities.  
o Bevordering arbeidsmobiliteit en arbeidsparticipatie met een inclusieve arbeidsmarkt als uitgangspunt.  
o Experimenteren met tegengaan van onzekerheid voor de middengroepen.  
o Stimulering anticyclisch investeren in Human Capital met de triple helix.  

 
 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

o House of Skills:  
 Versnelde scholing en matching van 5.000 personen uit het lagere en middensegment van de arbeidsmarkt, met 

focus op de volgende maatschappelijke opgaven van de MRA: Bouwopgave, bereikbaarheid, circulaire 
economie, energietransitie, toerisme, onderwijs, zorg.  

 Het ontwikkelen van een vraag gedreven netwerk van > 400 bedrijven, zowel MKB als grotere bedrijven., die 
samen zorgen voor minimaal 1.000 matches waarbij het gaat om 250 – 500 intersectorale matches 

 Het creëren van een gecontroleerde omgeving (een ‘living lab’) waarbinnen 20 nieuwe matchings- experimenten 
uitgevoerd worden, die leiden tot 2.500 gevalideerde certificaten voor verworven vaardigheden (matchings-
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paspoorten 
o Publiek-Private samenwerking middelbaar onderwijs (PPS):  een verdere intensivering van de samenwerking tussen de 

28 PPS (MBO’s,  ROC’s) in de MRA 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Gerard Ram (Platform Economie) 
Platform Economie 
Annelies Spork (Programmamanager, Amsterdam) 
Werkgroep Onderwijs & Arbeidsmarkt 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

 

https://www.metropoolregioamsterdam.nl/pagina/20170126-house-of-skills 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
             
 
 
            2.9 

Het in triple-helix organiseren van de 
samenwerking overheden-bedrijfsleven-
kennisinstellingen, met als doel de innovatie-
kracht te versterken, en het realiseren van de vijf 
maatschappelijke uitdagingen van de 
Amsterdam Economic Board. Via het 
organiseren van prijsvragen worden bedrijven 
en kennisinstellingen uitgedaagd om op 
bedrijfsmatige en innovatieve wijze bij te dragen 
aan het realiseren van de vijf Board-uitdagingen 

 
 
 
 
 

€ 2.290.000 

   
 
 
 
 

€ 2.440.000 

 
 
 
 
 

€ 2.290.000 

 
 
 

Focus 
 2020 

Vanuit de MRA wordt de Board-organisatie jaarlijks financieel ondersteund t.b.v. het realiseren van de vijf uitdagingen: 
Gezondheid, Mobiliteit, Human Capital, Digitale Connectiviteit en Circulaire Economie. In nauwe samenwerking met de Board zal 
in 2019 verder vorm gegeven worden aan: 

 Organiseren van State of the Region en in aanloop naar dat event mobiliseren van regionale stakeholders op een aantal 
concrete actielijnen binnen de vijf uitdagingen.  

 Verdere regionalisering van Board-activiteiten (“Board on Tour”) 

 Het samen met de Board organiseren van een prijsvraag 

 Vanuit de MRA wordt voor een bedrag van € 1,4 mln (+ inflatiecorrectie) bijgedragen in de basis financiering  van de Board 
(personeel, apparaatskosten, communicatie etc.). €  750.000 is gereserveerd voor een prijsvraag t.b.v. een innovatieve 
oplossing op één van de vijf Board-uitdagingen.  

 

Concreet 
Resultaat 

2020 

o Financiering van de board-uitvoeringsorganisatie 
o Realisatie van een prijsvraag voor een innovatieve oplossing voor een van de vijf Board-uitdagingen  
o In iedere deelregio (7) een netwerkbijeenkomst in kader Board on Tour 
o Circulair: in 2025 het herontwerp van ten minste 20 product- en materiaalketens bewerkstelligd te hebben   
o Mobiliteit: minimaal 5 grote organisaties in de MRA werken actief aan slimme en schone bevoorrading.  
o Twee nieuwe actieve publiek-private samenwerkingen in de MRA op het gebied van Smart Mobility met minstens 15 

deelnemende partijen  
o Digitaal: Actief platform met minstens 50 actieve leden waarin wordt samengewerkt aan de ontwikkeling van de AMDEX.  
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Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Udo Kock (Platform Economie), Jaap Bond (Platform Economie), Wimar Jaeger (Platform Economie) 
Platform Economie, Amsterdam Economic Board 
Martin Bekker, Johan Bos 
- 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

https://www.amsterdameconomicboard.com/ 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
           2.10 

Samen met universiteiten en hogescholen 
uitvoering geven aan het programma Open 
Amsterdam, gericht op het aantrekken van 
internationaal talent. Via INAmsterdam 
ondersteuning geven aan de Internationale 
nieuwkomers 

 
 

€ 350.000 

   
 

€ 350.000 

 
 

€ 350.000 

 
Focus 
 2020 

Onder regie van IN Amsterdam uitvoering geven aan het programma ‘open amsterdam’, gericht op het aantrekken van 
internationaal talent. Dit door het wegnemen van belemmeringen en het bieden van voorzieningen, zoals internationale scholen,  
huisvesting en goede, meertalige informatievoorzieningen over woonmogelijkheden in de metropoolregio en wet- & 
regelgeving. Ook wordt een bijdrage gegeven aan de servicedesk van IN Amsterdam.  
 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

o In beeld brengen veranderend profiel van expat naar international (facts&figures) 
o Uitbreiding dienstverleningovereenkomsten IN-Amsterdam met meer MRA-gemeenten (minimaal 1 per jaar)      
o Positionering MRA als “living area” (incl mapped out tool tbv inzichtelijk maken reisafstanden) 
o Versterken  MRA-netwerk van internationale 5 communities (gemeenten, dienstverleners, bedrijven en  internationale 

communities)   
o Verdere realisatie Deltaplan Internationaal Onderwijs  (tot op heden 2300 extra plaatsen gerealiseerd; komende jaren 

resterende 1300  realiseren)                                                  

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Robbert Berkhout (Platform Economie) 
Platform Economie 
Noor Hulskamp 
p.m. 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

http://www.iamsterdam.com/en/our-network/in-amsterdam 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
 
 
 

   3.1, 3.2 en 3.5 

Een actieprogramma opstellen en uitvoeren voor 
het metropolitane landschap 

 
 

   € 160.000  € 20.000 € 160.000 

Onderzoek doen naar een landschapsfonds en 
een landschapscompensatieregeling voor de 
MRA 

  
€ 50.000 

  
€ 80.000 

 
€ 50.000 

Een curator aanstellen voor het landschap, te 
beginnen met Waterland als voorbeeldproject, 
die in 10 jaar tijd het landschap op de kaart zet 
voor recreanten en toeristen 

  
€ 20.000 

  
€ 40.000 

 
€ 20.000 

 
 
 
 
 

Focus 
 2020 

De grote uitdagingen én kansen voor het landschap in de MRA liggen in de verschillende ruimtelijk-economische transities die 
zich voltrekken, zoals verstedelijking, de energietransitie, klimaatadaptatie, intensivering van de landbouw en de groeiende 
vrijetijdseconomie. Uitgangspunt is wederkerigheid: het landschap kan waarde toevoegen aan andere programma’s, vaak door 
het metabolisme van de stad te verbeteren. Andersom kan integrale samenwerking helpen het landschap te versterken. Het 
portefeuillehoudersoverleg Metropolitaan Landschap (PHO ML) zet daarom in op meer samenhang van bovengenoemde 
opgaven met de waarden van het landschap in de beleid op MRA-niveau en binnen gemeenten, regio’s en provincies.  
 
Het uitvoeren van het programma Metropolitaan Landschap omvat o.a.: 

a) Het uitvoeren van lopende projecten binnen het programma (in MRA Agenda: Actieprogramma ML), waaronder o.a. het 
ontwikkelen van Buitenpoorten en regionale samenwerking op het gebied van evenementen. 

b) Het doorvertalen van INTENS tot een ontwikkelperspectief voor de verschillende landschappen in de MRA  
c) Het opstellen en uitvoeren van een communicatiestrategie en de ontwikkeling van verschillende instrumenten in 

samenhang met een verdere uitbouw van de website, bijvoorbeeld met een film. 
d) Overige proceskosten ten behoeve van activiteiten van het portefeuillehoudersoverleg Metropolitaan Landschap gericht 

op intensivering van de samenwerking met partners, zoals bestuurlijke bijeenkomsten, symposia etc. 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

De volgende sporen staan centraal in 2020: 
o Implementatie en uitwerking van de dilemma’s, opgaven en principes die met INTENS zijn opgehaald, op verschillende 

schaalniveaus (MRA-breed, en –programma’s; binnen gemeenten, regio’s en provincies, richtingen het rijk en richting 
specifieke gebiedsprogramma’s of -projecten). De MRA heeft hier een ondersteunende en agenderende rol in. Om dit 
goed te kunnen doen is een duidelijke positionering nodig. Prioriteit ligt bij de MRA Agenda 2.0 en 
Verstedelijkingsstrategie. 

o Het opstellen van een ontwikkelingsperspectief voor de verschillende MRA landschappen, dat vanuit het niveau van de 
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MRA de onderscheidende kwaliteiten benoemt en verbeeldt en daarmee richting geeft aan de functie van de 
verschillende landschappen. 

o Het uitwerken van een model voor de financiering van investeringen en beheer, inclusief een voorstel voor de 
governance. Aandachtspunt hierbij is de relatie me de positie van de recreatieschappen. Hierbij hoort ook een voorstel 
voor een bestedingskader in de vorm van een investeringsprogramma landschap. 

o Het verder laden, uitwerken en uitdragen van de waarden van het landschap, met als basis het cultuurhistorische 
landschapsnarratief, samen met het programma cultuur. 

o Vanuit een duidelijke positionering een communicatiestrategie opstellen, gericht op kennisdeling, verbeelding en 
inspiratie, exposure e zo sturing te geven aan het proces 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Esther Rommel, Gerard Slegers,  Luzette Kroon, Thijs Kroese (PHO Landschap) 
Platform Ruimte / PHO Landschap 
Marijn Bos (Programmamanager, Provincie NH), Rob van Aerschot (Programmamanager, Haarlemmermeer) 
p.m. 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
           
            3.10 

De MRA-partners geven uitvoering aan de 
Cultuurimpuls MRA, die zich richt op afstemming 
en versterking van het cultuuraanbod en 
toeristische profilering op MRA-schaal, en 
nieuwe functies voor leegstaande monumenten 
en erfgoedstructuren biedt 

 
 

€ 75.000 

   
 

€ 0 

 
 

€ 75.000 

 
 
 

Focus 
 2020 

De partners binnen de Metropoolregio Amsterdam op het gebied van kunst, cultuur en erfgoed werken binnen het programma 
Kunst, Cultuur en Erfgoed samen aan het bevorderen van de cultuurparticipatie en het faciliteren van toekomstbestendige 
cultuur en erfgoedsectoren in de gehele regio. Hierbij wordt gekeken naar het bevorderen van samenwerking, zichtbaarheid en 
toegankelijkheid, cultuureducatie en talentontwikkeling, ruimte en duurzaamheid en erfgoed. 
 
In 2020 ligt de nadruk op acties binnen de programmalijnen: 
- Samenwerking 
- Toegankelijkheid 
- Cultuur aan de basis 
- Ruimte 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

Een selectie uit de resultaten die zijn voorzien voor 2020 (zie voor meer resultaten het programma in de eerste link):  
o Oplevering van een online database Kunst, Cultuur en Erfgoed MRA 
o Uitvoering Proeftuin Bereikbaarheid & Promotie Cultuur MRA 2019-2020 
o Presentatie verkenning regionaal cultuureducatiebeleid + ondertekening convenant met het Rijk 
o Tot stand komen broedplaatsen (aantal nog te bepalen) in Almere, Zaanstad en Hilversum 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Marja Ruigrok (Platform Economie), Jeroen Verwoort (Platform Economie),  
Platform Economie 
Araf Ahmadali (Programmamanager, Amsterdam) 
Werkgroep Kunst, Cultuur en Erfgoed in de MRA, verbindingen met o.a. Programmateam Toerisme 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

https://www.metropoolregioamsterdam.nl/artikel/20181102-cultuur-en-erfgoed-op-de-kaart-in-metropoolregio-ams) 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
     
 
 
 
 
      4.1, 4.5 en 4.7 

Circulaire inkoop  
 
 
 
 
 

€ 190.000 

   
 
 
 

Destijds 
onderdeel 
van budget 
van alle CE 

acties 

 
 
 
 
 
 

€ 190.000 

Een plan opstellen met koplopers in het 
bedrijfsleven voor het circulair maken van 
grondstoffenketens in de regio 

  

De MRA wijst plekken aan voor tijdelijke opslag 
van hoogwaardige bouwmaterialen die 
vrijkomen bij sloop en zet een digitale 
marktplaats op om dit sloopafval op regioschaal 
weer te verhandelen 

  

Onderzoeken van de regionale afvalinzameling- 
en verwerking en voorstellen doen voor 
verbetering 

  

 
 
 

Focus 
 2020 

Inzet is gericht op het faciliteren van MRA partners, het afstemmen en aanjagen van samenwerking in de afval reductie en 
uitwerken business cases samen met bedrijfsleven. Conform het Rijksprogramma moet in 2030 50% van alle reststromen 
opnieuw en herbruikbaar in de economische kringloop zijn opgenomen. Aan deze doelstelling, dragen wij op MRA schaal bij.    
Het onderdeel bouw en sloop vormt een belangrijk onderdeel in de werkagenda 2020. We werken toe naar Circulair bouwen 
(nieuwbouw) in 2022. Ook bereiden we voor dat bij renovatie van bestaande woningen, parallel aan komende maatregelen 
energie transitie, ciculaire materialen toegepast kunnen worden. Gezamenlijk met het programma bouwen en wonen is het 
regionaal convenant cirkelstad onderschreven om in de komende jaren concrete bouw pilots uit te werken. 
Biomassa staat vanuit ook het klimaat akkoord onder grote aandacht en druk. Hier is onderlinge afstemming door MRA partijen 
van essentieel belang. Inzet wordt bepaald door samenwerking om Business cases tot stand te brengen. En gerichte kennis 
overdacht naar MRA partijen. Geldt ook voor textiel en plastics. 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

Te verwachten resultaten voor Circulaire Inkoop: 
o 5 regionale inkooptrajecten worden afgerond 
o b. begeleiden adoptie van 15 inkoop pakketten door MRA partijen 
o voortgang en afstemming met directeuren MRA partijen  
o lobbytraject herziening BBV 
o afstemmen met Bedrijfsleven over Inkooptrajecten  
o samenwerking catalogus circulaire projecten – Circulair Friesland 
o uitwerking draagvlak indicatoren 
o Aanhaking landelijk traject impactindicatoren ter verwerking meetmethodiek roadmap 
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 Te verwachten resultaten circulair bouwen: 
o vervolg (vanuit 2019) begeleiden MRA partijen met werken via een materialen paspoort. 

 Regionale bijeenkomst en uitreiking Materialenpaspoort 
o concrete bouw pilots via Regionaal Programma Cirkelstad. Met de bedoeling vanaf 2022 tot circulair bouwen te komen 

 Start intervisiesessies met corporaties, gemeenten en marktpartijen 
 Kennisbijeenkomsten jaarlijks 
 Opsporen /wegnemen belemmerende regelgeving/beleidsinstrumenten 
 Uitwerken innovatieve businessmodellen/rekenmodellen 

o Vanuit Werkgroep Circulair Bouwen en Slopen 
 Implementatie CB ‘ 23 in de MRA 
 Advies over fysieke Grondstoffen/bouwhubs  

Te verwachten resultaten grondstoffenstromen: 
o advies inzet MRA rond biomassa installaties 
o bestuurlijk vastleggen biomassa kader (MRA rol en inzet)  
o netwerk 

 Link met trajecten van MRA Programma’s Landschap, voedselverspilling en biomassa in veenweidegebieden. 
 Deelname rijks traject Routekaart Biomassa  

o Op basis van de vastgelegde textiel verklaring worden recycling projecten textiel (business cases) uitgewerkt. 
o Samenwerking met the Dutch circulair textiele falley 
o Vanuit de werkgroep begeleiding op boven genoemde onderdelen 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Marja Ruigrok (Platform Economie), Jop Fackeldey (PHO Duurzaamheid) 
Platform Economie / PHO Duurzaamheid 
Yolanda Musson (Programmamanager, Almere), Lex Hendriksen (Programmamanager, Haarlem) 
p.m. 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
 
 
 
 

     4.2, 4.3 en 4.4 

Roadmap opstellen voor versnelling en 
vereenvoudiging van vergunningverlening en 
aanpassing wetgeving 

 
 
 
 
 

€ 110.000 
 
 
 

   
 
 

Destijds 
onderdeel 
van budget 
van alle CE 

acties 

 
 
 
 
 

€ 110.000 
 

De Westas, grondstoffenrotonde Zaanstad, Gooi 
en Vechtstreek, Schiphol Trade Park en Floriade 
Almere aanwijzen als pilotgebieden voor 
circulaire economie 

  

Een MRA-brede grondstoffenatlas opstellen, met 
grondstoffenanalyse 

  

 
 
 

Focus 
 2020 

Gebiedsontwikkeling drukt uit dat duurzaamheid integraal, als harde ontwerp en inrichtingseis in gebiedsuitwerkingen wordt 
verankerd. In volledige samenhang met wonen, mobiliteit, werk, leefomgeving. 
 
De ambities van ons programma zijn scherp.  Kwantitatief monitoren op voortgang is voor de programma uitwerking een must. 
We doen dit in afstemming met Amsterdam /het Rijk en andere actoren. 
 
De communicatie inzet is primair gericht om MRA partijen te verbindende het MRA programma en om hierop af te stemmen. In 
de 2e helft 2019 wordt een communicatieplan opgeleverd at de definitieve inzet bepaald. 
 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

Te verwachten resultaten Platform belemmerende wet- en regelgeving: 
o kwartaalbijeenkomsten van het platform waarin. concrete cases worden opgepakt samen met het Rijk en andere 

betrokken actoren 
o inbreng in mede organiseren van 1 of 2 bijeenkomsten gericht op ondernemers 
o uitbreiding van het functionaliteiten loket waar belemmering gemeld kunnen worden. MRA is hierin partner met andere 

overheden (vastlegging, registratie, monitoring)  
 
Te verwachten resultaten voor de gebiedsontwikkeling: 

o voortgang samenwerking met Floriade Almere als voorbeeld integrale gebiedsuitwerking in de praktijk 
o gebiedsgerichte aanpak duurzaamheid uitwerken voor een in 2019 nog te bepalen project. (mogelijk Achtersluispolder). 

benoemen inbreng  
 Aanhaking MRA op Circulaire gebiedsontwikkeling traject Amsterdam 
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 Aanhaking kennisuitwisseling en ontwikkeling traject C-creators en SADC  
o coördinatie voormalige Westas partners (conform in 2019 te nemen bestuurlijk besluit) 

 
Te verwachten resultaten monitoring & Data: 

o Monitoring: 
 deelname aan de Amsterdamse begeleidingsgroep LCA’s en indicatoren 
 impactmeeting waardeketen Bouw en Biomassa voor de MRA 
 onderzoek afvalbewegingen meting op MRA-niveau 

o Data:  
 ondertekening Dataconvenant zomer 2020 
 bijdragen/samenwerking rondom Dataplatform Circulaire Economie van CTO office 

 
Te verwachten resultaten lobby en communicatie: 

o actueel houden website MRA duurzaam. 
o verzorgen rond 10 nieuwsbrieven als verbinder tussen MRA inzet en gemeenten. 
o organiseren Innovatiecongres 
o in afstemming met onder meer Amsterdam gerichte lobby EU (doorlopend en na gelang capaciteit). 
o verspreiden roadmap circulair inkoop in het Engels. 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Marja Ruigrok (Platform Economie), Jop Fackeldey (PHO Duurzaamheid) 
Platform Economie / PHO Duurzaamheid 
Yolanda Musson (Programmamanager, Almere), Lex Hendriksen (Programmamanager, Haarlem) 
p.m. 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
            
   
 
 
     4.8, 4.9 en 4.10 

Opstellen en uitvoeren van een regionale 
programma voor energie waarin de MRA-
partners invulling geven aan het landelijke 
Energieakkoord en een bijdrage aan de 
Nationale Energieatlas. 

 
 

 
 

€ 130.000 

 
 
 

 
 

€ 32.500 

 
 

€ 130.000 

Opschalen van pilots van slimme en flexibele 
energiesystemen zoals smart grids, waarbij 
vraagsturing en energieopslag een rol spelen 

 € 50.000  € 50.000 € 50.000 

Uitbreiden en verknopen van 
warmte/koudenetwerken in de MRA voor 
grotere efficiëntie en aansluiting van 300.000 
extra woningequivalenten. 

 € 50.000  € 57.500 € 50.000 

 
 
 

Focus 
 2020 

In 2020 ligt de focus op vier kernrollen voor de MRA (waarvan de uitvoering overigens veelal zal zijn belegd bij andere partijen 
dan het MRA-bureau dan wel in nauwe samenwerking met allerlei stakeholders wordt opgepakt): 
1. Via MRA-acties input leveren voor trajecten van provincies en gemeenten zoals de RES-sen en de vorming van Invest.MRA. 

2. Werken aan integraliteit door op MRA-niveau verbindingen te leggen met thema’s als bouwen en wonen, mobiliteit, 

landschap, ruimte, onderwijs en arbeidsmarkt.  

3. Door gezamenlijk zaken op te pakken en slim samen te werken ondersteuning bieden aan gemeenten die worstelen met 

beperkte menskracht en expertise.  

4. Vanuit de regio inzetten op een eenduidige en krachtige lobby richting het rijk.  

Communicatie en informatie-overdracht kan worden gezien als vijfde rol, maar is vooral dienend aan deze vier kernrollen.  
 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

o Lopende acties / programma’s. Voorbeelden daarvan zijn: 

o Het Warmte & Koude programma 

o Smart Energy Systems  

o Een meer integrale aanpak van duurzaamheid: 

o Regionale inzet op energieneutrale, circulaire en klimaatbestendige nieuwbouw en verduurzaming van de 
gebouwde omgeving (i.s.m. PHO Bouwen en Wonen en programma klimaatadaptatie); 

o Keuzes over omgaan met schaarse ruimte in de MRA en ruimtelijke claims vanuit o.a. wonen, landschap, 
economie, mobiliteit, energie-opwek en energie-infrastructuur (via aansluiting op RES-trajecten, Regionale 
Mobiliteitsplan en samenwerking met bijv. NZKG, Rijk en netbeheerders) 
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o Regionale aanpak verduurzaming mobiliteit (via aansluiting op Regionale Mobiliteitsplan en samenwerking met 

Platform Mobiliteit, Vervoerregio, Amsterdam Economic Board, provincies) 

o Verduurzaming toerisme en recreatie (i.s.m. Platform Economie) 

o Verduurzaming bedrijventerreinen en kantoorlocaties (i.s.m. Platform Economie, Plabeka, PHB, SADC) 

o Opstellen en uitvoeren van MRA-strategie op datacentra (i.s.m. Platform Ruimte, Economie, Plabeka, 

programma klimaatadaptatie) 

o Regionale aanpak verduurzaming landbouw en landgebruik (i.s.m. Platform Ruimte en PHO Metropolitaan 

Landschap) 

o Nieuwe speerpunten: 

o Inzet met House of Skills, regionale overheden, onderwijsinstellingen en bedrijfsleven op opstellen en uitvoeren 

van Human Capital Agenda energietransitie en circulaire economie. Met elkaar vormgeven van brede inzet op 

voldoende beschikbaarheid van ‘human capital’ voor het realiseren van duurzaamheidsambities. 

o In aansluiting op provincies, NZKG en netbeheerders inzetten op  toekomstbestendige energie-infrastructuur. 

o Inzet met Platform Economie, NZKG en Amsterdam Economic Board op het stimuleren van publiek-private 

investeringen in een duurzame economie MRA, bijv. via inzet op het verlagen van de drempel voor (risicovolle) 

investeringen in oplossingen voor complexe publiek-private opgaven.  

Bestuurlijk trekker(s): 
 

Bestuurlijke afstemming: 
Ambtelijk trekker(s): 

Ambtelijke afstemming: 

Jop Fackeldey, Sanne Munnickendam, Edward Stigter, Marieke van Doorninck, Jan Hoek (Platform Ruimte / PHO Duurzaamheid),  
Robbert Berkhout (Platform Economie) 
Platform Ruimte / PHO Duurzaamheid 
Edwin Oskam (Programmamanager, Amsterdam) 
p.m. 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
            5.1 

Uitbreiding en verbetering knooppunt Schiphol 
Plaza 
 

 
 

 Gefinancierd 
met externe 

middelen 

Gefinancierd 
met externe 

middelen 

Gefinancierd 
met externe 

middelen 

 
 
 

Focus 
 2020 

Over het Multimodale Knooppunt Schiphol (MKS) is al eerder met het Rijk, Schiphol en NS al afgesproken om de perrons op het 
treinstation te voorzien van meer doorgangen en het busstation op Schiphol Plaza aan te pakken, omdat de capaciteit 
onvoldoende is en er voor de reizigers gevaarlijke situaties ontstaan. In het najaars BO MIRT van 2019 worden over de uitvoering 
concrete afspraken verwacht. 
 
 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

Onder voorbehoud van besluitvorming in BO MIRT 2019 wordt de MIRT Verkenning MKS uitgevoerd wordt gefaseerd de 
uitvoering in 2020 en 2021 ter hand genomen. 
 
Na besluitvorming in BO MIRT zal de uitvoering door de projectgroep MKS worden begeleid door de stuurgroep MKS met 
bestuurders van de betrokken partners (0.a. Vervoerregio, Haarlemmermeer, Schiphol, NS). Vanuit de stuurgroep wordt 
teruggekoppeld naar het platform Mobiliteit en de programmaraad SBAB. 
 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Marja Ruigrok (Plaform Mobiliteit) 
Platform Mobiliteit 
Peter van Halteren 
p.m. 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
            5.3 

Een aantrekkelijk, metropolitaan fietsnetwerk 
tot stand brengen door onder meer het 
aanleggen van ontbrekende schakels en 
verbetering van bestaande routes  

 
 

 Gefinancierd 
met externe 

middelen 

Gefinancierd 
met externe 

middelen 

Gefinancierd 
met externe 

middelen 

 
 
 

Focus 
 2020 

Met het programma Metropolitane Fietsroutes werken we in 2020 op ongeveer 10 plekken in de regio aan de aanleg en 
verbetering van routes. Het gaat om routes in Almere, de IJmond, rond Schiphol, tussen Haarlem en Amsterdam en aan de 
binnenring van Amsterdam en op diverse plekken in Amstelveen. Het is het doel om tegelijkertijd de rijtijd te bekorten, het 
fietscomfort te verhogen en de verkeersveiligheid te vergroten.  
 
Met de aanpak van de 10 knelpunten wordt daarbij in totaal zo'n 10 km aan fietspaden verbeterd of nieuw aangelegd. Daarbij 
gaat het om het asfalteren, verbreden en verlichten van routes en om zaken als kruispuntaanpassingen en bewegwijzering. 
  
Voortgang en doorontwikkeling van het MRA Fietsroutenetwerk vanuit het programmateam MRA Fietsroutenetwerk vindt plaats 
in het platform Mobiliteit. 
 
 

 
Concreet 

Resultaat 
2020 

De aanpak van knelpunten op 10 plekken in de regio (aanleg en verbetering routes) 
 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Marja Ruigrok (Platform Mobiliteit), Bram Diepstraten, Ed Rentenaar (Platform Ruimte) 
Platform Mobiliteit 
Martijn Sargentini 
p.m. 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
            5.4 

Opstellen van een regionale 
bereikbaarheidsagenda voor alle soorten 
goederen via alle modaliteiten  

 
 

 Gefinancierd 
met externe 

middelen 

Gefinancierd 
met externe 

middelen 

Gefinancierd 
met externe 

middelen 

 
 
 

Focus 
 2020 

Voor de samenwerkingsagenda logistiek is een netwerkregisseur actief. Hij maakt nu een plan van aanpak m.b.t  de opgaven van 
de samenwerkingsagenda:  

 Passende ruimte voor schakels uit de logistieke ketens; 
 Het efficiënter faciliteren van logistieke stromen, en 
 Stillere, schonere en veiligere vervoersbewegingen 

In het nog te verschijnen Plan van Aanpak worden de resultaten voor 2020 opgenomen. 
 
De Samenwerkingsagenda Logistiek wordt voor wat betreft de MRA in het platform Mobiliteit geagendeerd. 
 
 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

In de loop van 2019 zal een Plan van Aanpak worden opgeleverd waar de beoogde concrete resultaten voor 2020 in zijn 
opgenomen. 
 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Marja Ruigrok (Platform Mobiliteit), Bram Diepstraten  
Platform Mobiliteit 
Ton Geuzendam, Richard Hoving 
p.m. 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
            5.7 

De MRA stelt een innovatie- en 
duurzaamheidsagenda 'smart mobility' op 

 
 

 Gefinancierd 
met externe 

middelen 

Gefinancierd 
met externe 

middelen 

Gefinancierd 
met externe 

middelen 

 
 
 

Focus 
 2020 

Het programma Smart Mobility is een proces programma dat vooral draait om kennis vergaren, netwerken en het verbinden van 
projecten. Het programma richt zich op logistiek, gebiedsontwikkeling, digitale en fysieke infrastructuur, voertuigtechnologie, 
data en mobility as a service.  
 
In het jaarplan 2020 zijn de volgende producten voorzien: Implementatie en doorontwikkeling leidraad gebiedsontwikkeling, 
scale up in residence, toekomstradar verkeers- en assetmanagement, handboek “van pilot naar opschaling”.  
 
 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

In het jaarplan 2020 zijn de volgende producten voorzien:  
- Implementatie en doorontwikkeling leidraad gebiedsontwikkeling 
- scale up in residence 
- toekomstradar verkeers- en assetmanagement 
- handboek “van pilot naar opschaling”.  

 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Adnan Tekin 
Platform Mobiliteit 
Julie van Heteren, David Uiterwaal 
p.m. 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
         
 
 
        
 
      6.1, 6.2 en 6.3 

 

Een regionaal plan uitwerken voor de 
waterhuishouding waarin maatregelen staan op 
het gebied van calamiteitenvoorzieningen, 
waterberging, meerlaagse waterveiligheid, 
waterkwaliteit, verzilting van de 
landbouwgronden, bodemdaling en beperking 
van het watergebruik 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

€ 170.000 

  
 
 
 
 
 
 
 

   € 100.000 

 
 
 
 
 
 
 
 

€ 170.000 
Provincies, gemeenten en waterschappen wijzen 
waterbergingslocaties aan om zware buien op te 
kunnen vangen. 

  

Borgen dat bij beslissingen over grote 
infrastructurele ingrepen en vestiging van grote 
watervragers de veranderende klimaatopgave 
wordt meegenomen in omgevingsvisies. 

  

 
 
 

Focus 
 2020 

De doelstelling van het programma blijft ongewijzigd een klimaatbestendige regio in 2050, zodat de MRA een internationaal 
concurrerende regio blijft met een aantrekkelijke leefomgeving waarin veilig gewoond, gewerkt en gerecreëerd kan worden. Met 
het programma wordt specifiek een bijdrage geleverd aan het koppelen van klimaatadaptatie met economische en ruimtelijke 
ontwikkelingen. Waarbij in MRA verband de bovenlokale opgaven gezamenlijk worden opgepakt. Het MRA programma ziet ook 
de meerwaarde in de verbinding met landelijke ontwikkelingen en het Rijk. 
De focus zal in 2019 en 2020 liggen op:  

 Nieuwbouwopgave 

 Vitale en kwetsbare functies 

 Klimaatadaptatie koppelen aan MRA programma’s en opgaven en verbinding met landelijke ontwikkelingen en het Rijk 

 Communicatie en bewustwording 
 

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

Activiteiten 2020:  
1. Klimaatbestendige nieuwbouw                                                    

 Voortdurend vernieuwen Handreiking Klimaatbestendige nieuwbouw 

 Implementatie Klimaattoets Klimaatadaptatie bij gemeenten 

 Mogelijk aansluiten pilots woningbouw met duurzaamheidsambities, conform convenant Duurzaamheidstop (integrale 
afweging energietransitie, circulaire economie en klimaatadaptatie maatregelen) 
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2. Vitale en kwetsbare infrastructuur 

 Onderzoek en analyse BRZO bedrijven 

 onderzoek en analyse klimaatbestendigheid infrastructuur en mobiliteit Voortdurend aanvullen en borging functielijst 
V&K voor gemeenten, tbv risicodialogen 

 Digitaliseren van kaartlagen 
3. Verkenning Resilience by design 
4. Communicatieactiviteiten 

 Organisatie We make the region Climateproof 2020 

 Actieve bewustwording en kennis delen, resultaten presenteren. 

 Inventariseren en aanbieden masterclasses aan MRA bestuurders en regio’s. 
5. Onderhoud en aanvullen MRA Klimaatatlas 
6. Afstemmen met andere ontwikkelrichtingen (Verstedelijking, economie en mobiliteit, landschap, OV-knooppunten) Extra 

inzetten op kansen binnen de MRA met andere ontwikkelrichtingen.  
7. Verbinding tussen MRA en landelijke ontwikkelingen 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Rolf Steenwinkel, Robbert Berkhout 
Platform Ruimte / PHO Duurzaamheid 
Joram de Ruiter, Lot Locher 
p.m. 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2018 Totaal 2019 

 
            7.2 

Structureel monitoren van relevante trends en 
ontwikkelingen op (inter)nationale en MRA-
schaal (MRA dashboard), met medeneming van 
signalen uit de samenleving 

 
€ 150.000 

   
€ 150.000 

 
€ 150.000 

 
 
 

Focus 
 2020 

Een belangrijk instrument om de economische ontwikkeling in de MRA periodiek te volgen zijn de jaarlijks de Economische 
Verkenningen. Deze worden ook in 2020 weer uitgevoerd – de presentatie is voorzien tijdens de ‘State of the Region’ (zie ook 
actie 2.9).  

Concreet 
Resultaat 

2020 

o Uitvoering en oplevering van het onderzoek “Economische Verkenningen MRA 2020” 
o Presentatie Economische Verkenningen (State of the Region en in de deelregio’s)                                                            

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

PM 
Platform Economie 
Martin Bekker (Secretaris Platform Economie) 
Werkgroep EVMRA 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

https://www.metropoolregioamsterdam.nl/pagina/20170304-economische-verkenningen-mra   
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2018 Totaal 2019 

 
          overig 

Lobby / Public Affairs (Europa, Den Haag)  
Gefinancierd vanuit algemene deel van de 

begroting 

 
€ 75.000 

 
€ 75.000 

Focus 
 2020 

Vanuit een aantal opgaven in de MRA-agenda is het van belang actief te zijn in de relatie met het Rijk (departementen en 2de 
kamer) en Europa. In deze relatie kan het gaan om beïnvloeding, financiën, kennis en positiebepaling.  

 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

o Bezoeken van 6 conferenties op thema's Metropool, Circulair, Mobiliteit door ambtenaren en bestuurders, aansluiting 
op kennisnetwerken 

o Meedoen aan 2 projectvoorstellen direct gekoppeld aan MRA-opgaven 
o Opdracht (trainee en een plus) met een advies over inzet MRA-dienstverlening in Brussel 
o Bekend maken/ pluggen van de MRA-agenda in Den Haag dmv een event, koppelen naar Kamerleden, zomerbezoeken. 
o Communicatie uitingen ondersteunend aan MRA-agenda en de inzet op internationale dossiers 

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

Marja Ruigrok (Portefeuillehouder Lobby/PA in de Agendacommissie) 
Agendacommissie van de MRA 
Koen Faber (Programmamanager Lobby / PA) 
Werkgroep Lobby / PA 

 
Link(s) voor meer 

achtergrond informatie 
 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

 
          overig 

Budget voor urgente nieuwe projecten  
€ 354.620 

 
€ 20.000 

  
€ 539.620 

 
€ 374.620 

 
 
 

Focus 
 2020 

Gedurende het jaar doen zich kansen voor die we als MRA willen grijpen. Ontwikkelingen waar op korte termijn op ingespeeld 
moet worden, of bedreigingen die om snelle actie vragen. Elk jaar heeft het Platform Economie daarom een budget om te 
besteden aan dergelijke projecten of activiteiten. Ook de acties waarbij momenteel in de begroting als kostenpost nog PM staat 
vermeld, zullen – indien zij tot uitvoering gaan komen en daarbij kosten worden gemaakt – na goedkeuring van het Bestuurlijk 
Overleg Economie vanuit dit budget worden gefinancierd. 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

o Financiering van urgente nieuwe projecten  
o nntb  

Bestuurlijk trekker(s): 
Bestuurlijke afstemming: 

Ambtelijk trekker(s): 
Ambtelijke afstemming: 

nvt 
Platform Economie / Platform Ruimte 
Martin Bekker (Secretaris Platform Economie), David Quarles van Ufford (Secretaris Platform Ruimte) 
AO Economie, AO Ruimte 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

 

- 
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Actie Omschrijving Economie Ruimte Mobiliteit Totaal 2019 Totaal 2020 

          overig MRA Verstedelijkingsstrategie   
 

   € 50.000  € 50.000 € 50.000 

 
 
 

Focus 
 2020 

De Verstedelijkingsstrategie omvat de volgende drie onderdelen:  
1) De hoofdlijnen voor het verstedelijkingsconcept van de MRA voor de middellange en lange termijn 
2) Een fasering (volgordelijkheid) en prioritering van integraal te ontwikkelen gebieden met bijbehorend afwegingskader en 

ijkmomenten (handelingsperspectieven investeringen) 
3) Een investeringsstrategie (bekostiging en fasering). 

Voor de Verstedelijkingsstrategie starten MRA en Rijk niet bij nul. Er wordt op dit moment aan diverse bouwstenen gewerkt, 
zowel aan MRA- als aan Rijkszijde. Daaronder vallen onder andere de nationale, provinciale en gemeentelijke omgevingsvisies, 
het gezamenlijke Rijk/regio ontwikkelperspectief van het gebiedsgerichte bereikbaarheidsprogramma ‘Samen bouwen aan 
Bereikbaarheid’, het Handelingsperspectief MRA Oost en de nieuwe MRA Agenda 2.0. Vanuit de MRA zijn de in het platform 
Ruimte geselecteerde sleutelgebieden voor grote gebiedsontwikkelingen belangrijke input voor de op te stellen 
Verstedelijkingsstrategie.  
 
Een samenhangende basis en een integraal afgestemd afwegingskader ontbreekt echter. Dat brengt schuurpunten, ingewikkelde 
afwegingen en keuzen met zich mee. In deze majeure strategische opgave gaat de Verstedelijkingsstrategie voorzien.  
In de komende jaren worden de verschillende bouwstenen geïntegreerd tot een omgevingsagenda. Afgesproken is dat in het 
voorjaar van 2020 de bestuurlijke partners (van Rijk en MRA) gezamenlijk besluiten wanneer en op welke wijze een synthese 
tussen lopende trajecten in de omgevingsagenda tot stand kan komen. 
 

Concreet 
Resultaat 

2020 

o Een gedragen verstedelijkingsstrategie voor de MRA, in samenwerking met het Rijk, met daarin een integraal afgestemd 
afwegingskader.  

Bestuurlijk trekker(s): 
 

Bestuurlijke afstemming: 
Ambtelijk trekker(s): 

Ambtelijke afstemming: 

Marieke van Doorninck (Platform Ruimte), Jan de Reus (Platform Ruimte/Mobiliteit), Hans Krieger (Platform Ruimte), Maaike 
Veeningen (Platform Ruimte/EZ) en Marja Ruigrok (Platform EZ/Mobiliteit) 
MRA Stuurgroep verstedelijkingsstrategie, Agendacommissie MRA 
Paul Menting 
Projectteam Verstedelijkingsstrategie 

Link(s) voor meer 
achtergrond informatie 

 

- 
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Bijlage 1: Overzicht van de begroting 

 

 

Uitgaven 2019 2020

Uitvoering werkplan MRA Platform Economie € 4.950.000 € 4.950.000

Uitvoering werkplan MRA Platform Ruimte € 1.200.000 € 1.200.000

Uitvoering werkplan MRA Platform Mobiliteit € 0 € 0

Uitvoering thema's Agendacommissie (Europa, Lobby, etc) € 75.000 € 75.000

MRA Bureau € 1.969.000 € 1.969.000

Algemene reserve € 46.847 € 119.612

totale uitgaven € 8.240.847 € 8.313.612

Inkomsten

Gemeenten: €1.53* per inwoner** € 3.688.943 € 3.795.886

Prov. Noord-Holland: gelijke bijdrage Amsterdam € 1.283.844 € 1.320.699

Prov. Flevoland: gelijke bijdrage Almere € 305.996 € 317.963

Gemeente Amsterdam: extra bijdrage Platform Economie € 1.439.532 € 1.439.532

Provincie Noord-Holland: extra bijdrage Platform Economie € 1.439.532 € 1.439.532

Vervoerregio Amsterdam: extra bijdrage Traineepool € 83.000 € 0

totale inkomsten € 8.240.847 € 8.313.612

**peildatum = 1 januari van het voorgaande jaar

*bedrag per inwoner wordt jaarlijks geindexeerd op basis van de inflatie in het laatst bekende jaar. 

Voor de berekening van de bijdrage in 2020 wordt daarom gewerkt met de inflatie over 2018 (1.72%)
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MRA Agenda 
actienummer 

Omschrijving MRA Agenda actie 
Begroting 
Economie 

2020 

Begroting 
Ruimte         

2020 

Begroting 
Mobiliteit    

2020 

  
Totaal 

Begroting    
2019 

Totaal 
Begroting    

2020 

  

  

  

Ruimte geven aan wonen en werken 

1.1 en 1.2 en 
programma 
Bouwen en 

Wonen 

Alle MRA-gemeenten maken afspraken over afstemming en 
programmering woningbouw. Alle MRA-gemeenten geven 
aan welke binnenstedelijke locaties komende 4-10 jaar ter 
beschikking komen. 

  € 440.000   
  

€ 430.000 € 440.000 

  

1.3 
Uitvoering geven aan de Vastgoedmarketingstrategie van de 
MRA om internationale investeerders aan te trekken. € 200.000       € 200.000 € 200.000 

1.5 

Transformatie van kantoren, bedrijven naar (tijdelijke) woon- 
en werkruimte met veel aandacht voor de leefkwaliteit, 
bijvoorbeeld door flexibelere bestemmingsplannen 

€ 230.000       € 270.000 € 230.000 

1.9 

De regionale hotelstrategie 2016-2020 op korte termijn 
herijken, en op middellange termijn uitbouwen tot een 
Regionale Accommodatiestrategie. 

€ 150.380       € 150.380 € 150.380 

1.10 

Gezamenlijk uitvoering geven aan de Strategische agenda 
Toerisme in de MRA 2025 en het daarbij behorende 
Actieprogramma Toerisme (incl. ABHZ) 

€ 450.000       € 450.000 € 450.000 

1.11              
(nieuwe actie) 

Het versnellen van de woningbouwproductie in de MRA voor 
60.000 nieuwe woningen van 2017 t/m 2020.   € 50.000     € 60.000 € 50.000 

Slimmer en innovatiever werken 

2.2 

De MRA-partijen maken op regionaal niveau afspraken over 
studentenhuisvesting en huisvesting voor pas 
afgestudeerden en internationale kenniswerkers (is tevens 
onderdeel van actie 1.1) 

via actie 2.10       € 0 € 0 
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MRA Agenda 
actienummer 

Omschrijving MRA Agenda actie 
Begroting 
Economie    

2020 

Begroting 
Ruimte         

2020 

Begroting 
Mobiliteit    

2020 
  

Totaal 
Begroting    

2019 

Totaal 
Begroting    

2020 

2.4 

Locaties aanwijzen in de nabijheid van de 
internetknooppunten in de MRA waar datacenters zich 
kunnen vestigen met aandacht voor energievoorziening en 
een optimale benutting van restwarmte.  

  
onderzoek 
afgerond     € 40.000 € 0 

2.5 t/m 2.8 

De MRA richt zich op een betere aansluiting van onderwijs op 
de arbeidsmarkt en het permanent scholen en opleiden van 
werknemers, om permanent een goed opgeleide 
beroepsbevolking te hebben in een snel veranderende 
economie 

€ 400.000       € 250.000 € 400.000 

2.9 

Het in triple-helix organiseren van de samenwerking 
overheden-bedrijfsleven-kennisinstellingen, met als doel de 
innovatie-kracht te versterken, en het realiseren van de vijf 
maatschappelijke uitdagingen van de Amsterdam Economic 
Board (gezondheid, mobiliteit, human capital, digitale 
connectiviteit en circulair). Via het organiseren van 
prijsvragen worden bedrijven en kennisinstellingen 
uitgedaagd om op bedrijfsmatige en innovatieve wijze bij te 
dragen aan het realiseren van de vijf Board-uitdagingen 

€ 2.290.000       € 2.440.000 € 2.290.000 

2.10 

Samen met universiteiten en hogescholen uitvoering geven 
aan het programma Open Amsterdam, gericht op het 
aantrekken van internationaal talent. Via INAmsterdam 
ondersteuning geven aan de Internationale nieuwkomers 

€ 350.000       € 350.000 € 350.000 

De leefkwaliteit verbeteren 

3.1 
Een actieprogramma opstellen en uitvoeren voor het 
metropolitane landschap.   

€ 160.000 
    

€ 20.000 € 160.000 

3.2 
Onderzoek doen naar een landschapsfonds en een 
landschapscompensatieregeling voor de MRA.    

€ 50.000 
    

€ 80.000 € 50.000 
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MRA Agenda 
actienummer 

Omschrijving MRA Agenda actie 
Begroting 
Economie    

2020 

Begroting 
Ruimte         

2020 

Begroting 
Mobiliteit    

2020 
  

Totaal 
Begroting    

2019 

Totaal 
Begroting    

2020 

3.3 

Een regionaal plan voor afstemming van evenementen 
waarbij rekening wordt gehouden met een optimale 
verdeling van overlast en inkomsten die bijdragen aan het 
beheer van gebieden. 

  

afgerond 

    

€ 40.000 € 0 

3.4 
Een verkenning uitvoeren naar de metropolitane potentie 
van het Markermeer-IJmeer voor de doelstellingen van de 
MRA.    

afgerond 
    

€ 40.000 € 0 

3.5 

Een curator aanstellen voor het landschap, te beginnen met 
Waterland als voorbeeldproject, die in 10 jaar tijd het 
landschap op de kaart zet voor recreanten en toeristen.   

€ 20.000 

    

€ 40.000 € 20.000 

3.6 

De MRA-partners voeren een quick scan uit voor lopende 
landschappelijke projecten (zoals de Markermeerdijken) om 
na te gaan in hoeverre de in deze agenda gemaakte keuzes 
en acties daarin meegenomen worden.  

  

afgerond 

    

€ 10.000 € 0 

3.10 

De MRA-partners geven uitvoering aan de Cultuurimpuls 
MRA, die zich richt op afstemming en versterking van het 
cultuuraanbod en toeristische profilering op MRA-schaal, en 
nieuwe functies voor leegstaande monumenten en 
erfgoedstructuren biedt 

€ 75.000 

      

€ 0 € 75.000 

Versnellen van de transitie naar een schone economie 

4.1 
Een plan opstellen met koplopers in het bedrijfsleven voor 
het circulair maken van grondstoffenketens in de regio.  

€ 300.000 

    

  

€ 300.000 € 300.000 
4.2 

Roadmap opstellen voor versnelling en vereenvoudiging van 
vergunningverlening en aanpassing wetgeving    

4.3 

De Westas, grondstoffenrotonde Zaanstad, Gooi en 
Vechtstreek, Schiphol Trade Park en Floriade Almere 
aanwijzen als pilotgebieden voor circulaire economie.   
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MRA Agenda 
actienummer 

Omschrijving MRA Agenda actie 
Begroting 
Economie    

2020 

Begroting 
Ruimte         

2020 

Begroting 
Mobiliteit    

2020 
  

Totaal 
Begroting    

2019 

Totaal 
Begroting    

2020 

4.4 
Een MRA-brede grondstoffenatlas opstellen, met 
grondstoffenanalyse.  

Zie hierboven 

    

  

Zie hierboven Zie hierboven 

4.5 

De MRA wijst plekken aan voor tijdelijke opslag van 
hoogwaardige bouwmaterialen die vrijkomen bij sloop en zet 
een digitale marktplaats op om dit sloopafval op regioschaal 
weer te verhandelen 

  

4.6 

Inventarisatie van braakliggende terreinen die in de komende 
5 tot 10 jaar gebruikt kunnen worden voor de opwerking van 
zonne-energie of voor de verbouw van gewassen zoals vlas, 
hennep, olifantsgras en hop voor bio-based producten 

  

4.7 
Onderzoeken van de regionale afvalinzameling- en 
verwerking en voorstellen doen voor verbetering.    

4.8 

Opstellen en uitvoeren van een regionale programma voor 
energie waarin de MRA-partners invulling geven aan het 
landelijke Energieakkoord en een bijdrage aan de Nationale 
Energieatlas.  

  

€ 130.000 

    

€ 32.500 € 130.000 

4.9 

Opschalen van pilots van slimme en flexibele 
energiesystemen zoals smart grids, waarbij vraagsturing en 
energieopslag een rol spelen.   

€ 50.000 

    

€ 50.000 € 50.000 

4.10 

Uitbreiden en verknopen van warmte/koudenetwerken in de 
MRA voor grotere efficiëntie en aansluiting van 300.000 extra 
woningequivalenten.    

€ 50.000 

    

€ 57.500 € 50.000 

4.11 
Opstellen en uitvoeren van een regionaal programma voor 
het versnellen van energiebesparing.   

afgerond 
    

€ 40.000 € 0 

Beter verbinden 
5.1 Uitbreiding en verbetering knooppunt Schiphol Plaza     € 0   € 0 € 0 
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MRA Agenda 
actienummer 

Omschrijving MRA Agenda actie 
Begroting 
Economie    

2020 

Begroting 
Ruimte         

2020 

Begroting 
Mobiliteit    

2020 
  

Totaal 
Begroting    

2019 

Totaal 
Begroting    

2020 

5.4                              
(5.4 en 5.9) 

Opstellen van een bereikbaarheidsagenda voor goederen, 
waarbij ook nadrukkelijk aandacht is voor efficiënte en 
schone stedelijke distributie met zo min mogelijk hinder     

€ 0   € 0 € 0 

5.5 

Onderzoeken welke nieuwe infrastructuurinvesteringen 
prioriteit hebben na 2025, zoals uitbreiding metronet, de 
IJmeerverbinding, A1, N23 en voltooiing van een 2e ring rond 
Amsterdam 

  

  € 0   € 0 € 0 

5.7 
De MRA stelt een innovatie- en duurzaamheidsagenda ‘smart 
mobility’op     

€ 0   € 0 € 0 

5.10 
MRA-partijen stellen in samenwerking met het Rijk een 
multimodale regioregisseur aan     

€ 0   € 0 € 0 

De metropool klimaatbestendiger maken 

6.1, 6.2, 6.3 

Een regionaal plan uitwerken voor de waterhuishouding 
waarin maatregelen staan op het gebied van 
calamiteitenvoorzieningen, waterberging, meerlaagse 
waterveiligheid, waterkwaliteit, verzilting van de 
landbouwgronden, bodemdaling en beperking van het 
watergebruik, onder meer in samenwerking met het 
Nationaal Deltaprogramma en andere rijksprogramma’s 

  

€ 170.000 

    

€ 100.000 € 170.000 

De Metropool wendbaarder maken 

7.2 

Structureel monitoren van relevante trends en 
ontwikkelingen op (inter)nationale en MRA-schaal (MRA 
dashboard), met medeneming van signalen uit de 
samenleving. 

€ 150.000 

      

€ 150.000 € 150.000 

Overige kosten / activiteiten 
nvt Budget voor urgente nieuwe projecten € 354.620 € 20.000     € 499.620 € 374.620 
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MRA Agenda 
actienummer 

Omschrijving MRA Agenda actie 
Begroting 
Economie    

2020 

Begroting 
Ruimte         

2020 

Begroting 
Mobiliteit    

2020 
  

Totaal 
Begroting    

2019 

Totaal 
Begroting    

2020 

nvt 

Activiteiten, niet zijnde acties uit de MRA Agenda: 
Verstedelijkingstrategie 

  

€ 50.000 

    

€ 0 € 50.000 

nvt 

Activiteiten, niet zijnde acties uit de MRA Agenda: 
werkzaamheden duurzaamheid m.b.t. onderzoek, 
monitoring, communicatie, events 

  

afgerond 

    

€ 50.000 € 0 

nvt Vergaderkosten / bijeenkomsten Platform Ruimte   € 10.000     € 0 € 10.000 

                

TOTAAL € 4.950.000 € 1.200.000 € 0   € 6.150.000 € 6.150.000 
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Begroting algemeen deel MRA Begroting: 

 

          
  Omschrijving Begroting 2019 Begroting 2020   

          

  Personele lasten         

  Budget 'vast' personeel MRA Bureau € 793.000 € 793.000   

  Budget Programma- en Projectmanagers € 500.000 € 500.000   

  Budget Traineepool MRA € 166.000 € 166.000   

  Totaal personele lasten € 1.459.000 € 1.459.000   

          

  Bureaukosten       

  Huisvesting, ICT en ondersteuning € 100.000 € 100.000   

  Vergader-, bureau- en OV kosten € 110.000 € 110.000   

  Communicatie- en representatie budget € 80.000 € 80.000   

  Totaal bureaukosten € 290.000 € 290.000   

          

  Congres- en Onderzoek       

  MRA Congres € 80.000 € 80.000   

  Onderzoeksbudget € 60.000 € 60.000   

  State of the Region € 80.000 € 80.000   

  Totaal Congres- en Onderzoek € 220.000 € 220.000   

          

  Totaal begroting MRA Bureau € 1.969.000 € 1.969.000   

          
 

 



Bijlage 2: Samenstelling van bestuurlijke gremia 

 

Samenstelling MRA Agendacommissie (vanuit de Platforms): 

PH Algemene Zaken / Voorzitter:  Udo Kock (Platform Economie) 
PH Communicatie / Vice-voorzitter: Robbert Berkhout (Platform Economie) 
PH Nieuwe MRA Agenda:  Maaike Veeningen (Platform Ruimte) 
PH Governance:   Hans Krieger (Platform Ruimte) 
PH Lobby/PA:    Marja Ruigrok (Platform Mobiliteit) 
PH Financien:    VACANT (Platform Mobiliteit) 
 

 

 

 

 

 

 

 

Overzicht bestuurlijk vertegenwoordiging in MRA Overleggen

Amstelland-Meerlanden Regiegroep Platform EZ Platform RO Platform Mob PHO Bouwen en W. PHO Landschap PHO Duurzaamheid PHO Kunst en Cultuur

Aalsmeer van Rijn

Amstelveen Poppens Gordon Raat

Diemen Scholten Scholten Nuijens Nuijens

Haarlemmermeer Ruigrok Sedee Nobel Sedee Ruigrok Ruigrok

Ouder-Amstel Van der Weele Langenacker

Uithoorn Heiliegers

Flevoland Regiegroep Platform EZ Platform RO Platform Mob PHO Bouwen en W. PHO Landschap PHO Duurzaamheid PHO Kunst en Cultuur

Almere Weerwind Veeningen Veeningen Hoek Ypma Hoek Hoek van Garderen

Lelystad Adema Sparreboom Schot Via PFL Sparreboom Rentenaar van Wageningen Schot

Ijmond Regiegroep Platform EZ Platform RO Platform Mob PHO Bouwen en W. PHO Landschap PHO Duurzaamheid PHO Kunst en Cultuur

Beverwijk Ferraro

Heemskerk

Velsen Verwoort Verwoort Bal Dinjens Dinjens Verwoort

Regio GenV Regiegroep Platform EZ Platform RO Platform Mob PHO Bouwen en W. PHO Landschap PHO Duurzaamheid PHO Kunst en Cultuur

Blaricum

Gooise Meren Luijten Luijten

Hilversum Broertjes / Jaeger Jaeger Kastje Kastje

Huizen Boom

Laren

Weesp

Wijdemeren de Kloet

Zaanstreek - Waterland Regiegroep Platform EZ Platform RO Platform Mob PHO Bouwen en W. PHO Landschap PHO Duurzaamheid PHO Kunst en Cultuur

Beemster

Edam-Volendam Schutt Tuijp

Landsmeer

Oostzaan

Purmerend Bijl Hegger Kroese Kroese Tijmstra

Uitgeest

Waterland Kroon Kroon

Wijdemeren

Wormerland

Zaanstad Hamming Ram Krieger / Mutluer Mutluer Munnikendam Munnikendam Munnikendam

Zuid-Kennemerland Regiegroep Platform EZ Platform RO Platform Mob PHO Bouwen en W. PHO Landschap PHO Duurzaamheid PHO Kunst en Cultuur

Bloemendaal

Haarlem Wienen Berkhout Roduner Meijs Berkhout Meijs

Heemstede Mulder

Zandvoort Verheij

Overige deelnemers Regiegroep Platform EZ Platform RO Platform Mob PHO Bouwen en W. PHO Landschap PHO Duurzaamheid PHO Kunst en Cultuur

Amsterdam Halsema / Kock Kock Van Doorninck Dijksma Ivens van Doorninck van Doorninck Meliani

Provincie Noord-Holland Van Dijk / VACANT VACANT VACANT VACANT VACANT VACANT VACANT VACANT

Provincie Flevoland Verbeek / VACANT VACANT VACANT VACANT VACANT VACANT VACANT VACANT

Vervoerregio Ruigrok Ruigrok

Via VRA

Via PNH

Via PNH

Overleggen op MRA schaal

Via VRA

Via PNH
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Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 10 september 2019

Onderwerp: Evaluatie MRA en MRA-Regiegroep

Kenmerk: 921516-1263306

Bijlagen: 5

1. Inleiding

Op 18 oktober 2019 zal de halfjaarlijkse vergadering plaatsvinden van de Regiegroep van de 
Metropoolregio Amsterdam (MRA). PS wordt voorgesteld kennis te nemen van de 
vergaderstukken die aldaar voorliggen, en wensen en opvattingen desaangaande naar voren te 
brengen. Die kunnen vervolgens door de vertegenwoordigers namens de provincie Noord-
Holland in deze vergadering van de Regiegroep worden ingebracht. 

De Regiegroep zal spreken over het evaluatierapport dat de externe evaluatiecommissie heeft 
opgeleverd over de MRA-samenwerking. Daarnaast liggen er enkele reguliere jaarstukken ter 
vaststelling voor. Conform afspraken in het MRA-convenant moet in de vergadering van de 
Regiegroep van oktober 2019 het MRA Werkplan en de Begroting 2020 worden vastgesteld. 
Deze stukken zijn de uitwerking van de globale begroting die op 18 april 2019 in de 
Regiegroep is vastgesteld. De globale MRA-begroting is in maart 2019 door ons College aan uw 
Staten verzonden (als nummer 53 op de lijst ingekomen stukken van de maand maart 2019, 
zoals gevoegd bij de vergaderstukken van PS van 27 mei 2019). 

De Regiegroep van 18 oktober 2019 zal besluiten nemen over de jaarstukken, rekening 
houdend met de opvattingen die zijn binnengekomen vanuit de betrokken gemeenten en vanuit 
de provincies Flevoland en Noord-Holland. 

2. Achtergrond en opzet van het evaluatietraject

In de Regiegroep-vergadering van 10 oktober 2018 is de wens geuit om de MRA-samenwerking 
te evalueren, die plaatsvindt op basis van de afspraken uit het begin 2017 afgesloten 
convenant. In het convenant zelf is (in artikel 13) bepaald dat na verloop van tijd ook een 
evaluatie van de samenwerking dient plaats te vinden. De evaluatie is in de periode februari-
juni 2019 verricht door een onafhankelijk team van deskundige externen, bestaande uit de 
heren Ralph Pans en Staf Depla en mevrouw Hannie te Grotenhuis. Vanuit de Regiegroep 
hebben de voorzitter (burgemeester Femke Halsema) en de beide vicevoorzitters (CdK Arthur 
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van Dijk en burgemeester Franc Weerwind) gefungeerd als opdrachtgevers voor de evaluatie. 
Voor de conclusies en aanbevelingen is de evaluatiecommissie zelf verantwoordelijk.  

De evaluatie bestond uit een gespreksronde langs bestuurders en andere stakeholders die bij 
de MRA-samenwerking zijn betrokken, uit deskresearch en uit een vergelijking met 
vergelijkbare bestuurlijke samenwerkingsnetwerken elders. De volgende hoofdvraag stond 
daarbij centraal:

‘In hoeverre heeft het in 2017 ondertekende Convenant Versterking samenwerking Metropoolregio 
Amsterdam, en de werkwijze die daaruit voortvloeit, bijgedragen aan verwezenlijking van de ambities die 
in het Convenant zijn verwoord? En wat kan er worden gedaan om de regionale bestuurlijke 
samenwerking in de MRA-regio te versterken, inclusief de betrokkenheid van raden en staten?’ 

Op 26 juni 2019 heeft de evaluatiecommissie in een extra vergadering van de Regiegroep 
mondeling toegelicht. Halverwege juli is vervolgens het evaluatierapport Meer richting en 
resultaat. Evaluatie bestuurlijke samenwerking Metropoolregio Amsterdam aan de Regiegroep 
opgeleverd. 

3. Uitkomsten van de evaluatie

De regionale samenwerking in de Metropoolregio Amsterdam heeft een lange voorgeschiedenis. 
In 2017 zijn in een convenant samenwerkingsafspraken en bestuurlijke spelregels afgesproken. 
In het evaluatierapport wordt gesteld dat de MRA-samenwerking belangrijke resultaten heeft 
opgeleverd. De MRA wordt gewaardeerd, en bij buurgemeenten is het gevoel gegroeid dat ‘de 
stad meer van ons allemaal is’. Overheden weten elkaar makkelijker te vinden. Dat zijn 
belangrijke ‘procesresultaten’. Daarnaast zijn ook concrete resultaten behaald. De 
evaluatiecommissie wijst onder meer op afspraken over bedrijventerreinen en kantoren 
(Plabeka), maatregelen over de spreiding van toeristen en de regionale afstemming bij diverse 
infrastructurele projecten. De evaluatiecommissie constateert echter ook dat kansen worden 
gemist en dat de samenwerking nog beter zou kunnen. Er is een gebrek aan effectiviteit naar 
buiten en een gebrek aan slagvaardigheid.

Volgens de evaluatiecommissie ervaren veel betrokkenen bestuurlijke drukte, terwijl de te grote 
papierstroom wordt gehekeld. Gelet op het grote – zelfs nationale – (economische) belang van 
de Metropoolregio Amsterdam, zou de MRA-samenwerking nog een stuk moeten verbeteren, 
bijvoorbeeld qua doorzettingsmacht, en ook ten aanzien van de inhoudelijke scherpte en focus. 
De evaluatiecommissie stelt dat de diverse MRA-gremia teveel hun eigen gang gaan, dat een 
inspirerende visie ontbreekt, en dat Amsterdam onvoldoende een leidende rol vervult. In het 
rapport komt naar voren dat raads- en Statenleden tot dusverre onvoldoende grip en sturing 
zeggen te hebben op de MRA-samenwerking. De deelregio’s vullen hun rol binnen de MRA 
onvoldoende in. Terwijl de ambtelijke ondersteuning (van onder andere het MRA-bureau) wordt 
gewaardeerd, vinden veel gesprekspartners van de evaluatiecommissie dat er teveel papier 
wordt geproduceerd, en dat in de ambtelijke voorbereiding teveel dillema’s en discussiepunten 
worden ‘weggemasseerd’.
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Op basis van de (hierboven beknopt geschetste) diagnose presenteert het evaluatierapport (in 
hoofdstuk 4) een serie aanbevelingen. Die luiden, in het kort, als volgt:

 Maak, onder procesleiding van Amsterdam, een inspirerende en koersbepalende
regionale visie.

 Formuleer, op basis van die visie uitvoeringsprogramma’s met daarin vergaande
resultaatsafspraken. De evaluatiecommissie denkt zelf aan uitvoeringsprogramma’s
ten aanzien van energietransitie, duurzame woningbouw, vitale economie en
vervoerregio.

 Laat Amsterdam nadrukkelijker de leiding nemen binnen de MRA-samenwerking.
 Stroomlijn de besturing (‘governance’) van de MRA. De evaluatiecommissie doet

diverse aanbevelingen over de rol en taken van de Regiegroep, de Agendacommissie,
de bestuurlijke platforms en de portefeuille-overleggen.

 De Vervoerregio zou naar de mening van de evaluatiecommissie op de schaal van de
MRA gebracht moeten worden.

 De deelregio’s zouden hun positie binnen de MRA-samenwerking moeten versterken.
 Ditzelfde geldt ook voor de positie voor raden en Staten.
 Het regionale investeringsfonds Invest-MRA verdient krachtige ondersteuning.
 Binnen de MRA moet de samenwerking met kennisinstellingen, bedrijven (‘triple

helix’) zoals binnen de Amsterdam Economic Board, meer structurele aandacht
krijgen en beter geborgd worden.

4. Beoordeling van de aanbevelingen uit de evaluatie

De evaluatie heeft zich primair gericht op het functioneren van de bestuurlijke samenwerking. 
In het kader van de evaluatie zijn dan ook geen inhoudelijke dossiers diepgravend 
geanalyseerd. Vanwege de gekozen onderzoekaanpak, waarbij veel informatie is vergaard door 
middel van gesprekken met betrokkenen, presenteert het evaluatierapport veel subjectieve 
waarnemingen en ‘beelden’. Dat is ook niet vreemd, omdat de gesprekspartners de MRA-
samenwerking vanuit hun eigen perspectief bezien en waarderen.

Dit betekent niet dat deze evaluatie geen waardevolle inzichten heeft opgeleverd. De MRA-
samenwerking is van nationaal belang, gezien het grote belang van de Metropoolregio voor de 
Nederlandse economie. De evaluatiecommissie stelt terecht dat die samenwerking gedurende 
de achterliggende jaren tot belangrijke resultaten heeft geleid. Er is bij de betrokken gemeenten 
en provincies een gevoel van regionale gezamenlijkheid gegroeid, waarop verder gebouwd kan 
worden. Dat is ook nodig, want om de sterke economische en sociale dynamiek rond 
Amsterdam in goede banen te kunnen leiden, is de komende jaren een intensivering van de 
bestuurlijke samenwerking nodig. De vraag is wel of de aanbevelingen die de 
evaluatiecommissie doet, daartoe bijdragen. In het onderstaande lopen we de aanbevelingen 
langs.

Zorgvuldigheid voorop
In de Regiegroep van 18 oktober 2019 zal blijken in hoeverre de conclusies en aanbevelingen 
van de evaluatiecommissie door de betrokken MRA-gemeenten en provincies worden gedeeld. 
Op dat moment kan ook in kaart worden gebracht welke vervolgacties er ondernomen kunnen 
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worden. Naar onze mening is het van belang om daarbij zorgvuldig en niet overhaast te werk te 
gaan. De aanbevelingen uit het evaluatierapport zijn namelijk niet overal even duidelijk 
geformuleerd. Er is daarom eerst een nadere analyse en verdieping nodig. Wij kunnen ons 
voorstellen dat de Regiegroep opdracht geeft aan enkele ambtenaren om daarmee aan de slag 
te gaan.

Uitvoeringsprogramma’s en governance
Wat daarbij dan in elk geval verduidelijking verdient, is de verhouding tussen de bestaande 
bestuurlijke platforms en de nieuwe uitvoeringsprogramma’s die de evaluatiecommissie bepleit. 
In het evaluatierapport wordt geschreven over vier uitvoeringsprogramma’s: voor 
energietransitie, voor duurzame woningbouw en voor vitale economie, terwijl men ook de 
Vervoerregio kennelijk als een uitvoeringsprogramma beschouwt (wat dan eigenlijk een heel 
andere opzet van de Vervoerregio zou vragen). Het is de bedoeling om in deze 
uitvoeringsprogramma’s resultaatafspraken te verankeren, waarbij slechts die partijen 
participeren die bij de uitvoering betrokken zijn. Bij de huidige bestuurlijke MRA-gremia zijn 
echter alle MRA-partijen (via de deelregio’s) betrokken. Bovendien is niet duidelijk hoe deze 
uitvoeringsprogramma’s zich verhouden tot nu al lopende MRA programma’s en MRA 
platforms. Daarmee ontstaat het risico dat de uitvoering van grote MRA opgaven –ongewild- 
ingewikkelder wordt dan die op dit moment al is.

Het is zinvol om bij alle opgaven na te gaan wat er op MRA-niveau moet worden afgesproken 
en wat beter op het niveau van deelregio’s en gemeenten kan worden afgesproken. Dat zou dan 
op een flexibele manier moeten gebeuren, omdat niet alle vraagstukken precies passen binnen 
de regio-indeling die we in MRA-verband hanteren. De vorm die voor de MRA gekozen is, biedt 
ook een flexibel antwoord op de opgaven die er zijn.
Het is echter wel de vraag of de aanbevelingen van de evaluatiecommissie ten aanzien van de 
uitvoeringsprogramma’s gevolgd moeten worden. Het evaluatierapport besteedt veel woorden 
aan allerlei aanpassingen van bestaande overlegvormen, maar er wordt niet overtuigend 
aangetoond waarom hetgeen wordt voorgesteld heel veel beter zou zijn dan wat er nu al 
bestaat aan overlegvormen binnen de MRA. Nadere analyse is hier noodzakelijk. Bij die analyse 
moet nadrukkelijk worden gekeken naar de inhoud van de (nog vast te stellen) nieuwe MRA 
Agenda en de Verstedelijkingsstrategie - juist de uitvoering daarvan moet centraal staan in de 
organisatie van de MRA.

Koersbepalende visie
Wat naar onze mening in elk geval niet nodig is, is het opstellen van een nieuwe MRA-visie, 
zoals de evaluatiecommissie bepleit. Het lijkt ons beter om aan te sluiten bij diverse 
vergelijkbare trajecten die reeds in gang zijn gezet of recentelijk zijn afgerond. Het gaat dan 
om de omgevingsvisie, de verstedelijkingsstrategie, het programma Samen Bouwen aan 
Bereikbaarheid, de visie op het metropolitane landschap, de Regionale Energiestrategieën en de 
nieuwe MRA Agenda. Het is al lastig genoeg om deze lopende trajecten op een logische manier 
op elkaar aan te laten sluiten. Daar dan nog weer een nieuwe MRA-visie aan toe voegen, leidt 
alleen maar tot onduidelijkheid, en zou ervoor kunnen zorgen dat er een ongewenste vertraging 
ontstaat in de reeds lopende bestuurlijke trajecten. Onze indruk is ook dat er over de 
hoofdlijnen van de visie, zoals bijvoorbeeld ook in onze omgevingsvisie is vastgelegd, weinig 
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verschil van mening bestaat. De vraag waar nieuwe strategische vragen liggen, geeft wellicht 
meer energie.

Vervoerregio en MRA
De evaluatiecommissie pleit ervoor om de Vervoerregio op de schaal te brengen van de MRA. 
Het is ons College niet duidelijk waarom dit nodig zou zijn. Naar de mening van alle partners 
werkt de Vervoerregio momenteel goed. Dat wordt ook door de evaluatiecommissie zelf 
onderschreven. 

Op dit moment maken 15 (van de 32) MRA-gemeenten deel uit van de Vervoerregio, die 
functioneert op basis van een gemeenschappelijke regeling ten behoeve van regionale 
mobiliteit en daarvoor een aanzienlijke Rijksfinanciering ontvangt (van circa 400 miljoen euro 
per jaar). De evaluatiecommissie heeft opgetekend dat een deel van de overige MRA-
gemeenten, die dus niet tot de Vervoerregio behoren, een meer rechtstreekse invloed zou 
willen hebben op het regionale mobiliteitsbeleid. Nu worden zij daarin bestuurlijk 
vertegenwoordigd door de provincie.
Van het MRA-platform Mobiliteit maken op dit moment de gemeenten Amsterdam en Almere, 
de beide provincies Flevoland en Noord-Holland en een vertegenwoordiger van de Vervoerregio 
deel uit. De evaluatiecommissie beveelt aan om ook vertegenwoordigers vanuit de deelregio’s 
bij dit platform Mobiliteit te laten aansluiten. Uiteindelijk zal naar de mening van de 
evaluatiecommissie het werkingsgebied van de huidige Vervoerregio moeten worden uitgebreid 
tot de gehele MRA.

Ons College is er niet van overtuigd dat het nodig is om de Vervoerregio uit te breiden, wanneer 
je de deelregio’s beter bij het regionale mobiliteitsbeleid in de MRA zou willen betrekken. Een 
wijziging van de gemeenschappelijke regeling op basis waarvan de Vervoerregio functioneert, 
zal een juridisch gecompliceerd en langjarig proces worden, waarbij ook het Rijk moet worden 
betrokken. De Vervoerregio is ingesteld in artikel 36b van het Besluit personenvervoer 2000, 
een Algemene Maatregel van Bestuur (AMvB). Op een kaart in de bijlage bij die AMvB is het 
voormalig gebied van de Stadsregio Amsterdam (gelijk aan het huidige gebied van de 
Vervoerregio) aangegeven. De Vervoerregio ontvangt een specifieke uitkering van het Rijk op 
grond van de Wet BDU verkeer en vervoer. De taken van het openbaar lichaam dat OV-
concessies mag verlenen en BDU-middelen ontvangt, zijn wettelijk begrensd: het openbaar 
lichaam moet zijn ingesteld met als enig belang de behartiging van taken op het terrein van 
verkeer en vervoer. Een eventuele wijziging van de AMvB zal dus eerst moet worden 
voorgehangen in Tweede en Eerste Kamer. Voorts zal op Rijksniveau een herverdeling moeten 
plaatsvinden tussen de BDU-uitkering waarmee de Vervoerregio door het Rijk wordt 
gefinancierd en het Provinciefonds. 

Ons College vraagt zich af of het verstandig is een dergelijk gecompliceerd en tijdrovend proces 
te gaan doorlopen. Stroomlijnen van de bestaande overlegprocessen is overigens wel een goede 
zaak. Wanneer het erom gaat dat gemeenten een meer directe zeggenschap zouden willen 
hebben in het mobiliteitsbeleid van de MRA, dan valt daar op een pragmatische manier zeker 
een mouw aan te passen.
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Leidende rol van Amsterdam en positie Provincie Noord-Holland
Het evaluatierapport besteedt terecht veel aandacht aan de cruciale positie van Amsterdam als 
grootste gemeente en centrale figuur binnen de MRA. De evaluatiecommissie concludeert dat 
Amsterdam tot dusverre nog onvoldoende een leidende, sturende rol in de regionale 
samenwerking speelt, terwijl er door veel andere MRA-gemeenten wel om die rol wordt 
gevraagd. Het evaluatierapport stelt dat de sterke (economische) aantrekkingskracht van de 
stad Amsterdam een leidende rol van Amsterdam bij het MRA-beleid noodzakelijk maakt, 
overigens zonder daarvoor een concrete aanbeveling te doen.
In elk geval lijkt de leidende rol van Amsterdam niet alleen te kunnen bestaan uit bestuurlijke 
participatie van Amsterdamse wethouders en de burgemeester. De gevraagde leidende rol zou 
toch ook ambtelijke invulling moeten krijgen. Meer structurele betrokkenheid van de ambtelijke 
top van de gemeente Amsterdam bij de MRA-samenwerking is noodzakelijk.

Daar kan overigens aan toegevoegd worden dat de succesvolle uitbouw van de MRA-
samenwerking, die al teruggaat tot de jaren negentig van de vorige eeuw, voor een belangrijk 
deel is gefundeerd in een soepele samenwerking tussen Amsterdam en de provincie Noord-
Holland. De verdere uitbouw van de MRA-samenwerking vereist dan ook niet alleen een 
leidende rol van Amsterdam, maar ook een voortgezet strategisch partnerschap tussen de 
hoofdstad en de provincie Noord-Holland. 

In meer algemene zin is het spijtig dat het evaluatierapport zo weinig aandacht besteedt aan de 
specifieke rol van de provincie binnen de MRA-samenwerking. Dat Statenleden niet zijn bereikt 
met de enquête, is een gemiste kans. Provincies hebben andere taken dan gemeenten en een 
andere positie: ze zijn ook in staat om besluiten te nemen waar de gemeenten aan gebonden 
zijn. Waar nodig zou de provincie de laatste ‘free rider’ of dwarsligger kunnen overrulen. Ook 
ligt het in de taakopdracht van de provincie dat er kennis en menskracht geïnvesteerd wordt in 
regionale opgaven. Daarmee is de aanwezigheid van twee provincies in de MRA een kans die 
benut kan worden. 

5. Overige vergaderstukken Regiegroep 18 oktober

Begroting
Bij de vergaderstukken voor de Regiegroep van 18 oktober 2019 zijn ook het MRA Werkplan 
voor 2020 en de Begroting 2020 (samengevoegd in één document). De Begroting voor 2020 
blijft grotendeels gelijk aan de begroting van het voorgaande jaar 2019. Wel is het zo dat in een 
later stadium wijzigingen kunnen optreden vanwege de uitwerking van de MRA-evaluatie (zie 
hierboven) of de verdere concretisering van de MRA Agenda 2020-2024, waaraan momenteel 
wordt gewerkt en die begin 2020 gereed zal zijn.

De MRA Begroting 2020 kent voor wat betreft de provincie Noord-Holland een licht stijgende 
tendens. De vaste bijdrage die Noord-Holland levert ten behoeve van het Platform Economie 
blijft ook voor 2020 ongewijzigd, net als in voorgaande jaren. Het gaat hier om een bedrag van 
1,43 miljoen voor het regionaal budget innovatie, waarbij het Amsterdam Economic Board 
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betrokken is. Dit is een begrotingspost die voortvloeit uit afspraken die al voor het MRA-
convenant uit 2017 zijn gemaakt en waar Noord-Holland ook toen al financieel aan bijdroeg.

Twee andere redenen maken dat de gevraagde bijdrage van Noord-Holland met bijna 37.000 
euro stijgt. In de eerste plaats wordt in de MRA-samenwerking het uitgangspunt gehanteerd dat 
de financiering geschiedt op basis van een vast bedrag per inwoner. Daarbij is afgesproken dat 
de beide deelnemende provincies (Noord-Holland en Flevoland) evenveel betalen als de 
inliggende grootste gemeente (Amsterdam respectievelijk Almere). Omdat het aantal inwoners 
binnen de MRA-regio stijgt, en met name in Amsterdam, vertoont ook de contributie een 
(bescheiden) stijgende tendens. 

Daar komt dit jaar nog iets bij. Het voorstel is namelijk om het vaste ‘contributiebedrag’ per 
inwoner van 1,50 euro te corrigeren voor inflatie. Als reden daarvoor wordt genoemd de 
verwachting dat een aantal kostenposten in de begroting (zoals huisvesting van het MRA-
bureau) wel wordt geïndexeerd voor inflatie. Het voorstel is daarom om de staffel per inwoner 
te verhogen naar 1,53 euro. Omdat op dit moment nog niet duidelijk is in welke mate de 
verwachte kostenstijgingen zich ook daadwerkelijk in 2020 gaan voordoen, worden deze extra 
inkomsten vooralsnog in een algemene reserve opgenomen. Voorgesteld wordt ook om dit 
bedrag weer naar de MRA-deelnemers terug te storten, indien deze gelden uiteindelijk niet (of 
slechts deels) gebruikt hoeven te worden.

Ons College is niet overtuigd van de noodzaak om de inwonersbijdrage te verhogen naar 1,53 
euro. Het stijgende inwoneraantal leidt immers al tot een verruiming van de beschikbare 
geldmiddelen. Daar dan nog een contributieverhoging bovenop leggen, lijkt ons onnodig, ook 
gelet op de ervaring van vorig jaar, toen uiteindelijk geld overbleef. In elk geval is het nodig om 
de MRA-contributie ook voor de langere termijn goed te borgen. In de Kaderbrief 2019-2022 
was (onder regel M) de deelnemersbijdrage van de provincie voor een bedrag van 1,3 miljoen 
euro gedekt. Het blijft nodig om onze contributiebijdrage ook langjarig te borgen. 

Werkplan
Onderdeel van de vergaderstukken voor de Regiegroep is het MRA Werkplan voor 2020. Dit 
Werkplan wordt opgebouwd vanuit de inhoudelijke acties uit de lopende MRA Agenda, waarbij 
telkens is aangegeven welke resultaten er in 2020 behaald dienen te worden, welke financiering 
daarvoor gereserveerd is en welke bestuurders en ambtenaren daarbij betrokken zijn. 

Bestuurlijke representatie van Noord-Holland
Aan het document ‘Werkplan en begroting’ is een bijlage gevoegd waarin een overzicht wordt 
gegeven van de bestuurlijke vertegenwoordiging in de diverse MRA-gremia. De 
vertegenwoordigers vanuit Noord-Holland en Flevoland zijn daarop nog niet ingevuld. In de 
vorige Statenperiode was de provincie Noord-Holland bestuurlijk sterk vertegenwoordigd in de 
diverse MRA-gremia. Dit weerspiegelde de sterke inhoudelijke en financiële inbreng van onze 
provincie in de MRA-samenwerking. Het streven van ons College is erop gericht om ook in de 
komende bestuursperiode een belangrijke verantwoordelijkheid te nemen voor de verdere 
ontwikkeling van de MRA, en daarom ook sterk vertegenwoordigd te willen blijven in de 
opnieuw samen te stellen Platforms. Dat geldt evenzeer voor het geval de diverse gremia naar 
aanleiding van de MRA-evaluatie van samenstelling zouden veranderen. 
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5. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris

77



2019

9

2. Wensen en opvattingen desaangaande naar voren te brengen, die door de
vertegenwoordigers van de provincie Noord-Holland ingebracht kunnen worden in de
vergadering van de Regiegroep Metropoolregio Amsterdam van 18 oktober 2019.

Haarlem, 18 november 2019

Provinciale Staten voornoemd,

 , voorzitter

 , statengriffier
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5. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter

Ontwerpbesluit
Nr. 77-2019

Provinciale Staten van Noord-Holland;

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 10 september 2019;

besluiten:

1. Kennis te nemen van de vergaderstukken voor de vergadering van de Regiegroep
Metropoolregio Amsterdam van 18 oktober 2019.



1 Advies cie RWK bij voordracht MRA Regiegroep 18-10-2019 

Uw contactpersoon
M.C.H. van Boheemen
AD/STG

Doorkiesnummer +31235144628
boheemenm@noord-holland.nl

31 oktober 2019 1|6

Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 11-11-2019 
Commissie RWK  
Datum commissievergadering 14-10-2019 

Onderwerp: 
MRA Regiegroep 18 oktober 2019

De commissie adviseert:

Dat, met de toezegging van gedeputeerde dat de punten die besproken zijn t.a.v. de Voordracht inzet 
MRA Regiegroep in de vergadering van 18 oktober door de GS-afgevaardigde(n) worden meegenomen, dit 
onderwerp als hamerstuk door kan naar de PS vergadering van 11 november 2019. 

Uittreksel concept-verslag commissie RWK 14-10-2019:
5. A-agenda MRA

5a. MRA: Voordracht t.b.v. inzet Regiegroep 18 oktober 2019 (A-agenda RWK 14-
10-2019)

Op 18 oktober 2019 zal de halfjaarlijkse vergadering plaatsvinden van de
MRA-Regiegroep. Aan de Colleges van B&W en GS van de betrokken overheden
wordt gevraagd om de vergaderstukken te agenderen in raden en Staten.

Gedeputeerde Stigter vervangt vandaag de Commissaris van de Koning over dit onderwerp.  Hetgeen 
in de commissie RWK wordt besproken, wordt meegenomen in de inbreng van de Gedeputeerde Staten 
afgevaardigden in de vergadering van de MRA Regiegroep van 18 oktober. De voordracht zelf kan 
worden vastgesteld in de Provinciale Staten vergadering van 11 november.

Eerste termijn:

Mevrouw De Vries (PvdA) vindt het goed om te horen dat de MRA samenwerking belangrijke resultaten 
heeft opgeleverd. Statenleden vinden dat zij nog onvoldoende grip en sturing hebben op deze 
samenwerking. Dit is een punt van aandacht. 
De evaluatiecommissie heeft een aantal aanbevelingen gedaan. De PvdA staat kritisch tegenover het 
versterken van de positie van de gemeente Amsterdam in dit samenwerkingsverband. Deze positie 
wordt in de regio al als overheersend ervaren. Het mooie van dit samenwerkingsverband is juist dat de 
kleine gemeenten niet die bestuurlijke overmacht van ‘de grotere broer’ hoeven te ervaren. Het is 
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verstandig om voorzichtig te manoeuvreren in dit krachtenveld en juist de rol van de provincies te 
versterken, die boven de gemeentelijke belangen kunnen staan. 
De PvdA deelt de mening van het College dat er een gevoel van regionale gezamenlijkheid is gegroeid 
bij betrokken gemeenten en provincies. Daarop kan worden voortgebouwd. Zorgvuldigheid dient 
daarbij voorop te staan. Per onderwerp moet worden bekeken welke aanpak het meest efficiënt is en 
het meeste draagvlak heeft. Kortom, maatwerk per project. Ook daarvoor zijn de kennis en 
ondersteuning vanuit de provincies belangrijk.
De PvdA is geen tegenstander van versterking van de vervoersregio, maar vraagt zich af hoe. Dat 
verdient een zorgvuldig onderzoek. Een pragmatische oplossing voor meer directe invloed van de 
gemeenten en provincies bij het mobiliteitsbeleid van de MRA lijkt een goed idee. 
De PvdA roept Gedeputeerde op om in te zetten op een versterking van de rol van de provincies en 
een sterk voortgezet strategisch samenwerkingsverband tussen alle gemeenten en de provincies in de 
MRA en de diverse platforms. 
De PvdA is niet overtuigd van de noodzaak om de inwonersbijdrage aan de MRA te verhogen.

De heer Kaptheijns (PVV) geeft aan dat de PVV niet enthousiast is over het landelijke werkplan en 
begroting MRA 2020. Ook nu hebben onderwerpen als energietransitie en circulaire economie een 
belangrijke rol. Er wordt 190.000 Euro uitgetrokken voor onder andere circulaire inkoop en het 
circulair maken van grondstofketens in de regio. Ook wordt er 300.000 Euro uitgegeven aan het 
versnellen van de transitie naar een schone economie. Er wordt ook nog 130.000 Euro besteed aan het 
uitbesteden van het opstellen en uitvoeren van een regionaal programma voor energie en 50.000 Euro 
aan het uitbreiden en verkopen van warmte- en koudenetwerken in de MRA. Ook wordt er 350.000 
Euro uitgetrokken om samen met universiteiten en hogescholen uitvoering te geven aan het 
programma Open Amsterdam, gericht op het aantrekken van internationaal talent en het 
ondersteunen van internationale nieuwkomers. Gezien de problemen waar Amsterdam nu al mee te 
kampen heeft, huisvesting van woningzoekenden in en rondom Amsterdam, lijkt dat de PVV een 
verkeerde prioriteitstelling. De PVV is van mening dat eerst de knelpunten van Nederlands talent 
moeten worden opgelost.
De evaluatiecommissie stelt dat een inspirerende visie ontbreekt en dat Amsterdam onvoldoende haar 
eigen rol vervult. Hier heeft de PVV bezwaar tegen. Amsterdam is juist te nadrukkelijk aanwezig, het 
moet vooral gaan om de regiofunctie. 
In het rapport komt naar voren dat raads- en Statenleden onvoldoende grip en sturing hebben op de 
MRA samenwerking. 
De PVV wordt niet gelukkig van de aanbeveling tot het formuleren van uitvoeringsprogramma’s met 
vergaande resultaatafspraken, onder andere voor de energietransitie, die volgens de PVV volstrekt 
zinloos en welvaart ondermijnend is. 
De PVV deelt de mening dat het jammer is dat het evaluatierapport weinig aandacht besteedt aan de 
specifieke rol van de provincies binnen de MRA samenwerking. Provincies hebben andere taken dan 
gemeenten en een andere bestuurlijke positie. Dat is een gemiste kans.
De PVV is ook niet voor verhoging van de MRA bijdrage voor inwoners. Er wordt geconstateerd dat het 
inwonersaantal stijgt en dat er in 2019 geld is overgebleven. Bovendien kan er wat de PVV betreft 
worden gesnoeid in de begroting van de MRA.

Mevrouw Zaal (D66) geeft aan dat D66 ten aanzien van de MRA kritisch is over de democratische 
legitimiteit. In hoeverre draagt de MRA bij aan onze provinciale doelstellingen? Daar zijn we zelf 
verantwoordelijk voor. Oplossingen die daarvoor zijn aangedragen zijn onder meer 
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uitvoeringsprogramma’s op inhoudelijke thema’s. Hoe meer we de MRA inhoudelijk laten beslissen, 
hoe minder we concreet de koppeling naar onze eigen doelstellingen kunnen maken. Gedeputeerde 
Staten zijn daarover ook kritisch. Het advies kan ze niet goed volgen.
D66 ziet de nadelen van de vervoerregio, die over een ander gebied gaat dan de MRA. Ze denkt niet 
dat opschalen de oplossing is. Niet alle vormen van vervoer zitten erin, de trein valt erbuiten. Er blijft 
nog één concessie over in Noord-Holland, dat lijkt haar onwenselijk. Als er wordt gekeken of de 
vervoerregio de meest juiste indeling weergeeft, dan zou men moeten kijken naar natuurlijke 
verbindingen. Waar is de koppeling al en waar liggen de problemen in plaats van kiezen voor een 
andere indeling die al bestaat.
Er staat niet in hoe de democratische legitimiteit wordt verbeterd. Hoe wordt de rol van provincies en 
gemeenten versterkt? In de evaluatie was de inbreng van de provincie non-existent.
Ook D66 voelt niet veel voor het verhogen van het budget voor de MRA.

De heer Klein (CU) betwijfelt of Amsterdam een leidende rol moet krijgen. De CU denkt juist dat de 
gelijkwaardigheid van alle partners helpt om gemeenten het gevoel te geven dat het zin heeft om mee 
te doen aan het MRA verband. De CU was verrast over de positieve opmerkingen. Er is geen inbreng 
gevraagd van Statenleden. Hij vraagt zich af of raadsleden wel zijn gevraagd.
De CU wil graag dat Gedeputeerde Staten bij de bespreking op 18 oktober peilen of andere gemeenten 
de conclusie onderschrijven dat het gevoel van regionale gezamenlijkheid is gegroeid in de afgelopen 
jaren. 
De CU vindt het goed om niet meteen een nieuwe visie te schrijven. Het kijken naar strategische 
vragen is een goede richting, mits het niet een voorsortering is op het uitbreiden van de MRA 
bevoegdheden of beleidsterreinen. 
De CU is het ook eens met het niet verhogen van de gemeentelijke contributie.

De heer Van Gilse (VVD) kan zich ook in grote lijnen vinden in de voordracht van Gedeputeerde Staten. 
De VVD is blij dat de MRA samenwerking zijn vruchten afwerpt, maar men moet uitkijken dat 
organisaties niet de neiging hebben om vanuit zichzelf te groeien, en zeker als het een laag is waar de 
bestuurlijke legitimiteit tot voorzichtigheid maant. 
De Staten- en raadsleden missen grip en sturing. 
De heer Van Gilse noemt de vastgoed marketing strategie in de MRA begroting (pagina 26, 1.3). Er 
wordt twee ton uitgetrokken om de MRA te positioneren als investeringsgebied voor vastgoed 
investeerders. Aangezien de gemeente Amsterdam in snel tempo alle investeerders wegjaagt, lijkt dit 
de VVD weggegooid geld.

Mevrouw Gielen (GL) sluit zich voor een groot deel aan bij de opmerkingen die al zijn gemaakt.
Staten- en raadsleden hebben te weinig grip op de MRA, ze zitten aan het einde van het proces. Het is 
mooi om inhoudelijk meer te kunnen doen met de MRA, maar de democratische legitimiteit daarvoor 
ontbreekt. Ze hoopt dat Gedeputeerde dat meeneemt. 

De heer Smaling (SP) vindt het opvallend dat de evaluatie grotendeels negatief werd geduid door het 
College. Het rapport is aantrekkelijk leesbaar met nieuwe invalshoeken. Hij is benieuwd hoe 
Gedeputeerde Staten denken over de vergelijking van agglomeratiekracht (grafiek in rapport) van 
Amsterdam en andere grote steden. Waar willen we staan met het onderwerp MRA? Het moet niet een 
paard van Troje worden, maar ook geen losse flodders zonder samenhang. De route van de 
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evaluatiecommissie heeft, wat de SP betreft, een duiding en een uitgebreider antwoord nodig voordat 
er een oordeel over kan worden geveld.

De heer Hollebeek (PvdD) geeft aan dat de PvdD bedenkingen heeft bij een meer leidende rol voor 
Amsterdam. Er is onvoldoende invulling voor de rol van de deelregio’s. 
Een discrepantie in het verhaal is dat het, naar de mening van Gedeputeerde Staten, niet nodig is om 
een nieuwe MRA-visie op te stellen. Het is nu al lastig genoeg om de lopende trajecten op een 
logische manier op elkaar te laten aansluiten. Is het niet juist handig om terug te gaan naar een 
eenduidig integrale overkoepelende visie op de rol van de MRA, zodat de aansluiting beter wordt. 
Waar willen we staan, wat willen we met de MRA? 
De PvdD heeft ook haar twijfels over de democratische legitimiteit. Staten en raden vinden dat zij 
hierbij te weinig worden betrokken. Er wordt gesproken over de platforms waarin de Staten- en 
raadsleden vertegenwoordigd kunnen zijn. Kunnen we vanuit de Commissie RWK deze platforms 
bemannen? De heer Hollebeek stelt zich hiervoor graag kandidaat.
Hij noemt het punt van teveel aan papier. Dat sluit aan bij de democratische legitimiteit. Hij noemt een 
presentatie van een paar maanden geleden, wat een hobbyclub leek voor wethouders en planologen. 
Waar willen we hiermee naartoe?

De heer Dekker (FvD) vindt de MRA een complex construct. Hij begrijpt uit het commentaar van 
Gedeputeerde Staten dat zij deze mening delen. Er moet wat gebeuren om dit scherper te krijgen.
FvD stelt vast dat de uitbreiding van de rol van Amsterdam, terwijl de Provincie financieel evenveel 
bijdraagt, vreemd zou zijn. Hij kijkt graag hoe Gedeputeerde Staten dit verder vorm geven in de 
toekomst. Op termijn sluit FvD niet uit dat het tot een herdefiniëring van het MRA begrip komt.

Beantwoording door Gedeputeerde Stigter:
Hij heeft veel eenduidigheid gehoord in de opmerkingen. 
Hoe kijkt hij aan tegen het samenwerkingsverband? Er zijn veel opgaven waar dit gebied voor staat op 
het gebied van woningbouw, bereikbaarheid, landschap en energietransitie. Daar kan niet maar één 
iemand over gaan. Amsterdam loopt aan tegen de grenzen van de eigen ruimte. Zij hebben daarbij 
andere gemeenten nodig en andere gemeenten hebben ook Amsterdam nodig. De Provincie kan 
daarbij een tussenpositie bieden. Gedeputeerde ziet bij bestuurders in de MRA een groot gelijkluidend 
beeld van de opgaven waar men gezamenlijk voor staat. De MRA biedt kansen om die opgaven verder 
te brengen.
Het huidige construct van de MRA is bestuurlijk complex en wat brengt het ons nu verder? Dat is de 
reden voor de evaluatie. Na de analyse worden oplossingsrichtingen gegeven die niet één op één door 
Gedeputeerde Staten worden overgenomen. De opgave is nog steeds hoe de MRA verder kan worden 
gebracht. Naast een papieren en een bestuurlijke werkelijkheid, moet er ook worden gekeken naar de 
uitvoering in gezamenlijkheid. Het evaluatierapport zegt dat de rol van Amsterdam groter moet 
worden, maar niet dat Amsterdam alles bepalend moet zijn. Amsterdam moet haar rol nemen en haar 
bijdrage leveren in ambtelijke ondersteuning van, onder andere, gemeenten om de ambities te kunnen 
realiseren. Er wordt leiderschap gevraagd van Amsterdam, niet alleen om een agenda te maken, maar 
ook een deel van de verantwoordelijkheid voor andere partijen voor haar rekening te nemen. Er zijn 
partijen die deze omvang en grootte niet kunnen dragen. Er zijn drie platforms: ruimte, economie en 
mobiliteit. Voor twee van de drie levert de Provincie de voorzitter aan en de vice-voorzitter voor MRA 
als geheel. De Provincie is een grote partij. 
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Ook bij de behandeling van de RES liep men aan tegen de democratische legitimiteit. De opgave is op 
regionaal niveau. De besluitvorming over alles wat in de MRA wordt besproken, gaat altijd via de 
Staten en raden. Gedeputeerde ziet de oproep om de democratische legitimiteit te vergroten. Het is 
zaak voor Gedeputeerde Staten om Provinciale Staten goed en tijdig te betrekken bij ontwikkelingen. 
Gedeputeerde Staten nemen de input mee in MRA verband. Gedeputeerde ziet het als een oproep naar 
zichzelf om dat in de toekomst nog beter te doen.
Er moet worden gekeken hoe de betrokkenheid van Staten- en raadsleden op een andere manier kan 
worden gewaarborgd. Bij de vervoersregio hebben Staten- en raadsleden betrokkenheid in de vorm 
van een commissie. Dat kennen we nog niet in MRA verband, maar Gedeputeerde neemt dit als 
suggestie mee. 
Gedeputeerde Staten zijn terughoudend geweest in de visie. Er liggen al veel visies en Gedeputeerde 
Staten willen voorkomen dat er veel tijd wordt gestoken in een nieuwe visie. Het zou goed zijn om een 
‘satéprikker’ door de verschillende visies te halen en deze op elkaar te laten aansluiten. 
Datzelfde geldt voor de vervoersregio. De helft van de MRA gemeenten maakt deel uit van de 
vervoersregio. De redenen die worden gegeven om de vervoersregio te verbreden naar MRA verband, 
vinden Gedeputeerde Staten niet overtuigend. Het is niet uit te sluiten dat dat in de toekomst wel het 
geval zou zijn. Maar op dit moment wil men niet teveel onrust veroorzaken. Ook bij andere deelregio’s 
heeft men hiervoor reserves. Men vraagt zich af of het vergroten van de vervoersregio tot MRA gebied 
de oplossing is. 
Gedeputeerde Staten zullen meegeven aan het MRA verband dat een verhoging van de begroting niet 
wenselijk is. Ook zullen ze meegeven een aantal reserves te zien in het MRA verband die daarbij 
betrokken zouden moeten worden, waardoor verhoging van de contributie misschien niet meer nodig 
is. 

Tweede termijn:

De heer Van Gilse (VVD) mist het antwoord op zijn vraag over de vastgoed strategie.

Mevrouw De Vries PvdA) geeft de waarschuwing van diverse fracties mee aan Gedeputeerde Staten 
voor een democratisch deficit bij versterking van het doorzettingsvermogen van de MRA.

De heer Hollebeek (PvdD) refereert aan de opmerking van Gedeputeerde dat een nieuwe visie veel tijd 
kost, dat de verbindingen beter moeten, maar dat hij niet teveel onrust wil veroorzaken. Maar in de 
statenvoordracht staat duidelijk dat er te weinig aansluiting is. Er zou een bepaalde richting moeten 
worden ingeslagen om die aansluiting beter te maken.

Mevrouw Gielen (GL) pleit voor het openbaar maken van de vergadering.

De voorzitter vat samen dat er uitgebreid is gesproken over democratische legitimiteit, dit behoeft 
aandacht in de vergadering van 18 oktober. 
Een duidelijk signaal werd afgegeven over het ophogen van de inwonersbijdrage. Dat ziet de 
commissie RWK niet zitten. 
Er is gesproken over de rol van Amsterdam en visievorming. Versterking van de rol van de raden en 
Staten en van de Provincie zelf in MRA verband. 
Er is een concrete vraag gesteld over het marketingbudget voor vastgoed investeerders. En er is een 
concrete vraag gesteld of het gevoel is dat de regionale samenwerking wordt versterkt.
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De voorzitter vraagt of er nog behoefte is om dit bij Provinciale Staten van 11 november te bespreken. 
Kan dit als hamerstuk naar die vergadering door?

De heer Van Gilse (VVD) vraagt of Gedeputeerde nu antwoord kan geven op zijn vraag over vastgoed 
investeerders.

Gedeputeerde Stigter kent de details van de marketing begroting van 2 ton niet. Hij zal deze 
opmerking meenemen.

De heer Hollebeek (PvdD) vraagt zich af of de vraag van de heer Klein nog wordt beantwoord. 

De heer Klein (CU) geeft aan dat zijn vraag was of Gedeputeerde dit op 18 oktober kan peilen. 

Gedeputeerde Stigter geeft aan dat hij dit op 18 oktober zal peilen. Het antwoord zal divers zijn. Een 
aantal collega’s van Gedeputeerde ervaart intensivering van de samenwerking, maar uit de evaluatie 
blijkt dat er sentimenten leven onder de bestuurders. Bijvoorbeeld welke positie heeft een gemeente 
ten opzichte van Amsterdam of een provincie? Er is weinig discussie over het feitelijk belang dat deze 
vraagstukken regionaal moeten worden opgepakt. Hoe geeft men dat vorm, hoe worden de Staats- en 
raadsleden daarbij betrokken? En hoe wordt de legitimiteit daarvan verzorgd? Dat zijn de 
vraagstukken die leven.

De voorzitter bevestigt dat dit stuk als hamerstuk doorgaat naar de Provinciale Staten vergadering van 
11 november.
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Noord-Holland

MaÏ

W. Hoogervorst

GROEN ÏiV! SP.
NOORD-HOLLAND

NOORD-HOLLAND

Motie aansluiten bij Raadtafel32

De Provinciale Staten van Noord-Holland, bijeen op 11 november 2019, hebben kennis genomen van de
Evaluatie Metropoolregio Amsterdam (MRA) en MRA-Regiegroep (VD77);

constateren dat:
• de resultaten van de samenwerking in het verband van de Metropoolregio Amsterdam (MRA) zijn

geëvalueerd door een externe commissie;
• de samenwerking tussen overheid in MRA-verband betere regionale afstemming oplevert en

concrete resultaten;
• raads- en Statenleden tot dusverre onvoldoende grip en sturing zeggen te hebben op de MRA

samenwerking;
• een van de aanbevelingen van de commissie is dat de raden en Staten hun positie binnen de MRA

samenwerking moeten versterken;

overwegen dat:
• de MRA in de beantwoording van de reactie van gemeente Zaanstad op het concept werkplan 2019

heeft aangegeven een gedragen plan voor een klankbordgroep van Raden en Staten te zullen
ondersteunen;

• de MRA reeds ambtelijke ondersteuning biedt voor een initiatief vanuit raden, waar Statenleden ook
voor zijn uitgenodigd, bekend als “Raadtafel32”.

• diverse gemeenteraden vanuit hun midden formeel een raadslid als afgevaardigde hebben
benoemd.

• Raadtafel32 een mogelijkheid biedt om tot een gedragen plan voor een klankbordgroep vanuit
raden en staten te komen en hier verder vorm aan te geven;

zijn van mening dat:
• Provinciale Staten van Noord-Holland zich hierbij zou moeten aansluiten om haar betrokkenheid bij

de MRA via dit initiatief te versterken;

spreken hierbij uit:
• voornemens te zijn om namens P5 een vertegenwoordiger deel te laten nemen aan de Raadtafel32;

en verzoeken het Presidium:
• initiatief te nemen om een vertegenwoordiger te benoemen voor de Raadtafel32;
• deze te verzoeken verslag uit te brengen in de commissie RWK;

en gaan over tot de orde van de dag.

Tessa van Wijnen Ilse Zaal
GroenLinks Noord-Holland D66 Noord-Holland SP



De Raadtafel32 is een platform van volks vertegenwaordigers uit de raden en Staten van de Metropoolregio Amsterdam. Tijdens de
bijeenkomsten wordt informatie gedeeld over het proces van thema’s binnen het netwerk van de MRA en onderling besproken de
manieren waarop diverse raden en staten omgaan met MRA-anderwerpen. Het is een initiatief von Romkje Mathkor en Emile
Kortegat, raadsleden in Zaanstad en Purmerend. Uit iedere raad neemt 1 vertegenwoordiger deel.
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Provinciale Staten van Noord-Holland  

 

Haarlem, 4 november 2019 

 

Onderwerp: Aanwijzen lid en plaatsvervangend lid uit PS en lid en plaatsvervangend lid uit 

GS voor Algemeen Bestuur Recreatieschap Spaarnwoude 

 

 

Bijlagen: Ontwerpbesluit 

 

  

 

Inleiding 

Dit jaar stemde PS in met de wijziging van de gemeenschappelijke regeling van het 

recreatieschap Spaarnwoude. Één onderdeel van de wijziging vloeit voort uit de wijziging van de 

samenstelling van het recreatieschap in combinatie met vereisten uit de Wet 

gemeenschappelijke regelingen (Wgr). Als gevolg van het wijzigen van de samenstelling en de 

nieuwe gemeenschappelijke regeling, dient de Provincie Noord-Holland vanaf heden twee leden 

af te vaardigen in het Algemeen Bestuur (AB) van het recreatieschap Spaarnwoude. Dit is 

opgenomen in artikel 6, lid 1 van de gemeenschappelijke regeling. 

Namens het college van GS is gedeputeerde Van der Hoek voorgedragen als lid van het AB en 

gedeputeerde Pels als plaatsvervangend lid. Het is verkieselijk om het tweede vaste lid en 

plaatsvervangend lid uit het midden van Provinciale Staten te benoemen. 

 

Toelichting 

Een provinciaal vertegenwoordiger in het Algemeen Bestuur van het recreatieschap 

Spaarnwoude  is gehouden inlichtingen te verstrekken, die door een of meer leden van PS zijn 

gevraagd. Bovendien kan het lid door PS ter verantwoording worden geroepen voor het door 

hem in het bestuur gevoerde beleid.  

Het Algemeen Bestuur vergadert tenminste tweemaal per jaar, en verder zo dikwijls indien dit 

door één of meer leden van het algemeen bestuur schriftelijk en onder opgave van redenen 

wordt gevraagd. 

 

Aanwijzen leden van het AB van het recreatieschap Spaarnwoude 

De aanwijzing van leden van het Algemeen Bestuur vindt in de regel plaats in de eerste 

vergadering van de Staten in nieuwe samenstelling na gehouden verkiezingen. Op dat moment 

moest echter de gewijzigde gemeenschappelijke regeling nog door Provinciale Staten worden 

aangenomen. 

Provinciale Staten is in de gelegenheid voor elk lid van het Algemeen Bestuur dat wordt 

aangewezen, tevens één plaatsvervangend lid aan te wijzen, dat het lid bij verhindering van 

vergaderingen van het Algemeen Bestuur kan vervangen.  
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Voordracht 

Het Presidium heeft op 14 oktober 2019 kennis genomen van de vacatures en heeft op 4 

november over de voor te dragen vertegenwoordiger en plaatsvervanger vanuit Provinciale 

Staten in het algemeen bestuur van Recreatieschap Spaarnwoude. Door het presidium wordt 

Statenlid E.W.J. Jensen (Forum voor Democratie) aan te wijzen als vast lid en Statenlid G.L.J. 

Leerink aan te wijzen als plaatsvervangend lid van het algemeen bestuur. 

Het college van Gedeputeerde Staten heeft gedeputeerde Van der Hoek voorgedragen als lid en 

gedeputeerde Pels als plaatsvervangend lid van het algemeen bestuur. 

 

Aanwijzing geldt in principe voor het restant van de Statenperiode 2019-2023. Het 

lidmaatschap van het Algemeen Bestuur eindigt zodra het lid ophoudt lid te zijn van de van 

Provinciale Staten. 

 

Voorstel 

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit. 

 

 

Presidium van Provinciale Staten Noord-Holland, 

 

 

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter 

 

 

dhr. E. Krijgsman, griffier 
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Ontwerpbesluit 

Nr. 74-2019 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van het presidium van 4 november 2019; 

gelet op artikel 6 van de gemeenschappelijke regeling van het Recreatieschap Spaarnwoude, 

besluiten aan te wijzen: 

1. uit hun midden E.W.J. Jensen als lid en G.L.J. Leerink als plaatsvervangend lid voor

het algemeen bestuur van het Recreatieschap Spaarnwoude;

2. uit het college van Gedeputeerde Staten de heer J. van der Hoek als lid en mevrouw

Z. Pels als plaatsvervangend lid voor het algemeen bestuur van het Recreatieschap

Spaarnwoude.

Haarlem, 18 november 2019 

Provinciale Staten voornoemd, 

, voorzitter 

, statengriffier 
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Provinciale Staten van Noord-Holland  

 

Haarlem, 4 november 2019 

 

Onderwerp: aanwijzen voorzitter Statencommissie Mobiliteit & Bereikbaarheid 

 

 

 

 

  

 

Inleiding 

 

Statenlid mw. drs. C.R. Larson doet afstand van het voorzitterschap van de Statencommissie 

Mobiliteit & Bereikbaarheid vanwege haar afscheid als lid van Provinciale Staten Noord-Holland. 

Dit leidt tot een vacature voor het voorzitterschap van deze Statencommissie. 

Conform artikel 62 van het ‘Reglement van orde voor de vergaderingen en andere 

werkzaamheden van Provinciale Staten en Statencommissies van Noord-Holland 2015’ worden 

de commissievoorzitters en hun plaatsvervangers op voorstel van het presidium door 

Provinciale Staten uit hun midden benoemd.   

 

Toelichting. 

De commissievoorzitter is belast met het leiden van de vergadering, het handhaven van de 

orde, het opstellen van de concept-agenda voor de commissievergadering en het (doen) naleven 

van het ‘Reglement van orde voor de vergaderingen en andere werkzaamheden van Provinciale 

Staten en Statencommissies van Noord-Holland 2015’ (artikel 62, lid 3).  
  

Voordracht. 

Op 4 november heeft het presidium de voordracht voor het voorzitterschap van de 

Statencommissie Mobiliteit & Bereikbaarheid besproken. Door het presidium wordt het Statenlid 

mw. drs. M.A.H. Van Meerten-Kok, lid van de VVD-fractie hiervoor voorgedragen. 
 

Financiering en communicatie. 

Met de aanwijzing van de voorzitter van de Statencommissie Mobiliteit & Bereikbaarheid zijn 

geen kosten gemoeid.  
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Proces en procedure. 

De zittingsperiode van de commissievoorzitter eindigt in ieder geval aan het einde van de 

zittingsperiode van Provinciale Staten.  

 

 
Voorstel. 

Het presidium stelt u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit . Wij 
stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit. 

 

Presidium van Provinciale Staten Noord-Holland, 

 

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter 

 

dhr. E. Krijgsman, griffier 

 

 

  



2019  75 

3 

Ontwerpbesluit 

Nr. 75-2019 

Onderwerp: aanwijzen voorzitter Statencommissie Mobiliteit & Bereikbaarheid 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van het Presidium van 4 november 2019; 

gelet op artikel 62 van het ‘Reglement van orde voor de vergaderingen en andere 
werkzaamheden van Provinciale Staten en Statencommissies van Noord-Holland 2015’; 

besluiten voor het resterende deel van de Statenperiode 2019-2023 aan te wijzen:  

mw. drs. M.A.H. Van Meerten-Kok als voorzitter van de Statencommissie Mobiliteit & 
Bereikbaarheid. 

Haarlem, 18 november 2019 

Provinciale Staten voornoemd, 

, voorzitter 

, statengriffier 
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